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 گفت وگو با سیدحمید پورمحمدی
پای برنامه ریزی تاول زده است

 مهدی کرباسیان در گفت وگو با »جهان صنعت«:
سیاست، اقتصاد را گروگان گرفت

گفت وگو با ولی الله سیف
دستور از داخل، محاصره از خارج

گفت وگو با صادق زیباکلام
حاکمیت پاسخگو نیست!

فقط کافیست  بارکد  را  اسکن کنید!

مصاحبه های تصویری مدیران  و کارشناسان با گروه رسانه ای » جهان صنعت «
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 گفت وگو با پروفسور تقی نجابت
از کارگری در آلمان تا دریافت مدال افتخار

معصومه ابتکار درگفت و گو با »جهان صنعت« مطرح کرد

بازی سیاسی

گفت وگوی »جهان صنعت« با سید حمید حسینی 
به سختی تولید می کنیم، با مشقت صادرات

 رییس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع و معادن سرب و روی ایران:

فراز و فرود معدن در1402

گفت و گوی »جهان صنعت« با مهدی مطهرنیا

از جنگ نامتعادل تا جنگ معلق
 گفت وگوی »جهان صنعت« با دبیر انجمن سنگ آهن ایران

دولت ساز خودش را می زند 

گفت وگو ی»جهان صنعت« با عضو هیات مدیره خانه صمت

تعیین تکلیف استراتژی اقتصادی در 1403
گفت وگو با جانشین مدیر عامل شرکت مهندسی فکورصنعت تهران در امور پروژه ها

 توسعه مه آلود در صنعت فولاد
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یادداشت 

 نفس های به شماره افتاده تولید

س��الی که آخرین روزهای آن در حال 
سپری ش��دن اس��ت، هرچند مثل همه 
سال های گذشته سخت و طاقت فرسا بود، 
اما یک ویژگی، نسبت به سال های گذشته 
داشت و آن پیش بینی پذیر تر شدن اقتصاد 
از لحاظ هش��دارهایی بود که داده شد . از 
زمانی که داستان ارز ترجیحی در اقتصاد 
ایران باب ش��د، بارها نسبت به تبعات این 
مدل تصمیم گیری هشدارها داده شد؛ چه از 
سوی کارشناسان و چه از سوی رسانه هایی 
که دغدغه حل مشکلات اقتصادی را دارند، 

اما کو گوش شنوا.
س��ال 1402 هم نمونه دیگری از این 
شرایط مش��ابه بود. س��ال 1401 نسبت 
ب��ه حذف ارز ترجیح��ی و تبعاتی که این 
تصمیم می تواند بر اقتصاد ایران بگذارد، به 
دولت هشدار زیادی داده شد، امروز بعد از 
گذشت دو سال نه تنها حذف این ارز باعث 
فشار سنگین به اقتصاد ایران به خصوص 
افزای��ش نرخ تورم ش��ده، بلکه جنبه های 
دیگری از این تصمیم اش��تباه افشا شده 
که جز حس��رت و افسوس سخن دیگری 

باقی نمی گذارد.
فسادی که در پرونده چای دبش پدیدار 
ش��د، یک نمونه از این سیاست های  غلط 
است. با در نظر گرفتن تبعات سنگین تری 
که در زندگی مردم به جای گذاشته و تورم 
ناش��ی از این تصمیم که به فقیرتر شدن 
مردم و کوچک تر ش��دن سفره های ش��ان 
تبدیل شده است، پرونده چای دبش نشان 
می دهد که کوچک ترین تصمیم های دولت 
چگونه می تواند تبدیل به رانت های بزرگ 

برای فرصت طلبان و ذی نفعان شود. 
متاسفانه دولت سیزدهم نه تنها تبعات 
ای��ن تصمیم را نمی پذیرد و چش��م روی 
واقعیت های این تصمیم اشتباه بسته، بلکه 
راه نقد و نقادی را هم بس��ته اس��ت و هر 
رسانه یا کارشناس دلسوزی که نسبت به 
آینده ایران نگران است و در باره سیاست های 
اش��تباه اقتصادی نظری می دهد، از سوی 
دولت در ردیف دش��منان مردم و انقلاب 

معرفی می شود.
چنین تقس��یم بندی ای از دوس��ت و 
دش��من در تمام 45 سال بعد از پیروزی 
انق��لاب در میان دولت های بعد از انقلاب 
سابقه نداشته است و از این لحاظ می توان 
گفت دولت سیزدهم مبدع خط کشی های 

تازه درون حاکمیت است. با همین متری 
که دولت سیزدهم در دست گرفته، به جز 
رسانه های دولتی و همفکران دولت، مابقی 
رسانه ها و حتی مردمی که تفاوت دیدگاه با 
دولتمردان سیزدهم دارند، در ردیف دشمن 
قرار می گیرند. این در حالی است که مقام 
معظم رهبری بارها نس��بت به استفاده از 
دیدگاه های کارشناسی به دولت ها توصیه 
کرده اند و نقد را به معنی عزم و نیت برای 
پیمودن آینده پرتلاش و افتخارآمیز عنوان 

کرده اند.
روزنامه »جهان صنعت« با الهام گرفتن 
از توصیه های مک��رر مقام معظم رهبری 
در حمایت از بخش خصوصی و اس��تفاده 
از نقد کارشناس��ی مکررا نسبت به برخی 
سیاست های اش��تباه انتقاد و راهکارهای 
کارشناس��ی را نه تنها به این دولت، بلکه 
به دولت های قبلی هم توصیه کرده  است. 
حال آنکه این رس��انه که خود را رسانه ای 
مس��تقل از هر گونه خط کش��ی سیاسی 
دانسته و در پنج دولت قبل هم استراتژی 
نقد را پیشه کرده، هیچ گاه اینچنین در میان 
خط کش��ی های دولت که امروز برای این 
رسانه و سایر رسانه های منتقد ترسیم شده، 
قرار نگرفته است. این موضوع نشان می دهد 
که دولت سیزدهم برخلاف شعارهای ابتدای 
تشکیل، نه اهل تعامل است و نه تمایلی به 

شنیدن صدای مخالف دارد.
اصرار بر این نوع نگاه باعث دور ش��دن 
رسانه ها و مردم از دولت می شود و در نتیجه 
بی اعتمادی گس��ترش می یابد. کمااینکه 
در دو س��ال و نیم بعد از تش��کیل دولت 
س��یزدهم این میزان بی اعتمادی نسبت 
به دولت بی سابقه است؛ تا جایی که رفتار 
مردم در عدم همراهی با تصمیم های دولت 
به خصوص در حوزه اقتصادی عیان شده 
است. مثلا وقتی دولت می گوید قیمت ارز 
بالا می رود، م��ردم دقیقا رفتاری مخالف 
را نش��ان می دهند و تقاضای خرید ارز در 
بازار افزایش می یابد. یا اگر دولت می گوید، 
نات��رازی بنزین داری��م، صف های بنزین 
گسترده تر می شود. چنین رفتارهایی بیانگر 
آن اس��ت که فاصله مردم با دولت افزایش 
یافته و خدا نکند که دولت بخواهد دست 
به جراحی بزرگی در اقتصاد بزند و همراهی 
مردم را بخواهد؛ طبیعتا باید منتظر نه بزرگ 

از سوی مردم باشیم.

دولت سیزدهم در آغاز تشکیل، همانند 
سایر دولت های پیشین حمایت از بخش 
خصوص��ی، برقراری عدال��ت اجتماعی و 
بهبود شاخص های اقتصادی که منجر به 
رفاه مردم می شود را وعده داد. وعده هایی 
مثل حل مشکل مسکن، بهبود معیشت 
مردم و ایجاد اش��تغال که بیشترین مانور 
تبلیغاتی را داش��ت. امروز بعد از گذشت 
دو سال و نیم از این وعده ها، وضعیت بازار 
مسکن آنقدر وخیم است که بخش بزرگی 
از درآمد خانوارهای ضعیف صرف اجاره یک 
سرپناه می شود، تا جایی که نسل های سوم 
و چه��ارم با این روند دیگر هیچ امیدی به 

خانه دار شدن ندارند.
برخی سیاست های اقتصادی دولت که به 
صورت مستقیم بازار مسکن را تحت الشعاع 
قرار می دهد، باعث افزایش هزینه اجاره بها 
ش��ده است. سیاس��ت هایی مثل افزایش 
س��ه برابری مالیات از خانه های خالی که 
سازمان مالیاتی رسما آن را پذیرفته است.

معیش��ت مردم را هم باید به دس��ته 
بی اعتمادی ه��ا به دولت اضافه کرد. تکرار 
تورم های 40 درصدی به گواه شاخص های 
اقتصادی، معیش��ت مردم را در ش��رایط 
بسیار نامطلوبی قرار می دهد. علاوه بر این، 
تصمیم ه��ای اقتصادی ک��ه دولت در این 
مدت گرفته، ادامه حیات را برای بنگاه های 
اقتص��ادی و بخش خصوصی س��خت تر 

کرده است.
حال بورس که از آن به عنوان دماسنج 
اقتصاد یاد می ش��ود، آنچنان وخیم است 
که شرکت های بورسی نگران سرمایه های 

خود هستند.
به مجموعه این ش��رایط اسفناک باید 
بودج��ه س��ال 1403 را ه��م اضافه کرد؛ 
بودجه ای که نیامده اثرات خود را بر بورس 
بگذارد و باعث خروج دسته جمعی نقدینگی 
از بورس شده اس��ت. افزایش مالیات 50 
درصدی و نرخ بهره 30 درصدی س��رآمد 

این سیاست هاست.
 سیاست های انقباضی اگرچه سیاست 
درس��تی در ش��رایط تورم��ی اس��ت که 
اقتصاددان��ان توصیه می کنن��د، اما برای 
اقتصادی که گرفتار رکود اس��ت و نوسان 
در قوانی��ن و مقررات دارد، سیاس��ت های 
انقباضی به معنای گرفته ش��دن آخرین 

نفس های تولید است.

محمدرضا سعدی* 

* مدیرمسوول
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دولت ه��ای ایران پ��س از اینکه جنگ با عراق 
تمام شد با انگیزه های گوناگون سیاسی از دولت 
پنجم تا دولت س��یزدهم به ج��ای پیمودن یک 
راهبرد دنباله دار و مستمر اقدام به قطع ارتباط هر 
دولت با دولت قبلی کرده و خواستند بار ناکامی ها 
را بر دوش دولت پیشین بیندازند. دولت های ایران 
با گرایش های سیاس��ی جداگانه، ام��ا در میدان 
اقتصاد به بن بس��ت خورده و با ناکامی های عمده 
دست و پنجه نرم کرده اند. میزان رشد اقتصادی 2/5 
در صدی در همه این سال ها ایرانیان را فقیرتر کرده 
و اقتصاد کلان را به مرتبه پایینی در منطقه کشانده 
است. با این همه می توان بین دولت ها از نظر انگیزه 
و راهبردها تمایز قائل شد. دولت سازندگی با راهبرد 
آزاد سازی اقتصاد و دادن کارهای اجرایی به دست 
بخش  خصوصی شروع به کار کرد و دولت اصلاحات 
آزادی های سیاسی را دنبال می کرد. دولت اعتدال 
روحانی نیز آزاد سازی سیاست خارجی را پیگیری 
می کرد، اما همه رفتارها و تصمیم های اتخاذ شده از 
سوی دولت های یادشده به جای مطمئنی نرسید. 
دولت س��یزدهم بنا بر ارزیابی کارشناسان در اوج 
ناکارآمدی و استیصال است. گزارش زیر این مقوله 

را بررسی کرده است. 
***

سیدابراهیم رییسی در وضعیتی ویژه و با حذف 
رقب��ای نامداری مثل علی لاریجانی با 2 1 س��ال 
ریاس��ت بر مجلس قانونگذاری، 10 سال ریاست 
ب��ر بزرگ ترین س��ازمان تبلیغاتی کش��ور یعنی 
صدا وس��یما و نیز وزارت ارشاد و فرهنگ اسلامی 
و با پیش��ینه عضویت در س��پاه پاسداران انقلاب 
اسلامی و همچنین اسحاق جهانگیری با سابقه 8 
سال معاونت اول ریاست جمهوری و 8 سال وزارت 
ب��ر بزرگ ترین وزارتخانه تولیدی و نیز نمایندگی 
مجلس شورای اسلامی بر کرسی ریاست جمهوری 
دست یافت. حالا در پایان اسفندماه 30 ماه است 
که این روحانی سیاس��ی ک��ه در نظام جمهوری 
اسلامی رشد کرده است، در بالاترین مقام اجرایی 
کش��ور فعالیت دارد. اکنون در پایان سال 1402 
خالی از لطف نیس��ت ک��ه او را در ترازوی داوری 
کارشناسانه قرار دهیم و ارزیابی درستی از کارنامه 

او در مقام ریاست جمهوری و نیز ارزیابی دقیق تری 
از برنام��ه او برای 18 ماه آین��ده در اختیار افکار 

عمومی بگذاریم. 
برای ارزیابی این رییس دولت می توان از چند 
راه  رفت و با اس��تفاده از اطلاعات در دس��ترس 
و بدون رودربایس��تی های معمول او را شناساند. 
یکی از این راه ها این اس��ت که او را با پیشینیان 
مقایس��ه کنیم. ب��رای این کار می ت��وان به طور 
ویژه او را با آیت الله فقید اکبر  هاشمی رفسنجانی 
نخستین رییس جمهوری پس از جنگ در ایران 
و در نظام جمهوری اس��لامی مقایسه کرد. اکبر 
 هاشمی رفس��نجانی پیش از اینکه با رای اکثریت 
ش��هروندان ایرانی به مقام ریاست بر دولت برسد 
بیش از 10 سال ریاست بر مجلس های پرقدرت 
اول تا سوم را برعهده داشت و با قانونگذاری آشنایی 
کافی داش��ت. این در حالی است که سیدابراهیم 
رییسی پیش از اینکه به ریاست دولت برسد هرگز 

با کار قانونگذاری آشنایی نداشت.
 این یک مزیت برای اکبر  هاشمی رفسنجانی در 

برابر رییسی به حساب می آید.
سیدابراهیم رییسی در همه دوران فعالیت خود 
در نظام جمهوری اسلامی هرگز شخصیت جامع 
و کامل��ی که نزد نخبگان و تکنوکرات ها و فعالان 
اقتصادی مقبولیت داشته باشد نبوده و نیست. این 
در حالی است که اکبر  هاشمی رفسنجانی یکی از 
مقبول ترین شخصیت های سیاسی نزد متخصصان 
و تکنوکرات ها بود. اکبر  هاشمی رفسنجانی در شروع 
فعالیت خود طرح تازه ای برای اداره کشور آورد و 
برنام��ه اقتصادی رو به جلو مدرنی را در دس��تور 
کار قرار داد. این در حالی است که رییسی هرگز 
برنامه رو به  جلویی در اقتصاد نشان نداده است و 
حتی برگشت به دهه 1360هجری شمسی را در 

دستور دارد. 
نخستین رییس جمهوری پس از جنگ در ایران 
در مسیر سازش با دنیا و عبور از تخاصم فزاینده 
می خواس��ت گام هایی برای حل ریشه ای مجادله 
ب��ا غرب ب��ردارد و در این راه ب��ا اروپای غربی به 
سازگاری رسید. اکبر  هاشمی رفسنجانی با استفاده 
از س��رمایه گذاری داخل��ی و فاینانس و یوزانس و 
سرمایه گذاری مستقیم خارجی توانست اقتصاد 
را از دوران رشدهای منفی عبور دهد و در جهت 
سرمایه گذاری های اساسی در بخش های فولاد و 
سد س��ازی و پتروشیمی گام بردارد، ولی رییسی 
در ای��ن وضعیت و با همه یکپارچگی نتوانس��ته 
اس��ت راه ورود سرمایه های خارجی به ایران را باز 
کند. فاصله اندیشه اقتصادی و کارنامه اقتصادی و 
سیاس��ت داخلی و خارجی رییس دولت پنجم با 

رییس دولت سیزدهم نجومی است. 
ش�ادروان نوربخش با دنیای�ی از تجربه و  � 

خاندوزی 
براساس سازمان موجود دولت در نظام جمهوری 

اسلامی به ویژه در حوزه اقتصاد سه نهاد فرماندهی 
اقتصاد ایران در بستر سیاستگذاری مالی، پولی و 
ارزی و نیز سیاست بودجه ای به ترتیب در اختیار 
وزی��ر اقتصادی و دارای��ی، رییس بانک مرکزی و 

سازمان برنامه و بودجه است. 
ش��ادروان اکبر  هاشمی رفس��نجانی برای در 
اختیار گذاردن وزارت اقتصادی و دارایی تردیدی 
در انتخاب مرحوم محسن نوربخش نکرد. محسن 
نوربخش دکترای اقتصاد خود را از یک دانش��گاه 
معتبر در آمریکا گرفته و با دانش اقتصاد روز دنیا 
در آن دوره آش��نا بود. این در حالی است که وزیر 
اقتصاد دولت سیزدهم در داخل و در یک دانشگاه 
خاص دانش آموخته شده است. محسن نوربخش 
پیش از اینکه در دولت پنجم وزیر اقتصاد شود در 
مقام ریاست بانک مرکزی و نیز فعالیت درجه یک 
در اتخاذ سیاست های اقتصادی برای مجلس سوم 
قرار داشت. این در حالی است که وزیر اقتصاد دولت 
س��یزدهم جز دوره محدودی فعالیت در مجلس 
هرگز مقام اجرایی در سطح بالای دولت را تجربه 
نکرده است. این تفاوت معنی دار در کارنامه های دو 
وزیر اقتصاد دهه 1360 و دهه 1340 بر تصمیم ها 
و برنامه ری��زی اقتصادی تاثیرات غیر قابل انکاری 
داشت و دارد. به طور مثال در حالی که نوربخش 
بازار سهام یا همان بورس اوراق بهادار تهران را از 
تعطیلی نسبی بیرون آورد، همتای امروز او بدون 
هیچ ابتکار و نوآوری ای این بخش از اقتصاد را به 

مرز هلاکت رسانده است. 
ش��ادروان نوربخش در وضعیتی که ایران تازه 
از جنگ رها ش��ده بود و هنوز غ��رب با ایران در 
وضعیت مناسبی به سر نمی برد به اروپا رفت و با 
ایرانیان مقیم اروپا دیدار کرد و از آنها خواست به 
ایران برگردند و سرمایه هایشان را به ایران بیاورند. 
مرحوم نوربخش برخلاف خاندوزی که برای بخش 
خصوصی ارزشی قائل نیست و به خاطر لج بازی با 
رییس منتخب اکثریت اعضای هیات نمایندگان 
ات��اق بازرگان��ی نزدیک به دو فصل ای��ن نهاد را 
تعطیل کرد ب��رای فعالیت های خصوصی طرح و 
برنامه داشت. ش��ادروان نوربخش در مقام وزارت 
اقتصاد سیاستگذاری های روشنی برای آزاد سازی 
اقتصاد از قید و بندهای دولت داشت، در حالی که 
خاندوزی هر جا دستش رسیده برای افزایش سهم 

دولت در اقتصاد اقدام کرده است. 
روغنی زنجان�ی و دو رییس برنامه ریزی  � 

دولت سیزدهم 
همان طور که یاد آور ش��دیم سازمان برنامه و 
بودجه در نظام جمهوری اسلامی- همانند دهه های 
پیش از اس��تقرار این نظام- مقام رفیعی در اداره 
کشور داش��ت. این سازمان در حالی که مدیریت 
خرج کش��ور از نظر منابع ریالی را برعهده دارد و 
برنامه های یک ساله را با عنوان بودجه های سالانه 
تنظی��م می کند در مق��ام تهیه کننده برنامه های 

یادداشت 

 اوج ناکارآمدی و استیصال 

مقایسه نفر به نفر دولت شادروان  هاشمی رفسنجانی با دولت رییسی

محمد صادق جنان صفت

اکبر  هاشمی رفسنجانی 
پیش از اینکه با رای 
اکثریت شهروندان 

ایرانی به مقام ریاست 
بر دولت برسد 

بیش از 10 سال 
ریاست بر مجلس های 
پر قدرت اول تا سوم 

را برعهده داشت 
و با قانونگذاری 

آشنایی کافی داشت. 
این در حالی است 

که سید ابراهیم 
رییسی پیش از 
اینکه به ریاست 

دولت برسد هرگز 
با کار قانونگذاری 

آشنایی نداشت. این 
یک مزیت برای اکبر 

 هاشمی رفسنجانی 
در برابر رییسی به 

حساب می آید
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توس��عه پنج ساله نقش بی بدیلی داش��ت و دارد. 
بررسی های تاریخی نشان می دهد در صورتی که 
سازمان برنامه وبودجه زیر نظر شخصیت مستقل و 
سختگیر و آشنا به جزئیات برنامه ریزی اداره شود 
اقتصاد کلان نظم می گیرد و می توان امیدوار بود 
س��ازمان های خارج از چنین شخصیتی به لحاظ 
کارشناس��ی حس��اب ببرند. در حالی که مسعود 
روغنی زنجانی در دولت جنگ و دولت میرحسین 
موسوی ریاست سازمان را برعهده داشت بار دیگر 
از سوی اکبر  هاشمی رفسنجانی به ریاست سازمان 
برنامه انتخاب ش��د. آنهایی که ب��ا دوره فعالیت 
روغنی زنجانی آشنا هستند می دانند او گروهی از 
باتجربه ترین اقتصادخوانده های ورزیده را برای کار 
دعوت کرده بود و از خودش استقلال رای داشت. 
روغنی زنجانی از باثبات ترین روسای سازمان برنامه 
و بودجه پس از انقلاب بهمن 1357 بود. او دارای 
راهبرد روش��نی برای تخصیص منابع بود و هرگز 
زیر بار خرج های ناشناس نمی رفت و برای تنگ تر 
کردن اقتصاد آزاد فعالیت نکرد. این در حالی است 
که نخستین رییس سازمان برنامه وبودجه دولت 
س��یزدهم یعنی مسعود میرکاظمی برای تصدی 
ریاست سازمان برنامه وبودجه تحصیلات مرتبط 
نداشت و هرگز در این نهاد برنامه ریزی فعالیت در 
س��طوح بالای بودجه ریزی را تجربه نکرده بود. به 
همین دلیل بود که ریاس��ت او بر سازمان با موج 
گسترده مخالفت پیدا و پنهان متخصصان و فعالان 
اقتصادی روبه رو شد. میرکاظمی هرگز برنامه روشنی 
برای سازمان اصلی برنامه ریزی اقتصادی و بودجه 
مدرن نداشت. پس از او داود منظور که او نیز همانند 
وزیر اقتصاد از یک دانش��گاه خاص دانش آموخته 
شده است ریاست سازمان را برعهده گرفت. برنامه 
هفتم توسعه که در دولت قبلی و مدیران پیشین 
آماده ش��ده بود برای عبور از مجلس و نیز مجمع 
تشخیص مصلحت نظام با سنگربندی های پرشمار 

روبه رو است. تنها دستاورد منظور که کپی برداری 
از رییس سازمان برنامه وبودجه قبل از خود است 
سرکوب مزدها و حقوق کارمندان بوده و هست. او 
هیچ گام بلندی برای سامان دهی هزینه های پیدا 
و ناپیدا برنداشت و دولت برای تعادل دخل وخرج 
خود با کس��ری های بزرگ که سرچشمه تورم به 

حساب می آیند روبه رو شده است. 
مقایس��ه مقبولیت علمی- کارشناسی رییس 
سازمان برنامه وبودجه دولت پنجم و دولت سیزدهم 
نش��ان می ده��د در حالی ک��ه روغنی زنجانی با 
هوشمندی اقتصاد ایران را به سوی اقتصاد مدرن 
پیش می برد روسای سازمان برنامه وبودجه دولت 
سیزدهم هرگز دارای چنین بینش و د انشی نبوده 

و نیستند.
رییس بانک مرکزی : وزنه های سه گانه در  � 

برابر وزیران صمت 
توس��عه صنعتی در ایران حت��ی از دوره رژیم 
پیش��ین هرگز در مدار مدرن س��ازی اندیشه ای و 
کارکردی نبوده اس��ت. در حالی که راهبر توسعه 
صنعتی در سال های 1340 تا 1357 بر استراتژی 
جایگزینی واردات استوار بود پس از انقلاب همین 
باقی مانده بورژوازی صنعتی نیز زیر تیغ مصادره ها و 
ملی  کردن ها نابود شد. در دولت پنجم سه وزیر در 
این بخش فعالیت می کردند.  هادی نژاد حسینیان، 
محمدرض��ا نعمت زاده و حس��ین محلوجیان که 
ب��ه ترتیب وزیر صنایع س��نگین، معادن و فلزات 
و نیز صنعت بودند. گام های بلندی که این س��ه 
وزیر برای توسعه صنعت و معدن برداشتند هرگز 
با دولت س��یزدهم قابل مقایسه نیست. راه اندازی 
و س��رمایه گذاری برای توس��عه فولاد و خودرو و 
ماشین سازی ها و نیز صنایع سبک در دولت پنجم 
و بهره برداری از ظرفیت های خالی بخش صنعت در 
این دوره راه را برای رشد بخش صنعت و افزایش 
س��هم این بخش ها در تولی��د ناخالص داخلی باز 

کرد. در دولت س��یزدهم، اما نخست فردی برای 
وزارت صمت انتخاب شد که در دولت های نهم و 
دهم امتحان پس داده و نمره قبولی نگرفته بود که 
با توجه به اوج ناکارآمدی از قطار دولت سیزدهم 
پیاده شد. حالا در این منصب کسی نشسته است 
که حتی در زمان معرفی برای گرفتن رای اعتماد 
نتوانست یا نخواست برنامه نجات صنعت، معدن و 

تجارت را ارائه کند.
 ارزیابی کوتاه از کارنامه دولت سیزدهم در حوزه 
صنعت نشان می دهد توسعه صنایع فلزات اساسی با 
رکود روبه رو شده است. بخش معدن با گرفتاری های 
روزمره روبه رو اس��ت و صادرات این بخش با اسیر 
شدن در بندوبست های درآمدی دولت در حوالی 
بی تکلیفی گام برمی دارد. تجارت خارجی ایران در 
دولت سیزدهم به رغم همه نوع حمایت مجلس 
و دیگر نهادهای قدرت از کار افتاده و با کس��ری 
بی سابقه روبه رو هستیم. دولت سیزدهم تا اینجای 
کار نشان داده است برای توسعه صنعتی برنامه ندارد 
و با گرفتار شدن وزیر در صنعت خودروسازی دیگر 
صنایع به حال خود رها ش��ده اند. دولت سیزدهم 
نه تنها به توس��عه صنعت کمک نمی کند، بلکه با 
قیمت گذاری دس��توری باقی مانده آزادی انتخاب 
در این بخش را برای مصرف کننده و تولید کننده 
به زوال می برد.  در حالی که دولت پنجم کوشش 
می کرد دست وپای دولت را از فعالیت های صنعتی 
دور کند و بس��تر خصوصی سازی را آماده می کرد 
دولت سیزدهم می خواهد تا جایی که ممکن است 
تولید صنعتی را زیر تیغ هدف های سیاسی خود 
قرار دهد. رشدهای اندک  بخش صنعت و معدن 
در 30 ماه تازه سپری شده و نیز رها شدن تجارت 
خارج��ی در اختیار بنگاه های دولتی این بخش را 
در تنگنا قرار داده است. گام هایی که دولت پنجم 
برای توسعه صنعت و معدن برداشت هرگز قابل 

مقایسه با دولت سیزدهم نیست. 

شادروان نوربخش در 
وضعیتی که ایران تازه 
از جنگ رها شده بود 
و هنوز غرب با ایران 
در وضعیت مناسبی به 
سر نمی برد به اروپا 
رفت و با ایرانیان 
مقیم اروپا دیدار 
کرد و از آنها خواست 
به ایران برگردند و 
سرمایه هایشان را به 
ایران بیاورند. مرحوم 
نوربخش برخلاف 
خاندوزی که برای 
بخش خصوصی ارزشی 
قائل نیست و به خاطر 
لج بازی با رییس منتخب 
اکثریت اعضای هیات 
نمایندگان اتاق بازرگانی 
نزدیک به دو فصل این 
نهاد را تعطیل کرد برای 
فعالیت های خصوصی 
طرح و برنامه داشت
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کش�اورزی برنامه ریزی ش�ده و کشاورزی  � 
رها شده 

عیس��ی کلانتری در مق��ام وزیر کش��اورزی 
دولت های جنگ در حالی وزارت کشاورزی را در 
اختیار گرفت که بخش های مهمی از فعالیت های 
این بخش مثل امور دام، شیلات، جنگل و مراتع 
و نیز توس��عه روس��تایی در اختیار وزارت جهاد 
سازندگی بود. عیسی کلانتری و غلامرضا فروزش 
با وجود اختلاف سلیقه ها و نیز با وجودی که شاید 
از نظر کارکردی برخی اوقات در برابر هم بودند، اما 
در مجموع گام های بلندی برای توسعه کشاورزی 
برداش��ته اند. البته عیس��ی کلانتری با رویکردی 
کارشناس��انه می خواست تولید زراعی را به سوی 
اقتصادی تر شدن پیش ببرد. برای کلانتری مهم بود 
که منابع آب ایران را با دانش و بینش کارشناسانه 
به هزاران روستا و ده ها هزار مزرعه دور و نزدیک 
برس��اند. این در حالی اس��ت که دولت سیزدهم 
راهبرد آشکاری برای این بخش ندارد. دولت پنجم 
با نوآوری در تولید اقتصادی زراعی کوشش می کرد 
به جای گسترش کمی زراعت در زمین های کم بازده 
راه را برای توسعه تولیدات مهم با دیدگاه اقتصادی 
پیش ببرد. دولت سیزدهم فاقد چنین بینشی است. 
دو وزیری که در دولت سیزدهم بر سر کار آمده اند 
و وزیر نخست از کشتی دولت سیزدهم بیرون رفت 
برنامه ای برای زراع��ت و دامپروری ندارند. دولت 
پنجم می دانست برای اقتصاد دولتی در ایران جایی 
نیس��ت و باید کار ریشه ای انجام شود. آزاد سازی 
صنعت دام و طیور و نیز صنعت لبنیات راه را برای 
اقتصاد مدرن در این بخش ها باز کرد. ایران اکنون 
ظرفیت های نصب ش��ده قابل اعتنایی برای تولید 
لبنیات، مرغ و تخم م��رغ دارد و در صورتی که از 
قید ها وبندهای دولت  رها شود به سادگی می تواند 
در این بخش بازار منطقه را به دست گیرد. دولت 
سیزدهم با گسترش انحصارهای دولتی در تجارت 
خارجی بخش کشاورزی و رفتارهای شبهه دار تولید 
داخلی را در آستانه وضعیت ناجور قرار داده است. 
این در حالی اس��ت که ایران با کمبود منابع آب 
روبه رو است. دولت سیزدهم به جای مجاب کردن 
مدیران بالادستی برای خودداری از زراعت کم فایده 
سنگی را بر سینه می زند که سینه بخش کشاورزی 
را شکاف می دهد. رشدهای منفی بخش کشاورزی 
و به زیر تیغ بردن صنعت دام و طیور با دخالت های 
گسترده دولت راه را برای توسعه کشاورزی به شکل 
اقتصادی در دولت س��یزدهم تنگ و باریک کرده 
اس��ت. در دولت پنجم کوشش گسترده ای برای 
توسعه روستایی با استفاده از درآمدهای نفت شد و 
قرار بر این بود که روستاها به منطق تولید کشاورزی 
تبدیل شوند و زراعت های کوچک جای خود را به 
تعاونی های تولید روستایی دهند، اما دولت سیزدهم 
بخش های تولید را به امید خدا رها کرده و تنها به 
تجارت خارجی محصولات کشاورزی توجه دارد. 
کارنامه دولت سیزدهم در بخش کشاورزی هرگز 
درخش��ندگی ندارد و نمی توان چراغ سبزی را در 

این بخش دید.
زیرساخت های رو به زوال  � 

 دولت سیزدهم برای راهبری بخش راه وترابری 
و نیز مسکن و سدسازی و انرژی غیر  از نفت و گاز 
تا امروز سه وزیر به مجلس معرفی کرده است. دقت 

در برنامه ها و کارنامه های این سه وزیر در 30 ماه 
گذشته نشان می دهد آنها فاقد برنامه جامع برای 
زیرساخت ها بوده و هستند. مرحوم رستم قاسمی 
تنها و تنها به س��اخت 4 میلیون مس��کن در 4 
س��ال علاقه داشت و در همه مدتی که در وزارت 
راه وشهرسازی وزیر بود کاری جز پیش بردن یک 
پروژه ناشدنی در دستور کار قرار نداد. وزیر فعلی 
راه وشهرسازی نیز بیشترین انرژی و نیروی خود 
را به این بخش اختصاص داده اس��ت که در انجام 
آن نیز ناتوان بوده و هست. بخش های زیرساختی 
مث��ل ریل، ج��اده و صنعت هوایی ای��ران در این 
سی ماه دولت سیزدهم با حرکت های لاک پشتی 
روبه رو بوده و هست. دولت سیزدهم برای ساخت 
راه، راه آهن و نوس��ازی صنعت هوایی برنامه ندارد 
و بیشتر از هر چیز روزمرگی در این بخش دیدنی 
است. در تولید انرژی برق و نیز توسعه منابع آب 
که در حوزه وظایف وزارت نیرو است و همچنین 
در راهب��ری صنعت برق گام بلندی در این بخش 
برداشته نشده است. همه اندوه و شادی وزیر نیرو 
این است که بتواند برق صنعت را کمتر قطع کند 
و از جیره بن��دی برق خانواده ها اجتناب کند. این 
در حالی اس��ت ک��ه در دولت پنجم به رغم همه 
دش��واری ها در تامین منابع مال��ی ریالی و ارزی، 
اما ده ها س��د بزرگ و کوچک البته با نارسایی ها 
و کاس��تی هایی که داشت س��اخته شد. نوسازی 
جاده ها  ، ری��ل و هواپیما در دولت پنجم برخلاف 
دولت سیزدهم در اولویت کاری قرار داشت. وزیر 
پرکار و پیش برنده ای مثل اکبر ترکان و بیژن زنگنه 
در وزارت نیرو بیشتر راه های مسدود شده را برای 
توس��عه زیرساخت ها باز می کرد. دولت سیزدهم، 
اما در این سی ماه تنها به وصله پینه کردن توزیع 
انرژی برق اقدام کرده و در برپایی مهم ترین برنامه 
وعده داده شده دولت سیزدهم یعنی ساخت سالانه 
یک میلیون مسکن به جایی نرسیده است. دولت 
سیزدهم تا امروز برنامه ای منسجم، آینده نگرانه و 
قابل اجرا برای زیرساخت ها ارائه نکرده است. علاوه 
بر اینها دولت سیزدهم با دخالت در بخش هایی که 
به بخش خصوصی مربوط است و شرایط سخت 
ب��رای توس��عه بخش خصوصی زیرس��اخت ها را 
نادیده می گیرد. حجم فعالیت های زیرساختی در 
دولت پنجم به هیچ صورت با میزان فعالیت ها در 
دولت سیزدهم قابل مقایسه نیست. ساخت و به بار 
نشستن نیروگاه ها و سدها و نیز دیگر زیرساخت ها 

مثل تلفن و مخابرات به شدت در دو دولت با تفاوت 
دیدگاه روبه رو است، در حالی که دولت سیزدهم 
با اقدامی ویژه راه توسعه فناوری های نوین در این 
بخش ها را بسته اس��ت در دولت پنجم برنامه ها 

برای توسعه بود. 
سیاست داخلی، اعتماد و امید  � 

شهروندان یک سرزمین با اعتماد کردن به اینکه 
دولت ها می خواهند گره های کار و زندگی آنها را باز 
کنند بخشی از قدرت فردی و آزادی های شخصی را 
به زیان خود و به سود نهاد دولت به دولت ها تفویض 
می کنند. دولت ها باید برای این کار ش��هروندان 
ارزش قائل شوند و سیاست خود در اداره کشور را 
گونه ای سامان دهند که به این اعتماد شهروندان 
پاس��خ داده باشند. در دولت های ایران نیز چنین 
حکمی باید جاری و ساری باشد. شوربختانه دولت 
سیزدهم با توجه به رویکردی که به توزیع قدرت 
سیاسی در داخل کشور دارد اعتماد شهروندان را 

از دست داده است.
 این در حالی است که شهروندان در دولت پنجم 
رفتار برخلاف این را نش��ان می دادند. تا روزی که 
دولت  هاشمی رفسنجانی در مقابل مخالفت های 
جدی نهادهای قدرت مثل مجلس و دیگر نهادها 
قرار نگرفت��ه بود اعتماد ش��هروندان را به میزان 
قابل اعتنایی به سیاس��ت داخلی جذب کرده بود. 
دولت  هاشمی رفسنجانی قدرت تحمل بیشتری 
داشت و در مقایسه با دولت سیزدهم در مخالفت 
با منتقدان نرم خو بود. سید محمد خاتمی و معاونان 
وی نیز راه مدارا و تساهل را با روشنفکران در حوزه 
ادب، هنر و فرهنگ در پیش گرفته بودند. دولت 
س��یزدهم نتوانسته است داستان حجاب را خوب 
مدیریت کند و ب��ا رفتارهای دوگانه خود اعتماد 
زنان ایران را از دس��ت داده است. دولت سیزدهم 
کارآمدی لازم برای مدیریت داس��تان رخ داده در 
شهریور 1401 را نداشت و کار به جاهای نامساعد 
کشیده شد. وزارت کشور دولت سیزدهم نتوانسته 
اس��ت ایرانیان را ب��ا اعتماد به دولت در مس��یر 
س��ازگاری قرار دهد، زیرا چنین اراده و انگیزه ای 
وجود ندارد. داس��تان برگش��ت ایرانیان خارج از 
کش��ور به ایران در دولت  هاشمی رفس��نجانی با 
دول��ت فعلی و نیز مهاجرت ایرانی��ان به خارج از 
کش��ور دو راه متمایز است. در این 30 ماهی که 
دولت سیزدهم حاکم بوده است توانایی امید سازی 
نداش��ته و برخی از ایرانیان  با هر میزان دارایی و 

دولت سیزدهم 
نتوانسته است 

داستان حجاب را 
خوب مدیریت کند و 

با رفتارهای دوگانه 
خود اعتماد زنان ایران 

را از دست داده 
است. دولت سیزدهم 

کارآمدی لازم برای 
مدیریت داستان 

رخ داده در شهریور 
1401 را نداشت و 

کار به جاهای نامساعد 
کشیده شد. دولت 
سیزدهم در حوزه 
اینترنت با اعمال 

محدودیت های 
گسترده و نیز در 

حوزه سینما و برخورد 
با هنرمندان رفتارهای 

نامساعدی داشت و 
دارد و وزیر فرهنگ 

و ارشاد این دولت 
را نمی توان با وزیر 

ارشاد و فرهنگ 
اسلامی دولت پنجم 

یکسان دانست
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تخصص از ایران می روند. دولت سیزدهم برخلاف 
دولت پنجم افق روشنی برای شهروندان نسبت به 
آینده تدارک ندیده اس��ت. از سوی دیگر با روی 
کار آمدن دولت سیزدهم سیاست داخلی به تفرقه 
اصلاح طلب ها، اصولگرایان و انشعاب های پرشمار 

در میان اصولگراها منجر شده است. 
دولت س��یزدهم برای بق��ای خود و نیز خرید 
محبوبیت رفتار درستی با گروه های گوناگون نداشته 
و روسای بانک مرکزی و سازمان برنامه عدم اعتماد 
را به وضوح اعتراف کرده اند. میزان آرای حاضران در 
انتخابات دوازدهمین دوره مجلس نشان می دهد که 

اعتمادآفرینی به شکل واقعی چقدر بوده است. 
سیاست خارجی  � 

برخلاف سال های پیش و حتی ماه های پیش 
ایرانی��ان به این نتیجه رس��یده اند که باید درباره 
پیامدهای آرایش مناسبات با جهان سخن بگویند 
و تاکید کنند بدون تعامل با دنیای امروز و بدون 
لحاظ کردن همه امور در مناسبات با دیگر کشورها 
کسب و کار و معیشت شهروندان نیز تحت تاثیر قرار 
می گیرد. بررسی های کارشناسانه نشان می دهد 
دولت پنجم بیش��تر از هر دولتی راه سازگاری با 
جهان را در سیاست خارجی در دستور کار داشت. 
وزیر خارجه وقت با درک درست از اینکه نمی توان 
و نباید در مناس��بات با دیگر کشورها دوستان و 
دشمنان دائمی داشت کوشش می کرد دست کم 
با اروپای غربی مناسبات دوستانه تری برقرار کند، 
اما دولت سیزدهم نه تنها در این مسیر راه نمی رود، 
بلکه می خواهد باقی مانده های پیوند با اروپا را نیز 

اگر بتواند قطع کند.  
دولت س��یزدهم در شرایطی که می توانست با 
ادامه خردمندانه گفت وگوهای به بارنشسته دولت 
دوازدهم با غرب مس��اله هسته ای را به نقطه امن 
برس��اند و بار تحریم را از دوش شهروندان بردارد 
کار را بدتر کرد. دولت سیزدهم بدون اینکه برای 
ش��هروندان توضیح دهد با شتاب به سوی بستن 
قراردادهای راهبردی با روس��یه و چین می رود و 

این در حالی است که بدعهدی روس ها بارها و بارها 
اثبات شده است. دولت شادروان هاشمی رفسنجانی 
توانس��ته بود حتی شرکت های نفتی آمریکایی را 
ترغیب کند به ایران بیایند، اما این اتفاق نیفتاد و 

دلیل آن را نیز شهروندان نیک می دانند. 
سیاس��ت خارج��ی دولت س��یزدهم همانند 
دولت ه��ای محمود احمدی نژاد رفتن به گوش��ه  
و کناره��ا در آمریکای لاتین یا در آفریقاس��ت و 
شهروندان می دانند این دسته از کشورها از ایران 

تنها و تنها کمک مادی می خواهند. 
 وزیر خارجه دولت سیزدهم به جهت نداشتن 
درک دقی��ق از پیچیدگی ه��ای جهانی به همراه 
رییس جمهوری که در این باره تازه کار است توانایی 
ایران برای ایجاد تعادل در مناسبات با جهان را زیر 
تیغ قرار داده اند. سیاست خارجی ایران در دولت 
سیزدهم کوشش چندانی برای سازگاری ها نداشته 
و اصولا در ذهن و اندیشه این دولت چنین اصولی 
جایی ندارد. در صورتی که دخالت های ویران کننده 
نبود بدون تردید دولت پنجم با راهبرد آش��تی با 
جهان سیاست خارجی را به ابزاری برای پیشبرد 
اقتص��اد کلان و بهتر کردن زندگی ش��هروندان 
تبدیل می کرد. دولت سیزدهم 30 ماه است از رفع 
تحریم های کمرشکن می گوید، اما هیچ گام مثبتی 
برای انجام رفع تحریم برنداشته است.انداختن ایران 
در چنگ شرکت های روسی در بخش نفت و گاز 
و نیز دادن تخفیف های بلند برای صادرات نفت به 
چین نشان از بی تعادلی در سیاست خارجی دارد. 
دولت س��یزدهم با ناتوانی در مدیریت بحران های 
منطق��ه ای و نیز در داس��تان اوکراین کار را برای 

ایران سخت کرده است. 
سخن آخر  � 

بررس��ی کارشناس��انه کارنامه دولت سیزدهم 
البته بدون استفاده از آمار و اعداد و بدون مقایسه 
با ش��رایط عمومی ایران و جهان و مقایس��ه آن با 
دولت های پیش��ین به ویژه دولت های سازندگی، 
اصلاحات و دولت اعتدال کار آس��انی نیس��ت، اما 

نشانه های پرشماری نشان می دهند دولت سیزدهم 
در اوج ناکارآم��دی اس��ت. این دولت در برخورد با 
مقوله های زیرساختی نرم افزاری مثل اعتماد سازی 
و امیدآفرینی برنامه ای نداشت و روزگار ایرانیان را 
این شاخص ها بدتر کرد. تمایل فزاینده به مهاجرت 
از ایران و بی رغبتی نسبی به مشارکت در انتخابات 
از نشانه های بارز در این باره است. دولت سیزدهم در 
این دو سال و نیم سپری شده نتوانسته است اعتماد 
کارگران و کارمندان را به نظام سیاسی افزایش دهد 
و با وجودی که ادعا می کند درآمدهای این دولت 
نسبت به دولت دوازدهم بیشتر بوده، با تثبیت مزد ها 
و حقوق ها اعتماد این دو گروه بزرگ را از دست داده 
است.  دولت سیزدهم با همه وعده های داده شده در 
جریان مبارزه های انتخاباتی مثل نصف کردن میزان 
تورم هنوز گامی در این مسیر برنداشته و نرخ تورم 
در سال های 1401 و 1402 همچنان در پیرامون 

45 درصد در گردش است. 
ن��رخ فزاینده تورم ماده غذایی و کاهش قدرت 
خرید شهروندان بر ابعاد فقر افزوده است. بسیاری 
از گروه های کم درآمد توانایی خرید گوشت و برنج 
ایرانی را از دست داده اند. تورم مسکن در ایران و تورم 
اجاره نشینی روزگار شهروندان در شهرهای بزرگ را 
از این منظر تیره و تار کرده و امیدی برای بهتر شدن 

وضعیت دیده نمی شود. 
دولت سیزدهم در اجرای ساخت یک میلیون 
مسکن در سال با شکست بزرگ روبه رو شده است 
و به جای تصحیح سیاس��ت های وعده داده ش��ده 
بر بانک فش��ار می آورد. دولت س��یزدهم برخلاف 
وع��ده ای که داده بود نه تنها ارز را تک نرخی نکرد، 
بلکه در حال حاضر 8 نرخ ارز وجود دارد. قیمت هر 
دلار آمریکا نیز از 23000 تومان به 57000 تومان 
رسیده است. سیاست های ارزی دولت و بانک مرکزی 
راه صادرات را بسته و صدای صادر کنندگان را بلند 
کرده است. دولت سیزدهم با زور به صادرکنندگان 
می گوید باید دلارهای خود را به قیمت زیر بازار به 

بانک مرکزی بفروشید.

نرخ فزاینده تورم ماده 
غذایی و کاهش قدرت 
خرید شهروندان بر 
ابعاد فقر افزوده است. 
بسیاری از گروه های 
کم درآمد توانایی خرید 
گوشت و برنج ایرانی را 
از دست داده اند. تورم 
مسکن در ایران و تورم 
اجاره نشینی روزگار 
شهروندان در شهرهای 
بزرگ را از این منظر 
تیره و تار کرده و 
امیدی برای بهتر شدن 
وضعیت دیده نمی شود
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پیگیری

آفرید



j a h a n e s a n a t . i r

18

فساد 3000 میلیارد 
تومانی احتمالا اولین 
فساد نجومی در ایران 
بوده است؛ زمانی 
که هنوز جامعه به 
فسادهایی در این ابعاد 
عادت نکرده بود. نام 
مه آفرید امیرخسروی 
که زمانی به عنوان یکی 
از کارآفرینان نمونه 
مورد تقدیر قرار گرفته 
بود، در کنار محمودرضا 
خاوری مدیرعامل وقت 
 بانک ملی

 دو چهره اصلی در 
پرونده اختلاس 3000 
میلیارد تومانی بودند

 چگونه بروز مفاسد اقتصادی در سالیان گذشته سهل و آسان شد

سرنخ فسادهای نجومی

کج کارکردی ساختاری از جایی نشات می گیرد 
که جنبه های پیشگیری از فساد در کشور چندان 
م��ورد توجه نبوده و بیش��تر برخورده��ا- آن هم 
از س��مت دس��تگاه قضا- به مرحله بعد از کشف 
فس��اد موکول شده اس��ت؛ برخوردهایی که غالبا 
نتوانس��ته از فسادهای بعدی جلوگیری کند و اثر 
پیشگیرانه داشته باشد. از پرونده های فساد مربوط به 
محمودرضا خاوری تا بابک زنجانی و سعید مرتضوی 
و گم شدن دکل نفتی تا چای دبش و حتی مورد 
اخیر ک��وروش کمپانی، همگی از یک ترجیع بند 
واحد برخوردارند؛ »س��هل و آسان شدن فساد«، 
یعنی نبود ضمانت های قانونی و حقوقی سفت و 
سختی که از بروز چنین سوژه های فسادی در ابعاد 
باورنکردنی جلوگیری کند. در این گزارش مروری 
بر 10 فس��اد بزرگ اقتصادی از ابتدای دهه 90 تا 
به امروز داشته ایم و در آخر هم به مورد عجیب و 
متاخ��ر »کوروش کمپانی« به عنوان ورژن جدید 
فساد در بازار ایران پرداخته ایم که این روزها ذهن 

بسیاری از مردم را درگیر کرده است.
اولین اختلاس نجومی � 

فساد 3000 میلیارد تومانی احتمالا اولین فساد 
نجومی در ایران بوده است؛ زمانی که هنوز جامعه به 
فسادهایی در این ابعاد عادت نکرده بود. نام مه آفرید 
امیرخسروی که زمانی به عنوان یکی از کارآفرینان 
نمونه مورد تقدیر قرار گرفته بود، در کنار محمودرضا 
خاوری مدیرعامل وقت بانک ملی دو چهره اصلی 
در پرونده اختلاس 3000 میلیارد تومانی بودند. در 
کنار این دو البته نام برخی از افراد سرشناس نزدیک 

به محمود احمدی نژاد در این پرونده مطرح شد؛ از 
اسفندیار رحیم مشایی چهره مورد اطمینان و اعتماد 
احمدی نژاد تا س��ید محمود جهرمی وزیر کار در 
دولت نهم و برخی مدیران میانی و حتی تعدادی از 
نمایندگان مجلس. سرانجام این پرونده بزرگ فساد 
مالی، اعدام مه آفرید امیرخسروی در سال 1393 بود 
و محمودرضا خاوری هم به کانادا فرار کرد؛ فراری 

که البته تا به امروز به طول انجامیده است. 
در می��ان مدیران دولت دهم هم تنها محمود 
جهرمی به پرداخت 8 میلیون تومان محکوم شد. 
این پرونده فس��اد را احتمالا باید نقطه ش��روعی 
برای سلسله فسادهای نجومی بعدی بدانیم که در 

سال های آتی در سطوح گسترده تر اتفاق افتاد. 
پرونده فساد آقای قاضی! � 

بازداشت قاضی مرتضوی در سال 1391 احتمالا 
یکی از آن دست خبرهایی بود که خیلی ها را در 
شوک فرو برد. قاضی ای که در دهه های 70 و 80 
نامش با بستن فله ای روزنامه های اصلاح طلب گره 
خورده بود، پایش به پرونده فسادی باز شده بود که 
رقم آن به بیش از 3000 میلیارد تومان می رسید. 
ریاست کوتاه مرتضوی در سازمان تامین اجتماعی 
در دولت دوم احمدی نژاد کافی بود که نام این چهره 
جنجالی به یکی از پرونده های بزرگ فساد تا زمان 
خودش باز شود.  تنها در یکی از موارد اتهامی، به 
گفته یکی از اعضای هیات مدیره جدید س��ازمان 
تامین اجتماعی، سعید مرتضوی و بابک زنجانی 
تفاهمنامه ای امضا کرده بودند که طی آن در ازای 
پرداخ��ت 5/3 میلیون یورو از جانب زنجانی، این 

س��ازمان 137 شرکت زیرمجموعه خود را با نرخ 
تعیین  شده براساس بورس کالا، به زنجانی بفروشد 
که البته با روی کار آمدن دولت جدید، عملا جلوی 
این اتفاق گرفته شد. نام مرتضوی البته تنها در این 
پرونده مطرح نشده بود. نام او در برخی پرونده های 
دیگر که البته اقتصادی نبودند ازجمله قتل مشکوک 
زهرا کاظمی، فروش سوالات کنکور، قتل سه نفر 
در بازداشتگاه کهریزک و... به عنوان متهم ردیف 
اول مطرح ش��ده بود. در نهایت 135 ضربه شلاق 
تعزیری و دو س��ال حبس حکم��ی بود که برای 
دادس��تان اسبق تهران در خصوص پرونده تامین 

اجتماعی صادر شد.
محکومیت معاون اول  � 

در دول��ت دوم محمود احمدی ن��ژاد به تدریج 
برخوردها با نزدیکان او کلید خورد. یکی از کسانی که 
در مرکزیت برخوردها و اتهامات مالی و اقتصادی قرار 
گرفت، محمدرضا رحیمی معاون اول رییس جمهوری 
وقت بود. نام دومین مقام اجرایی دولت دهم جایی 
برجسته شد که ماجرای فساد در بیمه ایران افشا شد. 
محمدرضا رحیمی که از دست احمدی نژاد نشان 
درجه یک خدمت دریافت کرده بود، وقتی به اتهام 
اختلاس، فساد مالی، رشوه و سوءاستفاده از موقعیت 
شغلی، پایش به دادگاه باز شد، نامه ای افشاگرانه به 
رییس خود نوشت و دفتر رییس دولت های نهم و 
دهم هم در نامه دیگری، از اتهامات رحیمی اعلام 
برائت کرد. آن زمان احمدی نژاد برخورد با رحیمی 
و برخی دیگر از نزدیکانش ازجمله رحیم مشایی را 
بی دلیل و کاملا سیاس��ی عنوان می کرد و خود و 

بررسی پرونده های مفاسد اقتصادی از شروع دهه 90 تا به امروز نشان می دهد که این پرونده ها در سال های اخیر هم از منظر تعداد و هم از منظر اعداد 
و ارقام رشد قابل ملاحظه ای داشته است. اگرچه بروز و ظهور انواع فسادها و اختلاس ها و رانت جویی ها محدود به 12 سال گذشته نمی شود و پیش از آن 
هم دارای سبقه نسبتا طولانی بوده، اما در این بازه زمانی نوع دیگری از فساد در اقتصاد ایران جلوه گر شد که بعضا به آن فسادهای ساختاری گفته می شود؛ 
فسادی که تحت تاثیر مقررات و خلاء قوانین و البته ساز و کارهای سیاستگذاری اقتصاد ایجاد شده و زمینه را برای رخ دادن این فسادهای بزرگ فراهم 
آورده است. در واقع از آنجایی که بسترهای فسادزا در اقتصاد ایران سال به سال بیشتر و همین طور شفافیت هم به همان میزان کمرنگ شده، شرایطی 
به وجود آمده که میزان مفاسد رو به فزونی گذاشته است. در واقع به نظر می رسد طی سالیان اخیر رفتن به سمت دور زدن قوانین، زد و بندهای مالی و 

انواع و اقسام سوء استفاده ها در چارچوب ساختارهای فعلی کم هزینه شده است.

بنیامین نجفی
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فساد مالی چای 
دبش از سال 

1398 آغاز شده 
و تا نیمه های سال 

1401 ادامه 
داشته است. 

به شکل رسمی 
نخستین بار سازمان 

بازرسی کل کشور 
در آذر 1402 این 
اختلاس را تایید و 

اعلام کرد. به ادعای 
سازمان بازرسی 
کل کشور گروه 
کشت و صنعت 

دبش طی سال های 
1398 تا 1401 

برای واردات چای 
و ماشین آلات 

مبلغی برابر با سه 
میلیارد و سیصد و 
هفتاد میلیون دلار 
ارز دریافت کرده 
که یک میلیارد و 
چهارصد و هفتاد 
و دو میلیون دلار 
از این مقدار ارز 
دولتی بوده  است

تیمش را قربانی بازی های سیاسی می دانست، اما در 
نهایت با تمامی حواشی به وجود آمده، محمدرضا 
رحیمی به 15 سال حبس محکوم شد که در مرحله 

بعد این میزان به 5 سال تقلیل پیدا کرد.
ابرفساد بابک زنجانی � 

پرونده بابک زنجانی را باید متفاوت و متمایز از 
سایر پرونده های  فساد اقتصادی دانست. رقم فساد 
بیش از 18 هزار میلیارد تومانی در ماجرای دور زدن 
تحریم های نفتی توسط بابک زنجانی باعث شد که 
بزرگ ترین فساد تاریخ ایران تا آن زمان، به نام این 
مرد هزارچهره زده شود. نام زنجانی در اواخر دولت 
دوم احمدی نژاد شنیده شد، البته نه به عنوان مفسد 
اقتص��ادی، بلکه به عنوان میلیاردری که ش��رکت 
هواپیمایی داشت و در پروژه های مختلف اقتصادی و 
غیر اقتصادی سرمایه گذاری می کرد. از همان زمان بود 
که کم کم نام این جوان مولتی میلیاردر در ماجراهای 
مربوط به فروش نفت و قراردادهای نفتی و البته دور 
زدن تحریم ها در دولت احمدی نژاد باز شد. آن طور که 
بعدا مشخص شد، بدهی بابک زنجانی تنها به وزارت 
نفت 2 میلیارد دلار بوده که به گفته بیژن زنگنه وزیر 
نفت دولت روحانی به خسارت های بعدی به حدود 
4 میلیارد دلار می رسد. بابک زنجانی در این پرونده 
فساد به اعدام محکوم شد و چندین سال است که 
در زندان به سر می برد. حالا در جدیدترین خبرها 
رییس قوه قضاییه از پرداخت بدهی بابک زنجانی خبر 
داده؛ خبری که حالا احتمال آزاد شدن او را در آینده 

تقویت کرده است.
گم شدن دکل نفتی � 

خبر گم شدن دکل نفتی را دست کم باید یکی از 
عجیب ترین و منحصر به فرد ترین فسادهای رخ داده 
در تاریخ اقتصاد ایران دانست؛ فسادی که در سال 
94 افشا شد، اما باز هم سرنخ آن به دولت محمود 
احمدی نژاد برمی گشت. در ابتدا برخی نمایندگان 
مجلس نهم افشا کردند که یک دکل نفتی در دولت 
احمدی  نژاد به وسیله شرکت تاسیسات دریایی و با 
قیمت 87 میلیون دلار خریداری شده، اما با وجود 
واریز تمام پول به حس��اب یک ش��رکت واسطه 
هیچ  گاه وارد ایران نشده است. این در حالی است 
که طبق قرارداد، 80 درصد از این مبلغ باید پس از 
تحویل دکل داده می شد، اما برخلاف قرارداد کل 
مبلغ پرداخت شده بود. بعد هم در دولت روحانی 
بیژن نامدارزنگنه ابعاد جدیدی از این فساد را افشا 
کرد تا پرونده ای در خصوص شکایت وزارت نفت به 
جریان بیفتد. در این پرونده تنها نام یک فرد مطرح 
نبود، بلکه تعدادی از مدیران وقت شرکت تاسیسات 
دریایی و برخی دیگر از افراد در دولت مطرح شد که 

در نهایت چندین نفر به حبس محکوم شدند. 
شهردار سابق و املاک نجومی � 

ش��هرداری تهران در دوره های مختلف محل 
حواشی و شائبه و گمانه های زیادی در زمینه فساد 
اقتصادی بوده اس��ت؛ از غلامحسین کرباسچی تا 
محمود احمدی نژاد و محمدباقر قالیباف. ماجرای 
املاک نجومی ک��ه رقم آن بالغ بر 2 هزار و 200 
میلیارد تومان گفته شد، در زمان شهرداری قالیباف 
رسانه ای شد. این موضوع نخستین بار توسط برخی 
اعضای ش��ورای ش��هر وقت تهران و توسط یک 
سایت خبری افشا شد. مدتی بعد مدیر این سایت 
با ش��کایت محمدباقر قالیب��اف و مهدی چمران، 

شهردار و رییس وقت شورای شهر تهران، بازداشت 
شد. در این ماجرا گفته شد که شخص شهردار و 
جریان منتس��ب به او از تحقیق و تفحص شورای 
شهر و مجلس نسبت به واگذاری املاک نجومی 
جلوگیری کرده اند. شهردار وقت در ابتدای امر کل 
این اتفاق را تکذیب کرد، اما در نهایت مش��خص 
شد دست کم 200 آپارتمان، خانه ویلایی و زمین 
شهرداری در مجموع 2 هزار و 200 میلیارد تومان 
کمتر از قیمت اصلی آنها فروخته شده است. بعد 
از مش��خص شدن ابعاد مختلف این فساد، پرونده 
به دادسرا ارجاع شد و قوه قضاییه تعداد زیادی از 

قراردادهای این املاک را باطل کرد.
اخت�لاس 8 � ه�زار میلی�اردی صندوق 

فرهنگیان
در زمان افش��ای این پرونده که به سال 1395 
برمی گردد، نام محمد امامی بر س��ر زبان ها افتاد؛ 
چهره ای که پیش از آن بعضی ها نامش را با ساخت 
سریال شهرزاد و در میان اهالی سینما شنیده بودند. 
صندوق ذخیره فرهنگیان بزرگ ترین سهامدار بانک 
س��رمایه بود که در محوریت این فساد بزرگ قرار 
داشت. با وجود اعلام رقم اولیه، بعدها در بررسی ها 
مشخص ش��د که بیش از 8 هزار میلیارد تومان، 
توسط بانک س��رمایه- که بخش عمده سهام آن 
متعلق به صندوق ذخیره فرهنگیان اس��ت- وام 
مشکوک الوصول داده ش��ده است. در جریان این 
پرونده، چند نفر از مدیران صندوق ذخیره و بانک 
سرمایه و همچنین مدیرعامل سابق این صندوق 
و همسر و فرزند او بازداشت شده و محمد امامی 
و سایر متهمان اصلی به حبس های طولانی مدت 

محکوم شدند.
پرونده فساد پتروشیمی و نام یک زن! � 

یکی از بزرگ ترین و سنگین ترین پرونده های 
فس��اد مالی ایران، پرونده پتروش��یمی است که 
حواش��ی زیادی به آن ضمیمه ش��د. این پرونده 
فساد در پتروشیمی که در سال 1397 افشا شد، 
رقم آن بالغ بر 90 هزار میلیارد تومان بود. مرجان 
شیخ الاسلامی آل اقا فعال سیاسی ای بود که نامش 
به عنوان یکی از متهم��ان ردیف اول این پرونده 
مطرح ش��د. نام این فرد از آنجایی جنجال برانگیز 
بود که مشخص شد پیش تر همسر سابق مهدی 
خلیجی از فعالان سیاسی اپوزیسیون در خارج از 
کش��ور بوده است. او که پس از ماجرای این فساد 
از ایران گریخته بود، در نهایت به صورت غیابی به 
20 س��ال زندان محکوم شد. نام های دیگری هم 
در این پرونده به چش��م می خوردند؛ از جمله رضا 
حمزه لو و محمدحسین شیرعلی که هر کدام احکام 

بلند مدت حبس گرفتند. 
فولادی ها متهم ردیف اول � 

سال 1401 ماجرای فساد مالی در فولاد مبارکه 
مطرح شد که طبق گزارش های اولیه رقم فساد در 
آن 92 هزار میلیارد تومان بود. در واقع آشکار شدن 
این فساد نتیجه گزارش 300 صفحه ای تحقیق و 
تفحص مجلس ش��ورای اسلامی از شرکت فولاد 

مبارکه است.
 هرچند که بعدا در خصوص رقم فساد این پرونده 
گمانه های دیگری مطرح و گفته شد که میزان فساد 
چنی��ن رقمی نبوده اس��ت، اما تحقیق و تفحص 
مجلس ایران از فولاد مبارکه در مهر 1397 شروع 

شد که به دوران مدیریت حمیدرضا عظیمیان مدیر 
وقت این مجموعه فولادی برمی گش��ت. براساس 
گ��زارش مجلس در طول مدیریت عظیمیان، 90 
عنوان تخلف، انحراف و تحمیل خسارت در فولاد 
مبارک��ه رخ داده و بالغ بر 91 هزار میلیارد تومان 
توزیع رانت شده  است. این پرونده که با بازداشت 
مدیر وقت فولاد مبارکه همراه ش��د، همچنان در 

دست بررسی و پیگیری است.
فساد دبش � 

پرونده فس��اد چای دبش یکی از پرونده های 
جدید فساد به حساب می آید؛ پرونده ای که حالا 
نام بزرگ ترین فساد اقتصادی تاریخ ایران را به خود 
اختصاص داده است. مطرح شدن رقم 3/2 میلیارد 
دلاری یا 140 هزار میلیارد تومانی کنجکاوی هر 
ناظری را برمی انگیزد که بخواهد از چند و چون 
این ماجرا مطلع شود؛ اینکه چگونه ممکن است 
چنین رقم فس��ادی برای واردات محصولی مثل 

چای رخ داده باشد.
 آن طور که گزارش ها نشان می دهد، فساد مالی 
چای دبش از سال 1398 آغاز شده و تا نیمه های 
س��ال 1401 ادامه داشته است. به شکل رسمی 
نخستین بار س��ازمان بازرسی کل کشور در آذر 
1402 این اختلاس را تایید و اعلام کرد. به ادعای 
سازمان بازرسی کل کشور گروه کشت و صنعت 
دبش طی سال های 1398 تا 1401 برای واردات 
چای و ماش��ین آلات مبلغی برابر با سه میلیارد و 
سیصد و هفتاد میلیون دلار ارز دریافت کرده که 
یک میلیارد و چهارصد و هفتاد و دو میلیون دلار 

از این مقدار ارز دولتی بوده  است. 
ثبت س��فارش این ش��رکت برای چای درجه 
ی��ک هندی بوده، اما چای درجه دو کنیایی وارد 
کرده که اختلاف قیمت آن برای هر کیلوگرم به 
12 دلار می رسیده است. بسیاری از کارشناسان 
رخ دادن چنین فسادی را به سیاست های ارزی 
بانک مرکزی نسبت داده اند و معتقد بودند که از 
دل چنین سیاست های رانت جویانه ای بروز این 
فسادها نیز طبیعی است. در این پرونده نام اکبر 
رحیمی مدیر عامل گروه کشت و صنعت دبش و 
البته جواد س��اداتی نژاد وزیر سابق کشاورزی در 

دولت رییسی مطرح شد.
مورد عجیب کوروش کمپانی � 

دست اول ترین مورد فس��اد در ایران به پرونده 
عجیب کوروش کمپانی برمی گردد؛ از آن دس��ت 
پرونده هایی که جمع زیادی از مردم عادی را گرفتار 
خود کرده است، فسادی شبیه و از جنس بازی های 
پانزی که به دفعات و در قالب های مختلف در ایران 
سابقه داشته است. ش��رکت کوروش کمپانی در 
حوزه بازرگانی تلفن همراه فعالیت داشت و مدعی 
ای��ن بود که تلفن همراه آیفون را از طریق حذف 
واس��طه ها به قیمت 24 میلیون تومان به دست 
مصرف  کننده می رس��اند، یعنی حدود 15 تا 20 
میلی��ون تومان پایین تر از قیمت واقعی و جهانی. 
تبلیغ چهره های سرشناس سینمایی و ورزشی هم 
مزید بر علت شد که خیلی از افراد در دام کوروش 
کمپانی بیفتند. رقم 2 هزار میلیارد تومان برای این 
پرونده و آن هم توسط یک فرد جوان در نوع خود 
کم نظیر است؛ پرونده ای که احتمالا تا مدت ها از 

آن صحبت خواهد شد.
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ولی الله سیف در گفت وگو با »جهان صنعت« مطرح کرد

 دستور از داخل، محاصره از خارج

همیشه در دولت ها دعوایی با این مضمون  � 
وجود دارد که قیمت دلار در بازار آزاد قبول 
نیس�ت و آنچ�ه مدنظر بانک مرکزی اس�ت، 
باید لحاظ ش�ود، اما عملا این دلار بازار آزاد 
است که به فعالیت های اقتصادی سمت وسو 
می ده�د؟ س�وال این اس�ت که چه روش�ی 

می تواند بهینه ترین سیاست ارزی باشد؟
تکلیف در قانون روش��ن ش��ده اس��ت. قانون 
می گوید، رژیم ارزی کش��ور مدیریت شناور است 
و مس��وولیت مدیریت ب��ازار ارز هم بر عهده بانک 
مرکزی اس��ت . به این معنی که بانک مرکزی باید 
بنا به شرایط و شاخص های اقتصادی، یک قیمت 
تعادلی برای ارز مدنظر قرار دهد که با متغیر های 
اصلی اقتصاد همخوانی داش��ته باشد؛ قیمتی که 
بتوان��د تولیدات داخل��ی را افزایش بدهد، موجب 
افزایش اشتغال شود و در تجارت خارجی منجر به 
تعادل در صادرات و واردات شود. با این توضیح که 
بانک مرکزی براس��اس متغیر های اقتصادی دامنه 
مجازی را برای نوسانات در نرخ ارز تعریف و تلاش 
می کند، نرخ را در آن دامنه هدایت کند. نرخ ارز در 
بازار بر مبنای واقعیت های اقتصادی شکل می گیرد 

و نمی تواند به صورت دستوری تعیین شود. اگر در 
عمل به بانک مرکزی اختیار داده شود که با منطق 
نرخ شناور مدیریت شود، نرخ ارز را در بازار هدایت 
کند و در انجام این وظیفه مورد حمایت قرار گیرد 
منجر به جلوگیری از نوس��انات شدید در بازار ارز 
و افزایش پیش بینی پذیری در اقتصاد خواهد شد. 
نرخ تعادلی ارز در بازار براس��اس متغیر های اصلی 
اقتصاد مانند تورم و رشد اقتصادی، در بازار شکل 
می گیرد. بانک مرکزی با لحاظ این متغیرها، کانال و 
دامنه مجازی را برای نرخ ارز تعریف می کند. مادامی 
که نرخ بازار در داخل دامنه مجاز مورد نظر باشد 
نی��ازی به مداخله بانک مرکزی نخواهد بود. ورود 
بانک مرکزی در بازار ارز زمانی است که نرخ بازار 
از آن دامنه خارج شود. در این حالت بانک مرکزی 
بای��د ب��ا ورود و مداخله در بازار قیمت را به داخل 
کانال برگرداند. این ش��یوه اقدام می تواند منجر به 
ایجاد آرامش پایدار در فضای اقتصادی شود، ولی 
متاس��فانه مقامات ارشد سیاسی در همه دولت ها، 
نس��بت به نرخ ارز حساسیت ویژه ای داشته اند که 
در نتیجه بانک مرکزی موظف می شود با استفاده 
از هم��ه ابزار ها مانع از افزایش نرخ در بازار ش��ود 

و ب��ه جای اینکه از ن��رخ ارز تعادلی حمایت کند 
مجبور می ش��ود نرخی را مورد حمایت قرار دهد 
که تناس��بی با واقعیت های اقتص��ادی ندارد و به 
تدریج از نرخ تعادلی فاصله می گیرد. کار به جایی 
می رسد که بانک مرکزی اعلام می کند نرخ بازار را 
نرخ غیر رسمی می داند و آن را قبول ندارد و منابع 
و امکانات زیادی را برای دفاع از یک نرخ غلط که 
تناس��بی با واقعیت ها ن��دارد به کار می گیرد. تنها 
توجیه چنین اقدامی این اس��ت که نرخ ارز پایین 
می توان��د در کوتاه مدت تا حدی ت��ورم را کنترل 
کن��د و از کنت��رل قیم��ت ارز ب��رای کنترل تورم 
استفاده می شود.  البته این اقدام گرچه می تواند در 
کوتاه مدت موثر باشد، اما واقعیت این است که دلیل 
اصلی افزایش قیمت ارز رشد نقدینگی و تورم است 
و روش صحیح و باثبات آن است که با برنامه ریزی 
مناسب و ایجاد هماهنگی در حاکمیت و نهاد های 
اقتصادی رشد نقدینگی و تورم کنترل شود. قطعا  
در این صورت بخش عمده ای از مشکلات و موانع 
در مسیر سرمایه گذاری، تولید، اشتغال و صادرات 
مرتف��ع خواهند ش��د و بازار های مختلف منجمله 
بازار ارز از آرامش بلند مدت برخوردار خواهد شد. 

  ولی الله سیف بدون تردید »بانکی ترین« شخصیت اقتصادی در سال های پس از پیروزی انقلاب اسلامی بوده و هست. فعالیت متمرکز در حوزه بانکداری و 
رسیدن به ریاست بانک مرکزی این ویژگی را در سیف ایجاد کرده که مسائل پول و ارز و نیز مسائل اداره بانک ها و انتظارات از بانک مرکزی را خوب بداند. 
سیف در گفت وگوی پیش رو به درستی اشاره می کند که بانک مرکزی از داخل با دستورهای دولت و دیگر نهادها روبه رو شده و از خارج نیز با محاصره به 
دلیل تحریم. وی باور کارشناسی اش را با فرض های یادشده درباره تحولات ارز به ویژه تحولات نرخ ارز بازگو می کند. او مقوله تاریخی افزایش قیمت دلار 

و تمنای روسای جمهوری پیشین و امروز برای تثبیت دستوری دلار را به روشنی توضیح داده است که در ادامه می خوانید.

خیلی شفاف بگویم 
که فرزین را با 
بانک مرکزی و بدنه 
کارشناسی شان می بینم. 
اگر به ایشان سپرده 
شود، شرایط خیلی بهتر 
می شود. ایشان اقتصاد 
خوانده است و بازار 
را می شناسد، اما به 
شرطی موفق می شود 
که اجازه بدهند بانک 
مرکزی به صورت 
 تخصصی کارش را 
ادامه بدهد
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نرخ های��ی هم که در این بازار ها ش��کل می گیرند 
عموما نرخ های تعادلی و منطقی خواهند بود. جدا از 
اینکه استفاده از سرکوب نرخ ارز برای کنترل تورم 
در بلند مدت نتیجه نخواهد داد و به صورت دوره ای 
هر چند سال یک بار شوک های بزرگی را به اقتصاد 
تحمیل خواهد کرد، باعث می شود نتوانیم از منابع 
ارزی استفاده بهینه کنیم و در نتیجه به تولیدات 

داخلی و اشتغال خسارت وارد می کند. 
 � ما هم دوره های تورم تک رقمی را دیده ایم 
و هم بازار به شدت ملتهب را تجربه کرده ایم. 
چه ش�د که ش�ما در ابتدای دول�ت یازدهم 
توانستید ش�رایط استانداردی را رقم بزنید، 
به ط�وری ک�ه ت�ورم، تک رقمی و ب�ازار دلار 

باثبات شد. 
نرخ ارز در دوره مس��وولیت م��ن از یک ثبات 
نس��بی برخوردار بود. ضمن اینک��ه در عین حال 
بانک مرکزی از طریق س��تاد اقتصادی و ش��خص 
رییس جمهوری همواره تحت فش��ار بود و آنها هم 
در حقیقت فش��ارهای مجلس و سایر نهادها را به 
بانک مرکزی منتقل می کردند. تلاش بانک مرکزی 
در آن دوره این بود که تا آنجا که می تواند با تحمل 
فشارها و بداخلاقی ها قیمت ارز را در دامنه تعادلی 
و منطب��ق بر واقعیت ها مدیریت کند. در ش��روع 
مسوولیت در بانک مرکزی در اتاق بازرگانی مطلبی 
را با این مضمون که » کاهش بیشتر نرخ ارز با توجه 
به متغیرهای اقتصادی دارای توجیه نیست« عنوان 
کردم که با انتقادات زیادی مواجه شد. خیلی ها به 
خاطر دارند که در نتیجه پذیرش قطعنامه شوک 
بزرگ��ی به قیمت ارز وارد ش��د که ب��ا متغیر های 
اقتصادی قابل توجیه نبود و باعث س��کته و به هم 
ریختن زندگی گروه کثیری از هموطنان شد. بانک 
مرکزی وظیفه اش حفظ آرامش اقتصاد است. پس 
باید ن��رخ ارز را طوری هدای��ت کند که منجر به 
آرامش بلند مدت در اقتصاد شود. بحث ما این بود 
که اقتصاد باثبات، اقتصادی است که قابل پیش بینی 
باشد. با این توضیح که پیش بینی پذیر بودن اقتصاد، 
محیط مناسبی را برای فعالیت های اقتصادی ایجاد 
می کند و سرمایه گذار جرات انجام سرمایه گذاری 
بلند مدت پیدا می کند. اقتصاد غیرقابل پیش بینی 

ریس��ک بسیار بالایی را هم با خود به همراه دارد. 
ریسک بسیار بالا منجر به فرار سرمایه می شود. لذا 
متناسب با افق بازدهی سرمایه گذاری، مقوله ریسک 
دوره زمانی ه��م اهمیت پیدا می کند. اگر در یک 
محیط اقتصادی افق باثبات و شفافی وجود داشته و 
شرایط محیط اقتصادی قابل پیش بینی باشد، منجر 

به کاهش ریسک سرمایه گذاری می شود. 
در آن دوره بانک مرکزی در برخی موارد توانست 
مقامات سیاسی را مجاب کند و در مواردی هم بنا بر 
دستورات مقامات ارشد و  مصوبات ستاد اقتصادی 
مجب��ور به تمکین بود. ب��ا چنین ملاحظاتی دلار 
3100 تومان در ش��روع دولت که تا مهر ماه یعنی 
ظرف دو ماه تا می��زان 2950 تومان کاهش پیدا 
کرده بود، در تابستان 1396 به 3700 تومان رسید. 
در همان زمان بانک مرکزی پیش بینی کرد ادامه 
این روند و جلوگیری از افزایش قیمت ارز از طریق 
مداخل��ه ارزی بانک مرکزی، نهایتا نمی تواند برای 
بلند مدت ادامه پیدا کند و حداکثر تا پایان سال یا 
اوایل س��ال آینده اقتصاد را با تنش جدی در بازار 

ارز مواجه می کند.
 در چند مقطع نیز گزارش هایی در ستاد اقتصادی 
ارائه ش��د. در نهایت نظر آقای رییس جمهوری بر 
ادامه سیاس��ت موجود یعنی جلوگیری از افزایش 
قیمت ارز به هر طریق ممکن توسط بانک مرکزی 
بود. متعاقبا  وقتی فشار زیاد شد، براساس گزارشاتی 
که بانک مرکزی مطرح می کرد در حضور معاون اول 
نظ��ر بانک مرکزی مورد تایید قرار گرفت و گفتند 
ناگزیریم به پیشنهاد بانک مرکزی عمل کنیم. یعنی 
توافق شد قیمت بازار را بپذیریم و در عمل متناسب 
با بنیه ارزی کش��ور، بانک مرکزی نرخ را در دامنه 
سیاس��تی مورد نظر که همان نرخ تعادلی اس��ت، 
هدایت کن��د. همچنین بانک مرکزی از اختیارات 
لازم برای مدیریت نرخ ارز برخوردار باشد. مصوبه 
4200 تومان نظر بانک مرکزی نبود و فی البداهه 
در همان جلسه برخلاف نظر بانک مرکزی تصویب 
ش��د. همه اعضای جلسه همان هایی بودند که در 
حضور معاون اول نظرات بانک مرکزی را تایید کرده 
بودند، ولی فردای آن روز در حضور رییس جمهوری 
نظرات عوض شد و منجر به تصویب موادی شد که 

در تضاد با پیشنهاد و تصمیم قبلی بود. این مصوبه 
شوک هایی را به بازار ارز وارد کرد. به طوری که در 
کمتر از چند ماه نرخ دلار به بیش از 9 هزار تومان 
رسید. در شرایط حاضر نیز بانک مرکزی علاوه بر 
تیم مدیریتی متخصص از کارشناسان باتجربه ای 
برخوردار است که در نوسانات ارزی دهه های اخیر 
تجربیات زی��ادی را اندوخته اند. اگر مدیریت بازار 
ارز به صورت کامل به بانک مرکزی واگذار ش��ود 
قطعا  بانک مرکزی می تواند با توجه به ش��رایط و 
محدودیت ها، مدیریت مناسب تری را اعمال کند. 
بدیهی اس��ت این اقدام نیاز به اختیارات قانونی و 
حمایت های حاکمیت دارد. مطمئنم اگر دخالت ها 
و فش��ار ها از روی بانک مرکزی برداش��ته شود و 
بانک مرکزی اختیار داش��ته باشد، بازار ارز به نحو 
مطلوب تری مدیریت خواهد ش��د.  آن چیزی که 
بنگاه های اقتصادی را با خسارت و بلاتکلیفی روبه رو 
می کند نوسانات شدید است، نه بالا بودن یا پایین 
بودن نرخ ارز. نرخ خودش در بازار با مدیریت بانک 
مرکزی ش��کل می گیرد. باید به بانک مرکزی این 
امکان داده ش��ود که نرخ را در یک دامنه مناسب 
که منجر به آرامش در اقتصاد می شود، هدایت کند 

تا بتواند به نتیجه مطلوب برسد.
 � برداش�ت من از اظهارات شما این است 
که آن چیزی که در س�ال 97 ش�کل گرفت، 
به فش�ارهایی ربط دارد که از جانب دولت به 

بانک مرکزی می آمد.
در فروردین 1397 بررس��ی بانک مرکزی نشان 
می داد نرخی حداکثر نزدیک به 6 هزار تومان می تواند 
مناسب باشد. این در شرایطی بود که در بازار نرخ دلار 
حوالی 5300 تومان بود. رییس جمهوری و به تبع ایشان 
ستاد اقتصادی بالای 4200 تومان را قبول نداشتند. 
ای��ن مبنای بحث اصلی بود. اگر همان 5300 تومان 
تصویب می شد، حتما این مس��ائل را به این صورت 
نداشتیم. ممکن بود قیمت دلار در حال حاضر نسبت 
به آن زمان افزایش زیادی پیدا می کرد، اما می توانست 
از تنش های بعدی جلوگیری کند. مصوبه ای که بانک 
مرک��زی تایید نکرد، این بود که 4200 تومان به هر 
کالایی اختصاص داده ش��ود و به همین دلیل تلاطم 

در فضای اقتصادی و بازار ارز تشدید شد.

اصلی ترین دلیل 
محدودیت های 

اقتصادی ما همین 
تحریم هایی است 

که در بین الملل 
ایجاد شده است. 

هر چقدر هم منبع 
مالی قوی داشته 

باشیم، وقتی با 
دنیا ارتباط بانکی 

نداریم، حتی 
کشورهای دوست 
هم نمی توانند با 

ما وارد دادوستد 
شوند
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 � استفاده از ابزار ارزی مهم ترین ابزار برای 
کنترل بازار است که در نهایت روسای بانک 

مرکزی محکوم می شوند. 
قضاوت ها در مقاطعی توام با افراط و تفریط هم 
هست. اصولا وظیفه بانک مرکزی مدیریت و مداخله 
در بازار اس��ت. یعنی در مدل شناور مدیریت شده، 
بانک مرکزی بنا بر درک تخصصی از اقتصاد، یک 
نرخی را متناسب با شرایط اقتصادی، نرخ تعادلی 
می داند. نوس��انات نرخ ارز حول آن نرخ تعادلی در 
یک دامنه مش��خص می توان��د برای بانک مرکزی 
قابل قبول باشد. در 4 سال اول در بازار ارز آرامش 
و ثبات نس��بی وجود داشت. بین نرخ بانک و نرخ 
بازار 300-200 تومان تفاوت بود که اگر همین را 
قبول می کردند، این همه مشکل به وجود نمی آمد. 
تجربه های گذش��ته بانک مرکزی هم این را نشان 
می دهد. به خاطر دارم در دوره قبل از ما که آقای 
دکتر بهمنی رییس بانک مرکزی بودند و آن زمان 
بنده مدیرعامل بانک کارآفرین بودم، همین شرایط 
پیش آمده بود. آقای دکتر بهمنی جلس��ه ای را با 
مدیران عامل بانک ها برای مش��ورت در مورد نرخ 
ارز تش��کیل دادند. بحث این بود که بانک مرکزی 
مصمم است از طریق عرضه ارز در بازار نرخ واحدی 
را در بازار تثبیت و از نوسانات آن جلوگیری کند. در 
آن جلسه نظر بنده این بود که اگر از نرخ پایین تر 
از بازار شروع کنید، به نتیجه نمی رسید. آن زمان 
دلار در بان��ک مرک��زی 1100 و در ب��ازار 1800 
تومان بود. پیشنهاد کردم اگر تصمیم به مداخله و 
مدیریت بازار جدی است، از نرخ بازار شروع کنید 
و اگر بنا بر محدودیت ها موفق به کاهش آن نشدید، 
بگذارید همان نرخ 1800 تومان باثبات ادامه پیدا 
کن��د. جمع بن��دی نهایی آقای دکت��ر بهمنی هم 
همین بود، اما شب در مصاحبه رقم  1226 تومان 
اعلام شد. بعدا متوجه شدم رییس جمهوری اصرار 
داشته است بانک مرکزی ارز را با نرخ 1050 تومان 
عرضه کند. در شرایطی که نرخ بازار بیش از 1800 
توم��ان بود با عرضه ارز با نرخ 1050 تومان حجم 
عظیمی رانت به جامعه تزریق می ش��د. در نهایت 
بن��ا بر اصرار آقای دکتر بهمنی رقم 1226 تومان 
را رییس جمهوری تایید می کند. رییس جمهوری 
با اصرار بی منطق و دخالت در کار تخصصی بانک 
مرکزی باعث شد علی رغم عرضه حجم عظیمی از 
منابع ارزی، نتیجه مورد نظر حاصل نشود و متعاقبا  
شاهد جهش قیمت ارز تا 3900 تومان باشیم. در 
دوره های قبل هم چنین تجربیاتی وجود داشته و 
همواره ش��اهد تکرار همان تجربیات و تحمل آثار 

منفی ناشی از آن بوده ایم. 
بانک مرکزی فرزین، تجربه شما و بهمنی  � 

را تکرار می کند؟
خیلی ش��فاف بگویم به نظر من مجموعه بانک 
مرکزی مرکب از کارشناسان، مدیران و رییس کل 
در هم��ه دوره ها با مجموعه دول��ت در مورد افق 
سیاس��تگذاری و تصمیم گیری، دیدگاه های کاملا  
متفاوتی داش��ته و دارند. نوع ن��گاه بانک مرکزی 
معمولا  جامع و بلند مدت است و در مقابل، سلیقه و 
نگاه دولت کوتاه مدت و بدون توجه به پیامد ها و آثار 
بلند مدت بوده است. وقتی هم صحبت از استقلال 
بانک مرکزی می شود هدف  اصلی همین است که 
مصالح و اهداف اقتصادی بلند مدت تحت الش��عاع 
تمایلات و انگیزه های کوتاه مدت دولت ها قرار نگیرد 
که علاقه مند به نتایج سریع الحصول هستند و برای 
تحقق آنها از آینده هزینه می کنند. در مورد آقای 

دکتر فرزین هم همین برداشت وجود دارد. بانک 
مرکزی بر س��ر دوراهی تشخیص های کارشناسی 
نش��ات گرفته از تجربیات گذش��ته از یک طرف و 
دس��تورات و مصوبات غیر کارشناسی و کوتاه مدت 
دول��ت و مجلس از طرف دیگر قرار دارد و معمولا  
تلاش های زیادی را برای اقناع دولت و مجلس به 
کار می گیرد، ولی نهایتا به دلیل عدم وجود استقلال 
ناگزیر به اجرای دستورات ابلاغی می شود. اطمینان 
دارم اگر اموری که در حیطه مسوولیت های بانک 
مرک��زی قرار دارد مانند نقدینگی، تورم و بازار ارز 
واقعا به ایش��ان و بانک مرکزی س��پرده شود و از 
دخالت های عجولانه و غیر تخصصی در کار ایشان 
اجتناب ش��ود در ی��ک فرصت مناس��ب به مرور 
ش��اهد اصلاح وضعیت و آرامش در اقتصاد و بازار 
ارز خواهیم ش��د. باید به بانک مرکزی اجازه داده 
ش��ود با استفاده از تجربیاتی که نه تنها در کشور 
خودمان، بلکه در سایر کشورها نمونه های فراوانی 
از آنه��ا وجود دارد اقدامات��ی را انجام دهد که در 
بلند مدت منجر به ثبات و آرامش، کاهش ریسک  
و افزایش پیش بینی پذیری در اقتصاد، کنترل رشد 
نقدینگی و تورم و همچنین بازار ارز باثبات ش��ود. 
انتظار تحقق چنین شرایطی قاعدتا  مستلزم دادن 
اختیارات لازم و انجام حمایت های قانونی از بانک 

مرکزی خواهد بود. 
می توان گفت ریشه رانت و در نتیجه فساد  � 

در سیاست های ارزی است؟
اصولا  ریشه اصلی فساد رانت هایی است که در 
نرخ های دستوری و ترجیحی وجود دارد. تا زمانی 
که اجازه ندهیم اقتصاد به صورت طبیعی کار کند 
و نرخ های رانتی و دس��توری ادامه داش��ته باشد 
طبیعی است عده ای به فکر سوءاستفاده می افتند. 
اگر زمانی هم خبری نمی شود، این به معنای نبودن 

فساد نیست.
 بالاخ��ره وقتی ارز 50 ه��زار تومانی را با نرخ 
30 ه��زار تومان��ی در اختی��ار وارد کننده یا حتی 
تولیدکننده می گذاریم، طبیعی است که فساد رخ 
می دهد. در دوره مسوولیت بنده در بانک مرکزی 
ناگزیر بودیم بنا بر همان دس��تورات  به کالاهای 
اساسی ارز مبادله ای 2400 تومان تخصیص بدهیم 
با این هدف که خوراک دام و... با قیمت پایین تری 
به دست مصرف کننده برسد، اما می دیدیم قیمت ها 
در ب��ازار با نرخ ارز تخصیص داده ش��ده تناس��بی 
ن��دارد و در خ��ود ب��ازار نرخی ش��کل می گیرد و 
مبنای معامله است که با قیمت تمام شده ارتباطی 
ندارد. بر همین اساس با آقایان مهندس حجتی و 
مهندس نعمت زاده توافق ش��د برای آن کالاها ارز 
با نرخ آزاد تخصیص داده ش��ود. نتیجه بعدی این 
بود که در عمل تفاوت محسوس��ی در قیمت بازار 
حاصل نشد. در حقیقت منتفع اصلی از تخصیص 
ارز ه��ا با نرخ ترجیحی فقط وارد کنندگان بودند و 
ای��ن اقدام نقش چندانی در کنت��رل قیمت برای 

مصرف کننده نداشت. 
س�ازوکار تخصصی ارز چطور اس�ت که  � 
سوءاس�تفاده بع�د از چند س�ال مش�خص 

می شود؟
هر کسی که می خواهد واردات انجام دهد، اول 
ثبت سفارش می کند و بعد برای گشایش اعتبار به 
بانک مراجعه می کند. در مرحله بعدی بانک از بانک 
مرکزی تاییدیه می گیرد که در زمان حمل کالا ارز 
را تخصیص بدهد که به منزله تعهدی بالقوه برای 
بانک در آینده خواهد بود. بانک هم به فروش��نده 

در خارج از کشور ابلاغ می کند و این کالا بر مبنای 
اعتبار اسنادی حمل و در بنادر تخلیه می شود. در 
این زمان بانک از بانک مرکزی تقاضای ارز می کند. 
وزارت صمت مسوول تعیین اولویت کالاهایی است 
که می توانند ارز دولتی بگیرند. به نظر من در آنجا 
روش مناسبی که نشان دهد کدام کالاها و به چه 
میزان باید با ارز دولتی وارد شوند، وجود ندارد. مثلا 
کارشناسی نش��ده که مصرف داخلی چای چقدر 
اس��ت و اگر قبلا  به مقدار لازم ثبت سفارش شده 
باشد، ثبت سفارش جدیدی انجام نشود. همچنین 
باید بدانیم، چای کیلویی 14 دلار است یا 2 دلار؟ 
این را هم کسی کنترل نمی کند و به همین دلیل 
سوءاستفاده کنندگان می توانند به راحتی مرتکب 

فساد و سوء استفاده شوند. 
 � وارد بحث سیاست های پولی شویم. اولین 
موضوع این اس�ت که بان�ک مرکزی قادر به 

اجرای سیاست های پولی است یا نه؟
متاس��فانه نه! نظام بانک��ی در گرو ناترازی های 
بودجه و تکالیف تبصره ای است که از بودجه ابلاغ 
می ش��ود. یکی از مدیران عام��ل بانک ها توضیح 
می داد، بن��ا بر بررس��ی ها و پیش بینی های حتی 
خوش بینانه، حجم تکالی��ف بودجه ای آنقدر زیاد 
اس��ت که از مجموع توان اعطای تسهیلات بانک 
یعنی رشد س��پرده ها به اضافه وصولی تسهیلات 
اعطای��ی قبلی بیش��تر اس��ت. وقتی بان��ک را در 
معرض چنین شرایطی قرار می دهیم، چه انتظاری 
می توانیم داشته باش��یم؟ با این توضیح که بانک 
اگر نتوان��د تکالیف مذکور را انج��ام دهد جریمه 
هم می ش��ود. تکلیف مالایطاق یعنی همین. اخیرا  
در مورد طرح مس��کن ملی این بحث پیش آمد و 
برخی از بانک ها را 26 هزار میلیارد تومان به دلیل 
انجام ندادن تامین مالی مسکن ملی جریمه کردند. 
ش��ما مجس��م کنید، وقتی بانک های ناتراز فعلی 
ب��ه دلیل عدم امکان انج��ام یک تکلیف مالایطاق 
این گونه جریمه می شوند چه اتفاقی می افتد؟ قطعا  
منجر به تش��دید ناترازی ها خواهد شد. تعجب در 
اینجاست که در شرایطی این اتفاق می افتد که یکی 
از هدف های اصلی ما اصلاح ناترازی های نظام بانکی 
اس��ت. باید ارکان اصلی بانک مرکزی در شرایطی 
باش��ند که بتوانند تصمیمات درست اتخاذ کنند. 
بالاترین رکن در راس هرم بانک مرکزی ش��ورای 
پول و اعتبار است که به استثنای سه عضو بقیه با 
بانک مرکزی از نظر مسوولیت دستگاهی تعارض 
منافع دارند. ما تلاش کردیم، لایحه جدیدی را به 
مجلس ببریم تا بتواند تامین کننده استقلال نسبی 
بانک مرکزی باشد، اما به دلیل همین تعارض منافع 
که با برخی از اعضای دولت وجود داشت نتوانست 
به نتیجه برسد و مجبور شدم طرح را پس بگیرم. 
بعدا  در مجلس حرکتی شروع شد و از طریق طرح 
نمایندگان نهایتا  قانون جدیدی برای بانک مرکزی 
تصویب شد که از اشکالات زیادی برخوردار است و 
امیدوارم در مجلس جدید قبل از اینکه آثار منفی 
آن ایرادات، مش��کلاتی را برای اقتصاد ایجاد کند 

نسبت به اصلاح آنها اقدام شود. 
پس بانک مرکزی نمی تواند سیاست های  � 

پولی را مدیریت کند؟
قانون بودجه، برنامه مالی دولت است. بازار پول 
هم سپرده های مالی مردم است که استفاده بهینه 
از آن بر عهده نظام بانکی اس��ت و عمدتا  باید در 
حمایت از اجرای پروژه های سرمایه گذاری با بازدهی 
مناسب، توسط بخش خصوصی مورد استفاده قرار 

رییس جمهوری با اصرار 
بی منطق و دخالت در 
کار تخصصی بانک 
مرکزی باعث شد 
علی رغم عرضه حجم 
عظیمی از منابع ارزی، 
نتیجه مورد نظر حاصل 
نشود و متعاقبا  شاهد 
جهش قیمت ارز تا 
3900 تومان باشیم. 
در دوره های قبل هم 
چنین تجربیاتی وجود 
داشته و همواره شاهد 
تکرار همان تجربیات و 
تحمل آثار منفی ناشی 
از آن بوده ایم
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گیرد. اگر در قان��ون بودجه که برنامه مالی دولت 
است، برای سپرده های مردمی جمع آوری شده در 
بانک ها هم با اهداف بودجه ای تعیین تکلیف شود 
بدیهی است که دیگر فضایی برای بانک ها نمی ماند 
که بتوانند براساس اصول کارشناسی زمینه استفاده 
بهینه از منابع سپرده ای را در اقتصاد فراهم کنند. 
ب��رای اص��لاح و برون رفت از این مش��کل در یک 
مقطعی با پیشنهاد دولت تصمیم گرفته شد هر سال 
20 درصد از حجم تسهیلات تکلیفی کاسته شود. 
این تصمیم تا آخر سال 1384 ادامه پیدا کرد، اما 
مجددا  برخلاف قرار قبلی روند افزایشی تسهیلات 
تکلیفی شروع شد و س��ال به سال افزایش یافت. 
برای رفع اش��کالات موجود در اقتصاد کشور باید 
تصمیمات اساسی گرفته شود که ممکن است در 
کوتاه مدت هم محدودیت هایی به وجود آورد، ولی 
باید نس��بت به ادامه آنها مصمم باشیم و بر اساس 

سلیقه های فردی آنها را تغییر ندهیم. 
 � یکی از وظایف بانک مرکزی تعادل بخشی 
به نرخ تورم است. در دوران شما شاهد یکی 
از کمترین تورم های تاریخ اقتصاد بودیم. در 
آن دوره چه سیاس�تی را به کار گرفتید و آیا 

ابزارهای آن برهه الان هم موجود هستند؟
واقعیت این است که همه از بانک مرکزی انتظار 
دارند. یکی از ویژگی های رییس بانک مرکزی باید 
این باشد که بتواند در مواقع لزوم »نه« بگوید که 
طبیعتا نارضایتی ه��م ایجاد می کند. روزی دکتر 
روحانی در یک مذاکره خصوصی از اقدامات بانک 
مرکزی تشکر کردند و در عین حال گفتند، اعضای 

دولت اکثرا از شما ناراضی اند. 
پرس��یدم این را جنابعالی به عنوان یک حسن 
تلق��ی می کنید یا ای��راد؟ طبیعی اس��ت از بنده 
دلخور باشند. چون نمی توانم همه خواسته هایشان 
را ب��رآورده کنم. بن��ده در دولت جنابعالی وظیفه 
کنت��رل رش��د نقدینگی و تورم را ب��ر عهده دارم. 
متاس��فانه احساس مسوولیت و انجام وظیفه بنده 
منجر به نارضایتی دوستانی می شود که به خیلی 
از آنها شخصا  هم ارادت دارم، ولی نمی توانم وظیفه 

اصلی ام را فراموش کنم.
 درک وظایف و مسوولیت های رییس کل بانک 
مرکزی می تواند به او در انجام وظایفش کمک کند. 
حج��م زیادی از نقدینگی در موسس��ات غیرمجاز 
جریان داشت که بانک مرکزی هیچ نظارتی نسبت 
به آن نداشت. الحمدالله با قبول هزینه های شخصی 
و فشارهای زیاد توسط بنده و همکارانم که منجر به 

نارضایتی هایی هم شد، جمع شدند. بخش دیگر هم 
این است که بانک ها نمی توانند انتظارات و توقعات 
همه دستگاه ها را برآورده کنند. اگر کنترل تورم را 
دس��تاورد می دانید، به این دلیل است که در قبال 
خیلی از درخواست ها جواب منفی داده شده است 
و به همین دلیل همکارانم در دولت احتمالا از من 

ناراضی شده اند. 
در رابطه با یکی از همین موسس��ات غیرمجاز، 
در جلس��ه غیرعلن��ی مجلس تحت فش��ار بودم 
ک��ه بانک مرکزی باید مطالبات س��پرده گذاران را 

پرداخت کند. 
پاس��خ بنده این بود ک��ه نمی توانیم این کار را 
انج��ام بدهیم. حتی رییس مجل��س با عصبانیت 
گفت، یعنی چه؟ در پاس��خ گفتم، نه قانون اجازه 
می دهد و نه مصلحت است. گفتند شما پیشنهاد 
کنید تا ما قانون را تصویب کنیم. اینگونه مقاومت ها 
طبیعتا به نارضایتی منجر می شود. البته در نهایت 
در جلسه نمایندگان سران سه قوه تصویب شد که 
پرداخت کنیم. انجام آن هم با همکاری نمایندگان 
قوه قضاییه و وزارت اطلاعات به نحوی بود که در 
مقابل وثیقه های ارائه ش��ده با پرداخت حدود 18 
همت مش��کل برطرف ش��د و البته متعاقبا هم از 

محل فروش وثایق مذکور  تسویه شد.
 � اصلی ترین ابزار سیاست پولی نرخ بهره 
اس�ت. راه اندازی بازار بین بانکی و بازار باز به 
بانک مرکزی کمک می کن�د که ابزار لازم را 

داشته باشد؟
حتم��ا ب��ازار بین بانک��ی و بازار باز، اب��زار قابل 
قبول و درس��تی است، اما نه در اقتصادی که همه 
مناس��باتش دستوری است؛ مخصوصا در بازار ارز. 
وقتی نمی گذاریم بازار ارز تعادلی باشد، قیمت هم 
نمی تواند تعادلی باشد. اگر ما در عین اینکه نرخ های 
دستوری داریم، بگوییم فقط نرخ بهره را بازار آزاد 
تعیین کند، عدم تع��ادل بزرگ تری ایجاد خواهد 

شد. کمااینکه اتفاق افتاد.
 من هم تحت فش��ار بودم که چ��را این کار را 
نمی کنیم؟ حتی صندوق بین المللی پول هم همین 
را می خواست. پاسخ ما این بود که به دلایل زیادی 
نمی ش��ود. چون در اقتصاد ما نرخ های دس��توری 
وجود دارد و کنترل ها با شدت اعمال می شوند. این 
یک موضوع را آزاد کنیم، در اقتصاد منجر به تعادل 
نخواهد شد و مشکل ساز می شود. کما اینکه بعد از 
م��ن این اتفاق افتاد. وقتی مدل بازار باز راه اندازی 
ش��د افزایش نقدینگی را به دنبال داشت و به تبع 

آن شاهد روند افزایشی نرخ تورم بودیم. 
 � برای جمع بندی دولت سیزدهم به میانه 
خودش رسیده است. ارزیابی تان از عملکرد 

اقتصادی دو سال و نیم اخیر چیست؟
می توانس��ت عملکرد بهتر و مناس��ب تری ارائه 
ش��ود، اما محدودیت های ناشی از تحریم  و روابط 
بین المللی را نمی شود جدی نگرفت. دولت از همه 
جهت تحت فشارهای زیادی است، ولی مع الوصف 
امکان تصمیمات و اقدامات بهتر در برخی زمینه ها 
وجود دارد. ش��خصا برای موفقیت مس��وولان که 
نتیجه آن بهبود وضعیت اقتصادی هموطنان است 
دعا می کنم و در این جهت هم از هر کاری که در 
توانم باش��د مضایقه نمی کنم. احساسم این است 
که مسوولان تلاش زیادی دارند و توصیه می کنم 
از تجربه گذش��تگان اس��تفاده کنند. با استفاده از 
تجربیات گذشته بهتر می توانند مشکلات را کنترل 

و برطرف کنند.
اولویت سیاست های اقتصادی دولت باید  � 

چه مواردی باشند؟
یکی از اساس��ی ترین جهت گیری ها باید حذف 
نرخ های ترجیحی و دس��توری در اقتصاد باش��د 
تا تع��ادل در اقتصاد ایجاد ش��ود. البته این اقدام 
ب��ه یکباره قابل انجام نیس��ت و باید با یک برنامه 
دقی��ق همراه ب��ا تصمیمات جبرانی برای اقش��ار 
خاص و زمانبندی شده انجام شود. دومین موضوع 
ناترازی های نظام بانکی اس��ت که به نظر بنده به 
درستی ابعاد آن شناسایی نشده است. این ناترازی ها 
جدی و موتور خلق نقدینگی هستند. البته بانک ها 
مقصر اصلی آن نیس��تند، بلکه این شرایط معلول 
تصمیمات و دس��تورات غیر کارشناس��ی تکلیفی 
ب��ه نظام بانکی هس��تند. الان نقدینه خواهی نظام 
بانکی کش��ور موجب افزایش نقدینگی شده است. 
صندوق های بازنشستگی هم مهم هستند. همچنین 
بودجه هم باید متعادل بسته و پیش بینی درآمدهای 
غیرقابل تحقق در بودجه باید متوقف شود. همین 
اق��لام  وقتی در عمل محقق نمی ش��وند منجر به 
سرریز شدن کسری بودجه به نظام بانکی و بانک 

مرکزی می شوند.
آیا خروج از ش�رایط هزینه ساز اقتصادی  � 

بدون حل بحران سیاسی ممکن است؟
اصلی تری��ن دلی��ل محدودیت ها و مش��کلات 
اقتصادی همین تحریم هایی اس��ت که در س��طح 
بین الملل با آن مواجه هستیم. هر چقدر هم منابع 
مالی قوی داشته باشیم، وقتی با دنیا ارتباط بانکی 
نداریم، حتی کشورهای دوست هم نمی توانند با ما 

وارد داد و ستد شوند.
 � پس ش�ما اصلاحات سیاسی و خروج از 
انزوای بین المللی را مقدم بر اصلاح اقتصادی 

می دانید؟
اصلاحات سیاسی و رهایی از محدودیت هایی که 
در سطح بین الملل برای کشور ما ایجاد شده است، 
قطعا  از اهمیت بس��یار بالایی برخوردار است، ولی 
به این معنا نیس��ت که قبل از آن در داخل کشور 
نتوانیم کاری انجام بدهیم . با دس��ت روی دس��ت 
گذاش��تن و در انتظار رفع محدودیت ها و مسائل 
بین المللی نشس��تن مطمئنا  مشکلات ما را بیشتر 
و پیچیده تر می کند. ظرفیت های زیادی در داخل 
وجود دارد که در این مقطع می تواند با تصمیمات 
درست و منطقی مورد استفاده قرار گیرد و شرایط 

بهتری را رقم بزند.  

یکی از اساسی ترین 
جهت گیری ها باید 

حذف نرخ های 
ترجیحی و دستوری 
در اقتصاد باشد تا 
تعادل در اقتصاد 
ایجاد شود. البته 

این اقدام به یکباره 
قابل انجام نیست 

و باید با یک برنامه 
دقیق همراه با 

تصمیمات جبرانی 
برای اقشار خاص و 

زمانبندی شده انجام 
شود
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همایون دارابی: 
»مهم ترین مشکلی 

که در حال حاضر 
سرمایه گذاران 

در اقتصاد ایران 
دارند، این است که 
نمی دانند کشور به 
چه سمتی می رود، 
سیاست توسعه ای 

کشور چیست و چه 
آینده ای را باید 
برای آن متصور 

بود.متاسفانه به نظر 
می رسد روزمرگی 

و تصمیمات روزانه 
در حال حاضر حاکم 

شده و فعلا هم 
امیدی به اصلاح آن 
نیست و باید منتظر 
باشیم و ببینیم که 
آیا انتخابات مجلس 

شورای اسلامی 
پایانی بر این جو 

آشفته خواهد بود 
یا خیر.«

دست در جیب شرکت می کنند و سود را برمی دارند! این 
کاری که انجام شده متاسفانه خلاف اسم گذاری امسال و 

کاملا خلاف جهت رونق تولید بوده است.«
عمیدی با اشاره به وضعیت مدیریت اقتصادی کشور 
اظهار کرد: »در مهار تورم هم می بینیم که چه افتضاحی 
به بار آمده است. متاسفانه در سیاست های اقتصادی کاملا 
معکوس عمل شده و فقط شعار حمایت از بازار سرمایه را 

به دروغ از ابتدا تا به امروز شاهد بوده ایم.«
آی�ا اکنون که بورس پایین آمده، تورم کنترل  � 

شده است؟
این کارشناس ارشد بازار سرمایه عنوان کرد: »علاوه 
بر اینها سکوت سازمان بورس و وزارت اقتصاد هم به این 
وضعیت دامن زده اس��ت. وزارت اقتصاد به عنوان متولی 
مجموعه سازمان بورس که شخص وزیر اقتصاد به عنوان 
عالی ترین رتبه شورای عالی بورس در آنجا حضور دارد، 

متاسفانه سکوت اختیار کرده است.«
وی افزود: »می بینید که دلار بالا رفته و متاسفانه تورم 
افسارگسیخته رشد کرده است، تولید هم به حداقل رسیده و 
در تنگنا قرار گرفته و ارزش معاملات بازار سهام هم که قابل 
مشاهده است. اینها به خاطر آدرس های غلطی  است که به 

دولت داده اند و گفته اند که بورس تورم زاست.«
عمیدی تاکید کرد: »آیا اکنون که بورس پایین آمده، 
تورم کنترل ش��ده اس��ت؟ آیا اکنون که شاخص کل و 
ارزش معاملات افت کرده، دلاری که روی قیمت 26 هزار 
تومان تحویل گرفته اند، پایین تر آمده یا 55 هزار تومان 
شده است؟ دولت با این اشتباه بزرگ محاسباتی که انجام 
داد، اعتماد را از سرمایه های مردم سلب کرد و نقدینگی را 
به سمت دلار، سکه، ارز و بقیه بازارهای کاذبی که تورم زا 

هستند، برد.«
دولتمردان درک اقتصادی درستی ندارند � 

این تحلیلگر بازار س��رمایه اظهار کرد: »متاس��فانه 
گوی��ا دولتمردان م��ا درک اقتصادی درس��تی ندارند و 
سیاستگذاری های اشتباه آنها چه در زمینه بازار سرمایه 
و چه در زمینه بازار پول، باعث ش��ده است که نرخ سود 
بانک ها به 30 درصد برسد، تولید تحت فشار قرار بگیرد 
و برای تولیدکننده تعطیل شدن واحد بسیار راحت تر و 
مقرون به صرفه تر از تولید باشد.« عمیدی اظهار کرد: »با 
این وضع موجود، درآمدهای مالیاتی دولت هم به شدت 
کاهش خواهد یافت. این اتفاقی که اکنون زمینه س��ازی 
و بسترسازی شده است، نمی تواند درآمدهای مالیاتی ای 
ک��ه دولت انتظار دارد را تامین کند. باید ببینند آثار این 
اشتباهات سریالی و بعضا عامدانه ای که رخ داده چه بلایی 

بر سر کسری بودجه دولت خواهد آورد.«
وی تصریح کرد: »به جای اینکه نقدینگی را به سمت 
بازار س��رمایه ببرند، تولید را افزایش دهند، س��ودآوری 
شرکت ها بیشتر شود تا بتوانند یک مالیات تعریف  شده 
و مشخص که قابلیت وصول دارد را دریافت کنند، هزینه 
ش��رکت ها و بنگاه ها را افزایش داده اند و آنها را به سمت 
تعطیلی برده اند! حالا باید بروند سراغ مردم عادی کوچه و 
بازار و از آنها بخواهند که از تراکنش های مالی آنها مالیات 
بگیرند که قطعا نارضایتی را به دنبال خواهد داشت. به هر 
حال سیاست های اشتباه دولت در بازار سرمایه و بازار پول، 

اثر مهم خود را در سال آینده نشان خواهد داد.«
ب�ورس در س�ال 1403 � عقب ماندگ�ی خود را 

جبران می کند
سیاس��ت های دولت و بهره برداری ص��د درصدی از 
بازاره��ای پول و س��رمایه، چه تاثیری بر بورس خواهند 
داش��ت؟ عمیدی در پاسخ به این سوال »جهان صنعت« 
اظهار کرد: »باید گفت بازار سرمایه هم علاوه بر اینکه یک 
بازار هوش��مند است، با تاخیر زمانی در سال 1403، آثار 
تورمی ایجادشده توسط دولت، چاپ پول و مساله نقدینگی 

را قطعا جبران می کند.«
وی بیان کرد: »در سال 1403 شاهد خواهیم بود که 
بالاخره بعد از اینکه همه بازارها پر شدند، دلار به سطوح 
بالاتری رس��ید و طلا و سکه مورد هجوم خریداران قرار 

گرفت، بازار سهام هم این عقب ماندگی را به احتمال بسیار 
زیاد جبران می کند و با یک لگ زمانی یک رشد بسیار خوب 
در بازار اتفاق می افتد.« با این حال، این تحلیلگر اظهار کرد 
که این رشد بزرگ فقط می تواند آثار تورمی را تا حدودی 

برای سهامداران  کمرنگ کند.
عمیدی بیان کرد: »نتیجه بازی اشتباهی که دولت 
تمامی بازارها را متلاطم و رشد ایجاد می کند و پشت سر 
آنها بورس هم به خاطر تورم رشد کند، باخت- باخت برای 
همه مردم است، اما متاسفانه به جای اینکه نرخ بهره را 
پایین بیاورند و تولید را افزایش دهند و اشتغال ایجاد کنند 
و رشد ناخالص ملی را افزایش دهند، رفته اند سراغ اینکه 
بازارها را به تلاطم بکشند و نرخ بهره را به 30 تا 35 درصد 
برسانند. دلار هم در منطقه 54 تا 55 هزار تومانی است و 
قطع به یقین تا پایان سال یک رشد را هم به دلیل کسری 
بودجه دولت و تورم انتظاری مردم و آس��تانه ماه رمضان 
تجربه خواهد کرد. این مساله باعث می شود نمرات کارنامه 

اقتصادی دولت را بسیار پایین ببینیم.«
نمره دولت 3 و نمره سازمان بورس 5 � است!

این تحلیلگر بازار سرمایه با اشاره به عملکرد مدیریتی 
دولت در بحث اقتصادی عنوان کرد: »به دولت در بحث 
اقتصادی، از 20 نمره 3 می دهم. برای سازمان بورس هم 
نمره پنج می دهم، به خاطر ضعفی که در جایگاه خود به 
 عنوان رگولاتور و تنظیم کننده داشت و نتوانست مطالبات 
بازار سرمایه را در دولت پیش ببرد. به احتمال خیلی زیاد 
پس از دوره آقای عشقی در سازمان بورس، یک تغییر و 
تحول هم در مدیریت کلان سازمان بورس رخ خواهد داد.« 
عمیدی افزود: » به هر حال سیاست های مالی، اقتصادی 
و پولی دولت سیزدهم، به ضعیف ترین شکل ممکن اجرا 
شد و البته قابل پیش بینی هم بود. دوستانی که شعارهای 
عجیب و غریب می دادند و شعارهای پوپولیستی مطرح 
می کردند، کاملا مشخص شده است که تمام وعده هایی 
که مطرح کرده بودند، بی اس��اس بود و حنای آنها دیگر 
رنگی ندارد.« وی با تاکید بر اینکه این افراد اکنون متوجه 
شده اند که چه دسته گلی به آب داده اند، اظهار کرد: »این 
مسیر قطعا چشم انداز بدتری را برای سال 1403 ترسیم 
می کند. اگر این موارد کنترل نشود، اوضاع از این هم بدتر 

خواهد شد.«
اولویت ه�ای دول�ت پس از تش�کیل کابینه  � 

تغییر کرد
همایون دارابی دیگر تحلیلگر ارشد بازار سرمایه درباره 
شعارهای دولت سیزدهم در باب بورس به »جهان صنعت« 
گفت: »در مورد اولویت بودن بورس در دولت س��یزدهم، 
قبل از آغاز به کار دولت، برنامه های زیادی در این زمینه 
اعلام شد، اما به نظر می رسد در مقطع شکل گیری کابینه 

این اولویت ها تغییر کرد.«
وی تش��ریح کرد: »به نظر من بخش عمده ای از این 
قضیه مربوط به مشکلات شدیدی بود که دولت سیزدهم 
در صحنه اقتصاد و اداره کشور با آن روبه رو شد و همین 
مساله هم باعث ش��د که مدار تصمیم گیری های دولت 
سیزدهم از آنچه قبلا پیش بینی می شد جدا شود و روند 

کاملا متفاوتی را در پیش بگیرد.«
دولت به وعده های خ�ود درباره بورس عمل  � 

نکرد
دارابی با بیان اینکه متاسفانه شاهد بودیم که به این 
وعده ها عمل نشد، اظهار کرد: »متاسفانه دولت سیزدهم 
به ش��عارهایی که درباره بازار سرمایه، بخش خصوصی و 
تقویت سرمایه گذاری های مولد در کشور بیان کرد، عمل 
نکرده و از این نظر شاهدیم که همچنان دلالی، خرید و 
فروش س��که، ارز، املاک و مستغلات مهم ترین دغدغه 
مردم اس��ت و عملا سرمایه گذاری صنعتی در کشور به 

شدت افت کرده است.«
این تحلیلگر ارشد بازار سرمایه با تاکید بر اینکه شاهد 
آن هستیم که یک رکود تورمی شدید بر اقتصاد حاکم 
شده، بیان کرد: »دولت در تلاش برای مهار تورم است و 
در حالی که شعار امسال هم مهار تورم و رشد تولید بوده، 

به جای اینکه به رش��د تولید بپردازد، از طریق ابزارهایی 
مثل نرخ بهره جلو می رود که این امر رکود سنگینی را در 

کشور ایجاد می کند.«
دولت باید از ریل کنونی خارج شود � 

دارابی عنوان کرد: »به نظر می رسد دولت باید برنامه های 
خود را  بازبینی کند و از این ریلی که در حال حاضر روی 
آن حرکت می کند، خارج شود. ادامه مسیر کنونی خوب 
نیست و در آینده احتمالا با تورم سه رقمی و رکود بسیار 
سنگینی مواجه خواهیم شد که خروج از آن برای اقتصاد 
ایران بدون هزینه نخواهد بود و هزینه های بسیار سنگینی 

بر این اقتصاد تحمیل خواهد شد.«
وی عنوان کرد: »مسیری که می رویم عملا در ونزوئلا، 
زیمبابوه، آرژانتین، ترکیه و کشورهای دیگر امتحان شده 
است، یعنی افزایش نرخ بهره شدید درنهایت به ورود کشور 

به فاز تورم هیجانی منجر خواهد شد.«
اقتصاد، غیرقابل پیش بینی شده است � 

تحلیلگر بازار سرمایه مهم ترین ریسک هایی که امسال 
بورس را مورد تهدید قرار داد و روی آن تاثیر گذاشت را 
سه بحث اساسی و مشکل قدیمی قیمت گذاری دستوری، 
نرخ بهره و نرخ ارز غیرواقعی عنوان کرد که در حال حاضر 

به شرکت ها تحمیل شده است.
دارابی بیان کرد: »در همین حال تصمیمات خلق الدقیقه 
و خلق الثانی��ه دولت به ویژه در مورد نرخ خوراک، درباره 
پالایش��گاه ها و بانک ها، به امنیت سرمایه گذاری آسیب 
جدی زده است، یعنی در حالی که شعار این بود که اقتصاد 
پیش بینی پذیر باشد اکنون تنها اقدامی که نمی توان انجام 

داد همین پیش بینی است!«
وی افزود: »به همین خاطر عملا مشکلات سنتی و 
ناپایداری های اقتصادی باعث شده که سرمایه گذاری در 
کشور مطلوب نباشد و سرمایه گذاران از بازارهای مولد فراری 
باشند و ترجیح دهند که در غار امن ارز، طلا و املاک و 
مستغلات قرار بگیرند تا از این دوره بی برنامه خارج شوند 

و بدانند که کشور به چه سمتی خواهد رفت.«
این تحلیلگر بازار سرمایه اظهار کرد: »مهم ترین مشکلی 
که در حال حاضر سرمایه گذاران در اقتصاد ایران دارند، این 
است که نمی دانند کشور به چه سمتی می رود، سیاست 
توسعه ای کشور چیس��ت و چه آینده ای را باید برای آن 
متصور بود.« وی ابراز کرد: »متاس��فانه به نظر می رسد 
روزمرگی و تصمیمات روزانه در حال حاضر حاکم شده و 
فعلا هم امیدی به اصلاح آن نیست و باید منتظر باشیم 
و ببینیم که آیا انتخابات مجلس شورای اسلامی پایانی بر 

این جو آشفته خواهد بود یا خیر.«
نمی توان انتظار جدی از بورس داشت � 

دارابی درباره پیش بینی بورس در سال 1403 اظهار 
کرد: »در س��ه ماهه اول سال 1403 با توجه به انتخابات 
مجلس شورای اسلامی، نمی توان از بورس انتظارات جدی 
داشت. به ویژه از طریق متغیرهای کلانی مثل بهای جهانی 
نفت هم بازار در حال تکمیل شدن است، چراکه احتمال 

کاهش بهای نفت وجود دارد.«
وی اف��زود: »با نرخ ارزی ک��ه در حال حاضر هیچ 
س��نخیتی با واقعیت های اقتصاد ندارد، کس��ری تراز 
تجاری افزایش پیدا می کند، شرکت های صادراتی هر 
روز بیش��تر صادرات خ��ود را تعطیل می کنند و صف 
واردکنندگان طولانی تر می ش��ود. این سیاس��ت های 
اش��تباه باعث می شود بیماری هلندی شرکت ها را به 

شدت تحت تاثیر قرار دهد.«
این کارشناس ارش��د بازار سرمایه بیان کرد: »دولت 
یا افراد نزدیک به دولت به محض اینکه به دلیل همین 
سیاست ها تولید را دچار مشکل می بینند سراغ واردات 
می روند و س��عی می کنند هر طور ش��ده واردات انجام 
دهند. این واردات بی رویه باعث آسیب جدی به شرکت ها 
می ش��ود. فعلا باید منتظر باشیم تا انتخابات مجلس به 
پایان برسد و بعد از آن ببینیم که جهت سیاست ها چگونه 

خواهد بود.«

 بازار سهام، سال 1402 را در روندی صعودی آغاز کرد 
و نماگر این بازار تا نیمه اردیبهشت به ارتفاع 2/5 میلیون 
واحدی رسید، به این ترتیب از اواخر بهمن 1401 که بازار 
سهام مسیر رشد را در پیش گرفت، تا نیمه اردیبهشت که 
شاخص کل بورس، ریزش بزرگ 95 هزار واحدی را تجربه 

کرد، نماگر بازار حدود 65 درصد بالا رفته بود.
پس از مدتی آش��کار شد که خالی کردن سهم های 
پتروش��یمی که ریزش بازار در این تاری��خ را رقم زد، به 
دنبال مصوبه دولت برای تغییر نرخ خوراک پتروشیمی ها 
و افزایش آن به هفت هزار تومان رخ داده است؛ مصوبه ای 
که سهامداران خرد از آن بی اطلاع بودند و رانت اطلاعاتی 

آن تنها در اختیار حقوقی های بازار بود.
بازار س��هام در طول سال 1402 دیگر نتوانست روند 
صعودی خود را بازیابد و تحت تاثیر مصوبه نرخ خوراک و 
سایه بی اعتمادی سرمایه گذاران، رکودی و نزولی باقی ماند، 
به نحوی که شاخص کل از آن زمان تا بهمن 1402، 20 

درصد افت را تجربه کرد.
این روند در طول سال با افزایش انتشار اوراق و رشد 
حقوق مالکانه دولت در معادن و در پایان سال با تغییر نرخ 
خرید بنزین پالایشگاه ها تشدید شد. پالایشگاه ها موظف 
شده بودند که بنزین تولیدی خود را با قیمتی پایین تر به 
دولت بفروشند؛ تصمیمی که بار دیگر بازار سرمایه را با 

شوک مواجه کرد و سهام را در روند نزولی قرار داد.
در روزهای پایانی بهمن نیز بانک مرکزی آخرین ضربه 
را به پیکره بی جان بازار سهام وارد کرد و با عرضه اوراق با 
سود 30 درصدی، اندک پول در گردش بازار سهام را نیز به 
سمت بازار بدهی هدایت کرد. به این ترتیب بازار سهام در 
حالی به استقبال سال جدید می رود که از تورم و بازارهای 
رقیب جا مانده و در سطح ارزندگی برای ورود قرار گرفته 

است، اما به دلیل از بین رفتن اعتماد سرمایه گذاران توانی 
برای جذب پول ندارد.

این روند در حالی طی شده است که بهبود وضعیت 
بورس و جبران زیان سهامداران، از شعارها و اولویت های 
دولت س��یزدهم بود. کارشناسان ارش��د بازار سرمایه در 
گفت وگو با »جهان صنعت« به این سوال پاسخ داده اند که 
آیا سال آینده نیز همین روند در بازار سهام طی خواهد 
شد؟ آیا دولت وعده خود را فراموش کرده است؟ چشم انداز 

بازار سهام در سال 1403 چه خواهد بود؟
سرمایه مردم با مصوبه پالایشی دولت سوخت � 

هومن عمیدی کارشناس ارشد بازار سرمایه با اشاره به 
شعار دولت )در اولویت قرار دادن بورس( به »جهان صنعت« 
گفت: »متاس��فانه به نظر می رس��د وعده ها و شعارهای 
انتخاباتی آقای رییسی بدون اینکه ایشان از کیفیت این 
ش��عارها اطلاعی داشته باشد و فقط به عنوان تبلیغات، 

مطرح شده است.«
وی افزود: »اگر با این حالت باش��د که متاسفانه باید 
بگوییم ایشان بلایی بدتر از دولت قبل بر سر بازار سرمایه 
آورده است، زیرا عکس تمامی مواردی که اعلام کرده بود 
را انجام دادند و دست شان مدام در جیب تمام صنایع و 

شرکت ها بوده است.«
عمیدی عنوان کرد: »اینکه قیمت بنزین را به قیمت 
اینکه سود تمام ش��رکت های پالایشگاهی از بین برود، 
ثابت نگاه دارند، هنری نبوده که ایش��ان انجام داده اند و 
دوستان شان ادعا می کنند که قیمت بنزین را ثابت نگاه 

داشته اند!«
این تحلیلگر بازار سرمایه اظهار کرد: »از این سمت آقای 
رییسی باید نگاه کند و ببیند این بهایی که از دل شرکت ها 
برداشته در قبال افت ارزش سهام شرکت ها و سرمایه هایی 

که دود شده، چقدر بوده است؟ من به شما می گویم که 
حدود چهار یا پنج برابر رقمی که از دل شرکت ها برداشتند، 
باعث سوخت سرمایه مردم شده است. مردمی که سهامدار 
سهام عدالت بودند، شرکت های صندوق های بازنشستگی 
که باید پول بازنشس��تگان را پرداخت می کردند، یعنی 
پنج برابر فواید این تصمیم عجیب و غریب به مردم ضرر 
وارد شده است. اگر یک نفر اینها را حساب و کتاب کند 
می فهمد، زیانی که این دولت زده، وحشتناک تر از دولت 

قبل بوده است!«
رویکرد دولت در قبال بورس در تضاد با شعار  � 

سال است
عمیدی به ریسک های بورس در سال 1402 اشاره کرد 
و گفت: »بازار سهام از بهمن 1401 تا اردیبهشت  امسال 
صعودی بود، با این حال ریسک نرخ خوراک پتروشیمی 
و بعد از آن بحث پالایشی ها و بعد از آن هم بحث تامین 
مالی 30 درصدی از محل اوراق که توسط بانک مرکزی 
برای بازار سرمایه ایجاد شد، بزرگ ترین آسیب را به بازار 

وارد کرد.«
وی در رمزگشایی از اوراق 30 درصدی بانک مرکزی 
اف��زود: »وقت��ی در کش��وری 30 درصد س��ود به مردم 
پرداخت می شود، بانکی که باید این سود را پرداخت کند، 
در تسهیلات خود حداقل 35 تا 40 درصد از مردم بهره 
می گیرد. کجای دنیا ب��ا 40 درصد بهره تولیدکننده به 

سود می رسد؟«
این کارشناس ارشد بازار سرمایه با اشاره به فشارهای 
دولت بر سمت تولید  اظهار کرد: »مالیات ها را چند برابر 
افزایش داده اند، از سمت دیگر هم بهای تمام شده تولید را 
به شدت با این هزینه مالی و هزینه بهره بالا برده اند و انتظار 
دارند که شرکت به سود برسد! اگر هم سودی داشته باشند، 

دولت سیزدهم با شعار حمایت از بازار سرمایه روی کار آمد. ابراهیم رییسی از همان دوره تبلیغات برای رسیدن به مقام ریاست جمهوری، با این شعار که 
»بورس، قلک دولت نیست« و طرح این ادعا که »بازار سرمایه، اولویت دولت او خواهد بود«، بخشی از آرای مردم زیان دیده در بورس را از آن خود کرد. 
با این حال، سلسله اقدامات دولت رییسی طی 2/5 سال گذشته، به  ویژه ریسک هایی که در سال جاری به بازار سرمایه وارد کرد، نشان داد که این جملات 
تنها لقلقه زبان فردی بوده که سودای ریاست جمهوری را در سر می پرورانده است. روندی که بازار سرمایه در این دوره طی کرد، درنهایت به ناامیدی بدنه 
فعالان بازار و حرفه ای ها منجر شد و ثابت کرد که بورس به  طور کلی از اولویت دولت خارج شده است. »جهان صنعت« در ویژه نامه پایان سال، روند یک 

ساله بازار سرمایه را در گفت وگو با هومن عمیدی و همایون دارابی، دو تن از کارشناسان ارشد و صاحب نظران بازار سرمایه بررسی کرده است.

بازار سهام در طول 
سال 1402 دیگر 
نتوانست روند 
صعودی خود را 
بازیابد و تحت تاثیر 
مصوبه نرخ خوراک 
و سایه بی اعتمادی 
سرمایه گذاران، رکودی 
و نزولی باقی ماند، به 
نحوی که شاخص کل 
از آن زمان تا بهمن 
1402، 20 درصد افت 
را تجربه کرد

زینب مختاری

قانون های خلق الساعه کار بورس را ساخت

خیانت دولت به بورس
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همایون دارابی: 
»مهم ترین مشکلی 

که در حال حاضر 
سرمایه گذاران 

در اقتصاد ایران 
دارند، این است که 
نمی دانند کشور به 
چه سمتی می رود، 
سیاست توسعه ای 

کشور چیست و چه 
آینده ای را باید 
برای آن متصور 

بود.متاسفانه به نظر 
می رسد روزمرگی 

و تصمیمات روزانه 
در حال حاضر حاکم 

شده و فعلا هم 
امیدی به اصلاح آن 
نیست و باید منتظر 
باشیم و ببینیم که 
آیا انتخابات مجلس 

شورای اسلامی 
پایانی بر این جو 

آشفته خواهد بود 
یا خیر.«

دست در جیب شرکت می کنند و سود را برمی دارند! این 
کاری که انجام شده متاسفانه خلاف اسم گذاری امسال و 

کاملا خلاف جهت رونق تولید بوده است.«
عمیدی با اشاره به وضعیت مدیریت اقتصادی کشور 
اظهار کرد: »در مهار تورم هم می بینیم که چه افتضاحی 
به بار آمده است. متاسفانه در سیاست های اقتصادی کاملا 
معکوس عمل شده و فقط شعار حمایت از بازار سرمایه را 

به دروغ از ابتدا تا به امروز شاهد بوده ایم.«
آی�ا اکنون که بورس پایین آمده، تورم کنترل  � 

شده است؟
این کارشناس ارشد بازار سرمایه عنوان کرد: »علاوه 
بر اینها سکوت سازمان بورس و وزارت اقتصاد هم به این 
وضعیت دامن زده اس��ت. وزارت اقتصاد به عنوان متولی 
مجموعه سازمان بورس که شخص وزیر اقتصاد به عنوان 
عالی ترین رتبه شورای عالی بورس در آنجا حضور دارد، 

متاسفانه سکوت اختیار کرده است.«
وی افزود: »می بینید که دلار بالا رفته و متاسفانه تورم 
افسارگسیخته رشد کرده است، تولید هم به حداقل رسیده و 
در تنگنا قرار گرفته و ارزش معاملات بازار سهام هم که قابل 
مشاهده است. اینها به خاطر آدرس های غلطی  است که به 

دولت داده اند و گفته اند که بورس تورم زاست.«
عمیدی تاکید کرد: »آیا اکنون که بورس پایین آمده، 
تورم کنترل ش��ده اس��ت؟ آیا اکنون که شاخص کل و 
ارزش معاملات افت کرده، دلاری که روی قیمت 26 هزار 
تومان تحویل گرفته اند، پایین تر آمده یا 55 هزار تومان 
شده است؟ دولت با این اشتباه بزرگ محاسباتی که انجام 
داد، اعتماد را از سرمایه های مردم سلب کرد و نقدینگی را 
به سمت دلار، سکه، ارز و بقیه بازارهای کاذبی که تورم زا 

هستند، برد.«
دولتمردان درک اقتصادی درستی ندارند � 

این تحلیلگر بازار س��رمایه اظهار کرد: »متاس��فانه 
گوی��ا دولتمردان م��ا درک اقتصادی درس��تی ندارند و 
سیاستگذاری های اشتباه آنها چه در زمینه بازار سرمایه 
و چه در زمینه بازار پول، باعث ش��ده است که نرخ سود 
بانک ها به 30 درصد برسد، تولید تحت فشار قرار بگیرد 
و برای تولیدکننده تعطیل شدن واحد بسیار راحت تر و 
مقرون به صرفه تر از تولید باشد.« عمیدی اظهار کرد: »با 
این وضع موجود، درآمدهای مالیاتی دولت هم به شدت 
کاهش خواهد یافت. این اتفاقی که اکنون زمینه س��ازی 
و بسترسازی شده است، نمی تواند درآمدهای مالیاتی ای 
ک��ه دولت انتظار دارد را تامین کند. باید ببینند آثار این 
اشتباهات سریالی و بعضا عامدانه ای که رخ داده چه بلایی 

بر سر کسری بودجه دولت خواهد آورد.«
وی تصریح کرد: »به جای اینکه نقدینگی را به سمت 
بازار س��رمایه ببرند، تولید را افزایش دهند، س��ودآوری 
شرکت ها بیشتر شود تا بتوانند یک مالیات تعریف  شده 
و مشخص که قابلیت وصول دارد را دریافت کنند، هزینه 
ش��رکت ها و بنگاه ها را افزایش داده اند و آنها را به سمت 
تعطیلی برده اند! حالا باید بروند سراغ مردم عادی کوچه و 
بازار و از آنها بخواهند که از تراکنش های مالی آنها مالیات 
بگیرند که قطعا نارضایتی را به دنبال خواهد داشت. به هر 
حال سیاست های اشتباه دولت در بازار سرمایه و بازار پول، 

اثر مهم خود را در سال آینده نشان خواهد داد.«
ب�ورس در س�ال 1403 � عقب ماندگ�ی خود را 

جبران می کند
سیاس��ت های دولت و بهره برداری ص��د درصدی از 
بازاره��ای پول و س��رمایه، چه تاثیری بر بورس خواهند 
داش��ت؟ عمیدی در پاسخ به این سوال »جهان صنعت« 
اظهار کرد: »باید گفت بازار سرمایه هم علاوه بر اینکه یک 
بازار هوش��مند است، با تاخیر زمانی در سال 1403، آثار 
تورمی ایجادشده توسط دولت، چاپ پول و مساله نقدینگی 

را قطعا جبران می کند.«
وی بیان کرد: »در سال 1403 شاهد خواهیم بود که 
بالاخره بعد از اینکه همه بازارها پر شدند، دلار به سطوح 
بالاتری رس��ید و طلا و سکه مورد هجوم خریداران قرار 

گرفت، بازار سهام هم این عقب ماندگی را به احتمال بسیار 
زیاد جبران می کند و با یک لگ زمانی یک رشد بسیار خوب 
در بازار اتفاق می افتد.« با این حال، این تحلیلگر اظهار کرد 
که این رشد بزرگ فقط می تواند آثار تورمی را تا حدودی 

برای سهامداران  کمرنگ کند.
عمیدی بیان کرد: »نتیجه بازی اشتباهی که دولت 
تمامی بازارها را متلاطم و رشد ایجاد می کند و پشت سر 
آنها بورس هم به خاطر تورم رشد کند، باخت- باخت برای 
همه مردم است، اما متاسفانه به جای اینکه نرخ بهره را 
پایین بیاورند و تولید را افزایش دهند و اشتغال ایجاد کنند 
و رشد ناخالص ملی را افزایش دهند، رفته اند سراغ اینکه 
بازارها را به تلاطم بکشند و نرخ بهره را به 30 تا 35 درصد 
برسانند. دلار هم در منطقه 54 تا 55 هزار تومانی است و 
قطع به یقین تا پایان سال یک رشد را هم به دلیل کسری 
بودجه دولت و تورم انتظاری مردم و آس��تانه ماه رمضان 
تجربه خواهد کرد. این مساله باعث می شود نمرات کارنامه 

اقتصادی دولت را بسیار پایین ببینیم.«
نمره دولت 3 و نمره سازمان بورس 5 � است!

این تحلیلگر بازار سرمایه با اشاره به عملکرد مدیریتی 
دولت در بحث اقتصادی عنوان کرد: »به دولت در بحث 
اقتصادی، از 20 نمره 3 می دهم. برای سازمان بورس هم 
نمره پنج می دهم، به خاطر ضعفی که در جایگاه خود به 
 عنوان رگولاتور و تنظیم کننده داشت و نتوانست مطالبات 
بازار سرمایه را در دولت پیش ببرد. به احتمال خیلی زیاد 
پس از دوره آقای عشقی در سازمان بورس، یک تغییر و 
تحول هم در مدیریت کلان سازمان بورس رخ خواهد داد.« 
عمیدی افزود: » به هر حال سیاست های مالی، اقتصادی 
و پولی دولت سیزدهم، به ضعیف ترین شکل ممکن اجرا 
شد و البته قابل پیش بینی هم بود. دوستانی که شعارهای 
عجیب و غریب می دادند و شعارهای پوپولیستی مطرح 
می کردند، کاملا مشخص شده است که تمام وعده هایی 
که مطرح کرده بودند، بی اس��اس بود و حنای آنها دیگر 
رنگی ندارد.« وی با تاکید بر اینکه این افراد اکنون متوجه 
شده اند که چه دسته گلی به آب داده اند، اظهار کرد: »این 
مسیر قطعا چشم انداز بدتری را برای سال 1403 ترسیم 
می کند. اگر این موارد کنترل نشود، اوضاع از این هم بدتر 

خواهد شد.«
اولویت ه�ای دول�ت پس از تش�کیل کابینه  � 

تغییر کرد
همایون دارابی دیگر تحلیلگر ارشد بازار سرمایه درباره 
شعارهای دولت سیزدهم در باب بورس به »جهان صنعت« 
گفت: »در مورد اولویت بودن بورس در دولت س��یزدهم، 
قبل از آغاز به کار دولت، برنامه های زیادی در این زمینه 
اعلام شد، اما به نظر می رسد در مقطع شکل گیری کابینه 

این اولویت ها تغییر کرد.«
وی تش��ریح کرد: »به نظر من بخش عمده ای از این 
قضیه مربوط به مشکلات شدیدی بود که دولت سیزدهم 
در صحنه اقتصاد و اداره کشور با آن روبه رو شد و همین 
مساله هم باعث ش��د که مدار تصمیم گیری های دولت 
سیزدهم از آنچه قبلا پیش بینی می شد جدا شود و روند 

کاملا متفاوتی را در پیش بگیرد.«
دولت به وعده های خ�ود درباره بورس عمل  � 

نکرد
دارابی با بیان اینکه متاسفانه شاهد بودیم که به این 
وعده ها عمل نشد، اظهار کرد: »متاسفانه دولت سیزدهم 
به ش��عارهایی که درباره بازار سرمایه، بخش خصوصی و 
تقویت سرمایه گذاری های مولد در کشور بیان کرد، عمل 
نکرده و از این نظر شاهدیم که همچنان دلالی، خرید و 
فروش س��که، ارز، املاک و مستغلات مهم ترین دغدغه 
مردم اس��ت و عملا سرمایه گذاری صنعتی در کشور به 

شدت افت کرده است.«
این تحلیلگر ارشد بازار سرمایه با تاکید بر اینکه شاهد 
آن هستیم که یک رکود تورمی شدید بر اقتصاد حاکم 
شده، بیان کرد: »دولت در تلاش برای مهار تورم است و 
در حالی که شعار امسال هم مهار تورم و رشد تولید بوده، 

به جای اینکه به رش��د تولید بپردازد، از طریق ابزارهایی 
مثل نرخ بهره جلو می رود که این امر رکود سنگینی را در 

کشور ایجاد می کند.«
دولت باید از ریل کنونی خارج شود � 

دارابی عنوان کرد: »به نظر می رسد دولت باید برنامه های 
خود را  بازبینی کند و از این ریلی که در حال حاضر روی 
آن حرکت می کند، خارج شود. ادامه مسیر کنونی خوب 
نیست و در آینده احتمالا با تورم سه رقمی و رکود بسیار 
سنگینی مواجه خواهیم شد که خروج از آن برای اقتصاد 
ایران بدون هزینه نخواهد بود و هزینه های بسیار سنگینی 

بر این اقتصاد تحمیل خواهد شد.«
وی عنوان کرد: »مسیری که می رویم عملا در ونزوئلا، 
زیمبابوه، آرژانتین، ترکیه و کشورهای دیگر امتحان شده 
است، یعنی افزایش نرخ بهره شدید درنهایت به ورود کشور 

به فاز تورم هیجانی منجر خواهد شد.«
اقتصاد، غیرقابل پیش بینی شده است � 

تحلیلگر بازار سرمایه مهم ترین ریسک هایی که امسال 
بورس را مورد تهدید قرار داد و روی آن تاثیر گذاشت را 
سه بحث اساسی و مشکل قدیمی قیمت گذاری دستوری، 
نرخ بهره و نرخ ارز غیرواقعی عنوان کرد که در حال حاضر 

به شرکت ها تحمیل شده است.
دارابی بیان کرد: »در همین حال تصمیمات خلق الدقیقه 
و خلق الثانی��ه دولت به ویژه در مورد نرخ خوراک، درباره 
پالایش��گاه ها و بانک ها، به امنیت سرمایه گذاری آسیب 
جدی زده است، یعنی در حالی که شعار این بود که اقتصاد 
پیش بینی پذیر باشد اکنون تنها اقدامی که نمی توان انجام 

داد همین پیش بینی است!«
وی افزود: »به همین خاطر عملا مشکلات سنتی و 
ناپایداری های اقتصادی باعث شده که سرمایه گذاری در 
کشور مطلوب نباشد و سرمایه گذاران از بازارهای مولد فراری 
باشند و ترجیح دهند که در غار امن ارز، طلا و املاک و 
مستغلات قرار بگیرند تا از این دوره بی برنامه خارج شوند 

و بدانند که کشور به چه سمتی خواهد رفت.«
این تحلیلگر بازار سرمایه اظهار کرد: »مهم ترین مشکلی 
که در حال حاضر سرمایه گذاران در اقتصاد ایران دارند، این 
است که نمی دانند کشور به چه سمتی می رود، سیاست 
توسعه ای کشور چیس��ت و چه آینده ای را باید برای آن 
متصور بود.« وی ابراز کرد: »متاس��فانه به نظر می رسد 
روزمرگی و تصمیمات روزانه در حال حاضر حاکم شده و 
فعلا هم امیدی به اصلاح آن نیست و باید منتظر باشیم 
و ببینیم که آیا انتخابات مجلس شورای اسلامی پایانی بر 

این جو آشفته خواهد بود یا خیر.«
نمی توان انتظار جدی از بورس داشت � 

دارابی درباره پیش بینی بورس در سال 1403 اظهار 
کرد: »در س��ه ماهه اول سال 1403 با توجه به انتخابات 
مجلس شورای اسلامی، نمی توان از بورس انتظارات جدی 
داشت. به ویژه از طریق متغیرهای کلانی مثل بهای جهانی 
نفت هم بازار در حال تکمیل شدن است، چراکه احتمال 

کاهش بهای نفت وجود دارد.«
وی اف��زود: »با نرخ ارزی ک��ه در حال حاضر هیچ 
س��نخیتی با واقعیت های اقتصاد ندارد، کس��ری تراز 
تجاری افزایش پیدا می کند، شرکت های صادراتی هر 
روز بیش��تر صادرات خ��ود را تعطیل می کنند و صف 
واردکنندگان طولانی تر می ش��ود. این سیاس��ت های 
اش��تباه باعث می شود بیماری هلندی شرکت ها را به 

شدت تحت تاثیر قرار دهد.«
این کارشناس ارش��د بازار سرمایه بیان کرد: »دولت 
یا افراد نزدیک به دولت به محض اینکه به دلیل همین 
سیاست ها تولید را دچار مشکل می بینند سراغ واردات 
می روند و س��عی می کنند هر طور ش��ده واردات انجام 
دهند. این واردات بی رویه باعث آسیب جدی به شرکت ها 
می ش��ود. فعلا باید منتظر باشیم تا انتخابات مجلس به 
پایان برسد و بعد از آن ببینیم که جهت سیاست ها چگونه 

خواهد بود.«

 بازار سهام، سال 1402 را در روندی صعودی آغاز کرد 
و نماگر این بازار تا نیمه اردیبهشت به ارتفاع 2/5 میلیون 
واحدی رسید، به این ترتیب از اواخر بهمن 1401 که بازار 
سهام مسیر رشد را در پیش گرفت، تا نیمه اردیبهشت که 
شاخص کل بورس، ریزش بزرگ 95 هزار واحدی را تجربه 

کرد، نماگر بازار حدود 65 درصد بالا رفته بود.
پس از مدتی آش��کار شد که خالی کردن سهم های 
پتروش��یمی که ریزش بازار در این تاری��خ را رقم زد، به 
دنبال مصوبه دولت برای تغییر نرخ خوراک پتروشیمی ها 
و افزایش آن به هفت هزار تومان رخ داده است؛ مصوبه ای 
که سهامداران خرد از آن بی اطلاع بودند و رانت اطلاعاتی 

آن تنها در اختیار حقوقی های بازار بود.
بازار س��هام در طول سال 1402 دیگر نتوانست روند 
صعودی خود را بازیابد و تحت تاثیر مصوبه نرخ خوراک و 
سایه بی اعتمادی سرمایه گذاران، رکودی و نزولی باقی ماند، 
به نحوی که شاخص کل از آن زمان تا بهمن 1402، 20 

درصد افت را تجربه کرد.
این روند در طول سال با افزایش انتشار اوراق و رشد 
حقوق مالکانه دولت در معادن و در پایان سال با تغییر نرخ 
خرید بنزین پالایشگاه ها تشدید شد. پالایشگاه ها موظف 
شده بودند که بنزین تولیدی خود را با قیمتی پایین تر به 
دولت بفروشند؛ تصمیمی که بار دیگر بازار سرمایه را با 

شوک مواجه کرد و سهام را در روند نزولی قرار داد.
در روزهای پایانی بهمن نیز بانک مرکزی آخرین ضربه 
را به پیکره بی جان بازار سهام وارد کرد و با عرضه اوراق با 
سود 30 درصدی، اندک پول در گردش بازار سهام را نیز به 
سمت بازار بدهی هدایت کرد. به این ترتیب بازار سهام در 
حالی به استقبال سال جدید می رود که از تورم و بازارهای 
رقیب جا مانده و در سطح ارزندگی برای ورود قرار گرفته 

است، اما به دلیل از بین رفتن اعتماد سرمایه گذاران توانی 
برای جذب پول ندارد.

این روند در حالی طی شده است که بهبود وضعیت 
بورس و جبران زیان سهامداران، از شعارها و اولویت های 
دولت س��یزدهم بود. کارشناسان ارش��د بازار سرمایه در 
گفت وگو با »جهان صنعت« به این سوال پاسخ داده اند که 
آیا سال آینده نیز همین روند در بازار سهام طی خواهد 
شد؟ آیا دولت وعده خود را فراموش کرده است؟ چشم انداز 

بازار سهام در سال 1403 چه خواهد بود؟
سرمایه مردم با مصوبه پالایشی دولت سوخت � 

هومن عمیدی کارشناس ارشد بازار سرمایه با اشاره به 
شعار دولت )در اولویت قرار دادن بورس( به »جهان صنعت« 
گفت: »متاس��فانه به نظر می رس��د وعده ها و شعارهای 
انتخاباتی آقای رییسی بدون اینکه ایشان از کیفیت این 
ش��عارها اطلاعی داشته باشد و فقط به عنوان تبلیغات، 

مطرح شده است.«
وی افزود: »اگر با این حالت باش��د که متاسفانه باید 
بگوییم ایشان بلایی بدتر از دولت قبل بر سر بازار سرمایه 
آورده است، زیرا عکس تمامی مواردی که اعلام کرده بود 
را انجام دادند و دست شان مدام در جیب تمام صنایع و 

شرکت ها بوده است.«
عمیدی عنوان کرد: »اینکه قیمت بنزین را به قیمت 
اینکه سود تمام ش��رکت های پالایشگاهی از بین برود، 
ثابت نگاه دارند، هنری نبوده که ایش��ان انجام داده اند و 
دوستان شان ادعا می کنند که قیمت بنزین را ثابت نگاه 

داشته اند!«
این تحلیلگر بازار سرمایه اظهار کرد: »از این سمت آقای 
رییسی باید نگاه کند و ببیند این بهایی که از دل شرکت ها 
برداشته در قبال افت ارزش سهام شرکت ها و سرمایه هایی 

که دود شده، چقدر بوده است؟ من به شما می گویم که 
حدود چهار یا پنج برابر رقمی که از دل شرکت ها برداشتند، 
باعث سوخت سرمایه مردم شده است. مردمی که سهامدار 
سهام عدالت بودند، شرکت های صندوق های بازنشستگی 
که باید پول بازنشس��تگان را پرداخت می کردند، یعنی 
پنج برابر فواید این تصمیم عجیب و غریب به مردم ضرر 
وارد شده است. اگر یک نفر اینها را حساب و کتاب کند 
می فهمد، زیانی که این دولت زده، وحشتناک تر از دولت 

قبل بوده است!«
رویکرد دولت در قبال بورس در تضاد با شعار  � 

سال است
عمیدی به ریسک های بورس در سال 1402 اشاره کرد 
و گفت: »بازار سهام از بهمن 1401 تا اردیبهشت  امسال 
صعودی بود، با این حال ریسک نرخ خوراک پتروشیمی 
و بعد از آن بحث پالایشی ها و بعد از آن هم بحث تامین 
مالی 30 درصدی از محل اوراق که توسط بانک مرکزی 
برای بازار سرمایه ایجاد شد، بزرگ ترین آسیب را به بازار 

وارد کرد.«
وی در رمزگشایی از اوراق 30 درصدی بانک مرکزی 
اف��زود: »وقت��ی در کش��وری 30 درصد س��ود به مردم 
پرداخت می شود، بانکی که باید این سود را پرداخت کند، 
در تسهیلات خود حداقل 35 تا 40 درصد از مردم بهره 
می گیرد. کجای دنیا ب��ا 40 درصد بهره تولیدکننده به 

سود می رسد؟«
این کارشناس ارشد بازار سرمایه با اشاره به فشارهای 
دولت بر سمت تولید  اظهار کرد: »مالیات ها را چند برابر 
افزایش داده اند، از سمت دیگر هم بهای تمام شده تولید را 
به شدت با این هزینه مالی و هزینه بهره بالا برده اند و انتظار 
دارند که شرکت به سود برسد! اگر هم سودی داشته باشند، 

دولت سیزدهم با شعار حمایت از بازار سرمایه روی کار آمد. ابراهیم رییسی از همان دوره تبلیغات برای رسیدن به مقام ریاست جمهوری، با این شعار که 
»بورس، قلک دولت نیست« و طرح این ادعا که »بازار سرمایه، اولویت دولت او خواهد بود«، بخشی از آرای مردم زیان دیده در بورس را از آن خود کرد. 
با این حال، سلسله اقدامات دولت رییسی طی 2/5 سال گذشته، به  ویژه ریسک هایی که در سال جاری به بازار سرمایه وارد کرد، نشان داد که این جملات 
تنها لقلقه زبان فردی بوده که سودای ریاست جمهوری را در سر می پرورانده است. روندی که بازار سرمایه در این دوره طی کرد، درنهایت به ناامیدی بدنه 
فعالان بازار و حرفه ای ها منجر شد و ثابت کرد که بورس به  طور کلی از اولویت دولت خارج شده است. »جهان صنعت« در ویژه نامه پایان سال، روند یک 

ساله بازار سرمایه را در گفت وگو با هومن عمیدی و همایون دارابی، دو تن از کارشناسان ارشد و صاحب نظران بازار سرمایه بررسی کرده است.

بازار سهام در طول 
سال 1402 دیگر 
نتوانست روند 
صعودی خود را 
بازیابد و تحت تاثیر 
مصوبه نرخ خوراک 
و سایه بی اعتمادی 
سرمایه گذاران، رکودی 
و نزولی باقی ماند، به 
نحوی که شاخص کل 
از آن زمان تا بهمن 
1402، 20 درصد افت 
را تجربه کرد

زینب مختاری

قانون های خلق الساعه کار بورس را ساخت

خیانت دولت به بورس
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نهادهای فعلی که متولی 
سیاست های پولی و 
مالی هستند به مرز 
فرسودگی رسیده اند 
و آنچنان ضرباتی به 
سازمان برنامه و بودجه و 
بانک مرکزی وارد شده 
است که توان سرپا 
ایستادن ندارند. یعنی 
بیش از اینکه دنبال 
گره گشایی از امور 
کشور باشند، باید دو 
عصا بدهیم که بتوانند 
سر پا بایستند. اینقدر 
تحت فشارهای سنگین 
هستند که کار برایشان 
سخت شده است

 گفت وگو با سیدحمید پورمحمدی

پای برنامه ریزی تاول زده است

آق�ای پورمحم�دی ش�ما در دهه ه�ای  � 
تازه سپری ش�ده در سه نهاد اصلی فرماندهی 
اقتصادی یعنی بانک مرک�زی، وزارت اقتصاد 
و س�ازمان برنامه وبودج�ه در رده ه�ای بالای 
مدیریت�ی فعالی�ت کرده اید. ب�ه همین دلیل 
و ب�ا توج�ه به اینک�ه حالا هم مش�اور برخی 
نهادها هستید، می توان انتظار داشت بتوانید 
ب�ه تح�ولات و مس�ائل اقتص�اد کلان و نی�ز 
اقتصاد سیاسی ایران اش�راف داشته باشید. 
پرس�ش بنیادین روزنامه »جهان صنعت« که 
بازتابی از پرس�ش جامعه فرهیخت�ه ایران و 
نیز فعالان سیاس�ی- اقتصادی کش�ور است 
درباره چرایی رس�یدن اقتصاد ای�ران به این 
روز اس�ت. واقعیت این است که در همین دو 
سه سال تازه سپری شده بیشتر سیاستمداران 
و اقتصاددان�ان ایران و نی�ز حتی مقام معظم 
رهبری تاکید دارند اقتصاد ایران در دهه 1390 
در بدترین وضعیت از نظر رشدهای پایین  قرار 
دارد، تورم بالا نیز سیاس�ت های ارزی را که به 
س�قوط اقتصاد ایران منجر شده تجربه کرده 
اس�ت. به نظر ش�ما در این دهه ها در بالاترین 
سطح سیاستگذاری اقتصادی چه اتفاقی رخ 
داد؟ کدام سیاست ها اشتباه بود؟ کدام کارهای 

اشتباه انجام شد؟ 

من هم از شما و روزنامه »جهان صنعت« تشکر 
می کنم. برای اینکه به پرسش شما پاسخی تاریخی 
بدهم به س��ال های پیش از استقرار نظام جمهوری 
اس��لامی برمی گردم. نیم قرن پیش یعنی در س��ال 
1351 دو قانون همزمان در ایران تنظیم و تصویب 
ش��د، یک قانون درباره امور پولی و بانکی بود و یک 

قانون هم درباره برنامه وبودجه.
ای��ن دو قانون حاصل تجربه رش��د اقتصادی در 
ده��ه چهل بود که می دانیم رش��دهای بالایی بود. 
هدف راهبردی تعیین شده از تهیه دو قانون یادشده 
این بود که حالا و پس از رش��دهای بالا لازم اس��ت 
شاهد نهادسازی در اقتصاد باشیم تا این روند ادامه 
یابد و اقتصاد و کشور توسعه یابد و با این نهادهای 
قوی کش��ور هم در زمینه اقتص��اد و هم در زمینه 
سیاس��ت های مالی و پولی بسیار با نظم پیش برود. 
هدف این بود تا از این طریق کشور را از نظر توسعه 
و رشد اقتصادی به سمت برابری بهتری هدایت کنیم. 
این دو قانون در س��ال 1351 وضع شدند و دو نهاد 
با عناوین ش��ورای اقتصاد در سازمان برنامه وبودجه 
و همچنین ش��ورای پول و اعتبار در بانک مرکزی 
تاسیس شدند. هر دو قانون دو دستگاه اجرایی داشتند 
که تمش��یت امور اجرایی در این دو زمینه را انجام 
می دادن��د. یعنی بانک مرکزی امور پولی و اعتباری 
و س��ازمان برنامه و بودجه سیاست های اقتصادی و 

مالی را به عهده داش��تند. الان که پشت سرمان را 
نگاه می کنیم، می بینیم خروجی تلاش و کوش��ش 
نهادهای یادش��ده و نیز دیگر نهادهای اقتصادی دو 

روند را  نشان می دهد.
 به عبارت دیگر درکارنامه سیاست های اقتصادی 
در این 50 سال، رشد اقتصاد کاهنده بوده و از آن بدتر 
اینکه رشد اقتصادی مان در درازمدت نوسانی هم بوده 
است. نوسانی بودن رشد اقتصادی، همانند امواجی از 
مخاطرات بود که اهداف اقتصادی را تحت تاثیر خود 
قرار داده اند. با این توضیح که آس��یب نوسانی بودن 
رشد بیشتر از کاهندگی رشد است و ناامنی و بی ثباتی 
ایجاد می کند. بنابراین در توسعه اقتصادی درازمدت 
و به ویژه در مساله بسیار اساسی رشد اقتصادی به 
عنوان متغیر کلان نتوانس��ته ایم مثبت عمل کنیم. 
در حوزه سیاس��ت های پولی هم نرخ تورم در ایران 
همواره به جز سال هایی اندک، دورقمی بوده است. 
میانگین نرخ تورم ایران به طور متوس��ط در این 50 
سال در مرز 20 درصد بوده است، اما از سال 1397 
به بعد نرخ تورم به محدوده 45 درصد رسیده است. 
شاید ایران تنها کشوری در دنیاست که در دهه های 
مختلف تورم سنگین و مستمر را تجربه کرده است. 
به این ترتیب و با توجه به دو شاخص بنیادین اقتصاد 
کلان، خروجی این دو دستگاه که قرار بود کارها را 
جلو ببرند، نمی توانند نمره قبولی بگیرند. اکنون این 

»جهان صنعت« - گفت وگوی کمی صریح تر از گفت وگوهای روزمره با فردی مثل حمید پورمحمدی سهل و ممتنع نیست. پورمحمدی باهوش است و حتی 
وقتی گفت وگوکننده صحبت هایش را قطع نمی کند باز هم احتیاط به خرج می دهد و چارچوب های قانون و دیگر محدودیت ها را رعایت می کند. 

پورمحمدی اطلاعات باارزشی از رخدادهای اقتصاد ایران در بالاترین سطح و در بخش های گوناگون دارد، اما ترجیح می دهد در نقاط امن بایستد و در 
چارچوبی صحبت کند که بتواند از آنها دفاع کند. با این همه وی نکات ارزشمندی از دشواری های برنامه ریزی در اقتصاد ایران به ویژه دهه تازه سپری شده 

را بازگو کرده است که در ادامه می خوانید.
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متاسفانه سیاست 
شفافی که براساس 

قانون حد و مرز 
نهادها را معین 

کند، نداریم و به 
همین دلیل هر 

کسی که قدرتش 
بیشتر است، کار 
را جلو می برد. در 

واقع به سمتی 
می رویم که شاهد 

هزینه سازی های 
زیادی خواهیم 

بود. یعنی سازمان 
برنامه و بودجه 

بیش از اینکه از 
تخصصش برای 

بودجه نویسی شفاف 
و کارا استفاده 

کند، بیشتر باید از 
بودجه ریزی برای 

مخفی کردن بسیاری 
از موقعیت ها 

استفاده کند تا از 
دست نروند

سوال مطرح می شود که آیا این دو نهاد بد مدیریت 
می شوند یا فضای  فعالیت به گونه ای است که جد 
و جهد این دو نهاد را خنثی می کند؟ بیشتر از اینکه 
ایراد را متوجه دو نهاد بدانم، باید بگویم این دو نهاد 

مثل دو قطار هستند که از ریل خارج شده اند.
 به این ترتیب به نظر شما کارنامه مردودی این 
دو رکن اصلی برای توس��عه اقتصادی یعنی شورای 
پول و اعتبار و شورای اقتصاد به این دلیل است که 
آنه��ا راه را بیراهه روی اقتصاد باز کردند تا به اینجا 
برسیم که بنا به آمارهای در دسترس که شما هم بر 
آن تاکید کردید رشدهای نوسانی کم اثر و نرخ های 
تورمی دورقمی درازمدت بر اقتصاد ایران اثر منفی 

بگذارند؟ 
بیش از اینکه این دو نهاد، توس��عه را رقم بزنند، 
خود اس��یر خواست نهادها و دستگاه های مختلفی 
ش��ده اند که هر کدام می خواستند این لحاف کوتاه 
منابع را به روی خود بکش��ند و یا سهم بیشتری از 
این گوش��ت قربانی داش��ته باشند ولی این دو نهاد 
توانایی مقاومت و مقابله با آنها را نداش��ته اند... این 
دو نه��اد نیاز به حمایت جدی نهادهای بالادس��تی 
داشتند. اگر این دو نهاد حمایت می شدند قطعاً در 
دستیابی به اهداف اقتصادی کامیاب بودند. حالا به 

جنبه دیگری اشاره می کنم.
 قانون اساس��ی نظام جمهوری اسلامی ایران در 
اصل 126، رییس جمهوری را به طور مستقیم مسوول 
امور اداری-استخدامی و برنامه وبودجه می داند. برای 
همین اس��ت که جایگاه رییس جمهوری در تنظیم 
بودجه ها برای پیش��برد برنامه ها در قانون اساس��ی 

خیلی جدی فرض شده است.
 در همان اصل به رییس جمهوری این اجازه داده 
شده اختیارات خودش را به شخص دیگری تفویض 
کند. برای همین رییس سازمان برنامه و بودجه معاون 
رییس دولت است، وزیر نیست تا از او سوال کنند یا 
او را استیضاح کنند. قانون اساسی مقرر کرده است 
روسای این دو دستگاه از استیضاح نمایندگان مصون 
بمانند تا بتوانند برای توسعه کشور برنامه ریزی انجام 
بدهند. واقعیت این است که در همه دولت ها از این 
ظرفیت قانونی استفاده بهینه به عمل نیامده است. 
بنا بر این نه اینکه این دو نهاد نتوانسته باشند، بلکه 

اجازه نداشتند کاری را انجام بدهند.

کارشناسان سازمان برنامه و بودجه ، برنامه وبودجه 
را تنظیم می کنند، اما وقتی که قانون ابلاغ می شود 
و زمان اجرا می رسد، می بینند این قانون با منطقی 
که آنها برنامه و بودجه را تدوین کرده بودند متفاوت  
اس��ت. بعضا آنقدر تغییر می کند که کارشناس��ان 
سازمان برنامه با آن غریبه می شوند اصلا نمی توانند 
منطق آن را درک کنند. سخت است برنامه ای را که 
پایه دقیق و بررسی کارشناسی ندارد، عملیاتی کنند. 
به همین دلیل سازمان برنامه وبودجه هم نسبت به 
اج��رای برنامه های مصوب بی تفاوت می ش��ود. این 
موضوع در مورد نحوه تنظیم سیاست های کلان از 
سوی مجمع تشخیص مصلحت  هم این گونه است 
و کارشناسان سازمان برنامه و بودجه نمی توانند نقش 

موثری در تدوین سیاست ها ایفا کنند. 
 � لطفا در این باره کمی بیشتر توضیح دهید 
تا خوانندگان ارجمند و دست اندرکاران تهیه 
برنامه های توس�عه با این مقوله بیش�تر آشنا 

شوند؟ 
برای اینکه بیشتر در جریان باشیم به همین برنامه 
هفتم توسعه اشاره می کنم. برای تدوین برنامه هفتم 
توسعه، مجمع تشخیص مصلحت نظام مدت 18 ماه 
روی ماهیت سیاست های کلی نظام کار کرد و پس 
از آن از مدیریت سازمان برنامه وبودجه برای بررسی 
و اتخ��اذ تصمیم دعوت کرد. در آنجا بود که معلوم 
شد خواست ها و برنامه های کارشناسان برنامه وبودجه 
برای برنامه هفتم با برنامه ها و سیاس��ت های کلان  
پیشنهاد شده مجمع تشخیص متفاوت  است. واقعیت 
این است که مجمع تشخیص مصلحت بر این باور بود 
که باید سیاست های کلی اهداف کمی داشته باشد. 
آنها اعتقاد داشتند زمانی می توان برنامه ای را اجرایی 
کرد که هدف های کمی داشته باشد و این هدف های 
کم��ی را بتوان رصد کرد. با این همه کارشناس��ان 
برنامه وبودجه سعی کردند چیزی بیرون بکشند تا 
بتوانند برنامه را اجرایی کنند. همین برنامه تنظیم شده 
در سازمان برنامه وبودجه به نهاد قانونگذاری رفت و 
در این مرحله نیز توسط نمایندگان مجلس زیرورو 
شد. به طوری که حتی شورای نگهبان ده ها صفحه 
از برنامه را تغییر داده است. مجمع هم با طرح اینکه 
سیاست را وضع کرده است، می گوید باید اطمینان 
داشته باشد که تغییرات اعمالی منطبق با سیاست 

کلی اس��ت و در نتیجه آنجا ه��م مداخله جویی را 
شاهد هستیم.

در برنامه شش��م توس��عه، تمام اهداف کمی که 
هدف گذاری شده بودند، نه تنها محقق نشدند، بلکه 
عمدتا نسبت به مبداء عقبگرد داشتیم. اینکه نظام 
برنامه ریزی در توسعه چقدر جدی است و سهم دارد، 
بدون تردید می گویم که کمکی نمی کند و هزینه های 
زیادی را روی دوش کشور می گذارد. بزرگوارانی که 
در مجمع تشخیص مصلحت نظام هستند، 22 ماه 
وقتش��ان را صرف تبیین سیاست های کلی کردند  . 
سازمان برنامه و بودجه نیز بیش از یک و نیم سال  به 
بررسی های کارشناسی و انجام محاسبات اقتصادی 
و تهیه برنامه پرداخت و در قدم بعدی مجلس��ی ها 
چندین ماه مطالعه و نظرش��ان را اعمال می کنند و 
در نهایت برنامه به شورای نگهبان ارجاع می شود. تا 
به همین جا حدود  2 سال برنامه عقب افتاد. اگر هم 
تا پایان امسال برنامه ابلاغ شود نمی توان گفت، با این 
تفاصیل برنامه می تواند مرهمی بر زخم های توسعه 
کشور باشد بلکه باید دعا کرد که این برنامه آسیب 

بیشتری به کشور نرساند.
 � ای�ن وضعیت را چگونه می توان بس�امان 

کرد؟ 
مداخله ها به گون های است که سازمان یا ارگانی 
مسوول اصلی برنامه توسعه نیست. اگر قرار باشد، نظام 
برنامه ریزی کشور موثر باشد، باید به قانون اساسی 
برگردیم. یعنی رییس جمهوری بعد از تنظیم برنامه 
از م��ردم رای بگیرد و مجلس هم بعد از رای مثبت 
س��ازمان برنامه وبودجه را مکلف به اجرای بی کم و 

کاست آن کند. 
 اما تا امروز ابزار در دست رییس جمهوری و سازمان 
برنامه وبودجه نیست. البته خیلی از کشورها هم با این 
مشکلات روبه رو شده اند، به همین دلیل از برنامه های 
میان م��دت فاصله گرفته و امر دقیق تری را جایگزین 
کردند. برنامه های فعلی نشان از مجموعه احکامی دارند 
که فقط برای حاکمیت هزینه ایجاد می کند و راهکاری 
برای برون رفت از بحران ارائه نمی دهد. کشورهای دیگر 
به جای نظام برنامه ریزی سنتی بودجه های میان مدت 
را جایگزین کردند. به این دلیل که در بودجه میان مدت 
همه اعداد و ارقام کمی است. به این معنی که منابع و 

مصارف باید در دوره 5 ساله مشخص شوند.
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اگر در یک س��ال نسبت به سال بعد تغییری در 
بودجه های بلندمدت ایجاد شد، تغییرات را  در سال 
بودجه ای بعد برای تصویب به مجلس تقدیم می کنند 
تا به تصویب نمایندگان مردم برسد. مزیت این کار، 
کمی ش��دن و البته نظارت پذیری است. همچنین 
فضای کس��ب وکار با آش��نایی ش��رایط برای خود 
برنامه ریزی می کند. به دلیل بی توجهی به این اصول، 
پاهای ما تاول زده اس��ت و در مسیری صعب العبور 
برنامه ریزی های س��نتی را جلو می بریم و در نهایت 

دستمان تهی می ماند.
 � به نظر می رسد در دهه های تازه سپری شده 
وش�اید حتی پیش از آن سیاست های پولی- 
ارزی، مال�ی، تج�اری ک�م یا زیاد در دس�تور 
کاربوده اس�ت و ادبیات آن نیز رایج شده، اما 
سیاس�ت بودجه ای، نادیده گرفته شده است. 
دلیل اینکه سیاس�ت های بودج�ه ای نادیده 
انگاشته شده بیش�تر به درآمدهای صادرات 
نفت برمی گردد ک�ه درآمدهای پایداری برای 
بودج�ه فراهم می ک�رد و دولت ها به آس�انی 
هزینه ها را می پوشاندند. به نظر شما سازمان 
برنامه وبودجه چرا در این دهه ها نتوانس�ت به 
وظایف قانونی خود عمل کند و به قول جنابعالی 

گوشت قربانی شد؟ 
اگر بخواهم س��ازمان برنامه ی��ا به عبارت دیگر 
برنامه ریزی اقتصادی در کش��ور را آسیب شناس��ی 
کنم، اولا در بسیاری از کشورها نهادی به نام وزارت 
دارایی تشکیل شده که همان کاری را می کند که بر 
عهده سازمان برنامه است. حالا چون قانون اساسی 
تاکید کرده امر برنامه ریزی به عهده رییس جمهوری 
است، شاید واگذاری به یک وزارتخانه شدنی نباشد، 
اما این دو با هم یکی هستند و از یک سو باید برنامه 
و سیاس��ت های توس��عه را داشته باشند و از طرفی 
سیاست های مالی را باهم مدیریت کنند. ضمن اینکه 
با هم در تعاملند، باید با سیاس��ت های پولی هم در 
قالب نهادی جداگانه تعامل داشته باشند. سیاستگذار 
پولی و سیاستگذار مالی باید با هم بده بستان داشته 
باشند تا بتوانند بهترین شرایط را برای اقتصاد کشور 
رقم بزنند. سیاستگذار مالی 3 ایراد اساسی دارد. اولین 
ایراد این اس��ت که درآمدهای ناپایدار دارند. دومین 
ای��راد هم به هزینه های ن��اکارا ربط پیدا می کند و 
بالاخره سومین ایراد چیزی جز این نیست که روابط 
نهادی شان روابطی نامناسب و متضاد است. در دنیا 
عمدتا دولت ها پای هزینه ش��ان را از گلیم درآمدها 
درازت��ر نمی کنند. درآمده��ای مالیاتی دولت ها در 
ایران ناچیز اس��ت. این در حالی است که باید یک 
نظام مالیاتی شفاف و عادلانه داشته باشیم تا خرج 
و دخل دولت از این طریق تراز شود. در این شرایط 
دولت س��رمایه، نفت و اموال می فروشد تا کشور را 
اداره کند. با این توضیح که این هم کفایت نمی کند 
و به سمت استقراض و انتشار اوراق می رود تا بتواند 

بودجه را تراز کند.
هنر حکمران است که پول را که خیلی محدود 
است، صرف بهترین موقعیت کند. اگر منابع مالی را به 
شیوه نامناسبی هزینه کنیم، کم کم فقیر خواهیم شد. 
متاسفانه بودجه در ایران برای هزینه ها خرج می شود 
و چون میل به هزینه کرد زیاد است، به سمت سرکوب 
قیمت ه��ا می رویم. بنابراین  با  درآمدهای ناپایدار و 

هزینه ها ناکارا روبه رو هستیم. 
اینکه رابطه حاکمیت با رییس جمهوری چطور 
باش��د، از اهمی��ت زی��ادی برخوردار اس��ت. رابطه 
رییس جمهوری با سازمان برنامه چطور تعریف شود، 

رابطه س��ازمان برنامه وبودجه با خزانه داری کل چه 
رابطه ای باش��د، اینکه رابطه خزانه، سازمان برنامه 
و دول��ت با مجلس در بحث بودجه چطور اس��ت و 
حد و مرز هر کدام چقدر است؟ در این بین شورای 
نگهبان و تشخیص مصلحت چه جایگاهی دارند؟ در 
نظم بودجه ریزی و تدوین برنامه بسیار مهم هستند، 
اما متاسفانه سیاست شفافی که براساس قانون حد 
و مرز نهادها را معین کند، نداریم و به همین دلیل 
هر کسی که قدرتش بیشتر است، کار را جلو می برد. 
در واقع به سمتی می رویم که شاهد هزینه سازی های 

زیادی خواهیم بود.
یعنی س��ازمان برنامه وبودجه بی��ش از اینکه از 
تخصصش برای بودجه نویسی شفاف و کارا استفاده 
کند، بیش��تر باید از بودجه ریزی برای مخفی کردن 
بسیاری از موقعیت ها اس��تفاده کند تا بودجه را از 
دست نهادهای ذی ربط مصون نگه دارد. باید احکام 
را دو پهل��و تنظیم کند تا بش��ود با انعطاف عقلایی 
مملکت را اداره کرد یا اینکه طوری تنظیم کند که 
اگر کسی قصد مداخله داشته باشد، فهم دقیقی از 
برنامه پیدا نکند ت��ا بتواند همین حداقل بودجه یا 
برنامه را حفظ کند. بنابراین ما در جهت هم افزایی و 
کمک به یکدیگر نیستیم. اگر سیاست های شفافی 
براساس قانون اساسی، رابطه های نهادی را مشخص 
کند، بس��یار مهم است. همچنین اگر روش هایی را 
برای درآمدهای مستمر در نظر بگیرد و هزینه ها را 
کارا کند، خیلی خوب اس��ت. به همین دلیل  مقام 
معظم رهبری با تکیه بر این موارد نیاز به اصلاحات 
ساختاری را یادآور شدند. البته اصلاحات ساختاری 
در بودجه با اصلاحات س��اختاری در جاهای دیگر 
خیلی متفاوت است. اصلاحات ساختاری در بودجه 
به این معنی است که اگر کسی نانی بیش از حقش 
در دست دارد، باید از دستش بگیری. وقتی اصلاحات 
ساختاری را سازمان برنامه وبودجه آماده کرد، همه 
در مقابلش مقاومت می کنند. یعنی در ظاهر و مبانی  
نظری و گفت وگو همه دستگاه ها مطالبه این امر را 
دارند، اما وقتی می گوییم با اصلاحات ساختاری باید 
پول بیش��تری برای کشور در بیاوری و هزینه ات را 
کم کنی، همه این را قبول نمی کنند و شیر بی یال و 
دمی می شود. این در حالی است که از لحاظ نظری 
بهترین برنامه اصلاحات ساختاری تنظیم شد و به 
ش��کل کتاب در آمد، اما اجرایش با دش��واری های 

زیادی  مواجه شد.
 � با توجه به تجربه گرانی که کشور متحمل 
شده است، چه توصیه ای برای تغییر و در نتیجه 

اصلاح ساختاری نظام برنامه ریزی دارید؟
نهادهای فعلی که متولی سیاس��ت های پولی و 
مالی هستند به مرز فرسودگی رسیده اند و آنچنان 

ضربات��ی به س��ازمان برنامه وبودجه و بانک مرکزی 
وارد شده است که توان سرپا ایستادن ندارند. یعنی 
بیش از اینکه دنبال گره گشایی از امور کشور باشند، 
باید دو عصا بدهیم که بتوانند سر پا بایستند. اینقدر 
تحت فش��ارهای سنگین هس��تند که کار برایشان 
سخت شده است. اگر زمانی برسد که اطمینان پیدا 
کنیم، سیاس��ت های مالی و پولی مان به خوبی جلو 
می رود، باید 2 نفر را در راس 2 دس��تگاه بگذارند و 
ازشان برنامه بخواهند. این 2 نفر باید از معتبرترین 
افراد کش��ور باشند تا وقتی صحبت می کنند، همه 
بازار و فعالان اقتصادی کشور بدانند حرفشان کاملا 
دقیق است. حاکمیت باید به این 2 مسوول اعتماد 
و اطمینان 100 درصدی داش��ته باش��د. اگر زمانی 
سازمان برنامه وبودجه و بانک مرکزی جایگاهی پیدا 
کردند که بتوانند بگویند، عقل برنامه ریزی حوزه مالی 
و پولی این 2 نهاد هستند و کار 100 درصد به آنها 
تفویض شود، می توانیم به اصلاح و گذر از مشکلات 

امیدوار باشیم.
حقیقت تلخ این است که 50 � سال را هدر 
داده ایم. بخش صنعت ایران بسیار عقب مانده 
اس�ت، منابع طبیعی و خ�دادادی مثل نفت 
وگاز دارن�د دفن می ش�وند، اعتماد عمومی 
آسیب پذیر شده و سرمایه های انسانی روند 
کاهنده را تجربه می کند... رش�دهای پایین 
تولید ناخالص داخلی شهروندان را فقیر کرده 
است. پرسش این است آیا جامعه ایرانی اعم 
از مردم، بنگاه ها و اقتصاد کلان تاب تحمل بار 

بیشتر از این را دارند؟
 چرا از تحمل بار صحبت کنیم؟ واقعا ظرفیت های 
بسیار زیادی در ایران هستند که می توانند موجب 
رش��د و پیشرفت ش��وند. اما اینکه چطور آنها را از 
حالت بالقوه به بالفعل در بیاوریم، مهم است. کشور 
ما در بین همسایه ها از مزیت دریا بهره می برد. بیش 
از 90 درصد تجارت دنیا از طریق تجارت کشتی و 
دریا انجام می شود. دوم اینکه نفت و گاز ما در دنیا 
مقام اول است. حالا اینکه ما نمی توانیم انرژی را به 
فرآورده تبدیل کنیم، بحث دیگری است. ما حجم 
وسیعی از معادن را داریم که بسیار متکثر و متنوع 
هستند. همچنین ایران از معدود کشورهایی است 
که نی��روی جوان تحصیلکرده و فنی دارد و نیروی 
کارمان هم بسیار ارزان است، اما وقتی افراد در کاری 
دخالت می کنند که تخصصشان نیست و تجربه ای 
ندارن��د، همه چیز به هم می ری��زد. اگر خودمان را 
بازسازی کنیم و در کارهای همدیگر دخالت نکنیم، 
می توانیم قدم های مثبتی بر داریم. هنر این است که 
چهار چرخ یک ماش��ین هم سطح باشند و در یک 

مسیر حرکت کنند.

هنر حکمران است که 
پول را که خیلی محدود 
است، صرف بهترین 
موقعیت کند. اگر 
منابع مالی را به شیوه 
نامناسبی هزینه کنیم، 
کم کم فقیر خواهیم 
شد. متاسفانه بودجه 
در ایران برای هزینه ها 
خرج می شود و چون 
میل به هزینه کرد زیاد 
است، به سمت سرکوب 
قیمت ها می رویم. 
بنابراین  با  درآمدهای 
ناپایدار و هزینه ها 
ناکارا روبه رو هستیم
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 مهدی کرباسیان در گفت وگو با »جهان صنعت«:

سیاست، اقتصاد را گروگان گرفت

با سپاس از اینکه فرصتی در اختیار روزنامه  � 
گذاشتید تا درباره اقتصاد ایران گفت وگو کنیم. با 
توجه به اینکه شما در همه سال های پس از انقلاب 
اس�لامی در بخش های گوناگون اقتصاد اعم از 
معاون کل وزارت اقتصاد که در حقیقت جانشین 
وزیر است و نیز ریاست سازمان تامین اجتماعی 
و گمرک و... فعالیت اجرایی داشته اید، می توانید 
اقتصاد کش�ور را از ابعاد کلان سیاس�تگذاری 
توضیح دهید. واقعیت این است که شهروندان 
ایران�ی و بنگاه ها و اقتص�اد کلان و حتی دولت 
روزگار خوشی ندارند و در دهه گذشته اقتصاد 
ایران در سرازیری رشد و شتاب تورم قرار داشته 
است. پرسش »جهان صنعت« این است که چرا به 
این نقطه نامطمئن رسیده ایم. سیاستگذاری ها در 
کجا اشتباه بودند و چه کارهایی باید می کردیم که 

به اینجا نرسیم؟
یک بحث کلی که در این چهل و چند س��ال، در 
بعضی سال ها پررنگ و در بعضی سال ها هم کمرنگ تر 
وجود داش��ته، اولین و مهم ترین دلیل این اس��ت که 
سیاست بر همه شئون تصمیم گیری کشور سایه سنگین 
انداخته است. وقتی مملکت دست سیاسیون می افتد، 
موجب می شود مسائل اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و 
در کل گذران زندگی مردم و مهم تر از همه »توسعه« 
در محاق و در درجه س��وم یا چه��ارم قرار بگیرد. در 
ایران از بدو پیروزی انقلاب سیاست بر همه امور سایه 
انداخت. دومین سایه ای که بر کشور افتاد که البته این 
روز ها کمرنگ تر شده، چیزی جز نفت و درآمد نفتی 
نیس��ت. دلار های نفتی موجب شد، این تفکر که »ما 

درآم��د داریم« برنامه را به کل فراموش کنیم و دچار 
روزمرگی شویم و بحث مهم سرمایه گذاری به حاشیه 
رانده شد. در دولت آقای خاتمی با الگوپذیری از صندوق 
سرمایه گذاری نروژ، قرار گذاشته شد صندوق ذخیره 
ارزی تاس��یس شود که بعد ها هم به صندوق توسعه 
ملی تبدیل شد. قرار بر این بود این صندوق فقط در 
حوزه سرمایه گذاری و توسعه کشور به کار گرفته شود، 
اما متاسفانه به این صندوق دست اندازی شد که این 
روز ها شاهد دس��ت اندازی بسیار وسیع تری هستیم. 
دولت منابع صندوق را برای هزینه های جاری دولتی 
برداشت می کند و این طور نیست که صرف هزینه های 
مردم کند. مسیر ملتهب همیشه وجود داشت. با این 
توضیح که جنگ  به میزان زیادی کش��ور را از مسیر 
مردم سالاری دور کرد. در بحث حمایت از رزمندگان و 
پشتیبانی از جبهه ها، اندیشمندان و صاحب نظران در 
حوزه اقتصاد اصلا نمی توانستند حرف بزنند و در واقع 
نباید هم اظهارنظر می کردند. این روند ادامه پیدا کرد، 
به طوری که امروز بحث های سیاسی در مسائل درون 
و برون کشوری چیره شده است تا از اهدافی که انگیزه 

انقلاب بودند، دور شویم.
برخی انقلاب ایران را انقلاب ایدئولوژیک می دانند که 
من این نظر را کامل نمی دانم. بعد از اتفاق های نامیمونی 
که از سال 1353 افتاد و با بالا رفتن قیمت نفت، تورم 
بالا موجب ش��د در س��ال 1356 با رش��د منفی 3/7 
درصدی و تورم 25/1 درصد مواجه شویم تا نارضایتی 
مردم در حوزه اقتصاد شروع شود. البته بدیهی است که 
در انقلاب مسائل اعتقادی و سیاسی هم سهم داشت، لذا 
بحث اقتصاد بعد از جنگ همیشه وجود داشته است، 

اما اینکه چرا به اینجا رسیدیم، مهم ترین دلیلش این 
است که همه دولت ها مساله توسعه و رفاه را اولویت 
اول نمی دانستند. با این توضیح که توسعه و رفاه ساز و کار 
خودش را دارد. اولین الزام هایش تعامل با جهان، آرامش 
در فضای داخلی کش��ور و حمایت از سرمایه گذاری و 
در نهایت تلاش برای رفاه مردم اس��ت. در دهه 60 و 
در دهه های بعدی، اکثر خطبا یا مسوولان رده بالای 
کشور این طور می گفتند که رفاه موجب تجمل گرایی 
و دوری مردم از خدا می شود. این باعث شد توسعه و 

سرمایه گذاری جایگاه ویژه ای پیدا نکند.
برخی باور دارند یکی از پیامدهای استیلای  � 
سیاست بر اقتصاد به ویژه سیاست خارجی راه را 
برای تعامل با جهان بست و ایران از فرصت های 
جهانی استفاده نکرد. البته این تصور غیر دقیق 
نیز وجود داش�ت که ایران نیازی به استفاده از 
سرمایه های بین المللی ندارد. ارزیابی شما در 

این باره چیست؟
قب��ول دارم. تفکر غلط دیگری هم در جریان اداره 
اقتصاد کشور بر دیگر مسائل اضافه شد که می توانیم 
بدون جذب سرمایه خارجی و سرمایه ایرانیان خارج از 
کشور و بدون اینکه منابع به دست بیاوریم، به توسعه 
و رفاه برسیم. این در حالی است که فقط برای توسعه 
نف��ت و گاز 470 میلیارد دلار نیاز داریم و کل درآمد 
ارزی کشور در چندین سال به این رقم هم نمی رسد. 
پس چطور می خواهیم بدون تعامل با دنیا به توسعه 
برسیم و رفاه را به مردم بدهیم؟ چرا به اینجا رسیدیم؟ 
به بحث اولم می رسم که همان سایه سیاست بر اقتصاد 
و بی توجهی به توسعه و عدم توجه به رفاه مردم است. 

برادران کرباسیان با نام های مهدی و مسعود در اقتصاد ایران نامدارند. مهدی کرباسیان برادر بزرگ تر اگرچه هرگز وزیر نشد، اما در سطوحی از مدیریت 
فعال بود که اثرگذار بودند. مهدی کرباسیان در گفت وگو با »جهان صنعت« باز هم احتیاط به خرج می دهد و نمی خواهد از چارچوب هایی که 40 سال است 
به آن وفادار مانده، عبور کند. با این همه وی در گفت وگویی که آن را می خوانید، کمی به عمق داستان پرغصه اقتصاد ایران می رود و می گوید اگر روزگار 
چنین است به دلیل اسیر شدن اقتصاد در دست سیاست است. کرباسیان در این گفت وگو اما همانند همیشه امیدوار است ایرانیان با استفاده از ثروت 

خدادادی از روزگار نه چندان شاد امروز عبور کنند.

برخی به اشتباه 
می گویند، اگر دنبال 

جذب سرمایه گذار 
خارجی برویم، به 

غرب وابستگی 
پیدا می کنیم و 

فرهنگ مان خدشه 
بر می دارد. به این 

گروه باید گفت، 
آیا چین که دومین 

قدرت اقتصادی 
دنیاست و از 

فقر سال 62 که 
مردمش کفش یک 
یوآنی می پوشیدند 

و در بازارشان 
غیر  از سبزیجات 
چیزی نداشتند، 
الان وابسته به 

آمریکا شده و تحت 
استعمار قرار گرفته 

است؟
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اولین و مهم ترین 
دلیل این است که 
سیاست بر همه شئون 
تصمیم گیری کشور 
سایه سنگین انداخته 
است. وقتی مملکت 
دست سیاسیون 
می افتد، موجب می شود 
مسائل اقتصادی، 
اجتماعی، فرهنگی و 
در کل گذران زندگی 
مردم و مهم تر از همه 
»توسعه« در محاق و 
در درجه سوم یا چهارم 
قرار بگیرد

البت��ه دولت رفاه م��ردم را می خواهد، اما وقتی تفکر 
سیاس��ی بر امور غلبه می کند، دیگر در عمل، توسعه 
و رفاه به حاشیه رانده می شوند که در چنین حالتی، 
موجب می شود دولت حدود 1247 همت بدهی داشته 
باشد که این واقعیتی هزینه ساز و نگران کننده است. ما 
رکورد سوم در دنیا را از نظر حفظ تورم داریم که این 

عدد، عدد بسیار بزرگی است.
در سال 1369 برزیل رفتم که تورم بالایی داشتند 
و ارزش پول ملی شان کم شده بود، به طوری که برای 
خرید با گونی پول جابه جا می کردند. حالا بعد از 30 
سال همان برزیل جزو کشور های موفق در اقتصاد به 

شمار می رود.
نرخ رشد کشور در 50 سال گذشته 2/3 درصد و 
در 10 سال گذشته نزدیک به صفر بوده است. این روند 
اثرش را فوری نمی گذارد و در بلند مدت تاثیرش را نشان 
می دهد که موجب بیکاری، عقب ماندگی و... می شود. 
فاجعه چیزی جز این نیست که تغذیه نامناسب، نسل 
بعدی را دچار خلل در س��لامت می کند. اولین باری 
که در س��ال 1362 به چین رفتم، ما را در ساختمان 
سلطنتی مستقر کردند که به جز چند اتاق، مکان های 
دیگرش نیمه خرابه بودند و پول تعمیر نداش��تند. آن 
روز ها مردم چین همه لاغر، قد کوتاه و رنجور بودند که 
نشان از تغذیه نامناسب داشت، اما الان می بینیم، قد ها 
بلندتر و زیبایی شان بیشتر شده است. متاسفانه نظام 
تصمیم گیری این روز ها توجهی به تغذیه ندارد که این 

خیلی خطرناک است.
درب�اره سیاس�ت خارج�ی ک�ه ب�ه گمان  � 
سیاس�ت ورزان و تحلیلگران اقتصاد سیاس�ی 
نقش بازدارنده در توس�عه و رشد اقتصاد ایران 

داشت، ارزیابی تان چیست؟
باید کمی به عقب تر برگردیم. در سال 1332 یک 
اتفاقی در ایران رخ داد که شروع آمریکا ستیزی شد و 
آن س��رنگون کردن حکومت ملی دکتر مصدق بود. 
نیمچه کودتایی توس��ط سرلشکر زاهدی با حمایت 
آمریکایی ه��ا اتفاق افتاد تا اینکه از دهه چهل به بعد، 
حضور آمریکایی ها بیشتر شد و مردم نظامی های این 
کشور را در کوچه و خیابان می دیدند. در نتیجه مردم، 
چون آمریکایی ها را حامی پهلوی می دیدند که به مردم 
ظلم می کند، این کشور را مسبب گرفتاری های خود 
می دانستند که این در تفکر عامه مردم ریشه کرد و تا 
امروز هم ادامه دارد. همچنین مذهبیون جش��ن هنر 
و... را به حساب آمریکایی ها می گذاشتند. معتقدم که 
آمریکایی ها با قش��ر متوسط و مذهبی هیچ ارتباطی 
نداشتند که همین هم در ذهنیت منفی به وجودآمده 
س��هم و نقش بس��زایی دارد. یک روزی تاریخ به این 
سوال پاسخ می دهد که چه کسی و چه جریانی پشت 
اشغال سفارت آمریکا بود تا آمریکا ستیزی در تار و پود 

ایرانی ها رخنه کند.
نقش و سهم دستگاه ها و نهاد های موازی را در  � 

این شلختگی اقتصادی چقدر می دانید؟
نکت��ه مهم این اس��ت که قب��ل از انقلاب بخش 
خصوصی قوی به این معنا که وجود داش��ته باش��د، 
نداشتیم. البته 51 نفر سرمایه دار فعالیت داشتند که اکثرا 
کارخانه دار بودند. من در بنیاد مستضعفان به این نتیجه 
رسیدم که در هیچ دوره ای به معنای واقعی سرمایه دار 
ملی بزرگ و به طور وسیع نداشتیم. چون سرمایه داری 
ملی ایران از دهه چهل و دوره عالی خانی شروع می شود. 
در واقع وقتی می خواست پا بگیرد، سال 52-51 نفت 
می رسد و سرمایه داری ملی تعطیل می شود. خیلی از 
سرمایه داران هم بیشتر بازاری و سنتی بودند و وسیع 
نبودن��د. بعد از پیروزی انقلاب هم همان ها یا ملی یا 
مصادره می شوند. در نتیجه، سازمان های موازی انقلابی 

راه می افتد. در واقع اتفاق این بود که در برهه جنگ، 
اقتصاد دولتی جانشین اقتصاد مردمی شد. حتی اوایل 
انقلاب دلالی مذموم بود یا می گفتند پشت هر کاخی، 
کوخی است و... که این تفکر پیش از انقلاب هم جریان 
داش��ت. این جریان موجب بزرگی دولت ش��د، با این 
توضیح که کسانی که به دولت بچسبند، به راحتی از آن 
جدا نمی شوند. در نتیجه حذف یا ادغام سازمان هایی که 

به طور موازی تشکیل شده اند، راحت نیست.
در دولت های نهم و دهم اتفاق بدی افتاد که چیزی 
جز رشد خصولتی ها نیست. نهاد های حاکمیتی، نظامی  
و... به طور وسیع به حوزه اقتصاد ورود کردند. در حالی 
که در قانون اساسی به سه اقتصاد دولتی، خصوصی و 
تعاونی اشاره شده، شاهد رویش اقتصاد چهارمی به نام 

خصولتی بودیم که مصداق بارز شترمرغ است!
متاس��فانه ش��رکت های دولتی در همه دولت ها 
بدون اینکه پاس��خگو باشند، اکثرا سوددهی ندارند و 
فساد توسعه می یابد و در شرکت های خصولتی افراد 
بدون شایس��تگی و براساس رابطه گزینش می شوند. 
دیوان محاسبات و سازمان بازرسی هم نمی توانند بر 
عملکردشان نظارت داشته باشند. حتی بازرسی ویژه 
رییس جمهوری و... هم نمی توانند به بحث شرکت های 
خصولتی ورود کنند. اتفاق بدتر این اس��ت که دیگر 
دولت نظارت بر اقتصاد را از دس��ت داده است، چون 
شرکت های اقتصادی می توانند دستورات دولت و قانون 
مجلس را دور بزنند و دولت نه تنها کوچک نشد، بلکه 
وس��یع تر شده است تا جایی که حاکمیت کشور هم 
وارد حوزه اقتصاد شود. شما تا امروز کدام مدیر دولتی 
را می شناسید که به دلیل زیان دهی عزل شده باشد. 
این در حالی است که بعضا به دلایل کم اهمیتی شاهد 

برکناری مدیران بوده ایم.
زم��ان احمدی نژاد 500 هزار نفر به حقوق بگیران 
دولت اضافه شدند و این دولت هم اقدام به استخدام 
می کند. احمدی نژاد در خلال بازدید استانی، به وزیر 
صنایع دستور می دهد همه کارگران معدن زغال سنگ را 
استخدام رسمی کنند. در نتیجه آنها بعد از رسمی شدن 
اف��ت کار پیدا می کنند و 1500 کارگر پیمانی جذب 

می کنند تا کار معدن زغال سنگ زمین نماند!
درباره آینده ایران دو دی�دگاه وجود دارد؛  � 
یک دیدگاه این اس�ت که فی نفسه خودِ ایران 
توانایی هایی دارد که با همه 50 س�ال رشد 2/3 
درصدی و صفر درصدی 10ساله اخیر و... می تواند 
سرپا باشد که من هم جزو این دسته هستم. یعنی 
معتقدم اگر فقط بتوانیم ش�رق ایران را توسعه 
دهیم، می توانیم درآمد های بالایی داشته باشیم 
یا می توانیم از بحث گردشگری و بحث ترانزیت 
به�ره ببریم. همچنین گروه�ی می گویند دنیا 
منتظر ما نمانده است و برابر هر کدام از مزیت ها، 
تاسیسات و... ساخته اند. مثلا چابهار رها شده، 
اما بندر گوادر با س�رمایه چین راه اندازی شده 
است. در حالی که قشم و کیش نیز رها شده اند، 
جبل عل�ی و اخیرا بنادر عمان ب�ه بهره برداری 
رسیده اند. شما با توجه به تجربه تان جزو کدام 

دسته اید. امیدوار یا ناامید؟
این س��وال را در دو بخش جواب می دهم. ما از نظر 
ذخایر گازی 42 میلیارد متر مکعب گاز داریم. با این توضیح 
که فقدان فناوری باعث شده در بحث اکتشاف محدود 
شویم. در حوزه نفت هم 208 میلیارد بشکه نفت داریم. 
6 میلیارد تن هم ذخیره معدنی داریم که اعتقاد دارم این 
رقم می تواند 4برابر باشد. 17درصد ایرانی ها تحصیلات 
دانشگاهی دارند. 10 کشور بدون راه به دریای آزاد داریم 
که ترانزیت می تواند سالانه 20 میلیارد دلار درآمد داشته 
باشد. ما کشوری هستیم که در میان کشور های در حال 

توسعه در دنیا نظیر نداریم، لذا به آینده کشور امیدوارم 
با یک پیش شرط، می خواهم ویتنام و بنگلادش را مثال 
بزنم. بنگلادش هیچ کدام از امتیاز های ما را ندارد و فقط 
جمعیت دارد. این کشور 10، 15 سال پیش در حالی 
که 80 درصد مردمش زیر خط فقر بودند، برای رسیدن 
به توسعه به جمع بندی رسیدند و در سال 2020 فقرای 
این کش��ور به 10 درصد رسید. میزان »تولید ناخالص 
داخلی«شان هم 7 درصد به بالا بود. »مایکل اسپنس« 
برنده نوبل 2001 گروهی را با عنوان مجمع رشد جهانی 
اقتصاد در سال 2006 راه اندازی کرد و 12 کشور را بررسی 
کردند که این کشور ها تماما از زیر خط فقر رهایی یافته 
بودند و رشدش��ان هم 7 درصد ش��ده بود. یکی از این 
کشور ها ویتنام است؛ کشوری که 4 شهر صنعتی اش بعد 
از جنگ با آمریکا با خاک یکسان شده بود، اما به دلیل 
اینکه توسعه و رفاه را در اولویت قرار دادند، الان یکی از 
بزرگ ترین صادرکنندگان لوازم الکترونیک و پوشاک 
دنیا هستند. این در حالی است که بعد از قضیه ویتنام 
سه دولت روی کار آمد که دولت های ایدئولوژیک بودند 
که به انتقام فکر می کردند، اما دولت چهارم فقط برای 
توسعه و رفاه آمد که نتیجه اش همین شد که ویتنام از 
یک کشور ورشکسته به کشوری تبدیل شده که توسعه 

را تجربه کرده است.
برخی ب��ه اش��تباه می گویند، اگ��ر دنبال جذب 
س��رمایه گذار خارجی برویم، به غرب وابس��تگی پیدا 
می کنیم و فرهنگ مان خدشه بر می دارد. به این گروه 
باید گفت، آیا چین که دومین قدرت اقتصادی دنیاست و 
از فقر سال 62 که مردمش کفش یک یوآنی می پوشیدند 
و در بازارشان غیر   از سبزیجات چیزی نداشتند، الان 
وابسته به آمریکا شده و تحت استعمار قرار گرفته است؟ 
چین نه تنها وابس��ته نشد که کشور های زیادی مثل 

سودان جنوبی و... را مستعمره خود کرده است.
نکته ای که باید یادآور شوم این است که در قدم اول 
با حفظ اصول انقلاب، سیاست های چهل و پنج ساله را 
مورد بازنگری قرار بدهیم که این توصیه خداست. نماز 
خواندن به این دلیل است که »اهدنا صراط مستقیم« 
طلب کنیم، به راه راس��ت هدایت شویم. پس بازنگری 
در رفتار ها لازم است. همچنین تعامل با دنیا را بازتعریف 
جدیدی کنیم تا از این چاله خلاص شویم. ایرانیان خارج 
از کشور بالای چندین میلیون نفر هستند که اگر با رفتار 
زمینه را فراهم کنیم، سرمایه هایشان را به داخل کشور 
تزریق می کنند. وزیر گردشگری در حالی می گوید به 
ایرانی های خارج از کشور خوشامد می گوییم که اساسا 
کاره ای نیست. سیستم امنیت و سیاسی باید اجازه را 
ص��ادر کند. همچنین دولت در اقتصاد همه اختیارات 
را ندارد و نهاد های سیاسی دخالت دارند و باید بپذیریم 
که از فناوری پیشرفته دنیا عقب مانده ایم؛ یعنی تعامل 
با دنیا فقط بحث درآمد نیست. در مدت بسیار کوتاهی 
که برجام اجرایی شد، در ایمیدرو در حالی مدیران عامل 
می آمدند که پیش از آن حتی کارشناس هایشان از سفر 
به ایران امتناع می کردند، اما ترامپ زیر میز زد و دولت 
هم با ارز 4200 تومانی اقتصاد را به سمت دره هل داد. 
نمی توانیم نیاز 470 میلیارد دلاری صنعت نفت را جذب 
کنیم. در نتیجه باید جذب سرمایه را جدی بگیریم. ما 

مگر چقدر درآمد نفت و گاز داریم؟
باید به سمت صادرات برویم که برای این مهم باید 
تولی��دات صادرات محور را جدی بگیریم تا رفاه مردم 
افزایش پیدا کند. باید از منابع خدادادی استفاده بهینه 
کنیم که در غیر این صورت، به حکم آیه قرآن دچار 

غضب الهی خواهیم شد.
اقتصاد کشور را باید از فساد دور کنیم؛ خصولتی ها 
را جم��ع کنی��م و اقتص��اد را به جاده اصلی کش��ور 

برگردانیم.
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علی ماجدی در گفت وگو با »جهان صنعت«:

نبرد اقتصادی با غرب اشتباه بود

آقای ماجدی، پس از پیروزی انقلاب اسلامی  � 
در بخش ه�ای اصلی اقتصاد مث�ل وزارت امور 
اقتصادی و دارایی و وزارت نفت فعالیت داشته و 
همچنین سفیر ایران در سه کشور مهم اقتصادی 
یعنی برزیل ، ژاپن و آلمان بوده اید. پرسش اصلی 
»جهان صنعت« این است که اقتصاد ایران چرا 
پس از 45 سال از سپری شدن انقلاب اسلامی 
به جایی رس�یده که ارکان نظام سیاسی و نیز 
شهروندان و بنگاه ها رضایت ندارند. راه را کجا 

اشتباه رفته ایم؟ 
به نظرم در پاس��خ به س��وال شما باید دو نکته را 
مدنظر قرار داش��ت؛ یکی راجع به سیاست خارجی 
است؛ یعنی آنچه را که به عنوان دیپلماسی اقتصادی 

تبیین می کنیم.
اگر بخواهیم نتیجه عملکرد دیپلماسی اقتصادی را 
در قبل و بعد از انقلاب مقایسه کنیم، به نظر می رسد 
در قبل از انقلاب چارچوب گفتمانی ای که چگونه با 
کشور ها رابطه اقتصادی داشته باشیم- منهای رابطه 
سیاسی- مشخص بوده است، لذا سفیران با برنامه هایی 
از پیش تعیین شده ای به کشور ها اعزام می شدند. با 
اینک��ه اوایل انقلاب اعتقاد بر این بود که ایران کاملا 
وابسته به آمریکاست، اما از نظر اقتصادی اینگونه نبود. 
البته مساله نفت همواره به عنوان یک راهبرد اساسی 
در کشور مطرح بود. قبل از انقلاب برخی موضوعات 
مانند تولید، اکتش��اف و میادین نفتی توسط آمریکا 
و انگلس��تان انجام می شد، اما اگر از مساله نفت گذر 
کنیم، مهم ترین پروژه پتروشیمی، بندر امام بود که 
با ژاپن انجام دادیم. شما نگاه کنید در واقع دنیای آن 

زمان از نظر سیاسی همیشه ایران را مقابل بلوک شرق 
قرار می داد. چه بس��ا در همان دوران پروژه ذوب آهن 
را با شوروی انجام دادیم. حتی در زمینه اتمی کار را 
با فرانس��وی ها و آلمانی ها شروع کردیم، بنابراین در 
برنامه اقتصادی کلان کشور این تبیین شده بود که 
وابستگی کامل از نظر اقتصادی به یک بلوک نداشته 
باشیم، اما این تفکر پس از انقلاب دیده نشد. از زمان 
مرحوم   هاشمی رفسنجانی نگاه به شرق چندبار مطرح 
شد، اما نگاهی به سمت غرب وجود نداشت، چراکه 
بنده س��ه بار در برزیل، ژاپن و آلمان سفیر بودم، اما 

هیچ برنامه ای به من ارائه نشد. 
 راجع به س��وال اول شما؛ بعد از بحران 1929 و 
1930 و جن��گ جهانی دوم به ناچار نقش دولت ها 
در اقتص��اد گس��ترش پیدا ک��رد و بع��د از دو دهه 
کمرنگ تر و تورم ایجاد ش��د و نئولیبرالیس��م پا به 
عرصه گذاشت و اقتصاد آمریکا وارد فاز جدیدی شد. 
این نگاه کم وبیش همزمان ب��ا انقلاب ایران بود، اما 
این موضوع در انقلاب بالعکس اتفاق افتاد. به همین 
دلیل بسیاری از صنایعی که در دهه پنجاه به خاطر 
افزایش قیمت نفت شکل گرفته بودند، به تورم دچار 
ش��دند. در حالی که به عقی��ده برخی تورم پیش از 
انقلاب ریشه داشت و نوعی بیماری هلندی است، اما 
اکنون اینگونه تحلیل ها خریداری ندارد. در آن زمان 
تمام کسانی که در صنعت ایران سرمایه گذاری کرده 
بودند را به دلیل ملی شدن صنایع فراری دادیم. بنده 
یادی کنم از مهندس موسوی که می گفت، به جای 
اینکه به سرمایه داری صنعتی بپردازیم، سرمایه داری 
سنتی را ملی کردیم و سرمایه داری بازرگانی رایج شد 

که نتیجه اش راه اندازی 12 مرکز تهیه و توزیع کالا در 
وزارت بازرگانی بود.

 � برخی ها می گویند به دلایل گوناگون نبرد 
اقتصادی با غرب یک راهبرد غیر کارشناسانه 
بوده و هست، زیرا نبض اقتصاد جهان در غرب 

می زند. دیدگاه و ارزیابی شما چیست؟ 
 مخالفت با غرب از نظر اقتصادی واقعا اشتباه محض 
است. شما کشور های اروپایی را نگاه کنید، وقتی در آلمان 
زندگی می کنید، می دانید سرمایه داری سوسیالیست 
فعالیت می کند؛ آنجا هرگز این شکاف درآمد را نمی بینید. 
اگر توزیع درآمد ها و منحنی جینی در ایران را با سوئد 
مقایسه کنیم، نتیجه حاصل از آن عجیب و غریب می شود. 
چنین بحثی مفهوم سرمایه داری است، اما سرمایه داری 
یک ویژگی خاص دارد؛ اولا در هر کش��وری با توجه به 
فرهنگ آن نتایج متفاوتی نیز دارد. به طور مثال ژاپن ظاهرا 
مالکیت خصوصی دارد و مساله مالیات ها به قدری شدید و 
عمیق است که اجازه ثروتمند شدن را به شما نمی دهد، اما 
در کشوری مانند آمریکا سرمایه داری آزاد است و شکاف 
درآمد ها زیاد ولی اقتصاد در آن پویاست. البته توزیع درآمد 
خوبی ندارد. نقطه مقابل آن در کشور های اروپایی مثل 
سوئد، نروژ، آلمان و اسکاندیناوی است که نظام اقتصادی 
آن هم سرمایه داری است، اما با نتایج کاملا متفاوت، زیرا 
نقش مردم در آن تاثیر فراوانی دارد. در آلمان مثلا خانم 
مرکل که دموکرات مسیحی است بعد از 16 سال کنار 
رفت و آقای اولاف شولتس آمد؛ ایشان سوسیال  دموکرات 
بود؛ یعنی مردم خط مشی ها را مشخص می کنند، اگر 
نتیجه بعد از 4 س��ال مورد قبول مردم بود، ادامه پیدا 
می کند و اگر نبود، عوض می ش��ود. مردم هستند که 

همواره گفت وگو با تکنوکرات هایی که از همان نخستین روزهای پس از پیروزی انقلاب اسلامی شاهد سازوکارهای اداره کشور بوده اند، نه تنها برای خبرنگاران، 
بلکه تمام اقشار جامعه جذاب بوده است و البته باید مواظب بود که به حریم های خاص ورود نکرد. »علی ماجدی« از جمله این تکنوکرات هاست که به دلیل 
فعالیت هایش در وزارتخانه های اقتصاد، نفت و امور خارجه شنیدنی است. آنچه در این گفت وگو می خوانید بازخوانی دلایل اصلی است که راه را برای پیشرفت 

اقتصاد ایران در چارچوب متعارف جهان سخت کرده. علی ماجدی البته بی پرواتر از هر سیاستمدار دیگری در این سطح از افت وخیزها سخن می گوید.

مخالفت با غرب 
از نظر اقتصادی 

واقعا اشتباه 
محض است. شما 

کشور های اروپایی 
را نگاه کنید، وقتی 

در آلمان زندگی 
می کنید، می دانید 

سرمایه داری 
سوسیالیست 

فعالیت می کند؛ آنجا 
هرگز این شکاف 

درآمد را نمی بینید. 
اگر توزیع درآمد ها 

و منحنی جینی در 
ایران را با سوئد 

مقایسه کنیم، نتیجه 
حاصل از آن عجیب 

و غریب می شود
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عم��لا در زمینه اقتصاد تصمیم می گیرند. اتفاقا هدف 
انقلاب اسلامی اجرای همین اصل بود. به همین دلیل 
سرمایه گذاری بازرگانی افزایش یافت. بازرگانی توسعه پیدا 
کرد، اما سرمایه گذاری صنعتی نوپای ایران عملا فلج شد 
و گفتند سرمایه گذاری یعنی بخش خصوصی و بخش 
تعاون! اصلا این تعاون چه معنی دارد. ما فکر می کردیم 
تعاون همان لیبرال سوسیالیستی است که آلمان انجام 
می ده��د. در ذهن ما چنین چیزی بود، اما در واقعیت 

معنای آن متفاوت است.
 � درکتاب های حزب توده مفهومی مثل اصل 
44 وجود دارد که اقتصاد در سه اصل باید باشد: 
دولتی، خصوصی و تعاونی که دور ریز های بخش 

خصوصی و دولتی را خودش بردارد.
کاملا درست می فرمایید؛ یعنی شما راهی را رفته اید 

که دنیا راه مقابل را پیش گرفته است. 
به تازگی تس��خیر س��فارت آمریکا موسوم به لانه 
جاسوس��ی و همچنی��ن جنگ ای��ران و ع��راق مورد 
واکنش های بسیاری قرار گرفته است، زیرا این دو واقعه 
به عقیده برخی صاحب نظران اشتباهات سیاسی بودند. 
از سویی سرمایه داری صنعتی به دست دولت سپرده شد؛ 
معمولا دولت ها تاجران و سرمایه داران خوبی نیستند. عملا 
از آن دوران با بزرگ ترین اقتصاد جهان وارد چالشی شدیم 
که تا امروز ادامه دارد. البته برخی هم بر این باورند که جنگ 
اجتناب ناپذیر بود، اما از نگاه تاریخی بر این عقیده ام که 
راه اقتصاد را برخلاف جهت دنیا حرکت کردیم.در اینکه 
شروع کننده جنگ عراق بود شکی نیست، اما نتیجه اش 
برای ما مهم بود، زیرا در جنگ مجبورید اقتصاد جنگی 
را اداره کنید. در همان زمان نفت با کاهش قیمت رو به رو 
شد. از سال 1364 تا 1368 معاونت کل وزارت دارایی را 
بر عهده داشتم و از آنچه بر بازار ارز گذشت به خوبی آگاه 
هستم. در آن زمان با فرار سرمایه ها از ایران به کشورهای 
همسایه مانند ترکیه، گرجستان، ارمنستان و غیره رو به رو 
شدیم. از سرمایه اجتماعی گرفته تا سرمایه مالی؛ موضوعی 
که هنوز هم ادامه دارد،با این حال در دوران جنگ حس 
وطن پرستی و باور مردم به انقلاب به گونه ای عمیق بود 
که همگی حاضر به از خودگذشتگی بودند، زیرا آرمان ها 
فراتر از مادیات بود. شخصا به مسوولان آن زمان گزارشی 

مبنی بر عدم امکان ادامه جنگ را ارائه کردم.
آن دوران افراد زیادی گزارش های مشابهی  � 

در این خصوص ارائه کرده بودند--؟
در آن زمان ایروانی وزیر اقتصاد بود. اعتقاد من بر 
این بود که از نظر اقتصادی توان ادامه جنگ را نداریم. 
محسن رضایی گفته بود برای ادامه جنگ 10 میلیارد 
دلار می خواهیم، از سویی هم خزانه خالی شده بود و 
قیمت نفت کاهش پیدا کرده بود. آقای موسوی مخالف 
قرض گرفتن از کشورهای خارجی بود، البته کسی هم 
به ما پولی قرض نمی داد، بنابراین آقای زنجانی یک 
گزارش جامعی نوش��ت و مرحوم امام پس از بررسی 
گزارش ها و پس از گذشت حدود دو روز فرمودند که 
جام زهر را می نوش��م و قطعنامه را پذیرفتند. جنگ 
تمام شد. مرحوم   هاشمی با نگاهی اقتصادی دوران 
س��ازندگی را آغاز کرد و به سردار سازندگی معروف 
شد. آن زمان نه تنها در وسایل حمل و نقل عمومی، بلکه 
در صنایع غذایی هم پیشرفت کردیم، اما هاشمی نگاه 
مدرنیته نداشت و از نظر من الگوی  او منطبق بر کشور 
چین بود. پس از آن سید محمد خاتمی با نگاه توسعه 
سیاس��ی و حق شهروندی شروع به کار کرد.  با روی 
کار آمدن خاتمی جامعه و رسانه بازتر شدند، اما هنوز 
2 سال طول نکشیده بود که واقعه کوی دانشگاه رخ 
داد و آن نگاهی که به توسعه، آزادی سیاسی و رسانه 
وجود داشت، به نتیجه نرسید. سال 78 سمت معاونت 

نفت و گاز دریای خزر را بر عهده داشتم. آن زمان طی 
قراردادی با ش��رکت شل و لاسما حوزه های نفتی را 
مشخص کردیم. از آن زمان تاکنون هیچ قراردادی در 

خزر بسته نشده است. 
سال 1380 خاتمی بر اقتصاد متمرکز شد و نتیجه 
گرفت. به طوری که در تمام س��ال های بعد از انقلاب 
تنها دوره ای بود که نرخ ارز یکسان شد. در هر صورت 
مساله تورم حل شد تا اینکه موضوع هسته ای برملا 
شد؛ درست در شرایطی که عرصه بازتر و زمینه برای 
کار فراهم ش��ده بود. در آن زمان توتال، شرکت های 
ایتالیایی و بسیاری دیگر به ایران آمدند، اما فعالیت 
آنچنانی به وقوع نپیوست. با ورود شرکت های نفتی 
مساله گاز مطرح شد و آقای زنگنه در دوره اول گاز 
را از آن وضعیت خارج کرد تا اینکه س��ال 1384 فرا 
رس��ید. اگر شرایط تداوم داشت، قطعا معجزه هزاره 
س��وم پدید می آمد، چراکه ایران به سرمایه خارجی 
نه تنها در مساله مالی، بلکه موضوع مدیریت و انتقال 

تکنولوژی نیاز داشت. 
آن دوران میزان برداش��ت نف��ت ژاپن از ایران به 
700 هزار بش��که در روز رسید. طی 5 سال نزدیک 
به 12 میلیارد سرمایه گذاری شد، اما بعد از سال 84 
اقتصاد کنار رفت و شعار »انرژی هسته ای حق مسلم 

ماست« مطرح شد.
با همه بی مهری هایی که به این سرزمین روا  � 
داشته شده اس�ت، خیلی ها از جمله خود من 
هنوز به توانایی ایران برای ایستادن دوباره امید 
دارند تا دوباره با دنیای امروز آش�تی کنیم و از 
نفت ، گاز و گردشگری بهره ببریم. شما با این نظر 

موافق هستید که می شود دوباره برخاست؟
قطعا می ش��ود برخاست. هنوز نیرو های انسانی 
داریم. بررسی تازه ترین اظهارات مسعود نیلی حاکی 
از آن است که الان مشکل ما نگاه سیاست خارجی 
است. در سیاست خارجی تقریبا همه بر این عقیده اند 
که نه با آمریکا می جنگیم و نه مذاکره می کنیم. در 
حالی توانایی غنی س��ازی تا 90 درصد را داریم که 
دنیای فعلی نمی خواهد دارندگان بمب هس��ته ای 
افزایش پیدا کنند. البته ما هم دنبالش نیستیم. وقتی 
سال 84 آقای خاتمی رفت، معجزه هزاره سوم نیز 
به فراموشی سپرده شد. به نظرم ایران پتانسیل های 
زیادی برای توسعه و رشد دارد. تا حدی که می توانیم 
نظیر شرق آسیا شویم، اما باور کشورهای دیگر مانند 
ژاپن اینگونه بود که با این فرمان سیاسی نمی توان به 
جایی رسید. حتی کشورهایی مانند عربستان و ترکیه 

هنوز نتوانسته اند منطقه را از منطقه ای سیاسی به 
یک منطقه اقتصادی تبدیل کنند. بنابراین با برجام 
امیدی به آینده بود، حتی تمام سرمایه داران آلمانی 
به ایران آمدند تا اینکه ترامپ از برجام خارج ش��د. 

متاسفانه وضعیت تغییر کرد.
من به خاطر دارم، 200 � هیات خارجی و سران 
کشورها به اتاق بازرگانی آمدند، درست است؟

بله. همان طور که پیش تر اشاره کردم اولین هیات 
از آلمان بود. با این حال در هیچ کشوری مانند ایران 
دو گانه سیاسی نیست؛ یعنی وقتی جمهوریخواهان 
روی کار هستند، احزاب دیگر برنامه های دولت های 
قبل��ی را خراب نمی کنند، ام��ا در ایران هر دولتی 
می آید، دولت قبل��ی را تخریب می کند. همچنین 
هنوز اکثریت مردم آزادی عمل درخصوص موضوعات 
سیاس��ی و اقتصادی ندارند. همین بحث مشکلات 
اقتص��ادی زیادی را در کش��ور ایجاد کرده اس��ت. 
این در حالی اس��ت که دولت ها باید مشکلات را به 
نحوی با آمریکا حل کنند، چراکه آمریکا درخصوص 
فعالیت های اقتصادی ایران سنگ اندازی های زیادی 
مانند اعمال تحریم ها می کند. البته نباید به آغوش 
آمریکا رفت، اما متاسفانه با قدرتی که دارد مشکلات 
زیادی را برای اقتصاد ایران ایجاد کرده است. جنگ 
غزه یک مثال آشکار این موضوع است. ایران نباید با 
کشور شیطانی ای مانند آمریکا جنگ و دعوا داشته 
باشد. وقتی در آلمان بودم، ترامپ از برجام خارج شد، 
آن زمان برای افتتاح حساب به هر بانکی که رفتم، 
با دست خالی برگشتم، بنابراین حکومت ایران بهتر 
اس��ت نه تنها »اف ای تی اف« را بپذیرد، بلکه مساله 
هسته ای را هم حل کند. در چنین شرایطی ظرف 
دو ده��ه از لحاظ اقتصادی از ترکی��ه و مالزی نیز 

سبقت می گیریم. 
دولت آتش نشان! � 

زمانی که در س��ال 83 مع��اون اقتصادی وزارت 
خارجه بودم، آن زمان نه تنها پتانس��یل صادرات گاز 
داش��تیم بلکه با » ای یو  تی وی« مذاکره می کردیم، 
 در همان زمان دس��تاورد بزرگی کسب کردیم و در 
» دبلیو تی او« به عنوان عضو ناظر پذیرفته ش��دیم، 
اما بعد رها ش��د؛ یعنی هر چیزی که ما را با اقتصاد 
جهان پیوند می داد، در حال از دس��ت رفتن اس��ت. 
در حال حاضر حاکمیت پیوستن به »اف ای تی اف« 
و دیگر موارد را قبول ندارد. این در حالی اس��ت که 
پیوس��تن به این موارد، جزو اولویت ابزار های جهانی 

اقتصاد است.

زمانی که در سال 
83 معاون اقتصادی 
وزارت خارجه بودم، آن 
زمان نه تنها پتانسیل 
صادرات گاز داشتیم 
بلکه با » ای یو  تی وی« 
مذاکره می کردیم، در 
همان زمان دستاورد 
بزرگی کسب کردیم 
و در » دبلیو تی او« 
به عنوان عضو ناظر 
پذیرفته شدیم، اما 
بعد رها شد؛ یعنی هر 
چیزی که ما را با اقتصاد 
جهان پیوند می داد، 
در حال از دست رفتن 
است. در حال حاضر 
حاکمیت پیوستن به 
»اف ای تی اف« و دیگر 
موارد را قبول ندارد. 
این در حالی است که 
پیوستن به این موارد، 
جزو اولویت ابزار های 
جهانی اقتصاد است
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جانشین مدیر عامل شرکت مهندسی فکورصنعت تهران در امور پروژه ها در گفت وگو با »جهان صنعت« مطرح کرد

 توسعه مه آلود در صنعت فولاد

مجموعه صنعتی و معدنی بالغ بر 2 میلیارد دلار 
پروژه در دس��ت احداث دارد که ناش��ی از چالاکی و 
حس��ن تعهد آن به پیمانکاران خ��ود، کارفرما محور 
بودن، انعطاف و گوش دل س��پردن به نی��از بازار در 
این مجموعه و همچنین نشات گرفته از دیدگاه های 
ارزشمند مدیر عامل این مجموعه معدنی است. وجود 
تیم لجستیک قوی در داخل و خارج از کشور نیز باعث 
شده این مجموعه تامین خارجی و داخلی را به موقع 
انجام دهد و خود را به سرعت با محدودیت های بیرونی 
سازگار کند، به طوری که هم اینک فکورصنعت جزو 
برترین شرکت های پیمانکاری در بخش معدن و فولاد 
در خاورمیانه بوده و متناسب با ظرفیت و توانمندی 
اساسی ایجادش��ده در این شرکت، به دنبال توسعه 

جغرافیایی بازارهای خویش است.
نقش��ه راه توس��عه در این صنعت مه آلود است و 
شفافیت لازم برای سرمایه گذاری شرکت های معدنی 
وجود ندارد. این مساله عدم امنیتی را برای سرمایه گذار 
ایجاد کرده و با دو عنصر تغییرات و دخالت فی البداهه 
دولت تلفیق شده است. به این ترتیب می توان گفت 
که فعالان اقتصادی در حال حاضر شرایط مساعدی 
ندارند. این در حالی است که پتانسیل موجود بیش 
از اینهاس��ت و باید با زمینه ای که فراهم می شود، به 
خارج از کشور منتقل شود یا اینکه در توسعه کشور 
پروژه های زیادی تبیین و از این ظرفیت استفاده شود. 
در این رابطه »جهان صنعت« با احمد ایرانی جانشین 

مدیر عامل شرکت مهندسی فکورصنعت تهران در امور 
پروژه ها گفت وگویی انجام داده که می خوانید.

 � ظرفی�ت توس�عه فولاد در کش�ور به چه 
صورت است؟

بهتر است سه تعریف از ظرفیت توسعه فولاد در 
کشور داشته باشیم؛ نخست، آن ظرفیتی که در ابتدای 
موافقت اصولی برایش اخذ می ش��ود به معنی اینکه 
شرکتی که در راستای توسعه صنعت فولاد تاسیس 
می شود، نشانگر داشتن ظرفیت هدف است. به طور 
مث��ال در حال حاضر در صنعت فولاد بنا به تعریف 
س��ال 1404 باید به ظرفی��ت 55 میلیون تن فولاد 
دس��ت یابیم، در حالی که بیش از 105 میلیون تن 
موافقت اصولی در این حوزه صادر شده است. ظرفیت 
دوم ش��امل ظرفیت ایجابی است که در این عرصه 
سخت افزارها، تکنولوژی، تاسیسات و سرمایه گذاری 
زیرس��اختی تا حدودی اساسی انجام شده و در واقع 
کارخانه با یک ظرفیت مشخص بنا شده است که این 
هم به نوبه خود ظرفیت بالایی است و امروزه مرز 55 
میلیون تن را در این بخش پشت سر گذاشته ایم. سوم، 
ظرفیتی اس��ت که ما در زمان مدنظر به بهره برداری 
می رسیم که شامل تعریفی از بهره وری سرمایه است. 
اگر بیش از 55 میلیون تن سرمایه گذاری ظرفیتی در 
بخش فولاد کشور داریم، ولی کمتر از 65 درصد این 
ظرفیت در حال بهره برداری است، به این معناست که 
بهره وری صنعت فولاد و سرمایه ایجادی در صنعت 

فولاد کمتر از 65 درصد است که عمدتا به دلیل نبود 
انرژی و قطعات اساسی بوده که در تامین به موقع آن 
مشکل داریم. اگر ظرفیت عملی 31 الی 34 میلیون 
تنی تولید فولاد را در کشور داشته باشیم که 65 درصد 
ظرفیت نامی ماست، به این معنی خواهد بود که 47 
میلیون تن ماشین آلات درگیر تولید هستند. لیکن 
عملا 31میلیونی کف تولید می کنیم، لذا بهره برداری 

ما از سرمایه چیزی حدود 65 درصد است. 
در ادامه بهتر است به ویژگی های سرمایه گذاری 
در بخش فولاد اش��اره کنیم. اولی��ن مورد پراکنش 
جغرافیایی این صنعت اس��ت. صنعت فولاد به طور 
معمول در دنیا بسیار متمرکز است و عمدتا نزدیک 
معدن، نزدیک منابع انرژی یا بنادری که حمل و نقل 
را راحت می کند، قرار دارند، لذا ظرفیت ها براس��اس 
مزیت های رقابتی و نس��بی ایجاد شده است، اما در 
کشور ما این ظرفیت ها اغلب این گونه نبوده و بیشتر 
شعارهای اشتغالزایی در انتخاب محل طرح حاکم بوده 
است؛ در نتیجه بخش فولاد هم راستایی با مزیت بومی 
نداشته است. دوم اینکه فاصله زمانی زیادی بین اخذ 
موافقت اصولی تا بهره برداری دیده می شود. در حالی 
که این دوره به طور معمول در دنیا برای صنعت فولاد 
کمتر از 3 سال است، ولی در پروژه های ملی ما به طور 
میانگین 6 سال به طول می انجامد که عمدتا مسائل 
نقدینگی، بوروکراسی اداری از جمله آفات پروژه های 
سرمایه گذاری هستند که آن را از یک دوره 3ساله به 

منیر حضوری- فکورصنعت بیش از 30 سال است که بخشی از تولید محصولات صنعتی را برای صنعت فولاد و معدن فراهم می کند. طی 15 سال گذشته 
با مهاجرت شرکت های تکنولوژیک محور از کشور و به دلیل تحریم ها شاهد خلائی بوده ایم که با تغییر حوزه کاری فکورصنعت از تولید محصولات صنعتی به 
سمت پیمانکاری برای طرح و ساخت کارخانجات معدنی و فولادی به وجود آمد. حسن سابقه ای که این شرکت معدنی نزد کارفرمایان داشت و حسن اعتماد 
آنها، باعث شد طراحی و ساخت اولین کارخانه کنسانتره را به فکورصنعت واگذار کنند. به این ترتیب این مجموعه معدنی توانست به لحاظ سرعت عملکرد، 
کیفیت خوب طرح و ساخت و لجستیک قوی در تامین ماشین آلات خارجی بدرخشد. مساله مهم این است که این قابلیت ها در اوج تحریم توسط پیمانکاران 

بخش خصوصی ایجاد شد که فکورصنعت سرآمد آنها شد.
در حالی که تا سال 1392 وارد کننده فولاد در کشور بودیم، خوشبختانه طی 10 سال گذشته به یک صادرکننده در جهان تبدیل شده ایم که بدون شک 
سهم فکورصنعت به خصوص در احداث ظرفیت های بالا دستی چشمگیر است. این در حالی است که گفته می شود اگر بتوانیم با ظرفیت خطوط فعلی مشکل 
انرژی را هم حل کنیم، 3 میلیون تن هم ظرفیت مکشوفه جدید پیدا خواهیم کرد، لذا با همین سرمایه گذاری موجود می توانیم حجم بیشتری صادر کنیم 

و رتبه خود را در سطح بین المللی به 8 برسانیم.

نقشه راه توسعه 
در این صنعت 
مه آلود است و 

شفافیت لازم برای 
سرمایه گذاری 

شرکت های معدنی 
وجود ندارد. این 

مساله عدم امنیتی 
را برای سرمایه گذار 

ایجاد کرده و با دو 
عنصر تغییرات و 

دخالت فی البداهه 
دولت تلفیق شده 

است
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دوره 8-6 ساله وارد می کند. سوم، ناترازی ظرفیتی 
در طول زنجیره ارزش محصول اس��ت که عمدتا به 
خاطر حمایت های ناهمگون به وجود آمده است. به 
این صورت که در پایین دس��ت فولاد سرمایه گذاری 
زیادی انجام ش��ده، اما در بالادس��ت مثلا در بخش 
اکتشاف دچار کمبود هستیم که در نتیجه می توان 
به محدودیت تامین خوراک صنعت فولاد کشور به 
علت ضعف در بخش اکتشاف در 5 سال آینده اشاره 
کرد. در میانه زنجیره نیز مش��کلاتی از جمله اینکه 
آهن اس��فنجی ظرفیت محدودی دارد را مش��اهده 
می کنیم. چهارمین ویژگی این بخش صنعتی کشور 
را می ت��وان فقدان صنایع فولادی با ارزش افزوده بالا 
ذکر کرد که معمولا دارای تکنولوژی و سرمایه گذاری 

بالایی نیز هستند.
برای گذر از خساراتی که ناشی از این ویژگی های 
ذکرشده است، لازم است با عنایت به مزایای نسبی و 
رقابتی ای که در کشور وجود دارد، بر محدودیت های 

زیر فائق آییم:
- تالی��ف و تصوی��ب یک نقش��ه راه ملی در این 

بخش. 
- پرهی��ز اکید از ورود بیش��تر بخ��ش دولتی و 

شبه دولتی در این حوزه. 
- ایجاد زیرساخت های ملی لازم مانند احداث بنادر 

مناسب، جاده، انرژی پایدار.
- حمایت موثر از سرمایه گذاری در بخش اکتشاف، 
خط��وط فولادی ب��ا ارزش افزوده بالات��ر و نیز حوزه 

صادرات.
 � چالش ها و مش�کلات صنعت فولاد را چه 

مواردی می دانید؟
اولین عارضه ای که با آن مواجه هستیم این است 
که نقش��ه راه توس��عه در این صنعت مه آلود است و 
ش��فافیت لازم برای سرمایه گذاری وجود ندارد. این 
مساله عدم امنیتی را برای سرمایه گذار ایجاد کرده و 
با دو عنصر تغییرات و دخالت فی البداهه دولت تلفیق 
شده است. دوم فرکانس بالای تغییر مدیران اثرگذار 
است. میانگین حضور مدیران موثر در صنعت کشور 
در بخش فولاد ش��امل مدی��ران بانک های مرکزی، 
گمرک، صمت، ش��رکت های بیمه و ایمیدرو است 
که هر یک اث��رات قابل توجهی دارند و معمولا دوره 
تصدی مدیران این حوزه ها بس��یار محدود اس��ت. 
بنابراین عرصه ای که س��رمایه ملی س��نگینی را در 
برگرفته، با تغییر پرسرعت مدیران اثرگذار با چالش 
بی ثباتی در اهداف، استراتژی ها، سیاست ها و ضوابط 
روبه رو است. در واقع تغییر سیاست ها و گاهی اهداف 
و استراتژی های بلند مدت با آرمان های توسعه صنعت 

فولاد در تضاد است.
 سوم، با اینکه چشم انداز توسعه صنعت فولاد کشور 
به صورت جهانی دیده شده است، اما ما یک جزیره 
هستیم. هرچند چشم اندازی که برای توسعه در کشور 
دیده  شده بسیار اساسی است، اما دیده نشده که ما 
محدودیت هایی در تعاملات بین المللی داریم! چه در 
کس��ب دانش و چه مراودات مالی، صادرات و واردات 
ماشین آلات کلیدی، محصولات میانی و مواد اولیه و... 
همگی مستلزم ارتباط گسترده با جامعه جهانی است 

که به خاطر جزیره ای بودن از آن محروم شده ایم.
چهارم، با توجه به حجم زیاد س��رمایه گذاری در 
کشور که به لحاظ مشکلات در بخش زیرساخت ها 
عملا کمتر از 65 درصد به بازدهی رسیده است، نبود 
زیرساخت ها از جمله جاده، بنادر بزرگ برای کشتی ها 
و... مس��ائل جدی ای هس��تند. کش��تی های بزرگ 
نمی توانند در بنادر پهلو بگیرند در نتیجه کشتی های 

کوچک فعلی در خدمت این صنعت هستند و بهای 
تمام شده را بالا می برند. در صادرات نیز این مساله خود 
را نشان می دهد و مشتری بین المللی از محدودیت 
ما آگاه اس��ت و در نتیجه از منابع دیگر محصولات 
خود را تامین می کند یا محصول مش��ابه را از ما به 
قیمت نازل می خرد و تحویل می گیرد. به این ترتیب 
صادرات 10 ماهه اول امسال ما بالغ بر 16/5 میلیون 
تن گندله و کنسانتره و کلوخه بوده که صرفا نزدیک 
به یک ونیم میلیارد دلار ارزش آن بوده اس��ت که در 
این بین بهای حمل و نقل جاده ای و بهای تمام ش��ده 
کشتی های کوچک درصدی اثر گذار بوده که به هیچ 

عنوان به نفع ما نیست.
پنجم، بحث انرژی است. متاسفانه در دو ماه سال 
صنایع فولادی برق و در دو ماه دیگر گاز ندارند. اگر 
سال های گذشته در بخش کشور مزیت نسبی داشتیم 
و سرمایه گذاران سرمایه گذاری سنگینی در فولاد انجام 
می دادند به علت تس��هیلات دولتی همچون تامین 
انرژی، سهولت ضوابط محیط زیستی یا زیرساخت هایی 
بوده که حداقل ها را تامین می کرده است. گفتنی است 
به مرور در حال از دس��ت دادن مزیت نسبی در این 
بخش هستیم و شاهد خواهیم بود که چالش آینده 

برای صنعت فولاد کشور بیشتر هم خواهد شد.
ششم، امروزه عدم تعادل در نسبت پشتیبانی های 
دولت از حوزه های مختلفی که در طول زنجیره ارزش 
فولاد هس��تند و دخالت های دستوری باعث شده تا 
فولادی تولید شود که ارزش افزوده کمتری دارد. در 
حالی که می توانیم به جای صادرات شمش و گندله 
و آهن اس��فنجی به سمت محصولات پایین دستی 
آلیاژها و پروفیل های خ��اص برویم که ارزش افزوده 
بالاتری داشته باشند. اگر در بازار جهانی شمش صادر 
می کنیم که 700 دلار است، می توانیم با یک فرآیند 
اضافی مانند پروفیل های بال پهن یا قالب ورق نازک 
آن را عرضه کنیم و 1100 دلار به فروش برس��انیم. 
در ادامه باید گفت که بخشنامه های فی البداهه که از 
دستگاه های اجرایی کشور صادر می شود، شاه کلید 
مشکلات کشور است که انتظار می رود دولت آن را با 
گروه های کارشناسی و مراکزی که ذی مدخل و درگیر 
اجرای اوامر هستند، در میان بگذارد تا سرمایه گذار و 
مشتری خارجی بتوانند با برنامه پایدار و قابل پیش بینی 

پیش بروند.
 � مس�اله امروز ش�رکت های پیمانکاری در 

کشور چیست؟
قبل از انقلاب ش��رکت های پیمان��کاری بزرگی 
نداشته ایم، اما بعد از آن به علت بروز جنگ تحمیلی 

رفتارهای سیاسی به خصوص طی سال های نزدیک 
موجب شد ش��رکت های خارجی پیمانکار از کشور 
مهاجرت و سبد بازارشان را از ایران به جاهای دیگر 

منتقل کنند. 
 بعد از جنگ تحمیلی این نیاز در کشور احساس 
می ش��د و در ش��روع کارهای توسعه توسط دولت 
 هاش��می رفسنجانی برخی ش��رکت های خارجی 
در ای��ن حوزه پا گذاش��تند و منابع گس��ترده ای 
جهت پیش��رفت کشور تخصیص پیدا کرد. در این 
دوره خلاء نبود پیمانکار خارجی حس شد و بدنه 
کارشناس��ی و مدیران خبره صنعتی، شرکت هایی 
را ثب��ت کردند. ش��رکت های گذش��ته را تقویت 
و حج��م زی��ادی از پیمانکاران خب��ره و توانمند 
داخلی رش��د کردند، اما مشکل فعلی شرکت های 
پیمانکاری این است که توانمندی گسترده ای که 
می تواند ارزش افزوده زیادی برای کشور ایجاد  کند، 
بلااستفاده مانده است. مشکل بزرگ امروز، نبود کار 
متناظر با حجم قابلیت پیمانکاری کش��ور است. با 
اینکه پیمانکاران با س��ابقه زیادی در کشور وجود 
دارند، اما متناسب با ظرفیت ها برایشان کار نیست! 
به این ترتیب می توان گفت که آنها در شرایط امروز 
بابت رقابت در اقیانوس سرخ شنا می کنند، چراکه 
رقابت ها به ش��دت بالاست. این در حالی است که 
پتانسیل موجود باید با زمینه ای که فراهم می شود 
به خارج از کش��ور منتقل شود یا اینکه در توسعه 
کش��ور پروژه های زیادی تبیی��ن و از این ظرفیت 
استفاده شود. در غیر این صورت سیاست انقباضی 
ش��رکت ها به سرعت در حال پیشروی است و آنها 
به شدت در حال کوچک و ضعیف شدن هستند و 
در آینده نزدیک شاهد وضعیتی می شویم که 25 

سال قبل بودیم!
مساله دیگر شرکت های پیمانکاری فولادی نبود 
معادن بزرگ اس��ت. مهم این است که دیگر معادن 
بزرگی در کشور وجود ندارند و معادن موجود نیز تا 
5 سال آینده به لحاظ تامین خوراک کشور کمرشان 
شکسته خواهد شد. در این بین دو معدن ممکن است 
که بیش از 5 سال سرویس دهی شان ادامه پیدا کند، 
اما مابقی دیگ��ر وجود ندارند که پیمانکاران بتوانند 
در آنج��ا ظرفیت تولیدی ایجاد کنند، مگر اینکه به 
س��رعت در فاز اکتشاف وارد شویم. به این ترتیب از 
مدیران و مس��وولان ارشد ایمیدرو به عنوان مسوول 
در بهره ب��رداری حفظ انفال اس��تدعا دارم در بخش 
اکتشاف بودجه ای ویژه تخصیص دهند و شرکت های 
این حوزه را تقویت کنند تا بتوانند معادن باقیمانده ای 

صادرات 10 ماهه اول 
امسال ما بالغ بر 16/5 
میلیون تن گندله و 
کنسانتره و کلوخه 
بوده که صرفا نزدیک 
به یک ونیم میلیارد 
دلار ارزش آن بوده 
است که در این بین 
بهای حمل و نقل جاده ای 
و بهای تمام شده 
کشتی های کوچک 
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که به هیچ عنوان به 
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که در کشور وجود دارد را به سرعت شناسایی کنند 
و آنچه که نعمت خداوندی است به محصول نهایی 
تبدیل و به عنوان یک منفعت ملی از آن استفاده شود. 
اطلاعات مان از اکتشاف کشور مربوط به اکتشافاتی 
اس��ت که بیش از 45 تا 60 سال گذشته انجام شده 
است. یقینا کشور معادنی دارد که شاید بزرگ نباشند، 
ولی معادن کوچکی هستند که قابلیت شناسایی دارند 

و در نتیجه این مساله باید حل شود.
مهاجرت نخبگان و مساله مالی چالش های بعدی 
شرکت های پیمانکاری است. متاسفانه نیروهای کیفی 
به دلایل مختلف به س��رعت از کشور و شرکت های 
پیمانکاری خارج می شوند  و از درون توانمندی های 
ایجابی را مست می کنند. شاید میل این مهاجرت ها 
در ای��ن زمان کم حجم پروژه های توس��عه ای اندک 
باشد و مشکلی ایجاد نکند، ولی برای فردایی بهتر که 
کشور مساعد توسعه است، این خلاء نیروی انسانی 
خسارت زا خواهد بود. علت اساسی در این مهاجرت ها 
نبود نقدینگی و عدم اطمینان از ثبات درآمدی شان 
است. این کمبود بودجه های توسعه ای کارفرمایان نیز 
علل خاص خود را دارند در حالی که پیمانکاران، کلنگ 
کارها را به سرعت با حضور مسوولان می زنند، اما روند 
کار به همان سرعت پیش نمی رود که عمدتا به دلیل 

کمبود نقدینگی کارفرمایان است.
الزام به قوانین محدودس��از برای پیمانکارانی که 
ارزش افزوده گس��ترده ای ایج��اد می کنند، از جمله 
دیگر مش��کلات است. مساله مهم این است که اگر 
کلنگ آهن اس��فنجی در کش��ور ب��ا 150 میلیون 
یورو زده می ش��ود، این کارخانه در آمریکا نزدیک به 
700 میلیون دلار س��رمایه گذاری می شود، بنابراین 
شرکت های خارجی اگر در مناقصه شرکت کنند با 
قیمت 150 میلیون یورو نمی توانند یک کارخانه مگا 
مدل آهن اسفنجی احداث کنند و یقینا قیمت شان 
500 میلیون یورو خواهد بود، بنابراین ارزش افزوده ای 
که شرکت های پیمانکاری ایجاد می کنند برای کشور 
منافع صدها میلیون دلاری دارد که این ارزش آفرینی 
در کش��ور ما شناسایی نش��ده و به آن اهمیت داده 
نمی ش��ود و پیمان��کار، غریق ای��ن محدودیت های 
پیمانکاری با استفاده از قوانین و ضوابط و بخشنامه های 
محدودساز کشور است که تولید ارزش افزوده را بسیار 

محدود می کند.
تامین و مراودات مالی و واردات ماشین آلات کلیدی 
مش��کل بعدی است. ماش��ین آلات سنگین صنعت 
فولاد حتما باید از تامین کنندگان مشهور و حرفه ای 
دنیا خریداری شوند که محدودیت های تحریمی یا 

ضوابط داخل مانع از آن می شوند و مشکل آخر آنکه 
پیمانکاران کالاهای خود را از تامین کنندگان داخلی 
که با ارز آزاد قیمت گذاری می شوند، تامین می کنند، 
در حال��ی ک��ه کارفرمایان به لحاظ مس��وولیت ها و 
محدودیت های قانونی ارز س��نا را ب��ه معادل ریالی 
تبدیل و پرداخت می کنند. اگر تجهیزی را 100 دلار 
می خریم، کارفرما این را با نرخ 42 هزار تومان به ما 
تحوی��ل می دهد، در حالی که وقتی به بازار مراجعه 
می کنیم بازار خود را با نرخ آزاد هماهنگ می کند و 
کالایی که به ما تحویل می دهد بهای تمام شده اش با 
نرخ آزاد محاسبه شده است. در نهایت اختلاف بین نرخ 
تسعیر در تعریف ارز آزاد و سنا چیزی حدود 25-35 

درصد به ضرر پیمانکاران تمام می شود.
نق�ش دولت را در این بی�ن چطور ارزیابی  � 

می کنید؟
دولت ها در منطقه خاورمیانه بسیار پرقدرت اند، 
اما در بخش سرمایه گذاری غیرکارآمد هستند. آنها 
ب��ا مزاحمت هایی که در بخش اجرا ایجاد کرده اند 
با ورود در بسیاری از تصمیمات اجرایی سیستم را 
از مشی عرضه و تقاضا به سمت ابلاغات حکومتی 
پیش برده اند. مجموعه ضوابط، قوانین، بخشنامه ها، 
الزامات قانونی همه به نوعی مانع توس��عه صنعت 
فولاد کش��ور ش��ده اند، ای��ن در حالی اس��ت که 
س��رمایه گذار نیازمند امنیت است که این مهم با 
یک نقشه راه روشن و نه تصمیمات فی البداهه به 
دست می آید. مساله این است که امنیت و آرامش 
برای سرمایه گذار در بخش فولاد تامین نشده است، 
در حال��ی که این عرصه حجم زیادی از س��رمایه 
را می طلب��د تا یک محصول به پردازش برس��د و 
محصول ثانویه را ایجاد کند. در واقع سرمایه گذاری 
زیاد نیازمند جو آرامی است که باید در کشور فراهم 
شود، در حالی که دولت ماموریت های متعهدشده 
خ��ود را فرام��وش کرده و خ��ود را درگی��ر امور 
پایین دس��تی، حتی در حد تعیین نرخ های روزانه 
بازار کرده است. از طرف دیگر شاهدیم که فشارهای 
سیاس��ی از سوی نمایندگان مجلس، استانداران و 
دولت در سرمایه گذاری ها، فرد را مجبور می کند که 
در حوزه جغرافیایی خاصی به بهانه اشتغال آفرینی 
سرمایه گذاری کند و از هدف اصلی سرمایه گذاری 

که منفعت پایدار سرمایه است، دور شود.
مساله دیگر این است که انرژی و جاده ها اولین 
تعه��د دولت ب��ه فعالان اقتصادی ب��وده که دچار 
مشکلاتی است. اگر گندله را در یک منطقه احداث 
می کنید در طول هفت��ه باید هزاران هزار کامیون 

س��نگین بتوانند در ج��اده آن منطقه تردد کنند. 
البت��ه جاده ای که وجود ندارد و تازه مش��کلات از 
اینجا شروع می ش��ود. شبکه حمل و نقل ریلی نیز 
در کشور پاسخگوی این حجم از مراودات صنعتی 
نیس��ت و بهای تمام ش��ده عمدتا بالاس��ت. دلیل 
عمده اش هم این اس��ت ک��ه اغلب مراکز صنعتی 
را نزدیک ش��هرک های لب مرز ایجاد می کنند، اما 
محصول را که می خواهند برای صادرات به جنوب 
کش��ور بفرس��تند حداقل باید یک میلیون تومان 
هزین��ه جاده ای برایش صرف کنن��د. جاده ای که 
شلوغ، پرترافیک و مستهلک بوده و کامیون مکفی 
و باکیفیت نیز در ش��بکه حمل و نقل کشور وجود 
ندارد و ظرفیت خط ریلی در مقایسه با سطح نیاز 
بسیار اندک است. در حالی که دولت باید به تعهدات 

فراموش شده خود پایبند باشد.
گاهی هم دولت حمایت های کورکورانه ای می کند 
که این مساله جزئی از دخالت هایش است. به طور مثال 
صنعت فولاد کشور به ماشین آلات نیاز دارد، اما دولت 
به بهانه حمایت از ساخت داخل از ورود ماشین آلات 
خارجی جلوگیری می کند و در ادامه صنعتی شکل 
می گیرد که برند و باکیفیت نیست و باعث می شود خط 
تولید به طور مستمر کار نکند و بهره بردار و سرمایه گذار 
را دچار خسران می کند. این در حالی است که حمایت 
صلب از تامین کننده مواد و ماشین آلات خاص از وندور 
بومی باید حذف شود و دولت اجازه بدهد این کالاهای 

اساسی وارد کشور شوند.
در واق��ع دولت باید نقش��ه راه��ی ایجاد کند، 
چراکه عدم ثبات تامین خوراک برای بخش فولاد 
کش��ور چالش بزرگی اس��ت. در ای��ن بین دولت 
بای��د به دو طریق ورود کند؛ یعنی برای س��رمایه 
صنعتی عظیمی که در کش��ور ایجاد ش��ده است، 
زیرس��اخت هایی را به عنوان بن��درگاه فراهم کند 
که بتوانیم خوراک را وارد کش��ور کنیم و با مزیت 
نسبی ای که داریم آن را تبدیل به ارزش افزوده بالاتر 
و ص��ادر کنیم یا به اکتش��اف بپردازیم. انتظار این 
است که دولت توجه و پشتیبانی سنگینی در 10 
سال آینده انجام دهد و معادن کوچک را شناسایی 
کند تا خطوط سرمایه گذاری شده در سال های آتی 
بیکار نشوند. گله ما این است که حداکثر حمایت 
دولتی انجام نمی شود در حالی که حمایت ها باید در 
تدوین قوانین یا حمایت از زیرساخت ها به صورت 
مالی باشد. لیکن توان مرجعیت نهادهای مسوول 
عمدتا صرف امور پایین دس��تی که جنبه دخالت 

اجرایی دارند، می شود.

در واقع 
سرمایه گذاری 

زیاد نیازمند جو 
آرامی است که باید 

در کشور فراهم 
شود، در حالی که 

دولت ماموریت های 
متعهدشده خود 

را فراموش کرده 
و خود را درگیر 

امور پایین دستی، 
حتی در حد تعیین 

نرخ های روزانه 
بازار کرده است
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تحلیلگر ارشد بازارهای جهانی فولاد با اشاره 
به وضع ع��وارض صادراتی در ایران در دو دوره 
متوالی گفت: سال 1402 در دو دوره یعنی اواخر 
تیر ماه و آذر ماه عوارض صادراتی از سوی دولت 
وضع ش��د، در حالی که مورد اول در مرداد ماه 
به دستور دیوان عدالت اداری موقتا لغو شد، اما 
مس��اله دوباره در آذر ماه با شکست رای دیوان 
عدالت اداری وضع شد و تا به امروز )اواخر بهمن 

ماه( ادامه یافته است.
 موضوع��ی که به طور حت��م روی صادرات 
زنجیره فولاد تاثیر سو گذاشته و دغدغه مندان 
ای��ن عرصه را نگران کرده اس��ت. در حالی که 
حداق��ل بال��غ ب��ر 17 میلیون ت��ن محصولات 
بالادس��تی و میانی چرخه زنجیره فولاد کشور 
به طور س��الانه مازاد بر نیاز داخلی بوده و باید 
صادر ش��ود، اما ش��اهدیم که چنین سیاستی 
روی صادرات تاثیر منفی گذاش��ته و در جایگاه 

خودتحریمی تلقی می شود. 
جعفری طهران��ی در ادامه با اش��اره به نقش 
سیاس��ت های کشورهای دیگر برای مانع تراشی 
بر روند تولید و صادرات کش��ور گفت: بازارهای 
منطقه و کش��ورهای همس��ایه محدودیت های 
زیادی برای واردات فولاد ایران در نظر گرفته اند. 
ازجمل��ه آنه��ا می توان به ع��وارض وارداتی 30 
درصدی برای میلگرد اشاره کرد که عراق آن را 
وضع کرد.  افغانستان نیز حدود 30 درصد برای 

واردات میلگرد عوارض وضع کرده است. 
مورد آخر هم ع��وارض وارداتی 175 دلاری 
ترکیه برای مفتول به ازای هر تن بوده که اخیرا 

وضع شده است. 
متاس��فانه اینها همه بر رون��د فروش فولاد 
پایین دس��تی ایران تاثیرگذار است. مساله مهم 

این است که درصد قابل توجهی از فولاد نوردی 
کشور به کشورهای همسایه صادر می شده و حالا 
ش��اهد آخرین عوارض وارداتی از س��وی ترکیه 
هس��تیم که در ژانویه 2024 وضع ش��د. اینها 
همه جزو مواردی اس��ت که اثر سو بر صادرات 
گذاش��ته که به طور حتم بر تولید نیز تاثیرگذار 
اس��ت. به نحوی که باعث می ش��ود محصولات 
مازاد بر نیاز کش��ور ه��م در عرصه فولاد و هم 
محصولات بالادستی ازجمله گندله بدون مشتری 

روی زمین بمانند. 
بخش خصوصی نیازمند حمایت � 

تحلیلگر ارشد بازارهای جهانی فولاد تمرکز 
بر قوانین را مهم ترین اصل دانست و خاطرنشان 
کرد: مهم ثبات قوانین و مقررات اس��ت که هم 
در رابطه با بخش��نامه های داخل کش��ور و هم 
بخش��نامه های صادراتی مطرح اس��ت. به طور 

طبیعی در ش��رایطی که قوانین پی در پی تغییر 
می کنن��د تولید و صادرات بی��ش از حد تحت 
تاثیر قرار می گیرند. یکی از مس��ائل عمده این 
است که حاکمیت باید فکر اساسی در ارتباط با 
مشکل کمبود برق در تابستان و گاز در زمستان 
بکند که در زمینه تولید محصولات فولادی تاثیر 

شگرفی می گذارد. 
هرچند که مساله کمبود گاز امسال به دلیل 
وضعیت هوای متعادل تر کمتر حس ش��د، ولی 
شاهدیم که در نیمه اول بهمن که هوا سرد شد 

این مشکل شدت پیدا کرد. 
به ه��ر حال ثبات قوانین از وزارتخانه گرفته 
ت��ا مجل��س و دولت و در کل بح��ث حمایت از 
بخش خصوصی در زمینه تولید و صادرات یکی 
از مس��ائل عمده ای اس��ت که حاکمیت باید به 

آن بپردازد.

بازارهای جهانی در گفت و گو با  جعفری طهرانی بررسی شد

راز موفقیت اژدهای زرد

تحلیلگ��ر ارش��د بازارهای جهان��ی فولاد در 
پاس��خ به این س��وال که روند بازارهای جهانی 
را در یک س��ال گذشته چطور ارزیابی می کنید 
به »جهان صنعت« گفت: 6 فوریه 2023 شاهد 
زلزله شدید ترکیه بودیم. هرچند که کارخانه های 
فولادس��ازی این کشور از مرکز زلزله دور بودند 
و در اعلام اولیه عنوان ش��د که خسارتی به آنها 
وارد نشده، اما بعد از چند روز دوباره اظهار شد 
که به علت زلزله شدید تنظیم کارخانه ها، کوره 
و سازه هایی که روی فونداسیون ها سوار شده اند، 
به هم خورده اند و به طور موقت حدود یک ماه 
نیاز به تعمیر و نگهداری دارند. مواردی که باعث 
شد ترکیه در ماه فوریه و مارس جایگاه هفتمین 
تولید کننده فولاد جهان را از دس��ت بدهد و از 
ای��ن ریل عقب بیفتد و درنهایت به جایگاه نهم 
سقوط کند. این در حالی بود که به طور موقت 
ایران توانس��ت از ترکیه جلو بزند و از رتبه دهم 

به نهم صعود کند. 
جعفری طهران��ی در ادامه با اش��اره به جنگ 
غزه اظهار کرد: این مساله در هفتم اکتبر 2023 
تنش هایی در دریای مدیترانه ایجاد کرد و باعث 
ش��د تمامی بنادر اس��راییل و ترکیه به روایتی 
تحت تاثیر قرار گیرند. در این بین صادرات فولاد 
اسراییل محدود شد و همچنین کارخانه نوردی 
که در غزه واقع شده بود با ظرفیت تولید سالانه 
250 ه��زار تن محصول نهایی منهدم و از مدار 
خارج شد؛ موضوعی که خود به خود تاثیر روانی 
بر بازار گذاش��ت و فولاد س��ازان منطقه را متاثر 
کرد. در ادامه در س��ال 2023 به خصوص س��ه 
ماه پایانی س��ال ش��اهد افت شدید قیمت آهن 
قراضه بودیم که این مساله نیز روی بازار منطقه 
تاثیرگذار بود و باعث شد قیمت شمش فولاد و... 
کاهشی شود. او تاکید کرد: البته در پایان 2023 

و ابتدای 2024 قیمت ها ترمیم شدند.

او ادامه داد: کاهش قیمت آهن قراضه به علت 
عرضه بیش از حد از آمریکا )به عنوان بزرگ ترین 
تامین کننده ترکیه( جزو عوامل متغیر اصلی است 
که در سال گذشته میلادی در منطقه تاثیرگذار 
بود. س��ال گذش��ته ش��اهد بودیم که چین به 
بالاترین رکورد صادرات فولاد در چند سال اخیر 
رسید. این کشور توانست حدود 90 میلیون تن 
فولاد صادر کند که به طور متوسط هر ماه 7 تا 
8 میلیون می شد و باید گفت که بعد از 2017 
این عدد بی نظیر بوده و اصلا سابقه نداشته است. 
چنین موردی باعث ش��د که کشورهای جنوب 
ش��رق آسیا از این حجم وس��یع صادرات چین 
تاثی��ر بگیرند و روی صادرات ایران هم تا حدی 
تاثیر منفی بگذارد. در واقع بازار سنتی کشورهای 
جنوب شرق آسیا که ایران شمش فولاد به آنجا 
صادر می کرد به علت صادرات بیش از حدی که 

چین داشت، متاثر شد.

منیر حضوری- در سال میلادی  که گذشت بازارهای جهانی فولاد تجربه های متفاوتی را از سر گذراندند. در پی وقوع زلزله در ترکیه در زمستان فولادسازی 
در مناطق زلزله زده تعطیل شد و نرخ میلگرد صادراتی این کشور افزایش یافت. از طرفی احتمال کاهش عرضه این محصول عامل رشد بهای فولاد صادراتی 
این کش��ور ش��د؛ موضوعی که باعث ش��د قیمت این محصول معدنی در بازار آزاد ایران به طور بی سابقه ای به سطح 25 هزار تومان صعود کند که رقمی 
افزایشی را نشان داد. از طرف دیگر در مهر سال جاری شاهد جنگ غزه شدیم؛ مساله ای که باعث شد تنش هایی در دریای مدیترانه ایجاد کند و تمامی 
بنادر اسراییل و ترکیه تحت تاثیر قرار گیرند، اما از بین همه کشورها این چین بود که توانست به بالاترین رکورد صادرات فولاد در چند سال اخیر برسد. 
این کشور توانست 90 میلیون تن فولاد صادر کند که به طور متوسط هر ماه 7 تا 8 میلیون می شد و بعد از 2017 عدد بی نظیری بوده است. چنین مواردی 
باعث شده بود که حجم وسیع صادرات در بازار کشورهای جنوب شرق آسیا تاثیر بگیرد و روی صادرات ایران هم تا حدی موثر واقع شود. »جهان صنعت« 
درباره وضعیت بازارهای جهانی و همچنین تاثیر آن بر ایران با دکتر کیوان جعفری طهرانی تحلیلگر ارشد بازارهای جهانی فولاد گفت وگو کرده که شرح آن 

را در زیر می خوانید.

تنش هایی در دریای 
مدیترانه ایجاد کرد و 
باعث شد تمامی بنادر 
اسراییل و ترکیه به 
روایتی تحت تاثیر قرار 
گیرند. در این بین 
صادرات فولاد اسراییل 
محدود شد و همچنین 
کارخانه نوردی که در 
غزه واقع شده بود با 
ظرفیت تولید سالانه 
250 هزار تن محصول 
نهایی منهدم و از مدار 
خارج شد؛ موضوعی 
که خود به خود تاثیر 
روانی بر بازار گذاشت 
و فولاد سازان منطقه را 
متاثر کرد
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تحلیلگر ارشد بازارهای جهانی فولاد با اشاره 
به وضع ع��وارض صادراتی در ایران در دو دوره 
متوالی گفت: سال 1402 در دو دوره یعنی اواخر 
تیر ماه و آذر ماه عوارض صادراتی از سوی دولت 
وضع ش��د، در حالی که مورد اول در مرداد ماه 
به دستور دیوان عدالت اداری موقتا لغو شد، اما 
مس��اله دوباره در آذر ماه با شکست رای دیوان 
عدالت اداری وضع شد و تا به امروز )اواخر بهمن 

ماه( ادامه یافته است.
 موضوع��ی که به طور حت��م روی صادرات 
زنجیره فولاد تاثیر سو گذاشته و دغدغه مندان 
ای��ن عرصه را نگران کرده اس��ت. در حالی که 
حداق��ل بال��غ ب��ر 17 میلیون ت��ن محصولات 
بالادس��تی و میانی چرخه زنجیره فولاد کشور 
به طور س��الانه مازاد بر نیاز داخلی بوده و باید 
صادر ش��ود، اما ش��اهدیم که چنین سیاستی 
روی صادرات تاثیر منفی گذاش��ته و در جایگاه 

خودتحریمی تلقی می شود. 
جعفری طهران��ی در ادامه با اش��اره به نقش 
سیاس��ت های کشورهای دیگر برای مانع تراشی 
بر روند تولید و صادرات کش��ور گفت: بازارهای 
منطقه و کش��ورهای همس��ایه محدودیت های 
زیادی برای واردات فولاد ایران در نظر گرفته اند. 
ازجمل��ه آنه��ا می توان به ع��وارض وارداتی 30 
درصدی برای میلگرد اشاره کرد که عراق آن را 
وضع کرد.  افغانستان نیز حدود 30 درصد برای 

واردات میلگرد عوارض وضع کرده است. 
مورد آخر هم ع��وارض وارداتی 175 دلاری 
ترکیه برای مفتول به ازای هر تن بوده که اخیرا 

وضع شده است. 
متاس��فانه اینها همه بر رون��د فروش فولاد 
پایین دس��تی ایران تاثیرگذار است. مساله مهم 

این است که درصد قابل توجهی از فولاد نوردی 
کشور به کشورهای همسایه صادر می شده و حالا 
ش��اهد آخرین عوارض وارداتی از س��وی ترکیه 
هس��تیم که در ژانویه 2024 وضع ش��د. اینها 
همه جزو مواردی اس��ت که اثر سو بر صادرات 
گذاش��ته که به طور حتم بر تولید نیز تاثیرگذار 
اس��ت. به نحوی که باعث می ش��ود محصولات 
مازاد بر نیاز کش��ور ه��م در عرصه فولاد و هم 
محصولات بالادستی ازجمله گندله بدون مشتری 

روی زمین بمانند. 
بخش خصوصی نیازمند حمایت � 

تحلیلگر ارشد بازارهای جهانی فولاد تمرکز 
بر قوانین را مهم ترین اصل دانست و خاطرنشان 
کرد: مهم ثبات قوانین و مقررات اس��ت که هم 
در رابطه با بخش��نامه های داخل کش��ور و هم 
بخش��نامه های صادراتی مطرح اس��ت. به طور 

طبیعی در ش��رایطی که قوانین پی در پی تغییر 
می کنن��د تولید و صادرات بی��ش از حد تحت 
تاثیر قرار می گیرند. یکی از مس��ائل عمده این 
است که حاکمیت باید فکر اساسی در ارتباط با 
مشکل کمبود برق در تابستان و گاز در زمستان 
بکند که در زمینه تولید محصولات فولادی تاثیر 

شگرفی می گذارد. 
هرچند که مساله کمبود گاز امسال به دلیل 
وضعیت هوای متعادل تر کمتر حس ش��د، ولی 
شاهدیم که در نیمه اول بهمن که هوا سرد شد 

این مشکل شدت پیدا کرد. 
به ه��ر حال ثبات قوانین از وزارتخانه گرفته 
ت��ا مجل��س و دولت و در کل بح��ث حمایت از 
بخش خصوصی در زمینه تولید و صادرات یکی 
از مس��ائل عمده ای اس��ت که حاکمیت باید به 

آن بپردازد.

بازارهای جهانی در گفت و گو با  جعفری طهرانی بررسی شد

راز موفقیت اژدهای زرد

تحلیلگ��ر ارش��د بازارهای جهان��ی فولاد در 
پاس��خ به این س��وال که روند بازارهای جهانی 
را در یک س��ال گذشته چطور ارزیابی می کنید 
به »جهان صنعت« گفت: 6 فوریه 2023 شاهد 
زلزله شدید ترکیه بودیم. هرچند که کارخانه های 
فولادس��ازی این کشور از مرکز زلزله دور بودند 
و در اعلام اولیه عنوان ش��د که خسارتی به آنها 
وارد نشده، اما بعد از چند روز دوباره اظهار شد 
که به علت زلزله شدید تنظیم کارخانه ها، کوره 
و سازه هایی که روی فونداسیون ها سوار شده اند، 
به هم خورده اند و به طور موقت حدود یک ماه 
نیاز به تعمیر و نگهداری دارند. مواردی که باعث 
شد ترکیه در ماه فوریه و مارس جایگاه هفتمین 
تولید کننده فولاد جهان را از دس��ت بدهد و از 
ای��ن ریل عقب بیفتد و درنهایت به جایگاه نهم 
سقوط کند. این در حالی بود که به طور موقت 
ایران توانس��ت از ترکیه جلو بزند و از رتبه دهم 

به نهم صعود کند. 
جعفری طهران��ی در ادامه با اش��اره به جنگ 
غزه اظهار کرد: این مساله در هفتم اکتبر 2023 
تنش هایی در دریای مدیترانه ایجاد کرد و باعث 
ش��د تمامی بنادر اس��راییل و ترکیه به روایتی 
تحت تاثیر قرار گیرند. در این بین صادرات فولاد 
اسراییل محدود شد و همچنین کارخانه نوردی 
که در غزه واقع شده بود با ظرفیت تولید سالانه 
250 ه��زار تن محصول نهایی منهدم و از مدار 
خارج شد؛ موضوعی که خود به خود تاثیر روانی 
بر بازار گذاش��ت و فولاد س��ازان منطقه را متاثر 
کرد. در ادامه در س��ال 2023 به خصوص س��ه 
ماه پایانی س��ال ش��اهد افت شدید قیمت آهن 
قراضه بودیم که این مساله نیز روی بازار منطقه 
تاثیرگذار بود و باعث شد قیمت شمش فولاد و... 
کاهشی شود. او تاکید کرد: البته در پایان 2023 

و ابتدای 2024 قیمت ها ترمیم شدند.

او ادامه داد: کاهش قیمت آهن قراضه به علت 
عرضه بیش از حد از آمریکا )به عنوان بزرگ ترین 
تامین کننده ترکیه( جزو عوامل متغیر اصلی است 
که در سال گذشته میلادی در منطقه تاثیرگذار 
بود. س��ال گذش��ته ش��اهد بودیم که چین به 
بالاترین رکورد صادرات فولاد در چند سال اخیر 
رسید. این کشور توانست حدود 90 میلیون تن 
فولاد صادر کند که به طور متوسط هر ماه 7 تا 
8 میلیون می شد و باید گفت که بعد از 2017 
این عدد بی نظیر بوده و اصلا سابقه نداشته است. 
چنین موردی باعث ش��د که کشورهای جنوب 
ش��رق آسیا از این حجم وس��یع صادرات چین 
تاثی��ر بگیرند و روی صادرات ایران هم تا حدی 
تاثیر منفی بگذارد. در واقع بازار سنتی کشورهای 
جنوب شرق آسیا که ایران شمش فولاد به آنجا 
صادر می کرد به علت صادرات بیش از حدی که 

چین داشت، متاثر شد.

منیر حضوری- در سال میلادی  که گذشت بازارهای جهانی فولاد تجربه های متفاوتی را از سر گذراندند. در پی وقوع زلزله در ترکیه در زمستان فولادسازی 
در مناطق زلزله زده تعطیل شد و نرخ میلگرد صادراتی این کشور افزایش یافت. از طرفی احتمال کاهش عرضه این محصول عامل رشد بهای فولاد صادراتی 
این کش��ور ش��د؛ موضوعی که باعث ش��د قیمت این محصول معدنی در بازار آزاد ایران به طور بی سابقه ای به سطح 25 هزار تومان صعود کند که رقمی 
افزایشی را نشان داد. از طرف دیگر در مهر سال جاری شاهد جنگ غزه شدیم؛ مساله ای که باعث شد تنش هایی در دریای مدیترانه ایجاد کند و تمامی 
بنادر اسراییل و ترکیه تحت تاثیر قرار گیرند، اما از بین همه کشورها این چین بود که توانست به بالاترین رکورد صادرات فولاد در چند سال اخیر برسد. 
این کشور توانست 90 میلیون تن فولاد صادر کند که به طور متوسط هر ماه 7 تا 8 میلیون می شد و بعد از 2017 عدد بی نظیری بوده است. چنین مواردی 
باعث شده بود که حجم وسیع صادرات در بازار کشورهای جنوب شرق آسیا تاثیر بگیرد و روی صادرات ایران هم تا حدی موثر واقع شود. »جهان صنعت« 
درباره وضعیت بازارهای جهانی و همچنین تاثیر آن بر ایران با دکتر کیوان جعفری طهرانی تحلیلگر ارشد بازارهای جهانی فولاد گفت وگو کرده که شرح آن 

را در زیر می خوانید.

بازارهای منطقه و 
کشورهای همسایه 

محدودیت های 
زیادی برای واردات 
فولاد ایران در نظر 
گرفته اند. ازجمله 

آنها می توان به 
عوارض وارداتی 

30 درصدی برای 
میلگرد اشاره کرد 

که عراق آن را وضع 
کرد.  افغانستان 

نیز حدود 30 
درصد برای واردات 

میلگرد عوارض 
وضع کرده است
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»جهان صنعت« از رشد 38 درصدی درآمد »کچاد« گزارش می دهد 

 نظم و انسجام مثال زدنی چادرملو از استخراج تا تولید

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در جریان بازدید 
اخیر خود از مجتمع های معدنی و صنعتی چادرملو اعلام 
کرد: خیلی ها تصور می کنند هیچ اقدام توسعه بخشی در 
کشور اتفاق نمی افتد، ولی امروز شاهد فعالیت های بسیار 
خوب و فضای شاداب در مجموعه واحد های چادرملو 
هستیم که واقعا جای تحسین و تقدیر دارد . دکتر مجید 
عشقی با اشاره به نقش اثربخش و پررنگ چادرملو در 
بورس کالا و بازار سرمایه گفت : بازدید از این مجموعه 

برای ما بسیار روحیه بخش و امیدوار کننده بود.
رییس س��ازمان بورس با تاکید بر اصل حاکمیت 
شرکتی گفت : چادرملو یکی از شفاف ترین عملکرد های 
اجرایی را دارد و از فعال ترین نماد های بورس کالاست 
که امیدواریم این روند همچنان تداوم یابد. عشقی افزود: 
برخی تصمیمات مانع از رشد و بالندگی صنعت کشور 
می شود و به نفع دولت است که اجازه دهد سودهای 
حاصل از عملکرد خوب ش��رکت هایی چون چادرملو 
صرف اجرای طرح های توسعه شود که حاصل آن ایجاد 

اشتغال و شکوفایی اقتصادی است.
دکتر اردش��یر س��عدمحمدی مدیرعام��ل گروه 
سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات اخیرا در جریان 
بازدید از این مجموعه از مدیران چادرملو که هدایت 
این سیس��تم  به سمت رشد و توسعه و سودآوری را 
عهده دار هستند، تقدیر و تشکر کرد و گفت: مشاهده 

نظم و انسجام در مراحل مختلف استخراج، فرآوری، 
تولید و انضباط مالی شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 

لذت بخش و ستودنی است.
با جدیت به دنبال اجرای طرح های توسعه ای  � 

هستیم 
مدیرعامل چادرملو با بیان اینکه چادرملو همواره 
به دنبال تحقق ش��عار سال و جامه عمل پوشاندن به 
فرمایشات مقام معظم رهبری در افزایش تولید بوده 
اس��ت، گفت: در سال جاری با وجود محدودیت های 
اعمال شده ناشی از کمبود زیرساخت ها موفق شده ایم 
با تلاش ش��بانه روزی پرس��نل و تمهیدات اثربخش، 
عملکرد مثبتی نسبت به سال 1401 داشته باشیم. 
مهندس امیرعلی طاهرزاده تاکید کرد: همه تلاش ما 
به عنوان امانتداران مردم و سهامداران ، حفظ جایگاه 
قابل اعتماد فعلی در بازار سرمایه و سودآوری مطلوب 
است، از این  رو مهم ترین اولویت ما تامین پایدار مواد 
اولیه است. به منظور نیل به این هدف در حال اکتشاف 
و آماده س��ازی انومالی ه��ای در اختیار و  شناس��ایی 
پهنه های جدید سنگ آهن هستیم. همواره تلاش شده 
است با اعمال مدیریت صحیح درآمد و هزینه و افزایش 
راندمان تولید نس��بت به سال گذشته ، عملکرد قابل 
قبولی را ثبت کنیم. وی افزود: از طرفی با جدیت تمام 
به دنبال اجرای طرح های توسعه ای هستیم و در حال 

حاضر 35 طرح زنجیره فولاد و طرح های زیربنایی با 
پیش بینی سرمایه گذاری 5 میلیارد یورو را در دستور 
کار داریم. مدیرعامل چادرملو گفت : عملکرد این شرکت 
در بخش های مختلف تولید کنس��انتره، گندله، آهن 
اسفنجی و فولاد فراتر از برنامه تدوین شده بوده است. 
وی با بیان اینکه سرمایه گذاری های شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو در توسعه متوازن حلقه های زنجیره 
موجب شده تا این شرکت با کمترین دغدغه و چالش، 
روند تولید فولاد را دنبال کند و در زمره سودآورترین 
شرکت های بزرگ صنعتی و معدنی کشور قرار بگیرد،  
تصریح  کرد: عزم چادرملو در حفظ یا رشد تولید در 
بخش های مختلف زنجیره و توسعه هدفمند در صنایع 
پایین دستی فولاد در جهت ایجاد ارزش افزوده بیشتر 
است. طاهر زاده یادآور شد: استراتژی توسعه چادرملو 
بر پایه هوشمندسازی، انتقال تکنولوژی، بومی سازی و 

توسعه زیست بوم فناورانه استوار است.
رشد 38 � درصدی درآمد کچاد

بر اساس آمارها،  شرکت معدني و صنعتي چادرملو 
در گ��زارش عملکرد 11 ماهه خود بیش از 513 هزار 
و 255 میلیارد ریال درآمد عملیاتي حاصل از فروش 
محصولات خود را ثبت کرد  که حدود 41 درصد آن 

حاصل از فروش کنسانتره آهن )خشک( بوده است.
این میزان درآمد در 11 ماهه منتهی به بهمن امسال 

 تحریم ها، محدودیت های اقتصادی و کمبود و کاستی در زیرساخت ها با اینکه فعالیت بنگاه های اقتصادی را در کشور تحت تاثیر قرار داده است، اما تمرکز  
برخی مدیران بر رشد و توسعه حتی در شرایط نامطلوب، باعث شده همچنان شاهد پیشرفت و موفقیت های روزافزون مجموعه هایی همچون شرکت معدنی 
و صنعتی چادرملو باشیم. چادرملو مجموعه ای نام آشنا و از بزرگ ترین تولیدکنندگان سنگ آهن در کشور است  و  نگاهی به عملکرد این مجموعه نشان 
می دهد با تلاش شبانه روزی پرسنل و تمهیدات اثر بخش مدیران چادرملو در سال جاری، این شرکت توانسته عملکرد ویژه تری نسبت به سال 1401 ثبت 
کند و علاوه بر ایفای نقشی اثربخش در بورس کالا و بازار سرمایه، در رتبه بندی 500 شرکت برتر ایران IMI 100، رتبه اول از نظر بهره وری کل عوامل و 
همچنین رتبه اول از نظر شاخص بازده فروش در گروه فلزات آهنی کشور را به خود اختصاص دهد. به عبارتی در سال گذشته با وجود کاهش قیمت ها در 
بازار جهانی ، محدودیت های انرژی  و رشد شدید هزینه های تولید ، این شرکت توان خود را بر ارتقای بهره وری و افزایش تولید متمرکز کرد و این روند در 

سال جاری نیز تداوم داشت، به طوری که طی 11 ماهه اخیر، عملکرد قابل قبولی از خود به جا گذاشته است .

نسبت به مدت مشابه سال 1401 که میزان درآمد آن 
371 هزار و 230 میلیارد ریال بود، از رشد 38 درصدی 

برخوردار بوده است.
چادرملو در بهمن امس��ال مبلغ  48 هزار و 960 
میلیارد ریال فروش را به ثبت رساند که 52 درصد رشد 
نسبت به فروش 32 هزار و 216 میلیارد ریالی  بهمن 

سال 1401 را نشان می دهد .
بر اساس همین گزارش طی 11 ماهه گذشته به 
میزان 9 میلیون و 878 هزار تن کنسانتره سنگ آهن 
تر، 3 میلیون و 573 هزار تن گندله آهن ، یک میلیون 
و 471 هزار تن آهن اسفنجی  و یک میلیون و 86 هزار 

تن فولاد در چادرملو تولید شده است .
فعالیت با نگاه توسعه پایدار و متوازن  � 

ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو همواره تلاش 
کرده است با نگاه توسعه پایدار و متوازن  به فعالیت های 
تولیدی خود بنگرد، از این رو توانس��ته است علاوه بر 
تکمیل زنجیره تولید محصولات فولادی در جهت تامین 
زیرساخت های ضروری توسعه ازجمله آب، برق، جاده و 
حمل و نقل اقدامات موثری به عمل آورد. قائم مقام شرکت 
معدنی و صنعتی چادرملو گفت: در ش��رایط رقابتی 
تنگاتنگ حاکم بر اقتصاد جهانی، سازمانی موفق است 
که با اس��تفاده از ظرفیت ها و فرصت های در اختیار و 
اعمال مدیریت دانش به مفهوم عام آن بتواند بیشترین 
بهره وری را داش��ته باش��د.دکتر حامد عسکری زاده 
درخصوص ضرورت بهره گیری از ظرفیت های توسعه 
و پایداری این صنعت در کشور تصریح کرد: صنایع 
معدنی در سراس��ر جهان شاهد چندین روند ادغام 
بزرگ بوده اند که در پی دستیابی به اهداف مختلفی 
چون کاهش هزینه ها، افزایش بهره وری و دسترسی 
به ذخایر معدنی جدید بوده  است. با تقویت بازارهای 
معدنی، شرکت های معدنی فعالیت هایM&A    را 
از سر گرفتند تا توسعه را تسریع و سبد دارایی های 

خود را بهینه سازی کنند.
عسکری ادامه داد: به نظر می رسد در ایران نیز به مرور 
راهبرد ارزش آفرینی در مقابل افزایش حجم، چابک سازی 
و تفکیک بخش ها، تمرکز روی زنجیره ارزش و کاهش 
هزینه ها با به روزرسانی پرتفوی سرمایه گذاری متعدد 
که امروزه در اکثر ش��رکت های بزرگ معدن و صنایع 
معدنی کشور شاهد آن هستیم، از راهبردهایی باشد که 

باید در این  بخش دنبال کرد.به گفته وی، چادرملو هم 
این راهبرد را در ابتدا در سبد سرمایه گذاری های خود 
دنبال کرده و با خروج یا کاهش میزان سهامداری خود 
در برخی از شرکت ها و اکتساب سهام در برخی دیگر 
از شرکت ها به دنبال افزایش بازدهی و مدیریت بهینه 

در این گونه سرمایه گذاری ها بوده است.
دکتر عسکری زاده افزود: شرکت معدنی و صنعتی 
چادرمل��و همواره تلاش کرده با نگاه توس��عه پایدار و 
متوازن  به فعالیت های تولیدی خود بنگرد، از این رو 
توانسته است علاوه بر تکمیل زنجیره تولید محصولات 
فولادی در جهت تامین زیرساخت های ضروری توسعه 
ازجمله آب، برق، جاده و حمل ونقل نیز اقدامات موثری 

به عمل آورد .
سرمایه گذاری در توسعه اکتشافات � 

عسکری تصریح کرد: در چند سال گذشته، تامین 
پایدار س��نگ آهن به یکی از معضلات و گلوگاه های 
تحقق اهداف و برنامه های توسعه و تولید صنعت فولاد 
کش��ور مبدل شده اس��ت، از این رو شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو با سرمایه گذاری در توسعه اکتشافات 
و بهره برداری از معادن منطقه در مسیر توسعه بخش 
معدن و سپس حلقه های زنجیره فولاد گام برداشت و به 
منظور نیل به این هدف در حال اکتشاف و آماده سازی 

انومالی های در اختیار و  شناس��ایی پهنه های جدید 
سنگ آهن هستیم.سرمایه گذاری های شرکت معدنی 
و صنعتی چادرملو در توسعه متوازن حلقه های زنجیره 
موجب ش��ده است تا این شرکت با کمترین دغدغه 
و چالش��ی، روند تولید فولاد را دنبال کند و در زمره 
س��ودآورترین ش��رکت های بزرگ صنعتی و معدنی 
کشور قرار بگیرد، با این حال در چند سال اخیر، اغلب 
شرکت های فعال در زنجیره فولاد، با ریسک ها و عدم  
قطعیت هایی در ابعاد کلان مواجه شده اند که سودآوری 

آنها را به شدت تحت تاثیر قرار داده است.
ایفای مسوولیت های اجتماعی � 

این شرکت از توسعه ارتباطات با جامعه مخاطب 
و انجام وظایف خود در حوزه مسوولیت های اجتماعی 
نیز غافل نمانده است، به طوری که در بیستمین دوره 
جشنواره برترین هاي روابط  عمومي ایران که در مرکز 
همایش های بین المللی صدا و سیما برگزار شد، نشان 
مدیر ارشد ارتباط گستر به مدیرعامل شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو اهدا شد. این نشان به دلیل حمایت و 
مساعدت در توسعه ارتباطات با جامعه مخاطب، توجه 
به افکار عمومی، ارتباط موثر با رسانه ها و نگاه تخصصی 
به حوزه ارتباطات و روابط  عمومی به مهندس امیرعلی 
طاهر زاده اهدا ش��د.در این میان شاهد این بودیم که 
چادرملو در راستای ایفای مسوولیت های اجتماعی خود 
با اختصاص مبلغ 750 میلیارد ریال اعتبار، ساخت و 
تجهیز 2 باب مدرس��ه 12 و 15 کلاسه را با زیربنای 
4935 متر مربع از تابستان سال جاری در شهر اردکان 
آغاز کرد که تاکنون س��اخت مدرسه 12 کلاسه 90 
درصد پیشرفت و مدرسه 15 کلاسه 55 درصد پیشرفت 
داشته است. با اتمام و تجهیز این 2 باب آموزشگاه تا 800 
دانش آموز در مقاطع مختلف تحصیلی پذیرش می شوند.
شاهد این هستیم که چادرملو با اجرای 1421 طرح 
خوداشتغالی و کارآفرینی موفق به اشتغال 1993 نفر از 
افراد توانمند ولی فاقد سرمایه به منظور ایجاد مشاغل 
خرد و خانگی شده است.با حمایت چادرملو  و تخصیص 
اعتباری  بالغ بر 674 میلیارد ریال از طریق تسهیلات 
کم بهره بانکی جهت ایجاد اشتغال به واجدین شرایط 
این طرح اختصاص داده ش��ده است که  87 درصد از 

تسهیلات گیرندگان بانوان هستند.
به منظور ایجاد این میزان اش��تغال خانگی، پس 
از شناس��ایی و ارزیابی متقاضیان، ح��دود 12 هزار و 
915 نفر ساعت دوره های ارتقای توانمندی کسب وکار 
مشمولان این طرح را در قالب 240 جلسه کارآفرینی 

آموزش دیده اند.

چادرملو یکی از 
شفاف ترین عملکرد های 
اجرایی را دارد و از 
فعال ترین نماد های 
بورس کالاست که 
امیدواریم این روند 
همچنان تداوم یابد. 
عشقی افزود: برخی 
تصمیمات مانع از 
رشد و بالندگی صنعت 
کشور می شود و به 
نفع دولت است که 
اجازه دهد سودهای 
حاصل از عملکرد خوب 
شرکت هایی چون 
چادرملو صرف اجرای 
طرح های توسعه شود 
که حاصل آن ایجاد 
اشتغال و شکوفایی 
اقتصادی است



39

»جهان صنعت« از رشد 38 درصدی درآمد »کچاد« گزارش می دهد 

 نظم و انسجام مثال زدنی چادرملو از استخراج تا تولید

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در جریان بازدید 
اخیر خود از مجتمع های معدنی و صنعتی چادرملو اعلام 
کرد: خیلی ها تصور می کنند هیچ اقدام توسعه بخشی در 
کشور اتفاق نمی افتد، ولی امروز شاهد فعالیت های بسیار 
خوب و فضای شاداب در مجموعه واحد های چادرملو 
هستیم که واقعا جای تحسین و تقدیر دارد . دکتر مجید 
عشقی با اشاره به نقش اثربخش و پررنگ چادرملو در 
بورس کالا و بازار سرمایه گفت : بازدید از این مجموعه 

برای ما بسیار روحیه بخش و امیدوار کننده بود.
رییس س��ازمان بورس با تاکید بر اصل حاکمیت 
شرکتی گفت : چادرملو یکی از شفاف ترین عملکرد های 
اجرایی را دارد و از فعال ترین نماد های بورس کالاست 
که امیدواریم این روند همچنان تداوم یابد. عشقی افزود: 
برخی تصمیمات مانع از رشد و بالندگی صنعت کشور 
می شود و به نفع دولت است که اجازه دهد سودهای 
حاصل از عملکرد خوب ش��رکت هایی چون چادرملو 
صرف اجرای طرح های توسعه شود که حاصل آن ایجاد 

اشتغال و شکوفایی اقتصادی است.
دکتر اردش��یر س��عدمحمدی مدیرعام��ل گروه 
سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات اخیرا در جریان 
بازدید از این مجموعه از مدیران چادرملو که هدایت 
این سیس��تم  به سمت رشد و توسعه و سودآوری را 
عهده دار هستند، تقدیر و تشکر کرد و گفت: مشاهده 

نظم و انسجام در مراحل مختلف استخراج، فرآوری، 
تولید و انضباط مالی شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 

لذت بخش و ستودنی است.
با جدیت به دنبال اجرای طرح های توسعه ای  � 

هستیم 
مدیرعامل چادرملو با بیان اینکه چادرملو همواره 
به دنبال تحقق ش��عار سال و جامه عمل پوشاندن به 
فرمایشات مقام معظم رهبری در افزایش تولید بوده 
اس��ت، گفت: در سال جاری با وجود محدودیت های 
اعمال شده ناشی از کمبود زیرساخت ها موفق شده ایم 
با تلاش ش��بانه روزی پرس��نل و تمهیدات اثربخش، 
عملکرد مثبتی نسبت به سال 1401 داشته باشیم. 
مهندس امیرعلی طاهرزاده تاکید کرد: همه تلاش ما 
به عنوان امانتداران مردم و سهامداران ، حفظ جایگاه 
قابل اعتماد فعلی در بازار سرمایه و سودآوری مطلوب 
است، از این  رو مهم ترین اولویت ما تامین پایدار مواد 
اولیه است. به منظور نیل به این هدف در حال اکتشاف 
و آماده س��ازی انومالی ه��ای در اختیار و  شناس��ایی 
پهنه های جدید سنگ آهن هستیم. همواره تلاش شده 
است با اعمال مدیریت صحیح درآمد و هزینه و افزایش 
راندمان تولید نس��بت به سال گذشته ، عملکرد قابل 
قبولی را ثبت کنیم. وی افزود: از طرفی با جدیت تمام 
به دنبال اجرای طرح های توسعه ای هستیم و در حال 

حاضر 35 طرح زنجیره فولاد و طرح های زیربنایی با 
پیش بینی سرمایه گذاری 5 میلیارد یورو را در دستور 
کار داریم. مدیرعامل چادرملو گفت : عملکرد این شرکت 
در بخش های مختلف تولید کنس��انتره، گندله، آهن 
اسفنجی و فولاد فراتر از برنامه تدوین شده بوده است. 
وی با بیان اینکه سرمایه گذاری های شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو در توسعه متوازن حلقه های زنجیره 
موجب شده تا این شرکت با کمترین دغدغه و چالش، 
روند تولید فولاد را دنبال کند و در زمره سودآورترین 
شرکت های بزرگ صنعتی و معدنی کشور قرار بگیرد،  
تصریح  کرد: عزم چادرملو در حفظ یا رشد تولید در 
بخش های مختلف زنجیره و توسعه هدفمند در صنایع 
پایین دستی فولاد در جهت ایجاد ارزش افزوده بیشتر 
است. طاهر زاده یادآور شد: استراتژی توسعه چادرملو 
بر پایه هوشمندسازی، انتقال تکنولوژی، بومی سازی و 

توسعه زیست بوم فناورانه استوار است.
رشد 38 � درصدی درآمد کچاد

بر اساس آمارها،  شرکت معدني و صنعتي چادرملو 
در گ��زارش عملکرد 11 ماهه خود بیش از 513 هزار 
و 255 میلیارد ریال درآمد عملیاتي حاصل از فروش 
محصولات خود را ثبت کرد  که حدود 41 درصد آن 

حاصل از فروش کنسانتره آهن )خشک( بوده است.
این میزان درآمد در 11 ماهه منتهی به بهمن امسال 

 تحریم ها، محدودیت های اقتصادی و کمبود و کاستی در زیرساخت ها با اینکه فعالیت بنگاه های اقتصادی را در کشور تحت تاثیر قرار داده است، اما تمرکز  
برخی مدیران بر رشد و توسعه حتی در شرایط نامطلوب، باعث شده همچنان شاهد پیشرفت و موفقیت های روزافزون مجموعه هایی همچون شرکت معدنی 
و صنعتی چادرملو باشیم. چادرملو مجموعه ای نام آشنا و از بزرگ ترین تولیدکنندگان سنگ آهن در کشور است  و  نگاهی به عملکرد این مجموعه نشان 
می دهد با تلاش شبانه روزی پرسنل و تمهیدات اثر بخش مدیران چادرملو در سال جاری، این شرکت توانسته عملکرد ویژه تری نسبت به سال 1401 ثبت 
کند و علاوه بر ایفای نقشی اثربخش در بورس کالا و بازار سرمایه، در رتبه بندی 500 شرکت برتر ایران IMI 100، رتبه اول از نظر بهره وری کل عوامل و 
همچنین رتبه اول از نظر شاخص بازده فروش در گروه فلزات آهنی کشور را به خود اختصاص دهد. به عبارتی در سال گذشته با وجود کاهش قیمت ها در 
بازار جهانی ، محدودیت های انرژی  و رشد شدید هزینه های تولید ، این شرکت توان خود را بر ارتقای بهره وری و افزایش تولید متمرکز کرد و این روند در 

سال جاری نیز تداوم داشت، به طوری که طی 11 ماهه اخیر، عملکرد قابل قبولی از خود به جا گذاشته است .

نسبت به مدت مشابه سال 1401 که میزان درآمد آن 
371 هزار و 230 میلیارد ریال بود، از رشد 38 درصدی 

برخوردار بوده است.
چادرملو در بهمن امس��ال مبلغ  48 هزار و 960 
میلیارد ریال فروش را به ثبت رساند که 52 درصد رشد 
نسبت به فروش 32 هزار و 216 میلیارد ریالی  بهمن 

سال 1401 را نشان می دهد .
بر اساس همین گزارش طی 11 ماهه گذشته به 
میزان 9 میلیون و 878 هزار تن کنسانتره سنگ آهن 
تر، 3 میلیون و 573 هزار تن گندله آهن ، یک میلیون 
و 471 هزار تن آهن اسفنجی  و یک میلیون و 86 هزار 

تن فولاد در چادرملو تولید شده است .
فعالیت با نگاه توسعه پایدار و متوازن  � 

ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو همواره تلاش 
کرده است با نگاه توسعه پایدار و متوازن  به فعالیت های 
تولیدی خود بنگرد، از این رو توانس��ته است علاوه بر 
تکمیل زنجیره تولید محصولات فولادی در جهت تامین 
زیرساخت های ضروری توسعه ازجمله آب، برق، جاده و 
حمل و نقل اقدامات موثری به عمل آورد. قائم مقام شرکت 
معدنی و صنعتی چادرملو گفت: در ش��رایط رقابتی 
تنگاتنگ حاکم بر اقتصاد جهانی، سازمانی موفق است 
که با اس��تفاده از ظرفیت ها و فرصت های در اختیار و 
اعمال مدیریت دانش به مفهوم عام آن بتواند بیشترین 
بهره وری را داش��ته باش��د.دکتر حامد عسکری زاده 
درخصوص ضرورت بهره گیری از ظرفیت های توسعه 
و پایداری این صنعت در کشور تصریح کرد: صنایع 
معدنی در سراس��ر جهان شاهد چندین روند ادغام 
بزرگ بوده اند که در پی دستیابی به اهداف مختلفی 
چون کاهش هزینه ها، افزایش بهره وری و دسترسی 
به ذخایر معدنی جدید بوده  است. با تقویت بازارهای 
معدنی، شرکت های معدنی فعالیت هایM&A    را 
از سر گرفتند تا توسعه را تسریع و سبد دارایی های 

خود را بهینه سازی کنند.
عسکری ادامه داد: به نظر می رسد در ایران نیز به مرور 
راهبرد ارزش آفرینی در مقابل افزایش حجم، چابک سازی 
و تفکیک بخش ها، تمرکز روی زنجیره ارزش و کاهش 
هزینه ها با به روزرسانی پرتفوی سرمایه گذاری متعدد 
که امروزه در اکثر ش��رکت های بزرگ معدن و صنایع 
معدنی کشور شاهد آن هستیم، از راهبردهایی باشد که 

باید در این  بخش دنبال کرد.به گفته وی، چادرملو هم 
این راهبرد را در ابتدا در سبد سرمایه گذاری های خود 
دنبال کرده و با خروج یا کاهش میزان سهامداری خود 
در برخی از شرکت ها و اکتساب سهام در برخی دیگر 
از شرکت ها به دنبال افزایش بازدهی و مدیریت بهینه 

در این گونه سرمایه گذاری ها بوده است.
دکتر عسکری زاده افزود: شرکت معدنی و صنعتی 
چادرمل��و همواره تلاش کرده با نگاه توس��عه پایدار و 
متوازن  به فعالیت های تولیدی خود بنگرد، از این رو 
توانسته است علاوه بر تکمیل زنجیره تولید محصولات 
فولادی در جهت تامین زیرساخت های ضروری توسعه 
ازجمله آب، برق، جاده و حمل ونقل نیز اقدامات موثری 

به عمل آورد .
سرمایه گذاری در توسعه اکتشافات � 

عسکری تصریح کرد: در چند سال گذشته، تامین 
پایدار س��نگ آهن به یکی از معضلات و گلوگاه های 
تحقق اهداف و برنامه های توسعه و تولید صنعت فولاد 
کش��ور مبدل شده اس��ت، از این رو شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو با سرمایه گذاری در توسعه اکتشافات 
و بهره برداری از معادن منطقه در مسیر توسعه بخش 
معدن و سپس حلقه های زنجیره فولاد گام برداشت و به 
منظور نیل به این هدف در حال اکتشاف و آماده سازی 

انومالی های در اختیار و  شناس��ایی پهنه های جدید 
سنگ آهن هستیم.سرمایه گذاری های شرکت معدنی 
و صنعتی چادرملو در توسعه متوازن حلقه های زنجیره 
موجب ش��ده است تا این شرکت با کمترین دغدغه 
و چالش��ی، روند تولید فولاد را دنبال کند و در زمره 
س��ودآورترین ش��رکت های بزرگ صنعتی و معدنی 
کشور قرار بگیرد، با این حال در چند سال اخیر، اغلب 
شرکت های فعال در زنجیره فولاد، با ریسک ها و عدم  
قطعیت هایی در ابعاد کلان مواجه شده اند که سودآوری 

آنها را به شدت تحت تاثیر قرار داده است.
ایفای مسوولیت های اجتماعی � 

این شرکت از توسعه ارتباطات با جامعه مخاطب 
و انجام وظایف خود در حوزه مسوولیت های اجتماعی 
نیز غافل نمانده است، به طوری که در بیستمین دوره 
جشنواره برترین هاي روابط  عمومي ایران که در مرکز 
همایش های بین المللی صدا و سیما برگزار شد، نشان 
مدیر ارشد ارتباط گستر به مدیرعامل شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو اهدا شد. این نشان به دلیل حمایت و 
مساعدت در توسعه ارتباطات با جامعه مخاطب، توجه 
به افکار عمومی، ارتباط موثر با رسانه ها و نگاه تخصصی 
به حوزه ارتباطات و روابط  عمومی به مهندس امیرعلی 
طاهر زاده اهدا ش��د.در این میان شاهد این بودیم که 
چادرملو در راستای ایفای مسوولیت های اجتماعی خود 
با اختصاص مبلغ 750 میلیارد ریال اعتبار، ساخت و 
تجهیز 2 باب مدرس��ه 12 و 15 کلاسه را با زیربنای 
4935 متر مربع از تابستان سال جاری در شهر اردکان 
آغاز کرد که تاکنون س��اخت مدرسه 12 کلاسه 90 
درصد پیشرفت و مدرسه 15 کلاسه 55 درصد پیشرفت 
داشته است. با اتمام و تجهیز این 2 باب آموزشگاه تا 800 
دانش آموز در مقاطع مختلف تحصیلی پذیرش می شوند.
شاهد این هستیم که چادرملو با اجرای 1421 طرح 
خوداشتغالی و کارآفرینی موفق به اشتغال 1993 نفر از 
افراد توانمند ولی فاقد سرمایه به منظور ایجاد مشاغل 
خرد و خانگی شده است.با حمایت چادرملو  و تخصیص 
اعتباری  بالغ بر 674 میلیارد ریال از طریق تسهیلات 
کم بهره بانکی جهت ایجاد اشتغال به واجدین شرایط 
این طرح اختصاص داده ش��ده است که  87 درصد از 

تسهیلات گیرندگان بانوان هستند.
به منظور ایجاد این میزان اش��تغال خانگی، پس 
از شناس��ایی و ارزیابی متقاضیان، ح��دود 12 هزار و 
915 نفر ساعت دوره های ارتقای توانمندی کسب وکار 
مشمولان این طرح را در قالب 240 جلسه کارآفرینی 

آموزش دیده اند.

شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو 

همواره تلاش کرده 
با نگاه توسعه 

پایدار و متوازن  به 
فعالیت های تولیدی 
خود بنگرد، از این 
رو توانسته است 

علاوه بر تکمیل 
زنجیره تولید 

محصولات فولادی 
در جهت تامین 
زیرساخت های 

ضروری توسعه 
ازجمله آب، برق، 
جاده و حمل ونقل 

نیز اقدامات موثری 
به عمل آورد
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 فملی در سودسازی رکورد زد

رشد 49 درصدی فروش شرکت مس در 11ماه 

شرکت ملی صنایع مس ایران با نماد فملی این 
روزها تحولات بنیادی قوی ای را به همراه دارد؛ 
تحولاتی که باعث شده چشم انداز کوتاه مدت و 

بلند مدت شرکت بسیار روشن باشد.
مل��ی م��س در گام اول در گزارش 11 ماهه 
خود توانس��ته به فروش بی��ش از 111 همتی 
دس��ت یابد. چنین فروشی این شرکت را جزو 
شرکت های برتر بازار سرمایه و کشور قرار داده 
اس��ت. در این رابطه امیر خرمی شاد مدیرعامل 
شرکت ملی صنایع مس ایران، در تشریح عملکرد 
یازده ماهه سال 1402 تولید شرکت ملی صنایع 
مس ایران، از رشد فروش داخلی و خارجی گفته 
اس��ت: میزان فروش داخلی محصولات شرکت 
ملی مس، در یازده ماهه سال 1402، به میزان 
879 ه��زار میلیارد ریال ب��وده و میزان فروش 
صادراتی این ش��رکت نیز 233 ه��زار میلیارد 

ریال بوده است.

وی افزود: بنابراین مجموع درآمد شرکت ملی 
مس در بازار سرمایه، بیش از 1112 هزار میلیارد 
ریال بوده که نسبت به فروش 747 هزار میلیارد 
ریالی در مدت مشابه سال 1401، نزدیک به 49 

درصد رشد داشته است.
خرمی شاد میزان تولید کاتد مس، کنسانتره 
مس، اسیدس��ولفوریک و سنگ سولفوری را تا 
پایان بهمن ماه س��ال 1402 ب��ه ترتیب، 211 
ه��زار و 408 تن، یک میلیون و 198 هزار تن، 
803 ه��زار و 196ت��ن و 51 میلیون و 76 هزار 
ت��ن اعلام کرد. از این حجم فروش بیش از 10 
هزار میلیارد تومان صرفا مربوط به بهمن ماه بوده 
که نش��ان می دهد در هر فصلی تولید و فروش 
سنگین شرکت تداوم دارد. همچنین شاهد رشد 
جهشی نزدیک به 50 درصدی فروش 11 ماهه 
س��ال 1402 این شرکت به نسبت دوره مشابه 

سال قبل هستیم.

نکته بسیار مهم اینکه طی عملکرد 11 ماهه 
سال 1402 از فروش 111 هزار میلیارد تومانی 
بیش از 23 هزار میلیارد تومان آن به امر صادرات 

اختصاص یافته است.
بر این اس��اس، شرکت ملی مس را می توان 
ج��زو بزرگ ترین ش��رکت ها از نظ��ر طرح های 
توس��عه ای هم دانس��ت، به طوری که قرار است 
طی بازه چند ساله ظرفیت تولید کنسانتره و کاتد 
ش��رکت با رشد بسیار بالایی همراه شود. بدین 
ترتیب ش��رکت قصد دارد افزایش سرمایه هایی 
را به منظور تامین مالی بخشی از این طرح های 
توسعه ای اجرایی کند که به زودی استارت گام 

اول این افزایش سرمایه زده می شود.
در قالب این افزایش س��رمایه شرکت بودجه 
بس��یار جذابی را پیش بینی کرده که عمدتا به 
واسطه اثر گذاری طرح های توسعه ای و تحولات 

این حوزه است.

مس از جمله فلزاتی است که در طول سالیان متمادی، بسیار مورد استفاده قرار گرفته است. 85 تا 90 درصد مس مصرفی دنیا از طریق استخراج معادن 
مس حاصل می شود. بر اساس آخرین ارزیابی در سال 1376 ، ذخایر معدنی مس در کل جهان )به استثنای چین و شوروی سابق( معادل 57000 میلیون تن 
برآورد شده و ذخیره معادن مس ایران حدود 1900 میلیون تن با 14 میلیون تن مس محتوی است که حدود 3 درصد از ذخایر معدنی مس جهان را در بر 
می گیرد. طبق بررسی های انجام شده، ایران از لحاظ ذخایر معدنی مس روی کمربند جهانی این فلز قرار گرفته که در راستای محور شمال غرب- جنوب شرق 
کشور امتداد دارد. در ایران شرکت ملی صنایع مس در 12 تیرماه 1351، شرکت سهامی معادن مس سرچشمه کرمان، تشکیل شد و در سال 1355 به 
شرکت ملی صنایع مس ایران که دربرگیرنده کلیه فعالیت های معادن مس کشور است تغییر نام داد. از وظایف شرکت ملی صنایع مس ایران، استخراج 
و بهره برداری از معادن مس، تولید محصولات پرعیار سنگ معدن و محصولات مسی نظیر کاتد، اسلب، بیلت و مفتول هشت میلیمتری است. معادن مس 

سرچشمه و میدوک در کرمان و معدن مس سونگون در آذربایجان شرقی از مهم ترین معادن مس کشور به شمار می رود.

ملی مس در گام 
اول در گزارش 11 
ماهه خود توانسته 
به فروش بیش از 
111 همتی دست 
یابد. چنین فروشی 
این شرکت را جزو 
شرکت های برتر بازار 
سرمایه و کشور قرار 
داده است. در این 
رابطه امیر خرمی شاد 
مدیرعامل شرکت ملی 
صنایع مس ایران، در 
تشریح عملکرد یازده 
ماهه سال 1402 
تولید شرکت ملی 
صنایع مس ایران، از 
رشد فروش داخلی 
و خارجی گفته است: 
میزان فروش داخلی 
محصولات شرکت ملی 
مس، در یازده ماهه 
سال 1402، به میزان 
879 هزار میلیارد ریال 
بوده و میزان فروش 
صادراتی این شرکت 
نیز 233 هزار میلیارد 
ریال بوده است
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سودهایی که شرکت ملی مس به ترتیب سال های 
پیش رو پیش بینی کرده به شرح زیر است:

- برای سال 1402 سود نزدیک 60 هزار میلیارد تومان
- برای سال 1403 سود نزدیک 92 هزار میلیارد تومان
- برای سال 1404 سود 130 هزار میلیارد تومان
- برای سال 1405 سود 215 هزار میلیارد تومان
- برای سال 1406 سود 380 هزار میلیارد تومان.

این سودس��ازی زمانی بیشتر مورد نظر قرار 
خواهد گرفت که هم اکنون مارکت شرکت ملی 
مس تنها 435 همت بوده که طی 5 سال 877 
همت یعنی حدود 2 برابر کل مارکت فعلی سود 
حاصل می ش��ود که بخشی از این سود تقسیم 
و بخش دیگری نیز از طریق افزایش سرمایه به 

جیب سهامداران سرازیر می شود.
پیش بینی شده است طی بازه زمانی 4 ساله 
س��ود ش��رکت جهش 530 درص��دی خواهد 
داش��ت و یکی از بالاترین نرخ های رش��د سود 
را در ملی مس شاهد خواهیم بود. بدین ترتیب 
این شرکت به یکی از برترین و کم ریسک ترین 
گزینه ها با دید بلند مدت برای س��رمایه گذاری 

تبدیل می شود.
در این بین سه اهرم مهم شامل رشد قیمت 
دلار، رش��د قیمت های جهانی مس و طرح های 
توس��عه ای افزایش ظرفیت دست در دست هم 
داده اند تا طی چند سال آتی فروش و سود سازی 

در فملی رکورد های تازه ای را به ثبت برساند.
برنام�ه فمل�ی برای مش�ارکت ب�ا بخش  � 

خصوصی
مع��ادن کوچک مقیاس بی��ش از 95 درصد 
از مجم��وع معادن کش��ور را به خود اختصاص 
می دهن��د و نقش بس��زایی در اش��تغال زایی و 
تولید ارزش افزوده دارند، از این رو شرکت ملی 
صنایع مس ایران، در راستای تحقق اهداف خود 
در زمینه توس��عه پایدار و بهره برداری از منابع 
معدنی کش��ور، مشارکت با بخش خصوصی در 
راه اندازی معادن کوچک مقیاس را در دستور کار 

خود قرار داده است.

این مشارکت مزایای متعددی برای شرکت 
ملی صنایع مس ایران، بخش خصوصی و کشور 

به همراه دارد.
 از جمل��ه این مزایا می توان به بهره مندی 
از چابک��ی و ظرفیت های بخ��ش خصوصی، 
تسریع در راه اندازی و بهره برداری از معادن، 
دستیابی به بهره وری بیشتر در زمان کوتاه تر، 
تس��ریع در تامی��ن خوراک ب��رای واحدهای 
بزرگ تر ، اشتغال زایی و کمک به رفع مشکل 
بی��کاری ، اثر مثبت ب��ر اقتصادهای محلی و 
افزایش سطح رفاه در مناطق محروم، استفاده 
از تم��ام ظرفیت های خ��رد و کوچک مالی و 
فنی موجود کش��ور و تش��ویق ش��رکت های 
دانش بنیان به مشارکت در پروژه های جدید 

اش��اره کرد.
ش��رکت ملی صنایع مس ای��ران در حال 
شناسایی و اولویت بندی معادن کوچک مقیاس 
قابل واگذاری به بخش خصوصی است و پس 
از شناس��ایی ای��ن معادن، فرآین��د واگذاری 
آنها به بخش خصوصی آغاز می ش��ود، چراکه 
ش��رکت های دانش بنیان می توانند با استفاده 
از دان��ش و فناوری ه��ای نوی��ن در زمین��ه 
اس��تخراج و ف��رآوری م��واد معدن��ی، نقش 
بس��زایی در توس��عه مع��ادن کوچک مقیاس 

ایف��ا   کنن��د.
همکاری مشترک با بنیاد ملی نخبگان  � 
بهمن ماه سال 1402 در مسیر استفاده از 
ظرفیت نخبگان در حل مسائل و چالش های 
اساس��ی صنعت م��س، موافقت نامه همکاری 
مش��ترک بنیاد ملی نخبگان و ش��رکت ملی 
صنای��ع م��س ای��ران با ه��دف اس��تفاده از 
ظرفی��ت نخبگان کش��ور در حل مس��ائل و 
چالش های اساس��ی به امضای سید س��لمان 
س��ید افقهی قائم مق��ام بنیاد مل��ی نخبگان و 
امیر خرمی شاد مدیرعامل شرکت ملی صنایع 

مس ایران رس��ید.

معرف��ی نخبگان و اس��تعدادهای برتر برای 
جذب و همکاری در شرکت مس و شرکت های 
تابعه و تش��کیل هیات های اندیش��ه ورز حول 
مسائل ارائه شده توس��ط شرکت مس، معرفی 
مستعدان و استعدادهای برتر جهت حضور در 
طرح بورس��یه صنعتی کارآموزی و کارورزی، 
همکاری با شرکت مس جهت رفع چالش های 
اساس��ی کشور در قالب طرح هسته های علمی 
مس��اله محور، حمایت از رویدادهای نخبگانی 
برگزارشده توسط شرکت مس، شرکت های تابعه 
و مراک��ز صنعتی و معدنی در قالب رویدادهای 
رقابت��ی مس��اله محور، برگ��زاری همایش ها و 
رویدادهای علمی و تخصصی مشترک با شرکت 
مس و معرفی مخترعان و اختراع های برگزیده 
متناس��ب با حوزه های فعالی��ت مراکز صنعتی 
و معدن��ی جهت به کارگی��ری و بهبود فرآیند 
کسب وکار  شان از مهمترین تعهدات بنیاد ملی 

نخبگان در این موافقت نامه است.
همکاری و مشارکت در شناسایی سرآمدان 
صنعتی، احصای مس��ائل و چالش های شرکت 
م��س، ش��رکت های تابعه و مراک��ز صنعتی و 
مشارکت در تامین منابع جهت حل آن از طریق 
هس��ته های علمی مس��اله محور در چارچوب 
ضواب��ط و مقررات مربوطه، همکاری در جهت 
جذب نخبگان در صنایع، مجتمع ها و نهادهای 
مرتبط با ش��رکت مس حسب نیاز احصا  شده، 
فراهم کردن سازوکار بازدید هدفمند نخبگان 
از مراک��ز صنعت��ی، مراکز علم��ی تحقیقاتی و 
دس��تاوردها و نمایش��گاه های ش��رکت مس و 
نهادهای مرتبط، ایجاد بس��تر مناس��ب جهت 
اس��تفاده از ظرفیت اجتماع نخبگانی و معرفی 
سرآمدان و خبرگان صنعتی به منظور حضور در 
اتاق های فکر و هیات های اندیشه ورز از طریق 
دفاتر استانی، ایجاد ظرفیت به منظور استفاده 
و بهره من��دی صنای��ع و مجتمع های معدنی و 
صنعتی از ظرفیت نخبگان و استعدادهای برتر 
در قالب طرح بورس��یه صنعت��ی کارآموزی و 
کارورزی و بهره گیری و اولویت دهی در استفاده 
از اختراع ها و طرح ه��ای صنعتی و کارآفرینی 
نخبگان و اس��تعدادهای برتر در مراکز صنعتی 
و معدنی و س��ازمان های مرتب��ط پس از طی 
فرآیندهای مربوطه از مهم ترین تعهدات شرکت 

ملی صنایع مس ایران است.
ای��ن ش��رکت متعهد ش��د زمین��ه لازم را 
جهت مشارکت مجتمع های صنعتی و معدنی 
شرکت ها و موسسات مرتبط با شرکت مس در 

طرح های موضوع تفاهمنامه فراهم کند.
ایج��اد ش��رایط ب��رای حض��ور نخب��گان و 
اس��تعدادهای برت��ر در دوره های پس��ادکتری 
در مراکز تحقیقات تابعه ش��رکت مس پس از 
طی فرآیندهای مربوطه و در چارچوب ضوابط 
و مق��ررات، هم��کاری در تکریم و الگوس��ازی 
نخبگان و مفاخر صنعت و معدن و ایجاد س��از 
و کار جهت جذب ظرفیت مسوولیت اجتماعی 
ش��رکت مس صنایع مس ایران و شرکت های 
تابع��ه از دیگر تعهدات ش��رکت م��س در این 

موافقتنامه به شمار می روند.

شرکت ملی صنایع 
مس ایران در 

حال شناسایی و 
اولویت بندی معادن 
کوچک مقیاس قابل 
واگذاری به بخش 
خصوصی است و 
پس از شناسایی 

این معادن، فرآیند 
واگذاری آنها به 
بخش خصوصی 

آغاز می شود، 
چراکه شرکت های 

دانش بنیان 
می توانند با 

استفاده از دانش 
و فناوری های 

نوین در زمینه 
استخراج و فرآوری 

مواد معدنی، 
نقش بسزایی 

در توسعه معادن 
کوچک مقیاس ایفا   

کنند
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در دو دهه گذش��ته به خصوص در سال های 
اخیر، با توجه به تحریم های حادث ش��ده برای 
صنعت نفت کشور، دیدگاه راهبران دست اندرکار 
حوزه اقتصادی کشور به صنعت معدن، به عنوان 
جایگزینی مناس��ب برای نفت در کسب درآمد، 
بیش از هر زمانی معطوف ش��ده است. واقعیت 
ام��ر این اس��ت که معدن��کاری کش��ور بر پایه 
اکتشافاتی اس��ت که نزدیک به یک قرن پیش 
توسط متخصصان خارجی )روس ها، یوگسلاوها، 
آلمانی ها و...( در ایران انجام شده و اکثر ذخایر 
بزرگ معدنی ایران حاصل همان اکتشافات در آن 
دوره است. به هر ترتیب، معدن در هر ابعادی هم 
که باشد، در نهایت یک کمیت تمام شدنی است 
و اگر بخواهی��م روی آن، به عنوان یک صنعت 
مان��دگار و با دوام در خل��ق ثروت و درآمد برای 
کش��ور در کنار نفت حساب کنیم، باید در همه 
اجزای چرخه معدنکاری، سرمایه گذاری متوازن 
و موثر داشته باشیم، به خصوص در آن حلقه از 
زنجیره که به هر دلیلی نس��بت به دیگر اجزای 

چرخه مغفول مانده است.
آنچه امروزه تمام فعالان و دس��ت اندرکاران 
بخ��ش معدن بر آن اتفاق نظر دارند این اس��ت 
که در 50 س��ال اخیر آنقدری که بر اس��تخراج 
و بهره ب��رداری از ذخایر معدنی اکتشاف ش��ده 
کش��ور تمرکز داش��ته ایم، به همان نس��بت در 
اکتش��اف ذخایر جدید س��رمایه گذاری و اقدام 
متوازن و درخوری نداشته ایم. ضروری است در 
این ارتباط عارضه یابی داش��ته باش��یم. در واقع 
به دلیل فقدان دوراندیش��ی بسیاری از مدیران 

دست اندرکار بخش معدن که مطابق آنچه عنوان 
ش��د، تنها بر بهره برداری از ذخایر اکتشاف شده 
قبلی )که ذخایر بزرگ و قابل توجهی نیز بودند( 
و ایجاد درآمد از آن تمرکز داش��ته اند، به بخش 
اکتش��اف که حلقه اول چرخه معدنکاری است، 
به دلیل ماهیت هزینه ای و ریسک بالای مترتب 
ب��ر این بخش، توجه لازم و شایس��ته و متوازن 

نشده است. 
بدیه��ی اس��ت در مرحله اکتش��اف، به طور 
مس��تقل خلق ثروت نمی ش��ود، اما باید توجه 
ک��رد که حصول درآمد و خلق ثروت در مراحل 
بهره برداری از معادن نیز در گرو انجام اکتشافات 
معدن��ی و شناس��ایی ذخایر قابل اس��تخراج و 
بهره برداری اس��ت و در اصل، حلقه های زنجیره 
معدن��کاری، در کنار یکدیگر معنا و مفهوم پیدا 
می کنند و هر یک به تنهایی ضامن تحقق با دوام 
صنعت معدنکاری نخواهند بود. می توان اذعان 
کرد که به دلیل نیاز مبرم کشور به ایجاد درآمد 
و خلق ثروت، سرمایه گذاری در بخش اکتشاف 

ذخایر جدید معدنی ضروری است.
همان طور که پیش تر اش��اره شد با توجه به 
اتفاقات سال های اخیر و تضعیف درآمدهای نفتی 
کش��ور به دلیل تحریم ه��ای بین المللی، بخش 
معدن بیش از هر زمان دیگری نزد صاحب نظران 
اهمیت یافته تا جایی که مقوله »معدن به جای 
نفت  « به یک ش��عار و هدف نزد بسیاری از این 

افراد تبدیل شده است. 
ف��ارغ از اینک��ه به نظ��ر می رس��د موضوع 
جایگزین��ی کامل معدن ب��ه جای یک ظرفیت 

مهم و اس��تراتژیک در کش��ور م��ا نظیر نفت، 
موضوعی غیرقابل تحقق اس��ت، اما پرداخت به 
یک پتانس��یل اقتصادی ارزش��مند نظیر بخش 
معدن، با توجه به اس��تعداد کم نظیر کشورمان 
در دارا ب��ودن ذخایر غنی و ارزش��مند معدنی، 
ام��ری غیر قابل  کتمان اس��ت و قصور از آن به 
هیچ عنوان در ش��رایط فعلی کشور و تنگناهای 
اقتصادی که کش��ور با آن مواجه است، از سوی 

دست اندرکاران امری پذیرفتنی نیست.
ام��روزه در س��طح کلان کش��ور پروژه های 

صنعت معدنکاری در اقتصاد جهانی دارای جایگاه 
وی��ژه و حیات��ی بوده و ضرورت وج��ود آن برای 
همگان روش��ن است. این صنعت مواد اولیه و 
خام مورد نیاز صنایع متعددی همچون ساختمان، 
حمل ونق��ل و تولی��دی را فراهم می کند. چرخه 
معدنکاری ش��امل انجام مطالعات زمین شناسی 
اقتصادی، شناسایی و پی جویی، اکتشاف عمومی، 
اکتش��اف تفصیلی، اس��تخراج و بهره ب��رداری، 
فرآوری ماده معدنی استخراجی و در نهایت عرضه 
و فروش محصول نهایی در حوزه بازرگانی است. 
حتی بعد از اتمام ذخیره قابل استخراج معدن و 
پایان یافتن عملیات استخراج، معدنکاری پایان 
نمی یابد و نحوه بسته ش��دن معدن و بازسازی 
محدوده معدنکاری شده، اقدامی اساسی است، 
تا جایی که در کشورهای پیشرفته، لازمه اعطای 
مجوز بهره ب��رداری منوط به ارائ��ه طرح در این 

زمینه است.
حال آنکه در دیدگاه عموم و متاسفانه حتی گاهی 
برخی از مدیران تصمیم س��از و دس��ت اندرکار 
فعالیت های معدنی کش��ور، معدن��کاری تنها در 
بخ��ش اس��تخراج و تولید م��اده معدنی تعریف 
می شود. دلیل آن نیز مش��خص است، زیرا در 
این ف��از از چرخ��ه معدنکاری اس��ت که تحقق 
درآمد و خلق ثروت در عمل مش��اهده می شود، 
هر چند بدیهی اس��ت که لازم��ه تحقق اهداف 
اقتصادی، پرداختن متوازن به کلیه اجزای چرخه 

حسین پاهار مدیرعامل شرکت توسعه معادن و صنایع معدنی کردستان ) کومیدکو(معدنکاری است. � 

آنچه امروزه 
تمام فعالان و 
دست اندرکاران بخش 
معدن بر آن اتفاق 
نظر دارند این است 
که در 50 سال اخیر 
آنقدری که بر استخراج 
و بهره برداری از ذخایر 
معدنی اکتشاف شده 
کشور تمرکز داشته ایم، 
به همان نسبت در 
اکتشاف ذخایر جدید 
سرمایه گذاری و اقدام 
متوازن و درخوری 
نداشته ایم

تاثیر اهمیت اکتشاف در صنعت معدنکاری

خلق ثروت
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بزرگی در زمینه استخراج و فرآوری مواد معدنی 
هدف گذاری ش��ده و در حال انجام است، اما در 
بخش اکتش��اف ذخایر معدنی جدید، به دلیل 
همان کم توجهی در س��ال های گذشته، شاهد 
عقب ماندگی قابل توجهی هس��تیم که منجر به 
واقعیت عدم توازن زنجیره معدنکاری در کشور 
ش��ده اس��ت. به عنوان مثال در صنعت فولاد،  
برای تحقق تولید 50 میلیون تن فولاد در سند 
چشم انداز 1404 کشور برنامه ریزی شده و طی 
دهه گذش��ته اقدامات شایسته و قابل تحسینی 
در ایجاد بخش های مختلف این زنجیره ش��امل 
احداث واحدهای تولید کنس��انتره سنگ آهن، 
گندله، آهن اس��فنجی و شمش فولاد در اقصی 
نقاط کش��ور از جمله کرمان، ی��زد، هرمزگان، 

زنجان و... شده است. 
حلق��ه اول ای��ن زنجیره ک��ه تامین خوراک 
ورودی این واحدها )کلوخه سنگ آهن( از طریق 
بهره برداری از معادن س��نگ آهن کشور است با 
یک مس��اله جدی مواجه است و آن اینکه تمام 
ذخایر شناخته شده سنگ آهن حال حاضر کشور، 
تنها برای یک افق 10 تا  12 سال قادر به تامین 
خوراک ورودی به این زنجیره هس��تند و برای 
سال های پس از آن ضروری است معادن و ذخایر 
جدی��د وارد مدار ش��وند. بنابراین مطابق موارد 
پیش گفته، اهمیت بخش اکتشاف ذخایر جدید 
س��نگ آهن نمود می یابد. این مهم برای س��ایر 
ظرفیت های معدنی نظیر مس، طلا، آلومینیوم، 

سرب، روی و... نیز وجود دارد.
آنچ��ه در ح��ال حاضر در صنع��ت معدن و 
معدنکاری کشور اهمیت بیشتری داد و نیازمند 
توجه بیش��تری اس��ت، بخش اکتش��اف ذخایر 
معدنی جدید است که ضرورت وقوع یک جهش 
و انقلاب جدی در این حوزه تخصصی در کشور 

به طور جدی احساس می شود.
در ای��ن ارتب��اط پرداختن به م��وارد ذیل و 

برنامه ریزی برای تحقق آنها ضروری است:
- مدی��ران و فع��الان بخش مع��دن باید به 
این بینش دس��ت یابند که در بخش اکتش��اف 

ذخایر معدنی هزینه کنن��د و این نیازمند عزم 
ج��دی مدیران و اصلاح نگرش آنها نس��بت به 

این حوزه است.
- ارتقا دادن و به روز کردن تجهیزات تخصصی 
اکتشاف )ژئوفیزیک، حفاری، نقشه برداری، آنالیز 
آزمایشگاهی و...( مطابق دانش و تکنولوژی روز 
دنیا برای تحقق اکتش��افات دقی��ق و عمیق تا 
علاوه بر کشف ذخایر بیشتر، ریسک کار معدنی 
کاهش یابد. به  طور مثال عمق متوسط حفاری 
اکتشافی در دنیا بالای 80 متر است در صورتی 
ک��ه این عدد در ایران کمت��ر از 10 متر عنوان 

شده است.
- حمای��ت موثر صنعت بیمه از فعالیت های 
اکتشافی معدن و فعالان حوزه اکتشاف با هدف 

کاهش ریسک.
- وض��ع قوانی��ن حاکمیت��ی در حمایت از 

فعالیت های اکتشافی بخش معدن.
- تعام��ل هرچه بیش��تر صنعت و دانش��گاه 
به خص��وص در حوزه انجام عملیات اکتش��افی 

در معادن.
- ارائه مش��وق های لازم برای سرمایه گذاری 
نهادها، س��ازمان ها و کلی��ه بخش های دولتی و 
غیردولتی برای ورود به حوزه اکتش��اف )به طور 
مثال مشارکت و سهامداری سرمایه گذاران بخش 

اکتش��اف در عواید حاصل از بهره برداری معادن 
اکتشاف شده از سوی ایشان(.

اینک سازمان ها و شرکت های متخصص در 
بخش معدن به خصوص حوزه اکتشاف، ضروری 
است همواره آخرین فعالیت ها و توانمندی های 
خ��ود را در ی��ک محیط هم��کاری تخصصی با 
یکدیگ��ر به اش��تراک بگذارند تا ب��ا ایجاد یک 
هم افزایی موثر گامی ارزشمند در بهبود شرایط 
بخش اکتش��افات معدنی کشور بردارند. در این 
ارتباط، ش��رکت توسعه معادن و صنایع معدنی 
کردس��تان )کومیدکو( با س��هامداری مجموعه 
معدنی کمیته امداد و سازمان توسعه و نوسازی 
مع��ادن و صنای��ع معدن��ی ایران )ایمی��درو( و 
همچنین سابقه موفق در انجام اکتشافات معدنی 
در پهنه های معدنی کش��ور ش��امل انجام کلیه 
مراحل شناس��ایی، پی جویی، اکتشاف عمومی 
و تفصیلی در چندین پهنه اکتشافی در سراسر 
کشور با مجموع مساحت چند هزار کیلومتر مربع 
که منجر به کشف بیش از 20 معدن شده است، 
آمادگی دارد با دارا بودن سیستم مدیریتی و تیم 
فنی و مهندسی مجرب و کارآزموده و متخصص، 
به عنوان بازوی اجرایی بخش اکتشاف اعلام کند 
که با تمام ت��وان آماده همکاری با کلیه فعالان 

این حوزه است.

آنچه در حال حاضر 
در صنعت معدن 

و معدنکاری کشور 
اهمیت بیشتری 

داد و نیازمند توجه 
بیشتری است، 
بخش اکتشاف 

ذخایر معدنی جدید 
است که ضرورت 
وقوع یک جهش و 

انقلاب جدی در این 
حوزه تخصصی در 
کشور به طور جدی 

احساس می شود
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 گفت وگوی »جهان صنعت« با دبیر انجمن سنگ آهن ایران

دولت ساز خودش را می زند 

در ابت�دا ب�ه خوانن�دگان ارجمند بگویید  � 
داستان عوارض صادراتی به کجا رسیده است؟

در اواخر تیرماه س��ال جاری عوارض س��نگ آهن 
و کالاهای دیگر که ش��امل 238 قلم می شد توسط 
دولت تصویب شد که برگرفته از قانون بودجه 1402 
بود. در بند »ز« تبصره 6 آمده که س��قف نیم درصد 
برای عوارض صادرات مواد خام و نیمه خام جهت توسعه 
دانش بنیان ها در نظر گرفته شود. با توجه به اینکه جمع 
بودجه 2 هزار میلیارد تومان بود به نظر می رسید از نیم 
درصدها با تعداد قابل توجه کالاهایی که در نظر گرفته 
شده چیزی حدود 6 برابر این عدد محقق شود. اگر کل 
2 هزار میلیارد را تخصیص می دادند چیزی حدود 10 
هزار میلیارد تومان به خزانه دولت واریز می شد، اما دولت 
بیشتر از همه با این کار به طور ناگهانی تمام فعالان 

اقتصادی و کسب و کار را دچار شوک کرد. 
در ادام��ه بحث عوارض بع��د از رای دیوان عدالت 
اداری مبن��ی بر منتفی ش��دن دوب��اره آذرماه مورد 
توج��ه قرار گرف��ت. در ادامه وزیر اقتص��اد 2 درصد 
مالیات علی الحساب را اعلام می کند، با این فرض که 
صادرکننده 8 درصد سود می کند، بنابراین می خواهند 
25 درصد که درآمد حاصل از مالیات بر عملکرد است و 

بنگاه ها مکلف به پرداخت آن هستند را دریافت کنند. 
از طرفی وزیر صمت نامه ای به وزیر اقتصاد می نویسد 
که چنین کاری را انجام ندهید، چراکه باعث کاهش 
حجم نقدینگی و سرمایه در گردش بنگاه ها می شود. 
در چنین ش��رایطی تصور اینکه بنگاه ها بیش از 20 
درصد سود کرده اند بسیار عجیب است! اشکال عمده 
از اینجا ناشی می شود که شاید کسانی که در سازمان 
مدیریت برنامه ریزی کشور نشسته اند مساله را انتزاعی 

حل می کنند و به واقعیت ها توجهی ندارند. 
برخی احساس می کنند که کسری بودجه را از هر 
جایی می شود تامین کرد، اما واقعیت این است که اگر 
عدد 20 درصد را برای این کسب و کارها در نظر بگیریم 
که سودشان متوسط 5 درصد است به طور حتم رو 

به تعطیلی می روند.
 � اش�کالات این مس�اله را در چ�ه مواردی 

می دانید؟
آنچ��ه قانونگذار دنبال می کرد این بود که چیزی 
حدود صفر تا نیم درصد را به عنوان عوارض مواد خام 
و نیمه خام تعریف کنیم، اما لیس��تی که مدنظر بود 
230 قلم در سال 1401 بود و آن تعداد به 238 مورد 
در 1402 تغییر کرد. عدد نیم درصد هم تا 20 درصد 

برای کنسانتره، گندله و سنگ آهن در نظر گرفته شد. 
به نظر می رسید از نظر ماهیتی اشکالاتی در این فرآیند 
وجود دارد. بدتر اینکه تقریبا تمامی صادرکنندگان و 
تولیدکنندگان فرض شان بر این بود که دو ماه بعد از 
تصویب بودجه باید ضرایب از طرف دولت اعلام می شد. 
در نتیجه دولت فرض را بر عدد نیم درصد گذاشت و 
برای آن برنامه ریزی کرده بود. در ادامه با اینکه فرآیند 
کسب و کار به قوت خود پیش رفت، اما 21 تیرماه که 
اعلام شد و عددها تغییر کرد به ناگهان شاهد افزایش 
40 براب��ری اعداد و ارقام ش��دیم ک��ه از طرف اهالی 

کسب و کار غیرقابل پذیرش بود. 
 قانون کلمه حداقل نیم درصد را دربر گرفته بود 
که به ایراد ش��ورای نگهبان کلمه حذف شد و سقف 
نی��م درصد در متن قانون آمد، بنابراین اینکه عدد را 
از نیم درصد به بالاتر گرفتند خود اولین اشکال است. 
دومین مورد اینکه دولت برابر قانون تنها دو ماه مهلت 
داشت که درصدهای خود را اعلام کند، در حالی که 
4 ماه بعد و در شرایطی که همگان فرض سقف نیم 
درصد را قطعی می دانس��تند و صادرات را آغاز کرده 
بودند، بخشنامه را صادر و در ماه پنجم ابلاغ کرد. مورد 
دیگر اینکه 230 قلم کالا بوده و بعد 8 قلم به آن اضافه 

 با اینکه طبق اصل 44 قانون اساسی قرار بود خصوصی سازی در کشور اتفاق بیفتد و نقش دولت به عنوان یک نهاد سیاستگذار کمرنگ شود، اما به تدریج 
با مفهوم دیگری به نام خصولتی ها آشنا شدیم. کسانی که هرکجا به نفعشان بود خود را خصوصی و هرکجا به ضررشان بود خود را دولتی معرفی کردند. این 
روند که کلیدش از زمان دولت نهم زده شد اثرات خود را تا امروز هم نشان می دهد و روندی را رفته که گویا پایانی ندارد. به این ترتیب مدیریت دولتی 

در بخش معدن شرایطی غیرطبیعی ایجاد کرده که تبعاتش را بخش خصوصی باید پرداخت کند. 
حالا تاکید می شود این موضوع را نباید ساده دید. هر جا که مسائل پیچیده را ساده کردیم، ضربه خوردیم و دیگر وقت آن است کمی پیچیده به مسائل نگاه 
کنیم. به این ترتیب با اینکه بحث مدیریت تخصصی بنگاه های خاص که هزاران میلیارد برای آن هزینه شده ساده سازی می شود، اما موضوع باید موشکافی 
شود، چراکه چنین مدیرانی دانسته یا ندانسته از تمام امتیازات و رانت ها استفاده و سعی می کنند روی پا بمانند و این وسط هم بخش خصوصی است که 

هر روز کوچک و کوچک تر می شود.

سعید عسکرزاده: 
برخی احساس می کنند 
که کسری بودجه را از 
هر جایی می شود تامین 
کرد، اما واقعیت این 
 است که اگر عدد 
20 درصد را برای این 
کسب و کارها در نظر 
بگیریم که سودشان 
متوسط 5 درصد است 
به طور حتم رو به 
تعطیلی می روند
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کردند. با توجه به چنین ایراداتی در اولین شکایتی که از 
طرف فعالان به دیوان عدالت اداری انجام شد، بلافاصله 
دستور توقف عملیات صادر شد و این دستور موقت 
بزرگ ترین نکته اش این بود که فعالان امیدوار بودند، 
اصلاح شود. بعد از آن دولت وارد تعامل شد، اما به شکل 
کامل موفق به این کار نشد. نهایتا کار به چانه زنی منجر 
ش��د و عدد و رقمی از طرف وزارتخانه تصویب و قرار 
شد دولت اینها را اصلاح کند و کمیسیون اقتصادی با 
ایراداتی این را پذیرفت، اما مساله این است که دولت 
در نقطه ای به این نتیجه رسیده که می خواهد از این 
فضا به عنوان منبع کسب درآمد بهره ببرد! مهم ترین 
ایراد به دولت این است که فرض بر این باشد که عدد 
20 درصد س��ود صادرکننده بوده، در حالی که سود 

واقعی آنها بین 3 تا 5 درصد است.
 � به باور شما قیمت سنگ آهن در کشور چه 

وضعیتی دارد؟
 مهم ترین عوامل در عرصه سنگ آهن شامل میزان 
ذخیره قطعی کشور،  تولید و دوام ذخایر است که بیشتر 
به قیمت بستگی دارند. در این بین دست اندرکاران 
زنجیره آهن و فولاد آگاه هستند که هزینه های تولید 
در بخش معدن به شدت افزایشی و از طرف دیگر عیار 

سنگ آهن به شکل قابل توجهی کاهشی است.
اگر ما شرایط را براساس قیمت های سابق در نظر 
بگیریم، متوجه خواهیم ش��د که مشکل سنگ آهن 
ج��دی خواهد ب��ود. برای کنس��انتره، گندله و آهن 
اسفنجی شمش و نورد دامنه سودی در نظر گرفته ایم 
که این دامنه به خصوص در بخش آهن اسفنجی به 
طرز عجیبی بالاس��ت. به دلیل اینکه دولت انتهای 
زنجیره را کنترل می کند و اجازه نداده قیمت ها بالا 
بروند، در نتیجه قیمت سنگ آهن تا حدی نزدیک به 

غیر رقابتی شدن به شدت پایین است. 
متاسفانه در این فرآیند بر میزان تاب آوری معادن 
و صنایع معدنی تاکیدی نشده است. در این بین اگر 
معادن بخواهند ادامه حیات دهند وارد حاشیه سود 
چندانی نخواهند شد و بر این اساس همیشه به دنبال 
استخراج مواد معدنی عیار بالا خواهیم بود و طبیعی 
است که بخشی از منابع طبیعی را تحت عنوان باطله 
دور بریزیم. در این روند به مواد معدنی ای که فرآیند 
استحصالشان دشوار تر است، نزدیک نشده و به ذخایر 
عمیق دست پیدا نخواهیم کرد. مساله مهم این است 
که تمام این موارد مستلزم این است که هزینه زیادی 
برای تولید س��نگ آهن ش��ود. به این ترتیب در کل 
مش��کل اصلی سنگ آهن در شرایط فعلی را باید در 

قیمت آهن و نه در میزان موجود جست وجو کرد. 
 � شرایط اکتشاف به چه شکل است؟

در بلندم��دت برای افق 50س��اله باید به دنبال 
اکتشاف باش��یم و به کشف ذخایر بپردازیم، اما این 
یک واقعیت اس��ت که ذخایر سطحی ما رو به اتمام 
هستند. هرچند آنچه در طرح جامع فولاد دیده شده 
این است که در شرایط تولید 55 میلیون تن فولاد با 
کسری 20 میلیون تنی در سنگ آهن مواجه خواهیم 
بود، اما می شود گفت این اتفاق تنها با اصلاح قیمت 
تصحیح می شود. چندین سال است که ذخایر عمیق 
یک معدن کشف شده اند و میزان ذخیره شان هم نسبتا 
بالاس��ت، اما به آن نزدیک نشده ایم به این خاطر که 
قیمت آن به شدت از قیمت استخراج سطحی متفاوت 
است. در درازمدت باید وضعیت اکتشافی بهبود پیدا 
کند، اما حواسمان باشد اگر ذخایر جدیدی هم کشف 
شوند بیشتر به صورت عمیق خواهند بود. مساله مهم 
این است که با کشف جدید و عدم اصلاح قیمت باز 

همان ذخایر به درد ما نخواهند خورد. 

 � ضعف زیرس�اخت ها چقدر بر روند تولید 
تاثیرگذار هستند؟

از آنجا که طرح جامع فولاد مشخصا در بخش تولید 
زنجیره متمرکز ش��ده و به زیرساخت ها نپرداخته و 
توسعه نیز به صورت متوازن نبوده است، در نتیجه برای 
55 میلیون تن ظرفیتی بیشتر یعنی تا 60 میلیون تن 
در چند سال آینده پیش بینی خواهد شد، اما تولید 
از 35 تا 40 میلیون تن بیشتر نخواهد رفت. در این 
بین کمبود گاز و برق مهم ترین عوامل کنترل کننده 
تولید هستند. بحث محدودیت های ظرفیت صادراتی 
و حمل و نقل در داخل و خارج می تواند تولید را محدود 
کند، اما اگر ظرفیت را افزایش دهیم با توجه به اینکه 
مصرف داخلی هم چندان تغییری نخواهد کرد، در 
نتیجه آنچه تغییر می کند بحث تولید است. در این 
بین هر چه بیشتر بخواهیم مازاد تولید ایجاد کنیم باید 
با نگاه صادراتی همسوتر شویم که متاسفانه فعلا شرایط 

بندری کشورمان این قابلیت را ندارند.
اگر ظرفیت ها ایجاد ش��وند عامل محدود کننده 
نخست یعنی بحث انرژی و عامل دوم یعنی حمل و نقل 
به خصوص دریایی و جاده ها و... به ما نشان می دهند 
که شرایط مهیا نیست و فاصله زیادی از نیاز زنجیره 
آه��ن وج��ود دارد. در دو بخ��ش اول اعداد بس��یار 
س��نگینی برای س��رمایه گذاری نیاز است و تقریبا 
مطمئن هس��تیم این موارد محقق نخواهند شد، در 
نتیجه مشکل سنگ آهن را چندان در سال های آتی 

حس نخواهیم کرد. 
در س��ال 1383 تدوی��ن اولین طرح جامع فولاد 
به ش��رکت مطالعات طرح های جامع فل��زات ایران 
واگذار ش��د. در آن زمان مزیت های بس��یاری مانند 
گاز ارزان قیمت برای سرمایه گذاری در بخش معدن 
مطرح بود. دسترس��ی به آب   های آزاد نیز یکی دیگر 
از مزیت های کشور به شمار می  رفت که می توانستیم 
مازاد تولید را به کش��ورهای دیگر صادر کنیم. طرح 
جامع مبتنی بر آن بود که یک رشد 8 درصدی متوازن 
در آینده داش��ته باشیم. در حال حاضر هیچ  یک از 
مزیت  ها وجود ندارد. تامین انرژی به مشکل اصلی برای 
فولادس��ازان تبدیل شده و در بخش زیرساخت های 
کشور مانند اسکله ها هیچ س��رمایه گذاری ای انجام 

نشده است.
 � ماموری�ت دولت ه�ا بای�د توس�عه بخش 
خصوص�ی باش�د، در این ح�وزه چقدر پیش 

رفته ایم؟
بهتری��ن حالت این بود ک��ه وقتی دولت متوجه 
می ش��ود به لحاظ بهره ب��رداری از منابع بزرگی که 
در اختیار دارد از کارایی مناس��ب برخوردار نیست و 
مجموعه ه��ای در اختیار خود را نمی تواند به صورت 
بهره ور اداره کند، عرصه را رها کند، اما مس��اله این 
است که برخی از کسانی که در مجموعه های دولتی 
س��ر کار هستند خود را بخشی از سازمان و بنگاهی 
می بینند که در اختیارش��ان قرار گرفته و به صورت 
کارمن��دی به موضوع نمی نگرند! ای��ن افراد بنگاه را 
صرفا جایگاه مدیریتی خود فرض و حتی گاهی برای 
تصدی پس��ت ها تلاش هم می کنند! در نتیجه این 
شرایط موجب می شود متوجه شویم که این ساختار 
معیوب است و باید مدیریت بنگاه به صورت بهره وری 

تغییر پیدا کند. 
باید در مراحل مختلف بخشی از امتیاز به کسی 
داده ش��ود که مدیریت را به عهده گرفته و ش��رایط 
را ب��رای بنگاه مطلوب کرده و بخش��ی هم به مردم 
به عنوان س��هامداران اصلی واگذار شود تا در نهایت 
خصوصی سازی بتواند اتفاق بیفتد. این بهترین مدلی 

بود که می توانست در اجرای ماده 44 قانون اساسی  
اتفاق بیفتد، اما آنچه محقق ش��ده،  اولویت بخش��ی 
به مدیریت نس��بت به مالکیت نبوده، بلکه برعکس 
مالکیت را در همان اول کار با فرآیند خصوصی سازی 
واگذار کردند که اغلب هم به شدت عجیب و غریب 
بوده است. شاید بیشترین این اتفاقات در دولت های 
نهم و دهم اتفاق افتاد، اما اثرات آن به امروز کشیده 
شده است. اتفاق ناگوار در آن مقطع زمانی این بود که 
دولت در ما به ازای بدهی هایش به مراکزی مانند شستا 
یا مجموعه های دیگر همچون صندوق بازنشستگی 
یکسری بنگاه داد و اصلا به این موضوع توجه نکرد که 
اینها خودشان چقدر در بنگاهداری توانمند و بنگاه های 
موجود چقدر موفق و بهره ور هستند؟ در ادامه با اینکه 
همان ابتدا فرآیند واگذاری شروع شد، اما واگذاری ها 
به صورت کاملا منفی اتفاق افتاد. در این بین اتفاق 
وحشتناک تولد خصولتی ها بود که از همین جا شکل 
گرفت. مساله دیگر شکل گیری مدل شترمرغی بود به 
این معنا که چون مدیرانشان از طریق دولت تعیین 
می شدند خود را دولتی دانسته و از طرفی کاملا خود 
را کنار کشیده و مطرح می کردند که بخش خصوصی 
هستند. در حال حاضر با توجه به این مدل باید گفت 
شرایط برای کنترل این بنگاه ها کاملا دشوار شده است. 
متاسفانه این اتفاق تا همین الان هم ادامه یافته است. 
به این معنا که مدیریت توسط دولت انجام می شود 
و مالکیت به ش��دت از مجموعه های تخصصی خود 

فاصله گرفته است. 
اگر بخواهیم مشکلات فولادسازان را حل کنیم، باید 
فرض شود واحدهای صنایع معدنی و فولادسازی قرار 
است مواد اولیه را از خارج وارد کنند؛ سپس در این 
هنگام بررسی شود که چه تعداد فولادساز به کار خود 
ادامه خواهند داد. قطعا بسیاری از فولادسازان دیگر 
فعالیت نخواهند کرد، بنابراین قدم اول این است که 
وضعیت را به لحاظ بهره  وری، رقابت پذیری و قیمت 
تمام ش��ده پایین تر، به نقطه  ای برسانیم که بتوانند 
هزینه بیشتری برای سنگ آهن بپردازند که در این 
صورت، شرایط متفاوت تر خواهد بود. مشکل اصلی 
این است که ارزش افزوده ایجادشده در زنجیره فولاد 
را محاسبه نمی کنند،  در حالی که باید به موضوع انرژی 

و ارزش افزوده توجه کرد.
گل��وگاه دوم موض��وع تکنول��وژی اس��ت. اگر 
بت��وان از تکنولوژی مدرن اس��تفاده ک��رد، فولاد 
ای��ران رقابت  پذیرتر خواهد بود. اگر ش��رایط برای 
س��رمایه  گذار مهیا باشد، ریسک س��رمایه  گذاری 
به حداقل برس��د و ثبات در قوانین وجود داش��ته 
باشد، سرمایه  گذار خارجی بدون توجه به تحریم ها 
راه خ��ود را پیدا خواهد کرد. در حال حاضر دولت 
ب��رای تامین هزینه  های خود ب��ه بخش معدن به 
عنوان منبع درآمدی نگاه می  کند و تمامی فشارها 

از سوی اداره گاز و برق به کارخانه  هاست.
در کل ما سه راه داشتیم؛ نخست اینکه مدیریت 
را واگذار کنیم. دوم مالکیت و سوم اینکه مالکیت و 
مدیریت را واگذار کنیم، اما به دلیل وجود بدهی ها، 
دولت ترجیح داد مالکیت را واگذار کند. یعنی عملا 
بهترین فرصت اصلاح س��اختار که می توانس��ت با 
اس��تفاده از ظرفیت اصل 44 به افزایش بهره وری و 
کوچک شدن دولت منتهی شود را از دست دادیم و 
با حفظ مدیریت، هم دولت را بزرگ نگه داشتیم، هم 
باعث ناکارآمدی ش��دیم. به این ترتیب شاهد بودیم 
مالکیت را بدون تناسب به بخش های غیر تخصصی و 
وابسته به دولت واگذار و در اصل با بدهی های دولت 

به آنها تهاتر کردیم.

اگر بخواهیم 
مشکلات فولادسازان 

را حل کنیم، باید 
فرض شود واحدهای 

صنایع معدنی و 
فولادسازی قرار 
است مواد اولیه 
را از خارج وارد 
کنند؛ سپس در 

این هنگام بررسی 
شود که چه تعداد 

فولادساز به کار 
خود ادامه خواهند 
داد. قطعا بسیاری 

از فولادسازان دیگر 
فعالیت نخواهند کرد
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حسن حسینقلی: 
متاسفانه برنامه توسعه 
بلند مدت در کشور 
نداریم، در نتیجه 
برنامه ای هم برای 
بخش معدن وجود 
ندارد. هر روز یک 
تصمیم گرفته می شود

 رییس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع و معادن سرب و روی ایران:

فراز و فرود معدن در1402
سرمک؛ موفق در طرح های توسعه

در کنار اینکه چرا باید معدنی ها چنین مالیاتی را 
پرداخت کنند، این مساله مطرح است که در بند »ز« 
تبصره 6 ذکر شده که مالیات باید نیم درصد گرفته 
شود، اما در بخشنامه وزیر اقتصاد آمده که همزمان با 
وصول عوارض صادراتی موضوع بند اشاره  شده، نسبت 
به وصول علی الحساب مالیات به  میزان 2درصد ارزش 
صادراتی اقدام شود! به این ترتیب مشخص نیست وزیر 
اقتصاد بر چه اساسی این 2 درصد را تعیین کرده و 
اینکه معلوم نیست علی الحساب از نگاه مسوولان به 

چه معناست؟ 
به باور کارشناسان، چنین تصمیماتی نشان می دهد 
بیش��تر از تصمیمات منطقی و کارشناس��انه شاهد 
تصمیم گیری های س��لیقه ای و غیر کارشناسانه بین 
مسوولان معدنی کشور هستیم؛ موضوعی که در نهایت 
هزینه اش بر دوش تولید کننده و صادر کننده است، 
کس��انی که قرار است در شرایط تحریمی به توسعه 
اقتصاد کش��ور کمک کنند، اما با چنین تصمیماتی 
اینکه چه زمانی چنین خواس��ته ای عملیاتی شود، 

مشخص نیست! 
رییس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع 
و معادن س��رب و روی ای��ران در خصوص مالیات 2 

درصدی که بنا به بخش��نامه وزارت امور اقتصادی و 
دارای��ی از ابتدای مهر ماه ش��امل مواد و محصولات 
معدنی ش��ده، به »جهان صنع��ت« گفت: واحدهای 
معدنی به دلیل مش��کلات متع��دد جانی ندارند که 
بخواهند 2درصد را- آن هم به صورت علی الحساب- 
مالیات بدهند، بنابراین شاهد خواهیم بود که صدمه 
زیادی به بخش تولید، صادرات و اشتغال بخش معدن 
وارد می شود. در واقع فرآیند صادرات مواد معدنی با 
چش��م به هم زدن نیست، بلکه زحمات زیادی دارد. 
این در حالی است که دولت با چنین تصمیماتی تمام 

برنامه های صادر کننده را به هم می زند.
حسن حسینقلی با اشاره به اینکه چنین تصمیمی 
نباید اجرایی شود، گفت: باید ابتدا هر واحد را بررسی   
و بعد مالیات دریافت کنند. ممکن است یک واحد در 
گذشته زیان ده بوده و حالا توانسته دست به صادرات 
بزند. مطرح ش��ده که اگر در س��نوات قبل شرکتی 
سودآور بوده براساس آن باید امروز 2 درصد مالیات 
علی الحساب پرداخت کند، اما اگر واحدی زیان ده باشد، 
2 درصد را چطور باید پرداخت کند؟! مساله این است 
که مالیات اصلا شامل حال این مجموعه نمی شود. در 
نتیجه باید براساس وضعیت فعلی و گذشته شرکت ها 

را حسابرس��ی کرد. او تصریح کرد: مالیات 2 درصد 
بحث ظالمانه ای است و دولت باید آن را ملغی کند. 
باور داریم که باید مالیات گرفته شود، اما این مهم بهتر 
است که به صورت عادلانه باشد و از شخصی که باید 
و ش��اید گرفته شود. ازآنجاکه فرار مالیاتی در کشور 
داریم، بنابراین مس��وولان می توانند منابع جدیدی 
پیدا کنند و از آنها مالیات مدنظر  را بگیرند، اما این 
روحیه که همین طور به بخش معدن فشار وارد کرده 
و 2درصد و نیم دانش بنیان ه��ا را 80 درصد کنیم یا 
اینکه 2 درصد علی الحساب دریافت یا حقوق دولتی 

را چندبرابر کنیم، هیچ کدام درست نیست.
سیاستگذاری نامتوازن � 

رییس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع 
و مع��ادن س��رب و روی ایران در خص��وص ارزیابی 
سیاس��تگذاری دولت گفت: متاسفانه برنامه توسعه 
بلند مدت در کش��ور نداریم، در نتیجه برنامه ای هم 
ب��رای بخش معدن وجود ندارد. هر روز یک تصمیم 
گرفته می ش��ود و ه��ر وزیری ک��ه روی کار می آید 
یک سری انتقادات مطرح می کند و کارهایی را به همان 
نس��بت انجام می دهد، اما مسائل کلیدی حل نشده 

باقی می مانند. 

 بسیاری از کارشناسان باور دارند که بخش معدن مظلوم است و وزیر صمت باید به این مساله توجه کند. در همین راستا انتقادات زیادی نسبت به استخراج، 
اکتشاف، قوانین، ضوابط و بخشنامه ها مطرح است. به این ترتیب بارها معدنی ها از این مساله گله کرده اند که نگاه دولت به بخش معدن صرفا درآمدزایی 

است. مساله این است که بسترها از نظر قانونی فراهم نیست و سیاستگذاری ها آن طور که باید اعمال نشده اند. 
در این بین یکی از مسائلی که همچنان حل نشده باقی مانده، مالیات است. بنا به بخشنامه وزارت امور اقتصادی و دارایی از ابتدای مهر ماه صادرات مواد 
و محصولات معدنی مشمول مالیات به  میزان 2 درصد ارزش صادراتی کالا شد؛ موضوعی که هرچند صدای معدنی ها را درآورد، اما دولت گویی با دست 

کردن در جیب تولید کننده قصد دارد تمام برنامه های صادر کننده را بر  هم بزند  و زحمات شان را به باد دهد. 
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یکی از مسائلی که 
معدنکاران با آن 
روبه رو هستند، 

هزینه زیاد انفجار 
است. تهیه مواد 

ناریه گران بوده و 
از طرفی این کار 
ضربه زیادی به 

محیط زیست می زند. 
حالا مدیر عامل 
شرکت معادن 

سرمک از ساخت 
دستگاهی خبر 

می دهد که مشکلات 
مواد ناریه را ندارد 

و برای معدنکاران 
مفید است

حسینقلی با اشاره به حل نشدن معضل ماشین آلات 
معدنی خاطرنشان کرد: با اینکه بخش استخراج معدن 
به ماشین آلات معدنی نیاز دارد، اما حدود 5 سال است 
که دولت ورود ماش��ین آلات معدنی را ممنوع کرده 
است و به صورت قطره چکانی به بخش معدن ماشین 
می دهد. در واقع در این خصوص بی مورد از کس��انی 
حمایت می کند که مدعی تولید هستند، اما در واقع 
شعار توخالی می دهند. تنها می توان گفت که مونتاژکار 
هستند، چراکه قطعات لودر، بولدوزر و بیل مکانیکی 
را از چین خریداری و تبدیل به ماشین می کنند. در 
حالی که این افراد مونتاژکار کالای خود را به سه برابر 

قیمت به معدنکار می فروشند!
او با اشاره به اهمیت توسعه فرآوری گفت: در ماده 
14 قانون معادن مشخص شده که حقوق دولتی باید 
از ماده معدنی استخراج ش��ده و بر سر معدن گرفته 
ش��ود یا از ماده فرآوری شده، بنابراین وقتی در قانون 
»یا« آمده چرا دولت با ماده معدنی سر معدن یعنی 
کلوخ��ه این گونه برخورد می کن��د؟! در واقع معادن 
جزو انفال هستند، اما بعد از استخراج از انفال خارج 
می ش��وند و دولت نیز حقوق دولت��ی را از معدنکار 
می گیرد و بعد هم ماده معدنی تبدیل به ماده اولیه 
برای کارخانجات می شود. در این بین با اینکه نباید 
از آنها عوارض بگیرند، اما متاسفانه دولت از کسی که 
شمش تولید کرده و سرمایه گذاری عظیمی انجام داده 
حقوق دولتی دریافت می کند. مساله این است که دو 
قانون داریم که شامل قانون رفع موانع تولید و بهبود 
مستمر فضای کسب و کار است که می تواند به بخش 
معدن و سایر صنایع کمک کند، اما متاسفانه دولت 
هیچ توجه��ی به این موضوع ندارد. طبق بند 2 و 3 
قانون بهبود مستمر فضای کسب و کار، هر تصمیمی 
که دولت می خواهد بگیرد باید تشکل های مربوطه را 
دعوت و از آنها نظرسنجی کند، اما این اتفاق نمی افتد. 
در نتیجه شاهدیم که گاهی تصمیمات غیر کارشناسی 

توسط دولت و مجلس گرفته و ابلاغ می شود.
بلای عوارض صادراتی � 

رییس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع و 
معادن سرب و روی ایران با اشاره به بحث داغ عوارض 
صادراتی و هزینه ه��ای این مهم برای بخش معدن 
گفت: مجلس در تدوین بودجه بندی مطرح کرد که 
برای تقویت شرکت های دانش بنیان نیم درصد فروش 
صادراتی را به این شرکت ها بدهد، اما حالا چه اتفاقی 
در حال رخ دادن است؟! پول که به خزانه وارد شده 
و هنوز به ش��رکت های دانش بنیان چیزی نرسیده 
است، اما در همان زمان نوشته شد که قطعیت این 
مساله را هیات وزیران تعیین کنند. در ادامه مطرح 
کردند که کالاهای خام و نیمه خام را مشخص کنید، 
اما ما به عنوان بخش خصوصی در آن جلسه با لیست 
مطرح ش��ده از طرف مجلس موافقت نکردیم، در هر 
صورت مجلس آن لیست را تصویب کرد. متاسفانه در 
آن لیس��ت خام و نیمه خام از هم جدا نشدند و همه 
مواد را در کنار هم گذاشتند! ضمن اینکه موارد تکراری 
زیادی به چشم خورد که مجلس به آن بی توجه بوده 
است. به طور مثال در یک بند کنسانتره مس و کلوخه 
یک درصد مشخص و در یک بند دیگر کنسانتره مس 

5 درصد اعلام شد.
 حالا گمرک مانده که بالاخره کنسانتره مس چقدر 
است؛ 5 درصد یا یک درصد؟! بنابراین ملاحظه می شود 
که روی این مس��اله کار کارشناسی نشده و مجلس 
بدون بررس��ی نظر بخ��ش خصوصی تصمیم گیری 
کرده اس��ت. در ادامه به جای اینکه نیم درصد را در 
نظر بگیرند که تا 21 تیر اعمال شده بود، اما به طور 

ناگهانی مطرح کردند که تا 80 و نیم درصد باید برای 
دانش بنیان ها پول پرداخت شود. مساله این است که 
در مصوبه هیات وزیران مطرح شد که از ابتدای سال 
باید این میزان محاس��به ش��ود، بنابراین عده ای که 
محص��ول خود را صادر کرده بودن��د در آن زمان به 
ناگهان نظرها عوض شده بود و مشمول هزینه های 
سنگینی شدند. سوال مهم این است؛ مگر مارجین 
و س��ود کالای صادراتی چند درصد است که ناگهان 
باید 20 درصد برای سنگ آهن هماتیت و مگنتیت 
عوارض وضع شود؟ بخش خصوصی می داند که کار 
دولت اشتباه بوده و الان هم در حال اصلاح آن هستیم. 
امیدواریم نظر مسوولان به همان چیزی که قانون گفته 
یعنی نیم درصد برگردد و هیات وزیران اشتباه خود 

را اصلاح کنند.
طرح های موفق سرمک  � 

یکی از مس��ائلی که معدنکاران ب��ا آن روبه رو 
هس��تند، هزینه زیاد انفجار است. تهیه مواد ناریه 
گ��ران ب��وده و از طرفی این کار ضرب��ه زیادی به 
محیط زیس��ت می زن��د. حالا مدیر عامل ش��رکت 
معادن س��رمک از ساخت دستگاهی خبر می دهد 
که مشکلات مواد ناریه را ندارد و برای معدنکاران 
مفید است. حسینقلی درباره قابلیت های دستگاهی 
که ش��رکت معادن سرمک دست به ساختش زده 
است، گفت: مجموعه معدنی سرمک با ساخت این 
دستگاه معدنکاران را از دست تهیه مواد ناریه و در 

کل افزایش قیمت ها رها کرده است.
مدیرعامل شرکت معادن سرمک با اشاره به نقاط 
قوت این دستگاه گفت: با توجه به اینکه سال گذشته 
قیمت مواد ناریه افزایش یافته بود، فعالان معدنی دچار 
مشکلات جدی ای برای تهیه آن شده بودند و حالا با 
دستگاه جدید که با نام انفجار پلاسما ساخته شده، 
دیگر نیازی به مواد ناریه نیس��ت. او یادآور شد: این 
دستگاه علاوه بر اینکه باعث می شود قیمت تمام شده 
انفجار دوس��وم قیمتی باش��د که با مواد ناریه انجام 

می شود، پیشروی را هم افزایش داده است. 
حسینقلی با اشاره به مزیت های دیگر این دستگاه 
گفت: خوشبختانه در مصرف برق نیز بسیار صرفه جویی 
می شود، چراکه دستگاه ما با برق ضعیف کار می کند 
و ب��ا این میزان از مصرف می تواند به راحتی تونل را 

منفجر کند. 
مدیرعامل ش��رکت معادن سرمک همچنین با 
اش��اره به ایجاد کمترین لرزش ه��ا در تونل تصریح 
کرد: با استفاده از این دستگاه دیگر نیازی به تخلیه 
تونل نیست، چراکه دستگاه انفجار پلاسما لرزش را 

بسیار کم می کند. در نتیجه بلافاصله بعد از انفجار، 
کارکنان می توانند به محل کار برگردند و دس��ت به 

حفاری بزنند. 
حس��ینقلی در ادامه به افزایش عمق حفاری به 
عنوان نقطه قوت دیگر این دستگاه اشاره و بیان کرد: 
به جای روزی 3 متر می توان تا 24 متر پیشروی کرد. 
در نتیجه با تولید این دستگاه کار اقتصادی بزرگی کرده 

و به حفاری سرعت بیشتری می دهیم. 
او با بیان اینکه چنین دس��تگاهی برای اولین بار 
اس��ت که در ایران ساخته می ش��ود،  گفت: در دنیا 
ژاپنی ها توانستند حداکثر 20 سانتیمتر پیش بروند، 
اما خازن های ش��ان خیل��ی زود از بین رفت. حالا ما 
به کمک یک ش��رکت دانش بنیان که زیرمجموعه 
ش��رکت معادن سرمک اس��ت،  بیش از 10 میلیارد 
تومان هزینه تحقیقاتی انجام داده ایم و توانسته ایم به 
چنین توانمندی ای دست یابیم. امروز از 8 متر مکعب 
ب��ه 20 متر مکعب رس��یده ایم که یعن��ی حدود 60 
تن م��اده معدنی را می توانیم با هر مرتبه آتش باری 

استخراج کنیم. 
مدیرعامل شرکت معادن سرمک با اشاره به سایز 
دستگاه افزود: با توجه به اینکه دستگاه بزرگی نیست، 
می تواند به راحتی در تونلی که بلندی 3 متر دارد، وارد 
شود و فعالیت کند. ضمن اینکه این دستگاه دوستدار 
محیط زیست هم هست و موجب تخریب لایه های 

تونل نمی شود. 
او همچنین با اش��اره به س��اخت دستگاهی که 
می تواند س��نگ های ساختمانی را در کارخانه رزین 
کن��د، گفت: به جای اینکه این کار س��اعت ها طول 
بکشد در عرض سه دقیقه با نفوذدهی بسیار بالا این 
کار را انجام می دهیم. رزین داخل ترک ها رفته و آنها 
را می کند، بنابراین دیگر سنگ در هنگام کار کردن 

خرد نمی شود. 
مدیرعامل شرکت معادن سرمک همچنین از طرح 
موفق دیگر این مجموعه معدنی سخن گفت و تصریح 
کرد: یک اقدام دیگر سرمک جدا کردن هیدروژن از 
کربن اس��ت. در حال حاضر در حال س��اخت 100 
کیلووات هس��تیم که می تواند ای��ن دو را از یکدیگر 
جدا کند. هیدروژن وارد کوره های نیترکس می شود 
 CO2 که برای احیای آهن مورد اس��تفاده اس��ت و
دیگر تولید نمی ش��ود، در نتیجه شاهد تولید فولاد 
س��بز خواهیم بود. او در ادامه تاکید کرد: سرمک در 
ملایر بزرگ ترین کوره آر اچ فینال را ساخته است که 
می تواند در آن آهن اسفنجی تولید کند و قرار است 

تا دو ماه آینده افتتاح شود.
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گفت و گوی »جهان صنعت« با تحلیلگر ارشد بازارهای جهانی سنگ

بی ثباتی قیمت ها تجار سنگ را کلافه کرده است

سیامک حاج سیدجوادی تحلیلگر ارشد بازارهای 
جهانی س��نگ  به »جهان صنع��ت« گفت: با اینکه 
صنعت سنگ ایران مزیت نسبی دارد  و ما دومین 
تولید کننده سنگ های گروه آهکی در دنیا هستیم، 
اما صادرات ایران در این عرصه به شدت پایین است  
و می توان گفت که با سهم نزدیک به یک درصد نقش 
ناچیزی را ایفا می کند. موضوع بغرنج این است که 
این مساله  روز به روز سیر نزولی به خود گرفته و رو 
به افول است. متاسفانه ما تنها یاد گرفته ایم که مدام 
بر تعداد معادن س��نگ تاکید کنیم و بگوییم که 2 
هزار معدن سنگ در کشور داریم و  جزو بزرگ ترین 
تولیدکننده های سنگ دنیا هستیم! مساله مهم این 
است که با اینکه 5 هزار کارخانه سنگ بری در ایران 
وجود دارد، اما س��وال اینجاست که نتیجه صادرات 

به چه صورت است؟!
این فعال معدنی تصریح کرد:  بر اساس آمارها، 
در س��ال گذش��ته حدود 40 درص��د افت صادرات 
س��نگ با تعرفه 25- 15 داشته ایم که دلیل عمده 
آن تمرک��ز انحصاری به بازار چین و مقدار ناچیزی 
هم  بازار هندوستان بوده است، درحالی که با مابقی 
دنیا کاری نداش��ته ایم و به هی��چ جای دیگر صادر 
نکرده ایم. از طرف دیگر  با بررس��ی تعرفه 68- 20 
س��نگ های بریده ملاحظه می کنیم که 840 هزار 
تن سنگ بریده صادر کرده ایم که حدود 70 درصد 
آن به عراق با میانگین قیمت کمتر از 8 دلار صادر 
شده است! این در حالی است که برای هر مترمربع 
سنگی که تولید می شود در چرخه زنجیره فرآوری 
5 دلار سوبس��ید شامل بخش انرژی است و تنها 3 
دلار باب��ت ماده اولیه،  نیروی انس��انی، هزینه های 
تولید و ... دریافت می شود که خود به معنای هدیه 

سنگ های ایرانی است.

مقایسه میانگین قیمت صادراتی سنگ � 
تحلیلگر ارشد بازارهای جهانی سنگ  در مقایسه 
ش��رایط صادرات ایران  با کش��ورهای دیگر گفت: 
میانگین درآمد صادراتی سنگ های بریده در ایران 
9 دلار ب��وده، درحالی که میانگین قیمت صادرات 
ترکیه که پایین ترین قیمت سنگ بریده دنیاست، 
24 دلار است.  جالب اینکه میانگین  قیمت همین 
نوع سنگ در چین 36 دلار  است، لذا طبق آمارها  
ما کمتر از نصف قیمت ترکیه و چندین برابر ارزان تر 
از چین سنگ مان را می فروشیم؛ موضوعی که  نشان 
می دهد ما ضعیف هس��تیم و این ضعف ناش��ی از 
مشکلاتی است که از بخش معدن شروع می شود. ما 
در صادرات سنگ کشور مشکل داریم و به هیچ وجه 
تمرکزمان به بازارهای اصلی صادراتی نبوده اس��ت. 
متاسفانه صادرات ما در بخش های فرآوری شده به 
کشورهای همسایه محدود شده است، بنابراین 70 
درصد به عراق، ترکمنستان، دوبی، ترکیه و قزاقستان  
صادر می ش��ود که عملا  باعث ش��ده  به بازارهای 
اصلی شامل 20 کشور اروپایی مثل فرانسه، آلمان، 
کشورهای اس��کاندیناوی، اسپانیا و هلند صادراتی 

نداشته باشیم.
حاج سید جوادی تصریح کرد: ضعف ماشین آلات 
معدنی، تولید مشکل دار ماشین آلات بخش فرآوری،  
عدم امکان ورود ماشین آلات معدنی به ایران، اقلام 
مصرفی بالا، هزینه و قیمت تمام ش��ده قابل توجه، 
مشکلات خودتحریمی،  اختلاف ارز نیمایی و آزاد  
)صادرکننده را با مشکل روبه رو می کند که ارز حاصل 
از صادرات را چطور باید برگرداند(، بوروکراسی اداری 
همه باعث شده است صادر کننده به این مساله فکر 
کند که واقعا در این ش��رایط چطور می شود صادر 
کرد؟ س��وال مهم دیگر این است که مگر صادرات 

- آن هم با اختلاف 25درصدی ارز نیمایی - چقدر 
س��ود دارد که فعال این عرصه پیه همه چیز را به 
ت��ن خود بمالد؟!  حداق��ل باید اجازه بدهند که در 
حوزه هایی اقدام ب��ه واردات کنند تا بتوانند مزیت 

داشته باشند.
لزوم همراهی دولت � 

تحلیلگر ارش��د بازارهای جهانی سنگ  در پاسخ 
به این س��وال که دول��ت در این زمینه چقدر همراه 
بوده است، گفت: متاسفانه از جمله مشکلات توسعه 
صادرات همواره بحث فشار بخش دولتی روی معادن 
کشور است که روند افزایشی داشته و  به هیچ وجه 
چهره خوشایندی ندارد. کمتر از 5 سال بیش از 24 
برابر حقوق دولتی  دریافت کرده اند. این مساله مشکل 
دارد ب��ه این خاطر که بهای قیمت فروش به میزان 
هزینه های تولید تعیین می شود که همگی افزایشی 
بوده است. به طور مثال هزینه های شرکت تولید کننده 
معدنی سال قبل برای هر تن سنگ حدود یک میلیون 
تومان بوده، ولی امسال با تورم بالای  60 درصد که با 
آن روبه رو هستیم، هزینه ها به یک میلیون و ششصد 
هزار تومان رسیده است، این در حالی است که وقتی 
دولت درصدی از قیمت تمام ش��ده را اعلام می کند 
به طور حتم تولید کننده ناچار است قیمت فروش را 
هم افزایش دهد تا بتواند هزینه هایش را کنترل کند، 
اما متاسفانه دولت روی تورم و  اثرات هزینه های تولید 
هم باز درصد خود را افزایش می دهد. با توجه به بررسی 
میزان سود به این نتیجه می رسیم که قیمت فروش 
در یک معدن نسبت به سال قبل تغییری نکرده، اما 
هزینه ها را اگر بررسی کنیم متوجه می شویم که در 

طول 2 سال به 100 درصد رسیده اند!
حاج سید جوادی ادامه داد: اگر دو سال قبل هزینه 
سنگ   700 هزار تومان تمام می شد، اما امروز همین 

 ب��ا اینک��ه صنعت س��نگ ب��ه  عنوان ی��ک بازار 
عظیم می تواند به س��ودآوری  و اشتغالزایی در 
کش��ور کمک کند، اما به  م��رور زمان این بازار و 
دس��ت  اندرکاران آن در مواجهه ب��ا چالش های 
اساسی اقتصادی و محدودیت ها دچار افت تولید 

و گاهی تعطیلی شده اند. 
تحریم  ه��ای داخل��ی و خارجی از جمل��ه مواردی 
هستند که به این موضوع دامن زده اند تاجایی 
که به کنایه گفته می ش��ود، ما سنگ را به دیگر 

کشورها هدیه می دهیم!
در این بین کش��ور ترکیه گوی س��بقت را از ما 
ربوده و با تمرکز بر صادرات پیش��تازی می کند. 
این کش��ور توانسته  با ظرفیت 12 میلیون تن 
تولید بیش از 11 میلیون تن را  فقط به صادرات 
اختص��اص دهد، اما ش��رایط برای ای��ران کاملا 
برعکس ترکیه اس��ت.  به این صورت که چیزی 
حدود 90 درصد تولید در بخش داخلی مصرف 
می ش��ود و  تنها 10 درص��د برای صادرات باقی 
می ماند! در ادامه به دلیل نوسان قیمت، مشکل 
تامی��ن ماش��ین آلات، تحریم ها و سیاس��ت های 
متناقص و تورم لجام گس��یخته شاهد مشکلات 
عدیده ای برای تاجران این حوزه هستیم تا جایی 
که ضمن اختلاف با دولت با معدنکار و کارخانه دار 

هم دچار چالش هستند.

مساله به یک و نیم میلیون تومان رسیده است. در واقع  
کشش بازار اجازه نداده تا فعال حوزه سنگ قیمت 
فروش را به همان میزان اضافه کند، در مقابل دولت 
چنین مساله مهمی را در نظر نمی گیرد. به عبارتی به 
صورت تصاعدی درآمد دولت از معادن بالاتر می رود، 
اما همه چیز بر  دوش معدنکار سربار می شود و در 
نهایت فعالیت معدنی را محدود می کنند.  اگر فشار 
حقوق دولتی را بررسی کنیم، متوجه می شویم که 
میزان درصد آن نسبت به 5 سال قبل بیش از 25 
برابر ش��ده، این در حالی است که هزینه های تولید 
به شدت افزایشی ش��ده اند. متاسفانه مدت هاست 
که بس��یاری از معادن ما با مش��کل فروش ، تولید ، 
ماشین آلات و بازار روبه رو شده اند و حالا بحث حقوق 

دولتی هم به مشکلات افزوده شده است.
تحلیلگر ارش��د بازارهای جهانی س��نگ ضمن 
انتقاد به مسائل موجود، افزود: وزارتخانه این سوال 
را از معدنکار نمی پرسد که در سال گذشته چند تن 
سنگ فروخته اید تا به میزان سنگی که فروخته شده 
حقوق دولتی پرداخت ش��ود، این درحالی است که 
بسیاری از معادن سنگ هستند که در طول یک سال 
گذشته شاید به اندازه یک دهم پروانه خود هم فروش 
نداشته اند، اما دولت مطرح می کند که پروانه شما در 
هر سال چه میزانی دارد و چقدر باید بر مبنای پروانه 
حقوق دولتی پرداخت شود و در نهایت قیمت روز را 
هم حساب می کنند!  فشارها به مرحله ای می رسد 
که ) به جز معادن خاص که تعدادشان به 60  مورد 
هم نمی رسد( معدنکار از توان تولید و پرداخت بدهی 
بر نمی آید و مجبور به توقف تولید می شود. در واقع 
همین امروز هم میزان پروانه صادره از طرف وزارت 
صمت برای معادن سنگ تزئینی 2100 مورد است 
که  عملا 1300 مورد آن تعطیل هستند، اما به مرور 
خواهیم دید که تولید 800 مورد دیگر نیز کاهشی 
خواهد ش��د.  مساله این اس��ت که در حال حاضر 
ظرفیت تولید سنگ  8/5 میلیون تن است که اگر 
به همین روال پیش برویم آمار کمتر هم می ش��ود. 
نتیجه مستقیم چنین تصمیماتی این است که هر 
چه فشار را بیشتر کنند، تعداد معادنی که نمی توانند 
فعالیت کنند و تعطیل می شوند نیز روند صعودی 

به خود  می گیرد.

راهکارهای رفع مشکل صادرات � 
تحلیلگر ارش��د بازارهای جهانی س��نگ  درباره 
راهکارهای رفع چالش های صادرات گفت: همیشه 
مطرح  می کنیم که سهم ما از بازارهای جهانی کم 
است. در این خصوص باز به همان مورد ترکیه اشاره 
می کنم؛ این کشور با ظرفیت 12 میلیون تن تولید 
بیش از 11 میلیون تن را  فقط به صادرات اختصاص 
داده است. به هر حال  مدت 30 سال است که ترک ها 
تلاش می کنند به این س��طح برسند و الان به این 
حجم از فرآوری رسیده اند که نصف آن را به صورت 
بل��وک صادر  و نصفش را هم ف��رآوری می کنند و 
حالا به رقم 2 میلیارد و دویست میلیون دلار دست 
یافته اند، این در حالی است که تقاضای بازار داخلی 
ترکیه آنقدرها زیاد نیس��ت و 10درصد تولید بازار 
داخلی را در بر می گیرد، اما شرایط برای ایران کاملا 
برعکس است؛  به این صورت که چیزی حدود 90 
درصد تولید در بخش داخلی مصرف می شود و  تنها 

10درصد برای صادرات باقی می ماند.  
با اینکه ما  پیک 13 میلیون تن تولید را داشته ایم، 
ام��ا الان ب��ه 8/5 میلیون تن رس��یده ایم. علاوه بر 

مش��کلاتی که باعث ش��ده به این ظرفیت برسیم، 
مساله این است که کشور 50 میلیون مترمربع در 
سال مصرف س��نگ دارد که اگر بخواهیم این نیاز 
را تامین کنیم چیزی از حجم تولید برای صادرات 

باقی نخواهد ماند.
حاج سیدجوادی تصریح کرد: ظرفیت تولید اسمی 
پروانه های استخراجی که کشور صادر کرده  چیزی 
حدود 30 میلیون تن اس��ت، درحالی که امروز  با 
8 میلی��ون تن پیش  می رویم. ب��ه این ترتیب اگر 
می خواهیم مشکل صادرات را حل کنیم نخست باید 
مشکل تولید را حل کرد. اگر می خواهیم به رقم های 
میلیاردی در صادرات دست یابیم باید تولید کشور به 
همان میزان افزایشی شود. مبنا را بر این بگذاریم که 
حداقل اگر می خواهیم به اندازه ترکیه وارد بازار شویم 
10 میلیون تن اضافه تولید برای بازار صادراتی داشته 
باشیم. برای این مساله باید در معادن کشور متمرکز 
شویم، ضمن اینکه خوشبختانه ظرفیت اضافه کردن 
10 میلیون تن را داریم تا بتوانیم 8 میلیون تن برای 
ب��ازار داخلی تولید و چندین براب��ر آن را هم برای 

بازارهای صادراتی در نظر بگیریم.

بر اساس آمارها، در 
 سال گذشته حدود

 40 درصد افت 
صادرات سنگ با تعرفه 
25- 15 داشته ایم که 
دلیل عمده آن تمرکز 
انحصاری به بازار چین و 
مقدار ناچیزی هم  بازار 
هندوستان بوده است، 
درحالی که با مابقی دنیا 
کاری نداشته ایم و به 
 هیچ جای دیگر 
صادر نکرده ایم
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گفت و گوی »جهان صنعت« با تحلیلگر ارشد بازارهای جهانی سنگ

بی ثباتی قیمت ها تجار سنگ را کلافه کرده است

سیامک حاج سیدجوادی تحلیلگر ارشد بازارهای 
جهانی س��نگ  به »جهان صنع��ت« گفت: با اینکه 
صنعت سنگ ایران مزیت نسبی دارد  و ما دومین 
تولید کننده سنگ های گروه آهکی در دنیا هستیم، 
اما صادرات ایران در این عرصه به شدت پایین است  
و می توان گفت که با سهم نزدیک به یک درصد نقش 
ناچیزی را ایفا می کند. موضوع بغرنج این است که 
این مساله  روز به روز سیر نزولی به خود گرفته و رو 
به افول است. متاسفانه ما تنها یاد گرفته ایم که مدام 
بر تعداد معادن س��نگ تاکید کنیم و بگوییم که 2 
هزار معدن سنگ در کشور داریم و  جزو بزرگ ترین 
تولیدکننده های سنگ دنیا هستیم! مساله مهم این 
است که با اینکه 5 هزار کارخانه سنگ بری در ایران 
وجود دارد، اما س��وال اینجاست که نتیجه صادرات 

به چه صورت است؟!
این فعال معدنی تصریح کرد:  بر اساس آمارها، 
در س��ال گذش��ته حدود 40 درص��د افت صادرات 
س��نگ با تعرفه 25- 15 داشته ایم که دلیل عمده 
آن تمرک��ز انحصاری به بازار چین و مقدار ناچیزی 
هم  بازار هندوستان بوده است، درحالی که با مابقی 
دنیا کاری نداش��ته ایم و به هی��چ جای دیگر صادر 
نکرده ایم. از طرف دیگر  با بررس��ی تعرفه 68- 20 
س��نگ های بریده ملاحظه می کنیم که 840 هزار 
تن سنگ بریده صادر کرده ایم که حدود 70 درصد 
آن به عراق با میانگین قیمت کمتر از 8 دلار صادر 
شده است! این در حالی است که برای هر مترمربع 
سنگی که تولید می شود در چرخه زنجیره فرآوری 
5 دلار سوبس��ید شامل بخش انرژی است و تنها 3 
دلار باب��ت ماده اولیه،  نیروی انس��انی، هزینه های 
تولید و ... دریافت می شود که خود به معنای هدیه 

سنگ های ایرانی است.

مقایسه میانگین قیمت صادراتی سنگ � 
تحلیلگر ارشد بازارهای جهانی سنگ  در مقایسه 
ش��رایط صادرات ایران  با کش��ورهای دیگر گفت: 
میانگین درآمد صادراتی سنگ های بریده در ایران 
9 دلار ب��وده، درحالی که میانگین قیمت صادرات 
ترکیه که پایین ترین قیمت سنگ بریده دنیاست، 
24 دلار است.  جالب اینکه میانگین  قیمت همین 
نوع سنگ در چین 36 دلار  است، لذا طبق آمارها  
ما کمتر از نصف قیمت ترکیه و چندین برابر ارزان تر 
از چین سنگ مان را می فروشیم؛ موضوعی که  نشان 
می دهد ما ضعیف هس��تیم و این ضعف ناش��ی از 
مشکلاتی است که از بخش معدن شروع می شود. ما 
در صادرات سنگ کشور مشکل داریم و به هیچ وجه 
تمرکزمان به بازارهای اصلی صادراتی نبوده اس��ت. 
متاسفانه صادرات ما در بخش های فرآوری شده به 
کشورهای همسایه محدود شده است، بنابراین 70 
درصد به عراق، ترکمنستان، دوبی، ترکیه و قزاقستان  
صادر می ش��ود که عملا  باعث ش��ده  به بازارهای 
اصلی شامل 20 کشور اروپایی مثل فرانسه، آلمان، 
کشورهای اس��کاندیناوی، اسپانیا و هلند صادراتی 

نداشته باشیم.
حاج سید جوادی تصریح کرد: ضعف ماشین آلات 
معدنی، تولید مشکل دار ماشین آلات بخش فرآوری،  
عدم امکان ورود ماشین آلات معدنی به ایران، اقلام 
مصرفی بالا، هزینه و قیمت تمام ش��ده قابل توجه، 
مشکلات خودتحریمی،  اختلاف ارز نیمایی و آزاد  
)صادرکننده را با مشکل روبه رو می کند که ارز حاصل 
از صادرات را چطور باید برگرداند(، بوروکراسی اداری 
همه باعث شده است صادر کننده به این مساله فکر 
کند که واقعا در این ش��رایط چطور می شود صادر 
کرد؟ س��وال مهم دیگر این است که مگر صادرات 

- آن هم با اختلاف 25درصدی ارز نیمایی - چقدر 
س��ود دارد که فعال این عرصه پیه همه چیز را به 
ت��ن خود بمالد؟!  حداق��ل باید اجازه بدهند که در 
حوزه هایی اقدام ب��ه واردات کنند تا بتوانند مزیت 

داشته باشند.
لزوم همراهی دولت � 

تحلیلگر ارش��د بازارهای جهانی سنگ  در پاسخ 
به این س��وال که دول��ت در این زمینه چقدر همراه 
بوده است، گفت: متاسفانه از جمله مشکلات توسعه 
صادرات همواره بحث فشار بخش دولتی روی معادن 
کشور است که روند افزایشی داشته و  به هیچ وجه 
چهره خوشایندی ندارد. کمتر از 5 سال بیش از 24 
برابر حقوق دولتی  دریافت کرده اند. این مساله مشکل 
دارد ب��ه این خاطر که بهای قیمت فروش به میزان 
هزینه های تولید تعیین می شود که همگی افزایشی 
بوده است. به طور مثال هزینه های شرکت تولید کننده 
معدنی سال قبل برای هر تن سنگ حدود یک میلیون 
تومان بوده، ولی امسال با تورم بالای  60 درصد که با 
آن روبه رو هستیم، هزینه ها به یک میلیون و ششصد 
هزار تومان رسیده است، این در حالی است که وقتی 
دولت درصدی از قیمت تمام ش��ده را اعلام می کند 
به طور حتم تولید کننده ناچار است قیمت فروش را 
هم افزایش دهد تا بتواند هزینه هایش را کنترل کند، 
اما متاسفانه دولت روی تورم و  اثرات هزینه های تولید 
هم باز درصد خود را افزایش می دهد. با توجه به بررسی 
میزان سود به این نتیجه می رسیم که قیمت فروش 
در یک معدن نسبت به سال قبل تغییری نکرده، اما 
هزینه ها را اگر بررسی کنیم متوجه می شویم که در 

طول 2 سال به 100 درصد رسیده اند!
حاج سید جوادی ادامه داد: اگر دو سال قبل هزینه 
سنگ   700 هزار تومان تمام می شد، اما امروز همین 

 ب��ا اینک��ه صنعت س��نگ ب��ه  عنوان ی��ک بازار 
عظیم می تواند به س��ودآوری  و اشتغالزایی در 
کش��ور کمک کند، اما به  م��رور زمان این بازار و 
دس��ت  اندرکاران آن در مواجهه ب��ا چالش های 
اساسی اقتصادی و محدودیت ها دچار افت تولید 

و گاهی تعطیلی شده اند. 
تحریم  ه��ای داخل��ی و خارجی از جمل��ه مواردی 
هستند که به این موضوع دامن زده اند تاجایی 
که به کنایه گفته می ش��ود، ما سنگ را به دیگر 

کشورها هدیه می دهیم!
در این بین کش��ور ترکیه گوی س��بقت را از ما 
ربوده و با تمرکز بر صادرات پیش��تازی می کند. 
این کش��ور توانسته  با ظرفیت 12 میلیون تن 
تولید بیش از 11 میلیون تن را  فقط به صادرات 
اختص��اص دهد، اما ش��رایط برای ای��ران کاملا 
برعکس ترکیه اس��ت.  به این صورت که چیزی 
حدود 90 درصد تولید در بخش داخلی مصرف 
می ش��ود و  تنها 10 درص��د برای صادرات باقی 
می ماند! در ادامه به دلیل نوسان قیمت، مشکل 
تامی��ن ماش��ین آلات، تحریم ها و سیاس��ت های 
متناقص و تورم لجام گس��یخته شاهد مشکلات 
عدیده ای برای تاجران این حوزه هستیم تا جایی 
که ضمن اختلاف با دولت با معدنکار و کارخانه دار 

هم دچار چالش هستند.

مساله به یک و نیم میلیون تومان رسیده است. در واقع  
کشش بازار اجازه نداده تا فعال حوزه سنگ قیمت 
فروش را به همان میزان اضافه کند، در مقابل دولت 
چنین مساله مهمی را در نظر نمی گیرد. به عبارتی به 
صورت تصاعدی درآمد دولت از معادن بالاتر می رود، 
اما همه چیز بر  دوش معدنکار سربار می شود و در 
نهایت فعالیت معدنی را محدود می کنند.  اگر فشار 
حقوق دولتی را بررسی کنیم، متوجه می شویم که 
میزان درصد آن نسبت به 5 سال قبل بیش از 25 
برابر ش��ده، این در حالی است که هزینه های تولید 
به شدت افزایشی ش��ده اند. متاسفانه مدت هاست 
که بس��یاری از معادن ما با مش��کل فروش ، تولید ، 
ماشین آلات و بازار روبه رو شده اند و حالا بحث حقوق 

دولتی هم به مشکلات افزوده شده است.
تحلیلگر ارش��د بازارهای جهانی س��نگ ضمن 
انتقاد به مسائل موجود، افزود: وزارتخانه این سوال 
را از معدنکار نمی پرسد که در سال گذشته چند تن 
سنگ فروخته اید تا به میزان سنگی که فروخته شده 
حقوق دولتی پرداخت ش��ود، این درحالی است که 
بسیاری از معادن سنگ هستند که در طول یک سال 
گذشته شاید به اندازه یک دهم پروانه خود هم فروش 
نداشته اند، اما دولت مطرح می کند که پروانه شما در 
هر سال چه میزانی دارد و چقدر باید بر مبنای پروانه 
حقوق دولتی پرداخت شود و در نهایت قیمت روز را 
هم حساب می کنند!  فشارها به مرحله ای می رسد 
که ) به جز معادن خاص که تعدادشان به 60  مورد 
هم نمی رسد( معدنکار از توان تولید و پرداخت بدهی 
بر نمی آید و مجبور به توقف تولید می شود. در واقع 
همین امروز هم میزان پروانه صادره از طرف وزارت 
صمت برای معادن سنگ تزئینی 2100 مورد است 
که  عملا 1300 مورد آن تعطیل هستند، اما به مرور 
خواهیم دید که تولید 800 مورد دیگر نیز کاهشی 
خواهد ش��د.  مساله این اس��ت که در حال حاضر 
ظرفیت تولید سنگ  8/5 میلیون تن است که اگر 
به همین روال پیش برویم آمار کمتر هم می ش��ود. 
نتیجه مستقیم چنین تصمیماتی این است که هر 
چه فشار را بیشتر کنند، تعداد معادنی که نمی توانند 
فعالیت کنند و تعطیل می شوند نیز روند صعودی 

به خود  می گیرد.

راهکارهای رفع مشکل صادرات � 
تحلیلگر ارش��د بازارهای جهانی س��نگ  درباره 
راهکارهای رفع چالش های صادرات گفت: همیشه 
مطرح  می کنیم که سهم ما از بازارهای جهانی کم 
است. در این خصوص باز به همان مورد ترکیه اشاره 
می کنم؛ این کشور با ظرفیت 12 میلیون تن تولید 
بیش از 11 میلیون تن را  فقط به صادرات اختصاص 
داده است. به هر حال  مدت 30 سال است که ترک ها 
تلاش می کنند به این س��طح برسند و الان به این 
حجم از فرآوری رسیده اند که نصف آن را به صورت 
بل��وک صادر  و نصفش را هم ف��رآوری می کنند و 
حالا به رقم 2 میلیارد و دویست میلیون دلار دست 
یافته اند، این در حالی است که تقاضای بازار داخلی 
ترکیه آنقدرها زیاد نیس��ت و 10درصد تولید بازار 
داخلی را در بر می گیرد، اما شرایط برای ایران کاملا 
برعکس است؛  به این صورت که چیزی حدود 90 
درصد تولید در بخش داخلی مصرف می شود و  تنها 

10درصد برای صادرات باقی می ماند.  
با اینکه ما  پیک 13 میلیون تن تولید را داشته ایم، 
ام��ا الان ب��ه 8/5 میلیون تن رس��یده ایم. علاوه بر 

مش��کلاتی که باعث ش��ده به این ظرفیت برسیم، 
مساله این است که کشور 50 میلیون مترمربع در 
سال مصرف س��نگ دارد که اگر بخواهیم این نیاز 
را تامین کنیم چیزی از حجم تولید برای صادرات 

باقی نخواهد ماند.
حاج سیدجوادی تصریح کرد: ظرفیت تولید اسمی 
پروانه های استخراجی که کشور صادر کرده  چیزی 
حدود 30 میلیون تن اس��ت، درحالی که امروز  با 
8 میلی��ون تن پیش  می رویم. ب��ه این ترتیب اگر 
می خواهیم مشکل صادرات را حل کنیم نخست باید 
مشکل تولید را حل کرد. اگر می خواهیم به رقم های 
میلیاردی در صادرات دست یابیم باید تولید کشور به 
همان میزان افزایشی شود. مبنا را بر این بگذاریم که 
حداقل اگر می خواهیم به اندازه ترکیه وارد بازار شویم 
10 میلیون تن اضافه تولید برای بازار صادراتی داشته 
باشیم. برای این مساله باید در معادن کشور متمرکز 
شویم، ضمن اینکه خوشبختانه ظرفیت اضافه کردن 
10 میلیون تن را داریم تا بتوانیم 8 میلیون تن برای 
ب��ازار داخلی تولید و چندین براب��ر آن را هم برای 

بازارهای صادراتی در نظر بگیریم.

اگر می خواهیم 
به اندازه ترکیه 

وارد بازار شویم 
10 میلیون تن 

اضافه تولید برای 
بازار صادراتی 
داشته باشیم. 

برای این مساله 
باید در معادن 
کشور متمرکز 

شویم، ضمن اینکه 
خوشبختانه ظرفیت 

اضافه کردن 10 
میلیون تن را 

داریم تا بتوانیم 
8 میلیون تن برای 

بازار داخلی تولید و 
چندین برابر آن را 
هم برای بازارهای 

صادراتی در نظر 
بگیریم
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ک��ه ش��رکت های صنعتی، معدن��ی، تولیدی، 
خدماتی، بیمه ای، س��رمایه گذاری، بانک ها و... 
براس��اس آن رتبه بندی می شوند و پس از آن 
500 شرکت برتر در 32 شاخص دیگر ارزیابی 
می شوند. شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن 
و فلزات موفق ش��د رتب��ه کلی 57 را در میان 
صد شرکت برتر کشور در سال 1401 به خود 
اختص��اص دهد و با کس��ب درآم��د عملیاتی 
تلفیق��ی )به عن��وان معیار همگن س��نجش 
ف��روش( 201 ه��زار و 633 میلی��ارد ریالی و 
ثبت بازده فروش 85 درصد در این سال مالی 
در رتبه نخس��ت ش��رکت های برتر گروه های 
س��رمایه گذاری مال��ی از نظر ش��اخص بازده 
فروش قرار بگیرد. درآمدهای جداگانه ومعادن 
حاصل از سرمایه گذاری در سهام شرکت ها در 
سال گذشته برابر با 132 هزار و 690 میلیارد 
ری��ال ب��وده و 876 میلیارد ریال نیز از س��ود 
فروش س��رمایه گذاری ها و س��ایر درآمدهای 
عملیاتی به دس��ت آمده است. با توجه به این 
مس��اله می توان گفت توسعه و بهبود عملکرد 
شرکت های زیرمجموعه مهم ترین عامل افزایش 
درآمدهای عملیاتی هلدینگ ومعادن به شمار 
می آید. عملکرد مطلوب مدیریتی شرکت های 
زیرمجموعه با دیدگاه رشد درآمدها و افزایش 
سودآوری، نتایج مثبت و قابل قبولی را برای این 

هلدینگ سرمایه گذاری رقم زده است.
شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
با شناسایی فرصت های موجود در بازار سرمایه 
و پیگیری مستمر در خصوص تغییر در پرتفوی 
سرمایه گذاری ها نسبت به تغییر سبد سهام و 
مش��ارکت در تامین مالی طرح ها و پروژه های 

شرکت های سرمایه پذیر اقدام کرده است.
 در س��ال های اخیر موض��وع رونق اقتصاد 
غیرنفت��ی و پررنگ ت��ر ک��ردن نقش توس��عه 
معادن در رونق اقتصادی بیش از گذشته مورد 
توجه قرار گرفته اس��ت. مطرح شدن تغییر در 
رویکرده��ا و رونده��ای برنامه اقتصادی کلان 
کشور موجب شده تا ش��رکت سرمایه گذاری 
توس��عه مع��ادن و فل��زات نی��ز ب��ا تغییر در 
رویکردهای س��رمایه گذاری، فعالیت های خود 
را ب��ر اس��تخراج کانه ه��ای فل��زی و تکمیل 
زنجی��ره ارزش صنایع معدنی و فلزی متمرکز 
کند. در حال حاضر این ش��رکت با ایجاد سبد 

سرمایه ای کم ریسک و پربازده، در نظر دارد تا 
درآمدزایی و س��ودآوری پایدار را محقق کند. 
بر همین اس��اس، ومعادن در سال های اخیر با 
حفظ ماهیت فعالیت خود، نسبت به پررنگ تر 
کردن نقش عملیاتی در صنایع معدنی و فلزی 
اهتمام ورزیده و اکنون ومعادن به عنوان یک 
شرکت مولد، نقشی سازنده در توسعه معادن 

و صنایع معدنی کشور ایفا می کند.
عامل بهبودبخش � 

شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
با توجه به نقش راهبردی و مهمی که در توسعه 
بخ��ش معدن و صنایع معدنی ایفا می کند، در 
نظر دارد تا سود حاصل از سرمایه گذاری های 
خ��ود را تا س��ال 1406 به ی��ک میلیارد دلار 

برساند.
 ای��ن هدف گ��ذاری با توجه ب��ه روند روبه 
رشد س��ود عملیاتی ومعادن انجام شده است 
و با توجه به س��رعت بالای پیشبرد برنامه های 
معدنی و صنعتی این ش��رکت و سود عملیاتی 
136 ه��زار و 548 میلی��ارد ریال��ی، با ارزش 
دلاری بیش از 300 میلیون دلاری در س��ال 
1401 تحقق س��ود یک میلی��ارد دلاری دور 
از انتظار نیس��ت. ومعادن به منظور دستیابی 
به این هدف افزایش  س��رمایه گذاری های خود 
در ح��وزه معدن و صنایع معدنی را به بیش از 
3/5 میلیارد دلار در دس��تور کار دارد و برنامه 
س��رمایه گذاری های این ش��رکت از هم اکنون 
آغاز شده اند. پروژه های در دست اقدام شرکت 
س��رمایه گذاری توس��عه معادن و فل��زات در 
حوزه توس��عه مع��ادن، صنعت ف��ولاد و مس 
دسته بندی می شوند. شرکت توسعه معدنی و 
صنعتی صبانور یکی از شرکت های زیرمجموعه 
ومعادن است که با توسعه اکتشافات معدنی و 
راه اندازی واحدهای تولید کنس��انتره و گندله 
س��نگ آهن اهداف هلدینگ را در حوزه معدن 

دنبال می کند. 
در این ش��رکت توس��عه زیرس��اخت ها نیز 
همزم��ان با اج��رای پروژه ها در دس��ت اقدام 
هستند. پروژه احداث کارخانه تولید کنسانتره 
س��نگ آهن صبانور با ظرفیت تولید سالانه 2 
میلیون تن محصول در س��ال جاری آغاز شده 
و تاکنون پیشرفت 2/5 درصدی داشته است. 
انجام ش��ده پیش بینی  برنامه ریزی  براس��اس 

می ش��ود که این طرح تا پایان سال 1404 به 
بهره برداری برس��د. پروژه احداث واحد احیای 
مستقیم آرتاویل با ظرفیت تولید 1/1 میلیون 
تن محصول نیز بر اساس برنامه ها در سال آینده 
به بهره برداری می رسد. ومعادن هفت طرح از 
48 طرح پیشران اقتصادی کشور را در دست 
اقدام دارد که با توجه به تمرکز به رفع چالش ها 
و از میان برداش��تن موانع پیشبرد در برنامه ها 
پیش بینی می ش��ود طرح های مذکور در زمان 
مقرر به بهره برداری برس��ند. پروژه بلوک دوم 
نیروگاه گازی سمنان با ظرفیت 366 مگاوات، 
اولین پروژه ای بود که ظرف کمتر از یک سال 
به بهره برداری رسید که رکورد بی نظیری را در 
تحقق برنامه های این شرکت به ثبت رساند و 
به نمادی از س��رعت تحقق برنامه های شرکت 

ومعادن تبدیل شد.
 پروژه های فولاد کردس��تان با س��هام 56 
درص��دی ومع��ادن که ش��امل واح��د احیای 
مس��تقیم با ظرفیت تولید سالانه یک میلیون 
و 600 ه��زار ت��ن آه��ن اس��فنجی و ذوب و 
فولادس��ازی هس��تند با ظرفیت تولید سالانه 
ی��ک میلیون تن فولاد نی��ز به ترتیب 22/91 
و 12/5 درصد پیش��رفت فیزیکی داش��ته اند. 
پ��روژه صباامی��د غرب نی��ز ب��ا ظرفیت یک 
میلی��ون تن گندل��ه پیش��رفت 47 درصدی 
داش��ته است. ومعادن سهم 25 درصدی واحد 
مس کنس��انتره جانجا با ظرفیت تولید سالانه 
130 هزار تن محص��ول را در اختیار دارد که 
سرمایه گذاری های آن 400 میلیون یورو برآورد 
ش��ده و تاکنون 8/3 درصد پیش��رفت داشته 
اس��ت. سیاست اصلی هلدینگ سرمایه گذاری 
توسعه معادن و فلزات تکمیل زنجیره ارزش و 
برقراری توازن در زنجیره ارزش بوده اس��ت و 
در سبد سهام این شرکت، سرمایه گذاری برای 
احداث واحدهای تامین کننده اقلام مصرفی نیز 

انجام می شود.
س��رمایه گذاری های این ش��رکت با رش��د 
تولی��د و تامین به موق��ع اقلام و مواد مصرفی 
شرکت ها موجب برطرف شدن الزامات توسعه 
و فراهم ش��دن زمینه رشد فروش و سودآوری 
می ش��ود، به طوری ک��ه در آین��ده می تواند 
منجر ب��ه ارتقای جایگاه ومعادن در گروه های 

سرمایه گذاری شود.

 کسب رتبه اول ومعادن در شاخص فروش در گروه های سرمایه گذاری و مالی

تلالوی نقش آفرینی

بررس��ی ش��اخص های فعالی��ت بنگاه های 
اقتصادی و رتبه بندی آنها از جنبه های مختلفی 
مانند جمع آوری اطلاعات، میزان تاثیرگذاری 
فعالیت بنگاه ها بر رشد اقتصادی و جهت گیری 
مناسب اهداف کلان کش��ور اهمیت دارد. در 
این راستا هر ساله فعالیت بنگاه های اقتصادی 
براساس 33 شاخص مورد بررسی قرار می گیرد 
و شرکت های برتر معرفی می شوند. در ارزیابی 
صد ش��رکت برتر ایران شرکت سرمایه گذاری 
توس��عه معادن و فلزات موفق به کس��ب رتبه 
برت��ر در ش��اخص بازده ف��روش در گروه های 
س��رمایه گذاری و مالی ش��د. این هلدینگ با 
تمرکز بر توسعه بخش معدن و تکمیل زنجیره 
ارزش در نظر دارد تا س��ال 1406 س��ود یک 
میلیارد دلاری را محقق کند. در این خصوص 
طرح های توسعه ای متعددی شامل پروژه های 
فولاد کردستان، تولید کنسانتره و گندله صبانور 

و... در دست اقدام هستند.
در فعالیت های اقتصادی و صنعتی، بررسی و 
ارزیابی عملکرد بنگاه ها علاوه بر کسب اطلاعات 
مفید از محیط کسب وکار و شفاف سازی فضای 
فعالیت آنها، منجر به شناسایی وضعیت فعلی 
شرکت ها و رقبایشان می شود. این امر همچنین 
فض��ای رقاب��ت را در هر کس��ب وکاری بهبود 

می بخشد و از نتایج آن برای برنامه ریزی کلان 
کشورها استفاده می شود.

 بنابراین ارزیابی عملکرد سازمان ها براساس 
معیارها و شاخص های مختلف در حوزه تولید، 
فروش، س��ودآوری، به��ره وری، عملک��رد و... 
با شناس��اندن رقبا با یکدیگ��ر، نه تنها فضای 
رقابتی تری را برای س��ازمان ها ایجاد می کند، 
بلک��ه این رقاب��ت تنگاتنگ منجر ب��ه بهبود 
عملکرد و پررنگ تر شدن فعالیت های صنعتی، 
اقتصادی، سرمایه گذاری و... در اقتصاد کشور 
می شود. علاوه بر این، ارزیابی عملکرد شرکت ها 
منجر ب��ه جهت گیری فعالیت های اقتصادی و 
زمینه ساز ترسیم دورنمای روشنی برای آینده 
می ش��ود. بر همین اس��اس، هر ساله عملکرد 
شرکت ها در کش��ور طبق شاخص های کمی 
و کیف��ی ارزیابی می ش��ود و رتبه های برتر در 
ه��ر ش��اخص و در گروه های مختل��ف مالی، 
س��رمایه گذاری، معدنی، صنعت��ی و... معرفی 

می شوند.
شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
)ومع��ادن( که از برجس��ته ترین هلدینگ های 
سرمایه گذاری در حوزه معدن و صنایع معدنی 
کشور به ش��مار می آید، در سال مالی 1401 
موفق شد عنوان رتبه برتر شاخص بازده فروش 

را در میان گروه های س��رمایه گذاری مالی به 
خ��ود اختص��اص دهد. ش��اخص های فروش، 
بسیاری از عوامل کمی و کیفی، درونی و بیرونی 
هر س��ازمان را مورد بررسی قرار می دهند و به 
صورت مستقیم تعاملات یک بنگاه را در توسعه 

و رشد اقتصادی کشور نشان می دهند. 
علاوه بر این، تغییرات مثبت این ش��اخص، 
زمینه ورود بنگاه های بزرگ )با فروش بالا( را 
به عرصه رقابت جهانی میس��ر می کند. تمرکز 
ومعادن بر سرمایه گذاری و توسعه بخش معدن 
و تکمی��ل حلقه های زنجی��ره صنایع معدنی، 
نه تنها منجر به کس��ب رتبه نخس��ت شاخص 
ب��ازده ف��روش و رونق بخش مع��دن و صنایع 
معدنی ش��ده، بلک��ه با محقق ش��دن اهداف 
و برنامه ه��ا، این ش��رکت را در زم��ره برترین 

شرکت های کشور قرار داده است.
یک دستاورد ارزشمند � 

در رتبه بندی صد ش��رکت برت��ر ایران که 
Fortune« انجام  مشابه رتبه بندی » 500
می ش��ود، معیارها و شاخص های مختلفی در 
حوزه های رشد س��ازمان، سودآوری، عملکرد، 
به��ره وری، صادرات، نقدینگ��ی، بدهی و بازار 

مورد بررسی قرار می گیرد.
عملک��رد ف��روش، اولین ش��اخصی اس��ت 

شرکت 
سرمایه گذاری 

توسعه معادن و 
فلزات با شناسایی 
فرصت های موجود 

در بازار سرمایه 
و پیگیری مستمر 

در خصوص 
تغییر در پرتفوی 
سرمایه گذاری ها 
نسبت به تغییر 

سبد سهام و 
مشارکت در 

تامین مالی طرح ها 
و پروژه های 
شرکت های 

سرمایه پذیر اقدام 
کرده است

شرکت سرمایه گذاری 
توسعه معادن و 
فلزات )ومعادن( 
که از برجسته ترین 
هلدینگ های 
سرمایه گذاری در حوزه 
معدن و صنایع معدنی 
کشور به شمار می آید، 
در سال مالی 1401 
موفق شد عنوان رتبه 
برتر شاخص بازده 
فروش را در میان 
گروه های سرمایه گذاری 
 مالی به خود 
اختصاص دهد
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ک��ه ش��رکت های صنعتی، معدن��ی، تولیدی، 
خدماتی، بیمه ای، س��رمایه گذاری، بانک ها و... 
براس��اس آن رتبه بندی می شوند و پس از آن 
500 شرکت برتر در 32 شاخص دیگر ارزیابی 
می شوند. شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن 
و فلزات موفق ش��د رتب��ه کلی 57 را در میان 
صد شرکت برتر کشور در سال 1401 به خود 
اختص��اص دهد و با کس��ب درآم��د عملیاتی 
تلفیق��ی )به عن��وان معیار همگن س��نجش 
ف��روش( 201 ه��زار و 633 میلی��ارد ریالی و 
ثبت بازده فروش 85 درصد در این سال مالی 
در رتبه نخس��ت ش��رکت های برتر گروه های 
س��رمایه گذاری مال��ی از نظر ش��اخص بازده 
فروش قرار بگیرد. درآمدهای جداگانه ومعادن 
حاصل از سرمایه گذاری در سهام شرکت ها در 
سال گذشته برابر با 132 هزار و 690 میلیارد 
ری��ال ب��وده و 876 میلیارد ریال نیز از س��ود 
فروش س��رمایه گذاری ها و س��ایر درآمدهای 
عملیاتی به دس��ت آمده است. با توجه به این 
مس��اله می توان گفت توسعه و بهبود عملکرد 
شرکت های زیرمجموعه مهم ترین عامل افزایش 
درآمدهای عملیاتی هلدینگ ومعادن به شمار 
می آید. عملکرد مطلوب مدیریتی شرکت های 
زیرمجموعه با دیدگاه رشد درآمدها و افزایش 
سودآوری، نتایج مثبت و قابل قبولی را برای این 

هلدینگ سرمایه گذاری رقم زده است.
شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
با شناسایی فرصت های موجود در بازار سرمایه 
و پیگیری مستمر در خصوص تغییر در پرتفوی 
سرمایه گذاری ها نسبت به تغییر سبد سهام و 
مش��ارکت در تامین مالی طرح ها و پروژه های 

شرکت های سرمایه پذیر اقدام کرده است.
 در س��ال های اخیر موض��وع رونق اقتصاد 
غیرنفت��ی و پررنگ ت��ر ک��ردن نقش توس��عه 
معادن در رونق اقتصادی بیش از گذشته مورد 
توجه قرار گرفته اس��ت. مطرح شدن تغییر در 
رویکرده��ا و رونده��ای برنامه اقتصادی کلان 
کشور موجب شده تا ش��رکت سرمایه گذاری 
توس��عه مع��ادن و فل��زات نی��ز ب��ا تغییر در 
رویکردهای س��رمایه گذاری، فعالیت های خود 
را ب��ر اس��تخراج کانه ه��ای فل��زی و تکمیل 
زنجی��ره ارزش صنایع معدنی و فلزی متمرکز 
کند. در حال حاضر این ش��رکت با ایجاد سبد 

سرمایه ای کم ریسک و پربازده، در نظر دارد تا 
درآمدزایی و س��ودآوری پایدار را محقق کند. 
بر همین اس��اس، ومعادن در سال های اخیر با 
حفظ ماهیت فعالیت خود، نسبت به پررنگ تر 
کردن نقش عملیاتی در صنایع معدنی و فلزی 
اهتمام ورزیده و اکنون ومعادن به عنوان یک 
شرکت مولد، نقشی سازنده در توسعه معادن 

و صنایع معدنی کشور ایفا می کند.
عامل بهبودبخش � 

شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
با توجه به نقش راهبردی و مهمی که در توسعه 
بخ��ش معدن و صنایع معدنی ایفا می کند، در 
نظر دارد تا سود حاصل از سرمایه گذاری های 
خ��ود را تا س��ال 1406 به ی��ک میلیارد دلار 

برساند.
 ای��ن هدف گ��ذاری با توجه ب��ه روند روبه 
رشد س��ود عملیاتی ومعادن انجام شده است 
و با توجه به س��رعت بالای پیشبرد برنامه های 
معدنی و صنعتی این ش��رکت و سود عملیاتی 
136 ه��زار و 548 میلی��ارد ریال��ی، با ارزش 
دلاری بیش از 300 میلیون دلاری در س��ال 
1401 تحقق س��ود یک میلی��ارد دلاری دور 
از انتظار نیس��ت. ومعادن به منظور دستیابی 
به این هدف افزایش  س��رمایه گذاری های خود 
در ح��وزه معدن و صنایع معدنی را به بیش از 
3/5 میلیارد دلار در دس��تور کار دارد و برنامه 
س��رمایه گذاری های این ش��رکت از هم اکنون 
آغاز شده اند. پروژه های در دست اقدام شرکت 
س��رمایه گذاری توس��عه معادن و فل��زات در 
حوزه توس��عه مع��ادن، صنعت ف��ولاد و مس 
دسته بندی می شوند. شرکت توسعه معدنی و 
صنعتی صبانور یکی از شرکت های زیرمجموعه 
ومعادن است که با توسعه اکتشافات معدنی و 
راه اندازی واحدهای تولید کنس��انتره و گندله 
س��نگ آهن اهداف هلدینگ را در حوزه معدن 

دنبال می کند. 
در این ش��رکت توس��عه زیرس��اخت ها نیز 
همزم��ان با اج��رای پروژه ها در دس��ت اقدام 
هستند. پروژه احداث کارخانه تولید کنسانتره 
س��نگ آهن صبانور با ظرفیت تولید سالانه 2 
میلیون تن محصول در س��ال جاری آغاز شده 
و تاکنون پیشرفت 2/5 درصدی داشته است. 
انجام ش��ده پیش بینی  برنامه ریزی  براس��اس 

می ش��ود که این طرح تا پایان سال 1404 به 
بهره برداری برس��د. پروژه احداث واحد احیای 
مستقیم آرتاویل با ظرفیت تولید 1/1 میلیون 
تن محصول نیز بر اساس برنامه ها در سال آینده 
به بهره برداری می رسد. ومعادن هفت طرح از 
48 طرح پیشران اقتصادی کشور را در دست 
اقدام دارد که با توجه به تمرکز به رفع چالش ها 
و از میان برداش��تن موانع پیشبرد در برنامه ها 
پیش بینی می ش��ود طرح های مذکور در زمان 
مقرر به بهره برداری برس��ند. پروژه بلوک دوم 
نیروگاه گازی سمنان با ظرفیت 366 مگاوات، 
اولین پروژه ای بود که ظرف کمتر از یک سال 
به بهره برداری رسید که رکورد بی نظیری را در 
تحقق برنامه های این شرکت به ثبت رساند و 
به نمادی از س��رعت تحقق برنامه های شرکت 

ومعادن تبدیل شد.
 پروژه های فولاد کردس��تان با س��هام 56 
درص��دی ومع��ادن که ش��امل واح��د احیای 
مس��تقیم با ظرفیت تولید سالانه یک میلیون 
و 600 ه��زار ت��ن آه��ن اس��فنجی و ذوب و 
فولادس��ازی هس��تند با ظرفیت تولید سالانه 
ی��ک میلیون تن فولاد نی��ز به ترتیب 22/91 
و 12/5 درصد پیش��رفت فیزیکی داش��ته اند. 
پ��روژه صباامی��د غرب نی��ز ب��ا ظرفیت یک 
میلی��ون تن گندل��ه پیش��رفت 47 درصدی 
داش��ته است. ومعادن سهم 25 درصدی واحد 
مس کنس��انتره جانجا با ظرفیت تولید سالانه 
130 هزار تن محص��ول را در اختیار دارد که 
سرمایه گذاری های آن 400 میلیون یورو برآورد 
ش��ده و تاکنون 8/3 درصد پیش��رفت داشته 
اس��ت. سیاست اصلی هلدینگ سرمایه گذاری 
توسعه معادن و فلزات تکمیل زنجیره ارزش و 
برقراری توازن در زنجیره ارزش بوده اس��ت و 
در سبد سهام این شرکت، سرمایه گذاری برای 
احداث واحدهای تامین کننده اقلام مصرفی نیز 

انجام می شود.
س��رمایه گذاری های این ش��رکت با رش��د 
تولی��د و تامین به موق��ع اقلام و مواد مصرفی 
شرکت ها موجب برطرف شدن الزامات توسعه 
و فراهم ش��دن زمینه رشد فروش و سودآوری 
می ش��ود، به طوری ک��ه در آین��ده می تواند 
منجر ب��ه ارتقای جایگاه ومعادن در گروه های 

سرمایه گذاری شود.

 کسب رتبه اول ومعادن در شاخص فروش در گروه های سرمایه گذاری و مالی

تلالوی نقش آفرینی

بررس��ی ش��اخص های فعالی��ت بنگاه های 
اقتصادی و رتبه بندی آنها از جنبه های مختلفی 
مانند جمع آوری اطلاعات، میزان تاثیرگذاری 
فعالیت بنگاه ها بر رشد اقتصادی و جهت گیری 
مناسب اهداف کلان کش��ور اهمیت دارد. در 
این راستا هر ساله فعالیت بنگاه های اقتصادی 
براساس 33 شاخص مورد بررسی قرار می گیرد 
و شرکت های برتر معرفی می شوند. در ارزیابی 
صد ش��رکت برتر ایران شرکت سرمایه گذاری 
توس��عه معادن و فلزات موفق به کس��ب رتبه 
برت��ر در ش��اخص بازده ف��روش در گروه های 
س��رمایه گذاری و مالی ش��د. این هلدینگ با 
تمرکز بر توسعه بخش معدن و تکمیل زنجیره 
ارزش در نظر دارد تا س��ال 1406 س��ود یک 
میلیارد دلاری را محقق کند. در این خصوص 
طرح های توسعه ای متعددی شامل پروژه های 
فولاد کردستان، تولید کنسانتره و گندله صبانور 

و... در دست اقدام هستند.
در فعالیت های اقتصادی و صنعتی، بررسی و 
ارزیابی عملکرد بنگاه ها علاوه بر کسب اطلاعات 
مفید از محیط کسب وکار و شفاف سازی فضای 
فعالیت آنها، منجر به شناسایی وضعیت فعلی 
شرکت ها و رقبایشان می شود. این امر همچنین 
فض��ای رقاب��ت را در هر کس��ب وکاری بهبود 

می بخشد و از نتایج آن برای برنامه ریزی کلان 
کشورها استفاده می شود.

 بنابراین ارزیابی عملکرد سازمان ها براساس 
معیارها و شاخص های مختلف در حوزه تولید، 
فروش، س��ودآوری، به��ره وری، عملک��رد و... 
با شناس��اندن رقبا با یکدیگ��ر، نه تنها فضای 
رقابتی تری را برای س��ازمان ها ایجاد می کند، 
بلک��ه این رقاب��ت تنگاتنگ منجر ب��ه بهبود 
عملکرد و پررنگ تر شدن فعالیت های صنعتی، 
اقتصادی، سرمایه گذاری و... در اقتصاد کشور 
می شود. علاوه بر این، ارزیابی عملکرد شرکت ها 
منجر ب��ه جهت گیری فعالیت های اقتصادی و 
زمینه ساز ترسیم دورنمای روشنی برای آینده 
می ش��ود. بر همین اس��اس، هر ساله عملکرد 
شرکت ها در کش��ور طبق شاخص های کمی 
و کیف��ی ارزیابی می ش��ود و رتبه های برتر در 
ه��ر ش��اخص و در گروه های مختل��ف مالی، 
س��رمایه گذاری، معدنی، صنعت��ی و... معرفی 

می شوند.
شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
)ومع��ادن( که از برجس��ته ترین هلدینگ های 
سرمایه گذاری در حوزه معدن و صنایع معدنی 
کشور به ش��مار می آید، در سال مالی 1401 
موفق شد عنوان رتبه برتر شاخص بازده فروش 

را در میان گروه های س��رمایه گذاری مالی به 
خ��ود اختص��اص دهد. ش��اخص های فروش، 
بسیاری از عوامل کمی و کیفی، درونی و بیرونی 
هر س��ازمان را مورد بررسی قرار می دهند و به 
صورت مستقیم تعاملات یک بنگاه را در توسعه 

و رشد اقتصادی کشور نشان می دهند. 
علاوه بر این، تغییرات مثبت این ش��اخص، 
زمینه ورود بنگاه های بزرگ )با فروش بالا( را 
به عرصه رقابت جهانی میس��ر می کند. تمرکز 
ومعادن بر سرمایه گذاری و توسعه بخش معدن 
و تکمی��ل حلقه های زنجی��ره صنایع معدنی، 
نه تنها منجر به کس��ب رتبه نخس��ت شاخص 
ب��ازده ف��روش و رونق بخش مع��دن و صنایع 
معدنی ش��ده، بلک��ه با محقق ش��دن اهداف 
و برنامه ه��ا، این ش��رکت را در زم��ره برترین 

شرکت های کشور قرار داده است.
یک دستاورد ارزشمند � 

در رتبه بندی صد ش��رکت برت��ر ایران که 
Fortune« انجام  مشابه رتبه بندی » 500
می ش��ود، معیارها و شاخص های مختلفی در 
حوزه های رشد س��ازمان، سودآوری، عملکرد، 
به��ره وری، صادرات، نقدینگ��ی، بدهی و بازار 

مورد بررسی قرار می گیرد.
عملک��رد ف��روش، اولین ش��اخصی اس��ت 

شرکت 
سرمایه گذاری 

توسعه معادن و 
فلزات با شناسایی 
فرصت های موجود 

در بازار سرمایه 
و پیگیری مستمر 

در خصوص 
تغییر در پرتفوی 
سرمایه گذاری ها 
نسبت به تغییر 

سبد سهام و 
مشارکت در 

تامین مالی طرح ها 
و پروژه های 
شرکت های 

سرمایه پذیر اقدام 
کرده است

شرکت سرمایه گذاری 
توسعه معادن و 
فلزات )ومعادن( 
که از برجسته ترین 
هلدینگ های 
سرمایه گذاری در حوزه 
معدن و صنایع معدنی 
کشور به شمار می آید، 
در سال مالی 1401 
موفق شد عنوان رتبه 
برتر شاخص بازده 
فروش را در میان 
گروه های سرمایه گذاری 
 مالی به خود 
اختصاص دهد
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گفت وگوی »جهان صنعت« با سید حمید حسینی 

به سختی تولید می کنیم، با مشقت صادرات

 � آقای حس�ینی ممن�ون که دع�وت ما را 
پذیرفتید. پتروشیمی ها امسال سال سختی را 
پشت سر گذاشتند؛ از تغییر قوانین و مقررات 
درباره نرخ خوراک گرفته تا کاهش قیمت های 
صادراتی در بازار جهانی. آیا مساله دیگری بوده 
که بخواهی�م از آن به عنوان مهم ترین چالش 

صنعت پتروشیمی در سال 1402 یاد کنیم؟ 
پیشاپیش نوروز  1403 را که با بهار قرآن یعنی 
ماه رمضان مصادف شده تبریک می گویم و امیدوارم 
سال جدید برای ملت ایران سالی همراه با سعادت، 
خوشبختی و شادکامی باشد و رنج و مشقت هایی که 
سال 1402 داشتیم به پایان برسد. پیش از پاسخ به 
این سوال لازم است که درباره روزنامه »جهان صنعت« 
نظرم را بگویم. از نظر من روزنامه »جهان صنعت« پایگاه 
و حامی صنعت بخش خصوصی است. کمتر روزنامه ای 
داریم که رویکردش به طرف بخش خصوصی باشد 
و دلنگرانی های بخش خصوصی مدنظرش باش��د، 
شجاعانه بنویسد و نقد کند. ممکن است بسیاری از 
روزنامه ها در مسائل سیاسی نقد کنند، ولی نظرات 
کارشناس��ی کمتر می تواند در بحث های اقتصادی 
ورود کن��د. از این نظر هم ش��جاعت و هم ورود این 

رس��انه به بحث های کارشناس��ی در حوزه اقتصاد، 
روزنامه »جهان صنعت« را از بقیه روزنامه ها متمایز 

کرده است. 
یک��ی از معضلات صنعت پتروش��یمی بی ثباتی 
قوانین و مقررات است. امسال هم شاهد این بی ثباتی 
در قوانی��ن به خصوص درباره نرخ خ��وراک بودیم. 
علاوه بر تغییر فرمول خوراک موضوع تغییر قوانین 
مربوط به عوارض و مالیات هم پیش آمد. قطعا چنین 
بی ثباتی ای به برنامه های بلند مدت این صنعت ضربه 
می زند و جذابیت سرمایه گذاری در این صنعت را از 
بین می برد، در حالی که صنعت پتروشیمی جذاب ترین 
صنعت برای جذب سرمایه گذاری داخلی و خارجی 
است. امسال با افزایش قیمت خوراک پتروشیمی ها 
مواجه بودیم و نهایتا دولت به این جمع بندی رسید 

که فرمولی برای خوراک در نظر بگیرد.
این فرمول تازه داشت از سوی واحدهای پتروشیمی 
جا می افتاد و بر این مبنا برنامه ریزی و سرمایه گذاری 
می کردند که ناگه��ان در بودجه 1403 پیش بینی 
کردند 25درص��د قیمت خوراک مت��ان واحدهای 
پتروشیمی افزایش یابد؛ یعنی قیمت هر مترمکعب گاز 
خوراک پتروشیمی ها از 5600 تومانی ناگهان 8000 

تومان شود. از طرف دیگر برای اولین بار با وجود اینکه 
در قانون ارزش افزوده و قانون مالیات بحث بازگشت 
ارزش اف��زوده صادرات را داریم، مصوب کردند که در 
سال آینده ارزش افزوده را برای صادرات فرآورده های 
نفتی، محصولات پتروش��یمی، ف��ولادی و معدنی 
بازگشت ندهند! از آنجا که ارزش افزوده به 10 درصد 
افزایش پیدا کرده، قطعا قیمت تمام شده واحدهای 
پتروشیمی را به شدت برای صادرات افزایش می دهد 
و می تواند بر بازار صادراتی محصولات پتروشیمی اثر 

بگذارد که این تغییر پیاپی قوانین مساله ساز است. 
پتروشیمی ها در این سال ها مهم ترین صنایع ارزآور 
کش��ور بودند، اما به جای تش��ویق دیدیم که مرتب 
همه مش��وق های صادراتی، معافیت ها و جایزه های 
صادراتی آنها را حذف کردند و اخیرا مش��غول تنبیه 
صادرکنندگان هستند و صادرات را مشمول مالیات 

کردند. 
مس��اله دیگر وضع قانون عوارض صادراتی است 
که برای س��ال آینده هم تکمیل تر شده است؛ یعنی 
ارزش اف��زوده ک��ه همه دنیا برای صنای��ع صادراتی 
برمی گرداند، مجلس ما تصمیم گرفته برگشت داده 
نشود. امیدواریم شورای نگهبان و مجمع تشخیص 

هر چقدر فروش نفت خام ایران امسال در بهترین شرایط خود به سر می برد، اما پتروشیمی ها سال سختی را پشت سر گذاشتند. از تحریم های خارجی 
گرفته تا تغییر مداوم قوانین و مقررات که باعث شد در مقطعی قیمت سهام پتروشیمی ها در بورس به شدت افت کند. امسال شاید بیشترین حجم انتقاد 

و نامه نگاری را هم پتروشیمی ها با دولت داشتند؛ هم برای قیمت خوراک و هم تصمیم دولت برای گرفتن مالیات و عوارض صادراتی.
صنعت نفت با وجود شرایط سختی که داشت، سال نسبتا خوبی را پشت سر گذاشت و درآمدهایی که برای کشور به ارمغان آورد، همچنان این صنعت را 
مهم ترین و پردرآمدترین صنعت کشور قرار داده است. با این وجود، در درون صنعت نفت مسائل و مشکلات فراوان است. هم ناترازی ها وضعیت را سخت 
کرده و هم کمبود منابع برای سرمایه گذاری. با این وجود چراغ صادرات این صنعت هنوز روشن است که جای امیدواری دارد. نظرات سیدحمید حسینی 

سخنگوی اتحادیه صادرکنندگان نفت، گاز و پتروشیمی درباره کارنامه صنعت نفت از نگاه بخش خصوصی را با هم بخوانیم.

هستی عبادی

یکی از معضلات صنعت 
پتروشیمی بی ثباتی 
قوانین و مقررات 
است. امسال هم شاهد 
این بی ثباتی در قوانین 
به خصوص درباره نرخ 
خوراک بودیم. علاوه بر 
تغییر فرمول خوراک 
موضوع تغییر قوانین 
مربوط به عوارض و 
مالیات هم پیش آمد
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مصلح��ت این قانون را تصویب نکن��د، زیرا صراحتا 
بر خلاف قانون مالیات هاست که اخیرا اصلاح، مصوب 
و ابلاغ ش��ده اس��ت. اگر این قانون برگشت بخورد، 
بخ��ش بزرگ��ی از نگرانی های صنعت پتروش��یمی 

برطرف می شود.
 � آیا امسال این تغییر قوانین علی الظاهر روی 

صادرات پتروشیمی ها تاثیر گذاشته است؟
 بله، پیش بینی این اس��ت که امس��ال صادرات 
پتروش��یمی دو میلیارد دلار نسبت به سال گذشته 
کمتر شود که بخشی به خاطر کاهش ارزش نفت و 
محصولات پتروشیمی و بخشی هم به خاطر کاهش 
صادرات بوده اس��ت. در پلیمرها و س��ایر فرآورده ها 
کاهش صادرات داشتیم و از پنج قلم صادراتی کشور 
که شامل اوره، متانول، پلیمرها، آروماتیک ها و سایر 
فرآورده های پتروشیمی تا 9 ماهه امسال شش میلیارد 
دلار صادرات انجام شده است. اگر بخشی از گاز مایع 
صادراتی که واحدهای پتروش��یمی تولید می کنند 
را نیز به آن اضافه کنیم حداکثر صادراتمان هش��ت 
میلیارد دلار در 9 ماهه امس��ال می ش��ود که قطعا 
امسال نمی توانیم به رقم های سال گذشته برسیم، در 
حالی که مدت مش��ابه سال قبل یعنی 9 ماهه سال 
گذشته، صادرات همین پنج قلم بیش از هشت میلیارد 
دلار بوده اس��ت که با اضافه کردن صادرات گاز مایع 
یا LPG این میزان به حدود 10 میلیارد دلار رسیده 
بود. امیدوارم این روند تغییرات و تصمیمات دولت و 
مجلس با راه اندازی رگولاتوری در صنعت پتروشیمی 
سر و سامان بگیرد و شاهد تغییر و تحولات در این 

صنعت نباشیم. 
 � ب�ه گواه آماره�ای رس�می و گزارش های 
جهان�ی، وضعیت صادرات نفت ایران امس�ال 
بهتر از سال قبل بوده؛ تا جایی که اخیرا روزنامه 
نیک�ی ژاپن از رکورد زنی ص�ادرات نفت ایران 
خبر داده اس�ت. همزمان با خبر افزایش حجم 
صادرات، خبرهایی هم درباره بالا بودن میزان 
تخفیف های فروش نفت مطرح می ش�ود که با 
توجه به گزارش های بانک مرکزی، نشان می دهد 
این میزان افزایش صادرات لزوما باعث افزایش 

درآمدهای صادراتی حاصل از فروش نفت نشده 
است. با توجه به کاهش قیمت نفت پیش بینی 

شما از فروش نفت در سال آینده چیست؟ 
برای اولین بار گمرک آمار صادرات نفت را اعلام 
کرد. س��ال های قبل س��ازمان برنام��ه رقمی اعلام 
می کرد و معلوم نمی ش��د سهم دولت از فروش نفت 
یا کل صادرات نفت چقدر است. هیچ منبع درست و 
حسابی آمار نفت را اعلام نمی کرد. خبرگزاری فارس 
ادع��ا کرد که درآمد صادرات نفت برای ش��ش ماهه 
امسال 26 میلیارد دلار بوده است. اگر همین رقم را 
ملاک قرار دهیم یعنی تا پایان سال 52 میلیارد دلار 
درآمد نفت خواهیم داش��ت، حال آنکه آمار گمرک 
برای 9 ماهه امسال می گوید حدود 30 میلیارد دلار 
صادرات داشتیم؛ یعنی ماهی سه میلیارد دلار که تا 
پایان سال، قاعدتا باید به 39 تا 40 میلیارد دلار برسد 
که نشان دهنده این است که صادرات نفت 10 درصد 
نسبت به سال گذشته افزایش یافته است. سال گذشته 
کل درآمد نفتی ما 37 میلیارد دلار بوده است. امسال 
که 9 ماهه 10 درصد افزایش داشته، امیدواریم به 40 
میلیارد دلار برسد. اگر آمار صادرات گاز و فرآورده را هم 
به این رقم اضافه کنیم، امسال صادرات می تواند درآمد 

50 میلیارد دلاری را برای کشور به ثبت برساند.
اگر دولت از این درآمد، س��هم صندوق توس��عه 
مل��ی، نفت و مناطق محروم را اختصاص بدهد، رقم 
دندانگیری به دولت نمی رسد؛ در این حد است که ارز 
مورد نیاز کالاهای اساسی را تامین کند. کشور سالانه 
نیاز به حدود 18 تا 20 میلیارد دلار کالای اساسی دارد، 
بنابراین سهم دولت از این حجم از صادرات بیش از این 
نخواهد بود. اگر مبنا را آماری که گمرک اعلام کرده 
قرار دهیم، از تقسیم این درآمد بر سهم دولت، رقمی در 
حدود سیصد هزار بشکه در روز سهم بودجه می شود، 
این در حالی است که دولت در بودجه سال آینده سهم 
فروش نفت را یک میلیون و چهارصد هزار بشکه در 

نظر گرفته که شامل نفت و میعانات است.
با توجه به این مفروضات پیش بینی می کنم که با 
توجه به توان فعلی با بهترین شرایط، سه میلیون و 
چهارصد هزار بشکه نفت تولید کنیم. اگر حدود دو 

میلیون از این میزان تولید به پالایشگاه ها اختصاص 
یابد، یک میلیون و س��یصد هزار بشکه بیشتر برای 
صادرات نداریم. به نظر می رسد اولویت کشور افزایش 
ظرفیت های تولید اس��ت. با توج��ه به توصیه مقام 
معظم رهبری که از وارد کننده بنزین انتقاد کردند، در 
شرایطی که منابع محدود داریم اگر بنا باشد سبک و 
سنگین کنیم که پالایشگاه بسازیم یا افزایش ظرفیت 
تولید بدهیم، صرفه اقتصادی این است که در تولید 

هزینه کنیم. 
امسال قیمت جهانی نفت 10 تا 11 درصد نسبت 
به سال گذشته کاهش یافت. ظاهرا افزایش صادرات 
توانس��ته کاهش قیمت سال گذشته را جبران کند؛ 
البته پیش بینی ها این نیست که عرضه نفت متعادل 
است، زیرا بازار نفت بازاری نیست که بگوییم تقاضا 
بیش از عرضه است. اوپک پیش بینی کرده دو میلیون 
و دویست هزار بشکه تقاضا افزایش می یابد، در مقابل 
آژانس بین المللی انرژی می گوید یک میلیون و دویست 
هزار بش��که افزایش می یابد. با توجه به اینکه آمریکا 
افزایش تولید خواهد داش��ت و کانادا، برزیل، گویان، 
ایران، قطر، ونزوئلا و لیبی توان افزایش ظرفیت دارند، 
به نظر می رس��د تنها مس��اله ای که در سال جدید 
می��لادی می تواند بازار نف��ت را در بازار بالا نگه دارد 
حوادث ژئوپلیتیک و درگیری هاست. پیش بینی ها هم 
از قیمت نفت بین 82 تا 85 حکایت دارد. با توجه به 
اینکه مجبوریم برای فروش نفت تخفیفی قائل شویم 
شاید بتوانیم درآمدی که در بودجه سال آینده دیده 

شده را تامین کنیم که بعید است اتفاق بیفتد. 
 � همان طور که اش�اره کردید، نفت ایران با 
وجود تخفیف های فراوان با مشکل دیگری هم 
روبه رو است و آن نرخ بالای اجاره نفتکش هاست. 
از آنجا که نفت ایران را نفتکش هایی موسوم به 
ناوگان اشباح جابه جا می کنند یا نفت ایران را 
به اصطلاح کشتی به کشتی کرده و به مشتری 
تحویل می دهند، علاوه بر هزینه های بالا با رقیب 
بزرگی مثل روس�یه هم روبه رو شده اند. یعنی 
روس ها بعد از تحریم برای فروش نفت شان به 
ناوگان اشباح روی آورده اند و این مساله باعث 

در بازار صادراتی 
هم با مشکل مواجه 

بودیم به این 
دلیل که سولفور 

میعانات گازی ایران 
بالاست، بسیاری از 

بنادر اجازه تخلیه 
میعانات گازی ایران 

را نمی دادند و در 
نتیجه مجبور بودیم 

این محصولات را در 
کشتی های قدیمی 
و تانکرهای بزرگ 

بارگیری و روی دریا 
نگهداری کنیم تا 
زمانی که مشتری 

پیدا شود
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افزای�ش هزینه های ایران ش�ده اس�ت. گفته 
می شود ناوگان اشباح به دلیل قیمت های بیشتر 
روس�یه، هم قیمت حمل خود را بالا برده و هم 
نفت ایران روی دریا می ماند تا نوبتش برسد و 
این موضوع منجر به افزایش هزینه فروش شده 

است. آیا این موضع صحت دارد؟ 
س��ال های قبل چیزی حدود صد میلیون بشکه 
نف��ت خام روی دریا و مق��دار زیادی میعانات گازی 
روی کشتی ها داشتیم، زیرا نمی توانستیم نفت خام را 
صادر کنیم. تصمیم این شد که تولید تا دو میلیون و 
هشتصد هزار بشکه کم شود؛ یعنی در حدی که نیاز 
پالایشگاه ها تامین شود. درباره گاز و میعانات گازی 
به سبب اینکه در زمستان به گاز نیاز داریم و مخازن 
هم نداریم، امکان کاهش تولید نبود، لذا پالایشگاه های 
گازی کشور با تمام ظرفیت کار کردند و روزانه هفتصد 
تا هفتصد و پنجاه هزار بش��که میعانات گازی تولید 
کردند که حدود پانصد هزار بش��که در پالایش��گاه 
ستاره خلیج فارس پتروشیمی بوری بوعلی و واحدهای 
پتروپالایشی مصرف کردیم و روزانه صد هزار بشکه 

ظرفیت صادراتی داشتیم. 
در ب��ازار صادراتی هم با مش��کل مواجه بودیم به 
این دلیل که س��ولفور میعانات گازی ایران بالاست، 
بسیاری از بنادر اجازه تخلیه میعانات گازی ایران را 
نمی دادند و در نتیجه مجبور بودیم این محصولات را 
در کشتی های قدیمی و تانکرهای بزرگ بارگیری و 
روی دریا نگهداری کنیم تا زمانی که مشتری پیدا شود. 
طی یک س��ال و نیم گذشته این شرایط تا حدودی 
تغییر یافته و حجم محصولات روی آب ایران کاهش 
پیدا کرده است. به ادعای وزارت نفت هیچ محموله  
سرگردانی در تانکرها نداریم؛ حتی نفت خام هم روی 
آب نداریم. سال گذشته اعلام شد نفت خام به پایان 
رس��یده و در بهار امسال اعلام کردند میعانات گازی 
روی آب نداریم. حتی می گویند فروش نفت ایران از 
طریق کشتی به کشتی انجام نمی شود و خریداران 
پذیرفتند که خودشان بیایند و از خارک بارگیری کنند 
و محموله را ببرند. میعانات گازی مان هم سر و سامان 
گرفته است. آمار صادراتمان بالا نیست و مصرف داخل 
افزایش یافته، اما به میزانی که داریم و در عس��لویه 
شیرین سازی شده و تحویل مشتری ها شود. در حال 
حاضر برای میعانات گازی مشتری داریم، ولی میعانات 

گازی ای نداریم که به آنها تحویل دهیم. 
 � امسال طبق قانون بودجه قرار بود بخشی از 
فروش نفت توسط نهاد ها و اشخاص انجام شود؛ 
آیا به نظر شما این تصمیم باعث شد که فروش 
نفت افزایش یابد؟ آیا فسادی هم در این راستا 

اتفاق افتاده است؟
به طور قطع نمی توان گفت در نهادهای نظامی یا 
قرارگاه ها که درگیر فروش نفت هستند، فساد اتفاق 
افتاده اس��ت و باید نظارت کلی روی کارشان انجام 
شود. ممکن است در جاهایی از تراستی ها یا شرکت ها 
رانتی داش��ته و اس��تفاده کرده باشند و اتفاقاتی هم 
افتاده باشد، اما حسنی که این کار داشت این بود که 
پرسنل نفت و مدیر نفت حاضر شدند ریسک کنند. 
نهادها و قرارگاه ها این ظرفیت را داشتند که بار را بر 
دوش بگیرند و بفروشند. ما شاهد بودیم برای اولین بار 
نفت خام ایران با میعانات گازی ادغام شد و محصول 
جدیدی به دست آمد. ابتکاراتی که به خرج دادند و 
تنوع عرضه باعث شد خریداران دسترسی آسان تری 
به فروشنده ها پیدا کنند، بنابراین معتقدم این روش 
جواب داد و موفقیت آمیز بود. ورود نهادها باعث شد 
هر چه توان تولید داریم علی رغم اینکه شرکت نفت 

و نفت ایران تحریم اس��ت، عرضه کنیم و بفروشیم. 
بخشی از افزایش فروش به خاطر تنوع عرضه کننده ها 
و بخش��ی هم به خاطر سیاس��ت های بایدن بود که 
چشمش را روی فروش نفت ایران در بازارهای جهانی 
بست. این دو عامل باعث شد صادرات نفت ما که در 
سال های گذشته در حد چهارصد، پانصد هزار بشکه 
بوده، طبق آمار گمرک به یک میلیون و سیصد هزار 

بشکه برسد. 
 � در سالی که رو به پایان است، پتروشیمی ها 
هم مشمول تحریم های گسترده آمریکا شدند؛ 

چقدر این تحریم ها کارساز بودند؟ 
مهم ترین اثر تحریم ه��ا روی بازارهای صادراتی 
ش��رکت های پتروشیمی بود. از کل بازار پتروشیمی 
ایران 70 درصد بازار پتروشیمی به چین، 10 تا 11 
درص��د به هن��د، 10 درصد به امارات، پنج درصد به 
ترکیه و پنج درصد هم به بقیه بازارها محدود ش��ده 
است. قیمت های ما 10 تا 15 درصد زیر قیمت های 
بازار جهانی است. بازار، بازار خریدار است و ما به عنوان 
فروشنده خیلی نتوانسته ایم نقش بازی کنیم. مجبوریم 
تابع سیاست های خریداران باشیم. شاید تحریم ها در 
تجارت پتروشیمی به خاطر تنوع بازارها در برخی جاها 
لطمه زده باشد، اما مهم ترین لطمه در بحث تامین 
مالی و تکنولوژی مورد نیاز توسعه صنعت پتروشیمی 
اتفاق افتاد و از اینجا ضربه خوردیم. برنامه ای که برای 
توسعه صنعت پتروشیمی شروع کرده بودیم که بر 
مبنای آن زنجیره صنعت پتروشیمی را تکمیل کنیم، 
در زنجیره سوم ناکام ماند. در زنجیره اول و دوم روی 
محصول نهایی رفتیم و نتوانستیم کالای مورد نیازی 
را ک��ه خیلی از صنای��ع دارند، مرتب کنیم. به اندازه 
صادرات محصولات پتروش��یمی واردات محصولات 
پتروشیمی داریم ولی نتوانستیم حلقه سوم صنعت 

پتروشیمی را تکمیل کنیم. 
 � مس�اله دیگری که امس�ال صنعت نفت با 
آن دس�ت به گریبان بود، ناترازی بنزین است. 
همان طور که شما هم اشاره کردید، مقام معظم 
رهبری هم نس�بت ب�ه واردات بنزین به دولت 
هشدار دادند که چرا باید کشوری که تا پارسال 
صادرکنن�ده بنزین بوده، به واردکننده تبدیل 
شود. به نظر ش�ما، آیا طرح هایی که در دست 
اجراس�ت مثل محدودیت س�وخت گیری و... 
می تواند موجب کنترل مصرف ش�ود؟ راهکار 

شما چیست؟ 
با توجه به توان پالایشگاه های کشور، حداکثر تولید 
می تواند 115 میلیون لیتر باشد. بعضی روزها میزان 
تولید کشور تا 140 میلیون لیتر هم بالا رفته است، 
اما مصرف بیش از این ارقام است. امسال با وجودی 
که بودجه واردات بنزین حدود 600 میلیون دلار در 
نظر گرفته شد، واردات بیش از 600 میلیون دلار بوده 
است. البته بخشی از طریق تهاتر تامین شده است. 
سال آینده دو میلیارد دلار منابع برای واردات بنزین 

در نظر گرفته شده که نگران کننده است. 
دول��ت بای��د بتوان��د از طریق کنت��رل مصرف، 
بهینه سازی خودروها یا جلوگیری از قاچاق این روند 
افزایشی مصرف را کنترل کند. مثلا بگوید نمی توانم 
بنزین سوپر تولید کنم و اجازه بدهد بنزین سوپر وارد 
و به قیمت واقعی عرضه شود. چه معنی دارد کسی که 
توان خرید بنزین سوپر دارد دولت به او سوبسید بدهد. 
به اعتقاد من دولت باید در مرحله اول بگوید بخش 
خصوصی می تواند بنزین سوپر وارد کند و خودش هم 
توزیع کند. با این روش، دولت می تواند حداقل چهار تا 
پنج میلیون لیتر مصرف روزانه را کنترل کند و کاهش 

بدهد. البته اخیرا شرکت پخش و پالایش اجازه داده 
پنج درصد اتانول در بنزین استفاده کنند. اتانول الکلی 
غذایی است و ضرری برای محیط زیست ندارد. شاید 
بتوان با ترکیب اتانول و متانول تولید بنزین را افزایش 
داد و نگرانی کمبود بنزین تا حدودی برطرف شود، 
اما این راهکارها موقت است و باید راهکارهای اساسی 

را اجرایی کرد. 
 � با وجودی که ناترازی بنزین داریم، اما ایران 
همچنان به افغانس�تان بنزی�ن صادر می کند. 
جالب این است که خبرهایی هم از بازگرداندن 
محموله های بنزین ایران از طریق طالبان مطرح 
می شود. دقیقا چه نوع بنزینی صادر می شود؟ 

یکسری محصول بنزین تولید پالایشگاهی داریم 
و بخشی از تولید بنزین هم در پتروپالایشگاه ها تولید 
می شود. در بخش پالایشگاهی توان صادرات نداریم 
و دو س��ال اس��ت که از بازار صادرات خارج شده ایم. 
در یکسری پتروپالایش��گاه ها مثل اراک یا بوعلی و 
مینی ریفاینری ها محصولی تولید می کنند که کارکرد 
بنزین را دارد و به آن هیدروکربن س��بک می گوییم. 
این محصولات صادر می شوند. معمولا این محصول 
از میعانات گازی تولید می شود. میعانات گازی یک 
نوع نفت سبک است و PIA بالای 37 الی 38 دارد. 
این محصول ب��ا حداقل پالایش امکان تولید بنزین 
را دارد. بنزین��ی که صادر می ش��ود عمدتا این نوع 
بنزین است که به بازارهای کشورهای همسایه مثل 
افغانستان، پاکس��تان یا امارات صادر می شود. آنچه 
باع��ث بازگرداندن محموله های بنزی��ن ایران از مرز 
افغانستان می شود، عموما این نوع از محصولات است. 
البته این نوع بنزین هم خریدار دارد و برحسب تقاضا 
صادر می شود. ممکن است اتفاقاتی مثل بازگرداندن 
ی��ک محمول��ه رخ دهد، اما خیلی نمی ش��ود گفت 
بحث اس��تاندارد و کیفیت است. بیشتر بحث روابط 
ش��خصی خریداران با دولت افغانستان است که این 
اتفاقات می افتد. در نظر داشته باشید این محصولات 
مشتری های خود را دارند، حتی اگر بازار افغانستان 
نباشد به بازار امارات ارسال می شود و از آنجا به بازار 

آفریقا می رود. 
 � وزیر نفت در آغاز به کار دولت س�یزدهم 
اع�لام کرد که صنعت نفت به رقمی حدود 200 
میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد. به دنبال 
آن دولت کنسرس�یومی از نهادها و بانک ها را 
برای تامین سرمایه توسعه میادین نفت ایجاد 
ک�رد که اخیرا هم مقام معظم رهبری نس�بت 
به عدم حضور بخ�ش خصوصی در پروژه های 
نفتی به وزارت نفت انتقاد کرده اند. به نظر شما 
با ادامه این وضعیت یعنی خشکسالی نقدینگی 
توسعه میادین مشترک به چه سرنوشتی دچار 

می شوند؟
قطعا کمبود نقدینگی طرح های توسعه ای صنعت 
نفت را دچار مشکل خواهد کرد، ولی راه حلی که در 
برنامه هفتم تصویب ش��د شاید بتواند کمی راهگشا 
باش��د. اولا به میادین مش��ترک اجازه داده شود که 
بتوانند با سرمایه داران داخلی و خارجی وارد مشارکت 
ش��وند. این تصمیم برای اولین بار قرار است اجرایی 
شود. راهکار دوم اجازه بدهیم سرمایه گذاران داخلی یا 
خارجی در بخش بالادست پتروشیمی ها و پالایشگاه ها 
سرمایه گذاری و از محل تولید محصول، خوراک خود 
را استفاده کنند. این کار سبب می شود مجتمع های 
پتروشیمی مثل کرمانش��اه یا بندر امام هزینه های 
تولیدشان پایین بیاید و متقابلا سرمایه گذاران خارجی 
هم علاقه مند می شوند در حوزه های بالادستی نفت و 

گاز ایران سرمایه گذاری کنند. گفته شده تا پنج درصد 
افزایش ظرفیت بر عهده شرکت های e&p باشد. شاید 
بتوانیم از طریق منابع داخلی یا چاپ و انتشار اوراق 
میادین کوچک کش��ور را توسعه دهیم و کمبود گاز 

برای واحدهای تولید را جبران کنیم. 
 � سال آینده قرارداد گاز ایران با ترکیه تمام 
می شود، باتوجه به کمبود گاز و افزایش جهانی 
قیمت گاز، چه رقمی برای تمدید قرارداد گازی 

به نفع ما خواهد بود؟ 
در ق��رارداد با عراق و ترکی��ه فرمول داریم. البته 
ق��رارداد عراق بهتر از قرارداد ترکیه اس��ت و مقرون 
به صرفه است که به عراق گاز صادر کنیم. ضمن اینکه 
می توانیم در زمستان به عراق گاز ندهیم؛ چون عراق، 
گاز ایران را برای نیروگاه می خرد و عمده مصرف این 
کشور در 8، 9 ماه گرم سال است و در نتیجه کاهش 
صادرات گاز به عراق در زمستان فشار چندانی به این 
کشور وارد نمی کند، اما آب و هوای ترکیه مثل ماست 
و در زمستان به گاز نیاز دارد. با توجه به ناترازی گاز در 
ایران در آینده اگر نتوانیم گاز بیشتری تولید کنیم برای 
صادرات به این کشور به مشکل برمی خوریم. البته در 
قرارداد حجم گاز مشخص شده و حتی می توانیم در 
برخی ماه ها بیشتر و در برخی ماه ها کمتر گاز صادر 
کنیم. ترکیه اعلام آمادگی کرده اولا خرید گازش را 
دو براب��ر کند و حج��م واردات گاز از ایران را افزایش 
 دهد، اما چون ظرفیت خط لوله فعلی جوابگو نیست، 
پیشنهاد داده ظرفیت جدیدی از سلماس ایجاد شود. 
این کشور حتی اعلام آمادگی کرده در میادین گازی 
ایران سرمایه گذاری کند. اگر ترکیه این کار را انجام 

دهد حتما این قرارداد مقرون به صرفه خواهد بود.
مساله مهم این است که ما باید هر طور که هست 
خود را در بازارهای جهانی نگه داریم، چون قرار نیست 
همیشه در این شرایط بمانیم. اگر تولید گاز افزایش 
یابد، حتی می توانیم حداقل 50 درصد صادرات گاز 
را افزایش دهیم. طبق برنامه، دولت متعهد است یک 
میلیارد و دویست هزار متر مکعب تولید گاز کشور را 
افزایش بدهد. به همین س��بب هم لازم است دولت 

شرایط را برای این افزایش تولید فراهم کند. 
قیمت گاز صادراتی چقدر است؟ � 

الان بالاترین قیمتی که به پتروشیمی ها می دهیم 
12 سنت است و به عراق 33 سنت می فروشیم، لذا 
به صرفه است که به عراق صادرات داشته باشیم. ضمن 
اینکه در روابط بین دو کشور، صادرات گاز می تواند به 
عنوان یک اهرم کارساز باشد به همین دلیل هم باید 

این قرارداد را حفظ کنیم.

همان طور که اش�اره کردید ناترازی و افت  � 
فشار در میدان گازی پارس جنوبی مشکل ساز 
ش�ده اس�ت. پیش بینی ها حکایت از آن دارد 
که در سال های آینده چالش برانگیز باشد. چه 

باید کرد؟ 
ما برای استخراج گاز مشکلی نداریم، حتی پمپی 
هم لازم نداریم که بخواهد از دل زمین گاز استخراج 
کن��د. گاز به طور طبیعی خارج می ش��ود. این قدر 
فشارش بالاس��ت که از س��ر چاه به پالایشگاه های 
گازی منتقل می شود. بعد از اینکه گاز تصفیه شد و 
می خواهیم به خط لوله بفرستیم مجبوریم ایستگاه های 
فشار گاز داشته باشیم تا گاز را در شبکه کمپرس کند. 
مشکل آنجا ایجاد می شود که حجم ذخایر گازی کم 
می شود و فشار چاه های گاز کاهش می یابد؛ یعنی گاز 
تا سر چاه می آید، ولی این قدر توان ندارد که بخواهد 
از سر چاه به پالایشگاه منتقل شود. مشکل اینجاست 

و باید برای حل این مشکل فکر اساسی شود.
 سکوهای نفتی ای که ساخته شده، سکوهای دو سه 
هزار تنی است که بتوانیم در آنجا استخراج و منتقل 
کنیم. مادامی که بخواهیم دستگاه کمپرسور را سر 
چاه بگذاریم تا فش��ار گاز را زیاد و آن را منتقل کند 
باید حجم و تناژ سکوها افزایش یابد یا باید بتوانیم دو 
س��ه سکو بسازیم و به هم وصل کنیم. برای این کار 
نیاز به تکنولوژی ساخت سکوهای هفت، هشت هزار 
تنی داریم. مشکل دیگر مربوط به کمپرسورهاست. 
کمپرسورهای تولید داخل نداریم که بتوانند این حجم 
تولید گاز را جا به جا کنند. از هر فاز پارس جنوبی 25 
میلیون متر مکعب گاز استخراج می شود. وزارت نفت 
مدعی اس��ت که با سازندگان داخلی مذاکره کرده تا 
بتواند از ظرفیتشان استفاده کند، البته با چینی ها و 
روس ها هم برای حل مشکل فشار افزایی می توانیم به 
توافق برسیم تا با تمام ظرفیت از چاه های پارس جنوبی 

استفاده کنیم. 
پیش بینی شما از وضعیت صنعت پتروشیمی  � 

در سال آینده چیست؟
همان طور که اش��اره ش��د، در 9 ماهه امسال در 
مجموع 14 میلیارد دلار صادرات فرآورده های نفتی 
و محصولات پتروشیمی داشتیم، در حالی که در سال 
گذش��ته 16 میلیارد و 969 میلیون دلار بود؛ یعنی 
صادراتمان حدود دو میلیارد و دویست میلیون دلار 
کاهش پیدا کرده است. در صادرات فرآورده های نفتی 
کاهش نداشتیم و در قیر و گاز مایع شرایط افزایشی 
بوده است. عمده کاهش ما در صنعت پتروشیمی بوده 
است. در 9 ماهه امسال 6771000 تن متانول صادر 

کردیم که ارزشش پانصد و پنج میلیون دلار بود، در 
حالی که سال گذشته کمتر صادر کرده بودیم. 

دومین محصول صادراتی ما امس��ال، اوره بود که 
س��ه میلیون و نهصد هزار تن صادر ش��د، در حالی 
که سال گذشته سه میلیون و هشتصد هزار تن بود؛ 
یعنی امسال اوره هم بیشتر صادر شده است. امسال 
یک میلیارد و صد و هشتاد و شش میلیون دلار درآمد 
داشتیم و سال گذشته دو میلیارد درآمد داشتیم. در 
پلیمرها امسال یک میلیارد و نهصد و شصت و پنج 
میلیون دلار صادرات داشتیم، در حالی که سال گذشته 
دو و نیم میلیارد دلار صادرات داشتیم. از نظر وزنی یک 
میلیون و نهصد و شصت و پنج میلیون تن صادرات 
داشتیم، در حالی که سال گذشته دو میلیون و پانصد 

هزار تن صادرات داشتیم.
 وضعیت در آروماتیک ها به شدت کاهشی بود و 
چهارصد هزار تن به ارزش دویست و هشتاد و هفت 
میلیون دلار صادر کردیم، در حالی که سال گذشته 
شش��صد و پنجاه و یک هزار تن صادر کردیم. دلیل 
این کاهش هم این بود که از بخش��ی از محصولات 
آروماتیک ه��ا مث��ل رافینل پخ��ش و پالایش برای 
افزایش تولید بنزین استفاده کرده و جلوی صادرات 
پتروشیمی نوری را گرفته است تا به مصرف داخلی 
برسد. در نتیجه دویست و پنجاه و یک هزار تن از حجم 
صادرات کم شده و ارزش صادرات هم امسال نسبت 

به سال گذشته تقریبا نصف شده است.
در س��ایر فرآورده های پتروش��یمی امسال 968 
میلیون دلار صادرات داش��تیم، این در حالی اس��ت 
که س��ال گذشته 864 میلیون دلار داشتیم. امسال 
وضعیت در س��ایر اقلام بهتر بوده است. در گاز مایع 
وضعیت خوبی داشتیم. هفت و نیم میلیون تن گاز 
مایع به ارزش سه و نیم میلیارد دلار صادر کردیم، در 
حالی که سال گذشته پنج میلیون و نهصد هزار تن 
به ارزش چهار میلیارد و دویست و نود و دو میلیون 
دلار صادر کردیم که ارزش کاهشی داشتیم، اما وزنی 
افزایش داشتیم. اگر امسال خیلی تلاش کنیم شاید 
به 10 میلیارد دلار برسیم. سال گذشته در مجموع 
ص��ادرات گاز، فرآورده ه��ای نفتی و پتروش��یمی از 
50 میلی��ارد دلار صادرات 25 میلیارد دلار صادرات 
مجموعه نفت و گاز و پتروشیمی بود. امسال که رو 
به پایان است، متوسط صادرات ماهانه چهار میلیارد 
دلار است و احتمالا 12 ماه 48 میلیارد دلار می شود. 
هم صادرات مجموع کش��ور کم می شود و هم سهم 
نفت، گاز و پتروشیمی در صادرات بیشتر از 22 میلیارد 

دلار نخواهد شد. به طور قطع نمی توان 
گفت در نهادهای نظامی 
یا قرارگاه ها که درگیر 
فروش نفت هستند، 
فساد اتفاق افتاده 
است و باید نظارت 
کلی روی کارشان انجام 
شود. ممکن است در 
جاهایی از تراستی ها یا 
شرکت ها رانتی داشته 
و استفاده کرده باشند 
و اتفاقاتی هم افتاده 
باشد، اما حسنی که 
این کار داشت این 
بود که پرسنل نفت و 
مدیر نفت حاضر شدند 
ریسک کنند

ما برای استخراج 
گاز مشکلی نداریم، 
حتی پمپی هم لازم 
نداریم که بخواهد 

از دل زمین گاز 
استخراج کند. گاز 

به طور طبیعی خارج 
می شود. این قدر 
فشارش بالاست 
که از سر چاه به 

پالایشگاه های گازی 
منتقل می شود. بعد 
از اینکه گاز تصفیه 

شد و می خواهیم 
به خط لوله 

بفرستیم مجبوریم 
ایستگاه های فشار 
گاز داشته باشیم 
تا گاز را در شبکه 

کمپرس کند
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افزای�ش هزینه های ایران ش�ده اس�ت. گفته 
می شود ناوگان اشباح به دلیل قیمت های بیشتر 
روس�یه، هم قیمت حمل خود را بالا برده و هم 
نفت ایران روی دریا می ماند تا نوبتش برسد و 
این موضوع منجر به افزایش هزینه فروش شده 

است. آیا این موضع صحت دارد؟ 
س��ال های قبل چیزی حدود صد میلیون بشکه 
نف��ت خام روی دریا و مق��دار زیادی میعانات گازی 
روی کشتی ها داشتیم، زیرا نمی توانستیم نفت خام را 
صادر کنیم. تصمیم این شد که تولید تا دو میلیون و 
هشتصد هزار بشکه کم شود؛ یعنی در حدی که نیاز 
پالایشگاه ها تامین شود. درباره گاز و میعانات گازی 
به سبب اینکه در زمستان به گاز نیاز داریم و مخازن 
هم نداریم، امکان کاهش تولید نبود، لذا پالایشگاه های 
گازی کشور با تمام ظرفیت کار کردند و روزانه هفتصد 
تا هفتصد و پنجاه هزار بش��که میعانات گازی تولید 
کردند که حدود پانصد هزار بش��که در پالایش��گاه 
ستاره خلیج فارس پتروشیمی بوری بوعلی و واحدهای 
پتروپالایشی مصرف کردیم و روزانه صد هزار بشکه 

ظرفیت صادراتی داشتیم. 
در ب��ازار صادراتی هم با مش��کل مواجه بودیم به 
این دلیل که س��ولفور میعانات گازی ایران بالاست، 
بسیاری از بنادر اجازه تخلیه میعانات گازی ایران را 
نمی دادند و در نتیجه مجبور بودیم این محصولات را 
در کشتی های قدیمی و تانکرهای بزرگ بارگیری و 
روی دریا نگهداری کنیم تا زمانی که مشتری پیدا شود. 
طی یک س��ال و نیم گذشته این شرایط تا حدودی 
تغییر یافته و حجم محصولات روی آب ایران کاهش 
پیدا کرده است. به ادعای وزارت نفت هیچ محموله  
سرگردانی در تانکرها نداریم؛ حتی نفت خام هم روی 
آب نداریم. سال گذشته اعلام شد نفت خام به پایان 
رس��یده و در بهار امسال اعلام کردند میعانات گازی 
روی آب نداریم. حتی می گویند فروش نفت ایران از 
طریق کشتی به کشتی انجام نمی شود و خریداران 
پذیرفتند که خودشان بیایند و از خارک بارگیری کنند 
و محموله را ببرند. میعانات گازی مان هم سر و سامان 
گرفته است. آمار صادراتمان بالا نیست و مصرف داخل 
افزایش یافته، اما به میزانی که داریم و در عس��لویه 
شیرین سازی شده و تحویل مشتری ها شود. در حال 
حاضر برای میعانات گازی مشتری داریم، ولی میعانات 

گازی ای نداریم که به آنها تحویل دهیم. 
 � امسال طبق قانون بودجه قرار بود بخشی از 
فروش نفت توسط نهاد ها و اشخاص انجام شود؛ 
آیا به نظر شما این تصمیم باعث شد که فروش 
نفت افزایش یابد؟ آیا فسادی هم در این راستا 

اتفاق افتاده است؟
به طور قطع نمی توان گفت در نهادهای نظامی یا 
قرارگاه ها که درگیر فروش نفت هستند، فساد اتفاق 
افتاده اس��ت و باید نظارت کلی روی کارشان انجام 
شود. ممکن است در جاهایی از تراستی ها یا شرکت ها 
رانتی داش��ته و اس��تفاده کرده باشند و اتفاقاتی هم 
افتاده باشد، اما حسنی که این کار داشت این بود که 
پرسنل نفت و مدیر نفت حاضر شدند ریسک کنند. 
نهادها و قرارگاه ها این ظرفیت را داشتند که بار را بر 
دوش بگیرند و بفروشند. ما شاهد بودیم برای اولین بار 
نفت خام ایران با میعانات گازی ادغام شد و محصول 
جدیدی به دست آمد. ابتکاراتی که به خرج دادند و 
تنوع عرضه باعث شد خریداران دسترسی آسان تری 
به فروشنده ها پیدا کنند، بنابراین معتقدم این روش 
جواب داد و موفقیت آمیز بود. ورود نهادها باعث شد 
هر چه توان تولید داریم علی رغم اینکه شرکت نفت 

و نفت ایران تحریم اس��ت، عرضه کنیم و بفروشیم. 
بخشی از افزایش فروش به خاطر تنوع عرضه کننده ها 
و بخش��ی هم به خاطر سیاس��ت های بایدن بود که 
چشمش را روی فروش نفت ایران در بازارهای جهانی 
بست. این دو عامل باعث شد صادرات نفت ما که در 
سال های گذشته در حد چهارصد، پانصد هزار بشکه 
بوده، طبق آمار گمرک به یک میلیون و سیصد هزار 

بشکه برسد. 
 � در سالی که رو به پایان است، پتروشیمی ها 
هم مشمول تحریم های گسترده آمریکا شدند؛ 

چقدر این تحریم ها کارساز بودند؟ 
مهم ترین اثر تحریم ه��ا روی بازارهای صادراتی 
ش��رکت های پتروشیمی بود. از کل بازار پتروشیمی 
ایران 70 درصد بازار پتروشیمی به چین، 10 تا 11 
درص��د به هن��د، 10 درصد به امارات، پنج درصد به 
ترکیه و پنج درصد هم به بقیه بازارها محدود ش��ده 
است. قیمت های ما 10 تا 15 درصد زیر قیمت های 
بازار جهانی است. بازار، بازار خریدار است و ما به عنوان 
فروشنده خیلی نتوانسته ایم نقش بازی کنیم. مجبوریم 
تابع سیاست های خریداران باشیم. شاید تحریم ها در 
تجارت پتروشیمی به خاطر تنوع بازارها در برخی جاها 
لطمه زده باشد، اما مهم ترین لطمه در بحث تامین 
مالی و تکنولوژی مورد نیاز توسعه صنعت پتروشیمی 
اتفاق افتاد و از اینجا ضربه خوردیم. برنامه ای که برای 
توسعه صنعت پتروشیمی شروع کرده بودیم که بر 
مبنای آن زنجیره صنعت پتروشیمی را تکمیل کنیم، 
در زنجیره سوم ناکام ماند. در زنجیره اول و دوم روی 
محصول نهایی رفتیم و نتوانستیم کالای مورد نیازی 
را ک��ه خیلی از صنای��ع دارند، مرتب کنیم. به اندازه 
صادرات محصولات پتروش��یمی واردات محصولات 
پتروشیمی داریم ولی نتوانستیم حلقه سوم صنعت 

پتروشیمی را تکمیل کنیم. 
 � مس�اله دیگری که امس�ال صنعت نفت با 
آن دس�ت به گریبان بود، ناترازی بنزین است. 
همان طور که شما هم اشاره کردید، مقام معظم 
رهبری هم نس�بت ب�ه واردات بنزین به دولت 
هشدار دادند که چرا باید کشوری که تا پارسال 
صادرکنن�ده بنزین بوده، به واردکننده تبدیل 
شود. به نظر ش�ما، آیا طرح هایی که در دست 
اجراس�ت مثل محدودیت س�وخت گیری و... 
می تواند موجب کنترل مصرف ش�ود؟ راهکار 

شما چیست؟ 
با توجه به توان پالایشگاه های کشور، حداکثر تولید 
می تواند 115 میلیون لیتر باشد. بعضی روزها میزان 
تولید کشور تا 140 میلیون لیتر هم بالا رفته است، 
اما مصرف بیش از این ارقام است. امسال با وجودی 
که بودجه واردات بنزین حدود 600 میلیون دلار در 
نظر گرفته شد، واردات بیش از 600 میلیون دلار بوده 
است. البته بخشی از طریق تهاتر تامین شده است. 
سال آینده دو میلیارد دلار منابع برای واردات بنزین 

در نظر گرفته شده که نگران کننده است. 
دول��ت بای��د بتوان��د از طریق کنت��رل مصرف، 
بهینه سازی خودروها یا جلوگیری از قاچاق این روند 
افزایشی مصرف را کنترل کند. مثلا بگوید نمی توانم 
بنزین سوپر تولید کنم و اجازه بدهد بنزین سوپر وارد 
و به قیمت واقعی عرضه شود. چه معنی دارد کسی که 
توان خرید بنزین سوپر دارد دولت به او سوبسید بدهد. 
به اعتقاد من دولت باید در مرحله اول بگوید بخش 
خصوصی می تواند بنزین سوپر وارد کند و خودش هم 
توزیع کند. با این روش، دولت می تواند حداقل چهار تا 
پنج میلیون لیتر مصرف روزانه را کنترل کند و کاهش 

بدهد. البته اخیرا شرکت پخش و پالایش اجازه داده 
پنج درصد اتانول در بنزین استفاده کنند. اتانول الکلی 
غذایی است و ضرری برای محیط زیست ندارد. شاید 
بتوان با ترکیب اتانول و متانول تولید بنزین را افزایش 
داد و نگرانی کمبود بنزین تا حدودی برطرف شود، 
اما این راهکارها موقت است و باید راهکارهای اساسی 

را اجرایی کرد. 
 � با وجودی که ناترازی بنزین داریم، اما ایران 
همچنان به افغانس�تان بنزی�ن صادر می کند. 
جالب این است که خبرهایی هم از بازگرداندن 
محموله های بنزین ایران از طریق طالبان مطرح 
می شود. دقیقا چه نوع بنزینی صادر می شود؟ 

یکسری محصول بنزین تولید پالایشگاهی داریم 
و بخشی از تولید بنزین هم در پتروپالایشگاه ها تولید 
می شود. در بخش پالایشگاهی توان صادرات نداریم 
و دو س��ال اس��ت که از بازار صادرات خارج شده ایم. 
در یکسری پتروپالایش��گاه ها مثل اراک یا بوعلی و 
مینی ریفاینری ها محصولی تولید می کنند که کارکرد 
بنزین را دارد و به آن هیدروکربن س��بک می گوییم. 
این محصولات صادر می شوند. معمولا این محصول 
از میعانات گازی تولید می شود. میعانات گازی یک 
نوع نفت سبک است و PIA بالای 37 الی 38 دارد. 
این محصول ب��ا حداقل پالایش امکان تولید بنزین 
را دارد. بنزین��ی که صادر می ش��ود عمدتا این نوع 
بنزین است که به بازارهای کشورهای همسایه مثل 
افغانستان، پاکس��تان یا امارات صادر می شود. آنچه 
باع��ث بازگرداندن محموله های بنزی��ن ایران از مرز 
افغانستان می شود، عموما این نوع از محصولات است. 
البته این نوع بنزین هم خریدار دارد و برحسب تقاضا 
صادر می شود. ممکن است اتفاقاتی مثل بازگرداندن 
ی��ک محمول��ه رخ دهد، اما خیلی نمی ش��ود گفت 
بحث اس��تاندارد و کیفیت است. بیشتر بحث روابط 
ش��خصی خریداران با دولت افغانستان است که این 
اتفاقات می افتد. در نظر داشته باشید این محصولات 
مشتری های خود را دارند، حتی اگر بازار افغانستان 
نباشد به بازار امارات ارسال می شود و از آنجا به بازار 

آفریقا می رود. 
 � وزیر نفت در آغاز به کار دولت س�یزدهم 
اع�لام کرد که صنعت نفت به رقمی حدود 200 
میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد. به دنبال 
آن دولت کنسرس�یومی از نهادها و بانک ها را 
برای تامین سرمایه توسعه میادین نفت ایجاد 
ک�رد که اخیرا هم مقام معظم رهبری نس�بت 
به عدم حضور بخ�ش خصوصی در پروژه های 
نفتی به وزارت نفت انتقاد کرده اند. به نظر شما 
با ادامه این وضعیت یعنی خشکسالی نقدینگی 
توسعه میادین مشترک به چه سرنوشتی دچار 

می شوند؟
قطعا کمبود نقدینگی طرح های توسعه ای صنعت 
نفت را دچار مشکل خواهد کرد، ولی راه حلی که در 
برنامه هفتم تصویب ش��د شاید بتواند کمی راهگشا 
باش��د. اولا به میادین مش��ترک اجازه داده شود که 
بتوانند با سرمایه داران داخلی و خارجی وارد مشارکت 
ش��وند. این تصمیم برای اولین بار قرار است اجرایی 
شود. راهکار دوم اجازه بدهیم سرمایه گذاران داخلی یا 
خارجی در بخش بالادست پتروشیمی ها و پالایشگاه ها 
سرمایه گذاری و از محل تولید محصول، خوراک خود 
را استفاده کنند. این کار سبب می شود مجتمع های 
پتروشیمی مثل کرمانش��اه یا بندر امام هزینه های 
تولیدشان پایین بیاید و متقابلا سرمایه گذاران خارجی 
هم علاقه مند می شوند در حوزه های بالادستی نفت و 

گاز ایران سرمایه گذاری کنند. گفته شده تا پنج درصد 
افزایش ظرفیت بر عهده شرکت های e&p باشد. شاید 
بتوانیم از طریق منابع داخلی یا چاپ و انتشار اوراق 
میادین کوچک کش��ور را توسعه دهیم و کمبود گاز 

برای واحدهای تولید را جبران کنیم. 
 � سال آینده قرارداد گاز ایران با ترکیه تمام 
می شود، باتوجه به کمبود گاز و افزایش جهانی 
قیمت گاز، چه رقمی برای تمدید قرارداد گازی 

به نفع ما خواهد بود؟ 
در ق��رارداد با عراق و ترکی��ه فرمول داریم. البته 
ق��رارداد عراق بهتر از قرارداد ترکیه اس��ت و مقرون 
به صرفه است که به عراق گاز صادر کنیم. ضمن اینکه 
می توانیم در زمستان به عراق گاز ندهیم؛ چون عراق، 
گاز ایران را برای نیروگاه می خرد و عمده مصرف این 
کشور در 8، 9 ماه گرم سال است و در نتیجه کاهش 
صادرات گاز به عراق در زمستان فشار چندانی به این 
کشور وارد نمی کند، اما آب و هوای ترکیه مثل ماست 
و در زمستان به گاز نیاز دارد. با توجه به ناترازی گاز در 
ایران در آینده اگر نتوانیم گاز بیشتری تولید کنیم برای 
صادرات به این کشور به مشکل برمی خوریم. البته در 
قرارداد حجم گاز مشخص شده و حتی می توانیم در 
برخی ماه ها بیشتر و در برخی ماه ها کمتر گاز صادر 
کنیم. ترکیه اعلام آمادگی کرده اولا خرید گازش را 
دو براب��ر کند و حج��م واردات گاز از ایران را افزایش 
 دهد، اما چون ظرفیت خط لوله فعلی جوابگو نیست، 
پیشنهاد داده ظرفیت جدیدی از سلماس ایجاد شود. 
این کشور حتی اعلام آمادگی کرده در میادین گازی 
ایران سرمایه گذاری کند. اگر ترکیه این کار را انجام 

دهد حتما این قرارداد مقرون به صرفه خواهد بود.
مساله مهم این است که ما باید هر طور که هست 
خود را در بازارهای جهانی نگه داریم، چون قرار نیست 
همیشه در این شرایط بمانیم. اگر تولید گاز افزایش 
یابد، حتی می توانیم حداقل 50 درصد صادرات گاز 
را افزایش دهیم. طبق برنامه، دولت متعهد است یک 
میلیارد و دویست هزار متر مکعب تولید گاز کشور را 
افزایش بدهد. به همین س��بب هم لازم است دولت 

شرایط را برای این افزایش تولید فراهم کند. 
قیمت گاز صادراتی چقدر است؟ � 

الان بالاترین قیمتی که به پتروشیمی ها می دهیم 
12 سنت است و به عراق 33 سنت می فروشیم، لذا 
به صرفه است که به عراق صادرات داشته باشیم. ضمن 
اینکه در روابط بین دو کشور، صادرات گاز می تواند به 
عنوان یک اهرم کارساز باشد به همین دلیل هم باید 

این قرارداد را حفظ کنیم.

همان طور که اش�اره کردید ناترازی و افت  � 
فشار در میدان گازی پارس جنوبی مشکل ساز 
ش�ده اس�ت. پیش بینی ها حکایت از آن دارد 
که در سال های آینده چالش برانگیز باشد. چه 

باید کرد؟ 
ما برای استخراج گاز مشکلی نداریم، حتی پمپی 
هم لازم نداریم که بخواهد از دل زمین گاز استخراج 
کن��د. گاز به طور طبیعی خارج می ش��ود. این قدر 
فشارش بالاس��ت که از س��ر چاه به پالایشگاه های 
گازی منتقل می شود. بعد از اینکه گاز تصفیه شد و 
می خواهیم به خط لوله بفرستیم مجبوریم ایستگاه های 
فشار گاز داشته باشیم تا گاز را در شبکه کمپرس کند. 
مشکل آنجا ایجاد می شود که حجم ذخایر گازی کم 
می شود و فشار چاه های گاز کاهش می یابد؛ یعنی گاز 
تا سر چاه می آید، ولی این قدر توان ندارد که بخواهد 
از سر چاه به پالایشگاه منتقل شود. مشکل اینجاست 

و باید برای حل این مشکل فکر اساسی شود.
 سکوهای نفتی ای که ساخته شده، سکوهای دو سه 
هزار تنی است که بتوانیم در آنجا استخراج و منتقل 
کنیم. مادامی که بخواهیم دستگاه کمپرسور را سر 
چاه بگذاریم تا فش��ار گاز را زیاد و آن را منتقل کند 
باید حجم و تناژ سکوها افزایش یابد یا باید بتوانیم دو 
س��ه سکو بسازیم و به هم وصل کنیم. برای این کار 
نیاز به تکنولوژی ساخت سکوهای هفت، هشت هزار 
تنی داریم. مشکل دیگر مربوط به کمپرسورهاست. 
کمپرسورهای تولید داخل نداریم که بتوانند این حجم 
تولید گاز را جا به جا کنند. از هر فاز پارس جنوبی 25 
میلیون متر مکعب گاز استخراج می شود. وزارت نفت 
مدعی اس��ت که با سازندگان داخلی مذاکره کرده تا 
بتواند از ظرفیتشان استفاده کند، البته با چینی ها و 
روس ها هم برای حل مشکل فشار افزایی می توانیم به 
توافق برسیم تا با تمام ظرفیت از چاه های پارس جنوبی 

استفاده کنیم. 
پیش بینی شما از وضعیت صنعت پتروشیمی  � 

در سال آینده چیست؟
همان طور که اش��اره ش��د، در 9 ماهه امسال در 
مجموع 14 میلیارد دلار صادرات فرآورده های نفتی 
و محصولات پتروشیمی داشتیم، در حالی که در سال 
گذش��ته 16 میلیارد و 969 میلیون دلار بود؛ یعنی 
صادراتمان حدود دو میلیارد و دویست میلیون دلار 
کاهش پیدا کرده است. در صادرات فرآورده های نفتی 
کاهش نداشتیم و در قیر و گاز مایع شرایط افزایشی 
بوده است. عمده کاهش ما در صنعت پتروشیمی بوده 
است. در 9 ماهه امسال 6771000 تن متانول صادر 

کردیم که ارزشش پانصد و پنج میلیون دلار بود، در 
حالی که سال گذشته کمتر صادر کرده بودیم. 

دومین محصول صادراتی ما امس��ال، اوره بود که 
س��ه میلیون و نهصد هزار تن صادر ش��د، در حالی 
که سال گذشته سه میلیون و هشتصد هزار تن بود؛ 
یعنی امسال اوره هم بیشتر صادر شده است. امسال 
یک میلیارد و صد و هشتاد و شش میلیون دلار درآمد 
داشتیم و سال گذشته دو میلیارد درآمد داشتیم. در 
پلیمرها امسال یک میلیارد و نهصد و شصت و پنج 
میلیون دلار صادرات داشتیم، در حالی که سال گذشته 
دو و نیم میلیارد دلار صادرات داشتیم. از نظر وزنی یک 
میلیون و نهصد و شصت و پنج میلیون تن صادرات 
داشتیم، در حالی که سال گذشته دو میلیون و پانصد 

هزار تن صادرات داشتیم.
 وضعیت در آروماتیک ها به شدت کاهشی بود و 
چهارصد هزار تن به ارزش دویست و هشتاد و هفت 
میلیون دلار صادر کردیم، در حالی که سال گذشته 
شش��صد و پنجاه و یک هزار تن صادر کردیم. دلیل 
این کاهش هم این بود که از بخش��ی از محصولات 
آروماتیک ه��ا مث��ل رافینل پخ��ش و پالایش برای 
افزایش تولید بنزین استفاده کرده و جلوی صادرات 
پتروشیمی نوری را گرفته است تا به مصرف داخلی 
برسد. در نتیجه دویست و پنجاه و یک هزار تن از حجم 
صادرات کم شده و ارزش صادرات هم امسال نسبت 

به سال گذشته تقریبا نصف شده است.
در س��ایر فرآورده های پتروش��یمی امسال 968 
میلیون دلار صادرات داش��تیم، این در حالی اس��ت 
که س��ال گذشته 864 میلیون دلار داشتیم. امسال 
وضعیت در س��ایر اقلام بهتر بوده است. در گاز مایع 
وضعیت خوبی داشتیم. هفت و نیم میلیون تن گاز 
مایع به ارزش سه و نیم میلیارد دلار صادر کردیم، در 
حالی که سال گذشته پنج میلیون و نهصد هزار تن 
به ارزش چهار میلیارد و دویست و نود و دو میلیون 
دلار صادر کردیم که ارزش کاهشی داشتیم، اما وزنی 
افزایش داشتیم. اگر امسال خیلی تلاش کنیم شاید 
به 10 میلیارد دلار برسیم. سال گذشته در مجموع 
ص��ادرات گاز، فرآورده ه��ای نفتی و پتروش��یمی از 
50 میلی��ارد دلار صادرات 25 میلیارد دلار صادرات 
مجموعه نفت و گاز و پتروشیمی بود. امسال که رو 
به پایان است، متوسط صادرات ماهانه چهار میلیارد 
دلار است و احتمالا 12 ماه 48 میلیارد دلار می شود. 
هم صادرات مجموع کش��ور کم می شود و هم سهم 
نفت، گاز و پتروشیمی در صادرات بیشتر از 22 میلیارد 

دلار نخواهد شد. به طور قطع نمی توان 
گفت در نهادهای نظامی 
یا قرارگاه ها که درگیر 
فروش نفت هستند، 
فساد اتفاق افتاده 
است و باید نظارت 
کلی روی کارشان انجام 
شود. ممکن است در 
جاهایی از تراستی ها یا 
شرکت ها رانتی داشته 
و استفاده کرده باشند 
و اتفاقاتی هم افتاده 
باشد، اما حسنی که 
این کار داشت این 
بود که پرسنل نفت و 
مدیر نفت حاضر شدند 
ریسک کنند

ما برای استخراج 
گاز مشکلی نداریم، 
حتی پمپی هم لازم 
نداریم که بخواهد 

از دل زمین گاز 
استخراج کند. گاز 

به طور طبیعی خارج 
می شود. این قدر 
فشارش بالاست 
که از سر چاه به 

پالایشگاه های گازی 
منتقل می شود. بعد 
از اینکه گاز تصفیه 

شد و می خواهیم 
به خط لوله 

بفرستیم مجبوریم 
ایستگاه های فشار 
گاز داشته باشیم 
تا گاز را در شبکه 

کمپرس کند
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رییس انجمن سنگ ایران درگفت وگو با »جهان صنعت«  هشدار داد

رتبه غیر قابل قبول ایران در تولید سنگ های تزئینی 

براساس نظر کارشناسان حجم تجارت این نوع سنگ 
در سال گذشته در سطح جهانی به 32 میلیارد دلار در 
دنیا رسیده و پیش بینی امسال رسیدن به 40 میلیارد دلار 
و سال 2030 به 55 میلیارد است. حال گفته می شود 
که اگر جمهوری اسلامی ایران 10 درصد از سهم این 
بازار جهانی را داشته باشد و مشکلات فعالان تولید کننده 
حل شود، می تواند جایگاه خوبی را رقم بزند و سطح خود 
را ارتقا دهد، اما مس��اله این اس��ت که از 2 هزار و 200 
معدنی که در کشور وجود دارد تنها 30 درصد آنها فعال 
هستند و از حدود 5 هزار واحد فرآوری با ظرفیت 450 
میلیون مترمربع نیز 30 درصد کار می کنند و باید گفت 
که به دلیل بی بهرگی از ماش��ین آلات روز و مشکلات 
دیگر ازجمله بحث حقوق دولتی نتوانس��ته اند بیش از 
اینها به پیش بروند، این در حالی است که سال هاست 
موضوع مشوق های صادراتی مطرح بوده و از سوی فعالان 
اقتصادی به آن اشاره شده، اما مسوولان هیچ گونه حمایتی 
از آنها نکرده اند. با توجه به اینکه امروز رقابت مهم در دنیا 
برای فروش محصولات بیشتر، کسب بازارهای جهانی، 
ارزآوری و توسعه کشورهاست، بنابراین نیاز است فعالان 
حوزه سنگ کشور مورد حمایت جدی دولت قرار گیرند 

تا صادرات سنگ تکانی بخورد. 
رییس انجمن سنگ ایران به »جهان صنعت« گفت: 
با اینکه رتبه اول را از نظر دارا بودن سنگ های تزئینی 
در دنیا داریم، اما جایگاه ایران در تولید این سنگ ها به 
هیچ وجه قابل قبول نیس��ت. براساس آمارهای موجود 
کشور ما هر سال در بهترین شرایط 15 میلیون تن و در 
بدترین شرایط 8 میلیون تن سنگ  تزئینی تولید می کند، 
همچنین ایران رتبه پنجم تولید سنگ های تزئینی در 
دنیا را دارد و پس از کشورهایی ازجمله چین با 53/50  
میلیون تن تولید سالانه و سهم 33 درصدی بازار، هند 
ب��ا 30 میلیون تن، ترکیه با 13 میلیون تن و برزیل با 
بیش از 8 میلیون تن قرار داریم، این در حالی است که 
چنین آماری برای کشور ما می تواند بهتر از اینها باشد. 
ظرفیت تولید ما 30 میلیون تن است، اما متاسفانه تاکنون 
بیشترین سهم تولیدی کشور بیشتر از 15 میلیون تن 
نبوده، در حالی که باید به سمت و سویی حرکت کنیم 

که این مهم افزایش پیدا کند.
بهرام شکوری با اشاره به وضعیت بازارهای جهانی 
ادامه داد: اگر به بازارهای جهانی نگاهی بیندازیم متوجه 
می شویم که حجم تجارت این سنگ در سال گذشته به 
32 میلیارد دلار در دنیا رسید. پیش بینی امسال رسیدن 
به 40 میلیارد دلار و پیش بینی برای سال 2030، رسیدن 
به 55 میلیارد دلار است. مساله این است که اگر بتوانیم 
10 درصد از سهم این بازار جهانی را داشته باشیم، جایگاه 

مناسبی را به دست خواهیم آورد. 
رییس انجمن سنگ ایران با اشاره به وضعیت کشور 
چی��ن اعلام کرد: چین با صادرات 5 میلیارد دلار رتبه 
اول صادرات سنگ های تزئینی را به خود اختصاص داده 
اس��ت، در حالی که ایران در این حوزه با صادرات 200 
میلیون دلار جای��گاه خوبی ندارد. درخصوص مصرف 
سنگ دنیا نیز باید گفت که بیش از یک میلیارد و 700 
میلیون مترمربع است که 2 هزار و 200 معدن در کشور 
ما وجود دارد که البته از حدود 5 هزار واحد فرآوری با 
ظرفیت 450 میلیون مترمربع 30 درصد ظرفیت فعال 
بوده که این مساله نشان می دهد معدن با مشکل جدی 

ماشین آلات روز دنیا مواجه است. 
معضل ماشین آلات � 

رییس انجمن سنگ ایران گفت: خرید ماشین آلات 
کمتر از 5 سال در دنیا بی معنی است، مگر اینکه صاحب 
شرکت ورشکست شده باشد یا تغییر شغل بدهد. در ادامه 
به جای آنکه هر معدنکار دو ماشین سفارش دهد باید 
شرکت هایی مانند هپکو ثبت سفارش انجام دهند و به 
یکباره 1000 دستگاه ماشین آلات معدنی را وارد کشور 
کنند، اما این ش��رکت ها به جای همکاری با معدنکار 
بیشتر جلوی واردات را گرفته اند! درست است که همه 
باید از تولی��د داخلی حمایت کنیم، اما نه اینکه برای 
حمایت از یک بخش کوچک ممنوعیتی را برای بخش 
بزرگ تری ایجاد کنیم، در حالی که در هیچ کجای دنیا 
اینطور نیست که یک کارخانه بخواهد همه ماشین ها را 

خودش تولید کند!
شکوری ادامه داد: با عدم حمایت  دولت و گرانی دلار 
مجبور می شویم به سمت واردات ماشین آلات دست دوم 
برویم، اما با محدودیت هایی که وزارتخانه تعیین کرده به 
عنوان مثال هر معدنی که مجوز و پروانه بهره برداری دارد 
اگر این میزان استخراج کند می تواند یک یا دو ماشین 
وارد کند، متوجه می شویم که واردات یک یا دو ماشین 

کار خردمندانه ای نیست.
رییس انجمن سنگ ایران با بیان اینکه تمام معدنکاران 
می خواهند ماشین نو تهیه کنند، ادامه داد: امروزه با قیمت 
فعلی ارز و ضعف تسهیلات بانکی و قیمت های پایین 
نمی شود به سمت خرید ماشین  نو برویم، وگرنه مصرف 

کم سوخت ماشین های نو صرفه اقتصادی بالایی دارد.
او با اشاره به مشکل سوخت تصریح کرد: دومین نکته 
که اجازه نمی دهد به سمت خرید ماشین های نو برویم، 
سوخت است که بالای یک درصد گوگرد دارد و می تواند 
پمپ های ماشین را مشکل دار  کند. بسیاری از ماشین های 
وارداتی نو با سوخت های جدید یورو نتوانستند کار کنند 
و درنهایت مجبور ش��دیم سیستم آنها را تعویض و از 

سیستم های قدیمی استفاده کنیم. در نتیجه برای این 
اتفاق دولت باید ش��رایط را فراهم و از فعالان اقتصادی 

حمایت کند، اما متاسفانه این اتفاق انجام نمی شود. 
دخالت سازمان های دیگر در حوزه سنگ � 

رییس انجمن سنگ ایران با بیان اینکه وزارت صمت 
متولی تولید کشور است، بیان کرد: سازمان های دیگری 
مانند دارایی، بانک مرکزی و... که به شکل مستقیم با 
تولید مرتبط نیستند سیاستگذاری و نوع عملکرد آنها 
تولید را تحت تاثیر قرار می دهد و مساله این است که 
باعث می شود هرکدام از آنها ساز خود را بزنند. هرچند 
در دیگر جاهای دنیا هم هر کدام از سازمان ها ساز خود 
را می زنند، اما از دل همه سازها یک آهنگ، یعنی توسعه 
خارج می شود، اما در ایران آهنگ توسعه و رشد اقتصادی 
ش��نیده نمی شود و بیشتر شاهد افول در تولید کشور 
هستیم، در حالی که باید تلاش شود از دل این سازها 
یک آهنگ توسعه در کشور خارج شود و همه باید با تولید 

هماهنگ باشند تا اتفاقات خوبی در کشور رخ دهد.
شکوری افزود: صادرات نیاز به محصول قابل صادرات 
دارد و برای این مهم باید آموزش، استفاده از نوآوری و 
حمایت جدی دولت مورد توجه قرار گیرد. ارتقای دانش 
صادراتی از دیگر ضروریات است و سازمان توسعه تجارت 
در این راستا نقش موثری دارد. در این خصوص می توان 
گفت با اینکه سال هاست موضوع مشوق های صادراتی 
مطرح است، اما به واقع هیچ حمایتی دیده نمی شود. امروز 
جنگ در دنیا برای فروش محصولات، کسب بازارهای 
جهانی، ارزآوری و توسعه کشورها بوده و نیاز است در 
این راستا حمایت جدی از تولیدکنندگان شود و روز به روز 

گشایش های بیشتری انجام شود. 
حقوق دولتی حق مردم است � 

رییس انجمن سنگ ایران گفت: حاکمیت نباید نگاه 
درآمدی به حقوق دولتی معادن داش��ته باشد، چراکه 
حقوق دولتی باید برای تقویت نظام مهندسی، احیای 

منابع طبیعی، رفاه مردم و توسعه معدن هزینه شود. 
ش��کوری در مورد ش��یوه کنون��ی دریافت حقوق 
دولتی معادن و تاثیر آن بر صنعت س��نگ گفت: این 
روش دریافت حقوق دولتی به صنعت س��نگ آسیب 
وارد می کند. استفاده از نرم افزار دریافت حقوق دولتی 
را پیش��نهاد داده ایم که در صورت عملیاتی شدن آن، 
عدالت در پرداخت حقوق دولتی اجرایی خواهد شد. با 
اجرایی شدن شیوه جدید، درآمد دولت کاسته نخواهد 
شد، بلکه هر معدن با عیار بهتر، پرداختی بیشتری خواهد 
داش��ت. این در حالی است که دولت به دلیل کسری 
بودج��ه به حقوق دولتی نگاه درآمدی دارد که اقدامی 

خلاف قانون است. 

 با اینکه ایران در تولید سنگ های  تزئینی رتبه پنجم دنیا را به خود اختصاص 
داده، اما در صادرات جایگاه قابل قبولی ندارد و تا رسیدن به انتظارات فاصله 
زیادی دارد. در این بین کارشناس��ان باور دارند که صادرات نیاز به محصول 
قابل صادرات دارد و برای این مهم باید آموزش، استفاده از نوآوری و حمایت 

جدی از سوی دولت مورد توجه قرار گیرد. 
براس��اس آمارها کش��ور چین با صادرات 5 میلیارد دلاری رتبه اول صادرات 
سنگ های تزئینی را به خود اختصاص داده است، اما ایران در این حوزه با 200 
میلیون دلار صادرات، جایگاه خوبی را در بازارهای جهانی ندارد؛ موضوعی که 
باعث شده ایران بعد از چین، هند و ترکیه قرار گیرد. تا جایی که گفته می شود 
در بهترین شرایط 15 میلیون تن و در بدترین شرایط 8 میلیون تن سنگ های 

تزئینی می توانیم تولید کنیم.

منیر حضوری

این روش دریافت 
حقوق دولتی به صنعت 
سنگ آسیب وارد 
می کند. استفاده از 
نرم افزار دریافت حقوق 
دولتی را پیشنهاد 
داده ایم که در صورت 
عملیاتی شدن آن، 
عدالت در پرداخت 
حقوق دولتی اجرایی 
خواهد شد. با اجرایی 
شدن شیوه جدید، 
درآمد دولت کاسته 
نخواهد شد، بلکه هر 
معدن با عیار بهتر، 
پرداختی بیشتری 
خواهد داشت. این در 
حالی است که دولت 
به دلیل کسری بودجه 
به حقوق دولتی نگاه 
درآمدی دارد که 
اقدامی خلاف قانون 
است
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»جهان صنعت« از آغاز اجرای طرح زیست محیطیZRF شاراک گزارش می دهد

پتروشیمی شازند علیه فلرها!
کاهش ۷۸ درصدی گازهای خروجی از فلر مجتمع پتروشیمی شازند

جلسه ای با حضور احمد طاهری مدیرکل پایش فراگیر سازمان حفاظت محیط زیست 
کشور، علیرضا خلیلی نیا مدیرعامل پتروشیمی شازند و یوسف یوسفی مدیرکل حفاظت 
محیط زیست استان مرکزی برگزار شد. طی این جلسه اقدامات مهم شرکت پتروشیمی 
شازند در راستای کاهش گازهای خروجی به فلر تشریح شد و وضعیت پروژه های کنترل 
گازهای خروجی به فلر مجتمع پتروشیمی شازند مورد بررسی قرار گرفت. در این جلسه 
مدیرعامل پتروشیمی شازند گفت: توجه به فعالیت های  زیست محیطی همواره یکی 
از دغدغه ها و اولویت های اساسی مجتمع پتروشیمی شازند بوده و این مجتمع طی 
دو دهه اخیر اقدامات ارزنده ای در این زمینه انجام داده و از سال گذشته نیز موضوع 

کاهش فلرینگ در دستور کار قرار گرفته است.
خلیلی نیا به جایگاه پتروشیمی شازند در سطح صنایع پتروشیمی کشور اشاره کرد و 
گفت: مجتمع پتروشیمی شازند به عنوان تولید کننده متنوع ترین محصولات پلیمری و 
شیمیایی در کشور نیاز بیش از پنج هزار واحد پایین دستی را تامین می کند و در رشد 
و شکوفایی اقتصادی کشور نقش تاثیرگذاری دارد و این شرکت در فعالیت ها و اقدامات 

مرتبط با مسوولیت های اجتماعی نیز همواره پیشگام بوده است.
 خلیلی نیا به برنامه ریزی جهت اجرای 60 پروژه زیست محیطی در شاراک اشاره و 
عنوان کرد: با اجرای کامل این پروژه ها که بخشی از مسوولیت های اجتماعی پتروشیمی 
شازند است، شاهد رشد فعالیت های محیط زیستی خواهیم بود و علاوه بر سرمایه گذاری 
قابل توجه در این زمینه، شاهد کاهش 78درصدی گازهای خروجی از فلر مجتمع طی 
دو دهه گذشته خواهیم بود و میزان گازهای خروجی از 95 میلیون متر مکعب به 17 
میلیون متر مکعب کاهش یافته که این امر نشان از دغدغه شرکت در جهت رعایت 

قوانین و دستورالعمل های زیست محیطی است.
 دکتر طاهری  ضمن ابراز خرسندی از حضور خود در مجتمع پتروشیمی شازند، 
در سخنانی به اقدامات موثر این مجتمع در زمینه کاهش گازهای خروجی فلر اشاره 
کرد و گفت: حقیقتا پتروشیمی شازند در جهت اجرای پروژه ZRF گام های موثری را 

برداشته و این امر باعث دلگرمی سازمان حفاظت محیط زیست است.
مدیرکل دفتر پایش فراگیر سازمان حفاظت محیط زیست عنوان کرد: صنایع بزرگ 
نقش بسیار مهمی در رشد و شکوفایی اقتصاد و آبادی کشور دارند و این سازمان در 

جهت ارتقای مباحث زیست محیطی همراه و در کنار صنایع کشور است.
او به مصوبه سال گذشته هیات محترم دولت اشاره کرد و یادآور شد: براساس قانون 
مالیات بر ارزش افزوده و مصوبه هیات دولت برای واحدهای صنعتی دارای سیستم فلرینگ 
عوارض آلایندگی در نظر گرفته شده است و این واحدها در صورت بدسوزی فلر، باید 
نیم تا یک ونیم درصد عوارض آلایندگی بیشتر پرداخت کنند که به این منظور معیارها و 
ملاحظاتی برای نحوه سنجش فلرها تعیین شد، اما با توجه به شرایط فرآیندی واحدهای 
صنعتی کش��ور، در واقع در بسیاری از پارامترها امکان سنجش وجود ندارد و پس از 
بررسی های به عمل آمده مقرر شد که این واحدها تصاویر مرتبط را پایش کنند و نتایج 

به ادارات محیط زیست ارسال شود که بر این اساس پایش مورد نظر انجام شد.
دکتر طاهری در پایان ضمن تقدیر و تشکر از فعالیت ها و اقدامات ارزنده شرکت 
پتروشیمی شازند در راستای حفاظت بیشتر از محیط زیست خاطرنشان کرد: در قانون 
فعلی اقدامات حمایتی برای صنایعی که در زمینه کاهش آلاینده ها فعالیت می کنند 
از سوی قانونگذار در نظر گرفته شده است و در برخی مواقع هزینه های مرتبط در این 
زمینه به عنوان سرمایه گذاری جهت کاهش آلایندگی محسوب می شود و حتی در 
پاره ای از مواقع سرمایه گذاری هایی که منجر به کاهش آلایندگی نشوند هم در لیست 

هزینه های مالیاتی قرار خواهند گرفت.
دکتر یوس��فی مدیرکل حفاظت محیط زیست استان مرکزی نیز ضمن تقدیر از 

اقدامات زیست محیطی پتروشیمی شازند در خصوص قانون جهش تولید دانش بنیان 
توضیحاتی را ارائه کرد و گفت: هدف از این قانون استفاده از ظرفیت ها و پتانسیل های 
صنایع در جهت حمایت از تولید است. خاطرنشان می شود در ابتدای این جلسه گزارش 
تصویری از سوی همکاران محیط زیست امور HSE پتروشیمی شازند با موضوع »پروژه 
کنترل کاهش گازهای خروجی به فلر در وضعیت عملکرد نرمال واحدهای مجتمع« 
ارائه شد و مهندس ساکی معاون تولید و رییس مجتمع و  همچنین دکتر نورپور مشاور 
محیط زیست مدیرعامل پتروشیمی شازند توضیحاتی را در خصوص فعالیت ها و اقدامات 
این شرکت در جهت کنترل و کاهش گازهای خروجی فلر ارائه کردند. دکتر طاهری به 
اتفاق هیات همراه با حضور در واحدهای   CHU و  PP از نزدیک در جریان آخرین 

اقدامات مرتبط با کاهش فلرینگ مجتمع پتروشیمی شازند قرار گرفتند.
لازم به ذکر است، از سال 1401 با استقرار سیستم مدیریت انرژی و ایجاد واحد 
مدیریت انرژی )ضمن اختصاص و استخدام نیروی انسانی مناسب(، موارد باقیمانده از 
جریانات گازهای فرآیندی که در گذشته امکان فنی یا توجیه اقتصادی- زیست محیطی 
برای بازیابی نداشتند، مجددا مورد توجه واقع و پروژه های بازیافت شناسایی شدند و 
در دس��تور کار قرار گرفتند که در نتیجه حذف فلرینگ در ش��رایط عادی را ش��اهد 

خواهیم بود.
میزان کل فلرینگ در پتروشیمی شازند و تغییرات طی دو دهه گذشته

سال 1382 سال 1402 )آخرین شرایط(

95 17/5 میلیون مترمکعب در سال

206 38 میلیون مترمکعب معادل گاز طبیعی در سال

564 104 هزار مترمکعب معادل گاز طبیعی در روز

81 درصد کاهش تغییر طی دو دهه گذشته

اجرای پروژه های فوق در شرایط خاص کنونی با محدودیت هایی ناشی از شرایط 
تحریم های ظالمانه جهت تامین تجهیزات و نیز محدودیت بودجه ای مواجه شده است. 
البته با تلاش مضاعف و پذیرش ریسک های عملیاتی در حال پیشبرد است. تحمل 
مشکلات و پذیرش ریسک ها صرفا در راستای مسوولیت های اجتماعی و کمک به حفظ 
محیط زیست بوده و امیدواریم این همت الگویی برای سایر سازمان های مشابه باشد که 

سهم بالاتری را در آلایندگی محیط زیست به خود اختصاص داده اند. 

خلاصه پروژه های جاری بازیافت گاز فلر � 

عنوان پروژهردیف
 ارزش افزوده
 )میلیون ریال

درسال( 

 سرمایه گذاری
لازم

)میلیون ریال(

  میزان بازیافت
  گاز فلر

)مترمکعب در سال(

 CHU بازیافت گاز فلر واحد 1
)فاز یک(

158/32366/0003/853/000

PSA737/37044/50017/259/316 مازاد الفین واحد Fuel Gas بازیافت2
p.p244/536165/0001/314 افزایش ظرفیت کمپرسور 501 واحد3

)تن پروپیلن در سال(
EO/EG43/000-1/000/000 بازیافت فلرینگ واحد 4

5
 ایجاد شبکه مویرگی بازیافت گازهای فلر
 از واحدهای مختلف  و تزریق به شبکه

سوخت مجتمع
541/100660/00014/000/000

1/724/329935/50036/112/316جمع

پتروشیمی شازند به عنوان یکی از بزرگ ترین مجتمع های پتروشیمی کشور، 
هم��واره ب��ا چالش س��وزاندن گازهای م��ازاد در فلرهای خود روب��ه رو بوده 
اس��ت؛ موضوعی ک��ه علاوه بر ایجاد آلودگی های زیس��ت محیطی، هدر رفتن 
مناب��ع valuable و اقتص��ادی را نیز به همراه داش��ته، اما با اجرای طرح های 
زیست محیطی و سرمایه گذاری های انجام شده در سال های گذشته، گام های 
بلندی برای حل این معضل برداش��ته شده اس��ت. انتظار آن می رود که در 
آینده ای نزدیک شاهد خاموشی کامل فلرهای پتروشیمی شازند باشیم. این 
موضوع نه تنها گامی مهم در راستای تحقق اهداف زیست محیطی کشور خواهد 
بود، بلکه به عنوان یک الگوی موفق، می تواند در سایر مجتمع های پتروشیمی 
کشور به کار گرفته شود. علاوه بر این، با کاهش سوزاندن گازهای فلر، شاهد 
صرفه جوی��ی قابل توجه��ی در مصرف منابع انرژی و کاهش انتش��ار گازهای 
گلخانه ای خواهیم بود؛ اتفاقی که در راستای تعهدات بین المللی کشورمان در 

زمینه حفظ محیط زیست از اهمیت ویژه ای برخوردار است. 
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»جهان صنعت« فراز و فرود بازرگانی کشور را در گفت وگو با عضو هیات مدیره خانه صمت بررسی می کند

تعیین تکلیف استراتژی اقتصادی در 1403

بررسی ها نشان می دهد یکی از دلایل شکل گیری 
آم��ار منفی برای تج��ارت خارجی کش��ور، ردپای 
بیش اظهاری یا همان بیش بود ارزش در واردات کالا 
به کشور در گمرکات است؛ جایی که واردکننده تلاش 
می کند کالای وارداتی خود را باارزش تر اظهار کند تا 
بتواند از چرخه ارزی بانک مرکزی و سامانه نیما، ارز 
بیشتری دریافت کند و در حالی که ارزش واقعی کالا 
در مبدأ کمتر از رقم اظهار شده است و در این میان 
با توجه به کاغذبازی های گمرکی در داخل و خارج از 
کشور، بخشی از ارز دریافت شده در حساب واردکننده 
باق��ی خواهد ماند تا در بازه های زمانی ای که نرخ ارز 
بالا می رود، ارز ذخیره شده را با نرخ بالاتر بفروشد یا 
حتی برای خروج سرمایه یا واردات کالای قاچاق به 
داخل کش��ور، در اختیار متقاضی��ان ارز در خارج از 

مرز ها قرار دهد.
متاسفانه این سازوکار خطرناک تجاری چند سالی 
است که در فضای اقتصادی کشورمان رونق گرفته و 
یکی از مهم ترین دلایل آن هم چندنرخی بودن ارز و 
اختلاف نرخ ارز ترجیحی و بازار آزاد و نیمایی است. 
در ی��ک کلام هدف از چنین تخلفی این اس��ت که 

واردکننده بیشترین مقدار ارز را به دست آورد.

در سال های اخیر چالش های متعددی پیش روی 
صادرکنندگان قرار داشته است. مهم ترین چالش های 
نتیجه گیری ش��ده ب��ه ترتی��ب تصمیم گیری های 
خلق الساعه از سوی سیاستگذار، تحریم ها و چالش های 
انتقال ارز و ممنوعیت صادرات توس��ط سیاستگذار 
جهت کنترل بازارهای داخلی بوده اند. در گزارش پیش 
رو روزنامه »جهان صنعت« تلاش کرده در گفت وگو با 
آرمان خالقی عضو هیات نمایندگان اتاق تهران و عضو 
هیات مدیره خانه صمت ایران به واکاوی مشکلات در 

حوزه تجارت کشور بپردازد.
ارزیابی شما از شرایط بازرگانی داخلی در  � 

کشور چیست؟
اگر بخواهیم در م��ورد بازرگانی داخلی صحبت 
کنیم باید به چند نکته توجه داشته باشیم؛ در وهله 
نخست باید موضوعاتی که روی بازرگانی داخلی اثرگذار 
هستند و فعالان حوزه تجارت داخلی را مورد بررسی 
قرار دهیم. فعالان حوزه تجارت داخلی چند دس��ته 
هستند؛ واحدهای صنفی و کسبه که تحت پوشش 
ات��اق اصناف قرار دارند که به دو دس��ته خدماتی و 
تولیدی تقسیم می شوند. دسته خدمات تحت پوشش 
این گروه هستند که یا جواز کسب دارند یا ندارند و 

بعضا واحد صنفی ای ک��ه ایجاد کرده اند فاقد پروانه 
است. معمولا خریدهای مستقیم مردم از این دسته 
انجام می شود بخشی هم فروش هایی است که توسط 
اینترنت انجام می شود که تجارت الکترونیک را دربر 
می گیرد. در حوزه فروشگاه هایی که به صورت فیزیکی 
در سطح ش��هر می بینیم، منهای واحدهای صنفی 
کوچک، با فروشگاه های زنجیره ای کوچک و متوسط 
یا فروشگاه های بزرگ مواجه هستیم. حوزه پخش یکی 
دیگر از بخش هایی است که در حوزه تجارت داخلی 
فعالیت می کند و در کشور کالارسانی انجام می دهد 
و واس��طه بین تولید و عمده فروشی با خرده فروشی 
است و لجستیک هم بخشی از این تجارت داخلی را 
ب��ه خود اختصاص می دهد. گروه دیگری که در این 
حوزه فعالیت می کنند شرکت های بازرگانی هستند. 
این شرکت های بازرگانی یا مواد اولیه و قطعات را به 
تولیدکننده ها می رسانند یا خارج از آن مجموعه به 
صورت هدف های مستقیم، تقریبا به شکل شرکت 
پخش فعالیت می کنند، اما کاملا تخصصی هستند. 
رفتار لجستیک و پخش مویرگی ندارند، بلکه مشتری 
خاص دارند و کالا را به آنها می رس��انند. این حوزه ها 

زیرمجموعه وزارت صنعت، معدن و تجارت هستند.

 بخش بازرگانی را می توان موتور محرکه  یک اقتصاد و به عنوان مولفه  اثربخش و تاثیرگذار در تمام موارد قابل تجارت تلقی کرد. بخش تجارت خارجی را 
نیز می توان انعکاس شرایط رونق و رکود در اقتصاد و بروز مشکل در این بخش را به معنای وجود مشکلاتی در کارایی سایر بخش ها دانست. در این میان، 
دیپلماسی اقتصادی و تلاش برای بهبود روابط با کشورهای همسایه و دیگر شرکای تجاری مهم می تواند در بازگشایی بازارهای جدید و کاهش اثرات منفی 

تحریم ها موثر باشد.
تجارت خارجی کشور در سالی که گذشت شرایط مطلوبی را پشت سر نگذاشت و در برهه ای کسری تجاری کشور به منفی 14 میلیارد دلار رسید. کارشناسان 
اقتصادی بر این باورند یکی از عوامل برهم زننده نظم و تعادل بازار ارز، کسری تجاری در بخش غیرنفتی است؛ جایی که واردات در برابر صادرات غیرنفتی 

بسیار می شود و با توجه به مشکلات و دست انداز های پیش روی بازگشت ارز های صادراتی به کشور، تبعات منفی به همراه دارد.

لطفا دسته بندی ها و مکانیسم فعالیت شان  � 
را به تفکیک توضیح دهید.

در حوزه خرده فروشی ها که همان واحدهای کسب 
و واحدهای صنفی هس��تند، چند نکته وجود دارد؛ 
نخست آنکه قیمت تمام شده محصولی که به دست 
مردم می رسد، چرا بعضا فکر می کنیم گران است؟ باید 
گفت هزینه برای خرده فروش ها در کشور بالاست، از 
هزینه های اجاره گرفته تا حق کسب، پیشه، سرقفلی 
و موضوعاتی از این دست که بر قیمت تمام شده کالا 
در واحد صنفی اثرگذار است، بنابراین این هزینه بالا 
در قیمت تمام ش��ده کالا که در آن واحد کسب و کار 
مبادله می شود، خود را نشان می دهد. هرچه هزینه 
اجاره بالاتر باشد صاحب فروشگاه ناچار است هزینه 
را در قیمت کالای خود سرشکن کند و این اعداد در 
کالاهای مختلف نیز به طور متفاوت بروز می کند. در 
هر صنعتی به نس��بت حاشیه سودی که پیش بینی 
می کنند این رقم متفاوت اس��ت؛ از 15 درصد، 25 
درصد و بعضا تا 30 درصد این حاش��یه س��ود قابل 
پیش بینی اس��ت تا بتوانند تمام هزینه ها را پوشش 
دهند. بخش دیگر حاش��یه سود و رقابتی است که 
تولیدکننده ها یا توزیع کننده ها با یکدیگر دارند و برای 
اینکه جنس شان به فروش برسد برای واحد فروشگاهی 
حاشیه سود را افزایش می دهند و تلاش می کنند که 
درآمد واحد فروشگاهی از عرضه کالای آنها افزایش 
یابد. عوارض شهرداری و حق تابلو و مالیاتی که دریافت 
می شود نیز همگی در قیمت نهایی سرشکن می شود، 
در نتیجه برای مردم سوال است که چرا قیمت کالا 
از درب کارخانه تا زمانی که به دس��ت مصرف کننده 

برسد، تفاوت معناداری دارد.
در بخش دیگر به ش��رکت های پخش می رسیم. 
قاعدتا هر واحد تولیدی امکان رساندن کالا به دست 
فروشگاه ها را ندارند، در نتیجه با شرکت های واسط 
که وظیفه شان دریافت کالا، انبارداری و لجستیک و 
رساندن شان به دست خرده فروشی هاست، همکاری 
می کنند. شرکت های تخصصی به عنوان شرکت های 
پخش ایجاد شده اند که در حوزه خودشان شرکت های 
پخ��ش نیز با ه��م رقابت دارن��د. در این بخش هم 
ش��رکت های پخش حاشیه سودی را از تولیدکننده 
دریافت می کنند که بتوانند با آن حاش��یه سود و با 
قیمتی که رقابتی باشد، کالا را به دست فروشگاه ها 

برسانند. 
در نهایت دو، س��ه سالی است که با ورود سازمان 
حمایت از مصرف کننده نرخی برای قیمت تمام شده، 
تعیین شده تا قیمت تمام شده کارخانه مشخص شود. 
یک حاشیه سود برای پخش و یک حاشیه سود برای 
فروش��گاه ها و مغازه ها در نظر گرفتند که درنهایت 
شاهد دو قیمت روی کالاها به ویژه کالاهای صنایع 

غذایی هستیم.
فروشگاه هایی که خودمالک هستند، فروشگاه های 
زنجیره ای که ابعاد و مساحت شان متفاوت است و برای 
خودشان اتحادیه کشوری دارند و مجموعه مشخصی 
وجود دارد، توسط یک سری سرمایه گذار ایجاد شده اند 
و عده ای از آنها در قالب نشان سپاری فعالیت می کنند 
که با فروشگاه های زنجیره ای متفاوت هستند. از دل 
این زنجیره ای ها نشان سپاری ها به وجود می آیند که 
کالا را تحت لوای یک برند ارائه می دهند که بس��یار 

هم متعدد هستند.
در بحث ش��رکت ها که چن��دان صاحب نظم و 
نظامی نیستند و شرکتی ثبت می شود، ممکن است 
پروانه یا جوازی بگیرند یا بدون جواز هم فعالیتشان را 
انجام دهد. مشکل اصلی در این صنف نداشتن پروانه 

یا مجوز کس��ب و کار است که نه پاسخگوی مشتری 
و نه سیستم مالیاتی کشور هستند، در واقع از چتر 
مالیاتی پنهان هستند. بخشی از نارضایتی ها در این 
بخش مس��تتر اس��ت که انتظار می رود با یک اراده 
جدی تمام واحدهایی که در کار صنفی و فروشگاهی 
فعالیت می کنند به هر نحوی به زیرمجموعه تخصصی 
خودشان بپیوندند، پروانه بگیرند، شناسایی شوند و 
در قبال خدمتی که ارائه می دهند به مصرف کننده 

پاسخگو باشند.
بحث تجارت الکترونیک نیز موضوع بسیار مهمی 
است، اما هیچ نظارتی بر کسب و کارهایی که در انواع 
بسترهای مجازی انجام می ش��ود، وجود ندارد. فضا 
گسترده و تعداد بسیار زیاد است. تجارت الکترونیک 
اقتضای تجارت روز دنیاست. بسیاری از کسب و کارهایی 
که فروشگاه دارند و به صورت فیزیکی هستند نیز به 
این سمت حرکت کرده اند و به طور موازی کالایشان 
را به صورت مجازی عرضه می کنند که در این میان 

اعتماد مردم نقش بسیار مهمی دارد.
توس�عه این گونه کسب و کارها از چه راهی  � 

امکان پذیر است؟
بعضا از این دس��ت کسب و کارها انتظاراتی داریم 
که به دلیل خرد بودن نمی توانند برآورده کنند، مانند 
تکالیف مالیات��ی یا تکالیفی که بار کردیم، اما انجام 
نداده ایم. مانند ماشین های صندوقی یا صندوق های 
مکانیزه فروش یا سامانه فروشگاهی که قانونش توسط 
سازمان مالیاتی وضع شد و این قانون می طلبد که هر 
کسی در حوزه فروش در کشور مشغول است، به این 
سامانه ملحق شود. درنهایت باید خط سیر کالا را از 
ماده اولیه تا رس��یدن به دس��ت مصرف کننده رصد 
کرد. یکی از موضوعاتی که مالیات بر ارزش افزوده را 
س��ال ها ناموفق نگاه داشت، این بود که حلقه پایانی 
فروش که کالا را به دس��ت مصرف کننده می رساند 
در زنجیره رصد پایش مالیاتی نداشتیم و یک جایی 
این روند قطع می ش��د. زمانی که زنجیره قطع شود، 
م��ردم جایی مالیات بر ارزش اف��زوده را می پردازند و 
جایی نمی پردازند. یک سری کالاها در حلقه مالیات 
بر ارزش افزوده قرار گرفته اند یا یک س��ری کالا که یا 
قاچاق یا زیرپله ای هس��تند و در این زنجیره ای که 
وجود دارد، دیده نمی شوند، بنابراین هزینه و قیمت 
تمام شده ای که برای مصرف کننده ایجاد می کنند، 
ارزان تر بوده و تمایل مصرف کننده به کالای قاچاق 
و فاقد شناس��نامه بیشتر است، چراکه آن را ارزان تر 
دریافت می کند، بنابراین یک ش��رایط نابرابری بین 
تولید کننده و عرضه کننده کالای قاچاق یا زیرپله ای 
ایجاد می شود که این نابرابری ترازو را به سمت گروه 
دوم سنگین تر و مصرف کننده را راغب تر می کند که 
از این کالا خرید کند. به نظر می رس��د اگر سازمان 
مالیاتی با کمک اتاق اصناف س��امانه های فروش را 
برقرار کند، نظم و عدالت مالیاتی که انتظار می رود را 

زودتر شاهد باشیم.
از آنج�ا که بخ�ش بازرگانی موتور محرکه  � 
اقتص�اد و مولف�ه اثرگ�ذار در تجارت اس�ت، 
همواره فعالان اقتصادی با چالش هایی در زمینه 
تجارت خارجی به ویژه واردات دست و پنجه نرم 
می کنند، این چالش ها و راهکار برون رفت از این 

مشکلات چیست؟
زمانی که بحث واردات یا تجارت خارجی می شود، 
بیش��تر باید درخصوص دو حوزه صحبت کنیم. در 
حوزه واردات مواد اولیه یا کالای واس��ط وجود دارند 
ک��ه در خط تولید و واحد تولیدی به کار می روند یا 
محصول تمام شده و کالای نهایی هستند که باید در 

مراکز و مبادی فروش عرضه شوند. در این خصوص 
محدودی��ت واردات��ی وجود دارد. اقتصاد کش��ور به 
دلیل محدودیت های تحریمی، کمبودهای ارزی یا 
سیاست های حمایتی از بخش تولید یا برای کالای 
وارداتی عوارض را بالا می گیرد یا ممنوعیت وارداتی 
ایجاد می کند. به طور مثال در فصل برنج تا نزدیک های 
عید برنج برداش��ت می شود، هر س��اله واردات برنج 
ممنوع می ش��ود و ناچاریم برنج داخلی را خریداری 
کنیم یا قبل از ایجاد محدودیت به اندازه نیاز کشور 
واردات انجام می دهیم و دپو می کنیم یا شکر و سایر 
محص��ولات مانند واردات برخی میوه ها را ممنوع یا 

آزاد می کنیم.
در مورد پوش��اک محدودیت با یک سری شروط 
همچنان پابرجاست که برند خارجی وارد کشور شود 
و خط تولید راه اندازی کند و درصدی را تولید داخل 
انجام دهد. این امر مستلزم این است که سرمایه گذار 
هم نسبت به این موضوع تمایل داشته باشد و آنقدر 
برای سرمایه گذار امکانات و تسهیلات فراهم شود که 
فضای کسب و کار ما برایش رقابتی و توجیه اقتصادی 
داش��ته باش��د. ما تقریبا از بازار پوش��اک جهان دور 
مانده ایم. در حال حاضر باید به این موضوع فکر کنیم 
که آیا ظرفیت تولید پوشاک کشور ما کفایت بازار داخل 
را می کند، مازاد را چه کنیم؟ راهکار این است که بازار 
را باز کنیم، اما متاسفانه در این زمینه محدودیت داریم، 
زمانی که بازارمان را می بندیم، کشورهای دیگر هم 
بازارهایشان را به روی ما می بندند، در نتیجه باید به 
این سمت حرکت کنیم که کیفیت تولیدات پوشاک 
ما و قیمت آن به حالت رقابتی برسد که اگر در تجارت 

آزاد قرار گرفتیم، پاسخگو باشند.
در س��ایر محصولات مانند محصولات غذایی نیز 
این شرایط حاکم اس��ت. زمانی که کالای صادراتی 
غذایی داریم، صنایع غذایی ما باید بتواند به بازار ثالث 
برود، برای مثال به کش��ور ثالثی می خواهیم کالای 
صنایع غذایی صادر کنیم و کشور رقیب ما هم وارد 
این کشور ثالث می شود، در اینجا محصول ما از نظر 
کیفیت و قیمت باید نسبت به محصول کشور دیگر 
مزیت و مطلوبیت داش��ته باش��د که کالا به فروش 
برسد. خوش��بختانه این ظرفیت در کشور ما وجود 
دارد و شرکت هایی هم هستند که وارد عرصه رقابت 
جهانی ش��ده اند، اما حمایت بیشتری در این زمینه 
لازم است. در صنایع پایین دستی و پتروشیمی مانند 
لاستیک و پلاستیک هم همین شرایط برقرار است 
و ب��رای این امر ظرفیت و مزیت در این حوزه وجود 
دارد، در مجموع این عوامل باید مزیت رقابتی ایجاد 
کند تا کالای ما را به یک کالای کاملا رقابتی در بازار 

جهانی تبدیل کند.
آیا رویکرد ممنوعیت واردات در خصوص  � 

لوازم خانگی موثر بوده است؟
در بح��ث واردات لوازم خانگی، محدودیت ایجاد 
کردی��م با این هدف که صنایع لوازم خانگی کش��ور 
تقویت ش��ود و رشد کند، حتی اجازه فعالیت برخی 
ل��وازم خانگی در داخل را ندادی��م که به راحتی در 
کشور فعالیت کنند، این کار برای تقویت تولید داخل 
بوده که قابل س��تایش است، اما نکته ای که در این 
میان وجود دار د این اس��ت که ما هر حمایتی از هر 
صنعتی می کنیم باید دو رویکرد مهم داشته باشد؛ یکی 
اینکه این حمایت باید منجر به تقویت زیرساخت ها و 
توان تولیدی رقابتی واحد شود، یعنی آن را به پله ای 
بالات��ر ببرد تا بتوان��د در بازارهای جهانی هم رقابت 
کند. دوم آنکه حمایت ها باید محدودیت زمانی هم 
داش��ته باشد، این حمایت ها، خواه حمایت تعرفه ای 

در بحث واردات 
لوازم خانگی، 

محدودیت ایجاد 
کردیم با این هدف 

که صنایع لوازم 
خانگی کشور تقویت 

شود و رشد کند، 
حتی اجازه فعالیت 
برخی لوازم خانگی 

در داخل را ندادیم 
که به راحتی در 

کشور فعالیت کنند، 
این کار برای تقویت 
تولید داخل بوده که 
قابل ستایش است، 

اما نکته ای که در 
این میان وجود دار د 

این است که ما هر 
حمایتی از هر صنعتی 

می کنیم باید دو 
رویکرد مهم داشته 

باشد؛ یکی اینکه این 
حمایت باید منجر به 
تقویت زیرساخت ها 

و توان تولیدی 
رقابتی واحد شود، 

یعنی آن را به پله ای 
بالاتر ببرد تا بتواند 
در بازارهای جهانی 

هم رقابت کند. دوم 
آنکه حمایت ها باید 

محدودیت زمانی هم 
داشته باشد

فاطمه رحیمی

در سال های 
اخیر چالش های 
متعددی پیش 
روی صادرکنندگان 
قرار داشته است. 
مهم ترین چالش های 
نتیجه گیری شده به 
ترتیب تصمیم گیری های 
خلق الساعه از سوی 
سیاستگذار، تحریم ها 
و چالش های انتقال ارز 
و ممنوعیت صادرات 
توسط سیاستگذار جهت 
کنترل بازارهای داخلی 
بوده اند
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تعیین تکلیف استراتژی اقتصادی در 1403

بررسی ها نشان می دهد یکی از دلایل شکل گیری 
آم��ار منفی برای تج��ارت خارجی کش��ور، ردپای 
بیش اظهاری یا همان بیش بود ارزش در واردات کالا 
به کشور در گمرکات است؛ جایی که واردکننده تلاش 
می کند کالای وارداتی خود را باارزش تر اظهار کند تا 
بتواند از چرخه ارزی بانک مرکزی و سامانه نیما، ارز 
بیشتری دریافت کند و در حالی که ارزش واقعی کالا 
در مبدأ کمتر از رقم اظهار شده است و در این میان 
با توجه به کاغذبازی های گمرکی در داخل و خارج از 
کشور، بخشی از ارز دریافت شده در حساب واردکننده 
باق��ی خواهد ماند تا در بازه های زمانی ای که نرخ ارز 
بالا می رود، ارز ذخیره شده را با نرخ بالاتر بفروشد یا 
حتی برای خروج سرمایه یا واردات کالای قاچاق به 
داخل کش��ور، در اختیار متقاضی��ان ارز در خارج از 

مرز ها قرار دهد.
متاسفانه این سازوکار خطرناک تجاری چند سالی 
است که در فضای اقتصادی کشورمان رونق گرفته و 
یکی از مهم ترین دلایل آن هم چندنرخی بودن ارز و 
اختلاف نرخ ارز ترجیحی و بازار آزاد و نیمایی است. 
در ی��ک کلام هدف از چنین تخلفی این اس��ت که 

واردکننده بیشترین مقدار ارز را به دست آورد.

در سال های اخیر چالش های متعددی پیش روی 
صادرکنندگان قرار داشته است. مهم ترین چالش های 
نتیجه گیری ش��ده ب��ه ترتی��ب تصمیم گیری های 
خلق الساعه از سوی سیاستگذار، تحریم ها و چالش های 
انتقال ارز و ممنوعیت صادرات توس��ط سیاستگذار 
جهت کنترل بازارهای داخلی بوده اند. در گزارش پیش 
رو روزنامه »جهان صنعت« تلاش کرده در گفت وگو با 
آرمان خالقی عضو هیات نمایندگان اتاق تهران و عضو 
هیات مدیره خانه صمت ایران به واکاوی مشکلات در 

حوزه تجارت کشور بپردازد.
ارزیابی شما از شرایط بازرگانی داخلی در  � 

کشور چیست؟
اگر بخواهیم در م��ورد بازرگانی داخلی صحبت 
کنیم باید به چند نکته توجه داشته باشیم؛ در وهله 
نخست باید موضوعاتی که روی بازرگانی داخلی اثرگذار 
هستند و فعالان حوزه تجارت داخلی را مورد بررسی 
قرار دهیم. فعالان حوزه تجارت داخلی چند دس��ته 
هستند؛ واحدهای صنفی و کسبه که تحت پوشش 
ات��اق اصناف قرار دارند که به دو دس��ته خدماتی و 
تولیدی تقسیم می شوند. دسته خدمات تحت پوشش 
این گروه هستند که یا جواز کسب دارند یا ندارند و 

بعضا واحد صنفی ای ک��ه ایجاد کرده اند فاقد پروانه 
است. معمولا خریدهای مستقیم مردم از این دسته 
انجام می شود بخشی هم فروش هایی است که توسط 
اینترنت انجام می شود که تجارت الکترونیک را دربر 
می گیرد. در حوزه فروشگاه هایی که به صورت فیزیکی 
در سطح ش��هر می بینیم، منهای واحدهای صنفی 
کوچک، با فروشگاه های زنجیره ای کوچک و متوسط 
یا فروشگاه های بزرگ مواجه هستیم. حوزه پخش یکی 
دیگر از بخش هایی است که در حوزه تجارت داخلی 
فعالیت می کند و در کشور کالارسانی انجام می دهد 
و واس��طه بین تولید و عمده فروشی با خرده فروشی 
است و لجستیک هم بخشی از این تجارت داخلی را 
ب��ه خود اختصاص می دهد. گروه دیگری که در این 
حوزه فعالیت می کنند شرکت های بازرگانی هستند. 
این شرکت های بازرگانی یا مواد اولیه و قطعات را به 
تولیدکننده ها می رسانند یا خارج از آن مجموعه به 
صورت هدف های مستقیم، تقریبا به شکل شرکت 
پخش فعالیت می کنند، اما کاملا تخصصی هستند. 
رفتار لجستیک و پخش مویرگی ندارند، بلکه مشتری 
خاص دارند و کالا را به آنها می رس��انند. این حوزه ها 

زیرمجموعه وزارت صنعت، معدن و تجارت هستند.

 بخش بازرگانی را می توان موتور محرکه  یک اقتصاد و به عنوان مولفه  اثربخش و تاثیرگذار در تمام موارد قابل تجارت تلقی کرد. بخش تجارت خارجی را 
نیز می توان انعکاس شرایط رونق و رکود در اقتصاد و بروز مشکل در این بخش را به معنای وجود مشکلاتی در کارایی سایر بخش ها دانست. در این میان، 
دیپلماسی اقتصادی و تلاش برای بهبود روابط با کشورهای همسایه و دیگر شرکای تجاری مهم می تواند در بازگشایی بازارهای جدید و کاهش اثرات منفی 

تحریم ها موثر باشد.
تجارت خارجی کشور در سالی که گذشت شرایط مطلوبی را پشت سر نگذاشت و در برهه ای کسری تجاری کشور به منفی 14 میلیارد دلار رسید. کارشناسان 
اقتصادی بر این باورند یکی از عوامل برهم زننده نظم و تعادل بازار ارز، کسری تجاری در بخش غیرنفتی است؛ جایی که واردات در برابر صادرات غیرنفتی 

بسیار می شود و با توجه به مشکلات و دست انداز های پیش روی بازگشت ارز های صادراتی به کشور، تبعات منفی به همراه دارد.

لطفا دسته بندی ها و مکانیسم فعالیت شان  � 
را به تفکیک توضیح دهید.

در حوزه خرده فروشی ها که همان واحدهای کسب 
و واحدهای صنفی هس��تند، چند نکته وجود دارد؛ 
نخست آنکه قیمت تمام شده محصولی که به دست 
مردم می رسد، چرا بعضا فکر می کنیم گران است؟ باید 
گفت هزینه برای خرده فروش ها در کشور بالاست، از 
هزینه های اجاره گرفته تا حق کسب، پیشه، سرقفلی 
و موضوعاتی از این دست که بر قیمت تمام شده کالا 
در واحد صنفی اثرگذار است، بنابراین این هزینه بالا 
در قیمت تمام ش��ده کالا که در آن واحد کسب و کار 
مبادله می شود، خود را نشان می دهد. هرچه هزینه 
اجاره بالاتر باشد صاحب فروشگاه ناچار است هزینه 
را در قیمت کالای خود سرشکن کند و این اعداد در 
کالاهای مختلف نیز به طور متفاوت بروز می کند. در 
هر صنعتی به نس��بت حاشیه سودی که پیش بینی 
می کنند این رقم متفاوت اس��ت؛ از 15 درصد، 25 
درصد و بعضا تا 30 درصد این حاش��یه س��ود قابل 
پیش بینی اس��ت تا بتوانند تمام هزینه ها را پوشش 
دهند. بخش دیگر حاش��یه سود و رقابتی است که 
تولیدکننده ها یا توزیع کننده ها با یکدیگر دارند و برای 
اینکه جنس شان به فروش برسد برای واحد فروشگاهی 
حاشیه سود را افزایش می دهند و تلاش می کنند که 
درآمد واحد فروشگاهی از عرضه کالای آنها افزایش 
یابد. عوارض شهرداری و حق تابلو و مالیاتی که دریافت 
می شود نیز همگی در قیمت نهایی سرشکن می شود، 
در نتیجه برای مردم سوال است که چرا قیمت کالا 
از درب کارخانه تا زمانی که به دس��ت مصرف کننده 

برسد، تفاوت معناداری دارد.
در بخش دیگر به ش��رکت های پخش می رسیم. 
قاعدتا هر واحد تولیدی امکان رساندن کالا به دست 
فروشگاه ها را ندارند، در نتیجه با شرکت های واسط 
که وظیفه شان دریافت کالا، انبارداری و لجستیک و 
رساندن شان به دست خرده فروشی هاست، همکاری 
می کنند. شرکت های تخصصی به عنوان شرکت های 
پخش ایجاد شده اند که در حوزه خودشان شرکت های 
پخ��ش نیز با ه��م رقابت دارن��د. در این بخش هم 
ش��رکت های پخش حاشیه سودی را از تولیدکننده 
دریافت می کنند که بتوانند با آن حاش��یه سود و با 
قیمتی که رقابتی باشد، کالا را به دست فروشگاه ها 

برسانند. 
در نهایت دو، س��ه سالی است که با ورود سازمان 
حمایت از مصرف کننده نرخی برای قیمت تمام شده، 
تعیین شده تا قیمت تمام شده کارخانه مشخص شود. 
یک حاشیه سود برای پخش و یک حاشیه سود برای 
فروش��گاه ها و مغازه ها در نظر گرفتند که درنهایت 
شاهد دو قیمت روی کالاها به ویژه کالاهای صنایع 

غذایی هستیم.
فروشگاه هایی که خودمالک هستند، فروشگاه های 
زنجیره ای که ابعاد و مساحت شان متفاوت است و برای 
خودشان اتحادیه کشوری دارند و مجموعه مشخصی 
وجود دارد، توسط یک سری سرمایه گذار ایجاد شده اند 
و عده ای از آنها در قالب نشان سپاری فعالیت می کنند 
که با فروشگاه های زنجیره ای متفاوت هستند. از دل 
این زنجیره ای ها نشان سپاری ها به وجود می آیند که 
کالا را تحت لوای یک برند ارائه می دهند که بس��یار 

هم متعدد هستند.
در بحث ش��رکت ها که چن��دان صاحب نظم و 
نظامی نیستند و شرکتی ثبت می شود، ممکن است 
پروانه یا جوازی بگیرند یا بدون جواز هم فعالیتشان را 
انجام دهد. مشکل اصلی در این صنف نداشتن پروانه 

یا مجوز کس��ب و کار است که نه پاسخگوی مشتری 
و نه سیستم مالیاتی کشور هستند، در واقع از چتر 
مالیاتی پنهان هستند. بخشی از نارضایتی ها در این 
بخش مس��تتر اس��ت که انتظار می رود با یک اراده 
جدی تمام واحدهایی که در کار صنفی و فروشگاهی 
فعالیت می کنند به هر نحوی به زیرمجموعه تخصصی 
خودشان بپیوندند، پروانه بگیرند، شناسایی شوند و 
در قبال خدمتی که ارائه می دهند به مصرف کننده 

پاسخگو باشند.
بحث تجارت الکترونیک نیز موضوع بسیار مهمی 
است، اما هیچ نظارتی بر کسب و کارهایی که در انواع 
بسترهای مجازی انجام می ش��ود، وجود ندارد. فضا 
گسترده و تعداد بسیار زیاد است. تجارت الکترونیک 
اقتضای تجارت روز دنیاست. بسیاری از کسب و کارهایی 
که فروشگاه دارند و به صورت فیزیکی هستند نیز به 
این سمت حرکت کرده اند و به طور موازی کالایشان 
را به صورت مجازی عرضه می کنند که در این میان 

اعتماد مردم نقش بسیار مهمی دارد.
توس�عه این گونه کسب و کارها از چه راهی  � 

امکان پذیر است؟
بعضا از این دس��ت کسب و کارها انتظاراتی داریم 
که به دلیل خرد بودن نمی توانند برآورده کنند، مانند 
تکالیف مالیات��ی یا تکالیفی که بار کردیم، اما انجام 
نداده ایم. مانند ماشین های صندوقی یا صندوق های 
مکانیزه فروش یا سامانه فروشگاهی که قانونش توسط 
سازمان مالیاتی وضع شد و این قانون می طلبد که هر 
کسی در حوزه فروش در کشور مشغول است، به این 
سامانه ملحق شود. درنهایت باید خط سیر کالا را از 
ماده اولیه تا رس��یدن به دس��ت مصرف کننده رصد 
کرد. یکی از موضوعاتی که مالیات بر ارزش افزوده را 
س��ال ها ناموفق نگاه داشت، این بود که حلقه پایانی 
فروش که کالا را به دس��ت مصرف کننده می رساند 
در زنجیره رصد پایش مالیاتی نداشتیم و یک جایی 
این روند قطع می ش��د. زمانی که زنجیره قطع شود، 
م��ردم جایی مالیات بر ارزش اف��زوده را می پردازند و 
جایی نمی پردازند. یک سری کالاها در حلقه مالیات 
بر ارزش افزوده قرار گرفته اند یا یک س��ری کالا که یا 
قاچاق یا زیرپله ای هس��تند و در این زنجیره ای که 
وجود دارد، دیده نمی شوند، بنابراین هزینه و قیمت 
تمام شده ای که برای مصرف کننده ایجاد می کنند، 
ارزان تر بوده و تمایل مصرف کننده به کالای قاچاق 
و فاقد شناس��نامه بیشتر است، چراکه آن را ارزان تر 
دریافت می کند، بنابراین یک ش��رایط نابرابری بین 
تولید کننده و عرضه کننده کالای قاچاق یا زیرپله ای 
ایجاد می شود که این نابرابری ترازو را به سمت گروه 
دوم سنگین تر و مصرف کننده را راغب تر می کند که 
از این کالا خرید کند. به نظر می رس��د اگر سازمان 
مالیاتی با کمک اتاق اصناف س��امانه های فروش را 
برقرار کند، نظم و عدالت مالیاتی که انتظار می رود را 

زودتر شاهد باشیم.
از آنج�ا که بخ�ش بازرگانی موتور محرکه  � 
اقتص�اد و مولف�ه اثرگ�ذار در تجارت اس�ت، 
همواره فعالان اقتصادی با چالش هایی در زمینه 
تجارت خارجی به ویژه واردات دست و پنجه نرم 
می کنند، این چالش ها و راهکار برون رفت از این 

مشکلات چیست؟
زمانی که بحث واردات یا تجارت خارجی می شود، 
بیش��تر باید درخصوص دو حوزه صحبت کنیم. در 
حوزه واردات مواد اولیه یا کالای واس��ط وجود دارند 
ک��ه در خط تولید و واحد تولیدی به کار می روند یا 
محصول تمام شده و کالای نهایی هستند که باید در 

مراکز و مبادی فروش عرضه شوند. در این خصوص 
محدودی��ت واردات��ی وجود دارد. اقتصاد کش��ور به 
دلیل محدودیت های تحریمی، کمبودهای ارزی یا 
سیاست های حمایتی از بخش تولید یا برای کالای 
وارداتی عوارض را بالا می گیرد یا ممنوعیت وارداتی 
ایجاد می کند. به طور مثال در فصل برنج تا نزدیک های 
عید برنج برداش��ت می شود، هر س��اله واردات برنج 
ممنوع می ش��ود و ناچاریم برنج داخلی را خریداری 
کنیم یا قبل از ایجاد محدودیت به اندازه نیاز کشور 
واردات انجام می دهیم و دپو می کنیم یا شکر و سایر 
محص��ولات مانند واردات برخی میوه ها را ممنوع یا 

آزاد می کنیم.
در مورد پوش��اک محدودیت با یک سری شروط 
همچنان پابرجاست که برند خارجی وارد کشور شود 
و خط تولید راه اندازی کند و درصدی را تولید داخل 
انجام دهد. این امر مستلزم این است که سرمایه گذار 
هم نسبت به این موضوع تمایل داشته باشد و آنقدر 
برای سرمایه گذار امکانات و تسهیلات فراهم شود که 
فضای کسب و کار ما برایش رقابتی و توجیه اقتصادی 
داش��ته باش��د. ما تقریبا از بازار پوش��اک جهان دور 
مانده ایم. در حال حاضر باید به این موضوع فکر کنیم 
که آیا ظرفیت تولید پوشاک کشور ما کفایت بازار داخل 
را می کند، مازاد را چه کنیم؟ راهکار این است که بازار 
را باز کنیم، اما متاسفانه در این زمینه محدودیت داریم، 
زمانی که بازارمان را می بندیم، کشورهای دیگر هم 
بازارهایشان را به روی ما می بندند، در نتیجه باید به 
این سمت حرکت کنیم که کیفیت تولیدات پوشاک 
ما و قیمت آن به حالت رقابتی برسد که اگر در تجارت 

آزاد قرار گرفتیم، پاسخگو باشند.
در س��ایر محصولات مانند محصولات غذایی نیز 
این شرایط حاکم اس��ت. زمانی که کالای صادراتی 
غذایی داریم، صنایع غذایی ما باید بتواند به بازار ثالث 
برود، برای مثال به کش��ور ثالثی می خواهیم کالای 
صنایع غذایی صادر کنیم و کشور رقیب ما هم وارد 
این کشور ثالث می شود، در اینجا محصول ما از نظر 
کیفیت و قیمت باید نسبت به محصول کشور دیگر 
مزیت و مطلوبیت داش��ته باش��د که کالا به فروش 
برسد. خوش��بختانه این ظرفیت در کشور ما وجود 
دارد و شرکت هایی هم هستند که وارد عرصه رقابت 
جهانی ش��ده اند، اما حمایت بیشتری در این زمینه 
لازم است. در صنایع پایین دستی و پتروشیمی مانند 
لاستیک و پلاستیک هم همین شرایط برقرار است 
و ب��رای این امر ظرفیت و مزیت در این حوزه وجود 
دارد، در مجموع این عوامل باید مزیت رقابتی ایجاد 
کند تا کالای ما را به یک کالای کاملا رقابتی در بازار 

جهانی تبدیل کند.
آیا رویکرد ممنوعیت واردات در خصوص  � 

لوازم خانگی موثر بوده است؟
در بح��ث واردات لوازم خانگی، محدودیت ایجاد 
کردی��م با این هدف که صنایع لوازم خانگی کش��ور 
تقویت ش��ود و رشد کند، حتی اجازه فعالیت برخی 
ل��وازم خانگی در داخل را ندادی��م که به راحتی در 
کشور فعالیت کنند، این کار برای تقویت تولید داخل 
بوده که قابل س��تایش است، اما نکته ای که در این 
میان وجود دار د این اس��ت که ما هر حمایتی از هر 
صنعتی می کنیم باید دو رویکرد مهم داشته باشد؛ یکی 
اینکه این حمایت باید منجر به تقویت زیرساخت ها و 
توان تولیدی رقابتی واحد شود، یعنی آن را به پله ای 
بالات��ر ببرد تا بتوان��د در بازارهای جهانی هم رقابت 
کند. دوم آنکه حمایت ها باید محدودیت زمانی هم 
داش��ته باشد، این حمایت ها، خواه حمایت تعرفه ای 

در بحث واردات 
لوازم خانگی، 

محدودیت ایجاد 
کردیم با این هدف 

که صنایع لوازم 
خانگی کشور تقویت 

شود و رشد کند، 
حتی اجازه فعالیت 
برخی لوازم خانگی 

در داخل را ندادیم 
که به راحتی در 

کشور فعالیت کنند، 
این کار برای تقویت 
تولید داخل بوده که 
قابل ستایش است، 

اما نکته ای که در 
این میان وجود دار د 

این است که ما هر 
حمایتی از هر صنعتی 

می کنیم باید دو 
رویکرد مهم داشته 

باشد؛ یکی اینکه این 
حمایت باید منجر به 
تقویت زیرساخت ها 

و توان تولیدی 
رقابتی واحد شود، 

یعنی آن را به پله ای 
بالاتر ببرد تا بتواند 
در بازارهای جهانی 

هم رقابت کند. دوم 
آنکه حمایت ها باید 

محدودیت زمانی هم 
داشته باشد
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باش��د یا محدودیت واردات، یا حمایت از خرید این 
کالا یا اعطای تسهیلات باشد باید سقف زمانی داشته 
باشد که این سقف زمانی آن واحد را مکلف کند که 
برای مثال در یک بازه 5 ساله یا 10 ساله بتواند خود 
را تقویت کند، وگرنه حمایت های کورکورانه و بدون 
هدف آس��یب هایی را در پی خواهد داشت؛ نخست 
آنکه این واحدها را وابس��ته و ضعیف بار می آورد که 
با کوچک ترین تغییر در ش��رایط محیط کسب و کار 
آس��یب خواهند دید یا ممکن اس��ت تعطیل شوند. 
دوم آنکه مصرف کننده تاوان این حمایت چشم بسته 
را می دهد، به این معنا که به جای اینکه کالای خوب 
را با قیمت مناسب در بازار جهانی برای مصرف کننده 
فراهم کنیم، ناچار خواهد بود کالایی با کیفیت پایین 
و حتی با قیمت بالاتر تهیه کند، چراکه ناچار است و 
کالای دیگری هم وجود ندارد. قاعدتا زمانی که کالای 
رقابتی به دس��ت مصرف کننده نمی رسد، تاوان این 
موضوع را می دهد و این تاوان اگر منجر به این شود 
که در یک بازه زمانی حمایت ها فراتر از عرف جهانی 
باشد زیان ده خواهد بود، در نهایت باید از جیب هزینه 
ناکارآمدی مدیریتی و سیاستگذاری کلان و خرد واحد 
تولیدی مربوطه را بپردازیم. قاعدتا هیچ کس نمی پذیرد 
که مردم خسارت عدم بهره وری فرد دیگری را پرداخت 
کنن��د. این امر به موضوع تورم دامن می زند، چراکه 
کالا را گران تر عرضه می کنیم، بنابراین سیاست نوع 
برخورد ما با واردات کالای تمام ش��ده هم باید حد و 

حدودی داشته باشد.
موضوع دیگر در بحث واردات که باید به آن توجه 
کنیم این است که باید عمق ساخت داخل را در برخی 
کالاها مانند خودرو، صنعت غذا، صنعت پوش��اک و 
صنعت لوازم خانگی به حداکثر برسانیم. در تمام این 
صنایع عمق ساخت داخل حائز اهمیت است. زمانی 
که کالای واس��طه ای وارد کش��ور و تلفیق می شود، 
ارزش افزوده ای که ایجاد می کنیم از این جهت است 
که بخش��ی از آن صنعت در داخل کشور انجام شود 
تا باعث اش��تغال، چرخش اقتصادی و کاهش رکود 
ش��ود. باید سیاست کلانی در هر حوزه در چارچوب 
برنامه تدوین کنیم تا این واحدها به دنبال رشد بروند، 
زمانی که با برنامه حرکت کنند با تصمیم ناگهانی هم 
مواجه نمی شوند. این امر نیازمند اقدامات زیرساختی 

و زیربنایی اس��ت که در حوزه دیپلماسی اقتصادی 
می گنجد به این معنا که دیپلماسی سیاسی در کنار 
دیپلماسی اقتصادی قرار گیرد و آن را تقویت و فضایی 
فراهم کند که حوزه تجارت خارجی ارتباط معنادار 

صادراتی و وارداتی داشته باشد.
پس از حذف ارز ترجیحی 4200 � تومانی در 
بره�ه ای زمزمه های ح�ذف ارز نیمایی 28500 
تومانی به گوش رسید، ارزیابی شما در خصوص 

حذف ارز ترجیحی چیست؟
قاعدتا یارانه ای پشت ارزهای با قیمت پایین تر یا 
ارزه��ای دولتی وجود دارد، دولت می خواهد ارز را با 
قیم��ت ارزان تر از نرخ واقعی ارز در بازار آزاد فراهم و 
آن را تثبیت  کند. در واقع این نرخ تثبیت ش��ده ارز 
است. تاوان آن را همه مردم و کل اقتصاد می دهند؛ 
چه تولید کننده و چه وارد کننده ای که این کالا را وارد 
و عرضه می کند. در حقیقت برای اینکه ثباتی در بازار 
ایجاد کنیم نرخ ارز را به یک نقطه ای پیچ می کنیم و 
کاری نداریم که در بازار، تورم وجود دارد یا خیر. اینکه 
نرخ واقعی ارز چقدر است، سبد کالایی که وجود دارد 
با سبد مشابه اش در دنیا چقدر تفاوت دارد، موضوعاتی 

هستند که همواره مغفول می مانند.
بع��د از ثابت ک��ردن ای��ن ارز و فیکس کردنش 
در نقطه ای، آغ��از به عرضه آن می کنیم. از آنجا که 
این ارز دولتی اس��ت، محدودیت دارد و به دلیل این 
محدودیت و ارزانی نس��بت به بازار، تمام کسانی که 
ذی نفع هستند تمایل دارند از آن استفاده کنند. این 
افراد پس از آنکه ارز را گرفتند و کالا را وارد کردند از 
جاهایی کانال می زنند که محصولی که به دست مردم 
می رسانند برمبنای نرخ آزاد محاسبه شود که این امر 
موجب پدید آمدن سوء استفاده هایی در کشور شده 
که حاضرند در این صف بایستند و از این ارز استفاده 
کنند و از منافع مابه التفاوت ارزی که از دولت دریافت 
می کنند با ارزی که در بازار آزاد وجود دارد، بهره مند 
شوند و این منافع شیرینی را برای عده ای رقم می زند، 
زیرا با کمترین زحمت و کمترین زمان به دست می آید. 
این موضوع نظم اقتصاد را به هم می زند و در آن اخلال 

ایجاد می کند. 
تولید کننده باید کالای رقابتی تولید کند، یعنی 
حتی زمانی که مواد اولیه از خارج با ارز آزاد می خرد 

و در داخل با شرایط موجود کالا تولید و در دنیا عرضه 
می کند، این کالا باید با قیمتی به دست مصرف کننده 
در بازار جهانی برس��د که مشابه رقیب باشد، چه بسا 
ارزان تر باشد که توان رقابت هم داشته باشد، وگرنه 
اگر کالا از مبادی قاچاق خارج شود، شرکت چندان 
سودی نمی برد و این به نوعی قاچاق معکوس است، 

تنها مردم هزینه این اتفاق را می دهند.
در عین حال باید گفت، چند نرخی بودن ارز هیچ 
گاه تاثیر مثبتی نداشته و هیچ اقتصادی از آن منتفع 
نشده است و تنها عده ای سود جو هر روز ثروتمندتر 
می شوند. با این کار انگیزه تولید کننده را می گیریم، 
قاعدتا تنظیم باید در جهتی باشد که به یک دلار واحد 
در کشور برسیم و این دلار باید دلاری باشد که نرخ 
ارز را ب��ازار تعیین کند. در این خصوص بارها بخش 
خصوصی، خانه صنعت، معدن و تجارت بیانیه داده 
است. این تفاوت حتی به نفع واحدهای تولیدی هم 
نیست، چراکه عده ای برخوردار می شوند و عده ای نه. 

این امر اجحاف در حق اقتصاد کشور است.
نظر شما در خصوص چالش های رفع تعهد  � 

ارزی برای صادرکنندگان چیست؟
با توجه به رفتار ما در حوزه ارز دولت ناچار است به 
دنبال رفع تعهد ارزی باشد، دولت  به دنبال به دست 
آوردن ارز اس��ت تا بتواند امورات کشور را اداره کند. 
اینکه فرضا به من که صادرکننده یا وارد کننده هستم 
ارزی را بدهد که مواد اولیه وارد کنم، محصولی را تولید 
و صادر کنم، باید بتواند این ارز محدود را مدیریت کند 
و با توجه به تحریم ها هم محدودیت زیادی در تامین 
ارز داری��م. برای مثال فردی کالایی را تولید و صادر 
می کند، اما ارز آن را وارد کشور نمی کند در این بین 
خلاء ای ایجاد می شود و تنها منابع خالی می شوند. 
ضرورت این امر ایجاب می کرد برای مثال در صنایع 
پتروش��یمی، صنایع پلاستیک و در هر صنعتی که 
صادرات داریم، حتی محصولات کش��اورزی، به ازای 
آن کود یا س��م وارد  کنیم. وارداتی که انجام می شود 
برمبنای ارزی است که قبلا خرج کردیم و باید برای 

حفظ تراز و تعادل ارز به کشور برگردد.
سیاس��ت رفع تعهد ارزی ب��ا توجه به تحریم ها، 
سختی نقل وانتقال پول و راه های محدودی که برای 
بازگشت ارز برای تولید کننده وجود دارد، ایجاد شده 

چند نرخی بودن ارز هیچ 
گاه تاثیر مثبتی نداشته 
و هیچ اقتصادی از آن 
منتفع نشده است و 
تنها عده ای سود جو 
هر روز ثروتمندتر 
می شوند. با این کار 
انگیزه تولید کننده را 
می گیریم، قاعدتا تنظیم 
باید در جهتی باشد که 
به یک دلار واحد در 
کشور برسیم و این 
دلار باید دلاری باشد 
که نرخ ارز را بازار 
تعیین کند. در این 
خصوص بارها بخش 
خصوصی، خانه صنعت، 
معدن و تجارت بیانیه 
داده است. این تفاوت 
حتی به نفع واحدهای 
تولیدی هم نیست، 
چراکه عده ای برخوردار 
می شوند و عده ای نه. 
این امر اجحاف در حق 
اقتصاد کشور است

بخش خصوصی از 
بستری که دولت 
می سازد، حرکت 

می کند و مانند 
مسیر اتوبانی است 
که اگر دولت ایجاد 

کند بخش خصوصی 
تردد می کند. 
در حال حاضر 

ما در جاده های 
فرعی، نامناسب، 

غیر مطمئن و ناامن 
حرکت می کنیم، 

در صورتی که باید 
به شاهراه های 

اقتصادی برگردیم. 
معمولا می گویند 
ایران می تواند 

صلیب طلایی 
اقتصادی باشد، 

یعنی گذرگاه 
شمال- جنوب، 

شرق- غرب

است. در واقع این اقدام برای سهولت کار صادرکنندگان 
ایجاد شده است. تا زمانی که محدودیت منابع ارزی 
داریم، این مراقبت ویژه هم باید وجود داشته باشد که 

در کشور خالی از ارز نشویم.
اع�داد و ارقام بحران کس�ری تراز تجاری  � 
کش�ور به منفی 14 میلیارد دلار رسیده است، 
چرایی این اتفاق و راهکار شما در خصوص رفع 

این بحران چیست؟
اگر تراز تجاری کشور منفی باشد یعنی در حوزه 
ص��ادرات خوب عمل نکرده ایم و نتوانس��ته ایم تراز 
تجاری را با نفت و میعانات نفتی و سوخت های فسیلی 
جبران کنیم، یا نفت کم فروختیم یا صادرات کشور 
در محصولات غیر نفتی کاهش پیدا کرده است. باید 
گفت برنامه های صادراتی ما نتوانسته به اندازه کارهای 
وارداتی در یک تراز قرار گیرد و همخوانی و همپوشانی 
داشته باشد. این موضوع جدی است و ما را با کاهش 
منابع ارزی مواجه می کند و این ارزی که از منابع خارج 
ش��ده نیز از منابع کسر می شود و کسری بودجه در 
پی خواهد داشت و بحث های رکودی و تورم را ایجاد 
خواهد کرد. روابط با کش��ورها را باید به دیپلماسی 
اقتصادی تبدیل کنیم و ارتباط مان را با کش��ورها به 
ویژه همسایه، کشورهای منطقه و هم پیمان هایی که 
داریم، افزایش دهیم. شاید ما جزو جی 20 نباشیم، 
اما خود را جزو 20 کشور اقتصاد بزرگ دنیا می دانیم، 
پس در این راستا روابطی که روی کاغذ مانده را باید 
عملی کنیم و این امر مس��تلزم تنش زدایی است و 
امکانات لازم را برای واحدهای صادراتی فراهم کنیم 
تا تسریع بیشتری در بحث گمرکی رخ دهد. زمانی 
که در کشور برای صادرات کالا ناوگان حمل و نقل به 
دلیل فرس��ودگی یا عدم ص��دور ویزا برای رانندگان 
ایرانی نمی تواند وارد عرصه های اروپایی ش��ود، تراز 
تجاری از تعادل خارج می شود که باید به دنبال حل 

این مشکلات نیز باشیم.
راه حل این مش��کلات از دست بخش خصوصی 
خارج اس��ت. بخش خصوصی از بس��تری که دولت 
می سازد، حرکت می کند و مانند مسیر اتوبانی است 
که اگر دولت ایجاد کند بخش خصوصی تردد می کند. 
در ح��ال حاض��ر ما در جاده های فرعی، نامناس��ب، 
غیر مطمئن و ناامن حرکت می کنیم، در صورتی که 
باید به شاهراه های اقتصادی برگردیم. معمولا می گویند 
ایران می تواند صلیب طلایی اقتصادی باش��د، یعنی 
گذرگاه شمال- جنوب، ش��رق- غرب. زمانی که در 
شاهراه اقتصادی دنیا قرار گرفتیم، نباید اجازه دهیم 

این فرصت به دست کشورهای دیگر بیفتد. بنابراین 
در سال های آینده باید به طور جدی مناسبات مان با 
اروپا و کشورهای همسایه همچون روسیه، تاجیکستان 
و قزاقستان روشن شود. برای این کشورها باید به طور 
جدی سیاست و برنامه داشته باشیم و بخش خصوصی 
را با کمترین دردسر راهی این بازارها کنیم و مسیر را 
نیز هموار کنیم. از طرفی ایران با توجه به ظرفیت های 
موجود می تواند به ش��اهراه حم��ل و نقل و در عین 
حال شاهراه تجاری تبدیل شود. لجستیک دریایی و 
حمل و نقلی می توانست مزیت بسیاری برای ما داشته 

باشد. باید در راستای تقویت آن کوشا باشیم.
آینده اتاق بازرگان�ی ایران پس از انتخاب  � 

ریاست جدید را چگونه می بینید؟
سال 1402 به دنبال برگزاری انتخاباتی که در سال 
1401 در اتاق های شهرستان ها برمبنای آیین نامه ای 
ابلاغ شد، به ناچار تغییراتی در اتاق ها اتفاق افتاد مانند 
بیش از دو دوره نبودن ریاست هر اتاق یا شرایط افرادی 
که در هیات رییس��ه های هیات نمایندگان انتخاب 
می شدند دچار تغییراتی شد که باعث بهبود کیفیت 
نیز شد، اما تنش ها و حواشی ای که پس از انتخابات 
هیات رییسه اتاق ایران به وجود آمد، این موضوعات 
باعث شد که تقریبا اتاق ایران تا بهمن ماه 1402 در 
ارتباطش با نهادهای حاکمیتی دچار چالش جدی 
باش��د، در داخل اتاق هم تشتت آرا و اختلاف نظری 
به وجود آمده بود و رییسی هم که انتخاب شده بود، 
با وجود احترامی که برای ایشان قائلم با یک بحران 
مشروعیت مواجه شده بود. در نهایت همه پذیرفتند 
که یک انتخاب مجدد برگزار شود و رییس جدیدی 
هم که انتخاب شد خوشبختانه فرد شناخته شده و 
خودساخته ای در عرصه بخش خصوصی است و یک 
تولید کننده واقعی و چهره تشکلی است. به نظر من 
این انتخابات اتفاق مبارکی بود که باعث فروکش کردن 

بسیاری از تنش های موجود در اتاق شد.
در حال حاضر بحث اصلی این است که اتاق چگونه 
می خواهد در ادامه راه حرکت کند. در این راستا باید 
برنامه اتاق را تدوین کرد، بودجه اش را بس��ت و اتاق 

باید افقی برای حرکت خود تدوین کند.
 در عین حال اتاقی که خودش مدعی ش��فافیت 
است باید شفاف رفتار کند، اتاق باید مانند یک آینه 
تمام م��ا آنچه که اتفاق می افتد را به نهادهای متولی 
مانند ش��ورای عالی نظارت نشان دهد. ذات اتاق در 
ش��فافیت و گردش نخبگان اس��ت که باید این امر 

محقق شود.

یکی دیگر از ویژگی های اتاق مطلوب، ایجاد برابری 
و فرصت های برابر، پیگیری توسعه و تعامل با دنیاست، 
از طرفی استفاده از ظرفیت های تشکل های تخصصی 
یکی از مبحث های جدی در اتاق محسوب می شود، 
چراکه اتاق یک تش��کل فراگیر و مادر است که این 
تشکل باید بتواند س��ایر تشکل ها را پوشش دهد و 
نظرات آنها را تجمی��ع کند که یک صدای واحد به 
نهاد حاکمیتی برس��د، یا اینکه برای اینکه صداهای 
متفاوت به بخش های تصمیم س��از در کشور برسد، 

بتواند مدیریت کند.
در عین حال برنامه ای که رییس جدید اتاق و هیات 
رییس��ه فعلی باید به آن بپردازند این است که فاقد 
کلی گویی باشد، با جمع بندی و اولویت بندی برای هر 
کدام از مباحث برنامه ارائه دهد، دارای زمانبندی باشد 
و بتواند از مشارکت همه استفاده کند، در این صورت 
دولت هم با اطمینان بیشتری به اتاق می نگرد. زمانی 
که صدای واحد به گوش دولت، قوه قضائیه، مجلس 
و نهادهای حاکمیتی برسد، تصمیماتش معقولانه تر و 

درست تر خواهد بود.
چشم انداز اقتصاد ایران به ویژه تجارت در  � 

سال 1403 را چگونه ارزیابی می کنید؟
برای سال 1403 یکی از کارهای ماندگاری که 
می توانی��م انجام دهیم این اس��ت که باید تکلیف 
راهبرد اقتصاد کش��ور را مش��خص کنی��م و باید 
ببینی��م می خواهی��م کجای اقتصاد دنیا باش��یم، 
مزیت های ما چیست و آنها را تقویت و راهی پیدا 
کنیم که نقاط ضعف خود را پوشش دهیم، با چه 
کش��ورهایی می توانیم شراکت کنیم، کدام بخش 
اقتصاد ما ظرفیت برای توسعه دارد و کدام بخش 

فاقد این ظرفیت است.
 ما نباید روی نقاط ضعفی که قابلیت اصلاح ندارد، 
اصرار بورزیم و سرمایه هایمان را در آن نقطه تلف کنیم. 
باید شرکای مطمئن جهانی پیدا کنیم، در این نقطه 
است که اقتصادمان به اقتصاد دنیا گره می خورد، در 
صورت تحقق این امر، اقتصادمان مقاوم خواهد شد. 
برای مثال زمانی که می خواهیم کالایی را از بنگلادش 
وارد کنیم، بخشی از اقتصاد این کشور را به اقتصادمان 

گره می زنیم. 
در بحث پتروش��یمی و پالایشگاهی کشورهایی 
چون ک��ره، ژاپن و ایتالیا تا مدت ها از تحریم کردن 
ایران ابا داشتند و برای اینکه بتوانند با کشور ما کار 
کنند مجوز ویژه گرفتند، چراکه اقتصادشان به نفت 

ما وابسته بود.
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باش��د یا محدودیت واردات، یا حمایت از خرید این 
کالا یا اعطای تسهیلات باشد باید سقف زمانی داشته 
باشد که این سقف زمانی آن واحد را مکلف کند که 
برای مثال در یک بازه 5 ساله یا 10 ساله بتواند خود 
را تقویت کند، وگرنه حمایت های کورکورانه و بدون 
هدف آس��یب هایی را در پی خواهد داشت؛ نخست 
آنکه این واحدها را وابس��ته و ضعیف بار می آورد که 
با کوچک ترین تغییر در ش��رایط محیط کسب و کار 
آس��یب خواهند دید یا ممکن اس��ت تعطیل شوند. 
دوم آنکه مصرف کننده تاوان این حمایت چشم بسته 
را می دهد، به این معنا که به جای اینکه کالای خوب 
را با قیمت مناسب در بازار جهانی برای مصرف کننده 
فراهم کنیم، ناچار خواهد بود کالایی با کیفیت پایین 
و حتی با قیمت بالاتر تهیه کند، چراکه ناچار است و 
کالای دیگری هم وجود ندارد. قاعدتا زمانی که کالای 
رقابتی به دس��ت مصرف کننده نمی رسد، تاوان این 
موضوع را می دهد و این تاوان اگر منجر به این شود 
که در یک بازه زمانی حمایت ها فراتر از عرف جهانی 
باشد زیان ده خواهد بود، در نهایت باید از جیب هزینه 
ناکارآمدی مدیریتی و سیاستگذاری کلان و خرد واحد 
تولیدی مربوطه را بپردازیم. قاعدتا هیچ کس نمی پذیرد 
که مردم خسارت عدم بهره وری فرد دیگری را پرداخت 
کنن��د. این امر به موضوع تورم دامن می زند، چراکه 
کالا را گران تر عرضه می کنیم، بنابراین سیاست نوع 
برخورد ما با واردات کالای تمام ش��ده هم باید حد و 

حدودی داشته باشد.
موضوع دیگر در بحث واردات که باید به آن توجه 
کنیم این است که باید عمق ساخت داخل را در برخی 
کالاها مانند خودرو، صنعت غذا، صنعت پوش��اک و 
صنعت لوازم خانگی به حداکثر برسانیم. در تمام این 
صنایع عمق ساخت داخل حائز اهمیت است. زمانی 
که کالای واس��طه ای وارد کش��ور و تلفیق می شود، 
ارزش افزوده ای که ایجاد می کنیم از این جهت است 
که بخش��ی از آن صنعت در داخل کشور انجام شود 
تا باعث اش��تغال، چرخش اقتصادی و کاهش رکود 
ش��ود. باید سیاست کلانی در هر حوزه در چارچوب 
برنامه تدوین کنیم تا این واحدها به دنبال رشد بروند، 
زمانی که با برنامه حرکت کنند با تصمیم ناگهانی هم 
مواجه نمی شوند. این امر نیازمند اقدامات زیرساختی 

و زیربنایی اس��ت که در حوزه دیپلماسی اقتصادی 
می گنجد به این معنا که دیپلماسی سیاسی در کنار 
دیپلماسی اقتصادی قرار گیرد و آن را تقویت و فضایی 
فراهم کند که حوزه تجارت خارجی ارتباط معنادار 

صادراتی و وارداتی داشته باشد.
پس از حذف ارز ترجیحی 4200 � تومانی در 
بره�ه ای زمزمه های ح�ذف ارز نیمایی 28500 
تومانی به گوش رسید، ارزیابی شما در خصوص 

حذف ارز ترجیحی چیست؟
قاعدتا یارانه ای پشت ارزهای با قیمت پایین تر یا 
ارزه��ای دولتی وجود دارد، دولت می خواهد ارز را با 
قیم��ت ارزان تر از نرخ واقعی ارز در بازار آزاد فراهم و 
آن را تثبیت  کند. در واقع این نرخ تثبیت ش��ده ارز 
است. تاوان آن را همه مردم و کل اقتصاد می دهند؛ 
چه تولید کننده و چه وارد کننده ای که این کالا را وارد 
و عرضه می کند. در حقیقت برای اینکه ثباتی در بازار 
ایجاد کنیم نرخ ارز را به یک نقطه ای پیچ می کنیم و 
کاری نداریم که در بازار، تورم وجود دارد یا خیر. اینکه 
نرخ واقعی ارز چقدر است، سبد کالایی که وجود دارد 
با سبد مشابه اش در دنیا چقدر تفاوت دارد، موضوعاتی 

هستند که همواره مغفول می مانند.
بع��د از ثابت ک��ردن ای��ن ارز و فیکس کردنش 
در نقطه ای، آغ��از به عرضه آن می کنیم. از آنجا که 
این ارز دولتی اس��ت، محدودیت دارد و به دلیل این 
محدودیت و ارزانی نس��بت به بازار، تمام کسانی که 
ذی نفع هستند تمایل دارند از آن استفاده کنند. این 
افراد پس از آنکه ارز را گرفتند و کالا را وارد کردند از 
جاهایی کانال می زنند که محصولی که به دست مردم 
می رسانند برمبنای نرخ آزاد محاسبه شود که این امر 
موجب پدید آمدن سوء استفاده هایی در کشور شده 
که حاضرند در این صف بایستند و از این ارز استفاده 
کنند و از منافع مابه التفاوت ارزی که از دولت دریافت 
می کنند با ارزی که در بازار آزاد وجود دارد، بهره مند 
شوند و این منافع شیرینی را برای عده ای رقم می زند، 
زیرا با کمترین زحمت و کمترین زمان به دست می آید. 
این موضوع نظم اقتصاد را به هم می زند و در آن اخلال 

ایجاد می کند. 
تولید کننده باید کالای رقابتی تولید کند، یعنی 
حتی زمانی که مواد اولیه از خارج با ارز آزاد می خرد 

و در داخل با شرایط موجود کالا تولید و در دنیا عرضه 
می کند، این کالا باید با قیمتی به دست مصرف کننده 
در بازار جهانی برس��د که مشابه رقیب باشد، چه بسا 
ارزان تر باشد که توان رقابت هم داشته باشد، وگرنه 
اگر کالا از مبادی قاچاق خارج شود، شرکت چندان 
سودی نمی برد و این به نوعی قاچاق معکوس است، 

تنها مردم هزینه این اتفاق را می دهند.
در عین حال باید گفت، چند نرخی بودن ارز هیچ 
گاه تاثیر مثبتی نداشته و هیچ اقتصادی از آن منتفع 
نشده است و تنها عده ای سود جو هر روز ثروتمندتر 
می شوند. با این کار انگیزه تولید کننده را می گیریم، 
قاعدتا تنظیم باید در جهتی باشد که به یک دلار واحد 
در کشور برسیم و این دلار باید دلاری باشد که نرخ 
ارز را ب��ازار تعیین کند. در این خصوص بارها بخش 
خصوصی، خانه صنعت، معدن و تجارت بیانیه داده 
است. این تفاوت حتی به نفع واحدهای تولیدی هم 
نیست، چراکه عده ای برخوردار می شوند و عده ای نه. 

این امر اجحاف در حق اقتصاد کشور است.
نظر شما در خصوص چالش های رفع تعهد  � 

ارزی برای صادرکنندگان چیست؟
با توجه به رفتار ما در حوزه ارز دولت ناچار است به 
دنبال رفع تعهد ارزی باشد، دولت  به دنبال به دست 
آوردن ارز اس��ت تا بتواند امورات کشور را اداره کند. 
اینکه فرضا به من که صادرکننده یا وارد کننده هستم 
ارزی را بدهد که مواد اولیه وارد کنم، محصولی را تولید 
و صادر کنم، باید بتواند این ارز محدود را مدیریت کند 
و با توجه به تحریم ها هم محدودیت زیادی در تامین 
ارز داری��م. برای مثال فردی کالایی را تولید و صادر 
می کند، اما ارز آن را وارد کشور نمی کند در این بین 
خلاء ای ایجاد می شود و تنها منابع خالی می شوند. 
ضرورت این امر ایجاب می کرد برای مثال در صنایع 
پتروش��یمی، صنایع پلاستیک و در هر صنعتی که 
صادرات داریم، حتی محصولات کش��اورزی، به ازای 
آن کود یا س��م وارد  کنیم. وارداتی که انجام می شود 
برمبنای ارزی است که قبلا خرج کردیم و باید برای 

حفظ تراز و تعادل ارز به کشور برگردد.
سیاس��ت رفع تعهد ارزی ب��ا توجه به تحریم ها، 
سختی نقل وانتقال پول و راه های محدودی که برای 
بازگشت ارز برای تولید کننده وجود دارد، ایجاد شده 

چند نرخی بودن ارز هیچ 
گاه تاثیر مثبتی نداشته 
و هیچ اقتصادی از آن 
منتفع نشده است و 
تنها عده ای سود جو 
هر روز ثروتمندتر 
می شوند. با این کار 
انگیزه تولید کننده را 
می گیریم، قاعدتا تنظیم 
باید در جهتی باشد که 
به یک دلار واحد در 
کشور برسیم و این 
دلار باید دلاری باشد 
که نرخ ارز را بازار 
تعیین کند. در این 
خصوص بارها بخش 
خصوصی، خانه صنعت، 
معدن و تجارت بیانیه 
داده است. این تفاوت 
حتی به نفع واحدهای 
تولیدی هم نیست، 
چراکه عده ای برخوردار 
می شوند و عده ای نه. 
این امر اجحاف در حق 
اقتصاد کشور است

بخش خصوصی از 
بستری که دولت 
می سازد، حرکت 

می کند و مانند 
مسیر اتوبانی است 
که اگر دولت ایجاد 

کند بخش خصوصی 
تردد می کند. 
در حال حاضر 

ما در جاده های 
فرعی، نامناسب، 

غیر مطمئن و ناامن 
حرکت می کنیم، 

در صورتی که باید 
به شاهراه های 

اقتصادی برگردیم. 
معمولا می گویند 
ایران می تواند 

صلیب طلایی 
اقتصادی باشد، 

یعنی گذرگاه 
شمال- جنوب، 

شرق- غرب

است. در واقع این اقدام برای سهولت کار صادرکنندگان 
ایجاد شده است. تا زمانی که محدودیت منابع ارزی 
داریم، این مراقبت ویژه هم باید وجود داشته باشد که 

در کشور خالی از ارز نشویم.
اع�داد و ارقام بحران کس�ری تراز تجاری  � 
کش�ور به منفی 14 میلیارد دلار رسیده است، 
چرایی این اتفاق و راهکار شما در خصوص رفع 

این بحران چیست؟
اگر تراز تجاری کشور منفی باشد یعنی در حوزه 
ص��ادرات خوب عمل نکرده ایم و نتوانس��ته ایم تراز 
تجاری را با نفت و میعانات نفتی و سوخت های فسیلی 
جبران کنیم، یا نفت کم فروختیم یا صادرات کشور 
در محصولات غیر نفتی کاهش پیدا کرده است. باید 
گفت برنامه های صادراتی ما نتوانسته به اندازه کارهای 
وارداتی در یک تراز قرار گیرد و همخوانی و همپوشانی 
داشته باشد. این موضوع جدی است و ما را با کاهش 
منابع ارزی مواجه می کند و این ارزی که از منابع خارج 
ش��ده نیز از منابع کسر می شود و کسری بودجه در 
پی خواهد داشت و بحث های رکودی و تورم را ایجاد 
خواهد کرد. روابط با کش��ورها را باید به دیپلماسی 
اقتصادی تبدیل کنیم و ارتباط مان را با کش��ورها به 
ویژه همسایه، کشورهای منطقه و هم پیمان هایی که 
داریم، افزایش دهیم. شاید ما جزو جی 20 نباشیم، 
اما خود را جزو 20 کشور اقتصاد بزرگ دنیا می دانیم، 
پس در این راستا روابطی که روی کاغذ مانده را باید 
عملی کنیم و این امر مس��تلزم تنش زدایی است و 
امکانات لازم را برای واحدهای صادراتی فراهم کنیم 
تا تسریع بیشتری در بحث گمرکی رخ دهد. زمانی 
که در کشور برای صادرات کالا ناوگان حمل و نقل به 
دلیل فرس��ودگی یا عدم ص��دور ویزا برای رانندگان 
ایرانی نمی تواند وارد عرصه های اروپایی ش��ود، تراز 
تجاری از تعادل خارج می شود که باید به دنبال حل 

این مشکلات نیز باشیم.
راه حل این مش��کلات از دست بخش خصوصی 
خارج اس��ت. بخش خصوصی از بس��تری که دولت 
می سازد، حرکت می کند و مانند مسیر اتوبانی است 
که اگر دولت ایجاد کند بخش خصوصی تردد می کند. 
در ح��ال حاض��ر ما در جاده های فرعی، نامناس��ب، 
غیر مطمئن و ناامن حرکت می کنیم، در صورتی که 
باید به شاهراه های اقتصادی برگردیم. معمولا می گویند 
ایران می تواند صلیب طلایی اقتصادی باش��د، یعنی 
گذرگاه شمال- جنوب، ش��رق- غرب. زمانی که در 
شاهراه اقتصادی دنیا قرار گرفتیم، نباید اجازه دهیم 

این فرصت به دست کشورهای دیگر بیفتد. بنابراین 
در سال های آینده باید به طور جدی مناسبات مان با 
اروپا و کشورهای همسایه همچون روسیه، تاجیکستان 
و قزاقستان روشن شود. برای این کشورها باید به طور 
جدی سیاست و برنامه داشته باشیم و بخش خصوصی 
را با کمترین دردسر راهی این بازارها کنیم و مسیر را 
نیز هموار کنیم. از طرفی ایران با توجه به ظرفیت های 
موجود می تواند به ش��اهراه حم��ل و نقل و در عین 
حال شاهراه تجاری تبدیل شود. لجستیک دریایی و 
حمل و نقلی می توانست مزیت بسیاری برای ما داشته 

باشد. باید در راستای تقویت آن کوشا باشیم.
آینده اتاق بازرگان�ی ایران پس از انتخاب  � 

ریاست جدید را چگونه می بینید؟
سال 1402 به دنبال برگزاری انتخاباتی که در سال 
1401 در اتاق های شهرستان ها برمبنای آیین نامه ای 
ابلاغ شد، به ناچار تغییراتی در اتاق ها اتفاق افتاد مانند 
بیش از دو دوره نبودن ریاست هر اتاق یا شرایط افرادی 
که در هیات رییس��ه های هیات نمایندگان انتخاب 
می شدند دچار تغییراتی شد که باعث بهبود کیفیت 
نیز شد، اما تنش ها و حواشی ای که پس از انتخابات 
هیات رییسه اتاق ایران به وجود آمد، این موضوعات 
باعث شد که تقریبا اتاق ایران تا بهمن ماه 1402 در 
ارتباطش با نهادهای حاکمیتی دچار چالش جدی 
باش��د، در داخل اتاق هم تشتت آرا و اختلاف نظری 
به وجود آمده بود و رییسی هم که انتخاب شده بود، 
با وجود احترامی که برای ایشان قائلم با یک بحران 
مشروعیت مواجه شده بود. در نهایت همه پذیرفتند 
که یک انتخاب مجدد برگزار شود و رییس جدیدی 
هم که انتخاب شد خوشبختانه فرد شناخته شده و 
خودساخته ای در عرصه بخش خصوصی است و یک 
تولید کننده واقعی و چهره تشکلی است. به نظر من 
این انتخابات اتفاق مبارکی بود که باعث فروکش کردن 

بسیاری از تنش های موجود در اتاق شد.
در حال حاضر بحث اصلی این است که اتاق چگونه 
می خواهد در ادامه راه حرکت کند. در این راستا باید 
برنامه اتاق را تدوین کرد، بودجه اش را بس��ت و اتاق 

باید افقی برای حرکت خود تدوین کند.
 در عین حال اتاقی که خودش مدعی ش��فافیت 
است باید شفاف رفتار کند، اتاق باید مانند یک آینه 
تمام م��ا آنچه که اتفاق می افتد را به نهادهای متولی 
مانند ش��ورای عالی نظارت نشان دهد. ذات اتاق در 
ش��فافیت و گردش نخبگان اس��ت که باید این امر 

محقق شود.

یکی دیگر از ویژگی های اتاق مطلوب، ایجاد برابری 
و فرصت های برابر، پیگیری توسعه و تعامل با دنیاست، 
از طرفی استفاده از ظرفیت های تشکل های تخصصی 
یکی از مبحث های جدی در اتاق محسوب می شود، 
چراکه اتاق یک تش��کل فراگیر و مادر است که این 
تشکل باید بتواند س��ایر تشکل ها را پوشش دهد و 
نظرات آنها را تجمی��ع کند که یک صدای واحد به 
نهاد حاکمیتی برس��د، یا اینکه برای اینکه صداهای 
متفاوت به بخش های تصمیم س��از در کشور برسد، 

بتواند مدیریت کند.
در عین حال برنامه ای که رییس جدید اتاق و هیات 
رییس��ه فعلی باید به آن بپردازند این است که فاقد 
کلی گویی باشد، با جمع بندی و اولویت بندی برای هر 
کدام از مباحث برنامه ارائه دهد، دارای زمانبندی باشد 
و بتواند از مشارکت همه استفاده کند، در این صورت 
دولت هم با اطمینان بیشتری به اتاق می نگرد. زمانی 
که صدای واحد به گوش دولت، قوه قضائیه، مجلس 
و نهادهای حاکمیتی برسد، تصمیماتش معقولانه تر و 

درست تر خواهد بود.
چشم انداز اقتصاد ایران به ویژه تجارت در  � 

سال 1403 را چگونه ارزیابی می کنید؟
برای سال 1403 یکی از کارهای ماندگاری که 
می توانی��م انجام دهیم این اس��ت که باید تکلیف 
راهبرد اقتصاد کش��ور را مش��خص کنی��م و باید 
ببینی��م می خواهی��م کجای اقتصاد دنیا باش��یم، 
مزیت های ما چیست و آنها را تقویت و راهی پیدا 
کنیم که نقاط ضعف خود را پوشش دهیم، با چه 
کش��ورهایی می توانیم شراکت کنیم، کدام بخش 
اقتصاد ما ظرفیت برای توسعه دارد و کدام بخش 

فاقد این ظرفیت است.
 ما نباید روی نقاط ضعفی که قابلیت اصلاح ندارد، 
اصرار بورزیم و سرمایه هایمان را در آن نقطه تلف کنیم. 
باید شرکای مطمئن جهانی پیدا کنیم، در این نقطه 
است که اقتصادمان به اقتصاد دنیا گره می خورد، در 
صورت تحقق این امر، اقتصادمان مقاوم خواهد شد. 
برای مثال زمانی که می خواهیم کالایی را از بنگلادش 
وارد کنیم، بخشی از اقتصاد این کشور را به اقتصادمان 

گره می زنیم. 
در بحث پتروش��یمی و پالایشگاهی کشورهایی 
چون ک��ره، ژاپن و ایتالیا تا مدت ها از تحریم کردن 
ایران ابا داشتند و برای اینکه بتوانند با کشور ما کار 
کنند مجوز ویژه گرفتند، چراکه اقتصادشان به نفت 

ما وابسته بود.
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 پشت پرده حواشی انتخابات اتاق بازرگانی ایران در گفت وگو با فعالان بخش خصوصی بررسی شد

 نهاد خصوصی زیر تیغ دولت

از 28 خردادم��اه تا اول بهمن 1402، یعنی 
از روزی که حس��ین س��لاح ورزی به ریاس��ت 
اتاق بازرگانی ایران رس��ید، این پارلمان بخش 
خصوصی با چالش های عمده ای در مسیر خود 
روب��ه رو بود. اتاق بازرگانی ای��ران از ابتدای امر 
تاکنون، هیچ گاه تا این حد روی حواشی و تنش 
به خود ندیده بود. سریال بیانیه ها و اطلاعیه ها 
بیش از هر چیزی در این مدت خودنمایی می کرد 
و فعالیت های اقتصادی در این وانفسای گرانی و 
تورم بخش مغفول مانده اقتصاد و تجارت کشور 
بود. نه خبری از تعامل دولت و بخش خصوصی 
بود، نه جلس��ه ای تشکیل می شد و نه مشورتی 
صورت می گرفت. یک جنگ علنی بین دولت و 
بخش خصوصی درگرفت��ه بود که هفت ماه به 

طول انجامید.
کارشکنی های دولت در مسیر بخش خصوصی 
و عدم تعامل و همراهی با این پارلمان در سالی 
که گذش��ت و در دورانی که حسین سلاح ورزی 
به عنوان رییس اتاق ایران بر کرسی ریاست تکیه 

زده بود، چنان عیان اس��ت که پس از انتخابات 
جدید و روی کار آمدن صمد حسن زاده به عنوان 

رییس جدید اتاق از چشم کسی دور نماند.
در این دوره دولت در هیچ جلسه رسمی اتاق 
ایران ش��رکت نکرد و رییس اتاق را هم به هیچ 
جلسه ای دعوت نکرد و او را به رسمیت نشناخت، 
در حالی که به باور برخی فعالان بخش خصوصی، 
حس��ین سلاح ورزی در یک روند دموکراتیک و 
کاملا قانونی به عنوان رییس اتاق انتخاب شده 
بود. آنها معتقدند که ظرف این 7 ماه، بخشی از 
دولت و حاکمیت بدون حکم قضایی و به صورت 
تفسیر شخصی و تفسیر به رای تعاملات خود را 

با اتاق محدود کردند.
پس از انتخاب صمد حس��ن زاده که خود نیز 
یک فعال بخش خصوصی واقعی است، دولت به 
صورت عجولانه ای در جلس��ات شرکت می کند 
و حتی در نخس��تین اق��دام عملی خود رییس 
جدی��د اتاق ایران را هم��راه رییس جمهوری به 
ترکیه فرس��تاد. برخی می گویند که دولت حالا 

به بخش خصوصی روی خوش نش��ان می دهد، 
در حالی که به باور فعالان بخش خصوصی این 
لطف دولت نیس��ت که با ات��اق بازرگانی تعامل 
کند، بلکه وظیفه اوس��ت. قانون بهبود مستمر 
محیط کسب و کار دولت را برای گرفتن مشاوره، 
همراه��ی و پذیرش ات��اق بازرگان��ی به عنوان 
نماینده بخش خصوصی ملزم کرده است. تعامل 
و نشست و برخاست با اتاق بازرگانی لطف هیچ 
دولتی نیست، همچنین لطف هیچ وزیر اقتصادی 
نیست که به عنوان رییس شورای گفت وگو در 
اتاق بازرگانی حضور پیدا کند، در صورتی که این 

قانون است و قانون باید رعایت شود.
 به باور برخی اعضای اتاق بازرگانی، دولت با 
توص��ل به زور انتخابات جدید در اتاق را برگزار 
کرد تا حرف خود را به کرس��ی بنش��اند و این 
خودنمایی ها در به رس��میت ش��ناختن رییس 
جدید اتاق بازرگانی ایران نیز دیری نخواهد پایید 
و دولت چهره اصلی خود را دوباره نشان خواهد 
داد، چراکه دولت انتقاد بخش خصوصی را تاب 

فاطمه رحیمی - رفتاری که بخش هایی از دولت س��یزدهم با انتخابات هیات رییس��ه اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی داشت به معنای واقعی تیغ 
کشیدن به نهاد خصوصی در ایران بود. دولت سیزدهم که همه عناصر فکری و عینی برای بازگشت به دوره احمدی نژاد رییس دولت های نهم و دهم را 
دارد و تمنایش برای برگرداندن کشور به دهه 1360 از دور هم قابل احساس است، اتاق ایران را به زوال کشاند. شاید  برخی بگویند که مگر تفاوت 
آقای حسین سلاح ورزی با آقای صمد حسن زاده چقدر است و... اما رفتاری که دولت سیزدهم با اتاق کرد نشان داد با اصل نهاد خصوصی مشکل دارد و 

می خواهد راه هایی که به نقد دولت می رسند را ببندد. گزارش حاضر روندهای اتاق را پس از 28 خرداد 1402 نشان می دهد.

کارشکنی های دولت در 
مسیر بخش خصوصی و 
عدم تعامل و همراهی 
با این پارلمان در سالی 
که گذشت و در دورانی 
که حسین سلاح ورزی 
به عنوان رییس اتاق 
ایران بر کرسی ریاست 
تکیه زده بود، چنان 
عیان است که پس 
از انتخابات جدید و 
روی کار آمدن صمد 
حسن زاده به عنوان 
رییس جدید اتاق از 
چشم کسی دور نماند
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نخواهد آورد و مانند گذشته سر ناسازگاری با این 
پارلمان بخش خصوصی خواهد داشت.

»جهان صنع��ت« س��عی ک��رده در ویژه نامه 
پایان س��ال خود نگاهی به حواش��ی انتخابات 
اتاق بازرگانی داش��ته باشد   و آسیب های وارده 
به این نه��اد بخش خصوص��ی را واکاوی کند. 
در ای��ن گفت وگوی تفصیلی نظر فعالان بخش 
خصوصی چون حس��ن فروزان فرد، نایب رییس 
کمیس��یون س��رمایه گذاری اتاق ایران  و سید 
مرتضی حاجی آقا میری رییس کمیسیون فرش، 
هنر و صنایع دستی اتاق ایران را جویا شده ایم که 

در ادامه می خوانید.
کن�ار زدن ریی�س اتاق ب�دون دخالت  � 

دست!
حس��ن فروزان فرد نایب رییس کمیس��یون 
س��رمایه گذاری اتاق ایران و رییس کمیس��یون 
حکمرانی س��ازمانی اتاق ته��ران در گفت وگو با 
»جهان صنعت« در خصوص پشت پرده حواشی 
ات��اق بازرگانی گف��ت: بخش های��ی از دولت یا 
وابس��تگان دولت که اتفاقا آش��نایی کمتری با 
مکانیسم ها، قانون و مقررات حوزه اتاق بازرگانی 
داشتند، به هر دلیلی که خودشان ذکر می کنند، 
و اینکه این دلیل چقدر معتبر است یا این دلیل 
چقدر می توانس��ته در اثربخش��ی و کارایی اتاق 
بازرگان��ی ب��ه عنوان نهاد بخ��ش خصوصی در 
تعاملات اقتصادی ایران موثر باش��د، نسبت به 
پذیرش مس��وولیت یک ف��رد در چارچوبی که 
مقررات توس��ط آنها نقض ش��د، واکنش نشان 

دادند.
وی در ادامه اضافه کرد: اگر بخواهم ش��فاف 
سخن بگویم، ذکر این نکته ضروری است که آن 
بخشی از دولت که درباره شان صحبت می کنم، 
فکر کردند که کنار گذاش��تن ی��ا جلوگیری از 
حضور ف��ردی در اتاق بازرگانی در این س��طح 
نیازمند هزینه کردن های بیش��تر از خودش��ان 

نیس��ت و می توانند ب��ا اش��اره، اظهارنظرها یا 
پیام ه��ای غیر رس��می بدون اینکه مس��وولیت 
نهایی کنار گذاشتن فردی که احتمال موفقیتش 
در ات��اق بازرگان��ی برای گرفت��ن رای از هیات 
نماین��دگان زیاد ب��ود را بدون دخالت دس��ت 
کن��ار بگذارند. به نظ��ر بنده این بخش از دولت 
با واقعیت ها و جزئی��ات و روابط و نحوه حضور 
اعض��ای هیات نمایندگان و رای ش��ان به اندازه 
کافی آشنا نبودند، به همین دلیل مسیر به گونه 
طرح ریزی شد و پیش رفت که آقای سلاح ورزی 
توانس��ت در انتخابات اتاق حض��ور پیدا کند و 

سخن بگوید.
این فعال بخش خصوصی تاکید کرد: بخشی 
از مدیران دولتی ثابت کرده اند زمانی که در مورد 
یک فرد به یک جمع بندی روش��ن به هر دلیلی 
برس��ند که حضور آن فرد مفید نباشد یا مفید 
تشخیص داده نشود، هزینه های این اقدام را هم 
می پردازند و مانع حضور آن فرد نیز می شوند که 
می توان لیست بلندبالایی از این دست اقدامات 
تهیه کرد. به هر حال نهادهای نظارتی روش��ن، 
ش��فاف و جدی در کش��ور وج��ود دارند که در 
لحظه ای که تصمیم می گیرند حضور یک فرد را 
در هر سطحی که باشد و با هر جایگاه پیشینی 

که داشته باشد، متوقف کنند.
عدم هماهنگی اجزای دولت � 

فروزان ف��رد در ادامه توضیح داد: به نظر من 
هماهنگی لازم بین تمام اجزایی که در مجموعه 
دول��ت و زیرمجموعه ه��ای آن یا مجموعه های 
امنیتی یا مجموعه های بررسی کننده صلاحیت 
برای اینکه رد صلاحیت س��لاح ورزی رخ دهد، 
وج��ود نداش��ته، در واقع چنددس��تگی بوده و 
نظرات متفاوتی وجود داشته است، گروهی هم 
ب��ا این موضوع مخالف بودند و همین امر باعث 
شد که روال قانونی مخالفت و اعمال قانونی آن 
و اعلام آن از مسیری که مقررات تعیین کرده و 
از طرفی مصوبه هیات نظارت اتاق بود به موقع 
اتفاق نیفتد. پس از آن هم فکر می کردند که با 
پیام ها و اشاره ها اساسا این امر اتفاق نمی افتد یا 
ایشان در انتخابات حضور پیدا نمی کند و بعد هم 

بدون هزینه اتفاق مدنظرشان رخ خواهد داد. 
واقعیت این اس��ت که اتفاق مورد انتظار آنها 
رخ نداد و بنابراین س��لاح ورزی در روز انتخابات 
اعلام حضور کرد، چراکه رسما مجوز حضور در 
انتخابات را داش��ت و رای قاطعی را هم کس��ب 
ک��رد و در نهایت کار خ��ود را به عنوان رییس 

اتاق بازرگانی ایران آغاز کرد.
رییس کمیس��یون حکمرانی س��ازمانی اتاق 
ته��ران اضاف��ه کرد: س��ازوکار و قوانینی که در 
اتاق بازرگانی وجود دارد و جزئی نگری هایی که 
از قبل در قوانین آن وجود داش��ته است، اجازه 
رفتار یک دفعه ای و جابه جایی دستوری از بالا را 
به هیات نظ��ارت یا دولت یا هیچ جای دیگری 
نمی دهد، چراکه قانون برخلاف ایرادهایی که در 
آن وجود دارد، بس��یار با دقت نگاشته شده و به 
گونه ای نیست که به یکباره هیات نظارت بتواند 
انتخاب��ات اتاق بازرگانی را متوقف یا لغو کند یا 
پس از اینکه تاییدیه انجمن نظارت صادر شده، 
بتواند به عرصه ورود کند. سرانجام در طول زمان 

مجبور ش��دند روی مقرراتی که وجود داش��ت 
بررس��ی هایی انجام دهند، در طرف دیگر ماجرا 
هم فردی که در اتاق بازرگانی مسوولیت داشت 
و کرسی ریاست در اختیارش بود، متعهد بود که 
سعی کند مقررات را رعایت کند و کار غیر قانونی 
اتف��اق نیفتد، بارها ه��م اعلام کرد که حاضر به 
کناره گیری به مانع ش��خصی نیست چراکه به 
هرحال ب��ه او رای داده اند، اما اگر قانون تعیین 
کند که او باید کناره گیری کند، در یک مس��یر 

قانونی حاضر به کناره گیری خواهد بود.
پیچیدگی انتخابات اتاق و عدم آشنایی  � 

دولت با قانون
رییس کمیس��یون حکمرانی س��ازمانی اتاق 
تهران گفت: در واقع جنگی در میان نبود، موضوع 
ای��ن بود که نهاد دولت ب��ه اندازه کافی متوجه 
پیچیدگی های مقرراتی و قانونی عرصه ای که به 
آن ورود کرده بود، نبود. پس از آن در طول زمان 
مشخص شد که پیچیدگی ها بسیار است و اگر 
بخواهد کار قانونی و براساس مقررات اتفاق بیفتد، 

به راحتی ها این تغییر صورت نخواهد گرفت.
 در نهایت هم گزارشی که اتاق بازرگانی پس 
از چند ماه با همکاری تعدادی از کارشناس��ان 
حقوقی ارائه کرد، به نظر من فصل الخطاب این 
بود که چرا در واقع خواسته نهاد حاکمیتی برای 
تغییر دادن ها از مس��یری که پیشنهاد می کند، 
قانونا امکان پذیر نیست و این موضوع مورد وثوق 
اکثریت اعضای هیات نمایندگان هم قرار گرفت و 
همه اعضای هیات رییسه اتاق بازرگانی هم این 
نظریه حقوقی که حاصل مش��ورت با تعدادی از 
حقوقدان ها بود را تایید کردند و پیام شان این بود 
که این مسیری که شما پیشنهاد می کنید مسیر 
قانونی برای تغییر نیست و بهتر است این اتفاق 
نیفتد و بدعتی هم در این زمینه ش��کل نگیرد. 
پاسخ های همه ایرادها در همان نظریه حقوقی 
آم��د و طی نامه ای هم در اختیار هیات محترم 

نظارت قرار گرفت.
وی اضافه کرد: نکته این است که پس از آن 
قاعدتا اتفاقات دیگری افتاده یا پیام های دیگری 
به اتاق و اعضای هیات رییس��ه مخابره شده که 
آنه��ا پذیرفتند برخلاف تم��ام نظریات حقوقی 
که وجود داشت، بپذیرند که انتخابات را دوباره 
براساس نظر هیات نظارت برگزار کنند و رییس 
محترم اتاق هم هم��واره گفته بود تا زمانی که 
اعضای هیات رییسه آمادگی پشتیبانی و همراهی 
داشته باشند و اتاق هم به چالش کشیده نشود، 
خواهد ایستاد و اگر آنها بخواهند تغییری اتفاق 

بیفتد نظر آنها را خواهد پذیرفت.
نظر شخصی برای کناره گیری از ریاست  � 

اتاق
حسن فروزان فرد اظهار کرد: در نهایت جمع هیات 
رییسه بر اساس گفت وگوها و ملاقات هایی که با نهاد 
هیات نظارت داشتند و پیام هایی که دریافت کردند، با 
توجه به همان صحبتی که سلاح ورزی هم در جلسه 
پایانی کرد )او توضیح داد که احتمالا این موضوع در 
راس حاکمیت و دولت به عنوان یک مساله مطرح 
شده و نظر شخصی ای وجود دارد که این کار باید 
اصلاح شود( برای اینکه موضوع قطبی نشود او هم 

پذیرفت که دوباره انتخابات برگزار شود.

 فروزان فرد: 
در واقع جنگی 
در میان نبود، 

موضوع این بود 
که نهاد دولت به 

اندازه کافی متوجه 
پیچیدگی های 

مقرراتی و قانونی 
عرصه ای نبود که 
به آن ورود کرده 

بود. پس از آن در 
طول زمان مشخص 
شد که پیچیدگی ها 

بسیار است و اگر 
بخواهد کار قانونی 

و براساس مقررات 
اتفاق بیفتد، به 

راحتی ها این تغییر 
انجام نخواهد شد
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بازگش�ت آرامش ب�ه اتاق ب�ا انتخاب  � 
حسن زاده

نایب رییس کمیسیون س��رمایه گذاری اتاق 
ایران درباره انتخاب صمد حس��ن زاده به عنوان 
رییس ات��اق بازرگانی ایران گفت: فردی که در 
انتخاب��ات دوباره اتاق بازرگانی به عنوان رییس 
اتاق برگزیده شد، از اعضای همان هیات رییسه 
اس��ت که پیش تر هم انتخاب ش��ده بود؛ فردی 
بس��یار شایسته، آگاه، باس��ابقه و با برند خیلی 
ارزنده در حوزه کس��ب و کار. ب��ه نظر من برای 
امروز اتاق که دوره ای از تلاطم را س��پری کرده، 
ایش��ان فردی آرام است و می تواند آرامش را در 
تعاملات بین اتاق، دولت و بقیه اجزا برقرار کند 
و بالاخره حسن زاده یک فرد معتمد اتاق است. 
در نهایت کسی که انتخاب شده، فردی است که 
پیش تر در هیات رییس��ه هم انتخاب شده بوده 
و به عنون یکی از بهترین نیروهای باسابقه اتاق 
هم شناخته می شود، بنابراین از این منظر اتاق 

زیانی نکرده و آسیبی ندیده است.
درس اتاق ایران برای دولت � 

فروزان فرد گفت: به نظرم در این بین تجربه ای 
شکل گرفت برای نهادهای حاکمیتی و نهادهای 
امنیتی مبنی بر اینکه تفاوتی بین اتاق بازرگانی 
و سایر انجمن ها و تشکل ها وجود دارد، امیدوارم 
آنها تا اندازه ای پی برده باشند که اتاق بازرگانی 
دارای یک قانون مستقل بوده و مقررات و عرف 
مشخصی در این نهاد جریان داشته و مانند بقیه  
جاهایی که به صورت های رس��می و غیر رسمی 
توانسته اند برای تغییر در سطح بالا در آن مداخله 
کنند، به راحتی این اتفاق در آن نمی افتد. اتاق 
یک مکانیسم دموکراتیک دارد و این مکانیسم 
دموکراتیک اتاق بازرگانی ایران چند پله جلوتر 
از مکانیس��م های دموکراتیک موجود در کشور 
اس��ت. به همین دلیل بدنه بزرگی از ذی نفعان 
در آن وج��ود دارد و به راحتی نمی توان در آن 

اعمال نظر کرد.
تعامل با اتاق لطف هیچ دولتی نیست،  � 

وظیفه است!
فروزان فرد گفت: اینکه می گویند امروز دولت 
به بخش خصوصی روی خوش نش��ان می دهد، 
کلام خوبی نیس��ت، چراک��ه دولت طبق قانون 
موظف ب��ه همراهی با بخش خصوصی اس��ت. 
قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار که یکی 
از درخشان ترین فعالیت های اتاق بازرگانی طی 
دهه 90 بوده است، دولت را برای گرفتن مشاوره، 
همراهی و پذیرش اتاق بازرگانی به عنوان نماینده 
بخش خصوصی ملزم کرده است. تعامل و نشست 
و برخاس��ت با ات��اق بازرگانی لطف هیچ دولتی 
نیس��ت، لطف هیچ وزیر اقتصادی نیست که به 
عنوان رییس شورای گفت وگو در اتاق بازرگانی 
حضور پیدا کند، در صورتی که این قانون است 

و قانون باید رعایت شود.
یادآوری این نکته ضروری است که در طول 
ای��ن دوره زمانی بدون حکم قضایی و به صورت 
تفسیر شخصی و تفسیر به رای متاسفانه بخشی 
از دولت، قانون را رعایت نکردند و تعاملات خود 
را با اتاق محدود کردند. سوال اینجاست که چرا 
قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار به راحتی 

و با یک تفسیر شخصی که در آن حکم حقوقی 
دخیل نبوده اس��ت توس��ط گروهی از صاحبان 
منصب و دولتمردان یک طرفه رعایت نشود. این 
دولت نیست که اجازه دارد شورای گفت وگو را 
برگزار کند یا نکند، در قانون چنین چیزی ذکر 
نش��ده، در حالی که برگزاری شورای گفت وگو 
یک کار قانونی اس��ت و همه نفرات هم باید در 

آن شرکت داشته باشند.
اعتم�اد بخ�ش  ب�ه  خدش�ه دول�ت  � 

خصوصی 
حسن فروزان فرد تاکید کرد: مجموعه دولت 
متاسفانه سابقه خوبی از خود در تعامل با بخش 
خصوصی بر جای نگذاشت و در واقع این دولت 
نیست که به بخش خصوصی روی خوش نشان 
می ده��د، بلکه باید دید بخش خصوصی واقعی 
در ادامه تا چه اندازه می تواند به دولت و پیام ها 
و رفتارهایش و وزرا و وزارتخانه ها برای تعاملات 
اعتماد کند. دولت هم در این شرایط قاعدتا باید 
تلاش کند تا اعتماد بخش خصوصی را جلب کند. 
بخش خصوصی گناهی نکرده که براساس قوانین 
و مقررات خود در شرایطی کاملا قانونی و شفاف 
با حضور انجمن نظارت انتخابی انجام داده است. 
دولت اجازه نداشته بخش خصوصی را به خاطر 

انتخابی که قانونی انجام داده، تنبیه کند.
دستکاری در تعاملات بخش خصوصی  � 

متناسب با نیاز
نایب رییس کمیسیون س��رمایه گذاری اتاق 
ای��ران اظهار ک��رد: در صورتی که اتاق و رییس 
ات��اق، کار غیر قانونی انجام نداده اس��ت، همین 
انجم��ن نظارت ک��ه رای گیری ب��رای انتخاب 
رییس جدید را انجام داد نیز انتخابات اتاق را در 
زمان خودش تایید کرده و اجازه انتخاب شدن 
سلاح ورزی را در روز انتخابات داده بود. اگر این 
انجمن نظارت قانونی اس��ت و اجازه داشته که 
انتخابات دیگری برگزار کند و رییس جدید که 
انتخاب شده، قانونی است، پس انتخابات قبلی 
هم قانونی بوده است. نمی شود لحظه به لحظه 
و متناس��ب با نیاز در تعاملات بخش خصوصی 

دستکاری کرد و بعد هم طلبکار بود.
اگر بخواهیم براس��اس قانون نگاه کنیم باید 
بگوییم دولت چطور توانسته ظرف چندین ماه 
در جلسات رسمی اتاق شرکت نکند و از طرفی 
چطور توانسته نماینده  اتاق را به جلساتی که باید 
دعوت می کرد، دعوت نکند، در این میان هم هیچ 
 کسی به او تذکر نداد که این کار غیر قانونی است، 
و هیچ کسی هم به خاطر نقض قانون و کوتاهی 
از انج��ام قانون هیچ تذکری در مجموعه دولت 
دریافت نکرد. اگر قانون به هر دلیلی نقض شود، 
آنچه که در بلند مدت آس��یب می بیند »قانون« 
اس��ت و همچنین روابط بین افراد، و روابط بین 

حاکمیت و دولت و بخش خصوصی است.
اف��راد می آیند و می روند، هم��ه  وزرا ممکن 
است تا چند سال دیگر هیچ کدام با عنوان وزارت 
نباشند، یا همه  کسانی که در اتاق حضور دارند 
ممکن اس��ت در چارچوب هیات رییس��ه اتاق 
نباشند، اما آنچه که باقی می ماند نحوه تعامل با 
قانون و اس��تفاده از قانون است. مسیری که در 
اتاق طی شد مسیری شفاف و روشن با تکیه بر 

قانون بود که خود نکته مثبتی اس��ت و در حال 
حاضر هم اتاق زیانی در این زمینه نکرده است، 
بلکه بر روی انجام مسیر قانونی پایمردی کرده و 
در نهایت هم سعی کرده است که چارچوب هایش 

را حفظ کند.
ب�ا زور نمی توان ماهیت ات�اق را تغییر  � 

داد
رییس کمیس��یون حکمرانی س��ازمانی اتاق 
ته��ران در ادامه گف��ت: امیدوارم ای��ن پیام به 
مجموعه حاکمیت مخابره شده باشد که در واقع 
تعامل با اتاق و بخش خصوصی قواعد خود را دارد 
و باید براساس آن پیش رفت. اتاق بازرگانی یک 
مجموعه خاص با قوانین خاص است، نه می شود 
با زور ماهیت اتاق را تغییر داد و نه می ش��ود از 
طرق غیر قانونی به صورت بلند مدت بر آن تاثیر 
گذاش��ت. ات��اق بازرگانی ی��ک مجموعه بخش 
خصوصی است که در واقع ظرفیت رهایی برای 

اصلاح و بهبود دارد. 
اینک��ه بگوییم اتاق در بهترین ش��رایط خود 
قرار دارد هم درس��ت نیست. من همواره نسبت 
به نظام حکمرانی اتاق انتقاداتی داشتم و معتقدم 
که با توجه به تغییر نس��ل و تغییرات در فضای 
کس��ب و کار نیاز به بهبود و اصلاح دارد، اما این 
اقدامی است که باید در داخل اتاق بازرگانی اتفاق 
بیفتد، باید با محوریت اعضای هیات نمایندگان 
و اعضای اتاق بازرگانی شکل بگیرد، زیرا ماهیت 
پارلمان��ی که در اتاق بازرگانی وجود دارد نباید 
دستخوش تغییرات و تاثیرات سیاسی یا دوره ای 

خاصی از دولت باشد.
سلاح ورزی و حفظ کیان اتاق � 

این فع��ال بخش خصوصی درباره حس��ین 
سلاح ورزی و دوره ریاس��تش بر اتاق بازرگانی 
گفت: حسین سلاح ورزی در بین فعالان واقعی 
اقتصادی کش��ور و در بی��ن اعضای صاحب نظر 
و فرهیخت��ه اتاق بازرگانی خوش درخش��ید و 
توانس��ت از کیان ات��اق در دوره خود به خوبی 
حفاظت کند و مش��خص کرد ک��ه اتاق جایی 
نیس��ت که به راحتی با یک پیام غیر رسمی یا 
یک رفتار غیر قانونی و گفت وگوهای غیر رسمی 
بت��وان در آن تغیی��ر به وج��ود آورد و مداخله 
کرد. س��لاح ورزی جزو معدود کس��انی بود که 
می توانست از داخل اتاق مسائل را به مجموعه 

حاکمیت و به ویژه دولت منتقل کند.
 او ف��رد صادق و ش��جاعی بود ک��ه باوجود 
تمام محدودیت هایی که می دانس��ت این کارها 
ممکن است برایش به وجود بیاورد، سعی کرد 
در چارچوب قانون باقی بماند و تقاضای پایمردی 
و پایبندی به قانون را تا آخرین لحظه هم داشت. 
در لحظ��ه پایانی هم زمانی که دید همراهان و 
یارانش، اعضای هیات رییسه به یک جمع بندی 
دیگری برای حل مساله اتاق رسیده اند و وقتی 
که عق��ل جمعی اتاق بازرگانی به عنوان هیات 
رییسه این پیش��نهاد را به او دادند، بزرگوارانه 
همراهی کرد. نام ایشان همواره به عنوان کسی 
که اعتبار بیش��تری را ب��رای بخش خصوصی 
ایران خرید و اعتبار بیشتری برای سازوکارهایی 
 ک��ه در اتاق بازرگانی وج��ود دارد، ایجاد کرد، 

باقی است.

اگر بخواهیم براساس 
قانون نگاه کنیم باید 
بگوییم دولت چطور 
توانسته ظرف چندین 
ماه در جلسات رسمی 
اتاق شرکت نکند و از 
طرفی چطور توانسته 
نماینده  اتاق را به 
جلساتی که باید دعوت 
می کرد، دعوت نکند، 
در این میان هم هیچ 
 کسی به او تذکر نداد 
که این کار غیر قانونی 
است، و هیچ کسی هم 
به خاطر نقض قانون و 
کوتاهی از انجام قانون 
هیچ تذکری در مجموعه 
دولت دریافت نکرد
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بی احترامی دولت ب�ه آزادی انتخاب و  � 
اصالت رای

س��یدمرتضی حاجی آق��ا می��ری عض��و هیات 
نمایندگان اتاق تهران و رییس کمیسیون فرش، 
هنر و صنایع دس��تی اتاق ایران درباره حواش��ی 
انتخابات اتاق بازرگانی به »جهان صنعت« گفت: 
اتفاقی که در ات��اق بازرگانی رخ داد، از جهاتی 
بس��یار بد بود؛ از این منظ��ر که دولت به نوعی 
تلاش کرد با اعمال زور آن انتخابی که باب میلش 
نبود را به رسمیت نشناسد و به آزادی انتخاب و 
اصالت رای اعضای هیات نمایندگان نیز احترام 
نگذاشت. ابزارش هم در این مسیر اعمال زور و 
ت��رک فعل و بی قانونی بود. زمانی که به موجب 
قان��ون اتاق بازرگانی به عن��وان پارلمان بخش 
خصوصی کرسی هایی را در مجامع و شوراهایی 
دارد، طبعا دعوت از اتاق بازرگانی عمل به قانون 
اس��ت و دعوت نکردن اتاق بازرگانی و بایکوت 
کردن آن یک فعل نادرست یا به زعم من ترک 
فعل یا عمل خلاف قانون است. متاسفانه دولت 
در حد نهایت همت گماشته بود تا اتاق بازرگانی 

را از بسیاری از مجامع حذف کند.
ح�ذف  خواس�تار  رییس جمه�وری  � 

سلاح ورزی
سیدمرتضی حاجی آقا میری گفت: بسیاری 
س��عی داشتند این اتفاق را مواجهه حاکمیت با 
اتاق بازرگانی جلوه دهند، اما به باور من این گونه 
نبود و تنها بخشی از دولت این فشار را به اتاق 
بازرگانی وارد می کرد و در نهایت هم راس��ت یا 
دروغ اعلام کردند که ش��خص رییس جمهوری 
این خواسته را دارد و این رییس دولت است که 
می خواه��د رییس اتاق را تغییر دهد که آن هم 
از عجایبی بود ک��ه فقط می توان در این دولت 
مشاهده کرد. به هرحال اتاق بازرگانی همچنان 
به قوت خود باقی است و باوجود تمام فشارهایی 
که آوردند هم ش��خصی دوباره انتخاب و رییس 

اتاق ش��د که از همان تیمی ب��ود که از ابتدا با 
آقای س��لاح ورزی در هیات رییسه قرار گرفته 
بود، صمد حس��ن زاده گزینه دولتی نیس��ت و 
ف��ردی کاملا بخش خصوصی اس��ت و از قدیم 
ه��م بوده. او در حال حاضر با توجه به زمینه ای 
از استقلال اتاق بازرگانی که آقای سلاح ورزی با 
رفت��ار و عملکردش ایجاد کرد، می تواند در این 
منصب موفق باشد. پایداری سلاح ورزی باعث شد 
تا جایی که می تواند از استقلال بخش خصوصی 

صیانت کند.
فرآیند خالص سازی در اتاق � 

فعال حوزه فرش در ادامه اظهار کرد: فرآیند 
خالص س��ازی ای ک��ه در اتاق طی ش��د همان 
فرآیندی است که در سایر نهادهای مدنی چون 
کانون وکلا، نظام پزشکی، نظام مهندسی، نظام 
پرس��تاری نیز طی کردند. در تمام اینها س��عی 
کردند به نوعی آن نهاد مدنی را از کار بیندازند. 
در م��ورد اتاق بازرگانی هم تلاش ش��ان همین 

بود و هست.
 به گمان من در مدت زمان نه چندان طولانی 
این رویه و هیجان زدگ��ی در رفتار دولت دیده 
می شود که س��عی می کند با برگزاری جلسات 
ش��تابزده و متعدد با اتاق بازرگانی به ویژه سفر 
ب��ردن رییس ات��اق همراه ب��ا رییس جمهوری، 
این گون��ه جلوه دهد که مش��کل دول��ت با آن 
بخش از اتاق بازرگانی نبوده و ش��خص حسین 

سلاح ورزی بوده است.
رفتار هیجانی دولت خیلی دوام ندارد � 

عضو هیات نمایندگان اتاق تهران در خصوص 
ش��تابزدگی دولت در مواجهه ب��ا اتاق بازرگانی 
تاکید کرد: از آنجایی که بخش عمده ای از وظایف 
اتاق بازرگانی مطالبه حقوق فعالان اقتصادی از 
دولت است، خیلی زود و با بیان اولین انتقادهای 
رییس اتاق یا هیات رییسه اتاق از دولت باز هم 
شرایط تغییر خواهد کرد و رفتار هیجانی دولت 

چندان دوامی نخواهد داشت. 
به هر حال وظیفه  اصلی ما به عنوان اعضای 
اتاق مطالبه حقوق موکلین مان از دولت اس��ت. 
متاس��فانه سیاس��ت های نادرس��ت به ویژه در 
حوزه ه��ای ارزی، تجاری و مالیاتی در بعضی از 
موارد آس��یب های غیر قابل جبرانی را به فضای 
کس��ب و کار می زن��د و طبعا دولت ه��م از این 

انتقادات خوشش نمی آید.
وظیف�ه دولت اظهارنظر درب�اره نتایج  � 

نیست
مرتضی حاجی آقا میری گفت: س��وال اصلی 
اینجاس��ت که چرا رییس دولت در یک کش��ور 
باید به چنین نتایجی ورود کند؟! یا اساس��ا در 
مورد اینکه چه کسی رییس اتاق باشد یا نباشد، 
اظهارنظ��ر کند، یا چرا به این نقطه رس��یده ایم 
که رییس دولت به جای اینکه فضای اقتصادی 
و فرآیندهای بخش خصوصی را تس��هیل کند، 
نه تنها تس��هیل نمی کند، بلک��ه در مورد نتایج 
اتاق بازرگانی اظهارنظر می کند و اینکه چه کسی 
رییس اتاق باش��د، در صورتی که وظیفه رییس 
دولت اظهارنظر در چنین مواردی نیست و این 
در حیطه وظایف اعضای هیات نمایندگان اتاق 

بازرگانی است. 

انتخاب سلاح ورزی بر اساس مر قانون � 
مرتضی حاجی آقا میری اظهار کرد: انتخاب 
س��لاح ورزی کاملا بر اساس مر قانون انجام شد 
یعنی هم��ان آیین نامه ای که بندهایی از آن در 
دادگاه باطل شد، در متن حکم قاضی هم نوشته 
ش��ده که کل آیین نامه باطل است، فقط مساله 
تایید صلاحیت در آیین نامه دی ماه سال گذشته 
توسط شورای عالی نظارت وارد شده بود، چراکه 
تایید صلاحیت توسط نهادهای امنیتی و نظارتی 

در قانون اتاق وجود ندارد.
ب��ا این ح��ال، انتخابات بر اس��اس مر قانون 
انجام ش��د، زیرا ظ��رف 10 روز وزارت اطلاعات 
نامه کتبی نداده بود، نامه ای از س��مت حراست 
وزارت صم��ت آن هم خ��ارج از مهلت 10روزه 
آمده بود، از آنجایی که حراس��ت وزارت صمت، 
وزارت اطلاعات نیس��ت، این استدلال هم برای 
رد صلاحیت س��لاح ورزی مورد قبول نیس��ت و 

نیست. 
بنابراین نامه یا ابلاغیه ای مبنی بر رد صلاحیت 
س��لاح ورزی اساسا واصل نش��د و در انتخابات 
ش��رکت کرد و رای ه��م آورد. با توجه به اینکه 
فرآین��د قبل از یک هفته هم نهایی ش��د، هیچ 
نهادی به جز هیات نمایندگان براس��اس قانون 
این اختیار را نداش��ته که انتخاب سلاح ورزی یا 
هر عضو دیگر هیات رییس��ه را منفردا یا جمعا 
اس��تیضاح یا ابقا کند. بنابراین تمام این فشارها 
غیر قانونی بود، ضمن اینکه دولت هم مستقیما به 
همین دلیل نتوانست حکم برکناری سلاح ورزی 
را بدهد.  آنقدر مشکل پیش آورد تا هیات رییسه 
ناچار شدند برگزاری انتخابات مجدد را بپذیرند. 
اگر هیات رییسه نمی پذیرفتند و صورت جلسه 
را امضا نمی کردند که انتخابات اول بهمن برگزار 
ش��ود و اگر پایبند به همان نامه حقوقی بودند 

همچنان حسین سلاح ورزی رییس اتاق بود.
برکناری سلاح ورزی با زور دولت � 

حاجی آقا میری عنوان کرد: هیچ ابزار قانونی 
در دست دولت نبود به جز زورمداری و فشاری 
ک��ه به اتاق وارد کردند، یا با در تنگنا قرار دادن 
هیات رییس��ه و اتاق بازرگانی و بایکوت کردن 
اتاق بازرگانی اتاق را ناگزیر به پذیرش انتخابات 
کردند. آنه��ا با این اعمال قصد ایجاد نارضایتی 
در درون ات��اق و اعمال فش��ار به س��لاح ورزی 
برای برکناری داش��تند با این استدلال که اتاق 
در ح��ال از دس��ت دادن کارایی خود اس��ت و 
در مجام��ع دعوت نمی ش��ود و دولت هم با آن 

همکاری نمی کند.
مساله اصلی دولت نهاد اتاق است! � 

مش��کل اصلی دولت با نهاد اتاق اس��ت نه با 
شخص سلاح ورزی. اما از آنجایی که سلاح ورزی 
ایس��تادگی کرد و پای استقلال اتاق ایستاد در 
نهایت دولت فعلا به این امر راضی ش��ده است 
که سلاح ورزی نباشد، شکستن مقاومت بخش 
خصوصی برای بخش��ی از دول��ت که اطلاعات 
یک طرف��ه و جانبداران��ه را ب��ه ریی��س دولت 
می رس��اند، گام اول در رس��یدن به اهداف خود 
بوده اس��ت. به نظر من دولت باز هم دست بردار 
نخواهد بود و کم کم شاهد دخالت های دولت در 

بخش خصوصی خواهیم بود.

 حاجی آقا میری:
 به گمان من در 

مدت زمان نه 
چندان طولانی این 

رویه و هیجان زدگی 
در رفتار دولت 

دیده می شود که 
سعی می کند با 

برگزاری جلسات 
شتابزده و متعدد 

با اتاق بازرگانی به 
ویژه سفر بردن 

رییس اتاق همراه 
با رییس جمهوری، 

این گونه جلوه دهد 
که مشکل دولت با 

آن بخش از اتاق 
بازرگانی نبوده 

و شخص حسین 
سلاح ورزی بوده 

است
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در جامعه ایران در 
رابطه با نسل های 
جوان به خصوص دهه 
هشتادی ها دو ویژگی 
بسیار برجسته را 
شاهد هستیم. ویژگی 
اول سرخوردگی عیان 
از گذشته که همراه 
آن بغض و ناامیدی 
از انقلاب اسلامی 57 
است. ویژگی دوم 
ناامیدی بسیار از آینده، 
این جوانان هیچ نوری 
در تونل نمی بینند

گفت وگوی »جهان صنعت« با صادق زیباکلام

حاکمیت پاسخگو نیست!
 � پس منشاء اعتراضات »زن زندگی آزادی« 

نسل زد نبود؟
نه. من سال ها در دانشگاه علوم تحقیقات درس 
داده بودم، اگر در گذش��ته کسی از من می پرسید 
که فک��ر می کنید یک روزی دانش��جوهای علوم 
تحقیقات، واحد تهران جنوب، تهران مرکز و حتی 
واحد تهران ش��مال در اعتراضات شرکت کنند با 
قطعیت می گفتم خیر، چراکه فضای دانشگاه آزاد 
اینگونه نیس��ت. بنابراین اینکه در اعتراضات اخیر 
دانشجویان دانشگاه آزاد نیز در آن شرکت کردند 
ب��رای من غیرقابل باور ب��ود. به قدری نارضایتی و 
اعتراضات در دانش��گاه ها گس��ترده بود که وقتی 
دانش��گاه الزهرا با س��یل عظیمی از دانشجوهای 
حزب الله��ی و مذهبی طرف��دار حکومت نیز وارد 
اعتراضات ش��د، تم��ام پیش بینی ها ف��رو ریخت. 
بنابراین آغاز اعتراضات اخیر ارتباطی با نس��ل زد 
نداش��ت. به نظرم واقعا در ایران مشکلات اساسی 
سیاسی، اجتماعی، فکری و فرهنگی داریم. منتهی 

بنده به آینده ایران امید دارم.
 اس�تدلال ش�ما از آن 4 � م�اه اعتراضات 

چه بود؟
در آن چهار ماه اس��تدلالم این بود که در نظام 
یکسری از مسوولان در مجلس یا دیگر ارگان هایی 
که قدرت دارند، موضوع را از نزدیک شاهد هستند، 
زیرا آنها نیز مانند دیگر شهروندان در این مملکت 
زندگ��ی می کنند. آنها هم مانند مردم مش��کلات 
اقتصادی، تورم و گرانی را لمس می کنند، برخلاف 
تصورات از کره ماه که به ایران نیامده اند. فرزندان 
یا جوانان آنها هم مانند دیگر جوانان کش��ور فکر 
می کنند. بنابراین اولین س��وال آنها این است که 
چ��ه کنیم؟! ع��ده ای معتقدند که بای��د در مقابل 
نارضایتی ها صبوری ک��رد و مانند اعتراضات آبان 
98 به آن ش��دت برخورد نکنی��م و عده ای دیگر 
ب��ر این عقیده اند که همین طور ک��ه در آبان 98، 
ظرف هفتاد و دو ساعت مردم را راهی خانه کردند 
الان ه��م باید قرص و محکم رفتار کنند. به نظرم 
چنین بحثی وجود داشت به همین خاطر مقداری 
محدودیت ایجاد می کنند و مقداری عفو می کنند. 
برخلاف برخی تصورات من هیچ گاه س��قوط نظام 
را پیش بین��ی نک��ردم، اما معتقد ب��ودم که بعد از 
فروک��ش بحران گروهی که جل��وی برخورد آبان 
98 را گرفته بودند به دور یکدیگر جمع می ش��وند 
و چرای��ی ظهور نارضایتی در جامع��ه را تجزیه و 
تحلیل می کنن��د. امیدوار بودم که از اوایل 1402 
سیاس��ت هایی را اتخاذ می کنن��د تا کمی امید به 
جامعه بازگردد، اما اینگونه نشد، بلکه سختگیری ها 

بیشتر از همیشه شد.
منظورت�ان توقی�ف خودروها ب�ه دلیل  � 

حجاب است؟ 
بل��ه، دقیقا منظ��ورم همین موضوع��ات اخیر 
است که منجر به سرگردانی تعداد زیادی از مردم 

شده است.
 � به نظر شما این کار نارضایتی ها را افزایش 

نمی دهد؟
متاس��فانه برخی مس��وولان به این نکته توجه 
نمی کنند. برخی از آنها بر این عقیده هس��تند که 
مب��ادا به م��ردم امتیازی دهند ی��ا در مقابل ملت 
عقب نشینی کنند. به باور آنها اگر در مقابل حجاب 
عقب نشینی کنند، دیگر نمی توانند کنترلی بر آن 
داش��ته باشند. به همین دلیل توقیف خودروها به 
دلیل حجاب با ش��دت عجیبی شروع شد و حتی 

چند وقت پیش شاهد شلاق خوردن زنی به خاطر 
حج��اب بودیم. این در حالی اس��ت ک��ه به نظرم 
مس��وولانی که این تفکر را دارند اطلاعی از تاریخ 
ندارن��د، وگرنه با توقیف خودروها به دلیل حجاب 
نارضایتی را در می��ان ملت ایجاد نمی کردند.  در 
این یک سال گذشته به اندازه تمام عمرم احضاریه 
داش��تم. واقعا من به این مصیبت  وضعیت جامعه  
ایران را برای اندیش��ه، آزادی و دموکراسی خراب 

ندیده بودم. 
م�ردم از هزینه های گزاف توقیف  خودرو  � 
گلایه دارند، به نظر ش�ما هزینه آن به جیب 

کدام سازمان یا ارگانی می رود؟
اگر بخواهیم خوش��بینانه تر ب��ه آن نگاه کنیم 
چنین استدلال می شود که این بگیرو ببندها برای 
درآمدزایی دولت است، نه اینکه نظام قصد برخورد 
س��لبی با مردم را دارد. بنابرای��ن امیدوارم توقیف 
خودروها برای حجاب به قصد درآمدزایی باش��د، 
چراکه اقتصاد ایران ورشکسته است، اما اگر قصد 
نظام س��رکوب مردم با این طریق باشد، قطعا آن 
آتش زیر خاکستر یک زمانی منفجر می شود. چه 
وقتی بنده به خاطر یک توئیت به دادگاه فرهنگ 
و رسانه احضار می شوم یعنی اتفاقا مسوولان نگران 
انفجار مردم هستند، چراکه آنها بر این عقیده اند که 
شاید توئیت من درباره مرگ آرمیتا بار دیگر آتش 

زیر خاکستر را شعله ور کند.
ب��ا این حال منهای کس��انی که با اتومبیل کار 
می کنند، نوعا افرادی که دارای اتومبیل ش��خصی 
هس��تند، جزو قش��ر متوس��ط رو به بالای جامعه 
محس��وب می شوند. مساله  اساس��ی این است که 
این دو میلیون، س��ه میلیون و چهار میلیون ها که 
از قضا یکی دو تا هم نیستند و حتی در شهرهایی 
مانند تهران به چندین میلیون نفر هم می رس��ند. 
بنابراین این هزینه ها به چندین هزار میلیارد تومان 
هم می رس��د، اما اینکه به جی��ب نیروی انتظامی 
می رود یا دولت و حتی قوه قضاییه مشخص نیست. 
متاسفانه در جامعه  ما نه تنها قانون حمایت از حق 
و حق��وق مدنی افراد خیلی کمرنگ اس��ت، بلکه 
قانونی که ب��ر اینگونه موضوعات هم نظارت کند، 
دچار خلاء اس��ت. قوه قضاییه هم دوباره به بخش 
انتصابی نظام وابسته  است و مطلقا پاسخگو نیست. 
چه بسا مواردی داشتیم که زندانی ها در زندان فوت 
شدند، اما مگر نهاد یا کمیته   مستقلی درخصوص آن 
تشکیل شده تا موضوع را به صورت جدی بررسی 
کند؟! بخش انتصابی نظام فقط عمل می کند و هیچ 
پاس��خگویی ای در رابطه با بخش انتصابی نظام در 

جامعه  ما وجود ندارد.
پ�س از کج�ا می ت�وان متوجه ش�د این  � 

هزینه ها صرف چه اموری می شود؟
 نمی دانم. ش��اید بهتر اس��ت مجل��س به این 
قضی��ه ورود کند که هزینه ها دقیقا چقدر اس��ت 
و به جیب کدام ارگانی می رود. اصلا براس��اس چه 
قانونی اتومبیل افراد توقیف می شود. اساسا براساس 
چه قانونی ش��ما باید حجاب را رعایت کنید. تمام 
بخش ها و زیرمجموعه های بخش انتصابی پاسخگو 
نیستند. »میرزا ملکم خان ناظم الدوله« در روزنامه 
قانون 4 س��ال قبل از انقلاب مشروطه نوشت که 
بزرگ ترین بدبختی ایران این اس��ت که قانون در 
مملک��ت حاکم نیس��ت و حکومت ه��ر کاری که 
دلش بخواهد می کند. الان به جایی رسیده ایم که 
حکوم��ت هر کاری که دل��ش می خواهد می کند. 

تموم شد و رفت.

شما به این اشاره کردید که کلا شفافیتی  � 
در دولت وجود ندارد، س�وال من از شما این 
است که به نظرتان در این چهار دهه به غیر از 
شفاف سازی حاکمیت چه کاری کرده که ما به 

این مرحله رسید ه ایم؟ 
بعد از انقلاب ظرف این چهل و پنج سال گذشته 
اهداف و آرمان های انقلاب اسلامی به حاشیه رانده 
شده و جای آن موارد دیگری در اولویت قرار گرفته 
است. انقلاب اس��لامی برای آزادی بیان، تعطیلی 
زندان اوین، نبود زندانی سیاس��ی، اس��تقلال قوه 
قضایی��ه و قانون ب��ود. انقلاب اس��لامی برای این 
ش��کل گرفت ت��ا همواره حاکمی��ت در برابر ملت 

پاسخگو باشد.
 این در حالی است که تمام این موارد از همان 
سال اول انقلاب آرام آرام به حاشیه رانده شد و به 
جای آن استکبارس��تیزی و کمک به نهضت های 
رهایی بخش در عراق، یمن یا حتی در آلاسکا آمد. 
ب��ه نظرم این روزها تنها راهی ک��ه برای ایرانمان 
وج��ود دارد، این اس��ت که اه��داف و آرمان های 
انقلاب بازگردانده شود، وگرنه در حال حاضر تنها 
کشوری که کمی از ما عقب مانده و در برخی مواقع 
حتی شبیه او شده ایم دولت طالبان در افغانستان 
است. بنابراین تقویت نهاد دموکراسی علیرغم همه  
بدبختی ها و ناباوری ای که به خصوص نسل جوان یا 
به گفته برخی همان زد دارد، آینده ایران را خواهد 
ساخت. باید نهال پژمرده  دموکراسی را دوباره احیا 

کنیم؛ این تنها راه ایران است.

آق�ای زیباکلام!  ماه های پایانی س�الی که  � 
گذش�ت، مشخصا از نیمه مهرماه 1402، در پی 
عملیات طوفان الاقصی و حمله حماس به چند 
شهرک یهودی نشین آن  سوی مرزهای باریکه 
غ�زه و متعاقبا لشکرکش�ی همه جانبه ارتش 
اس�رائیل به این منطقه فلسطینی نشین که با 
بی�ش از 2 میلیون نفر جمعیت، از آن به عنوان 
»بزرگ ترین زندان روباز« جهان یاد می ش�د، 
ش�اهد سلسله تحولات و تنش هایی بودیم که 
فراتر از طرفین درگیر در جنگ غزه، بسیاری 
از دیگر بازیگران منطقه ای ازجمله حوثی های 
یم�ن، حزب الله لبنان، حشدالش�عبی، کتائب 
ح�زب الله و حتی چند گ�روه نوظهور همچون 
مقاومت اسلامی عراق را وارد این تنش ها کرد 
و باتوجه به ای�ن اقدامات بی ثبات کننده عملا 
منجر به مختل ش�دن بخش�ی از کش�تیرانی 
بین المللی شد، ارتش ایالات متحده و بریتانیا 
نیز دست به عملیات هایی زدند و البته به طور 
محدود و کنترل شده مقابله به مثل کردند. آن 
هم در ش�رایطی که قدرت های غربی و جامعه 
جهانی بس�یاری از این گروه ه�ای مقاومت را 
نی�روی نیابتی جمه�وری اس�لامی می دانند 
و ای�ران را مس�وول ه�ر آنچه از ای�ن گروه ها 
س�ر می زند، می شناسند. ش�رایطی که باعث 
ش�د میلیون ها ایرانی نیز مش�خصا از عواقب 
اقتصادی این تنش ها بی نصیب نمانند و به ویژه 
س�فره و معیش�ت ایرانیان از افزایش نرخ ارز 
ناش�ی از کشته شدن 3 س�رباز آمریکایی در 
مرز اردن و س�وریه آس�یب دید؛ ارزیابی شما 
از آینده این تحولات در سال نوی خورشیدی 
چگونه خواهد بود و مشخصا تداوم ناآرامی های 
 منطقه چ�ه تاثیراتی در آینده ایران و ایرانیان

 خواهد داشت؟!

 � آقای دکتر وضعیت جامعه امروزی ایران 
را چگونه ارزیابی می کنید؟

این سوال شما خیلی کلی است. اما به نظرم در 
جامعه ایران در رابطه با نسل های جوان به خصوص 
دهه هشتادی ها دو ویژگی بسیار برجسته را شاهد 
هس��تیم. ویژگی اول سرخوردگی عیان از گذشته 
ک��ه همراه آن بغض و ناامیدی از انقلاب اس��لامی 
57 است. ویژگی دوم ناامیدی بسیار از آینده، این 
جوانان هیچ ن��وری در تونل نمی بینند. به همین 
دلیل در ش��رایط امروزه شاهد مهاجرت روزافزون 
آنها از کشور هستیم. اگر نگاهی به آگهی ها بیندازید 
بیش از نیمی از آنها تبلیغ زندگی بهتر در کشورهای 
دیگر اس��ت. همین موضوع نش��ان دهنده میل به 

مهاجرت ایرانی هاست.
بنده کمتر دهه شصت، هفتاد و حالا به تدریج 
دهه هش��تادی ها را می بین��م که به مهاجرت فکر 
 نکنند. همان طور که مش��خص است مهاجرت در 
ایران به سنین بس��یار پایین رسیده است. چنین 
موضوعی نش��انگر میزان سرخوردگی از گذشته و 
ناامیدی از آینده اس��ت. اگر یک درجه  حداقلی از 
امید به آینده در جوانان ایرانی بود، این روزها آنقدر 
امید به رفتن بعد از امید به خداوند متعال، وجود 
نداشت. به نظرم چنین امری غم انگیز و دردآور است 
که نسل های جوان یک مملکت در حسرت رفتن 
از مملکتش��ان باشند. از سوی دیگر افراد ثروتمند 

نیز به جای س��رمایه گذاری در ایران به فکر خرید 
ملک یا تاسیس شرکت در کشورهای دیگر مانند 
ام��ارات، ترکیه و غیره هس��تند. امروزه هیچ کس 
حاضر نیست در صنعت کشاورزی، دارویی و دیگر 

صنایع سرمایه گذاری کند.
 � پ�س تنه�ا جوان�ان ب�ه فک�ر مهاجرت 

نیستند!
خیر. متاسفانه این روزها نه تنها جوانان، بلکه هر 
فردی با مبلغ سرمایه ای که دارد، به فکر مهاجرت 
از ایران است. به نظرم چنین موضوعی یک فاجعه 

برای هر کشوری است.
 � ش�ما به مهاجرت و ناامیدی نسل جوان 
اش�اره کردید، ولی کارشناسان به این نسل 
می گویند، نسل زد که شامل دهه هشتادی ها 
می ش�ود و همین نس�ل زد به عقیده برخی 
اعتراض�ات »زن زندگ�ی آزادی« را آغ�از 
کرد. ش�ما آینده این نسل را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
جالب اس��ت بدانید، بحث نسل زد بعد از مرگ 
»مهس��ا امینی« و چهار ماه پس از اعتراضات »زن 
زندگی آزادی« ش��روع ش��د. در آن دوران برخی 
متفکران و اندیشمندان وابسته به دولت این بحث 
را مطرح کردند که نس��لی به وج��ود آمده به نام 
نسل زد. آنها بر این عقیده اند که نسل زد محصول 
اینترنت و فضای مجازی است. این در حالی است 

ک��ه این امر تنها مربوط به ایران نیس��ت، بلکه در 
آمریکا، هلند، آلمان، هند و به طورکلی یک پدیده  
جهانی است، اما برخی افراد به صورت خودآگاه یا 
ناخودآگاه از زیر بار این قضیه ش��انه خالی کردند. 
آنه��ا به باور اینکه دهه  هش��تادی ها در انگلیس و 
فرانسه هم اعتراض می کنند، مشکل اصلی جوانان 

ایرانی را نادیده گرفتند. 
آنها به نوعی برای اینکه نش��ان دهند در ایران 
مش��کلی وج��ود ندارد و مش��کل جهانی اس��ت، 

صورت مساله را پاک کردند.
ب��ه نظرم این افراد خ��ود را به جهالت و نادانی 
زده ان��د، چراکه در اعتراضات »زن زندگی آزادی« 
تنها نسل زد یا دهه  هشتادی ها نبودند. اگر یادتان 
باش��د، بیست و پنجم ش��هریور که داستان مهسا 
امینی اتفاق افتاد، یک هفته بعد از آن دانشگاه ها باز 
شد و من باور نمی کردم که یک روزی این اتفاقات 
را با چش��مانم ببینم، چراکه در جریان اعتراضات 
88 که اوج فوران دانشگاه و دانشجوها بود هیچ کدام 
از واحدهای دانشگاه های آزاد در تظاهرات شرکت 
نکرده بودند. طبیعتا در دانشگاه تهران، پلی تکنیک، 
ش��ریف و شهید بهشتی بود، اما در این اعتراضات 
اخی��ر اتفاق عجیبی رخ داد. من به عنوان کس��ی 
که سال ها در دانشگاه آزاد تدریس کرده ام، شاهد 
همراهی تمام واحدهای دانش��گاه آزاد در تهران و 

شهرستان های ایران بودم.

 چیزی به نوروز نمانده، اما وضعیت اجتماعی ایران روز به روز نگران کننده تر می شود؛ از طرفی افزایش آمار مهاجرت و از طرف دیگر بحران ناامیدی در میان 
نسل جوان که به عقیده بسیاری از کارشناسان تمام این موضوعات نتیجه فشارهای اجتماعی مانند برخوردهای قهری با حجاب است. به همین دلیل برخی 
نگران انفجار آتش زیرخاکستر جامعه ایرانی هستند. آیا دیگر امیدی به آینده ایران نیست؟! دکتر »صادق زیباکلام« گزینه مناسبی برای پاسخ دادن به این 
سوالات است، او کارشناس سیاسی و اجتماعی سرشناسی است که همواره به دلیل گفته های صریح خود منتقدان و موافقان زیادی دارد. شما می توانید 

متن کامل این گفت وگو را در ادامه بخوانید.

علیرضا کیان پور

مهدیه بهارمست

در جامعه  ما نه تنها 
قانون حمایت از حق 
و حقوق مدنی افراد 
خیلی کمرنگ است، 

بلکه قانونی که بر 
اینگونه موضوعات 

هم نظارت کند، 
دچار خلاء است. قوه 
قضاییه هم دوباره 

به بخش انتصابی 
نظام وابسته  است 

و مطلقا پاسخگو 
نیست



67

در جامعه ایران در 
رابطه با نسل های 
جوان به خصوص دهه 
هشتادی ها دو ویژگی 
بسیار برجسته را 
شاهد هستیم. ویژگی 
اول سرخوردگی عیان 
از گذشته که همراه 
آن بغض و ناامیدی 
از انقلاب اسلامی 57 
است. ویژگی دوم 
ناامیدی بسیار از آینده، 
این جوانان هیچ نوری 
در تونل نمی بینند

گفت وگوی »جهان صنعت« با صادق زیباکلام

حاکمیت پاسخگو نیست!
 � پس منشاء اعتراضات »زن زندگی آزادی« 

نسل زد نبود؟
نه. من سال ها در دانشگاه علوم تحقیقات درس 
داده بودم، اگر در گذش��ته کسی از من می پرسید 
که فک��ر می کنید یک روزی دانش��جوهای علوم 
تحقیقات، واحد تهران جنوب، تهران مرکز و حتی 
واحد تهران ش��مال در اعتراضات شرکت کنند با 
قطعیت می گفتم خیر، چراکه فضای دانشگاه آزاد 
اینگونه نیس��ت. بنابراین اینکه در اعتراضات اخیر 
دانشجویان دانشگاه آزاد نیز در آن شرکت کردند 
ب��رای من غیرقابل باور ب��ود. به قدری نارضایتی و 
اعتراضات در دانش��گاه ها گس��ترده بود که وقتی 
دانش��گاه الزهرا با س��یل عظیمی از دانشجوهای 
حزب الله��ی و مذهبی طرف��دار حکومت نیز وارد 
اعتراضات ش��د، تم��ام پیش بینی ها ف��رو ریخت. 
بنابراین آغاز اعتراضات اخیر ارتباطی با نس��ل زد 
نداش��ت. به نظرم واقعا در ایران مشکلات اساسی 
سیاسی، اجتماعی، فکری و فرهنگی داریم. منتهی 

بنده به آینده ایران امید دارم.
 اس�تدلال ش�ما از آن 4 � م�اه اعتراضات 

چه بود؟
در آن چهار ماه اس��تدلالم این بود که در نظام 
یکسری از مسوولان در مجلس یا دیگر ارگان هایی 
که قدرت دارند، موضوع را از نزدیک شاهد هستند، 
زیرا آنها نیز مانند دیگر شهروندان در این مملکت 
زندگ��ی می کنند. آنها هم مانند مردم مش��کلات 
اقتصادی، تورم و گرانی را لمس می کنند، برخلاف 
تصورات از کره ماه که به ایران نیامده اند. فرزندان 
یا جوانان آنها هم مانند دیگر جوانان کش��ور فکر 
می کنند. بنابراین اولین س��وال آنها این است که 
چ��ه کنیم؟! ع��ده ای معتقدند که بای��د در مقابل 
نارضایتی ها صبوری ک��رد و مانند اعتراضات آبان 
98 به آن ش��دت برخورد نکنی��م و عده ای دیگر 
ب��ر این عقیده اند که همین طور ک��ه در آبان 98، 
ظرف هفتاد و دو ساعت مردم را راهی خانه کردند 
الان ه��م باید قرص و محکم رفتار کنند. به نظرم 
چنین بحثی وجود داشت به همین خاطر مقداری 
محدودیت ایجاد می کنند و مقداری عفو می کنند. 
برخلاف برخی تصورات من هیچ گاه س��قوط نظام 
را پیش بین��ی نک��ردم، اما معتقد ب��ودم که بعد از 
فروک��ش بحران گروهی که جل��وی برخورد آبان 
98 را گرفته بودند به دور یکدیگر جمع می ش��وند 
و چرای��ی ظهور نارضایتی در جامع��ه را تجزیه و 
تحلیل می کنن��د. امیدوار بودم که از اوایل 1402 
سیاس��ت هایی را اتخاذ می کنن��د تا کمی امید به 
جامعه بازگردد، اما اینگونه نشد، بلکه سختگیری ها 

بیشتر از همیشه شد.
منظورت�ان توقی�ف خودروها ب�ه دلیل  � 

حجاب است؟ 
بل��ه، دقیقا منظ��ورم همین موضوع��ات اخیر 
است که منجر به سرگردانی تعداد زیادی از مردم 

شده است.
 � به نظر شما این کار نارضایتی ها را افزایش 

نمی دهد؟
متاس��فانه برخی مس��وولان به این نکته توجه 
نمی کنند. برخی از آنها بر این عقیده هس��تند که 
مب��ادا به م��ردم امتیازی دهند ی��ا در مقابل ملت 
عقب نشینی کنند. به باور آنها اگر در مقابل حجاب 
عقب نشینی کنند، دیگر نمی توانند کنترلی بر آن 
داش��ته باشند. به همین دلیل توقیف خودروها به 
دلیل حجاب با ش��دت عجیبی شروع شد و حتی 

چند وقت پیش شاهد شلاق خوردن زنی به خاطر 
حج��اب بودیم. این در حالی اس��ت ک��ه به نظرم 
مس��وولانی که این تفکر را دارند اطلاعی از تاریخ 
ندارن��د، وگرنه با توقیف خودروها به دلیل حجاب 
نارضایتی را در می��ان ملت ایجاد نمی کردند.  در 
این یک سال گذشته به اندازه تمام عمرم احضاریه 
داش��تم. واقعا من به این مصیبت  وضعیت جامعه  
ایران را برای اندیش��ه، آزادی و دموکراسی خراب 

ندیده بودم. 
م�ردم از هزینه های گزاف توقیف  خودرو  � 
گلایه دارند، به نظر ش�ما هزینه آن به جیب 

کدام سازمان یا ارگانی می رود؟
اگر بخواهیم خوش��بینانه تر ب��ه آن نگاه کنیم 
چنین استدلال می شود که این بگیرو ببندها برای 
درآمدزایی دولت است، نه اینکه نظام قصد برخورد 
س��لبی با مردم را دارد. بنابرای��ن امیدوارم توقیف 
خودروها برای حجاب به قصد درآمدزایی باش��د، 
چراکه اقتصاد ایران ورشکسته است، اما اگر قصد 
نظام س��رکوب مردم با این طریق باشد، قطعا آن 
آتش زیر خاکستر یک زمانی منفجر می شود. چه 
وقتی بنده به خاطر یک توئیت به دادگاه فرهنگ 
و رسانه احضار می شوم یعنی اتفاقا مسوولان نگران 
انفجار مردم هستند، چراکه آنها بر این عقیده اند که 
شاید توئیت من درباره مرگ آرمیتا بار دیگر آتش 

زیر خاکستر را شعله ور کند.
ب��ا این حال منهای کس��انی که با اتومبیل کار 
می کنند، نوعا افرادی که دارای اتومبیل ش��خصی 
هس��تند، جزو قش��ر متوس��ط رو به بالای جامعه 
محس��وب می شوند. مساله  اساس��ی این است که 
این دو میلیون، س��ه میلیون و چهار میلیون ها که 
از قضا یکی دو تا هم نیستند و حتی در شهرهایی 
مانند تهران به چندین میلیون نفر هم می رس��ند. 
بنابراین این هزینه ها به چندین هزار میلیارد تومان 
هم می رس��د، اما اینکه به جی��ب نیروی انتظامی 
می رود یا دولت و حتی قوه قضاییه مشخص نیست. 
متاسفانه در جامعه  ما نه تنها قانون حمایت از حق 
و حق��وق مدنی افراد خیلی کمرنگ اس��ت، بلکه 
قانونی که ب��ر اینگونه موضوعات هم نظارت کند، 
دچار خلاء اس��ت. قوه قضاییه هم دوباره به بخش 
انتصابی نظام وابسته  است و مطلقا پاسخگو نیست. 
چه بسا مواردی داشتیم که زندانی ها در زندان فوت 
شدند، اما مگر نهاد یا کمیته   مستقلی درخصوص آن 
تشکیل شده تا موضوع را به صورت جدی بررسی 
کند؟! بخش انتصابی نظام فقط عمل می کند و هیچ 
پاس��خگویی ای در رابطه با بخش انتصابی نظام در 

جامعه  ما وجود ندارد.
پ�س از کج�ا می ت�وان متوجه ش�د این  � 

هزینه ها صرف چه اموری می شود؟
 نمی دانم. ش��اید بهتر اس��ت مجل��س به این 
قضی��ه ورود کند که هزینه ها دقیقا چقدر اس��ت 
و به جیب کدام ارگانی می رود. اصلا براس��اس چه 
قانونی اتومبیل افراد توقیف می شود. اساسا براساس 
چه قانونی ش��ما باید حجاب را رعایت کنید. تمام 
بخش ها و زیرمجموعه های بخش انتصابی پاسخگو 
نیستند. »میرزا ملکم خان ناظم الدوله« در روزنامه 
قانون 4 س��ال قبل از انقلاب مشروطه نوشت که 
بزرگ ترین بدبختی ایران این اس��ت که قانون در 
مملک��ت حاکم نیس��ت و حکومت ه��ر کاری که 
دلش بخواهد می کند. الان به جایی رسیده ایم که 
حکوم��ت هر کاری که دل��ش می خواهد می کند. 

تموم شد و رفت.

شما به این اشاره کردید که کلا شفافیتی  � 
در دولت وجود ندارد، س�وال من از شما این 
است که به نظرتان در این چهار دهه به غیر از 
شفاف سازی حاکمیت چه کاری کرده که ما به 

این مرحله رسید ه ایم؟ 
بعد از انقلاب ظرف این چهل و پنج سال گذشته 
اهداف و آرمان های انقلاب اسلامی به حاشیه رانده 
شده و جای آن موارد دیگری در اولویت قرار گرفته 
است. انقلاب اس��لامی برای آزادی بیان، تعطیلی 
زندان اوین، نبود زندانی سیاس��ی، اس��تقلال قوه 
قضایی��ه و قانون ب��ود. انقلاب اس��لامی برای این 
ش��کل گرفت ت��ا همواره حاکمی��ت در برابر ملت 

پاسخگو باشد.
 این در حالی است که تمام این موارد از همان 
سال اول انقلاب آرام آرام به حاشیه رانده شد و به 
جای آن استکبارس��تیزی و کمک به نهضت های 
رهایی بخش در عراق، یمن یا حتی در آلاسکا آمد. 
ب��ه نظرم این روزها تنها راهی ک��ه برای ایرانمان 
وج��ود دارد، این اس��ت که اه��داف و آرمان های 
انقلاب بازگردانده شود، وگرنه در حال حاضر تنها 
کشوری که کمی از ما عقب مانده و در برخی مواقع 
حتی شبیه او شده ایم دولت طالبان در افغانستان 
است. بنابراین تقویت نهاد دموکراسی علیرغم همه  
بدبختی ها و ناباوری ای که به خصوص نسل جوان یا 
به گفته برخی همان زد دارد، آینده ایران را خواهد 
ساخت. باید نهال پژمرده  دموکراسی را دوباره احیا 

کنیم؛ این تنها راه ایران است.

آق�ای زیباکلام!  ماه های پایانی س�الی که  � 
گذش�ت، مشخصا از نیمه مهرماه 1402، در پی 
عملیات طوفان الاقصی و حمله حماس به چند 
شهرک یهودی نشین آن  سوی مرزهای باریکه 
غ�زه و متعاقبا لشکرکش�ی همه جانبه ارتش 
اس�رائیل به این منطقه فلسطینی نشین که با 
بی�ش از 2 میلیون نفر جمعیت، از آن به عنوان 
»بزرگ ترین زندان روباز« جهان یاد می ش�د، 
ش�اهد سلسله تحولات و تنش هایی بودیم که 
فراتر از طرفین درگیر در جنگ غزه، بسیاری 
از دیگر بازیگران منطقه ای ازجمله حوثی های 
یم�ن، حزب الله لبنان، حشدالش�عبی، کتائب 
ح�زب الله و حتی چند گ�روه نوظهور همچون 
مقاومت اسلامی عراق را وارد این تنش ها کرد 
و باتوجه به ای�ن اقدامات بی ثبات کننده عملا 
منجر به مختل ش�دن بخش�ی از کش�تیرانی 
بین المللی شد، ارتش ایالات متحده و بریتانیا 
نیز دست به عملیات هایی زدند و البته به طور 
محدود و کنترل شده مقابله به مثل کردند. آن 
هم در ش�رایطی که قدرت های غربی و جامعه 
جهانی بس�یاری از این گروه ه�ای مقاومت را 
نی�روی نیابتی جمه�وری اس�لامی می دانند 
و ای�ران را مس�وول ه�ر آنچه از ای�ن گروه ها 
س�ر می زند، می شناسند. ش�رایطی که باعث 
ش�د میلیون ها ایرانی نیز مش�خصا از عواقب 
اقتصادی این تنش ها بی نصیب نمانند و به ویژه 
س�فره و معیش�ت ایرانیان از افزایش نرخ ارز 
ناش�ی از کشته شدن 3 س�رباز آمریکایی در 
مرز اردن و س�وریه آس�یب دید؛ ارزیابی شما 
از آینده این تحولات در سال نوی خورشیدی 
چگونه خواهد بود و مشخصا تداوم ناآرامی های 
 منطقه چ�ه تاثیراتی در آینده ایران و ایرانیان

 خواهد داشت؟!

 � آقای دکتر وضعیت جامعه امروزی ایران 
را چگونه ارزیابی می کنید؟

این سوال شما خیلی کلی است. اما به نظرم در 
جامعه ایران در رابطه با نسل های جوان به خصوص 
دهه هشتادی ها دو ویژگی بسیار برجسته را شاهد 
هس��تیم. ویژگی اول سرخوردگی عیان از گذشته 
ک��ه همراه آن بغض و ناامیدی از انقلاب اس��لامی 
57 است. ویژگی دوم ناامیدی بسیار از آینده، این 
جوانان هیچ ن��وری در تونل نمی بینند. به همین 
دلیل در ش��رایط امروزه شاهد مهاجرت روزافزون 
آنها از کشور هستیم. اگر نگاهی به آگهی ها بیندازید 
بیش از نیمی از آنها تبلیغ زندگی بهتر در کشورهای 
دیگر اس��ت. همین موضوع نش��ان دهنده میل به 

مهاجرت ایرانی هاست.
بنده کمتر دهه شصت، هفتاد و حالا به تدریج 
دهه هش��تادی ها را می بین��م که به مهاجرت فکر 
 نکنند. همان طور که مش��خص است مهاجرت در 
ایران به سنین بس��یار پایین رسیده است. چنین 
موضوعی نش��انگر میزان سرخوردگی از گذشته و 
ناامیدی از آینده اس��ت. اگر یک درجه  حداقلی از 
امید به آینده در جوانان ایرانی بود، این روزها آنقدر 
امید به رفتن بعد از امید به خداوند متعال، وجود 
نداشت. به نظرم چنین امری غم انگیز و دردآور است 
که نسل های جوان یک مملکت در حسرت رفتن 
از مملکتش��ان باشند. از سوی دیگر افراد ثروتمند 

نیز به جای س��رمایه گذاری در ایران به فکر خرید 
ملک یا تاسیس شرکت در کشورهای دیگر مانند 
ام��ارات، ترکیه و غیره هس��تند. امروزه هیچ کس 
حاضر نیست در صنعت کشاورزی، دارویی و دیگر 

صنایع سرمایه گذاری کند.
 � پ�س تنه�ا جوان�ان ب�ه فک�ر مهاجرت 

نیستند!
خیر. متاسفانه این روزها نه تنها جوانان، بلکه هر 
فردی با مبلغ سرمایه ای که دارد، به فکر مهاجرت 
از ایران است. به نظرم چنین موضوعی یک فاجعه 

برای هر کشوری است.
 � ش�ما به مهاجرت و ناامیدی نسل جوان 
اش�اره کردید، ولی کارشناسان به این نسل 
می گویند، نسل زد که شامل دهه هشتادی ها 
می ش�ود و همین نس�ل زد به عقیده برخی 
اعتراض�ات »زن زندگ�ی آزادی« را آغ�از 
کرد. ش�ما آینده این نسل را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
جالب اس��ت بدانید، بحث نسل زد بعد از مرگ 
»مهس��ا امینی« و چهار ماه پس از اعتراضات »زن 
زندگی آزادی« ش��روع ش��د. در آن دوران برخی 
متفکران و اندیشمندان وابسته به دولت این بحث 
را مطرح کردند که نس��لی به وج��ود آمده به نام 
نسل زد. آنها بر این عقیده اند که نسل زد محصول 
اینترنت و فضای مجازی است. این در حالی است 

ک��ه این امر تنها مربوط به ایران نیس��ت، بلکه در 
آمریکا، هلند، آلمان، هند و به طورکلی یک پدیده  
جهانی است، اما برخی افراد به صورت خودآگاه یا 
ناخودآگاه از زیر بار این قضیه ش��انه خالی کردند. 
آنه��ا به باور اینکه دهه  هش��تادی ها در انگلیس و 
فرانسه هم اعتراض می کنند، مشکل اصلی جوانان 

ایرانی را نادیده گرفتند. 
آنها به نوعی برای اینکه نش��ان دهند در ایران 
مش��کلی وج��ود ندارد و مش��کل جهانی اس��ت، 

صورت مساله را پاک کردند.
ب��ه نظرم این افراد خ��ود را به جهالت و نادانی 
زده ان��د، چراکه در اعتراضات »زن زندگی آزادی« 
تنها نسل زد یا دهه  هشتادی ها نبودند. اگر یادتان 
باش��د، بیست و پنجم ش��هریور که داستان مهسا 
امینی اتفاق افتاد، یک هفته بعد از آن دانشگاه ها باز 
شد و من باور نمی کردم که یک روزی این اتفاقات 
را با چش��مانم ببینم، چراکه در جریان اعتراضات 
88 که اوج فوران دانشگاه و دانشجوها بود هیچ کدام 
از واحدهای دانشگاه های آزاد در تظاهرات شرکت 
نکرده بودند. طبیعتا در دانشگاه تهران، پلی تکنیک، 
ش��ریف و شهید بهشتی بود، اما در این اعتراضات 
اخی��ر اتفاق عجیبی رخ داد. من به عنوان کس��ی 
که سال ها در دانشگاه آزاد تدریس کرده ام، شاهد 
همراهی تمام واحدهای دانش��گاه آزاد در تهران و 

شهرستان های ایران بودم.

 چیزی به نوروز نمانده، اما وضعیت اجتماعی ایران روز به روز نگران کننده تر می شود؛ از طرفی افزایش آمار مهاجرت و از طرف دیگر بحران ناامیدی در میان 
نسل جوان که به عقیده بسیاری از کارشناسان تمام این موضوعات نتیجه فشارهای اجتماعی مانند برخوردهای قهری با حجاب است. به همین دلیل برخی 
نگران انفجار آتش زیرخاکستر جامعه ایرانی هستند. آیا دیگر امیدی به آینده ایران نیست؟! دکتر »صادق زیباکلام« گزینه مناسبی برای پاسخ دادن به این 
سوالات است، او کارشناس سیاسی و اجتماعی سرشناسی است که همواره به دلیل گفته های صریح خود منتقدان و موافقان زیادی دارد. شما می توانید 

متن کامل این گفت وگو را در ادامه بخوانید.

علیرضا کیان پور

مهدیه بهارمست

در جامعه  ما نه تنها 
قانون حمایت از حق 
و حقوق مدنی افراد 
خیلی کمرنگ است، 

بلکه قانونی که بر 
اینگونه موضوعات 

هم نظارت کند، 
دچار خلاء است. قوه 
قضاییه هم دوباره 

به بخش انتصابی 
نظام وابسته  است 

و مطلقا پاسخگو 
نیست
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اگر بخواهم س��وال شما را با ادبیاتی خودمانی تر 
بازگو کنم، باید بگویم شما به نحوی می خواهید بپرسید 
آخرش چه خواهد شد؟ همه این تحولاتی که از آن 
سخن گفتید -اینکه غزه چنین شده و حشدالشعبی 
چن��ان کرده، دلار و ی��ورو بالا رفته، آمریکا تهدید و 
قشون کشی کرده و بعضی نیروها و طیف های سیاسی، 
به ویژه براندازان هم پیوس��ته خطاب به دولتمردان 
آمریکا و اسرائیل می گویند که پس چرا سر اختاپوس 
و مار را قطع نمی کنید و شاهزاده محمدرضا پهلوی 
هم ظاهرا بایدن را ش��ماتت می کند که هیچ معلوم 
است چه می کنی، مردکِ بی لیاقت؟ اما در واقع همه 

می خواهند بدانند آخرش چه خواهد شد!
راستش دو سوال به ویژه در این چند سال گذشته، 
تمام زندگی من را تحت الشعاع قرار داده؛ سوال اولی 
که هرجا می روم و به هر کس��ی که می رسم، از من 
می پرس��د، این اس��ت که »آقای دکتر! چرا ش��ما را 
نمی گیرند؟!« سوال دوم هم همین که شما می گویید؛ 
»آخرش چه می شود؟!« من به قدری با این دو سوال 
مواجه شده ام که گاهی نیمه های شب از خواب می پرم 
و با دستپاچگی در خواب و بیداری می گویم الان پاسخ 
این دو سوالتان را می دهم! منتها بچه ها یک لیوان آب 
به دستم می دهند و آرامم می کنند و می گویند چیزی 
نش��ده، خواب دیده ای! اما فارغ از شوخی، سوال اول 
یعنی همین که »چرا شما را نمی گیرند؟!« تقریبا از 
اوایل دهه 90 خورشیدی مطرح شد و این دومی که 
»آخرش چه می شود؟!«، از اواسط دهه 90 و مشخصا 
بعد از دی ماه 96 و آبان ماه 98 مطرح شد و در ادامه، 
در جری��ان اعتراضات »زن، زندگ��ی، آزادی« کاملا 
جدی شد و جای مجموعه ای از سوالات جزئی تری 
را هم که در این سال ها مطرح می شد، گرفت. البته 
یک س��وال سومی هم به ویژه بعد از اعتراضات »زن، 
زندگی، آزادی« طرح ش��د و آن، اینکه به امثال من 
می گویند »شما پشیمان نیستید که انقلاب کردید؟!« 
البته این محترمانه ترین بیان و دوستانه ترین لحن و 
ادبیات کسانی است که این سوال را مطرح می کنند؛ 
وگرنه بس��یاری همین سوال سوم را این طور مطرح 
می کنند که »خدا ازتان نگذرد و عذابتان را دوچندان 
کند!« یا »خجالت نمی کشید با این بلایی که سر ما 
آوردید! اصلا خودتان به جهنم، خجالت نکشیدید این 
مصیبت را برای ما درست کردید؟!« و تعابیری از این 
دست. خلاصه اینکه من به این سوالات عادت کرده ام و 
حقیقتا ناراحت هم نمی شوم! اتفاقا آنقدر با این دو، سه 
سوال درگیرم که این اواخر کتابی نوشتم که عنوانش 
برگرفته از همین دو سوال »چرا شما را نمی گیرند؟!« 

و »آخرش چه می شود؟!« است.
واقعیت این است که جواب اولیه و مختصرم به این 
سوال، این است که به جز خداوند هیچ کس نمی داند 
آخرش چه می ش��ود! اما بعضا در واکنش می  گویند 
پس لااقل از این به بعد نگویید که استاد علوم سیاسی 
هستید! چون امروز حتی حسین آقا بقال هم بالاخره 
یک تحلیلی از آخر ماجرا به دست می دهد. نکته مهم 
این اس��ت که بسیاری از کس��انی که این سوالات را 
می پرسند، خودشان می دانند آخرش چه می شود و 
صرفا به این دلیل از من می پرسند که از من هم تایید 
بگیرند. آنها معتقدند سرانجام این نظام سرنگون خواهد 
ش��د و می خواهند من هم پای این ادعا را امضا کنم 
که خب، من چنین نمی کنم؛ چراکه حقیقتا چنین 
اعتقادی ندارم و فکر نمی کنم آخر ماجرا، سرنگونی 
جمهوری اسلامی است. ازطرفی هم چون جوابی که 
مطلوبشان باشد، ندارم، می گویم شما دعا کنید! گاهی 
هم بعضی افراد وقتی این جواب را از من می شنوند، 

کمی بهش��ان برمی خورد و با دلخوری می پرس��ند 
»دعا؟!« می گویم بله! این نشان می دهد ایمانتان سست 
است. ببینید روحانیون چه ایمان قوی و کاملی دارند؛ 
می نشینند دعا می کنند و بحمدالله مملکت چنین زیبا 
پیش می رود و در همه زمینه ها موفق است. ببینید 
جمهوری اسلامی در سیاست خارجی، اقتصاد، مسائل 
اجتماعی، مسائل سیاسی، ازدواج جوانان، اشتغالزایی، 
کاه��ش طلاق و اعتیاد و ج��ذب نخبگان و کاهش 
مهاجرت و هرچه هست و نیست، موفق است! خلاصه 
اگر بخواهم پاسخی کوتاه به این پرسش بدهم، باید 
بگویم هیچ نظام سیاسی در طول تاریخ نتوانسته بدون 
همراهی مردم و بدون جلب رضایت اکثریت ملت، به 
جایی برس��د. ممکن است 10 سال، 20 سال یا 50 
س��ال حکومت کرده باشد، اما در نهایت راه به جایی 
نبرده است. نظام جمهوری اسلامی هم اگر بخواهد 
همین سیاقی را که پیش گرفته، ادامه دهد، بعید است 
به سرنوشتی به جز این دچار شود. البته ممکن است 
بپرسید چطور جمهوری اسلامی به رغم آنکه در تمام 
حوزه ها از سیاست خارجی و داخلی تا اقتصاد و مسائل 
اجتماعی ناموفق است، می تواند به حیات و مسیر خود 
ادامه دهد که در آن صورت، پاسخم این است که این 
نظام، اگرچه نتوانسته رضایت اکثریت را جلب کند، 
اما به هر حال توانسته رضایت و حمایت یک بخش 
هرچند کوچک جامعه را که شاید حدود 20 درصد از 
جمعیت باشد، جلب کند؛ حال آنکه نظام شاهنشاهی 
در زمان انقلاب، حتی از چنین پایگاه اجتماعی نحیفی 
هم برخوردار نبود. این واقعیت است که وقتی در سال 
57 انقلاب شد، حتی یک نفر از مردم هم به حمایت از 
نظام پهلوی به خیابان نیامد، اما همین امروز هم به رغم 
تمامی این ناکامی ها و شکست های جمهوری اسلامی، 
حداقل 20 درصد جامعه حامی نظام است. این عامل 
نخست بقای نظام است و عامل دوم نیز این است که 
دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی رژیم پهلوی، برخلاف 
دستگاه های اطلاعاتی و نظامی جمهوری، یکدست و 
یکپارچه نبودند، اما قوای مسلح جمهوری اسلامی، 

یکپارچه و منسجم به حفظ نظام متعهدند.
حال سوال این است که این دو عامل یعنی حمایت 
اقلیت جامعه و پشتیبانی نهادهای اطلاعاتی و نظامی 
ت��ا چه زمان قادر به ابقای نظام جمهوری اس��لامی 
خواهند بود و پاسخ، اینکه بی تردید این دو عامل قادر 
نخواهند بود تا ابدالآباد، این نظام را حفظ کنند! اولا 
آن 20 درصد کم کم دچار ریزش می شود. حال آنکه 
ای��ن 20 درصد، زمانی در س��ال های آغاز جمهوری 
اسلامی بیش از 80 درصد بود و کم کم به این میزان 
اقلیت رس��یده اس��ت. البته هنوز ه��م 20 درصد از 
یک جمعیت 85 میلیونی، عدد چش��مگیری است 
و می تواند نظام را حفظ کند، اما وقتی حتی همین 
اقلیت نیز روز به روز به دلایل گوناگون ریزش کند و از 
سمت حامیان نظام به سمت معترضان جامعه بروند، 
آن وقت کار دشوار و دشوارتر و وضعیت، مصیبت بارتر 

و مصیبت بارتر خواهد شد!
 � بن�ده در مقام اب�راز نظر نیس�تم، اما اگر  
بخواهم تص�ور و پیش بین�ی ام را بگویم، باید 
عرض کنم راس�تش نه  تنها تصورم این نیست 
که آخر کار، به سرنگونی خواهد انجامید، بلکه 
اتفاقا تصور می کردم ش�ما هم در پاسخ به این 
پرسش که »آخرش چه خواهد شد؟!«، می گویید 
»هیچ!« با این حال، به نظر می رسد این سوال، 
مساله ذهنی شماست و در نتیجه، موضوع اصلی 
سوال بنده را که ناظر بر تحولات منطقه بود، از 
قلم انداختید؛ با این توضیح، می خواستم از شما 

بخواهم، پیش بینی تان را درباره آینده دوقطبی 
جمهوری اسلامی-رژیم صهیونیستی بفرمایید 
که در این چند دهه، پیوسته تنش آلودتر شده 
و در این چندماه گذشته نیز به تعبیری به نقطه 

جوش رسیده است.
در مجموع باید بگویم شما در این بحث هم 2 سوال 
اساسی را مدنظر دارید؛ یکی آینده کلیت بحران های 
منطقه که بی تعارف اگر بخواهیم خلاصه کنیم، باید 
بگوییم پرسش این است که آمریکا چه خواهد کرد 
و باتوجه به تش��دید تنش تهران و واشنگتن در این 
چند ماه، آیا ممکن است در سال جدید شاهد حمله 
نظامی ایالات متحده به ایران باشیم و سوال دوم هم 
همان طور که تصریح کردید، پرسش از آینده روابط 

تهران و تل آویو است!
در پاسخ به سوال اول یعنی احتمال حمله نظامی 
آمری��کا، باید بگوییم برخلاف بس��یاری از براندازان، 
س��لطنت طلبان، جمهوریخواهان و حتی بسیاری از 
مس��لمانان داخل کشور و آن حدود 80 درصدی که 
جانش��ان به لبشان رسیده و ممکن است ته دلشان 
بدش��ان نیاید چنین اتفاقی بیفتد تا اگر به س��قوط 
جمهوری اسلامی نینجامید، دست کم تکان شدیدی 
ایجاد کند و تحولاتی را درپی داشته باشد، معتقدم 
چنین نخواهد شد! چراکه حجم کدورت ها، نارضایتی ها 
و خشم و عصبانیت ایالات متحده از جمهوری اسلامی 
هنوز به نقطه جوش و انفجار نرسیده است. می توان 
گفت ش��اید به 40 تا 50 درصد رسیده، اما هنوز به 
100 درصد که نقطه جوش باش��د، نرس��یده است. 
واقعیت این است که جمهوری اسلامی کاری نکرده 
که کاسه صبر آمریکا را لبریز کرده باشد. حتی مرگ 
3 س��رباز آمریکایی در مرز اردن و سوریه و چند ده 
نفر از نیروهایشان هم که مجروح شدند، کاملا قابل 
پیش بینی بود که آمریکا واکنش نش��ان خواهد داد، 
ام��ا آمریکا نه تنها ف��ردای آن، بلکه در چند روز بعد 
هم حمله نکرد و آن قدر تعلل کرد تا حشدالشعبی و 
سایر گروه های مقاومت نیروها و تسلیحات سنگین و 
اصلی شان را از پایگاه ها تخلیه کنند. در مجموع باید 
گفت حتی اکنون که اسرائیل چند ماه در حال بمباران 
غزه است و مواضع حزب الله را هدف قرار می دهد و از 
آن سو، آمریکا و انگلیس هم برای جلوگیری از ادامه 
حملات حوثی ها، به نقاطی از خاک یمن حمله کردند، 
کماکان به آن مرحله نرسیده ایم که آمریکایی ها بگویند 
باید هرطور ش��ده تکلیفمان را با جمهوری اسلامی 
یکسره کنیم. هنوز هم اولویت نخست ایالات متحده، 
چین است، اولویت دومشان روسیه و جنگ اوکراین 
و اولویت سومشان هم بحث اسرائیل و اقداماتی است 
که حماس و حزب الله لبنان علیه اسرائیل انجام دادند. 
البته ممکن است در صورت تداوم این اوضاع، برفرض 
تا چند ماه دیگر، اگر احیانا اوضاع رو به وخامت بیشتر 
و بیش��تر برود و از کنترل خارج ش��ود، اولویت های 
واشنگتن تغییر کند، اما دست کم تاکنون شاهد چنین 

شرایطی نیستیم.
 � ت�داوم همین وضعی�ت متلاطم، با همین 
می�زان از ناآرامی و تنش ت�ا آبان ماه 1403 که 
موعد برگزاری انتخابات ریاست  جمهوری ایالات 
متحده است، بعید به نظر می رسد، اما صرف نظر 
از اینک�ه ت�ا آن زمان، آرامش ب�ه خاورمیانه و 
مش�خصا باریکه غزه بازگردد یا ن�ه، پیروزی 
احتمالی ترامپ چه تاثیری در مناسبات ایجاد 

خواهد کرد؟!
اتفاقا به نکته مهمی اش��اره کردید، چراکه به هر 
حال آن طیفی که چش��م دیدن جمهوری اسلامی 

را ندارد، نذر کرده که ترامپ در انتخابات پیروز شود؛ 
با این تصور که در آن صورت به قول خودش��ان سر 
اختاپوس یا مار یا هرچه هست را قطع خواهد کرد، اما  
معتقدم حتی ترامپ هم انگیزه و تمایل واقعی ندارد 
که بخواهد دست به اقدام نظامی جدی علیه تهران 
بزند، چراکه حقیقتا به آن نقطه و شرایطی نرسیده ایم 
که اقدام نظامی علیه جمهوری اسلامی برای ایالات 

متحده اجتناب  ناپذیر باشد.
 � واقعیت این است که شواهد و قرائن نشان 
می دهد که نه تنه�ا در حال حاضر به آن نقطه 
حساس نرسیده ایم، بلکه حتی بیراه نیست اگر 
بگوییم که هنوز فاصله قابل توجهی با آن نقطه 
داریم، اما جسارتا میان این تحلیلتان درخصوص 
فاصله ای که تا رسیدن به آن نقطه حساس داریم 
و آنچ�ه پیش تر در ارتباط ب�ا راهبرد نامعقول 
سیاس�ت خارج�ی جمهوری اس�لامی مطرح 
کردی�د، نوعی تناقض دیده می ش�ود. به بیان 
دیگر، اگر هنوز شرایط منطقه ای و بین المللی 
به نح�وی تحت کنت�رل اس�ت، طبیعتا نوعی 
عقلانیت در تعیین خط مشی سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی در کار است. همان طور که اگر 
معتقدید نظام کماکان رضایت چیزی درحدود 20 
درصد جامعه را مدنظر دارد و در راستای جلب 
رضایت همان اقلیت تلاش می کند، قاعدتا بر این 
باورید که جمهوری اسلامی به این مساله توجه 
دارد و با این تفسیر، نمی توان گفت که امور به 

حال خود رها شده است.
 من اتفاقا معتقدم اگر جمهوری اس��لامی به آن 
نقطه حساس نرسیده که آمریکایی ها بگویند چاره ای 
نداریم که کار جمهوری اسلامی را یکسره کنیم، نقش 
و موضع گیری ش��خص رهبری نظام است. رهبری 
به واسطه آنکه از همان س��ال های پایانی دهه 50 و 
آغاز جمهوری اسلامی که کشور درگیر جنگ 8ساله 
شد، همواره با نظامیان نشست و برخاست داشته و این 
بخش از حاکمیت برای رهبری اولویت داشته است. 
به بیان دیگر، شاید یک صدم توجهی که رهبری به 
مباحث نظامی و دفاعی داشته، به اقتصاد و مسائلی 

از این دست، نداشته و اقتصاد و مسائل دیگر را عملا 
به قوه مجریه و سایرین سپرده است. بنابراین رهبری 
کاملا مراقب هستند که رابطه تنش آلود ایران و آمریکا 
به آن نقطه حساس نرسد. واقعیت این است که رهبری 
در حوزه سیاست خارجی، با نوعی درایت و عقلانیت 

جلوی شرایط پیچیده را گرفته است.
 � ش�ما اتفاقا بی�ش از هر ح�وزه، به همین 
راهبردهای سیاست خارجی جمهوری اسلامی 
انتقاد دارید و معترض همین نکته هستید که 
این حوزه حساس به نحوی توسط یک شخص یا 
دست کم یک نهاد که همین نهاد رهبری باشد، 

مدیریت می شود.
بله! م��ن به همین حوزه انتق��اد دارم و معتقدم 
سیاست خارجی هر کش��وری، باید براساس منافع 
ملی آن کشور تعیین ش��ود و اتفاقا بر این باورم که  
مساله ای که در سیاست خارجی جمهوری اسلامی 
دیده نمی ش��ود، همین توجه به منافع ملی است و 
همین حساسیتی که باید نسبت به این مهم وجود 
داش��ته باشد. درواقع شاید اگر مجموعه راهبردهای 
سیاس��ت خارجی جمهوری اسلامی را در این چند 
دهه گذشته بررسی کنیم،  تصمیمات ممکن است 
صرفا براس��اس منافع ملی نباشد، اما مصلحت نظام 
ایجاب می کرده تصمیماتی دیگر گرفته شود، چراکه 
مبنای اصلی و کلان سیاست خارجی ما، دشمنی با 
آمریکا، استکبارستیزی و دشمنی با اسرائیل بوده و 
در یک کلام، مبنای سیاست خارجی ما، ایدئولوژیک 
بوده اس��ت. با این همه رهبری در تمام این سال ها، 
به نحوی عمل کردند که همین دش��منی با آمریکا 
و استکبارس��تیزی نی��ز از این نقطه حس��اس فراتر 

نرفته است.
 � یعن�ی معتقدید کج�دار و مریز وضعیت 

مدیریت شده است؟
دقیقا ! به همین دلیل هم معتقدم اتفاقا رهبری با 
همین نگاه، جلوی حزب الله لبنان را نیز گرفته اند که 
یک وقت وارد جنگ تمام عیار با اسرائیل نشوند. جالب 
آنکه حتی از هفتم اکتبر و عملیات »طوفان الاقصی« 
به بعد نیز تمامی موضع گیری های جمهوری اسلامی 

اینچنین بوده که ضمن حمایت از کلیت جبهه مقاومت 
و نهضت های آزادی بخش، هرگز مسوولیت اقداماتشان 
را نپذیرفت��ه و تصریح کرده که فلان موش��ک پرانی 
حزب الله و بهمان اقدام حوثی ها، ارتباطی به جمهوری 

اسلامی ندارد.
 � باتوجه ب�ه مجموعه نکاتی که در رابطه با 
راهبرد ایدئولوژیک حمایت از جبهه مقاومت و 
در عین حال مدیریت معقول حد و میزان تنش ها 
مطرح کردید، به نظر می رسد اگرچه اوضاع تحت  
کنترل است، اما آرامش حاکم نیست و در نتیجه، 
همواره ممکن اس�ت یک اشتباه یا یک اتفاق 
غیرقابل  پیش بین�ی، اوضاع را از کنترل خارج 
کند؛ اگر این نگاه را دور از واقعیت نمی دانید، آیا 
می توانید حدود و مختصات آن اتفاق احتمالی 
و مهم تر از آن، پیامدهای احتمالی ناشی از آن 

را پیش بینی کنید؟
همه ح��رف من این بود که جنگی میان ایران و 
آمری��کا به وجود نخواهد آمد و تم��ام آنچه براندازان 
برایش رویاپردازی می کنند، صرفا آرزوهای آنان است 
و ارتباط��ی با واقعیت تصمیمات آمریکا ندارد. با این 
همه اما این نکته نیز غیرقابل  انکار است که بسیاری از 
جنگ های تاریخ بشر، ناشی از شلیک بیجا و ناخواسته 
یک گلوله بوده است. بنابراین ممکن است اتفاقی از این 
جنس رقم بخورد و منجر به درگیری نظامی ایران و 
آمریکا شود، اما معتقدم حتی اگر چنین خطایی هم 
رخ دهد و نزاعی دربگیرد، آمریکایی ها و اساسا ناتو، نه 
یک سرباز در خاک ایران پیاده می کنند و نه هدفشان 
از آن تنش نظامی احتمالی را تغییر نظام قرار می دهند. 
اتفاق��ی که خواهد افتاد این اس��ت که با آغاز اولین 
تنش ها، احتمالا ما هم با همین موشک هایی که داریم، 
اسرائیل را هدف قرار می دهیم و از آن سو حزب الله نیز 
همسو با ما، موشک هایش را پرتاب می کند. همزمان 
احتمالا موشک هایی را به سوی شماری از پایگاه های 
آمریکا در عربستان و امارات و چند کشور دیگر منطقه 
پرتاب می کنیم که درمجموع، نهایتا چندهزار اسرائیلی 
و چندصد آمریکایی کشته می شوند. بیش از این  کاری 

از ما ساخته نیست.

همه حرف من این 
بود که جنگی میان 

ایران و آمریکا 
به وجود نخواهد 
آمد و تمام آنچه 
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می کنند، صرفا 
آرزوهای آنان 

است و ارتباطی با 
واقعیت تصمیمات 

آمریکا ندارد. با 
این همه اما این 

نکته نیز غیرقابل 
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باید بگویم هیچ نظام 
سیاسی در طول 
تاریخ نتوانسته بدون 
همراهی مردم و بدون 
جلب رضایت اکثریت 
ملت، به جایی برسد. 
ممکن است 10 سال، 
20 سال یا 50 سال 
حکومت کرده باشد، اما 
در نهایت راه به جایی 
نبرده است
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اگر بخواهم س��وال شما را با ادبیاتی خودمانی تر 
بازگو کنم، باید بگویم شما به نحوی می خواهید بپرسید 
آخرش چه خواهد شد؟ همه این تحولاتی که از آن 
سخن گفتید -اینکه غزه چنین شده و حشدالشعبی 
چن��ان کرده، دلار و ی��ورو بالا رفته، آمریکا تهدید و 
قشون کشی کرده و بعضی نیروها و طیف های سیاسی، 
به ویژه براندازان هم پیوس��ته خطاب به دولتمردان 
آمریکا و اسرائیل می گویند که پس چرا سر اختاپوس 
و مار را قطع نمی کنید و شاهزاده محمدرضا پهلوی 
هم ظاهرا بایدن را ش��ماتت می کند که هیچ معلوم 
است چه می کنی، مردکِ بی لیاقت؟ اما در واقع همه 

می خواهند بدانند آخرش چه خواهد شد!
راستش دو سوال به ویژه در این چند سال گذشته، 
تمام زندگی من را تحت الشعاع قرار داده؛ سوال اولی 
که هرجا می روم و به هر کس��ی که می رسم، از من 
می پرس��د، این اس��ت که »آقای دکتر! چرا ش��ما را 
نمی گیرند؟!« سوال دوم هم همین که شما می گویید؛ 
»آخرش چه می شود؟!« من به قدری با این دو سوال 
مواجه شده ام که گاهی نیمه های شب از خواب می پرم 
و با دستپاچگی در خواب و بیداری می گویم الان پاسخ 
این دو سوالتان را می دهم! منتها بچه ها یک لیوان آب 
به دستم می دهند و آرامم می کنند و می گویند چیزی 
نش��ده، خواب دیده ای! اما فارغ از شوخی، سوال اول 
یعنی همین که »چرا شما را نمی گیرند؟!« تقریبا از 
اوایل دهه 90 خورشیدی مطرح شد و این دومی که 
»آخرش چه می شود؟!«، از اواسط دهه 90 و مشخصا 
بعد از دی ماه 96 و آبان ماه 98 مطرح شد و در ادامه، 
در جری��ان اعتراضات »زن، زندگ��ی، آزادی« کاملا 
جدی شد و جای مجموعه ای از سوالات جزئی تری 
را هم که در این سال ها مطرح می شد، گرفت. البته 
یک س��وال سومی هم به ویژه بعد از اعتراضات »زن، 
زندگی، آزادی« طرح ش��د و آن، اینکه به امثال من 
می گویند »شما پشیمان نیستید که انقلاب کردید؟!« 
البته این محترمانه ترین بیان و دوستانه ترین لحن و 
ادبیات کسانی است که این سوال را مطرح می کنند؛ 
وگرنه بس��یاری همین سوال سوم را این طور مطرح 
می کنند که »خدا ازتان نگذرد و عذابتان را دوچندان 
کند!« یا »خجالت نمی کشید با این بلایی که سر ما 
آوردید! اصلا خودتان به جهنم، خجالت نکشیدید این 
مصیبت را برای ما درست کردید؟!« و تعابیری از این 
دست. خلاصه اینکه من به این سوالات عادت کرده ام و 
حقیقتا ناراحت هم نمی شوم! اتفاقا آنقدر با این دو، سه 
سوال درگیرم که این اواخر کتابی نوشتم که عنوانش 
برگرفته از همین دو سوال »چرا شما را نمی گیرند؟!« 

و »آخرش چه می شود؟!« است.
واقعیت این است که جواب اولیه و مختصرم به این 
سوال، این است که به جز خداوند هیچ کس نمی داند 
آخرش چه می ش��ود! اما بعضا در واکنش می  گویند 
پس لااقل از این به بعد نگویید که استاد علوم سیاسی 
هستید! چون امروز حتی حسین آقا بقال هم بالاخره 
یک تحلیلی از آخر ماجرا به دست می دهد. نکته مهم 
این اس��ت که بسیاری از کس��انی که این سوالات را 
می پرسند، خودشان می دانند آخرش چه می شود و 
صرفا به این دلیل از من می پرسند که از من هم تایید 
بگیرند. آنها معتقدند سرانجام این نظام سرنگون خواهد 
ش��د و می خواهند من هم پای این ادعا را امضا کنم 
که خب، من چنین نمی کنم؛ چراکه حقیقتا چنین 
اعتقادی ندارم و فکر نمی کنم آخر ماجرا، سرنگونی 
جمهوری اسلامی است. ازطرفی هم چون جوابی که 
مطلوبشان باشد، ندارم، می گویم شما دعا کنید! گاهی 
هم بعضی افراد وقتی این جواب را از من می شنوند، 

کمی بهش��ان برمی خورد و با دلخوری می پرس��ند 
»دعا؟!« می گویم بله! این نشان می دهد ایمانتان سست 
است. ببینید روحانیون چه ایمان قوی و کاملی دارند؛ 
می نشینند دعا می کنند و بحمدالله مملکت چنین زیبا 
پیش می رود و در همه زمینه ها موفق است. ببینید 
جمهوری اسلامی در سیاست خارجی، اقتصاد، مسائل 
اجتماعی، مسائل سیاسی، ازدواج جوانان، اشتغالزایی، 
کاه��ش طلاق و اعتیاد و ج��ذب نخبگان و کاهش 
مهاجرت و هرچه هست و نیست، موفق است! خلاصه 
اگر بخواهم پاسخی کوتاه به این پرسش بدهم، باید 
بگویم هیچ نظام سیاسی در طول تاریخ نتوانسته بدون 
همراهی مردم و بدون جلب رضایت اکثریت ملت، به 
جایی برس��د. ممکن است 10 سال، 20 سال یا 50 
س��ال حکومت کرده باشد، اما در نهایت راه به جایی 
نبرده است. نظام جمهوری اسلامی هم اگر بخواهد 
همین سیاقی را که پیش گرفته، ادامه دهد، بعید است 
به سرنوشتی به جز این دچار شود. البته ممکن است 
بپرسید چطور جمهوری اسلامی به رغم آنکه در تمام 
حوزه ها از سیاست خارجی و داخلی تا اقتصاد و مسائل 
اجتماعی ناموفق است، می تواند به حیات و مسیر خود 
ادامه دهد که در آن صورت، پاسخم این است که این 
نظام، اگرچه نتوانسته رضایت اکثریت را جلب کند، 
اما به هر حال توانسته رضایت و حمایت یک بخش 
هرچند کوچک جامعه را که شاید حدود 20 درصد از 
جمعیت باشد، جلب کند؛ حال آنکه نظام شاهنشاهی 
در زمان انقلاب، حتی از چنین پایگاه اجتماعی نحیفی 
هم برخوردار نبود. این واقعیت است که وقتی در سال 
57 انقلاب شد، حتی یک نفر از مردم هم به حمایت از 
نظام پهلوی به خیابان نیامد، اما همین امروز هم به رغم 
تمامی این ناکامی ها و شکست های جمهوری اسلامی، 
حداقل 20 درصد جامعه حامی نظام است. این عامل 
نخست بقای نظام است و عامل دوم نیز این است که 
دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی رژیم پهلوی، برخلاف 
دستگاه های اطلاعاتی و نظامی جمهوری، یکدست و 
یکپارچه نبودند، اما قوای مسلح جمهوری اسلامی، 

یکپارچه و منسجم به حفظ نظام متعهدند.
حال سوال این است که این دو عامل یعنی حمایت 
اقلیت جامعه و پشتیبانی نهادهای اطلاعاتی و نظامی 
ت��ا چه زمان قادر به ابقای نظام جمهوری اس��لامی 
خواهند بود و پاسخ، اینکه بی تردید این دو عامل قادر 
نخواهند بود تا ابدالآباد، این نظام را حفظ کنند! اولا 
آن 20 درصد کم کم دچار ریزش می شود. حال آنکه 
ای��ن 20 درصد، زمانی در س��ال های آغاز جمهوری 
اسلامی بیش از 80 درصد بود و کم کم به این میزان 
اقلیت رس��یده اس��ت. البته هنوز ه��م 20 درصد از 
یک جمعیت 85 میلیونی، عدد چش��مگیری است 
و می تواند نظام را حفظ کند، اما وقتی حتی همین 
اقلیت نیز روز به روز به دلایل گوناگون ریزش کند و از 
سمت حامیان نظام به سمت معترضان جامعه بروند، 
آن وقت کار دشوار و دشوارتر و وضعیت، مصیبت بارتر 

و مصیبت بارتر خواهد شد!
 � بن�ده در مقام اب�راز نظر نیس�تم، اما اگر  
بخواهم تص�ور و پیش بین�ی ام را بگویم، باید 
عرض کنم راس�تش نه  تنها تصورم این نیست 
که آخر کار، به سرنگونی خواهد انجامید، بلکه 
اتفاقا تصور می کردم ش�ما هم در پاسخ به این 
پرسش که »آخرش چه خواهد شد؟!«، می گویید 
»هیچ!« با این حال، به نظر می رسد این سوال، 
مساله ذهنی شماست و در نتیجه، موضوع اصلی 
سوال بنده را که ناظر بر تحولات منطقه بود، از 
قلم انداختید؛ با این توضیح، می خواستم از شما 

بخواهم، پیش بینی تان را درباره آینده دوقطبی 
جمهوری اسلامی-رژیم صهیونیستی بفرمایید 
که در این چند دهه، پیوسته تنش آلودتر شده 
و در این چندماه گذشته نیز به تعبیری به نقطه 

جوش رسیده است.
در مجموع باید بگویم شما در این بحث هم 2 سوال 
اساسی را مدنظر دارید؛ یکی آینده کلیت بحران های 
منطقه که بی تعارف اگر بخواهیم خلاصه کنیم، باید 
بگوییم پرسش این است که آمریکا چه خواهد کرد 
و باتوجه به تش��دید تنش تهران و واشنگتن در این 
چند ماه، آیا ممکن است در سال جدید شاهد حمله 
نظامی ایالات متحده به ایران باشیم و سوال دوم هم 
همان طور که تصریح کردید، پرسش از آینده روابط 

تهران و تل آویو است!
در پاسخ به سوال اول یعنی احتمال حمله نظامی 
آمری��کا، باید بگوییم برخلاف بس��یاری از براندازان، 
س��لطنت طلبان، جمهوریخواهان و حتی بسیاری از 
مس��لمانان داخل کشور و آن حدود 80 درصدی که 
جانش��ان به لبشان رسیده و ممکن است ته دلشان 
بدش��ان نیاید چنین اتفاقی بیفتد تا اگر به س��قوط 
جمهوری اسلامی نینجامید، دست کم تکان شدیدی 
ایجاد کند و تحولاتی را درپی داشته باشد، معتقدم 
چنین نخواهد شد! چراکه حجم کدورت ها، نارضایتی ها 
و خشم و عصبانیت ایالات متحده از جمهوری اسلامی 
هنوز به نقطه جوش و انفجار نرسیده است. می توان 
گفت ش��اید به 40 تا 50 درصد رسیده، اما هنوز به 
100 درصد که نقطه جوش باش��د، نرس��یده است. 
واقعیت این است که جمهوری اسلامی کاری نکرده 
که کاسه صبر آمریکا را لبریز کرده باشد. حتی مرگ 
3 س��رباز آمریکایی در مرز اردن و سوریه و چند ده 
نفر از نیروهایشان هم که مجروح شدند، کاملا قابل 
پیش بینی بود که آمریکا واکنش نش��ان خواهد داد، 
ام��ا آمریکا نه تنها ف��ردای آن، بلکه در چند روز بعد 
هم حمله نکرد و آن قدر تعلل کرد تا حشدالشعبی و 
سایر گروه های مقاومت نیروها و تسلیحات سنگین و 
اصلی شان را از پایگاه ها تخلیه کنند. در مجموع باید 
گفت حتی اکنون که اسرائیل چند ماه در حال بمباران 
غزه است و مواضع حزب الله را هدف قرار می دهد و از 
آن سو، آمریکا و انگلیس هم برای جلوگیری از ادامه 
حملات حوثی ها، به نقاطی از خاک یمن حمله کردند، 
کماکان به آن مرحله نرسیده ایم که آمریکایی ها بگویند 
باید هرطور ش��ده تکلیفمان را با جمهوری اسلامی 
یکسره کنیم. هنوز هم اولویت نخست ایالات متحده، 
چین است، اولویت دومشان روسیه و جنگ اوکراین 
و اولویت سومشان هم بحث اسرائیل و اقداماتی است 
که حماس و حزب الله لبنان علیه اسرائیل انجام دادند. 
البته ممکن است در صورت تداوم این اوضاع، برفرض 
تا چند ماه دیگر، اگر احیانا اوضاع رو به وخامت بیشتر 
و بیش��تر برود و از کنترل خارج ش��ود، اولویت های 
واشنگتن تغییر کند، اما دست کم تاکنون شاهد چنین 

شرایطی نیستیم.
 � ت�داوم همین وضعی�ت متلاطم، با همین 
می�زان از ناآرامی و تنش ت�ا آبان ماه 1403 که 
موعد برگزاری انتخابات ریاست  جمهوری ایالات 
متحده است، بعید به نظر می رسد، اما صرف نظر 
از اینک�ه ت�ا آن زمان، آرامش ب�ه خاورمیانه و 
مش�خصا باریکه غزه بازگردد یا ن�ه، پیروزی 
احتمالی ترامپ چه تاثیری در مناسبات ایجاد 

خواهد کرد؟!
اتفاقا به نکته مهمی اش��اره کردید، چراکه به هر 
حال آن طیفی که چش��م دیدن جمهوری اسلامی 

را ندارد، نذر کرده که ترامپ در انتخابات پیروز شود؛ 
با این تصور که در آن صورت به قول خودش��ان سر 
اختاپوس یا مار یا هرچه هست را قطع خواهد کرد، اما  
معتقدم حتی ترامپ هم انگیزه و تمایل واقعی ندارد 
که بخواهد دست به اقدام نظامی جدی علیه تهران 
بزند، چراکه حقیقتا به آن نقطه و شرایطی نرسیده ایم 
که اقدام نظامی علیه جمهوری اسلامی برای ایالات 

متحده اجتناب  ناپذیر باشد.
 � واقعیت این است که شواهد و قرائن نشان 
می دهد که نه تنه�ا در حال حاضر به آن نقطه 
حساس نرسیده ایم، بلکه حتی بیراه نیست اگر 
بگوییم که هنوز فاصله قابل توجهی با آن نقطه 
داریم، اما جسارتا میان این تحلیلتان درخصوص 
فاصله ای که تا رسیدن به آن نقطه حساس داریم 
و آنچ�ه پیش تر در ارتباط ب�ا راهبرد نامعقول 
سیاس�ت خارج�ی جمهوری اس�لامی مطرح 
کردی�د، نوعی تناقض دیده می ش�ود. به بیان 
دیگر، اگر هنوز شرایط منطقه ای و بین المللی 
به نح�وی تحت کنت�رل اس�ت، طبیعتا نوعی 
عقلانیت در تعیین خط مشی سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی در کار است. همان طور که اگر 
معتقدید نظام کماکان رضایت چیزی درحدود 20 
درصد جامعه را مدنظر دارد و در راستای جلب 
رضایت همان اقلیت تلاش می کند، قاعدتا بر این 
باورید که جمهوری اسلامی به این مساله توجه 
دارد و با این تفسیر، نمی توان گفت که امور به 

حال خود رها شده است.
 من اتفاقا معتقدم اگر جمهوری اس��لامی به آن 
نقطه حساس نرسیده که آمریکایی ها بگویند چاره ای 
نداریم که کار جمهوری اسلامی را یکسره کنیم، نقش 
و موضع گیری ش��خص رهبری نظام است. رهبری 
به واسطه آنکه از همان س��ال های پایانی دهه 50 و 
آغاز جمهوری اسلامی که کشور درگیر جنگ 8ساله 
شد، همواره با نظامیان نشست و برخاست داشته و این 
بخش از حاکمیت برای رهبری اولویت داشته است. 
به بیان دیگر، شاید یک صدم توجهی که رهبری به 
مباحث نظامی و دفاعی داشته، به اقتصاد و مسائلی 

از این دست، نداشته و اقتصاد و مسائل دیگر را عملا 
به قوه مجریه و سایرین سپرده است. بنابراین رهبری 
کاملا مراقب هستند که رابطه تنش آلود ایران و آمریکا 
به آن نقطه حساس نرسد. واقعیت این است که رهبری 
در حوزه سیاست خارجی، با نوعی درایت و عقلانیت 

جلوی شرایط پیچیده را گرفته است.
 � ش�ما اتفاقا بی�ش از هر ح�وزه، به همین 
راهبردهای سیاست خارجی جمهوری اسلامی 
انتقاد دارید و معترض همین نکته هستید که 
این حوزه حساس به نحوی توسط یک شخص یا 
دست کم یک نهاد که همین نهاد رهبری باشد، 

مدیریت می شود.
بله! م��ن به همین حوزه انتق��اد دارم و معتقدم 
سیاست خارجی هر کش��وری، باید براساس منافع 
ملی آن کشور تعیین ش��ود و اتفاقا بر این باورم که  
مساله ای که در سیاست خارجی جمهوری اسلامی 
دیده نمی ش��ود، همین توجه به منافع ملی است و 
همین حساسیتی که باید نسبت به این مهم وجود 
داش��ته باشد. درواقع شاید اگر مجموعه راهبردهای 
سیاس��ت خارجی جمهوری اسلامی را در این چند 
دهه گذشته بررسی کنیم،  تصمیمات ممکن است 
صرفا براس��اس منافع ملی نباشد، اما مصلحت نظام 
ایجاب می کرده تصمیماتی دیگر گرفته شود، چراکه 
مبنای اصلی و کلان سیاست خارجی ما، دشمنی با 
آمریکا، استکبارستیزی و دشمنی با اسرائیل بوده و 
در یک کلام، مبنای سیاست خارجی ما، ایدئولوژیک 
بوده اس��ت. با این همه رهبری در تمام این سال ها، 
به نحوی عمل کردند که همین دش��منی با آمریکا 
و استکبارس��تیزی نی��ز از این نقطه حس��اس فراتر 

نرفته است.
 � یعن�ی معتقدید کج�دار و مریز وضعیت 

مدیریت شده است؟
دقیقا ! به همین دلیل هم معتقدم اتفاقا رهبری با 
همین نگاه، جلوی حزب الله لبنان را نیز گرفته اند که 
یک وقت وارد جنگ تمام عیار با اسرائیل نشوند. جالب 
آنکه حتی از هفتم اکتبر و عملیات »طوفان الاقصی« 
به بعد نیز تمامی موضع گیری های جمهوری اسلامی 

اینچنین بوده که ضمن حمایت از کلیت جبهه مقاومت 
و نهضت های آزادی بخش، هرگز مسوولیت اقداماتشان 
را نپذیرفت��ه و تصریح کرده که فلان موش��ک پرانی 
حزب الله و بهمان اقدام حوثی ها، ارتباطی به جمهوری 

اسلامی ندارد.
 � باتوجه ب�ه مجموعه نکاتی که در رابطه با 
راهبرد ایدئولوژیک حمایت از جبهه مقاومت و 
در عین حال مدیریت معقول حد و میزان تنش ها 
مطرح کردید، به نظر می رسد اگرچه اوضاع تحت  
کنترل است، اما آرامش حاکم نیست و در نتیجه، 
همواره ممکن اس�ت یک اشتباه یا یک اتفاق 
غیرقابل  پیش بین�ی، اوضاع را از کنترل خارج 
کند؛ اگر این نگاه را دور از واقعیت نمی دانید، آیا 
می توانید حدود و مختصات آن اتفاق احتمالی 
و مهم تر از آن، پیامدهای احتمالی ناشی از آن 

را پیش بینی کنید؟
همه ح��رف من این بود که جنگی میان ایران و 
آمری��کا به وجود نخواهد آمد و تم��ام آنچه براندازان 
برایش رویاپردازی می کنند، صرفا آرزوهای آنان است 
و ارتباط��ی با واقعیت تصمیمات آمریکا ندارد. با این 
همه اما این نکته نیز غیرقابل  انکار است که بسیاری از 
جنگ های تاریخ بشر، ناشی از شلیک بیجا و ناخواسته 
یک گلوله بوده است. بنابراین ممکن است اتفاقی از این 
جنس رقم بخورد و منجر به درگیری نظامی ایران و 
آمریکا شود، اما معتقدم حتی اگر چنین خطایی هم 
رخ دهد و نزاعی دربگیرد، آمریکایی ها و اساسا ناتو، نه 
یک سرباز در خاک ایران پیاده می کنند و نه هدفشان 
از آن تنش نظامی احتمالی را تغییر نظام قرار می دهند. 
اتفاق��ی که خواهد افتاد این اس��ت که با آغاز اولین 
تنش ها، احتمالا ما هم با همین موشک هایی که داریم، 
اسرائیل را هدف قرار می دهیم و از آن سو حزب الله نیز 
همسو با ما، موشک هایش را پرتاب می کند. همزمان 
احتمالا موشک هایی را به سوی شماری از پایگاه های 
آمریکا در عربستان و امارات و چند کشور دیگر منطقه 
پرتاب می کنیم که درمجموع، نهایتا چندهزار اسرائیلی 
و چندصد آمریکایی کشته می شوند. بیش از این  کاری 

از ما ساخته نیست.

همه حرف من این 
بود که جنگی میان 

ایران و آمریکا 
به وجود نخواهد 
آمد و تمام آنچه 

براندازان برایش 
رویاپردازی 

می کنند، صرفا 
آرزوهای آنان 

است و ارتباطی با 
واقعیت تصمیمات 

آمریکا ندارد. با 
این همه اما این 

نکته نیز غیرقابل 
 انکار است که 

بسیاری از جنگ های 
تاریخ بشر، ناشی 

از شلیک بیجا و 
ناخواسته یک گلوله 

بوده است

باید بگویم هیچ نظام 
سیاسی در طول 
تاریخ نتوانسته بدون 
همراهی مردم و بدون 
جلب رضایت اکثریت 
ملت، به جایی برسد. 
ممکن است 10 سال، 
20 سال یا 50 سال 
حکومت کرده باشد، اما 
در نهایت راه به جایی 
نبرده است
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بازی سیاسی

خانم دکتر! ش�ما دو دوره رییس س�ازمان  � 
محیط زیست بودید، چرا در آن دوران انتقادات و 

هجمه های زیادی به عملکرد شما بود؟ 
به نظرم یکی از توفیق هایی که ممکن است برای 
یک مدیر اجرایی پیش بیاید وجود منتقدان است. البته 
منتقد باید منصف باشد و مشکلات فرد را مانند آینه 
ببیند و به او گوشزد کند. چه بسا گاهی اوقات آدم باید 
افرادی را برای همین کار اس��تخدام کند، چراکه برای 
یک حکمرانی خوب ما به منتقدان نیاز داریم. منتقدان 
مشکلات و کمبودها را پیدا و تحلیل می کنند. به نظرم 
منتقدان گاهی رابط بین ملت و دولت هستند.  ای کاش 
این مساله فراگیر بود و واقعا همه می توانستند از آن به 

درستی استفاده کنند.
شما از انتقادها ناراحت نمی شدید؟ � 

به نظرم، بنده یا هر فرد مسوول دیگر باید تحمل 
نقد را داشته باشیم. بالاخره مردم از برخی موضوعات 
دلخورند، بنابراین باید تحمل این دلخوری را داشت و 
این دلخوری را به جان و دل خرید و  پذیرفت، چراکه 
فرد به عنوان اینکه مسوولیتی در دولت دارد باید به مردم 
پاسخگو باشد. اگر اینطور نگاه کنیم نقد در حکمرانی یک 
موتور پیش برنده است و به خوبی می شود از نقد استفاده 
کرد، اما گاه  نقدهای تخریبی که نه تنها در رسانه های دنیا 

مشاهده می شود، بلکه علی رغم تمام ادعاهای اخلاقی و 
پایبند بودن به اصول در رسانه های ایران نیز مشاهده 
می شود. متاسفانه برخی رسانه ها از این روش استفاده 
می کنند؛ چنین امری باعث می شود که آن نقد مفید 
و سازنده هم خدشه دار شود و به جای نقد منصفانه و 
مشفقانه و مفید شاهد تخریب باشیم؛ یعنی تحت عنوان 
نقد در ذیل پرچم نقد اتهاماتی وارد کنند که برآیند آن 
بی اعتمادی اذهان عمومی نسبت به دولت هاست. حتی 
یک بخشی از ش��رایط موجود امروز که میراث دوران 
معاصر ماست، حاصل همین رویکرد نقد تخریبی است. 
عده ای فکر می کردند با تخریب رقیب می توانند آن را از 
میدان به در کنند؛ یعنی اتهاماتی بی اساس را به رقیب 
بزنند و به اصطلاح خودشان بی آبرو کنند در حالی که آبرو 

دست افراد نیست، بلکه تنها دست خداست.
ش�ما تجرب�ه ای از نقد تخریبی رس�انه ای  � 

داشته اید؟
بله. در دوران مس��وولیت هایم، از این تجارب زیاد 
داش��تم. برخی رسانه ها عامدا خبری نادرست تهیه و 
تولید می کردند و آن را روی خبرگزاری شان می گذاشتند 
و طبیعتا بخش عمده ای از انرژی مان صرف پاسخ دهی، 
تصحیح و تکذیب خبر تلف می شد. به همین دلیل مردم 
به ما بی اعتماد می شدند. در واقع مردم نمی دانستند حرف 

چه کسی را باید باور کنند، اما به نظر می رسد این موضوع 
تاکتیکی است که اخیرا عده ای توجیه دینی به آن اضافه 
کرده اند. متاسفانه برخی از یک حدیثی استفاده می کنند 
تا تهمت زدن را مجاز بشمرند و با این روش رقیب را از 

میدان خارج کنند تا یکه تاز عرصه  حکمرانی شوند.
فکر می کنم به قضیه مهاجرت فرزندتان به  � 

آمریکا اشاره کردید؟ 
آن دوران موضوعات متعدد زیادی پیش آمد، حتی 
خیلی بیشتر از این حرف هاست. اتهامات متعددی در 
طول دوران مسوولیت من به هم وارد شد؛ یک نمونه 
آن خبرگزاری فارس است که من درخصوص نزدیک 
به چهارصد وپنجاه مورد خبر دروغ این خبرگزاری، از آن 
شکایت کردم. این تعداد خبرهای کذب تنها در سال های 
اول دوره  دولت یازدهم تهیه  شده است. ما خبرها را به 
صورت یک کتاب تهیه کردیم و خدمت مراجع ذی ربط 
از جمله رهبری ارجاع دادیم و اعلام کردیم که این کار 
روش درستی نیست. همچنین مسیر توسعه کشور را 
به بیراهه می کشاند. بالاخره این خبرگزاری بخشی از 
حکمرانی محسوب می شود. چه بسا این خبرگزاری در 
شکل گیری و شکل دهی افکار عمومی نقش بزرگی دارد. 
به هر حال برخی رسانه ها حتی رسانه ملی نیز این گونه 

رقیب را از میدان خارج می کند.

وضعیت محیط زیست ایران مانند جامعه روز به روز بدتر می شود. در همین سال اخیر نه تنها مرگ دریاچه ارومیه، بلکه مرگ سریالی تالاب ها را نیز شاهد 
بودیم. برخی کارشناس��ان بر این عقیده اند که توس��عه بی رویه کشاورزی، طرح های فولادی، سد سازی بی رویه، تغییرات اقلیمی و حتی نیروی برق »مرگ 
تالاب های ایران« را رقم زده است. برخی  هم ضعف را در سازمان محیط زیست می دانند. دکتر »معصومه ابتکار« نخستین زنی است که پس از انقلاب 
اسلامی ایران وارد هیات دولت شده است. او در دولت های اصلاحات و اعتدال با عنوان رییس سازمان محیط زیست و معاون امور زنان و خانواده حضور 
داشته است. به همین دلیل او تنها کسی است که می تواند درخصوص چرایی وضع آشفته محیط زیست ایران و مرگ تالاب ها و به خصوص دریاچه ارومیه 

سخن بگوید. متن کامل این گفت وگو در ادامه می آید.
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یکی از این موضوعات را می توانید توضیح  � 
دهید؟

موضوعات متعددی بود؛ از بحث بنزین پتروشیمی 
گرفته که خیلی سعی کردند اصل ماجرا را به گونه  
دیگری جلوه دهند در حالی که یک اشتباه بزرگی 
بود که در دوره  آقای احمدی نژاد اتفاق افتاد و یک 
ترکیب بسیار آلاینده ای جایگزین بنزین استاندارد 
ش��د و بهانه آنها تحریم  بنزین ب��ود. از این طریق 
می خواستند حجم بنزین مورد نیاز کشور را تامین 
کنند، ولی واقعیت این بود که ترکیب خطرناکی وارد 
بنزین توزیعی کشور و بعد هوای تنفسی شهرهای 
بزرگ ش��ده بود. اتهامات متفاوت��ی را به من وارد 
کردند تا از س��مت خ��ود کناره گیری کنم، اما من 
در مقابل آنها نه تنها سکوت نکردم، بلکه به درستی 

ایستادگی کردم.
در بحث آلودگی  شهر تهران، بسیاری بر این  � 
عقیده اند که بودجه تعیین شده در قانون هوای 
پاک شدنی نیست و در دوران ریاست شما باید 
بررسی می شد، اما شما نه اعتراضی کردید و نه 

پیگیری لازم را انجام دادید. چرا چنین بود؟
قانون هوای پاک برخلاف تصورات کاملا تخصصی 
تنظیم شده بود. همچنین تمام دستگاه های اجرایی 
دول��ت برای تامین بودجه و اجرای آن مس��وولیت 
دارند. بودجه ای که برای آن پیش بینی ش��ده باید 
توس��ط وزارت نفت، وزارت صنعت و وزارت کشور 
و س��همی از ای��ن بودجه باید برای اطلاع رس��انی 
و آگاه��ی مردم از جانب ش��هرداری تامین ش��ود. 
بنابراین بودجه نس��بت به مقیاس کار زیاد نیست، 
بلکه بسیار متناسب است. به همان میزان که برای 
ارتقای کیفیت هوا و نابودی آلودگی هوا  باید هزینه 
کنیم، ب��ه همان اندازه هم برای س��لامت مردم و 
کاهش هزینه های درمانی سرمایه گذاری می کنیم. 
همین ط��ور یک مولفه  ای به عنوان صرفه جویی در 
مصرف سوخت در این برنامه های کاهش آلودگی هوا 
تدوین شده بود که یک منافع دیگری برای وزارت 
نفت در نظر گرفته شده است. چه بسا برخی بر این 
عقیده اند که سرمایه گذاری برای قانون هوای پاک 

دارای منفعت و سود بسیاری است.
س��ال 83 با همکاری بان��ک جهانی مطالعه ای در 
خصوص خسارت آلودگی هوا در بخش های مختلف 
انجام شد که نتیجه آن همه را شوکه کرد. در این مطالعه 
مشخص شد که آلودگی هوا 18 میلیارد دلار فقط در 
بخش درمان به کشور خسارت وارد کرده است. این رقم 
با ارز آن سال به خودی خود فاجعه بود، حال با نوسانات 
ارزی این روزها معلوم نیس��ت آلودگی هوا چه هزینه 

هنگفتی را برای سلامتی مردم تحمیل  کند.

اتفاقا انتقادهای زیادی به عدم اجرایی قانون  � 
هوای پاک در میان م�ردم وجود دارد، با بودجه 
اختلاس چای دبش می توانس�تند این قانون را 
اجرایی و سلامت مردم را تضمین کنند، اما گویا 

سلامت مردم در اولویت نیست، درست است؟!
طبیعتا برنامه ها و اولویت های هر دولتی با دولت دیگر 
متفاوت است. اگر دولتی از ابتدا با یک رویکرد پاسخگو 
به مطالبات مردم سر کار نیاید، ممکن است موضوعاتی 
مانند محیط زیست در اولویت او نباشد. وقتی دولتی بخواهد 
تنها مسائل لحظه ای را حل کند و افق بلندمدت را لحاظ 
نکند، به مسائل محیط زیست بها نمی دهد. همچنین اگر 
دولتی فقط درگیر بقا باشد، دیگر رشد، توسعه  پایدار و 
ارتقای استانداردهای زندگی مطرح نیست و بالطبع آن 
بحث محیط زیست از دستور کار خارج می شود. در واقع 
بودجه های��ی که باید برای ارتقای کیفیت هوا، حفاظت 
از منابع آب، اصلاح الگوی مصرف در بخش هایی مانند 
کش��اورزی و س��ازگاری با تغییر اقلیم تعیین شود، به 
فراموشی سپرده می شود. متاسفانه در بخش محیط زیست 
مطالبه گری رخ نمی دهد، وگرنه وقتی تعداد روزهای هوای 
آلوده  کلانشهرها از جمله پایتخت افزایش می یابد، مجلس 
باید در مقابل ملت احس��اس مسوولیت کند و دولت را 
درخصوص مشکلات محیط زیس��تی مورد بازخواست 
قرار دهد، چراکه نیمی از زیرساخت های مربوط به قانون 
هوای پاک در دولت قبل پایه گذاری شد ولی متاسفانه 
مسیر فعلی نش��انگر عدم توجه دولت به اجرای قانون 

هوای پاک است.
تنه�ا دلیل ع�دم اجرای قانون ه�وای پاک  � 
کمبود بودجه بوده یا موضوعات دیگری پش�ت 

پرده است؟
به نظرم اج��رای قانون هوای پاک دیگر در اولویت  
نیس��ت، وگرنه همان طور که توضی��ح دادم، تمامی 
سازمان ها ملزم به پرداخت بودجه آن هستند، اما در حال 
حاضر دولت اولویت های دیگری دارد و بر این باور است 

که دلیلی هم برای پاسخگویی به ملت نیست. 
در زم�ان مس�وولیت ش�ما در س�ازمان  � 
محیط زیس�ت، مش�کل آلودگی هوا بهتر شد، 
ولی حل نش�د. بسیاری از کارشناسان و فعالان 
محیط زیست می گفتند خانم ابتکار نتوانست آنقدر 
دردی از آلودگی هوا دوا کنند. جواب شما به این 
انتقادات چیس�ت؟ آیا چهار سال برای اقدامات 

تکمیلی کم بود؟
بله، کم بود. چهار سال، اول کار ما بود. البته استارت 
کار را در دوره دولت آقای خاتمی زدیم و برنامه جامع 
کاهش آلودگی هوا برای اولین بار در سال 79 در دولت 
تصویب و اس��تانداردهای خودرو در س��ال 80-79 در 
خودروها اعمال شد، ولی متاسفانه با تغییر دولت برنامه ها 

کلا متوقف شد و رویکردها تغییر کرد.

البته نه تنها قانون پاک، بلکه به نظرم سازمان  � 
محیط زیس�ت در این 4دهه هیچ گاه در اولویت 
دولت ها نبوده، چرا همیشه محیط زیست مغفول 

واقع می شود؟
ایران کشور نرمالی نیست، رویکرد اقتصادی و سیاسی 
ایران براس��اس یارانه ها قرار گرفته و همچنین نه تنها 
در تعامل با دنیا دچار تنش های زیادی هستیم، بلکه 
تحریم های متفاوتی به کشور تحمیل شده و در این میان 
جلب مشارکت مردم را با یک نگاه امنیتی بررسی می کند. 
در چنین شرایطی طبیعتا سازمان حفاظت محیط زیست 
ضعیف نگه داشته می شود، اما به طور خاص شواهدی 
وجود دارد که سازمان حفاظت محیط زیست برای مدت 
اندکی اقتدار پیدا کرد. به طورمثال هرم نیروی انسانی آن 
از سال 76 تا 84 کاملا دگرگون شد. سال 76، 25 درصد 
از نیروهای سازمان حفاظت محیط زیست تحصیلات 
دانش��گاهی داشتند و بقیه زیر دیپلم بودند. در حالی 
که سال 84 وقتی این سازمان را تحویل دولت بعدی 
دادیم، تقریبا 75 درصد کادر آن تحصیلات دانشگاهی 
کسب کرده بودند. به هر حال سازمان از نظر کیفی طی 
دوران اصلاحات تغییر شگرفی کرد. البته بودجه سازمان 
نیز افزایش قابل توجهی پیدا کرده بود، اما پایه  بودجه 
سازمان همیشه ضعیف بوده است. به طورکلی در دوران 
ریاست بنده، جایگاه و اقتدار سازمان در تصمیم گیری های 
منطقه ای و ملی ارتقا پیدا کرد. البته آنچه که موجب شد 
تا بین دوران دولت های هفتم و هشتم و حتی دوران های 
بعدی تفاوتی ایجاد نشود، سیاست های اشتباه بود. در 
کمال ناباوری سیاس��ت هایی که اصلا جنبه  سیاسی 
نداشتند، مانند تلاش هایی که برای بهبود کیفیت هوا 
در دولت هفتم و مخصوصا هشتم عملیاتی شد، از جمله 
حذف سرب از بنزین با چالش های بسیاری روبه رو شد، 
چراکه برای حذف خودروهای کاربراتوری مانند پیکان 
با مقاومت زیاد خودروسازان مواجه شدیم، اما تمام این 
برنامه ها در دولت بعدی متوقف شد. بنابراین شاهد یک 
دوربرگردان عجیبی در سیاست های محیط زیستی بودیم. 
سال 96 یکی از با اقتدار ترین و موثرترین دستگاه های 
اجرایی در دولت، سازمان حفاظت محیط زیست بود و 
نیمی از سیاست ها و برنامه ها را دستگاه های دیگری هم 

پیگیری می کردند.
اگر دوره ریاست شما، سازمان به اقتدار رسیده  � 
بود، پس چرا شاهد مرگ تدریجی دریاچه ارومیه 

بودیم، چرا اعتراض نکردید؟
برخلاف تصورات رس��انه ها، بنده س��کوت نکردم. 
اینکه چرا دریاچه ارومیه به این وضعیت دچار ش��ده، 
دلایل مختلفی دارد که دس��ت روزگار اطلاعات آن را 
در ذهنم حک کرده است. از سال 58 وقتی که نگرانی 
پدرم، مرحوم دکتر تقی ابتکار را به عنوان رییس وقت 
سازمان حفاظت محیط زیست از نزدیک شاهد بودم و 
در جریان هشدارها و مکاتباتش قرار می گرفتم تا وقتی 
که سال 76 در راس سازمان حفاظت محیط زیست همه 
پرونده و سوابق پارک ملی دریاچه ارومیه را از دبیرخانه 
خواستم و در دستور کار قرار دادم. مهم ترین هشدارها در 
سوابق قبلی مربوط به احداث جاده میان گذر دریاچه در 
سال های مسوولیت پدرم بود. آن زمان احداث این جاده 
برای دسترسی سریع استان آذربایجان غربی به مهمات 
در اوایل دفاع مقدس ضروری تشخیص داده شده بود 
و یکی از کوه های اطراف دریاچه را به سرعت تخریب 
و قطعه سنگ های بسیار بزرگ را با مقدار زیادی خاک 
در دریاچه می ریختند تا بتوانند این جاده را ایجاد کنند. 
این کار در بخش میانی دریاچه که الان جاده وجود دارد، 
انجام می شد و ارزیابی کارشناسان و صاحب نظران این بود 
که لطمه جدی به چشمه های کف دریاچه که احتمال 

اجرای قانون 
هوای پاک دیگر 

در اولویت  نیست، 
وگرنه تمامی 

سازمان ها ملزم 
به پرداخت بودجه 
آن هستند، اما در 

حال حاضر دولت 
اولویت های دیگری 
دارد و بر این باور 

است که دلیلی هم 
برای پاسخگویی به 

ملت نیست
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نقدهای تخریبی  یک 
تاکتیکی است که اخیرا 
عده ای توجیه دینی به 
آن اضافه کرده اند. 
متاسفانه برخی از 
یک حدیثی استفاده 
می کنند تا تهمت زدن 
را مجاز بشمرند و با 
این روش رقیب را از 
میدان خارج کنند تا 
یکه تاز عرصه  حکمرانی 
شوند

می دادند منابع تامین آب باشند، وارد شده و همچنین 
امکان تبادل آب بین قسمت شمالی و جنوبی دریاچه 
را ناممکن می سازد، در حالی که چرخش آب و گردش 
هیدرولیکی آن برای ادامه حیات دریاچه ضروری بود. 
به رغم این مخالفت این کار چند سال ادامه یافت، ولی 
به دلیل عدم موفقیت به خاطر اینکه خاکریز ها به تراز 

دریاچه نرسید، رها شد. 
در س��ال 79 سازمان حفاظت محیط زیست نظر 
به اینکه دریاچه ارومیه پارک ملی بود، مطالعاتی را با 
دعوت از مشاوران داخلی و بین المللی که تجربه بررسی 
وضعیت دریاچه های دیگری مثل آرال را داشتند، انجام 
داد. این مطالعه در ابعاد مختلف از جمله میزان برداشت 
آب دریاچه انجام شد و مجموع نظرات تایید می کرد که 
اگر نظام مدیریت و روش تامین حق آبه و حفاظت آن 
تغییر نکند، دریاچه خشک شده و تبعات سنگینی برای 
منطقه خواهد داشت. بنابراین از همان سال اعلام هشدار 
کردیم و اولین تاکید ما بر ارزیابی زیست محیطی سدهای 
منتهی به رودخانه های دریاچه ارومیه بود که به  طور قطع 
بر ورودی آب به دریاچه تاثیر می گذاشت، ولی متاسفانه 
بخش های ذی ربط به خصوص اس��تانی تا مدتی این 
واقعیت را انکار می کردند. حتی مانع از رسیدن اطلاعات 
درس��ت به سازمان حفاظت محیط زیست می شدند. 
پیگیری ها و بازدیدهای مکرر منتهی به تشکیل کارگروه 
اس��تانی دریاچه ارومیه در سال 82 با حضور نماینده 
وزارتخانه های نیرو، جهاد کشاورزی و سازمان حفاظت 
محیط زیست شده و قرار شد این جلسات یک کارگروه 
ملی متناظر هم داشته باشد. جمع بندی ها را نیز در دولت، 
شورای عالی محیط زیست و حتی بخش های مختلف 
ذی ربط ارائه دادیم، ولی متاسفانه با تغییر دولت اصلاحات 
در سال 84 عملا کار متوقف شد و هیچ برنامه ای برای 

مهار رشد بی رویه بخش کشاورزی، اصلاح الگوی کشت 
و توقف برداشت از حق آبه رودخانه ها به اجرا درنیامد. 
علاوه بر اینها، همزمان فشار برای تکمیل جاده میان گذر 
که از چند سال قبل مجددا آغاز شده، ولی سازمان تا 
پایان دوره اصلاحات اجازه آن را نداد، بیشتر شد. یکی 
از محورهای اصلی امکان کسب مجوز برای تکمیل این 
جاده از نظر سازمان حفاظت محیط زیست این بود که 
هر جاده ای بخواهد احداث شود نباید گردش آب داخل 

دریاچه را مختل کند.
 در دولت نهم متاسفانه تکمیل جاده بدون درنظر 
گرفتن این اصل مهم و نظارت لازم انجام ش��د. سایر 
برنامه ها هم تا س��ال 92 متوقف ماند. البته به خاطر 
هشدارهای زیاد چند جلسه در دولت دهم برای دریاچه 
ارومیه تش��کیل شد، ولی اقدام عملی نشد و هر سال 
وضعیت دریاچه بحرانی تر ش��د. ب��ه  طوری که تعداد 
سدهای اطراف دریاچه ارومیه از مرز 100 سد گذشت 
و بدون توجه به اخطارها و هشدارها، رشد بی رویه باغات 
و زمین های کش��اورزی به 450 هزار هکتار رسید. به 
همین علت اولین مصوبه دولت تدبیر و امید در سال 
92 تشکیل ستاد و برنامه برای »احیای دریاچه ارومیه« 
بود. با اینکه آن دوران وضعیت دریاچه مطلوب بود، اما 
براساس پیش بینی ها برنامه هایی برای جلوگیری از بروز 
فاجعه تهیه و تدوین شد، اما متاسفانه بر اساس آخرین 
هشدارهای صاحب نظران، برخی کارها در دو سال اخیر 
متوقف یا با تاخیر بسیار زیاد انجام شده است. ازجمله 
اینکه در سال های 1401 و 1402 هیچ اعتباری برعکس 
س��ال های قبل برای دریاچه ارومیه تصویب یا تامین 
نشده است. متاسفانه در دولت سیزدهم تقریبا موضوع 
از اولویت خارج شد و گزارش های اخیر حاکی از توقف 

تمامی طرح ها بود.

همچنین حق آبه دریاچه کسری دو میلیارد مترمکعبی 
نسبت به نیاز سالانه دارد و باعث شده وضعیت آن نسبت 
به زمان شروع کار دولت سیزدهم یک متر کاهش تراز 
نشان دهد؛ این به معنی کاهش ناگهانی 76درصدی سهم 
دریاچه در سال جاری نسبت به بلندمدت است. این موارد 
سبب شده تا عملکرد این دوره دو ساله بدترین عملکرد 
دو سالانه کل ادوار از سال 1380 به شمار آید. به  طور 
مثال اگرچه نسبت به انتقال آب انتقاداتی وجود دارد، 
ولی همین طرح نیز که با پیشرفت 94درصدی به این 
دولت تحویل داده شد، با 18 ماه تاخیر به افتتاح رسید. 
نتیجه چنین عملکردی می شود، مرگ کامل دریاچه 

ارومیه و قابل پیش بینی هم بود.
در بحث تصویب طرح فولادی برای مناطق  � 

کم آب چطور؟
ایران از ابتدا نیاز به مطالعات آمایش سرزمین داشت. 
آمایش سرزمین یکی از بحث هایی است که همواره در 
دستور کار تمامی دولت ها بود، اما به دلیل تعارض منافع 
و تعارض گفتمانی تصویب و اجرایی نشد تا اینکه در اواخر 
دوره  دولت دوازدهم برای اولین بار طرح آمایش سرزمین 
علمی شد و موضوع اصلی بحث ظرفیت زیستی ایران بود. 
تصمیم درخصوص استقرار صنایع بزرگ تا قبل از دولت 
دوازدهم و به خصوص دوران جنگ امنیتی بود. بنابراین 
صنایع فولادی نباید در سواحل استقرار پیدا می کردند 
و در فلات مرکزی مستقر می شدند، بنابراین مبنای این 

تصمیمات زیست محیطی و کمبود آب نبود.
ارزیاب�ی زیس�ت محیطی در طرح ها اتفاق  � 

نمی افتاد؟
س��ال 84 ارزیابی زیست محیطی را برای استقرار 
صنایع و سدس��ازی اجباری کردم، اما با دولت جدید 
آن هم منتفی شد؛ به گونه ای که سال 93 بار دیگر که 
ریاست سازمان را بر عهده داشتم، 178 طرح بزرگ از 
جمله طرح های سدسازی، صنایع بزرگ و انتقال آب 
بدون ارزیابی زیست محیطی انجام شده بود. بنابراین 
در آن دوران ب��ا معضل طرح های غیرقانونی که از 70 
تا 30 درصد اجرا شده بود، مواجه شدیم. تصمیم گیری 

درخصوص توقف یا ادامه طرح ها بسیار سخت بود.
ش�ما در محیط زیس�ت روزگار س�ختی را  � 
س�پری کردید، عده ای در کارتان سنگ اندازی 
می کردند. از آن طرف، بیش�ترین انتقاداتی که 
به حوزه محیط زیس�ت به وی�ژه در موضوعات 
خشکسالی ها، فرونشست ها و... وارد است مربوط 
به دولت ه�ای یازدهم و دوازدهم اس�ت. یعنی 
ناکامی های دولت  در حوزه محیط زیست فقط به 

خاطر سنگ اندازی ها بود؟
تقریبا از س��ال 1375 در ایران ظرفیت زیستی مان 
را گذرانده ایم؛ یعنی از س��ال 75 این برداشت بی رویه از 
سفره های زیرزمینی، بحث های آلودگی، تخریب و غیره 
دارد اتفاق می افتد و ش��دت پیدا می کند. متاسفانه در 
دورانی این موضوع مهار و کنترل می ش��ود و در دورانی 
دوباره دولت ها دوربرگردان می زنند. دوباره ش��اهد این 
بودیم که مجوز برداش��ت از آب های زیرزمینی را دادند، 
چاه ها دوباره احداث شدند و دوباره تخلف افزایش پیدا کرد، 
ولی در سال های 94 تا 1400 خیلی از چاه های غیر مجاز 
متوقف شد، روی توسعه گلخانه ها و بهبود افزایش بهره وری 
در بخش کشاورزی خیلی کار شد، اما با این حال هنوز 
خیلی عقب هستیم. درخصوص تالاب ها نیز همین گونه 
بود. بسیاری از تالاب ها احیا شدند، اما این روزها شاهد مرگ 
بسیاری از تالاب ها هستیم. با این حال تصمیمات ما در آن 
دوران اشتباه نبود، اما با عدم تعهد دولت های بعدی سازمان 
محیط زیست روز به روز افول کرد و حالا شاهد مرگ دریاچه 
ارومیه و بسیاری از تالاب ها هستیم. سنگ اندازی ها انرژی 

دولت را برای رفع آنها گرفت.
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دردسرهای جدید شهروندان برای رفع توقیف خودرو

درآمد رفع توقیف کجا می رود؟

مهدیه بهارمست- با اینکه طرح ناظر در سال های 
گذشته از سوی پلیس به صورت محدود تر اجرا می شد، 
اما امسال با شدت بیشتری پیگیری می شود و از چند ماه 
گذشته، توقیف خودرو به بهانه سابقه کشف حجاب در 
آن و با توجه به گزارش ناظران در حال انجام است. این 
اقدام مسائل زیادی را برای شهروندان ایجاد کرده است؛ از 
توقیف خودروی مسافران در جاده های بین شهری گرفته تا 
گزارش کشف حجاب رانندگان در لوکیشن های اشتباه که 
حتی امکان راستی آزمایی آن هم وجود ندارد. این روزها 
وجود راننده یا سرنشین بی حجاب در خودرو منجر به 
دریافت یک اخطار پیامکی مبنی بر ارتکاب تخلف کشف 

حجاب می شود.
 در محت��وای ای��ن پیامک ها قید ش��ده که جهت 
هماهنگی های لازم ب��رای انتقال خودرو به پارکینگ، 
پیش از هر اقدامی، با مالک خودرو »تماس« گرفته و به 
او اطلاع داده می شود. اتفاقی که امروز شاهد آن هستیم، 
با این محتوا مغایرت دارد. حتی با بازگشت پیامک های 
هشدار کشف حجاب در وسایل نقلیه شخصی، کار به 
قدری بیخ پیدا کرده که در میادین اصلی شهر و حتی 
کوچه، پلاک اتومبیل را استعلام می گیرند و اگر سابقه 
کشف حجاب روی پلاک مربوطه ثبت شده بود، دستور 
توقیف خودرو را بدون ارائه هیچ مدرک یا حکم قضایی 
صادر می کنند، بنابراین این روزها، آدم های بس��یاری 
در رف��ت و آمد میان مراکز مختلف انتظامی، دادگاه و 
پارکینگ ها هستند. البته هنوز آمار دقیقی ارائه نشده 
است، اما به گفته فرمانده انتظامی استان قم تنها 74 هزار 
پیامک بی حجابی در خودرو از ابتدای امسال تاکنون در 
این استان ارسال شده است. با این حال توقیف خودروها 

نه تنها بار روانی بر شهروندان تحمیل می کند، بلکه هزینه  
هم به دوش آنها محول کرده اس��ت؛ موضوعی که در 
میان مشکلات اقتصادی نارضایتی شهروندان را در پی 
داشته است. بسیاری از شهروندان هنوز از مراحل توقیف 
خودرو از مدت زمان توقیف تا رفع آن به خاطر حجاب 

اطلاعی ندارند.
مراحل توقیف خودرو  � 

طبق روایات و تجربیات متعددی که در این راستا وجود 
دارد، توقیف اتومبیل ها اغلب از سوی ماموران پلیس در 
معابر و گذرگاه های عمومی انجام شده است؛ در صورتی 
که با تکیه بر مبانی حقوقی، پیگیری و تعیین مجازات 
برای عمل کشف حجاب باید از طریق دادسرا، دادگاه و 

اجرای آیین دادرسی کیفری انجام شود.
 ب��ا این حال مراحل توقیف خودرو برای کش��ف 
حجاب به صورت مختصر اینگونه است که ابتدا دریافت 
پیامک اول و تذکر برای عدم تکرار است، در مرحله 
بعدی دریافت پیامک دوم یعنی توقیف سیستمی به 
مدت 15 روز و اخذ تعهد کتبی و در آخر نیز دریافت 
پیامک سوم و صدور حکم توقیف خودرو برای کشف 
حج��اب و توقیف آن در پارکینگ منزل یا انتقال به 

پارکینگ.
 البته ممکن است توقیف ماشین برای کشف حجاب 
به دریافت پیامک سوم نکشد و بعد از دریافت پیامک دوم 
و حتی بدون ارسال هیچ پیامکی پلیس در اولین برخورد 
می تواند خودرو را به پارکینگ منتقل کند. در چنین 
شرایطی معمولا اجازه همراهی با خودرو به صاحب آن 
داده نمی شود و بعد از توقیف توسط پلیس، فرد در هر 

نقطه یا هر ساعتی که باشد رها می شود! 

مدت زمان توقیف خودرو � 
مدت زمان توقیف سیستمی برای کشف حجاب 15 
روز است. در صورت دریافت پیامک سوم یا بی توجهی به 
پیامک دوم، توقیف خودرو به دلیل بدحجابی رخ می دهد 
که طی آن خودرو در پارکینگ منزل یا پلیس به مدت 
یک تا 2 هفته توقیف می شود. البته ممکن است ارتکاب 
جرائم دیگر به صورت هم زمان، این مدت زمان را تا یک 

ماه افزایش دهد.
جریمه کشف حجاب � 

 امس��ال جریمه کش��ف حجاب در خ��ودرو مبلغ
 100 هزار تومان و 10 نمره منفی گواهینامه بوده است. 
البته کشف حجاب در خودرو جنبه حقوقی و قضایی هم 
دارد و می تواند مجازاتی معادل 10 روز تا 2 ماه و 74 ضربه 

شلاق را به دنبال داشته باشد.
هزینه های رفع توقیف خودرو � 

هزینه های رف��ع توقیف موضوع دیگری اس��ت 
ک��ه همگان را س��ردرگم کرده اس��ت، زی��را برخی 
شهروندان از هزینه های گزاف آن از پارکینگ گرفته 
ت��ا قیمت حمل با جرثقیل خ��ودرو گلایه کرده اند. 
براس��اس گزارش ها هزینه حمل خودرو با جرثقیل 
از ی��ک میلیون ت��ا 3 میلیون تومان اس��ت که این 
بس��تگی به فاصله توقیف خودرو تا پارکینگ دارد. 
 برخ��ی پارکینگ ها از اف��راد هزینه ای ج��دا مانند

 400 هزار تومان یا بیشتر دریافت می کنند تا خودرو 
را نگهداری کنند. 

این در حالی اس��ت که چنین امری خلاف قانون 
است. البته به عقیده حقوقدان ها به طور کلی توقیف 

خودرو به خاطر حجاب غیرقانونی است!

شهروندان ایرانی این روزها رخدادهای تازه ای را در سطح شهر به ویژه در پایتخت و شهرهای بزرگ می بینند که تا چند سال پیش تصور آن را نمی کردند. 
بانوان ایرانی می خواهند کمی در انتخاب پوشش و سطح پوشش سر و بدن خود آزادتر باشند، اما قانون این را نمی خواهد. قانون های تازه وضع شده نشان 
می دهد هر کس حتی در درون اتومبیل خود روس��ری نداش��ته باش��د باید جریمه پولی بدهد. رشد روزافزون منابع ریالی که از این راه به دست می آید 
مساله ای است که باید طرح و بحث شود. مساله این است که منابع ریالی انباشت شده جریمه ها باید از سوی کدام نهاد هزینه شود. گزارش حاضر اصل و 

حاشیه های این مقوله را بررسی می کند.
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پرداخت بیش از دو میلیون تومان برای آزادی  � 
خودرو

زهرا یکی از زن هایی است که از هزینه های پارکینگ 
توقیف خودرو گلایه دارد. او چگونگی توقیف شبانه را این 
گونه برای »جهان صنعت« روایت کرد: » ساعت یازده و 
نیم شب بود که با همسرم در حال گذر از یک پیچ فرعی 
بودیم که دو مامور موتورسوار از فاصله ای نه چندان دور 
انگار در تعقیب و گریز یک مجرم فراری هستند، به ما 
علامت می دادند و خواهان توقف خودرو بودند. خودرو 
را متوقف کردیم و منتظر کسب تکلیف ماندیم. یکی از 
ماموران شماره پلاک خودرو را استعلام  گرفت و دیگری 
درخواس��ت ارائه مدارک شناسایی و مدارک مربوط به 
وسیله نقلیه را داش��ت. پس از استعلام و ارائه مدارک، 
مصرانه به ما گفتند که خودروی ش��ما دارای جریمه 
کشف حجاب است و باید به پارکینگ منتقل شود. این 
برخورد ناگهانی و غافلگیرانه در صورتی اتفاق افتاد که در 
پیامک ارسال شده از سوی پلیس هم قید شده بود که 
برای انتقال خودرو به پارکینگ و هماهنگی های لازم با ما 
تماس خواهند گرفت، اما تماس یا ابلاغیه ای به دستمان 
نرسید. همان لحظه خودرو توقیف شد و ما در خیابان 
رها شدیم. فردای آن روز به کلانتری مراجعه کردیم تا 
کارهای رفع توقیفی را انجام دهیم. خودرو همان شب به 
پارکینگ ارجاع و مبلغ یک میلیون و هفتصد هزار تومان 
هزینه حمل خودرو با جرثقیل شده بود. جدای از آن باید 

هزینه زیاد خلافی را هم پرداخت کنیم.«
من چادری ام، اما ماشینم دو بار توقیف شده! � 

فریبا که حالا در آستانه 60 سالگی است، با پریشانی 
داس��تان دو ب��ار توقیف خودروی��ش را این گونه برای 
»جهان صنعت« روایت کرد: »خ��ودروی ما یک 206 
صندوق دار اس��ت که به نام من است، اما همسرم از او 
استفاده می کند. تقریبا 4 ماه پیش وقتی همراه با همسرم 
در شهر تردد می کردیم، پلیس راهنمایی و رانندگی جلوی 
م��ا را گرفت و اخطار خرابی چراغ خودرو را داد، اما بعد 
از اس��تعلام متوجه حکم توقیفی خودرو شد. آن زمان 
پیامک اخطار کشف حجاب می آمد و من با کلی اصرار 
اعلام می کردم که اولا من چادری ام و هیچ پیامی برایم 
نیامده اس��ت. آن شب تا صبح در دلم آشوب بود. بنده 
فشار خون دارم. صبح همراه با همسرم به پلیس امنیت 
اخلاق رفتیم و با مشاهده جمعیت متوجه ماجرا شدم. 
ماشین ما یک هفته در پارکینگ خانه دخترم توقیف 
شد. اظهاریه هم برایم آمد و بعد از 60 سال زندگی برای 
اولین بار مجرم شناخته شدم و قاضی با دیدن پوشش 
من تعجب کرد، اما وضعیت ارسال پیام ها مشخص نبود. 
قاضی درخصوص جریمه من را تبرئه کرد و گفت اگر 
شوهر با ماشین مسافرکشی می کند باید آن زن بی حجاب 
را به ما تحویل دهد. این در حالی است که همسرم دو 
بار توریست ها را به فرودگاه امام خمینی برده بود و حال 
چگونه باید آنها را پیدا کنیم! البته ماجرا همچنان ادامه 
دارد و چند روز پیش دوباره در خیابان ماشین ما را توقیف 
کردند. این بار به طورکلی ارسال پیام را رد کردند و گویا 
من یک سابقه دار کشف حجابی شده ام. به هر کدام از 
ماموران هم که می گوییم، می گویند کاری از دستشان 
برنمی آید و فقط مامورند و معذور. این در حالی است که 
در این سن و سال خودرو تنها سرمایه و دلخوشی ما برای 
زمان بیماری است. حال مشخص نیست چندبار دیگر باید 

سرگردان پارکینگ ها شویم.«
تذکر حجاب وظیفه راننده اسنپ نیست � 

توقیف خ��ودرو تنها محدود ب��ه خودروهای زنان 
نمی شود. احسان که این روزها به دلایل مشکلات مالی 
با خودروی خود به تاکسی های اینترنتی پیوسته است، 
در میدان آریاشهر ماموران پلاک او را استعلام می گیرند 

و در همان جا خودرویش را توقیف می کنند. او این گونه 
برای »جهان صنعت« روایت می کند: » با مسافر از میدان 
آریاشهر در حال گذر بودم که در ترافیک گیر کردم و 
یک پلیس در گوش��ه ای ایستاده بود و پلاک خودروها 
را استعلام می گرفت. در همان لحظه به سمت من آمد 
و گفت خودروی شما به دلیل حجاب توقیف است. به 
ایش��ان گفتم پیامکی برای من ارسال نشده و در حال 
حاضر مسافر دارم، اما او توجهی نکرد و در همان لحظه 
خودروی بنده را توقیف کرد. او به من گفت که ما باید 
تذکر دهیم و بی حجاب سوار نکنیم. انگار اصلا از شرایط 
اقتصادی خبر نداشت. اصلا به فرض که لحظه ای یکی از 
این افراد روسری اش کمی عقب رفته باشد، راننده چطور 
می تواند متوجه شده باشد و اصلا چطور می تواند مدام به 
مسافر بگوید روسری سر کن یا شالت را جلو بکش. اینها 
توقع دارند کاری را که اصلا به راننده مربوط نیست، انجام 
دهیم. این چه توقعی است؟« او یک بار هم به دفتر اسنپ 
مراجعه کرده و آنها هم گفته اند، تنها کاری که می توانند 
انجام دهند این است که اگر خودرو توقیف شد، نامه بزنند 
که خودرو پنج روزه رفع توقیف شود. با این حال در روز 

پنجم اجازه ترخیص به او نداده اند.
در جاده ماشین را توقیف کردند � 

داس��تان برای نرگس کمی عجیب تر بود. او اواخر 
ش��هریور خانواده اش را به فرودگاه امام می برد. ساعت 
نزدیک یک شب در محوطه اصلی فرودگاه چند دقیقه 
توقف می کند تا پدرش چمدان ها را از ماش��ین بردارد، 
نرگس همان لحظه متوجه حضور پلیس کنار ماشینش 
می شود. صدای پلیس را می شنود که از او مدارک ماشین 
را می خواهد. نرگس فکر می کند برای ایستادن کنار در 
اصلی سالن به او تذکر داده اند و سریع می گوید چمدان ها 
را که بردارند، حرکت می کنم، اما پلیس در جواب این 
جملات به او اعلام می کند که ماشینش حکم توقیف 
دارد و بای��د مدارک را تحویل پلیس دهد. او مدارک را 
می دهد و در نهایت پلیس هم از او می خواهد تا ماشین 
را به پارکینگ ببرد. نرگس هم درگیر پارکینگ شد، اما 
جای خالی پیدا نکرد، برای همین ماشین را برداشت و 
برای عروسی یکی از اقوامش به سمت ساوه رفت. در جاده 
شهریار پلیس نامحسوس از آنها می خواهد تا ماشین را 
کنار بزنند، همان جا پلیس حکم توقیف ماشین را نشان 
می دهد و از نرگس می خواهد ماشین را به عوارضی جاده 
ساوه تحویل دهد. نرگس می گوید: »همسرم ماشین را در 
عوارضی جاده ساوه تحویل داد. به ما گفتند باید پلیس 
امنیت اخلاق برویم تا آنها مشحص کنند که چند روز 
ماشین در پارکینگ بماند. 2 هفته گذشت و ما رفتیم 
ماشین را تحویل بگیریم. اول به پلیس امنیت اخلاقی وزرا 
مراجعه کردیم که گفتند باید به پلیس پرند مراجعه کنید، 

اما پلیس پرند هم گفت که باید به اسلامشهر مراجعه کنیم. 
در آخر هم به ما یک برگه دادند و گفتند باید به دادسرا 
برویم. گفتیم چرا؟ گفتند چند بار ثبت شکایت از ماشین 
شده است. ما به دادسرای اسلامشهر رفتیم و در آنجا قاضی 
سوالاتی پرسید و در نهایت متنی نوشت و گفت امضا کنم. 
من آمدم متن را بخوانم عصبانی شد و گفت امضا کن. 
من می خواهم کارت را راه بندازم که سریع تر بروی. من 
هم اعتماد کردم و امضا کردم. بعد از چند روز ابلاغیه آمد 

که دو ماه حبس تعزیری نوشته شده بود.«
بی توجهی به شکایت ها � 

روایت ها و داستان ها عجیب است، یک نفر ادعا می کند 
وقت ترخیص خودرو متوجه آسیب به آن شده و حالا 
هیچ کس پاسخگو نیست و موضوع را گردن نمی گیرد، 
دیگری که تازه ماشینش ترخیص شده، دوباره در کمتر 
از یک هفته پیامک توقیف دریافت کرده است در حالی 
که آن را قبول ندارد: »پیامک را که دیدم با 197 تماس 
گرفتم. آنها هم گفتند به پلیس امنیت مراجعه کنم، شاید 
مساعدت کنند، اما اینها می گویند ما هیچ کاره ایم، بروید 
197 زیر پل کالج.« در حالی برخی از کارشناسان تاکید 
دارند که در صورت مواجهه با هرگونه عمل غیرقانونی 
از سوی ماموران و رفتار ناشایست طی این روند، برای 
مقابله و برخورد با تخلفات احتمالی نیروهای انتظامی 
و پلیس، شهروندان می توانند از طریق برقراری تماس 
تلفنی با سامانه های 197 یا 116 به طرح شکایت به شیوه 
غیرحضوری بپردازند که براساس گزارش ها و شنیده ها 
تماس مردم با 197 مرکز نظارت همگانی پلیس اغلب 
نتیج��ه چندانی ندارد و ماجرا فقط در حد بازتاب پیام 
اس��ت و مشکل رفع نمی شود، تازه اگر اپراتور عصبانی 
نشود و تلفن را قطع نکند. »علی مجتهدزاده« حقوقدان 
و وکیل دادگستری نیز درخصوص تجربه خود نسبت به 
توقیف خودرویش به خاطر حجاب به »جهان صنعت« 
گفت: ساعت 12 و نیم یکی از شب های هفته گذشته 
با خانواده در حال بازگشت به منزل بودیم که اتومبیل 
ما توسط پلیس متوقف و توقیف شد. دلیلش را مساله 
حجاب اعلام کردند و وقتی از آنها مطالبه ارائه مستندات 
کردیم هیچ چیزی به ما نشان ندادند. جالب اینکه قبل 
از آن هیچ گونه پیامکی در این خصوص نداش��تیم. در 
واکنش به اعتراض ما که در نیمه شب چرا بدون داشتن 
مستندات و اخطار قبلی اتومبیل را توقیف و ما را وسط 
خیابان به حال خود رها می کنید، از پلیس محترم پاسخ 
شنیدیم؛ »همینی که هست.« تا همین جا روشن است 
که این نوع برخورد با شهروندان چه اندازه خارج از دایره 
قانون، منطق و حتی شرع است. بنده اعتراض کردم، اما 
پیگیری نشد. بنابراین به نظرم شکایت به 197 چندان 

تاثیری نخواهد داشت.

عکس: فارس -  راهپیمایی 22 � بهمن

امسال جریمه کشف 
حجاب در خودرو مبلغ 
100 هزار تومان و 10 
نمره منفی گواهینامه 
بوده است. البته 
کشف حجاب در خودرو 
جنبه حقوقی و قضایی 
هم دارد و می تواند 
مجازاتی معادل 10 روز 
تا 2 ماه و 74 ضربه 
شلاق را به دنبال 
داشته باشد
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پلیس حق توقیف خودرو را به علت بی حجابی ندارد
بسیاری از حقوقدانان بر این عقیده اند که برخورد با کشف حجاب به عهده دستگاه 
قضایی اس��ت، نه پلیس! این در حالی اس��ت که این روزها وجود راننده یا سرنشین 
بی حج��اب در خودرو منجر به دریافت یک اخطار پیامکی مبنی بر ارتکاب تخلف 
کشف حجاب می شود، در حالی که نه خبری از پیامک است، نه اطلاع قبلی، بلکه 
در کوچه و خیابان، پلاک اتومبیل را استعلام می گیرند و اگر سابقه کشف حجاب 
روی پلاک مربوطه ثبت شده بود، دستور توقیف خودرو را بدون ارائه هیچ مدرک یا 
حکم قضایی صادر می کنند. یک حقوقدان می گوید: »مبحث ضبط یا توقیف وسایل 
و اموال جرم، توسط قانونگذار در موارد متعدد پیش بینی و به صراحت نوشته شده که 
ادوات جرم، یا به دلیل بررسی بیشتر یا با هدف معدوم سازی، ضبط و توقیف می شوند. 
در مقوله کشف حجاب در خودرو، پلیس هیچ حقی بابت توقیف اتومبیل ندارد، زیرا 
اتومبیل ذاتا وسیله ارتکاب جرم نیست که توقیف شود، فقط مکانی برای وقوع کشف 
حجاب به شمار می آید.« »محمدصالح نقره کار« وکیل پایه یک دادگستری با اشاره به 
روند توقیف خودرو به دلیل حجاب به »جهان صنعت« گفت: متاسفانه این نحوه اعمال 
مجازات حتی با محتوای درج شده در پیامک های اخطار نیز مطابقت ندارد و اعمال قانون 
طبق گفته های قانونگذار انجام نمی شود. براساس مضمون اخطاریه، ابتدا باید با مالک 
خودرو تماس حاصل شود، هماهنگی های لازم به عمل آید و بعد انتقال به پارکینگ 
انجام شود، نه اینکه در خیابان یا پشت چراغ قرمز، افسر پلیس با یک استعلام پلاک، 
راننده را غافلگیر و خودرو را توقیف کند. این نحوه برخورد آنچنان با حقوق شهروندی 

و موازین قانونی سازگاری ندارد.
وی افزود: از منظر قانونی، صورت صحیح اعمال مجازات بدین نحو است که بعد 
از بررسی های لازم، برای فرد ابلاغیه ارسال  شود، حتی »تماس تلفنی« هم با مالک 
خودرو جهت هماهنگی برای انتقال خودرو به پارکینگ وجهه قانونی ندارد. ابلاغیه ها 
باید به صورت رسمی در سامانه ثنا بارگذاری یا به صورت مکتوب و کاغذی برای افراد 
ارسال شود. از طرفی در فقره کشف حجاب، خودرو وسیله ای جهت تسهیل ارتکاب 
فعل نیست، بلکه فقط مکانی است که فعل در آنجا رخ داده است، بنابراین توقیف خودرو 

به عنوان مجازاتی در قبال کشف حجاب، تجانسی با موازین قانونی ندارد.
این وکیل دادگستری با اشاره به اصل 25 قانون اساسی بیان کرد: نقض حریم 
خصوصی و هرگونه تجسس نسبت به حریم اعم از خودرو، شنود تلفن، منزل و در اصل 
هرگونه چیزی که عرفا به عنوان حریم شخصی تلقی می شود، طبق اصل 25 قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران ممنوعیت دارد. در این اصل آمده است: » بازرسی و 
نرساندن نامه ها، ضبط و فاش کردن مکالمات تلفنی ، افشای مخابرات تلگرافی و تلکس ، 
سانسور، عدم مخابره و نرساندن آنها، استراق سمع و هرگونه تجسس ممنوع است، مگر 
به حکم قانون .« بنابراین این روزها با اصل عدم صلاحیت مقامات ذی ربط مواجه هستیم. 
با اصل عدم تجاوز از اختیارات و اقتدارات مقامات عمومی به خصوص اصحاب خودرو 
که زمینه های بازداشت و توقیف خودرو، رصد و کنترل شهروندان را دارند، به صورت 
صلاحیت مطلق نمی توانند رفتار کنند. صلاحیت آنها تابع الزامات، نظامات و حاکمیت 
قانونی است. او ادامه داد: از طرفی اصل عدم خسارت به شهروندان و اصل رعایت حریم 
خصوصی، توجه به کرامت انسانی مطابق اصل 22 قانون اساسی که حیثیت، جان، مال، 
حقوق، مسکن و شغل اشخاص از تعرض مصون است مگر در مواردی که قانون تجویز 
کند، باید در کشور رعایت شود، بنابراین هرگونه رفتارهای خودسرانه که مغایر با این 
اصل ها باشد نه تنها منجر به نارضایتی و کدورت خاطر شهروندان می شود، بلکه باعث 
نقض حقوق شهروندی است. این گونه رفتارهای خلاف موازین و هنجارهای قانونی و 
الزامات عرفی شهروندان را اذیت می کند. در این خصوص باید قانونگذار را نسبت به 
نحوه قانونگذاری مداخله گرایانه منع و نسبت به رفتارهای فراجا و دیگر مقامات ذی ربط 

ورود کرد تا آنها حریم و حقوق شهروندی را با رفتارهای اشتباه نقض نکنند.
تکلیف هزینه های توقیف  � 

دبیر کمیسیون حقوق بشر کانون وکلا درخصوص هزینه های سنگین شهروندان 
برای انتقال خودرو از کلانتری یا خیابان به پارکینگ اظهار کرد: به دلیل فقدان شفافیت 
درخصوص اینکه هزینه های هنگفت توقیف به جیب کدام سازمانی می رود، ابهام وجود 
دارد. با این حال این برخوردها شایسته هیچ شهروندی نیست. چه بسا دولت مکلف است 
به نقض موانع زیست شهروندان، زیست شهروندان توام با برخورداری و حمایت از حقوق 
مکتسبه در معنای عام. حقوق مکتسبه به حقوقی گفته می شود که شهروندان بر پایه 
مصوبات پارلمانی یا برنامه های سیاسی، اجتماعی و فرهنگی کسب کرده اند. همچنین 
حمایت از حریم خصوصی و حمایت مداخله گرایانه دولت یا دیگر ارگان ها از جمله 
فراجا در جهت تامین امنیت شهروندان است. ایجاد مشقت و استفاده از ابزارهایی که 
شهروندان را از زیست شایسته محروم می کند، یکی از مصادیق نقض حقوق شهروندی 
است. بنابراین باید به نهادهای مسوول یادآور شد که رعایت اصول قانونی و رعایت کرامت 
انسانی را نباید فراموش کنند. در نتیجه مقامات ذی ربط درخصوص اعمال قدرت در 

جهت نقض حقوق و زیست شایسته شهروندان باید اجتناب کنند.

حق اعتراض و دادخواهی � 
نقره کار ادامه داد: اگر حقوق شهروندان از سوی مقامات مورد تعرض قرار گیرد، 
راه دادخواهی وجود دارد. اولین قدم طرح شکایت از مقام اداری یا قضایی در مرجع 
صالح است. در مورد تخلفات قضات، دادسرای انتظامی قضات برای رسیدگی به این 
موضوع صلاحیت دارد. در مورد کارکنان اداری، مرجع صالح هیات رسیدگی به تخلفات 
اداری هر وزارتخانه یا سازمان است، اما اگر جرمی رخ داده باشد، اصولا شکایت باید 
در دادسرای محل وقوع جرم طرح شود. در مورد جرائم نیروهای نظامی و انتظامی نیز 
برمبنای ماده 1 »قانون مجازات نیروهای مسلح« )مصوب 9 دی 1382(، دادسرای 
نظامی مستقر در سازمان قضایی نیروهای مسلح به تعقیب متهم می پردازد. هرچند 
صرف شکایت ادعاست و لازم است مستند به دلیلی باشد، گاهی خود می تواند به عنوان 

قرینه ای مورد توجه قرار گیرد.
 اگر اصلا شکایتی ثبت نشود، به مرحله دوم یعنی اثبات ادعا )جدای از امکان یا 
امتناع آن( نمی رسیم. در صورتی  که شاهدی در محل حضور داشته باشد، معرفی او به 
مرجع رسیدگی کننده بسیار اثرگذار خواهد بود. البته بهتر است مراجع رسیدگی کننده 
به ناقضان حقوق شهروندان، دشواری مستندسازی توسط شاکی را بپذیرند و در این 

زمینه تحقیق کنند. 
در حالی که نظام دادرسی مدنی بسیاری از کشورها تلاش قاضی برای تحصیل 
دلیل را منع کرده است، ماده 199 قانون آیین دادرسی مدنی به قاضی این اختیار را 
می دهد که علاوه بر رسیدگی به دلایل مورد استناد طرفین دعوا، هرگونه تحقیق یا 

اقدامی که برای کشف حقیقت لازم باشد را انجام دهد. 
حال چرا در صورت نقض حقوق شهروندان که در مواردی مانند زندانی در حبس، 
امکان هیچ گونه مستندسازی وجود ندارد، مقام رسیدگی کننده برای کشف حقیقت 
کوشش نکند؟ در تبصره3 دستورالعمل اجرایی بند 15 قانون احترام به آزادی های 
مشروع و حفظ حقوق شهروندی )مصوب 1383/8/30 رییس قوه قضاییه( پیش بینی 
ش��ده اس��ت: »دبیرخانه هیات نظارت مرکزی نس��بت به انتش��ار عکس و هویت 
نقض کنندگان حقوق شهروندی پس از قطعیت  یافتن احکام آنان در رسانه های گروهی، 
جراید کثیرالانتشار و پایگاه )سایت( اطلاع رسانی اقدام می نماید.« بعد از حدود 18 سال، 
هنوز موردی از اجرای این مقرره دیده نشده است، بنابراین شهروندان حق دادخواهی 
نسبت به نقض حریم خصوصی در مراجع قضایی و اداری را دارند، اما اینکه در عمل 
چگونه پرونده پیش رود بستگی به نظر قاضی دارد، اما بسیاری از شهروندان از عدم 

پیگیری اعتراضات خود گلایه دارند. 
نقره کار با اشاره اینکه توقیف اتومبیل ها اغلب از سوی ماموران پلیس در معابر و 
گذرگاه های عمومی انجام شده است، در صورتی که با تکیه بر مبانی حقوقی، پیگیری 
و تعیین مجازات برای عمل کشف حجاب باید از طریق دادسرا، دادگاه و اجرای آیین 
دادرسی کیفری انجام شود، تاکید کرد: طبق قانون رسیدگی به این قبیل موارد، بر 

عهده دستگاه قضایی است.
 طبق ماده 637 قانون مجازات اسلامی، پلیس حق ورود به این مساله را ندارد. 
این پرونده  در صورت اثبات وقوع جرم مش��هود، باید در دادگاه و توس��ط قاضی 
مربوطه بررسی شود. مجازات عمل کشف حجاب در خودرو درنهایت جزای نقدی 
است، نه توقیف وسیله نقلیه. اساسا هیچ نص قانونی در این باره که توقیف خودرو 
به علت بی حجابی، وظیفه یا حق نیروی انتظامی باشد، وجود ندارد. بنابراین تمام 
اقدامات از جمله ارسال پیامک اخطار، توقیف خودرو، حمل با جرثقیل یا دریافت 

هزینه و... خلاف قانون است.
وی افزود: به نظرم بهتر است در صورت مواجهه با هرگونه عمل غیرقانونی از سوی 
ماموران و رفتار ناشایست طی این روند، برای مقابله و برخورد با تخلفات احتمالی 
نیروهای انتظامی و پلیس، شهروندان از طریق برقراری تماس تلفنی با سامانه های 

197 یا 116 به طرح شکایت به شیوه غیرحضوری بپردازند.
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حسین راغفر  درگفت و گو  با »جهان صنعت« مطرح کرد

 فقدان نظارت بر درآمدهای توقیف خودرو برای حجاب

مهدیه بهارمست- »حسین راغفر« اقتصاددان 
با اش��اره به عدم شفافیت این موضوع گفت: اینکه 
هزینه ه��ای گزاف رف��ع توقیف خ��ودرو به دلیل 
حجاب به جیب دولت می رود یا س��ازمان خاصی 
هنوز مش��خص نیس��ت، اما این گونه که از شواهد 
مشخص است، جمعیت قابل ملاحظه ای مشمول 
هزینه های گزاف ش��ده اند. بنابراین با یک حساب 
سرانگش��تی می توان فهمید پای رقم قابل توجهی 

در میان است. 
وی اف��زود: ناگفته نماند ک��ه در جریان توقیف 
خودروها اشتباهات تعجب برانگیز زیادی شده است. 
برای یک خودرو پیامک آمده که در خیابان تهران 
کشف حجاب شده، اما صاحب آن در استان فارس 
زندگی می کند و تا به حال پایش به تهران نخورده 
است که اثبات این قضیه بسیار سخت است. اگر چه 

تلاشی هم برای رفع این اشتباهات وجود ندارد. 
برخوردهای اهانت آمیز با شهروندان � 

این اقتصاددان با اشاره به نحوه برخورد با کسانی 
که مش��مول پرداخت ها ش��ده اند، بیان کرد: طبق 
شنیده ها و بررسی ها متاسفانه نحوه برخورد ماموران 
با افرادی که به درستی یا اشتباه خودرویشان توقیف 
شده بسیار خسته کننده و اهانت آمیز است. چه بسا 
برخی افراد از محل کار خود مرخصی می گیرند تا به 
پلیس امنیت ملی یا دیگر سازمان های مربوطه برای 
پرداخت جریمه و ترخیص خودرو مراجعه کنند، اما 
با کارشکنی های بسیار مواجه می شوند. اعتراض ها 
ب��ه 197 ه��م تاثیری ن��دارد. بنابراین احس��اس 

تحقیرشدگی و اهانتی که در میان شهروندان ایجاد 
شده، این فرآیند را پرهزینه کرده است. 

او ادامه داد: این روزها در میان عوام پرسش های 
بس��یار جدی به وجود آمده اس��ت که یکی از آنها 
این است که این هزینه های میلیونی رفع توقیفی 
در جیب دولت می رود یا س��ازمان خاصی. پرسش 
دیگر این است که با فیلتر اینترنت برخی به فروش 
وی پ��ی ان رجوع کردند و این درآمد افس��انه ای به 
جیب چه کس��انی می رود. البته بس��یاری بر این 
باورند بخش��ی از آن منابع به حساب برخی نهادها 
واریز می ش��ود، اما با این حس��اب هنوز مش��خص 
نیس��ت هزینه های میلیونی رف��ع توقیف و مابقی 
رویدادها دقیقا به حس��اب کدام س��ازمان یا ارگان 
واریز می شود. آنچه که مشخص است، عدم شفافیت 

در این موضوع است. 
توقیف های بدون سند و مدرک � 

راغف��ر درخصوص اینک��ه برخوردهای قهری و 
توقی��ف خودرو به دلیل حج��اب منجر به کاهش 
این موارد می ش��ود یا خی��ر، تاکید کرد: اینکه این 
اقدامات منجر به کاهش مواردی شده که آنها خطا 
اعلام می کنند یا خیر، باید نیروی انتظامی آمار آن 
را ارائه کند. به نظرم در شرایط کنونی نیازمند آمار 
دقیق تری هس��تیم، زیرا در حال حاضر نارضایتی 
بسیار پرهزینه و قابل اجتنابی مردم را در بر گرفته 
است. ضمن اینکه در بسیاری از کشورهای صنعتی 
پلیس تنها می تواند در حوزه خلاف رانندگی اعلام 
جرم کند. رونوش��ت آن نیز به دادگاه می رود، این 

را هم بدانید که پلیس براساس مستندات از جمله 
تصاویر قانونی می تواند برای افراد اعلام جرم کند. 
بعد از آن دادگاه خطای فرد را تذکر می دهد. اگر آن 
فرد خطای خود را بپذیرد، طبیعتا جریمه ای برای 
آن در نظر می گیرند و ظرف مدت مش��خصی باید 

هزینه را به حساب دادگاه واریز کند. 
از س��وی دیگر اگر فرد در دادگاه محکوم شود، 
علاوه بر مبلغ جریمه بابت فرآیندهای حقوقی ای که 
به نظام قضایی تحمیل کرده، هزینه گزاف دیگری 
نیز باید واریز کند، اما اگر ش��ما منکر شوید پلیس 
بابت آن باید غرامت پرداخت کند. این در حالی است 
که در ایران چنین فرآیند قانونی ای طی نمی شود. 
به یکباره خ��ودروی افراد به خاطر حجاب توقیف 
می ش��ود، بدون اینکه هیچ مستنداتی در خصوص 

آن داشته باشند.
 از طرفی به دلیل اینکه پیگیری این موضوعات 
ب��رای مردم هزینه های قاب��ل توجهی دارد، آنها به 
ج��ای پیگی��ری و اثبات عدم ارت��کاب جرم مبلغ 
جریم��ه را پرداخ��ت می کنند، چراک��ه وقت افراد 
نس��بت به پیگیری فرآیند سخت و طاقت فرسای 
قانونی ارزش بیش��تری دارد. البته ناگفته نماند که 
بسیاری از شهروندان پیگیری هایی انجام داده اند، اما 
پاسخ درستی دریافت نکرده اند. متاسفانه به دلیل 
کاستی های نظام راهنمایی و رانندگی در ایران این 
مشکلات نیز بر نارضایتی شهروندان اضافه می شود. 
به نظرم این گونه برخوردها با شهروندان موجی از 

مهاجرت را به وجود آورده است.

این روزها توقیف خودرو به دلیل حجاب هزینه های گزافی را برای شهروندان به بار آورده است، به همین دلیل درخصوص اینکه این هزینه های میلیونی به 
جیب کدام سازمان یا ارگان می رود، ابهام وجود دارد. بسیاری از کارشناسان بر این عقیده اند که مجلس باید کمیته  ای برای نظارت بر این هزینه ها تشکیل 
دهد زیرا که تا کنون به گفته  برخی اقتصاددانان میلیاردها تومان حاصل توقیف خودرو به بهانه بی حجابی شده است. بنابراین با یک حساب سرانگشتی 

می توان فهمید پای رقم قابل توجهی در میان است.

بسیاری بر این باورند 
بخشی از آن منابع به 
حساب برخی نهادها 
واریز می شود، اما 
با این حساب هنوز 
مشخص نیست 
هزینه های میلیونی 
رفع توقیف و مابقی 
رویدادها دقیقا به 
حساب کدام سازمان یا 
ارگان واریز می شود. 
آنچه که مشخص است، 
عدم شفافیت در این 
موضوع است

جریمه ها تنها برای زنان راننده  � 
راغفر افزود: به نظرم جریمه ها صرفا به کس��انی 
تعلق می گیرد که هنگام رانندگی ش��اید در لحظه 
حجابشان افتاده یا به طور کلی بدون حجاب هستند، 
وگرنه اگ��ر همین افراد در خیاب��ان بدون حجاب 
تردد کنند جریمه نخواهند شد. بنابراین آنگونه که 
سیاستگذار برنامه دارد، گویا هیچ الزام و تضمینی 
برای پایبندی به این حجاب اجباری شکل نخواهد 
گرف��ت.  باید نیروی انتظامی بر حس��ب آمارهای 
ارزیاب��ی درخصوص میزان بازدارندگی این رفتار را 
انج��ام دهد و اگر نیازی به تجدیدنظر دارد، هر چه 

سریع تر انجام شود.
وی اظه��ار کرد: به نظرم بخش��ی از درآمدهای 
حاص��ل از رفع توقیفی خودرو به دلیل بی حجابی، 
به نیروی انتظامی تعلق می گیرد. حال طبق تجربه 
وقتی منابع مالی در نهادی جاری می ش��ود، توقف 
آن منابع توس��ط خود نهاد انجام نمی ش��ود، بلکه 
نهاد نظارتی که سهمی از این درآمد مالی ندارد یا 
مجلس باید کمیته ای تشکیل دهد تا بر این منابع 
مالی هنگفت نظارت کافی داشته باشد. همچنین در 
ادامه این کمیته باید ارزیابی کند چنین برخوردهایی 
اقدام موفقی هست یا خیر، چراکه متاسفانه شاهد 
هستیم هرگاه نهادهای دولتی وقتی به لحاظ مالی 
ذی نفع می شوند، خودشان رسما برای منافعی که 

درست یا غلط برقرار شده اقدام نمی کنند. 
او ادامه داد: متاس��فانه گاه در بحث جرم انگاری 
در ایران، عده ای نسبت به آن کسب سود می کنند. 
به طور مثال در بحث کنترل ش��بکه های مجازی 
مجلس تصمیم بر فیلتر کردن اینترنت گرفت، اما 
از آن طرف عده ای با این جرم انگاری کس��ب سود 
کردن��د. بحث توقیف خودروها به دلیل حجاب نیز 
یک بحث اقتصاد سیاس��ی است، اما بازندگان این 
قضیه مردم هستند، چراکه از طرفی شبکه اینترنت 
فیلتر می شود و از آن طرف باید مبلغ هنگفتی بابت 
وی پی ان پرداخت کنند. بنابراین مردم هر دو موضوع 

را از چشم نظام سیاسی می بینند. 
چراکه قطعا فروشندگان وی پی ان مبلغی را به 
فیلترکنندگان پرداخت می کنند. در نتیجه شبکه 
فس��ادی ش��کل می گیرد که به سختی می توان از 

آن عبور کرد. قطع��ا اینکه درآمد میلیونی توقیف 
خودروه��ا ب��ه دلیل حجاب به جیب چه کس��انی 
می رود، یک بحث اقتصاد سیاس��ی است. به دلیل 
عدم ش��فافیت اطلاع��ات در ای��ران نه تنها در این 
زمین��ه، بلکه در بس��یاری از موضوع��ات ما تنها با 
حدس و گمان می توانیم اظهارنظر کنیم. هر آنچه 
که هس��ت مس��وولیت آن متوجه افرادی است که 

چنین سیاست هایی را اتخاذ می کنند.
پارکینگ های خاطی � 

ای��ن اقتصاددان با اش��اره به فش��ار روانی این 
برخوردها بر اف��کار عمومی بیان کرد: این موضوع 
طبیعتا موجی از نارضایتی را در افکارعمومی ایجاد 
می کند. اتفاقا گلایه های زیادی درخصوص برخورد 
پارکینگ داران وجود دارد. گویا برخی افراد هنگام 
مراجعه به پارکینگ مبلغ اضافه ای پرداخت می کنند 
یا متوجه می ش��وند آسیب های جدی به خودرو یا 
محتویات داخل آن وارد آمده است. چنین چیزی در 
مسوولیت نیروی انتظامی است، چراکه خودروهای 
توقیفی را حداقل به مکانی هدایت کنند که تضمینی 
برای عدم آسیب به خودرو وجود داشته باشد. این 
خ��ودرو به حکم ماموران نی��روی انتظامی توقیف 
می ش��ود، بنابراین آنها نمی توانند از زیر مسوولیت 

آن شانه خالی کنند. 
وی اف��زود: پارکینگ ها بای��د مجهز به دوربین 
مداربس��ته باشند و نظارت بر این موضوع به عهده 
نیروی انتظامی اس��ت. اگر اتفاق��ی برای خودروها 
در پارکین��گ رخ دهد، مردم ب��ه نیروی انتظامی 
رجوع می کنند، اما در برخی مواقع مس��وولیت آن 

را نمی پذیرند. 
این در حالی است که وقتی به افراد مجوز ایجاد 
پارکین��گ می دهند و مردم را تنها به س��وی این 
پارکینگ ها هدایت می کنند، طبیعتا باید مسوولیت 
تخطی صاحب پارکینگ درخصوص محتوای داخل 
و خود خودرو را بپذیرند. در غیراین صورت نیروی 
انتظامی نبای��د خودروی مردم را به پارکینگ های 
فاقد دوربین مداربسته هدایت کنند. متاسفانه در 
حال حاضر هیچ پاسخگویی ای  در این زمینه وجود 
ندارد و مردم روز به روز نسبت به صاحبان پارکینگ 

ناراضی تر می شوند. 

ب��ه گفته راغف��ر، این روزها جامعه نس��بت به 
دردسرهای توقیف خودروی خود به دلیل حجاب 
که بس��یاری از آنها اشتباهی است، احساس خشم 

می کند.
 او بیان کرد: به نظرم برخوردهای قهری هیچ گاه 
مش��کلی را حل نکرده، بلکه مشکل جدیدی را به 
وجود آورده است، بنابراین اینگونه برخوردها با نیمی 
از جمعیت کشور قطعا پیامدها و هزینه های گسترده 

سیاسی و اجتماعی برای کشور خواهد داشت. 
هیچ فردی نمی خواهد هم هزینه هنگفتی بابت 
نقض قواعد و قوانین پرداخت کند و هم اینکه اموال 
داخل خودرویش به س��رقت رفته باش��د. در حال 
حاضر مردم برای رفع توقیفی خودرو هزینه زیادی 
پرداخت می کنند و صاحبان پارکینگ نیز به دلایل 
مختلف نه تنها هزینه جدایی دریافت می کنند، بلکه 
در برخی موارد شنیده شده اموال داخل خودرو را 

هم به سرقت می برند.
 ای��ن در حالی اس��ت که برخ��لاف قواعد هیچ 
نظارتی ب��ر آنها وجود ندارد. نی��روی انتظامی نیز 
مس��وولیتی به عهده نمی گیرد. طبیعی اس��ت که 
جامعه خش��مگین ش��ود و این خشم بالاخره یک 

زمانی باعث فاجعه می شود. 
وی در پایان گفت: به نظرم چنین برخوردهایی 
با ش��هروندان یکی از دلایل نارضایتی هاست و در 
نتیج��ه منجر ب��ه افزایش مهاج��رت در میان آنها 
می شود. به نظرم موضوع برخورد با حجاب جامعه 

را دوقطبی می کند.
 آن ه��م در ش��رایطی که بس��یاری از مردم از 

امکانات اولیه زندگی محروم هستند. 
فقر و مشکلات مردم بسیار پیچیده تر و عمیق تر 
از آن اس��ت که کسی بتواند این مشکلات را درک 
کند. اوضاع به مراتب بدتر و وخیم تر از آمار و ارقامی 
اس��ت که ارائه می ش��ود. حال در این اوضاع مدام 
فش��ارها بر مردم بیشتر می شود. توقیف یک هفته 
ت��ا 15 روز خودروی مردم می تواند بر نارضایتی ها 
دام��ن بزند و اعتراضات بع��دی را رقم بزند. نباید 
خواسته های مردم نادیده گرفته شود و برای این کار 
قطعا نیازمند تغییراتی اساسی در ساختار سیاسی 

کشور هستیم.

گلایه های زیادی 
درخصوص برخورد 

پارکینگ داران وجود 
دارد. گویا برخی 

افراد هنگام مراجعه 
به پارکینگ مبلغ 

اضافه ای پرداخت 
می کنند یا متوجه 

می شوند آسیب های 
جدی به خودرو یا 

محتویات داخل آن 
وارد آمده است. 

چنین چیزی در 
مسوولیت نیروی 

انتظامی است، چراکه 
خودروهای توقیفی 
را حداقل به مکانی 

هدایت کنند که 
تضمینی برای عدم 

آسیب به خودرو 
وجود داشته باشد
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حسین راغفر  درگفت و گو  با »جهان صنعت« مطرح کرد

 فقدان نظارت بر درآمدهای توقیف خودرو برای حجاب

مهدیه بهارمست- »حسین راغفر« اقتصاددان 
با اش��اره به عدم شفافیت این موضوع گفت: اینکه 
هزینه ه��ای گزاف رف��ع توقیف خ��ودرو به دلیل 
حجاب به جیب دولت می رود یا س��ازمان خاصی 
هنوز مش��خص نیس��ت، اما این گونه که از شواهد 
مشخص است، جمعیت قابل ملاحظه ای مشمول 
هزینه های گزاف ش��ده اند. بنابراین با یک حساب 
سرانگش��تی می توان فهمید پای رقم قابل توجهی 

در میان است. 
وی اف��زود: ناگفته نماند ک��ه در جریان توقیف 
خودروها اشتباهات تعجب برانگیز زیادی شده است. 
برای یک خودرو پیامک آمده که در خیابان تهران 
کشف حجاب شده، اما صاحب آن در استان فارس 
زندگی می کند و تا به حال پایش به تهران نخورده 
است که اثبات این قضیه بسیار سخت است. اگر چه 

تلاشی هم برای رفع این اشتباهات وجود ندارد. 
برخوردهای اهانت آمیز با شهروندان � 

این اقتصاددان با اشاره به نحوه برخورد با کسانی 
که مش��مول پرداخت ها ش��ده اند، بیان کرد: طبق 
شنیده ها و بررسی ها متاسفانه نحوه برخورد ماموران 
با افرادی که به درستی یا اشتباه خودرویشان توقیف 
شده بسیار خسته کننده و اهانت آمیز است. چه بسا 
برخی افراد از محل کار خود مرخصی می گیرند تا به 
پلیس امنیت ملی یا دیگر سازمان های مربوطه برای 
پرداخت جریمه و ترخیص خودرو مراجعه کنند، اما 
با کارشکنی های بسیار مواجه می شوند. اعتراض ها 
ب��ه 197 ه��م تاثیری ن��دارد. بنابراین احس��اس 

تحقیرشدگی و اهانتی که در میان شهروندان ایجاد 
شده، این فرآیند را پرهزینه کرده است. 

او ادامه داد: این روزها در میان عوام پرسش های 
بس��یار جدی به وجود آمده اس��ت که یکی از آنها 
این است که این هزینه های میلیونی رفع توقیفی 
در جیب دولت می رود یا س��ازمان خاصی. پرسش 
دیگر این است که با فیلتر اینترنت برخی به فروش 
وی پ��ی ان رجوع کردند و این درآمد افس��انه ای به 
جیب چه کس��انی می رود. البته بس��یاری بر این 
باورند بخش��ی از آن منابع به حساب برخی نهادها 
واریز می ش��ود، اما با این حس��اب هنوز مش��خص 
نیس��ت هزینه های میلیونی رف��ع توقیف و مابقی 
رویدادها دقیقا به حس��اب کدام س��ازمان یا ارگان 
واریز می شود. آنچه که مشخص است، عدم شفافیت 

در این موضوع است. 
توقیف های بدون سند و مدرک � 

راغف��ر درخصوص اینک��ه برخوردهای قهری و 
توقی��ف خودرو به دلیل حج��اب منجر به کاهش 
این موارد می ش��ود یا خی��ر، تاکید کرد: اینکه این 
اقدامات منجر به کاهش مواردی شده که آنها خطا 
اعلام می کنند یا خیر، باید نیروی انتظامی آمار آن 
را ارائه کند. به نظرم در شرایط کنونی نیازمند آمار 
دقیق تری هس��تیم، زیرا در حال حاضر نارضایتی 
بسیار پرهزینه و قابل اجتنابی مردم را در بر گرفته 
است. ضمن اینکه در بسیاری از کشورهای صنعتی 
پلیس تنها می تواند در حوزه خلاف رانندگی اعلام 
جرم کند. رونوش��ت آن نیز به دادگاه می رود، این 

را هم بدانید که پلیس براساس مستندات از جمله 
تصاویر قانونی می تواند برای افراد اعلام جرم کند. 
بعد از آن دادگاه خطای فرد را تذکر می دهد. اگر آن 
فرد خطای خود را بپذیرد، طبیعتا جریمه ای برای 
آن در نظر می گیرند و ظرف مدت مش��خصی باید 

هزینه را به حساب دادگاه واریز کند. 
از س��وی دیگر اگر فرد در دادگاه محکوم شود، 
علاوه بر مبلغ جریمه بابت فرآیندهای حقوقی ای که 
به نظام قضایی تحمیل کرده، هزینه گزاف دیگری 
نیز باید واریز کند، اما اگر ش��ما منکر شوید پلیس 
بابت آن باید غرامت پرداخت کند. این در حالی است 
که در ایران چنین فرآیند قانونی ای طی نمی شود. 
به یکباره خ��ودروی افراد به خاطر حجاب توقیف 
می ش��ود، بدون اینکه هیچ مستنداتی در خصوص 

آن داشته باشند.
 از طرفی به دلیل اینکه پیگیری این موضوعات 
ب��رای مردم هزینه های قاب��ل توجهی دارد، آنها به 
ج��ای پیگی��ری و اثبات عدم ارت��کاب جرم مبلغ 
جریم��ه را پرداخ��ت می کنند، چراک��ه وقت افراد 
نس��بت به پیگیری فرآیند سخت و طاقت فرسای 
قانونی ارزش بیش��تری دارد. البته ناگفته نماند که 
بسیاری از شهروندان پیگیری هایی انجام داده اند، اما 
پاسخ درستی دریافت نکرده اند. متاسفانه به دلیل 
کاستی های نظام راهنمایی و رانندگی در ایران این 
مشکلات نیز بر نارضایتی شهروندان اضافه می شود. 
به نظرم این گونه برخوردها با شهروندان موجی از 

مهاجرت را به وجود آورده است.

این روزها توقیف خودرو به دلیل حجاب هزینه های گزافی را برای شهروندان به بار آورده است، به همین دلیل درخصوص اینکه این هزینه های میلیونی به 
جیب کدام سازمان یا ارگان می رود، ابهام وجود دارد. بسیاری از کارشناسان بر این عقیده اند که مجلس باید کمیته  ای برای نظارت بر این هزینه ها تشکیل 
دهد زیرا که تا کنون به گفته  برخی اقتصاددانان میلیاردها تومان حاصل توقیف خودرو به بهانه بی حجابی شده است. بنابراین با یک حساب سرانگشتی 

می توان فهمید پای رقم قابل توجهی در میان است.

بسیاری بر این باورند 
بخشی از آن منابع به 
حساب برخی نهادها 
واریز می شود، اما 
با این حساب هنوز 
مشخص نیست 
هزینه های میلیونی 
رفع توقیف و مابقی 
رویدادها دقیقا به 
حساب کدام سازمان یا 
ارگان واریز می شود. 
آنچه که مشخص است، 
عدم شفافیت در این 
موضوع است

جریمه ها تنها برای زنان راننده  � 
راغفر افزود: به نظرم جریمه ها صرفا به کس��انی 
تعلق می گیرد که هنگام رانندگی ش��اید در لحظه 
حجابشان افتاده یا به طور کلی بدون حجاب هستند، 
وگرنه اگ��ر همین افراد در خیاب��ان بدون حجاب 
تردد کنند جریمه نخواهند شد. بنابراین آنگونه که 
سیاستگذار برنامه دارد، گویا هیچ الزام و تضمینی 
برای پایبندی به این حجاب اجباری شکل نخواهد 
گرف��ت.  باید نیروی انتظامی بر حس��ب آمارهای 
ارزیاب��ی درخصوص میزان بازدارندگی این رفتار را 
انج��ام دهد و اگر نیازی به تجدیدنظر دارد، هر چه 

سریع تر انجام شود.
وی اظه��ار کرد: به نظرم بخش��ی از درآمدهای 
حاص��ل از رفع توقیفی خودرو به دلیل بی حجابی، 
به نیروی انتظامی تعلق می گیرد. حال طبق تجربه 
وقتی منابع مالی در نهادی جاری می ش��ود، توقف 
آن منابع توس��ط خود نهاد انجام نمی ش��ود، بلکه 
نهاد نظارتی که سهمی از این درآمد مالی ندارد یا 
مجلس باید کمیته ای تشکیل دهد تا بر این منابع 
مالی هنگفت نظارت کافی داشته باشد. همچنین در 
ادامه این کمیته باید ارزیابی کند چنین برخوردهایی 
اقدام موفقی هست یا خیر، چراکه متاسفانه شاهد 
هستیم هرگاه نهادهای دولتی وقتی به لحاظ مالی 
ذی نفع می شوند، خودشان رسما برای منافعی که 

درست یا غلط برقرار شده اقدام نمی کنند. 
او ادامه داد: متاس��فانه گاه در بحث جرم انگاری 
در ایران، عده ای نسبت به آن کسب سود می کنند. 
به طور مثال در بحث کنترل ش��بکه های مجازی 
مجلس تصمیم بر فیلتر کردن اینترنت گرفت، اما 
از آن طرف عده ای با این جرم انگاری کس��ب سود 
کردن��د. بحث توقیف خودروها به دلیل حجاب نیز 
یک بحث اقتصاد سیاس��ی است، اما بازندگان این 
قضیه مردم هستند، چراکه از طرفی شبکه اینترنت 
فیلتر می شود و از آن طرف باید مبلغ هنگفتی بابت 
وی پی ان پرداخت کنند. بنابراین مردم هر دو موضوع 

را از چشم نظام سیاسی می بینند. 
چراکه قطعا فروشندگان وی پی ان مبلغی را به 
فیلترکنندگان پرداخت می کنند. در نتیجه شبکه 
فس��ادی ش��کل می گیرد که به سختی می توان از 

آن عبور کرد. قطع��ا اینکه درآمد میلیونی توقیف 
خودروه��ا ب��ه دلیل حجاب به جیب چه کس��انی 
می رود، یک بحث اقتصاد سیاس��ی است. به دلیل 
عدم ش��فافیت اطلاع��ات در ای��ران نه تنها در این 
زمین��ه، بلکه در بس��یاری از موضوع��ات ما تنها با 
حدس و گمان می توانیم اظهارنظر کنیم. هر آنچه 
که هس��ت مس��وولیت آن متوجه افرادی است که 

چنین سیاست هایی را اتخاذ می کنند.
پارکینگ های خاطی � 

ای��ن اقتصاددان با اش��اره به فش��ار روانی این 
برخوردها بر اف��کار عمومی بیان کرد: این موضوع 
طبیعتا موجی از نارضایتی را در افکارعمومی ایجاد 
می کند. اتفاقا گلایه های زیادی درخصوص برخورد 
پارکینگ داران وجود دارد. گویا برخی افراد هنگام 
مراجعه به پارکینگ مبلغ اضافه ای پرداخت می کنند 
یا متوجه می ش��وند آسیب های جدی به خودرو یا 
محتویات داخل آن وارد آمده است. چنین چیزی در 
مسوولیت نیروی انتظامی است، چراکه خودروهای 
توقیفی را حداقل به مکانی هدایت کنند که تضمینی 
برای عدم آسیب به خودرو وجود داشته باشد. این 
خ��ودرو به حکم ماموران نی��روی انتظامی توقیف 
می ش��ود، بنابراین آنها نمی توانند از زیر مسوولیت 

آن شانه خالی کنند. 
وی اف��زود: پارکینگ ها بای��د مجهز به دوربین 
مداربس��ته باشند و نظارت بر این موضوع به عهده 
نیروی انتظامی اس��ت. اگر اتفاق��ی برای خودروها 
در پارکین��گ رخ دهد، مردم ب��ه نیروی انتظامی 
رجوع می کنند، اما در برخی مواقع مس��وولیت آن 

را نمی پذیرند. 
این در حالی است که وقتی به افراد مجوز ایجاد 
پارکین��گ می دهند و مردم را تنها به س��وی این 
پارکینگ ها هدایت می کنند، طبیعتا باید مسوولیت 
تخطی صاحب پارکینگ درخصوص محتوای داخل 
و خود خودرو را بپذیرند. در غیراین صورت نیروی 
انتظامی نبای��د خودروی مردم را به پارکینگ های 
فاقد دوربین مداربسته هدایت کنند. متاسفانه در 
حال حاضر هیچ پاسخگویی ای  در این زمینه وجود 
ندارد و مردم روز به روز نسبت به صاحبان پارکینگ 

ناراضی تر می شوند. 

ب��ه گفته راغف��ر، این روزها جامعه نس��بت به 
دردسرهای توقیف خودروی خود به دلیل حجاب 
که بس��یاری از آنها اشتباهی است، احساس خشم 

می کند.
 او بیان کرد: به نظرم برخوردهای قهری هیچ گاه 
مش��کلی را حل نکرده، بلکه مشکل جدیدی را به 
وجود آورده است، بنابراین اینگونه برخوردها با نیمی 
از جمعیت کشور قطعا پیامدها و هزینه های گسترده 

سیاسی و اجتماعی برای کشور خواهد داشت. 
هیچ فردی نمی خواهد هم هزینه هنگفتی بابت 
نقض قواعد و قوانین پرداخت کند و هم اینکه اموال 
داخل خودرویش به س��رقت رفته باش��د. در حال 
حاضر مردم برای رفع توقیفی خودرو هزینه زیادی 
پرداخت می کنند و صاحبان پارکینگ نیز به دلایل 
مختلف نه تنها هزینه جدایی دریافت می کنند، بلکه 
در برخی موارد شنیده شده اموال داخل خودرو را 

هم به سرقت می برند.
 ای��ن در حالی اس��ت که برخ��لاف قواعد هیچ 
نظارتی ب��ر آنها وجود ندارد. نی��روی انتظامی نیز 
مس��وولیتی به عهده نمی گیرد. طبیعی اس��ت که 
جامعه خش��مگین ش��ود و این خشم بالاخره یک 

زمانی باعث فاجعه می شود. 
وی در پایان گفت: به نظرم چنین برخوردهایی 
با ش��هروندان یکی از دلایل نارضایتی هاست و در 
نتیج��ه منجر ب��ه افزایش مهاج��رت در میان آنها 
می شود. به نظرم موضوع برخورد با حجاب جامعه 

را دوقطبی می کند.
 آن ه��م در ش��رایطی که بس��یاری از مردم از 

امکانات اولیه زندگی محروم هستند. 
فقر و مشکلات مردم بسیار پیچیده تر و عمیق تر 
از آن اس��ت که کسی بتواند این مشکلات را درک 
کند. اوضاع به مراتب بدتر و وخیم تر از آمار و ارقامی 
اس��ت که ارائه می ش��ود. حال در این اوضاع مدام 
فش��ارها بر مردم بیشتر می شود. توقیف یک هفته 
ت��ا 15 روز خودروی مردم می تواند بر نارضایتی ها 
دام��ن بزند و اعتراضات بع��دی را رقم بزند. نباید 
خواسته های مردم نادیده گرفته شود و برای این کار 
قطعا نیازمند تغییراتی اساسی در ساختار سیاسی 

کشور هستیم.

گلایه های زیادی 
درخصوص برخورد 

پارکینگ داران وجود 
دارد. گویا برخی 

افراد هنگام مراجعه 
به پارکینگ مبلغ 

اضافه ای پرداخت 
می کنند یا متوجه 

می شوند آسیب های 
جدی به خودرو یا 

محتویات داخل آن 
وارد آمده است. 

چنین چیزی در 
مسوولیت نیروی 

انتظامی است، چراکه 
خودروهای توقیفی 
را حداقل به مکانی 

هدایت کنند که 
تضمینی برای عدم 

آسیب به خودرو 
وجود داشته باشد
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 گفت وگو با پروفسور تقی نجابت

از کارگری در آلمان تا دریافت مدال افتخار

 � به عنوان نخستین سوال از دوران کودکی تان تا 
تحصیل در اهواز و بعد هم سفر به تهران بگویید.

من در اهواز به دنیا آمده ام. تا کلاس 9 ابتدایی در دبستان 
شماره 1 تحصیل کردم تا اینکه برای دریافت دیپلم به تهران 
آمدم و در دبیرستان ناصرخسرو که در خیابان عین الدوله 
بود، شروع به تحصیل کردم. مدتی بعد متوجه شدم، فضای 
این دبیرستان با اهداف من یکی نیست، پس به دبیرستان 
مروی در نزدیکی بازار بزرگ تهران به ادامه تحصیل پرداختم. 
در همه جوامع، به ویژه جامعه ایران این مهم است که با 
چه مدرک تحصیلی ای دیپلم می گیرید. بهترین نمره در 
ایران هم 20 است، اما معدل دیپلم من 10 شد که خب 
با این معدل اغلب فکر می کنند، هوش چنین فردی زیاد 
نیست. در صورتی که معتقدم این تفکر غلط است. استعداد 
اش��خاص در طول زندگی مشخص می شود، زیرا کسانی 
را می شناختم که معدل های 20 داشتند، اما الان هزاران 
کیلومتر از خیلی ها عقب تر هستند.بلافاصله بعد از دیپلم 
به آلمان رفتم و در دانش��گاه شهر بن که پایتخت آلمان 
بود نام نویسی کردم و در آنجا با تلاش فراوان از آنهایی که 
معدلشان بالاتر بود، جلو زدم، چراکه یکی از اهدافم این بود 
تا در وهله نخست، زندگی پدر و مادرم را بهبود ببخشم و 
به همین دلیل شبانه روز تلاش کردم تا به درجه های علمی 
بالا برسم. از سوی دیگر وقتی می خواستم برای پروفسوری 
اقدام کنم، 2 عمل جراحی خاص عروق و شکم ابداع کردم 
ک��ه چند دهه قبل در مجله های پزش��کی و روزنامه های 
آلمان خیلی سروصدا کرد و البته به پروفسور شدن من هم 
خیلی کمک کرد.سال 1972 همزمان با تحصیل در رشته 
پزش��کی با هزاران امید و آرزو خودم را به بهترین جراح و 
پروفسور بعد از جنگ آلمان معرفی کردم. از او خواستم به 
من هم فرصتی دهد تا نزد او محک بخورم . سرانجام یک روز 

مسوولان دانشگاه به من اعلام کردند که پروفسور می خواهد 
با من گفت وگویی کند. روز موعود وقتی برای مصاحبه رفتم، 
دیدم دو آلمانی جوان هم آنجا هستند و متوجه شدم قرار 
اس��ت از میان ما فقط یک نفر به عنوان دستیار و شاگرد 
پروفسور انتخاب شود. بالاخره ما هر سه برای مصاحبه وارد 
دفتر پروفسور شدیم. او پس از مقدمه کوتاهی از نخستین 
نفر پرسید، می خواهید جراح شوید که گفت، بله. بعد هم 
پرسید چه کار می کنید که انگشت هایتان سریع شوند که 
پس��ر جوان گفت، ما ارکستر خانوادگی داریم و من هم از 
خردسالی پیانو می زنم. سپس از دومین نفر پرسید شما چه 
می کنید که او هم در پاس��خ گفت پدرش رییس مدرسه 
موسیقی است و از 12سالگی ویولن می نوازد. وقتی نوبت 
من شد در حالی که با شنیدن شرح حال زندگی دو جوان 
آلمانی از خانواده های خاص هیچ امیدی به پذیرفته شدن 
نداشتم، پروفسور از من همان سوال ها را پرسید که در جواب 
گفتم، آقای پروفسور! ما در خانه مان در اهواز 8 بچه بودیم. 
پدرمان هم پول نداشت برای ما ابزارآلات موسیقی بخرد و 
برای آموزشمان معلم بگیرد، اما مادرمان از 5سالگی به ما 

قالیبافی یاد داد. من می توانم قالی ببافم و...
 همان موقع پروفسور نگاه عجیبی به من کرد و با لحن 
خاصی گفت، کسی که از کودکی قالی بافته است، حتما 
انگشتان سریع و ماهری دارد و بدین ترتیب در اوج ناباوری 
من را که یک کارگرزاده غیرآلمانی بودم برای ش��اگردی 
نزد خودش استخدام کرد که برای هر کسی از جمله من 

بی تردید افتخار بزرگی بود.
پس از این انتخاب می دانستم باید 13 تن از مسوولان 
دانشگاه و بیمارستان مربوطه نیز در جلسه ای حضوری درباره 
من نظر بدهند تا در صورت جلب موافقت اکثریت شان بتوانم 

به عنوان دستیار پروفسور مشغول کار شوم .

آن روز پروفسور به حاضران گفت : همه شما کاتولیک 
هستید و تاکنون کسی غیر  از کاتولیک ها پیش شما نیامده 
اس��ت. دکتر تقی نجابت مسلمانی است که همانند ما به 
خدا اعتقاد دارد. البته دین اس��لام 3 رکن دارد که شامل 
خدا، قرآن و پیغمبر می شود. او ادامه داد: از آنجا که می دانم 
کاتولیک نبودن و مس��لمان بودن دکتر نجابت برای همه 
شما تصمیم گیران نکات بسیار قابل تاملی است، بنابراین 
در منزل موضوع جلسه امروز را با همسرم مطرح کردم و 
همس��رم نیز در جواب گفت : آیا اگر روزی مریض شوی و 
به بیمارستان بروی از دکتر درباره دینش می پرسی؟ که در 
جواب گفتم »نه«. بنابراین معتقدم »انسان« بودن مقدم بر 

نوع دین است و...
بدی��ن ترتی��ب آن روز پس از 7 س��اعت گفت وگو در 
زمینه های مختلف علمی و انس��انی و... از میان آن 13 نفر 
فق��ط یک نفر ب��ه من رای نداده بود. پس از پایان جلس��ه 
کشیش کاتولیک ها به طرفم آمد و ضمن تبریک گفت آقای 
دکتر نجابت! من از لحاظ اخلاقی به عنوان فردی کاتولیک 
نمی توانستم به یک مسلمان رای بدهم، اما حالا به شما تبریک 
می گویم برای این شغل مهم انتخاب شده اید که البته من هم از 
صراحت و شجاعتش در اظهارنظرش تشکر کردم. بدین ترتیب 
دوره جدید فعالیتم را شروع کردم. سرانجام با پشتکار و تلاش 
فراوان به موفقیت های بزرگی دست یافتم. به گونه ای که وقتی 
استادم در شرایط سخت بیماری به عمل احتیاج پیدا کرد، در 
میان 13 دستیار و معاونش از من خواست که عمل را انجام 

دهم و خوشبختانه این کار هم با موفقیت انجام شد.
 � چرا سراغ جراحی عمومی رفتید؟

من از همان اول پزشکی را ترجیح می دادم. چون پزشکی 
شغلی است که همواره می توان به مردم کمک کرد و درد 

بیماران را درمان کرد.

 داریوش آرمان- 66 سال قبل پسر جوان یک خانواده پرجمعیت ایرانی برای ادامه تحصیل در رشته پزشکی با دست خالی و توکل به خدا از تهران راهی 
شهر بن آلمان شد. او که برای رسیدن به آرزوهایش چاره ای جز روبه رو شدن با سختی های مختلف و تحمل رنج های فراوان نداشت، طی پنج سال کارگری 
در یک کارخانه تولید مصالح ساختمانی، مخارج تحصیل و زندگی اش را تامین کرد تا اینکه آرام آرام از سینه کش این مسیر پرتلاطم به سلامت عبور کرد و 
همزمان با طی مدارج عالی پزشکی و انجام ده ها عمل خاص و هزاران عمل جراحی دیگر به یکی از نامدارترین جراحان آلمان و دنیا مبدل شد. او سرانجام 
چند سال قبل به پاس خدمات فراوانی که در حوزه پزشکی به هزاران بیمار ارائه کرده بود نشان و مدال افتخار دولت آلمان را از رییس جمهوری این کشور 
دریافت کرد. پروفسور تقی نجابت روز سی ام مهر 1315 در یک خانواده مذهبی و البته پرجمعیت در شهر اهواز به دنیا آمد. او پس از 9 سال تحصیلات 

ابتدایی برای ادامه تحصیل و دریافت دیپلم راهی تهران شد. سرانجام نیز به امید تحقق رویای بزرگش در حوزه پزشکی راهی کشور آلمان شد و...
 »جهان صنعت« در جریان آخرین سفر پروفسور نجابت به ایران گفت وگوی مفصلی با وی انجام داد که در ادامه می خوانید.

مادرمان از 5سالگی به 
ما قالیبافی یاد داد. من 
می توانم قالی ببافم و...

 همان موقع پروفسور 
نگاه عجیبی به من کرد 
و با لحن خاصی گفت، 
کسی که از کودکی 
قالی بافته است، حتما 
انگشتان سریع و 
ماهری دارد و بدین 
ترتیب در اوج ناباوری 
من را که یک کارگرزاده 
غیرآلمانی بودم برای 
شاگردی نزد خودش 
استخدام کرد که برای 
هر کسی از جمله من 
بی تردید افتخار بزرگی 
بود
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 � شما در طول جنگ تحمیلی عراق علیه ایران، 
به صد ها مج�روح جنگی ایرانی در آلمان خدمات 
ارائ�ه کردید. بابت این خدم�ات پول یا وجهی هم 

دریافت می کردید؟
در پاسخ به این سوال شما باید بگویم از رییس بنیاد شهید 
وقت، نامه ای با این مضمون دارم که تنها پزشکی هستم که 
هشتصد مجروح جنگی ایرانی را مجانی مداوا کرده ام که 
البته برای این کار 2 دلیل داش��تم. دلیل اول این بود که 
وقتی مملکتم درگیر جنگ بود، من بعد خودم را در جبهه 
می دیدم و بیمارانی را که در داخل کشور درمان نمی شدند 
برای ادای دین مداوا می کردم. به رییس بنیاد ش��هید هم 

گفتم، حق الزحمه ام را برای جانبازان هزینه کنند.
 � عل�ل رفت و آمدهای متوالی ش�ما از آلمان به 

ایران چیست؟
من طی چند دهه که از ایران مهاجرت کرده ام همواره 
به کشورم رفت و آمد داشته ام و خدمات پزشکی را هم به 
مردم ارائه کرده ام، چراکه من عرق ملی دارم و عاشق وطنم 
هستم و دوست دارم به جایی که در آن ریشه دارم، همواره 
رفت و آمد داشته باشم. دقیقا به دلیل همین عرق، به کسانی 
که در جبهه مجروح شده بودند، خدمت می کردم. الان هم 
به دلیل مهاجرت گسترده پزشکان، سعی می کنم خلأ ها را 

تا حد امکان پر کنم.
 ش�ما 66 � س�ال پیش که از ایران رفتید پدیده 
مهاجرت به هیچ عنوان مطرح نبود. اگر به آن روز ها 
برگردیم، بازهم همین مسیر را طی می کنید یا تصمیم 

دیگری می گیرید؟
بله، همان مسیر را دوباره می روم. برای اینکه نتیجه اش 
خوب بود. اینطور نیست که همه زندگی مادیات باشد، چراکه 
برای من احساسات و تعصب هم اهمیت بسیار بالایی دارند. 
من چند سال قبل از انقلاب آمدم ایران و خیلی هم برای 
راه اندازی یک بیمارستان در شیراز زحمت کشیدم. تقریبا 
یک سال مرخصی گرفتم تا بیمارستان راه اندازی شد، اما 
پزشکانی که در آمریکا درس خوانده بودند کارها را خراب 

کردند و به ناگزیر راهی آلمان شدم.
 � از چه زمانی دوباره و به چه دلیلی رفت و آمد به 

ایران را آغاز کردید؟
زلزله های طبس و بم باعث ش��د به ایران بیایم. تیمی 
را در دو شهر بردم تا به مردمی که زندگی شان را از دست 
داده بودند، کمک کنم. به طوری که دنبال همراهی دائمی 
با آنها بودم. در همین راستا خیریه ای در آلمان به اسم خودم 
تاسیس کردم تا از این طریق از مردم پول جمع کنیم که این 
موجب شد، هم در طبس و هم در بم برای مردم چادر بخریم 
و حتی مدرسه و... راه اندازی کردیم که این فعالیت های ما 
حتی به اطلاع رییس جمهوری هم رسید. بعد ها این خیریه را 
از طریق آقای جهانگیری به ایران منتقل کردم. با این توضیح 
که آلمانی ها بیشتر کمک می کردند. یک خاصیت بدی که 
ایرانی ها دارند، این است که وقتی با دولت مخالفند، با مردم 
هم مخالفت می کنند. یعنی می گویند، چرا من کمک کنم، 
دولت کمک کند. من بازار های زیادی در آلمان داشتم که 
اشیایی را برای  برای کمک به بم می فروختم. در حالی که 
ایرانی ها فقط تماشا می کردند، شهروندان آلمانی کالای 5 

یورویی را 50 یورو می خریدند.
 � مهم ترین خدمات پزشکی و اجتماعی تان در 

آلمان و ایران چه بوده اند؟
چون جراح عمومی بودم، دیدم در جراحی هایی مانند 
گرفتگی شاهرگ، می شود روش های دیگری داشت که روش 
ابداعی ام را روی 50 سگ آزمایش کردم و وقتی دیدم نتیجه 
می دهد روی انسان ها هم انجام شد. بعد از آن روش من در 

تمامی دانشگاه های پزشکی آلمان تدریس شد.
 � شما بر فرهنگ آلمانی غلبه کردید یا فرهنگ 

آلمانی شما را تحت تاثیر قرار داد؟
یک زمانی عده ای در فرهنگی غرق می شوند. اما من در 
فرهنگ آلمان غرق نشدم. نکات مثبت شان را یاد می گرفتم و 
بهره می بردم، اما فرهنگ آلمانی اصلا به فرهنگ ما نمی خورد 

و خیلی خشک هستند و اصلا میزبانان خوبی نیستند.

جامعه پزشکی در 70 � سال گذشته با حضورشان 
در آلمان بسیار جایگاه والایی کسب کرده اند. به طوری 
که به طور عمده در آن کشور نماد فرهنگ و شخصیت 
ایرانی ها شناخته می شوند. پزشکان ایرانی توانسته اند 

این نقش را به خوبی ایفا کنند؟
ایرانی ها دو خاصیت دارند. هم خیلی باهوش اند و هم 
غ��رور بالایی دارند، اما وقتی به خارج می رویم، غرور کنار 
می رود و هوش جلو می آید که این باعث موفقیت می شود. 
نسل ایرانیانی که پزشک اند و الان به آلمان می روند، به آن 
سطح بالایی نیست که قبلا مشاهده می شد. پروفسور گولر 
در آلمان شناخته شده است، به من گفت پزشکانی که به 
آلمان می آیند، با پزشکان سابق فرق دارند و خیلی از لحاظ 
هوش و... افت کرده اند که من دلیلش را می دانستم، اما مطرح 
نکردم. در واقع کسانی پزشکی را انتخاب کرده اند که انگیزه 

پزشکی نداشتند و شایسته این جایگاه نیستند.
 � یکی از نمایندگان مجلس آلمان به تازگی رفتن 
پزش�کان ایرانی را آغازی برای مشکلات و بحران 
این کش�ور قلمداد کرده است. نظر شما در این باره 

چیست؟
این نظر درس��ت اس��ت. البته پزشکان هندی، روسی 
و اوکراینی برای طبابت به آلمان می روند، اما سطح ش��ان 

پایین تر از ایرانی هاست.
 � چ�را مردم آلم�ان به پزش�کان ایرانی اعتماد 

زیادی دارند؟
ب��ه این دلیل که پزش��کان ایرانی با مراجعه کنندگان 
مثل رفیق و دوست رفتار می کنند تا مشخص شود، اثرات 

قدیمی ها هنوز ماندگار هستند.
 � مدال افتخار دولت آلمان به چه دلیلی به شما 

اعطا شد؟
در س��ال 1996 به دلیل ده ها سال خدمات پزشکی و 
فعالیت هایی که پس از زلزله طبس و بم داشتیم، به من 
مدال دادند. همچنین جراحی های زیادی که داشتم هم 

دلیلی برای انتخاب من  بود.  
 � نظرتان درباره مهاجرت گسترده پزشکان ایرانی 

چیست و برای مهاجران چه پیامی دارید؟
عده زیادی که می روند، پشیمان می شوند. مخصوصا کسانی 
که به جا های دور، یعنی آمریکا، کانادا و استرالیا می روند، بیمار 
روحی می شوند و دلشان می خواهد، برگردند. ما با کمک آقای 
باباکاظمی که سرکنسول ایران بود ، واسطه شدیم تا خیلی ها 
که پناهنده شده بودند، گذرنامه بگیرند و به کشور برگردند. 
به شما قول می دهم، دولت اگر شرایطی ایجاد کند مهاجران 
تصمیم می گیرند بازگردند. شما نمی توانید بگویید هر کس که 

نمی خواهد، برود. این حرف به هیچ وجه منطقی نیست.
 � ممکن اس�ت به دلیل سیل مهاجرت با بحران 

پزشکی روبه رو شویم؟
صد درصد! مهاجرت ایرانی ها و آمدن افغان ها و... شاید 
ما را به جایی برس��اند که مملکت از دستمان خارج شود! 
خیلی ها این ترس را دارند که در بعضی از شهر های ایران، 

ایرانی ها کمتر از طالبان باشند.

 � کیفیت درمان و پزشکی ایران از هزاران سال 
پیش زبانزد بود. ارزیابی ش�ما از کیفیت تشخیص، 

درمان و پسادرمان این روز ها چطور است؟
چندی پیش گفتم، در ایران پزشک های خوبی داریم 
و مردم بیخودی برای درمان در خارج از کشور دلار خرج 
نکنند، اما الان این نظر را نمی توانم داشته باشم. اولا سطح 
پزشکی در شهر های ایران یکسان نیست. همچنین بین 
مریض خصوصی و عمومی تبعیض زیاد است. یعنی سطح 

پزشکی در همه کشور باید ایده آل شود.
 � ش�ما دو فرزند از مادر آلمانی دارید. زهرا خانم 
اسلام شناسی خوانده اند و لارا خانم هم به هتلداری 

مشغول هستند.
زهرا در دانشگاه بوردون فرانسه اسلام شناسی خواند 
و بعد ش��ش ماه به ایران آمد تا فارسی اش را قوی کند. 
موقعیتی برایش پیش آمد که در دویچه وله آلمان مشغول 
شد که الان رییس مجموعه ای است که با تبعیض نژادی 
مقابله می کند. یعنی سیاه پوست، زرد پوست و... را باید 
به یک چش��م دید. زه��را از دویچه وله ماموریت دارد با 
نژادپرس��تی مقابله کند. زهرا و لارا خودش��ان را ایرانی 

می دانند و فارسی صحبت می کنند.
 متاس��فانه بعضی ه��ا به فرزندانش��ان فارس��ی یاد 
نمی دهند. توصیه ام در این باره این است که هر چقدر 
که زبان های بیشتری بلد باشیم، به همان میزان مفید 
خواهد بود. اگر بچه ها فارسی یاد نگیرند، باعث جدایی 
خانواده می شوند. یعنی پدربزرگ و مادربزرگ نمی توانند 
با نوه شان صحبت کنند. باید سعی کنیم پدران مقابل 
همسرانش��ان ضعف نش��ان ندهند تا بچه هایشان زبان 

کشورشان را آموزش ببینند.
 � چرا در حوزه های مختلف، افراد به جای حمایت و 
هم پوشانی وارد فضای چالشی و اختلاف می شوند؟

در ای��ران ظواه��ر خیلی ها را راض��ی می کند و با هم 
چشم هم چشمی می کنند که این واقعا نگران کننده است و 
باعث فساد در جامعه می شود. به جای اینکه به ارزش های 
انسانی و... توجه کنند، ظواهر برایشان مهم می شود که این 

تاسف آور است.
پی�ام تبریک نوروزی ب�رای مخاطبان روزنامه  � 

»جهان صنعت« بفرمایید.
 امیدوارم، هر قدمی را برمی دارید مثل امروز باشد. یعنی 

سراغ افرادی بروید که برای کشور تاثیرگذار باشند.
 � حرف پایانی؟

اگر مردم عرق ملی شان را بالا ببرند، با هم مملکت را 
می سازند و منتظر نمانند که ایران به خودی خود بهشت 
شود تا آنها راضی باشند. جان اف کندی رییس جمهوری 
پیشین آمریکا کتابی دارد که در شروع نوشته است »اول 
از خودت بپرس که برای مملکت چه کار کرده ای، بعد بگو 

مملکت من برای من چه کاری کرده است.«
در پایان عید نوروز را به تمام زنان و مردان ایران تبریک 
می گویم. امیدوارم این تبعیضی که بین مردان و زنان است، 

روزی برطرف شود.

جراح عمومی 
بودم، دیدم در 

جراحی هایی مانند 
گرفتگی شاهرگ، 

می شود روش های 
دیگری داشت که 

روش ابداعی ام 
را روی 50 سگ 

آزمایش کردم 
و وقتی دیدم 
نتیجه می دهد 

روی انسان ها هم 
انجام شد. بعد از 
آن روش من در 

تمامی دانشگاه های 
پزشکی آلمان 

تدریس شد



j a h a n e s a n a t . i r

80

داشتن رویا و آرزو یکی از نیازهای بشر برای 
تلاش و کوش�ش بوده، زندگی را متحول کرده 
و به آن س�مت و سو می دهد. فردی که رویا یا 
آرزویی داشته باشد برای دستیابی به آن، حتی 
در ضمیر خفته وجودش تلاش می کند و به این 
ترتیب هیچ گاه به پوچی و افسردگی نمی رسد. 
رویا به انس�ان هویت می دهد و باعث می شود 
انس�ان تا آخرین روز زندگ�ی برای تحقق آن 

تلاش کند. 
رویا یک پدیده بزرگ است که   وزن و قدرت 
مغناطیسی دارد و عامل جذب دیگران می شود. 
یک رویای کوچک نمی تواند قدرت جذب زیادی 
داشته باشد، ولی رویای بزرگ می تواند بسیاری 

را به سوی خود جذب کند. 
متاس�فانه به نظر می آید جامعه ما با کمبود 
آرزو و رویا روبه رو  است. چه اشکالی دارد عده ای 
خیالپ�ردازی کنند و آرزوهایش�ان را با عموم 
به اش�تراک بگذارند. اتفاقا جدای از مسائل و 
مشکلات کنونی جامعه، پردازش چنین رویاهایی 

را باید تشویق کرد. 

رویای آبرسانی به کویر � 
یکی از رویاهای تعدادی از ایرانیان از بیش از یک 
قرن پیش تاکنون، آبرسانی به کویر های کشور بوده 
است. این رویا در دوران های مختلف براساس دانش و 
فناوری هر دوران به طریقی توسط عده ای مطرح شده 
و همواره موافقان و مخالفانی داشته و خواهد داشت. 

عده ای کماکان می پرسند: »مگه میشه؟«
 موض��وع اصل��ی زم��ان تحقق این رویا نیس��ت 
کما اینکه برخی ایراد می گیرند در ش��رایط کنونی 
کشور که با ناکارآمدی مجریان، تحریم های اقتصادی 
و فساد گس��ترده شناخته می شود، سخن از چنین 

رویا هایی بیهوده است. 
پاسخ من این است که نقش روشنفکر در همین 
شرایط برجسته می شود. روشنفکری که به فکر توسعه 
جامعه و دس��تیابی به آرمان هایش است، در شرایط 
دلسردی و افسردگی اجتماعی نقش خود را بازی و 
مشعلی جلوی جامعه روشن می کند تا عده ای را به 

سمت هدف و آرزویی هدایت کند. 
به نظر نگارنده، مهم ترین چالش این قبیل طرح ها، 
توجیه اقتصادی آن اس��ت نه فناوری دس��تیابی به 
آنها. هی��چ جنبه ای از این نظریه ه��ا به لحاظ فنی 
ناشناخته نیستند. مهم این است که آیا چنین نظری 
مقرون به صرفه هس��ت یا نه. جواب در مقطع کنونی 
منفی اس��ت، ولی این پاسخ مانع از آن نمی شود که 
عده ای خیالپرداز با صرف وقت و هزینه ش��خصی به 

دنبال پژوهش حول آن موضوع نروند. 
موضوع آبرسانی به کویر از دهه 40 خورشیدی با 
نوشته ها و نقشه های مهندس هومن فرزاد در افکار 
عمومی شکل گرفت، ولی به مرور زمان نام »ایرانرود« 
مطرح و با نقش��ه های غیر واقع��ی توهماتی در افکار 
عمومی ایجاد شد. عمق این توهم در نظریه اتصال دو 
پهنه آبی شمال و جنوب کشور شکل گرفت. اگرچه 
فناوری این رویا هم اکنون موجود است، ولی تحقق 

آن توجیه اقتصادی ندارد. 
اخیرا مهندس محمود ش��اهبداغی ساکن ایالت 

نیویورک در آمریکا، پس از سال ها مطالعه روی نحوه 
آبرس��انی به کویرهای ایران، یک مس��تند در مورد 
ابعاد این طرح تهیه کرده است. این مستند براساس 
عکس های س��ه بعدی ماهواره ای سازمان فضانوردی 
آمریکا )ناسا( تهیه شده که ارتفاع پستی و بلندی های 
کشور از سطح دریا و سه حفره بزرگ در فلات ایران 
)جازموری��ان، کویر لوت و کوی��ر نمک( را به خوبی 

نشان می دهد. 
 گفته می شود کویرهای ایران در گذشته های دور 
دریاچه بوده اند و طی چند هزار س��ال اخیر به مرور 

خشک شده اند. 
برش ه��ای عمودی ای که نش��ان دهنده ارتفاع 4 
چاله فلات مرکزی ایران هستند )سه چاله فوق الذکر 
و چاله ای که ش��هر طبس در آن واقع ش��ده است(، 
نشان می دهند که کوه های اطراف این چاله ها تا چه 
س��طحی قابلیت ذخیره آب را دارند. ابعاد انتقال آب 
نجومی است، ولی با فناوری های شناخته شده کنونی، 
غیرقابل انجام نیست. از چند سال قبل که این مستند 
ساخته و پخش شد، مباحث زیادی بین علاقه مندان 
به این رویا حول نحوه تحقق آن درگرفته و هنوز ادامه 
دارد. هدف نگارنده، زنده نگه داشتن این رشته پژوهش 
رویا گونه و دعوت از س��ایر علاقه مندان به شرکت در 
آن و مستند کردن نظرات و دستاوردهای خود است. 
خوش��بختانه این رویا نیز با ورود علاقه مندان جدید 

انرژی تازه ای گرفت. 
کتابخانه مجازی »دریاچه های بزرگ ایران« � 

یکی از این علاقه مندان مهندس صفی خدابنده لو 
است که چند سال قبل با مستند مهندس شاهبداغی 
آشنا شد و تصمیم گرفت تمامی مقالات و مستندات 
حول این رویا را در یک کتابخانه مجازی جمع کند 
و در دسترس علاقه مندان قرار دهد. ایشان با تلاش 
و هزینه ش��خصی وب س��ایتی تاس��یس کرد به نام 

»دریاچه های بزرگ ایران«. 
تلاش آقای خدابنده لو قابل ستایش است، چراکه 
ایشان مدعی داشتن تخصصی حول مباحث علمی 
و فن��ی این موضوع نیس��ت ولی مایل اس��ت برای 
تداوم و ترویج این رویا مطالب منتشر شده حول این 
موض��وع را در یک کتابخانه مجازی جمع آوری کند 
ت��ا علاقه مندان در آین��ده به  راحتی به همه مطالب 
منتشر شده دسترسی داشته باشند. بنده افتخار دارم 
با ایشان در غنی سازی این کتابخانه مجازی همکاری 
کنم و سایر علاقه مندان و رویاپردازان را به همکاری 

به این وب سایت دعوت می کنم. 
پروژه شهروندان � 

آبرسانی به فلات مرکزی ایران به منظور تامین آب 
آشامیدنی ساکنان نواحی مرکزی کشور مدت هاست 
در دستور کار وزارت نیرو قرار دارد و قسمت هایی از 
آن نیز اجرا ش��ده است. در کنار این موضوع، توسعه 
س��واحل مکران در دستور کار دولت قرار دارد. اتفاقا 
نزدیکی جازموریان به سواحل مکران و پتانسیل های 
فراوان طبیعی و زیست محیطی آن می تواند جازموریان 
را به یک قطب گردش��گردی تبدیل کند ولی انتظار 
اینکه تنها نهادهای دولتی این موضوع را در دستور 
کار قرار دهند فعلا دور از انتظار است. به این منظور 
عده ای از شهروندان ایرانی داوطلب شده اند تا روی ابعاد 
علمی و فنی آبرسانی به کویر و به خصوص آبرسانی به 

 هامون جازموریان کار و پژوهش کنند و نتایج آن را 
در اختیار عموم قرار دهند. این پروژه فعلا در مرحله 
بررسی و پژوهش قرار دارد و تا تبدیل شدن به یک 

پروژه اجرایی راهی طولانی در پیش است. 
مختصات جغرافیایی و اقلیمی جازموریان � 

موضوع پژوهش روی هر موضوعی را می توان به 
قطعات کوچکتر تقس��یم کرد تا بتوان به نتایج قابل 
قبول رس��ید. آبرس��انی به کویر موضوع خوب ولی 
بسیار بزرگی است. در گام نخست باید مشخص کرد 
که در بهترین شرایط آب مورد نیاز از کجا باید تامین 
ش��ود. با توجه به فاصله و ارتفاع و شرایط اقلیمی به 
نظر می رسد  هامون جازموریان نزدیک ترین حفره به 
آب های آزاد )دریای عمان و خلیج فارس( است. با ذوب 
ش��دن یخ های قطبی و بالا آمدن سطح آب دریاها و 
پیش بینی غرق ش��دن آت��ی برخی نواحی همچون 
مجمع الجزایر مالدی��و، پیدا کردن راهی برای انتقال 
آب دریاهای آزاد به نواحی دیگر می تواند به حل یک 

مشکل بین المللی کمک کند. 
برای این منظور شناختن محیط جغرافیایی و اقلیم 
جازموریان قدم اول است. نام »جازموریان« برگرفته از 
دو کلمه محلی است: »جاز« یعنی »پوشش گیاهی« و 
»موریان« یعنی »کثرت و تراکم«. به نظر می رسد که 
اطلاق این نام برای این حوضه آبی به دلیل پیشینه 
دریاچه ای بوده که اطراف آن مملو از گیاهان و درختان 
بوده است، ولی به مرور زمان آب دریاچه خشک شده 
و اینک در بهترین حالت به صورت باتلاق یا  هامون 

شناخته می شود. 
وسعت  هامون جازموریان در فصل های مختلف 
بسته به اقلیم متفاوت است. در واقع این حوضه آبی 

از سه بخش اصلی تشکیل شده است: 
1- پهنه مرطوب که س��طحی ح��دود 22 درصد را 

می پوشاند. 
2- پهنه باتلاقی که  59درصد از منطقه مرطوب را 

دربرمی گیرد. 
3- دریاچه فصلی که در اواخر تابستان و اوایل پاییز 

معمولا به طور کامل خشک می شود. 
به همین دلیل این منطقه با نام های مختلفی چون 
حوضه آبریز، تالاب یا باتلاق، دریاچه، دشت، جلگه و 

غیره شناخته می شود. 
آب و هوای این منطقه به شدت متاثر از ارتفاع از 
سطح دریا و عرض جغرافیایی است و جزو اقلیم های 
بیابانی به شمار می آید. بلندترین نقطه حوضه که در 
دیواره های کوهس��تان�ی شمال آن واقع شده، حدود 
4400 متر از س��طح دریا ارتفاع دارد. این ارتفاع در 
چاله جازموریان در نواحی مرکزی به حدود 366 متر 
کاهش م�ی یابد و از آنجا مجددا در جهت جنوب ب�ر 
ارتف�اع اراضی افزوده می ش��ود تا آنکه به بلندی های 

بشاگرد ختم می شود.
میزان بارش سالانه در بلندی های شمال حوضه 
جازموریان میان 500 تا 600 میلی متر در نوسان است، 
در حالی که در بخش گسترده و پست جنوبی میزان 
بارش از حدود 100 میلی متر در سال تجاوز نمی کند. 
حوضه آبریز جازموریان به علت دریافت رطوبت نسبی 
فراوان از دریای عمان، دارای ش��رایطی استثنایی و 
مستقل از نواحی مرکزی ایران است؛ به همین دلیل 
با وجود محدودیت بارش های جوی و گرمای توان فرسا 

و تبخیر سالانه بسیار بالا- که در بعضی نواحی بیش از 
4500 میلی متر است- این حوضه از نظر امکان احیا و 
بازسازی و بهره برداری از منابع طبیعیِ تجدید شونده از 
امکانات مناسبی برخوردار است و به هیچ وجه با دیگر 

حوضه های مرکزی ایران قابل مقایسه نیست.
وسعت  هامون و حوضه آبی آن � 

وسعت  هامون جازموریان در فصول پرباران، 3300 
کیلومترمربع است. در مقام مقایسه، مساحت کشور 
لوکزامبورگ 2586 کیلو مترمربع است. یعنی مساحت 
 هامون جازموریان در شرایط پرآبی از مساحت کشور 

لوکزامبورگ هم بزرگ تر است. 
بلندتری��ن نقطه حوضه آب��ی جازموریان که در 
دیواره های کوهستانی شمال و شمال غرب آن واقع 
است، در ناحیه  کوهشاه حدود 4400 متر از سطح دریا 
بالاتر است. این ارتفاع در نقاط مرکزی  هامون حدود 
366 متر بالاتر از سطح دریا رسیده و از آنجا مجددا 
در جهت جنوب بر ارتفاع اراضی افزوده شده تا آنکه 
به کوه های بشاگرد ختم می شود. این کوه حوضه آبی 

جازموریان را از حوضه آبی مکران جدا می کند. 
حوض��ه آبری��ز جازموریان با وس��ع�ت 69600 
کیلومتر مربع اس��ت. بخ��ش غربی این حوض�ه ب�ه 
وس��عت 35600 کیلومتر مریع در استان کرمان، و 
بخش شرقی آن به وسع�ت 34000 کیلومتر مربع 
در استان سیستان و بلوچستان جای دارد. حوضه آبریز 
جازموریان از شمال توسط کوه های لاله زار، جبال بارز و 
شهسواران از حوضه آبریز کویر لوت و از جنوب توسط 
رشته کوه های زاگرس )کوه های بشاگرد( از حوضه آبریز 

مکران جدا می شود. 
نقشه حوضه آبریز جازموریان � 

در حوضه آبی جازموریان 91 رودخانه کوچک و 
بزرگ جریان دارند که هلیل رود بزرگ ترین آنهاست. 
حجم آب این رودخانه بستگی به ذوب شدن برف های 
انباشته شده در کوه های استان کرمان و ریزش باران 
دارد. کمب��ود ریزش ه��ای جوی و ب��الا بودن درجه 
ح��رارت و میزان تبخیر، دیگ��ر رودهای این حوضه 
را به صورت رودهای کم آب فصلی و خش��ک رود و 

مسیل درآورده است.
دش��ت های حاصلخیز جیرفت، فاریاب و رودبار 
جیرفت در اس��تان کرمان و دش��ت های ایرانشهر، 
بمپور، سردگان، دلگان، سرتختی و اسپکه در استان 
سیستان و بلوچس��تان در محدوده این حوضه آبریز 
واقع اند. بعضی از این دش��ت ها مانند دشت جیرفت 
از مساعدترین نقاط فلات ایران برای کشت گیاهان 

گرمسیری به شمار می  آیند.
دو رود بزرگ بمپور در شرق و هلیل رود در غرب 
همراه با رودهای فصلی که همگی به  هامون جازموریان 
سرازیرهستند، منطقه را سیراب می کنند و سپس در 
این آبخور گم می ش��وند. این رودها به سبب کمبود 
ریزش باران و بالا بودن درجه حرارت در زمان های گرم 
به شکل خشک رود و شنزار در می آیند و در زمان های 
بارش، سیلابی و خروشانند. این دو رودخانه شاهرگ 
زندگی بخش حوضه جازموریان به ش��مار می آیند و 
مهم ترین عامل ش��کل گیری تمدن ها در این حوزه 
بوده اند. آب فراوان هلیل رود امکان برداشت بیش از دو 
بارِ محصول را در منطقه ممکن کرده است. متاسفانه 
یکی از مهم ترین عواملی که موجب خشکیده شدن 
 هامون ش��ده، سد سازی روی هلیل رود در جیرفت و 

بمپور در استان سیستان و بلوچستان است.
عدم رها س��ازی حق آبه این باتلاق در حالی روی 
می ده��د که به دلی��ل فاصله زیاد س��دها تا باتلاق 
و خش��ک شدن بس��تر رودخانه ها حتی در صورت 

رها س��ازی حق آب��ه، آب جذب زمین می ش��ود و به 
باتلاق نمی رسد. از سوی دیگر برداشت های بی رویه 
آب از سفره های آب زیرزمینی در اطراف باتلاق موجب 
شده س��طح آب در دشت های اطراف این باتلاق به 
ش��دت کاهش یابد و همین امر در شهرس��تان های 
جنوبی کرمان و در روستاهای اطراف باتلاق موجب 
ترک خوردگی های بزرگ زمین شده است به طوری 
ک��ه برخی خانه های مردم نیز دیگر قابل س��کونت 
نیستند. وضعیت جازموریان به حدی نا مطلوب شده 
ک��ه حالا 25 درصد از ریزگردهای ایران را ناش��ی از 
بستر این  هامون می دانند. در صورت ادامه این وضعیت 
استان های کرمان، سیستان و بلوچستان و هرمزگان 

بیشتر درگیر ریزگردها خواهند شد.
بنا ب��ه گفته برخ��ی پژوهش��گران، آب  هامون 
جازم�وریان برخلاف دیگ�ر  هامون های بسته درونی 
ایران چندان شور نیست. در مورد میزان شوری آب 
این  هامون بین پژوهشگران اختلاف نظر وجود دارد. 
برخی علت کم بودن ش��وری آب را فرو رفتن آب و 

ساکن نماندن آن در  هامون دانسته اند. 
بستر دریاچه از قلوه سنگ و لایه های شن�ی و آهکی 
س��اخته شده است که در نفوذ آب به منابع آب های 
زیرزمین�ی کمک می کند. منطقه  هامون که سواحل 
آن پیوسته در تغییر است، دارای زمین های باتلاقی 
و لجن زار اس��ت؛ گیاهان آن کم است و فقط بعضی 

تپه های پوشیده از بوته و خار در آن دیده می شود.
پوشش گیاهی و جانوران  � 

هامون جازموریان س��کونتگاه طیف وس��یعی از 
جان��وران از جمله گ��راز، گربه وحش��ی و جنگلی، 
خدنگ، پرندگان آبزی مانند فلامینگو، گلاریول، انواع 
مرغابی سانان، گیلانش��اه، فالاروپ، آبچلیک، سلیم، 
تلیه، چاخ لق، دیدومک، چوپ پا، آووس��ت، کاکایی، 
پرندگان خش��کی زی مانند هوبره، باقرقره، شبگرد 
بلوچی، چک چک و چکاوک، فاخته، قمری و گونه های 

خزندگان است. 
گیاهان این منطقه نیز گز، کلیر و کهور  و گونه های 
بوته ای را شامل می شود. بخشی از اراضی این منطقه را 
کوهستان، بخشی را دشت و کوهپایه و بقیه را باتلاق 

و ش��وره زار شکل می دهد و این یکی از شگفتی های 
اقلیم بیابانی است که چشم اندازی شگفت را در دل 

کویر خلق کرده است. 
هامون جازموریان  در منطقه گرم  و خشک  قرار دارد 
و دمای  آن  گاهی  به  48 درجه سانتیگراد می رسد. با 
این حال بخشی از رطوبت دریای عمان به این منطقه 
نفوذ می کند، ولی رطوبت به آن اندازه ای نیست که 
باعث بقای گیاهان و رس��تنی های اطراف  هامون در 

تابستان شود. 
پژوه�ش ح�ول ام�کان آبرس�انی ب�ه  � 

جازموریان
احیای مجدد  هامون جازموریان و رویای تبدیل 
آن ب��ه یک دریاچه زنده برای عده ای از ش��هروندان 
ایران��ی داخل و خارج کش��ور تبدیل به یک موضوع 
پژوهشی شده است. اگرچه هزینه احیای مجدد این 
دریاچه هنوز قابل محاسبه نیست، ولی مشخص است 
که انتق��ال آب دریاهای آزاد از منطقه ای در جنوب 
شرقی بندر عباس به این چاله بزرگ اولین قدم برای 
انتق��ال آب به فلات مرکزی اس��ت. برای تحقق این 
هدف، دو فناوری شناخته ش��ده )قنات و پمپ آب( 
پیشنهاد می شوند. برای رسیدن به این منظور، قناتی 
با ارتفاعی پایین تر از نقطه ای در شرق بندرعباس در 
دریای عمان یا در دهانه خلیج فارس حفر می شود تا 
با شیب حدودا یک متر، آب را تا کوهپایه های تالاب 

جازموریان هدایت کند. 
دو ش��یوه برای پمپاژ آب ب��ه ارتفاع 500 متری 

پیشنهاد می شود:
شیوه اول: انتقال آب از طریق قنات به طول 96 
کیلومتر به مخزنی در زیر کوه های بشاگرد، ساخت 
مخزن زیرزمینی و سپس پمپاژ عمودی آب از وسط 
یک دالان عمودی تا ارتفاع 500 متر و سپس جاری 
کردن آن به  هامون. اگر فناوری کنونی امکان پمپاژ 
آب را در یک مرحله تا ارتفاع 500 متری  فراهم نکند، 
ضروری اس��ت که در ارتفاع 250 متری مجددا آب 

دریافتی پمپاژ شود  و تا ارتفاع 500 متری برسد. 
شیوه دوم: انتقال آب از روی شیب کوه بشاگرد 
تا ارتفاع 500 متر. پژوهش های کنونی نشان می دهد 

یادداشت 

رویای شرق ایران
* علی فراستی
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داشتن رویا و آرزو یکی از نیازهای بشر برای 
تلاش و کوش�ش بوده، زندگی را متحول کرده 
و به آن س�مت و سو می دهد. فردی که رویا یا 
آرزویی داشته باشد برای دستیابی به آن، حتی 
در ضمیر خفته وجودش تلاش می کند و به این 
ترتیب هیچ گاه به پوچی و افسردگی نمی رسد. 
رویا به انس�ان هویت می دهد و باعث می شود 
انس�ان تا آخرین روز زندگ�ی برای تحقق آن 

تلاش کند. 
رویا یک پدیده بزرگ است که   وزن و قدرت 
مغناطیسی دارد و عامل جذب دیگران می شود. 
یک رویای کوچک نمی تواند قدرت جذب زیادی 
داشته باشد، ولی رویای بزرگ می تواند بسیاری 

را به سوی خود جذب کند. 
متاس�فانه به نظر می آید جامعه ما با کمبود 
آرزو و رویا روبه رو  است. چه اشکالی دارد عده ای 
خیالپ�ردازی کنند و آرزوهایش�ان را با عموم 
به اش�تراک بگذارند. اتفاقا جدای از مسائل و 
مشکلات کنونی جامعه، پردازش چنین رویاهایی 

را باید تشویق کرد. 

رویای آبرسانی به کویر � 
یکی از رویاهای تعدادی از ایرانیان از بیش از یک 
قرن پیش تاکنون، آبرسانی به کویر های کشور بوده 
است. این رویا در دوران های مختلف براساس دانش و 
فناوری هر دوران به طریقی توسط عده ای مطرح شده 
و همواره موافقان و مخالفانی داشته و خواهد داشت. 

عده ای کماکان می پرسند: »مگه میشه؟«
 موض��وع اصل��ی زم��ان تحقق این رویا نیس��ت 
کما اینکه برخی ایراد می گیرند در ش��رایط کنونی 
کشور که با ناکارآمدی مجریان، تحریم های اقتصادی 
و فساد گس��ترده شناخته می شود، سخن از چنین 

رویا هایی بیهوده است. 
پاسخ من این است که نقش روشنفکر در همین 
شرایط برجسته می شود. روشنفکری که به فکر توسعه 
جامعه و دس��تیابی به آرمان هایش است، در شرایط 
دلسردی و افسردگی اجتماعی نقش خود را بازی و 
مشعلی جلوی جامعه روشن می کند تا عده ای را به 

سمت هدف و آرزویی هدایت کند. 
به نظر نگارنده، مهم ترین چالش این قبیل طرح ها، 
توجیه اقتصادی آن اس��ت نه فناوری دس��تیابی به 
آنها. هی��چ جنبه ای از این نظریه ه��ا به لحاظ فنی 
ناشناخته نیستند. مهم این است که آیا چنین نظری 
مقرون به صرفه هس��ت یا نه. جواب در مقطع کنونی 
منفی اس��ت، ولی این پاسخ مانع از آن نمی شود که 
عده ای خیالپرداز با صرف وقت و هزینه ش��خصی به 

دنبال پژوهش حول آن موضوع نروند. 
موضوع آبرسانی به کویر از دهه 40 خورشیدی با 
نوشته ها و نقشه های مهندس هومن فرزاد در افکار 
عمومی شکل گرفت، ولی به مرور زمان نام »ایرانرود« 
مطرح و با نقش��ه های غیر واقع��ی توهماتی در افکار 
عمومی ایجاد شد. عمق این توهم در نظریه اتصال دو 
پهنه آبی شمال و جنوب کشور شکل گرفت. اگرچه 
فناوری این رویا هم اکنون موجود است، ولی تحقق 

آن توجیه اقتصادی ندارد. 
اخیرا مهندس محمود ش��اهبداغی ساکن ایالت 

نیویورک در آمریکا، پس از سال ها مطالعه روی نحوه 
آبرس��انی به کویرهای ایران، یک مس��تند در مورد 
ابعاد این طرح تهیه کرده است. این مستند براساس 
عکس های س��ه بعدی ماهواره ای سازمان فضانوردی 
آمریکا )ناسا( تهیه شده که ارتفاع پستی و بلندی های 
کشور از سطح دریا و سه حفره بزرگ در فلات ایران 
)جازموری��ان، کویر لوت و کوی��ر نمک( را به خوبی 

نشان می دهد. 
 گفته می شود کویرهای ایران در گذشته های دور 
دریاچه بوده اند و طی چند هزار س��ال اخیر به مرور 

خشک شده اند. 
برش ه��ای عمودی ای که نش��ان دهنده ارتفاع 4 
چاله فلات مرکزی ایران هستند )سه چاله فوق الذکر 
و چاله ای که ش��هر طبس در آن واقع ش��ده است(، 
نشان می دهند که کوه های اطراف این چاله ها تا چه 
س��طحی قابلیت ذخیره آب را دارند. ابعاد انتقال آب 
نجومی است، ولی با فناوری های شناخته شده کنونی، 
غیرقابل انجام نیست. از چند سال قبل که این مستند 
ساخته و پخش شد، مباحث زیادی بین علاقه مندان 
به این رویا حول نحوه تحقق آن درگرفته و هنوز ادامه 
دارد. هدف نگارنده، زنده نگه داشتن این رشته پژوهش 
رویا گونه و دعوت از س��ایر علاقه مندان به شرکت در 
آن و مستند کردن نظرات و دستاوردهای خود است. 
خوش��بختانه این رویا نیز با ورود علاقه مندان جدید 

انرژی تازه ای گرفت. 
کتابخانه مجازی »دریاچه های بزرگ ایران« � 

یکی از این علاقه مندان مهندس صفی خدابنده لو 
است که چند سال قبل با مستند مهندس شاهبداغی 
آشنا شد و تصمیم گرفت تمامی مقالات و مستندات 
حول این رویا را در یک کتابخانه مجازی جمع کند 
و در دسترس علاقه مندان قرار دهد. ایشان با تلاش 
و هزینه ش��خصی وب س��ایتی تاس��یس کرد به نام 

»دریاچه های بزرگ ایران«. 
تلاش آقای خدابنده لو قابل ستایش است، چراکه 
ایشان مدعی داشتن تخصصی حول مباحث علمی 
و فن��ی این موضوع نیس��ت ولی مایل اس��ت برای 
تداوم و ترویج این رویا مطالب منتشر شده حول این 
موض��وع را در یک کتابخانه مجازی جمع آوری کند 
ت��ا علاقه مندان در آین��ده به  راحتی به همه مطالب 
منتشر شده دسترسی داشته باشند. بنده افتخار دارم 
با ایشان در غنی سازی این کتابخانه مجازی همکاری 
کنم و سایر علاقه مندان و رویاپردازان را به همکاری 

به این وب سایت دعوت می کنم. 
پروژه شهروندان � 

آبرسانی به فلات مرکزی ایران به منظور تامین آب 
آشامیدنی ساکنان نواحی مرکزی کشور مدت هاست 
در دستور کار وزارت نیرو قرار دارد و قسمت هایی از 
آن نیز اجرا ش��ده است. در کنار این موضوع، توسعه 
س��واحل مکران در دستور کار دولت قرار دارد. اتفاقا 
نزدیکی جازموریان به سواحل مکران و پتانسیل های 
فراوان طبیعی و زیست محیطی آن می تواند جازموریان 
را به یک قطب گردش��گردی تبدیل کند ولی انتظار 
اینکه تنها نهادهای دولتی این موضوع را در دستور 
کار قرار دهند فعلا دور از انتظار است. به این منظور 
عده ای از شهروندان ایرانی داوطلب شده اند تا روی ابعاد 
علمی و فنی آبرسانی به کویر و به خصوص آبرسانی به 

 هامون جازموریان کار و پژوهش کنند و نتایج آن را 
در اختیار عموم قرار دهند. این پروژه فعلا در مرحله 
بررسی و پژوهش قرار دارد و تا تبدیل شدن به یک 

پروژه اجرایی راهی طولانی در پیش است. 
مختصات جغرافیایی و اقلیمی جازموریان � 

موضوع پژوهش روی هر موضوعی را می توان به 
قطعات کوچکتر تقس��یم کرد تا بتوان به نتایج قابل 
قبول رس��ید. آبرس��انی به کویر موضوع خوب ولی 
بسیار بزرگی است. در گام نخست باید مشخص کرد 
که در بهترین شرایط آب مورد نیاز از کجا باید تامین 
ش��ود. با توجه به فاصله و ارتفاع و شرایط اقلیمی به 
نظر می رسد  هامون جازموریان نزدیک ترین حفره به 
آب های آزاد )دریای عمان و خلیج فارس( است. با ذوب 
ش��دن یخ های قطبی و بالا آمدن سطح آب دریاها و 
پیش بینی غرق ش��دن آت��ی برخی نواحی همچون 
مجمع الجزایر مالدی��و، پیدا کردن راهی برای انتقال 
آب دریاهای آزاد به نواحی دیگر می تواند به حل یک 

مشکل بین المللی کمک کند. 
برای این منظور شناختن محیط جغرافیایی و اقلیم 
جازموریان قدم اول است. نام »جازموریان« برگرفته از 
دو کلمه محلی است: »جاز« یعنی »پوشش گیاهی« و 
»موریان« یعنی »کثرت و تراکم«. به نظر می رسد که 
اطلاق این نام برای این حوضه آبی به دلیل پیشینه 
دریاچه ای بوده که اطراف آن مملو از گیاهان و درختان 
بوده است، ولی به مرور زمان آب دریاچه خشک شده 
و اینک در بهترین حالت به صورت باتلاق یا  هامون 

شناخته می شود. 
وسعت  هامون جازموریان در فصل های مختلف 
بسته به اقلیم متفاوت است. در واقع این حوضه آبی 

از سه بخش اصلی تشکیل شده است: 
1- پهنه مرطوب که س��طحی ح��دود 22 درصد را 

می پوشاند. 
2- پهنه باتلاقی که  59درصد از منطقه مرطوب را 

دربرمی گیرد. 
3- دریاچه فصلی که در اواخر تابستان و اوایل پاییز 

معمولا به طور کامل خشک می شود. 
به همین دلیل این منطقه با نام های مختلفی چون 
حوضه آبریز، تالاب یا باتلاق، دریاچه، دشت، جلگه و 

غیره شناخته می شود. 
آب و هوای این منطقه به شدت متاثر از ارتفاع از 
سطح دریا و عرض جغرافیایی است و جزو اقلیم های 
بیابانی به شمار می آید. بلندترین نقطه حوضه که در 
دیواره های کوهس��تان�ی شمال آن واقع شده، حدود 
4400 متر از س��طح دریا ارتفاع دارد. این ارتفاع در 
چاله جازموریان در نواحی مرکزی به حدود 366 متر 
کاهش م�ی یابد و از آنجا مجددا در جهت جنوب ب�ر 
ارتف�اع اراضی افزوده می ش��ود تا آنکه به بلندی های 

بشاگرد ختم می شود.
میزان بارش سالانه در بلندی های شمال حوضه 
جازموریان میان 500 تا 600 میلی متر در نوسان است، 
در حالی که در بخش گسترده و پست جنوبی میزان 
بارش از حدود 100 میلی متر در سال تجاوز نمی کند. 
حوضه آبریز جازموریان به علت دریافت رطوبت نسبی 
فراوان از دریای عمان، دارای ش��رایطی استثنایی و 
مستقل از نواحی مرکزی ایران است؛ به همین دلیل 
با وجود محدودیت بارش های جوی و گرمای توان فرسا 

و تبخیر سالانه بسیار بالا- که در بعضی نواحی بیش از 
4500 میلی متر است- این حوضه از نظر امکان احیا و 
بازسازی و بهره برداری از منابع طبیعیِ تجدید شونده از 
امکانات مناسبی برخوردار است و به هیچ وجه با دیگر 

حوضه های مرکزی ایران قابل مقایسه نیست.
وسعت  هامون و حوضه آبی آن � 

وسعت  هامون جازموریان در فصول پرباران، 3300 
کیلومترمربع است. در مقام مقایسه، مساحت کشور 
لوکزامبورگ 2586 کیلو مترمربع است. یعنی مساحت 
 هامون جازموریان در شرایط پرآبی از مساحت کشور 

لوکزامبورگ هم بزرگ تر است. 
بلندتری��ن نقطه حوضه آب��ی جازموریان که در 
دیواره های کوهستانی شمال و شمال غرب آن واقع 
است، در ناحیه  کوهشاه حدود 4400 متر از سطح دریا 
بالاتر است. این ارتفاع در نقاط مرکزی  هامون حدود 
366 متر بالاتر از سطح دریا رسیده و از آنجا مجددا 
در جهت جنوب بر ارتفاع اراضی افزوده شده تا آنکه 
به کوه های بشاگرد ختم می شود. این کوه حوضه آبی 

جازموریان را از حوضه آبی مکران جدا می کند. 
حوض��ه آبری��ز جازموریان با وس��ع�ت 69600 
کیلومتر مربع اس��ت. بخ��ش غربی این حوض�ه ب�ه 
وس��عت 35600 کیلومتر مریع در استان کرمان، و 
بخش شرقی آن به وسع�ت 34000 کیلومتر مربع 
در استان سیستان و بلوچستان جای دارد. حوضه آبریز 
جازموریان از شمال توسط کوه های لاله زار، جبال بارز و 
شهسواران از حوضه آبریز کویر لوت و از جنوب توسط 
رشته کوه های زاگرس )کوه های بشاگرد( از حوضه آبریز 

مکران جدا می شود. 
نقشه حوضه آبریز جازموریان � 

در حوضه آبی جازموریان 91 رودخانه کوچک و 
بزرگ جریان دارند که هلیل رود بزرگ ترین آنهاست. 
حجم آب این رودخانه بستگی به ذوب شدن برف های 
انباشته شده در کوه های استان کرمان و ریزش باران 
دارد. کمب��ود ریزش ه��ای جوی و ب��الا بودن درجه 
ح��رارت و میزان تبخیر، دیگ��ر رودهای این حوضه 
را به صورت رودهای کم آب فصلی و خش��ک رود و 

مسیل درآورده است.
دش��ت های حاصلخیز جیرفت، فاریاب و رودبار 
جیرفت در اس��تان کرمان و دش��ت های ایرانشهر، 
بمپور، سردگان، دلگان، سرتختی و اسپکه در استان 
سیستان و بلوچس��تان در محدوده این حوضه آبریز 
واقع اند. بعضی از این دش��ت ها مانند دشت جیرفت 
از مساعدترین نقاط فلات ایران برای کشت گیاهان 

گرمسیری به شمار می  آیند.
دو رود بزرگ بمپور در شرق و هلیل رود در غرب 
همراه با رودهای فصلی که همگی به  هامون جازموریان 
سرازیرهستند، منطقه را سیراب می کنند و سپس در 
این آبخور گم می ش��وند. این رودها به سبب کمبود 
ریزش باران و بالا بودن درجه حرارت در زمان های گرم 
به شکل خشک رود و شنزار در می آیند و در زمان های 
بارش، سیلابی و خروشانند. این دو رودخانه شاهرگ 
زندگی بخش حوضه جازموریان به ش��مار می آیند و 
مهم ترین عامل ش��کل گیری تمدن ها در این حوزه 
بوده اند. آب فراوان هلیل رود امکان برداشت بیش از دو 
بارِ محصول را در منطقه ممکن کرده است. متاسفانه 
یکی از مهم ترین عواملی که موجب خشکیده شدن 
 هامون ش��ده، سد سازی روی هلیل رود در جیرفت و 

بمپور در استان سیستان و بلوچستان است.
عدم رها س��ازی حق آبه این باتلاق در حالی روی 
می ده��د که به دلی��ل فاصله زیاد س��دها تا باتلاق 
و خش��ک شدن بس��تر رودخانه ها حتی در صورت 

رها س��ازی حق آب��ه، آب جذب زمین می ش��ود و به 
باتلاق نمی رسد. از سوی دیگر برداشت های بی رویه 
آب از سفره های آب زیرزمینی در اطراف باتلاق موجب 
شده س��طح آب در دشت های اطراف این باتلاق به 
ش��دت کاهش یابد و همین امر در شهرس��تان های 
جنوبی کرمان و در روستاهای اطراف باتلاق موجب 
ترک خوردگی های بزرگ زمین شده است به طوری 
ک��ه برخی خانه های مردم نیز دیگر قابل س��کونت 
نیستند. وضعیت جازموریان به حدی نا مطلوب شده 
ک��ه حالا 25 درصد از ریزگردهای ایران را ناش��ی از 
بستر این  هامون می دانند. در صورت ادامه این وضعیت 
استان های کرمان، سیستان و بلوچستان و هرمزگان 

بیشتر درگیر ریزگردها خواهند شد.
بنا ب��ه گفته برخ��ی پژوهش��گران، آب  هامون 
جازم�وریان برخلاف دیگ�ر  هامون های بسته درونی 
ایران چندان شور نیست. در مورد میزان شوری آب 
این  هامون بین پژوهشگران اختلاف نظر وجود دارد. 
برخی علت کم بودن ش��وری آب را فرو رفتن آب و 

ساکن نماندن آن در  هامون دانسته اند. 
بستر دریاچه از قلوه سنگ و لایه های شن�ی و آهکی 
س��اخته شده است که در نفوذ آب به منابع آب های 
زیرزمین�ی کمک می کند. منطقه  هامون که سواحل 
آن پیوسته در تغییر است، دارای زمین های باتلاقی 
و لجن زار اس��ت؛ گیاهان آن کم است و فقط بعضی 

تپه های پوشیده از بوته و خار در آن دیده می شود.
پوشش گیاهی و جانوران  � 

هامون جازموریان س��کونتگاه طیف وس��یعی از 
جان��وران از جمله گ��راز، گربه وحش��ی و جنگلی، 
خدنگ، پرندگان آبزی مانند فلامینگو، گلاریول، انواع 
مرغابی سانان، گیلانش��اه، فالاروپ، آبچلیک، سلیم، 
تلیه، چاخ لق، دیدومک، چوپ پا، آووس��ت، کاکایی، 
پرندگان خش��کی زی مانند هوبره، باقرقره، شبگرد 
بلوچی، چک چک و چکاوک، فاخته، قمری و گونه های 

خزندگان است. 
گیاهان این منطقه نیز گز، کلیر و کهور  و گونه های 
بوته ای را شامل می شود. بخشی از اراضی این منطقه را 
کوهستان، بخشی را دشت و کوهپایه و بقیه را باتلاق 

و ش��وره زار شکل می دهد و این یکی از شگفتی های 
اقلیم بیابانی است که چشم اندازی شگفت را در دل 

کویر خلق کرده است. 
هامون جازموریان  در منطقه گرم  و خشک  قرار دارد 
و دمای  آن  گاهی  به  48 درجه سانتیگراد می رسد. با 
این حال بخشی از رطوبت دریای عمان به این منطقه 
نفوذ می کند، ولی رطوبت به آن اندازه ای نیست که 
باعث بقای گیاهان و رس��تنی های اطراف  هامون در 

تابستان شود. 
پژوه�ش ح�ول ام�کان آبرس�انی ب�ه  � 

جازموریان
احیای مجدد  هامون جازموریان و رویای تبدیل 
آن ب��ه یک دریاچه زنده برای عده ای از ش��هروندان 
ایران��ی داخل و خارج کش��ور تبدیل به یک موضوع 
پژوهشی شده است. اگرچه هزینه احیای مجدد این 
دریاچه هنوز قابل محاسبه نیست، ولی مشخص است 
که انتق��ال آب دریاهای آزاد از منطقه ای در جنوب 
شرقی بندر عباس به این چاله بزرگ اولین قدم برای 
انتق��ال آب به فلات مرکزی اس��ت. برای تحقق این 
هدف، دو فناوری شناخته ش��ده )قنات و پمپ آب( 
پیشنهاد می شوند. برای رسیدن به این منظور، قناتی 
با ارتفاعی پایین تر از نقطه ای در شرق بندرعباس در 
دریای عمان یا در دهانه خلیج فارس حفر می شود تا 
با شیب حدودا یک متر، آب را تا کوهپایه های تالاب 

جازموریان هدایت کند. 
دو ش��یوه برای پمپاژ آب ب��ه ارتفاع 500 متری 

پیشنهاد می شود:
شیوه اول: انتقال آب از طریق قنات به طول 96 
کیلومتر به مخزنی در زیر کوه های بشاگرد، ساخت 
مخزن زیرزمینی و سپس پمپاژ عمودی آب از وسط 
یک دالان عمودی تا ارتفاع 500 متر و سپس جاری 
کردن آن به  هامون. اگر فناوری کنونی امکان پمپاژ 
آب را در یک مرحله تا ارتفاع 500 متری  فراهم نکند، 
ضروری اس��ت که در ارتفاع 250 متری مجددا آب 

دریافتی پمپاژ شود  و تا ارتفاع 500 متری برسد. 
شیوه دوم: انتقال آب از روی شیب کوه بشاگرد 
تا ارتفاع 500 متر. پژوهش های کنونی نشان می دهد 
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که پمپ های قوی قادرند آب را تا ارتفاع 250 متری 
بالا ببرند. در این صورت لازم است پمپ خانه کمکی 
در ارتفاع 250 متری تعبیه ش��ود تا آب را مجددا تا 
ارتفاع 500 متری رسانده و سپس از طریق لوله، قنات 
یا تونل با شیب یک درصد آب دریافت شده را به سمت 

 هامون جازموریان تخلیه کند. 
هدف نهایی رساندن سطح آب دریاچه به ارتفاع 
500 متر از س��طح دریا و حفظ این س��طح اس��ت. 
در چنی��ن حالتی  هامون ی��ا باتلاق فعلی تبدیل به 
یک دریاچه دائمی شده و ظرفیت های گردشگری، 
پرورش ماهی و توس��عه کش��اورزی فعال شده و در 
کنار توسعه سواحل مکران، بخشی از فلات ایران که 
در طول هزاران سال به مرور رو به خشکی نهاده مجدا 

احیا  خواهد شد. 
تاثیر طبیعی دریاچه ها � 

در این مورد دانشی هست به نام »تاثیر دریاچه« 
به این معنا که اگر سطح آب یک دریاچه 15 درجه 
سانتیگراد خنک تر از بادی باشد که از روی سطح 
دریاچه عبور می کن��د، تبخیر آب به باران تبدیل 
خواهد ش��د. ای��ن فرضی��ه در دریاچه های دیگر 
نقاط جهان بررس��ی و اثبات ش��ده است. اگر آب 
خلیج فارس به هر ش��یوه ای به  هامون جازموریان 
منتقل ش��ود و دوام بیاورد، به دلیل اینکه اطراف 
این دریاچه آتی کوه قرار گرفته و وزش باد بیشتر 
از س��مت شمال غرب است، می تواند این اختلاف 
حرارت مورد نظر را حداقل در فصل زمستان ایجاد 
کند و آب س��طح دریاچه تبدیل به رطوبت هوا و 

افزایش بارندگی شود. 
فرضیه ای اس��ت که اگر سطح آب یک دریاچه 
مصنوعی به ارتفاع مشخصی برسد خود باعت تغییر 
اقلیم می شود. عمیق ترین نقطه  هامون جازموریان 
366 متر بالاتر از آب های آزاد است. رساندن سطح 
آب ت��ا ارتفاع 500 متر به معنی انتقال میلیاردها 
مترمکعب آب به این چاله است تا سطح آب 134 

متر بالا بیاید.
 با این حجم آب دریاچه ای به مساحت تقریبی 
1800 تا 2000 کیلومتر مربع ایجاد خواهد ش��د. 
افزای��ش میزان بارندگی براث��ر تغییر اقلیم نواحی 
اط��راف دریاچه آتی جازموری��ان موجب افزایش 
رس��تنی ها، رونق کشاورزی، کوچ جمعیت به این 
نواحی، رونق گردشگری و پیشرفت اقتصادی یکی 

از مناطق محروم کشور خواهد شد. 

چالش آب شور � 
یک چالش حل نشده در انتقال آب دریاهای آزاد 
مساله نمک زدایی از آب است که هزینه آن سرسام آور 
است و توجیه اقتصادی چنین طرح های عظیمی را 
زیر سوال می برد. یک سوال بزرگ که نیاز به پژوهش 
دارد این است که آیا آب دریای آزاد بدون نمک زدایی 
به  هامون جازموریان منتقل می شود یا این امر مهم 
پس از انتقال آب در حاشیه دریاچه انجام شود. نگارنده 

پاسخی به این سوال ندارد. 
در سال 2013 میلادی سه دولت شامل تشکیلات 
خودگردان فلسطین، اردن و اسرائیل به دلیل تبخیر 
بیش از حد آب بحر المیت و استفاده از حق آبه آن برای 
مصارف دیگر موافقتنامه ای امضا کردند که  آب را از 
خلیج عقبه در جنوب اردن  به بحرالمیت منتقل کنند. 
قرار است این خط لوله به طول 180 کیلومتر حجم آب 
تا 400 میلیون متر مکعب را به بحر المیت انتقال دهد. 
افتتاح این پروژه برای سال 2024 پیش بینی شده بود. 
البته بحرالمیت همچون دریاچه ارومیه دارای غلظت 
بالای نمک است به طوری که شناگران روی آب شناور 
می مانند و غرق نمی شوند. نظر به اینکه آب دریاهای 
آزاد کم نمک تر از آب بحرالمیت است، نیازی به شیرین 
کردن آب نیس��ت و همان آب با همان غلظت برای 
جبران کمبود آب ورودی به این دریاچه مناسب است. 
ضمنا بخشی از آب منتقل شده از خلیج عقبه پس از 
شیرین سازی در اختیار اسرائیل، اردن و فلسطین قرار 
می گیرد و بخشی دیگر به وسیله چهار لوله برای نجات 

بحرالمیت به این دریاچه منتقل می شود.
تجربه ایجاد دریاچه های مصنوعی � 

تاکنون تعدادی دریاچه های مصنوعی در ممالک 
دیگر احداث ش��ده و حتی دریاچه هایی بر حسب 
اتفاق به وجود آمده اند. برای نمونه می توان از دریاچه 
سالتون در جنوب ایالت کالیفرنیا نام برد. دریاچه 
س��التون در نزدیک شهر سان دیاگو و در مجاورت 
مرز آمریکا با مکزیک یکی از نمونه های قابل ذکر 
است.  این دریاچه بر اثر شکستن یک کانال آبرسانی 
در سال 1905 میلادی ایجاد شد. این کانال آب مورد 
نیاز مزارع و شهرهای جنوب کالیفرنیا را از رودخانه 
کل��رادو واقع در مرز بین ای��الات کالیفرنیا و آریزونا 
تامین می کرد و در آن سال به دلیل بارندگی شدید؛ 
آب زیادی به کانال جاری شد که باعث شکستن چند 
دیواره کانال شد و آب به جلگه سالتون که یک گودال 

بزرگ زراعی بود، سرازیر شد.

 تلاش مهندسان برای مهار آب و مسدود کردن 
آن به نتیجه ای نرس��ید، لذا تمام جلگه و حفره های 
موجود در آن پر از آب ش��د. هم اکنون مساحت این 
دریاچه 970 کیلومتر مربع بوده وعمیق ترین نقطه 

آن 16 متر است. 
به مرور این دریاچه به یک جاذبه گردش��گری و 
س��پس محل سکونت دائمی عده ای از مردم تبدیل 
شد و هم اکنون شهری در کنار آن بنا شده که اضافه 
بر امکانات گردشگری همچون قایقرانی و اسکی روی 
آب و ش��نا، امکان پرورش ماهی و تامین آب مزارع 
اطراف خود را نیز فراهم کرده و تبدیل به یک قطب 

اقتصادی و تفریحی شده است. 
اگر این اتفاق میمون رخ نداده بود شاید کسی 
به فکر ایجاد دریاچه در آن منطقه نمی افتاد، ولی با 
چنین پیش آمدی ضمن تغییر مثبت محیط زیست، 
مناف��ع زیادی نصیب س��اکنان اطراف آن کرد. آیا 
می ت��وان همین س��ناریو را در  هامون جازموریان 

پیاده کرد؟
پرش جسورانه � 

هامون جازموریان در شرایط کنونی نفعی برای 
مردم ایران ندارد جز آنکه عده ای گردشگر چند روزی 
در س��ال را در آن س��یر و سیاحت کنند. حتی اگر 
آمار گردشگری در این منطقه را با آمار گردشگری 
در استان های گیلان و مازندران و گلستان مقایسه 
کنیم، متوجه می شویم که حتی از جنبه گردشگری 
نیز این مناطق جزو مقاصد گردشگری 99/9 درصد 
مردم ایران نیستند، اما درصورت تبدیل این منطقه به 
دریاچه و کاشت درخت های مناسب و جنگل کاری؛ 
همین مناطق می توانند به جاذبه های گردش��گری 
تبدیل ش��وند و اضافه بر تامین آب مناطق اطراف 
خ��ود و تامین آب بس��ترهای زیرزمینی به همراه 
توسعه سواحل مکران به محل سکونت میلیون ها نفر 
از شهروندان ایران تبدیل شوند و تعادل جمعیتی در 

کشور را ایجاد کنند. 
جامع��ه و اقتصاد ایران نیازمند یک تنش عظیم 
و یک پرش جس��ورانه است تا شکوفا شود و تمامی 
ظرفیت ه��ای خود را آش��کار و بهره ور کند. اهمیت 
تامین آب ایران در قرن بیست و یکم بیش از اهمیت 
ملی کردن نفت در قرن بیستم است. اینک مصدقی 
لازم اس��ت که یک اجماع ملی ح��ول این موضوع 
ایج��اد و عظیم ترین پروژه آبی��اری و آبادانی ایران را 

محقق کند.
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مساله این است: نان یا آزادی؟ 

نباید به دام انحراف از حقیقت بیفتیم . حقیقت این است 
که دلار گران نشده، بلکه این ارزش پول ملی و قدرت خرید 
مردم ایران است که در 44 سال گذشته بیش از هشت 
هزار برابر شده و در برابر نرخ دلار زانو زده است. این نوشته 
کوتاه می خواهد بخشی از واقعیات جامعه ایران را در چهار 
دهه گذشته توضیح دهد و همچنین، می خواهد بی آنکه 
ادعای پیش بینی آینده را داشته باشد، وجهی از چشم انداز 

رویدادهای محتوم پیش رو را بازتاب دهد. 
 چکیده این حقیقت تلخ ک��ه ارزش پول ملی ایران 
روز به روز مانند برف در گرمای تابستان فرو می ریزد، معنایی 
جز گس��ترش روزافزون فقر، تعمیق تبعیض ساختاری، 
کاهش تولید ملی، رشد سرس��ام آور تورم، رکود پایدار و 
توقف فرآیند توسعه ندارد؛ وضعیتی که در نهایت، به روندی 
می انجامد که از آن به »فروپاشی اقتصادی« تعبیر می شود، 

اما این همه ماجرا نیست.
 تداوم ابربحران های اقتصادی و انباش��ت بحران های 
همه جانبه و معضلات پاسخ  داده نشده مردم، تنها نتایج 
اقتصادی ندارد، بلکه اثرات مخربی در عرصه های سیاسی، 
اجتماعی، فرهنگی و حتی زیست محیطی در پی خواهد 
داشت. سرمنزلِ تداوم بحران اقتصادی، در یک کلام، تنزل 
تصاعدی شاخص های سرمایه اجتماعی مشتمل بر سقوط 
مولفه های امید اجتماعی و اعتماد ملی است که افزون بر 
آنکه خبر از فروپاشی اجتماعی و اخلاقی زودهنگام جامعه 
می دهد، زمینه س��از بحران های  بزرگ تری در آینده ای 

نه چندان دور خواهد بود. 
این وضعیت در حالی پدید آمده و گریبانگیر مردم و 
حاکمیت شده که بعد از دوم خرداد 1376، مهم ترین ادعا 
و شاید اصلی ترین مستمسک جریان محافظه کار، تمرکز 
بر این گزاره عاری از حقیقت و صلاح بود که مساله اصلی 
مردم، »اقتصاد« است و نه »سیاست«. محافظه کاران که 
عمدتا در نهادهای انتصابی قدرت استقرار دارند ، می گویند : 
اولویت مردم »نان« اس��ت و نه »آزادی« و »دموکراسی« 
و با بهره گیری از موقعیت ها و فرصت هایی که در دستگاه 
قضایی و شورای نگهبان در اختیار داشتند، به کارشکنی ها 
و بحران آفرینی های متعمدانه و مس��تمر در برابر دولت 
اصلاحات پرداختند و دولتی را که با شعار »اولویت توسعه 
سیاسی« اعتماد و آرای بیست میلیونی مردم را به دست 
آورده بود، از طریق ناامیدسازی مردم از روندهای اصلاحی 

متوقف کردند.
هم اینک نومحافظه کارانی که حتی در اصول بنیادینِ 
»محافظه کاری« تجدیدنظرطلبی کرده اند و در تبیینی 
بدعت آمی��ز ک��ه از »گام دوم انق��لاب« دارن��د، حضور 
محافظه کاران کلاسیک را نیز برنمی تابند، در تحمیل این 
دیدگاه و شیوع دوگانه مجعول و مطلق گرایانه »توسعه 
اقتصادی« و »توس��عه سیاس��ی« اصرار دارند الگویی از 
توسعه اقتصادی منهای دموکراتیزاسیون را بازنمایی کنند. 
البته باید توجه داشت این جریان نوپا و مهاجم به عناصر 
بنیادین مفهوم توسعه اقتصادی نیز پایبند نیستند و آنچه 
از این تعبیر برداشت می کنند، حتی ناظر بر الگوی توسعه 
آمرانه هم نیست؛ کما اینکه اصولا از به کار بردن مفهوم 

»توسعه« نیز هراسان اند. به عبارت دیگر، اتکای لجاجت وار 
و تحریف گونه بر »توسعه اقتصادی« صرفا دلالت بر تمایل 
به سلطه مطلقه بر منابع قدرت و ثروت، ترویج و تحمیل 
»آمریت گرایی« و عدول یکسره از »جمهوری« و نیل به 

تمامیت خواهی پایان ناپذیر سیاسی و اقتصادی دارد. 
نومحافظه کاران مستقر در نهادهای حکومتی، اما در برابر 
یک پرسش عمومی قرار دارند که فراتر از اکثریت مردم و 
حتی از سوی پایگاه اجتماعی این جریان نیز مطرح می شود: 
چرا در دولت  خاتمی و حتی در دوران دولت روحانی - که 
اگرچه دولت اصلاح طلب نبود، اما رویکرد اصلاح طلبانه 
داش��ت - بحران اقتص��ادی، مهارپذیرتر ب��ود و کمتر از 
دولت های احمدی نژاد و رییسی بروز اجتماعی داشت که 
تمرکز و اصرار بر طرح شعارهای اقتصادی دارند؟ چرا سفره 
مردم در دولت های نومحافظه کار روز به روز تنگ تر می شود ؟ 
چرا دولت های منصرف از توسعه سیاسی و مدعی توسعه 
اقتصادی، ناکارآمدی بیشتری در قبال مواجهه با مسائل 

اقتصادی نشان می دهند؟ 
پاس��خ یک کلمه اس��ت: »دموکراس��ی« تنها یک 
نظریه سیاسی نیست، بلکه یک »الگوی مدیریتی« نیز 
به شمار می رود. تجربه تاریخ معاصر گواهی می دهد در 
غیاب حاکمیت مل��ت و جامعه مدنی، متاثر از روی کار 
آمدن برخی مدی��ران فرصت طلب و نامتعهد به حقوق 
اساسی ملت، »فساد« از فرصت فراگیری و نقش آفرینی 
سیستماتیک برخوردار می شود و همین وضعیت است که 
جلوی ادامه فرآیند توسعه را می گیرد. به همین دلیل است 
که برخی مسوولان در ایران، نه فقط در عرصه سیاسی و 
استقرار آزادی های بنیادین، رشد شاخص های همبستگی 
ملی و دستیابی به مشروعیت سیاسی ثابت کرده اند که 
ناتوان هستند و کارنامه قابل دفاعی ندارند، بلکه در عرصه 
رشد و توسعه اقتصادی و گشایش معیشت و محافظت از 
ارزش پول ملی و حفظ توان اقتصادی مردم نیز معطل و 
درمانده اند و در نهایت، زمینه ساز هیچ دستاورد سازنده ای 
نبوده و نیستند و سرنوشتی جز ناامیدی را رقم نمی زنند. 
تجربه چهار دهه تازه سپری شده نشان می دهد چنانچه 
مفاهیمی مانند »خودکفایی« و »استقلال اقتصادی« و 
»اقتصاد مقاومتی« از حد ش��عار فراتر نروند و به حیطه 
سیاس��تگذاری های واقع بینانه و کارشناسی در ساختار 
برنامه ریزی و مدیریت کلان کشور ورود نکنند و از منافع 
یک سیاست خارجی عمل گرا و مبتنی بر تامین منافع 
ملی بهره نگیرند، راه به جایی نمی برند و در عمل، نتیجه ای 
جز توقف روند توسعه کشور و رشد فزاینده شاخص های 
بی عدالتی، نفی کرامت انسانی، نقض حقوق شهروندی و 

شیوع اعتراضات توده وار و خشونت آمیز نخواهند داشت.
 بحران اقتصادی موجود، مانند هر مس��اله انس��انی 
دیگر راه حل دارد. »اقتصاد سیاس��ی« شاخه ای از علوم 
اقتص��ادی و اجتماعی و علمی اس��ت که ب��ه ارائه این 
دست راه حل ها می پردازد و بر روابط متقابل شهروندان، 
دولت ها و سیاس��ت های عمومی و تبیین تعامل و تلازم 
و پیوندهای بنیادین میان عرصه »اقتصاد« و »سیاست« 
تمرکز دارد. بنابراین بی هیچ تردیدی می توان مدعی شد 
بحران اقتصادی ایران هم بدون راه حل اساس��ی و البته، 
تدریجی و بلندمدت نیست. مش��کل اصلی، اراده بدون 
راه حل گذاشتن این بحران در راستای منفعت طلبی های 
سیاس��ی و جناحی و چپاول گری های مالی و اقتصادی 
وابسته به جریان نومحافظه کاری قرار دارد که ماموریتی 
جز یکسان سازی ساختار قدرت برای خود قائل نیست و 
عملکردش نشان داده که تعهدی به مردم، تمامیت ارضی 

و امنیت ملی ایران ندارد.
 بی اعتنای��ی دولت ه��ای احمدی نژاد و رییس��ی به 
نظ��رات و دغدغه های کارشناس��ان اقتص��ادی و وقوع 

رخدادهای مشابهی مانند سقوط فزاینده ارزش پول ملی، 
گسترش بحران بین المللی، ناکارآمدی سیاست خارجی، 
اختلاس های چندمیلیارد دلاری، رش��د ش��اخص های 
آلودگی های زیست محیطی، تضعیف بیش از پیشِ جامعه 
مدنی و نفی ارکان جمهوریت نظام از قبیل سازوکارهای 
ناظر بر انتخابات آزاد نشان می دهد که حدوث این وضعیت، 
اتفاقی نبوده و ریشه در نگرش و ساختار کلان حاکم بر این 
دو دولت داشته است. نابسامانی زندگی و معیشت مردم و 
رشد فزاینده بحران ناکارآمدی و شیوع فساد سیستماتیک 
در این دو دوره عیان می کند که دولت های غیردموکراتیک، 
اف��زون بر عدم باور به ارزش های انس��انی و دموکراتیک، 
ظرفیت شگفت انگیزی در تخریب ساختارهای اقتصادی 

و به بحران کشاندن معیشت مردم دارند.
ت��لاش معتمدانه جریان��ات و نهادهای پش��تیبان 
»نومحافظ��ه کاری« در رون��د انتخابات اس��فند 1402 
و رد صلاحی��ت معن��ادار افرادی مانند حس��ن روحانی، 
پورمحم��دی و حت��ی مصلحی و طائ��ب ثابت می کند 
نظام جمهوری اس��لامی در آستانه تحولاتی بنیادین از 
سوی جریان ناشناخته و مرموزی قرار دارد که افزون بر 
رقابت سیاسی شدید و تلاش در راستای عملیاتی فراتر از 
یکسازی قدرت، درصدد تغییر در نظام زمامداری و طرد 
و نفی تمامیت موازین، ظرفیت ها و بنیان های کلاسیکی 
برآمده که نظام جمهوری اسلامی در طول بیش از چهار 
دهه بر آنها استوار بوده است. این جریان ویژه که از آن به 
»نومحافظه کاری« تعبیر می کنیم، نه راه حلی برای بهبود 
زندگی و معیشت مردم دارد و نه اراده ای برای دستیابی و 
ارائه راه حل. تکیه بر توسعه اقتصادی و تاکید بر عدالت، صرفا 
مستمسکی برای نفی آزادی، حقوق اساسی و حاکمیت 
ملت و اسم رمزِ ممانعت از مشارکت ملی و وقوع انتخابات 

آزاد، سالم و عادلانه است و نه بیشتر. 
اینکه هدف یادش��ده چه فرجام��ی پیدا می کند، به 
متغیرها، مولفه ها و تضادهای درونی معطوف به عالی ترین 
سطوح مدیریت و طراحی نومحافظه کاری و امکان یا امتناع 
ذاتی توفیق یا توقف روند یکدست سازی ساختار قدرت و 
استقرار »دولت اسلامی« بنا بر روایت مندرج در سند گام 
دوم انقلاب بازمی گردد. هنوز هیچ چیز قطعی نیست. آنچه 
با قطعیت می توان پیش بینی کرد و نسبت بدان هشدار داد، 
این است که در مناسبات قدرت پس از انقلاب اسلامی، 
اگرچه »اسلامیت نظام« امری فرعی قلمداد نمی شود، اما 
همواره فرع بر »جمهوریت نظام« بوده است.  تجربه تاریخ 
ایران و جهان و به ویژه ارزیابی مواضع و عملکرد نظام های 
خودکامه و الگوهای توسعه آمرانه یادآوری می کند در تامین 
و تحقق ارزش والای »عدالت« و برابری، »آزادی« نخستین 
حق بشر و بنیادی ترین پیش نیاز نیل به »عدالت« به شمار 
می رود و تا »آزادی« و حاکمیت ملت محقق نشود، هیچ 
انسانی از موقعیت شهروندی و از عدالت راستین برخوردار 
نخواهد شد و طبقه متوسط به مثابه طبقه پیشگام و واجد 
عاملیت سیاس��ی در خلال تحولات معاصر ایران، ابتکار 
عمل خود را از دس��ت می دهد.  درست است که بحران 
کنونی ایران، محدود به مساله دموکراسی و عرصه سیاست 
نیست و ابعاد پیچیده اقتصادی، فرهنگی، اخلاق و حتی 
زیست محیطی پیدا کرده و درست است که »شکم گرسنه« 
به دنبال »آزادی« نمی رود، اما باید توجه داشت که گام اول 
دستیابی به هرگونه راه حل موثری که واجد ظرفیت گذار 
از این وضعیت بحرانی باشد، از بستر تحولات سیاسی و 
اصلاحات ساختاری و استبدادستیزانه در نظام حکمرانی 
می گذرد. در غیاب »آزادی«، امکانی برای مطالبه »نان« 
و تامین عدالت پدید نمی آید. از این رو، چه بس��ا ادعایی 
مبالغه آمیز و گزاف نباشد که: برای مردم ایران در شرایط 

کنونی، »آزادی« از »نان شب« واجب تر است.

مهدی معتمدی مهر*

جامعه شناس
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احسان نیازمند

تداوم رکود در بازار 
مسکن به معنای کاهش 
میزان معاملات خرید و 
افزایش قیمت اجاره بها 
است. فشار مضاعفی بر 
اقشار کم درآمد ایجاد 
شده که هزینه خرید 
یا اجاره مسکن را برای 
آنها مشکل ساز کرده 
است. این وضعیت 
نه تنها بر توانایی این 
دسته از افراد برای 
سکونت در خانه های 
مناسب اثر گذاشته، 
بلکه بروز اضطراب 
روانی و ناپایداری 
اجتماعی را نیز به دنبال 
داشته است

دولت سیزدهم 
در حال تکرار 

اشتباهات 
دولت های پیشین 

است. دولت ها 
خودشان را در 

چرخه بسیار معیوب 
و ناقص اداره 

اقتصاد مملکت، 
محبوس کرده اند. 
با بررسی بودجه و 

برنامه هفتم توسعه 
درمی یابیم که 

اقتصاد کشور در 
سال آینده، نگرش 

مثبتی نسبت به 
تولید ندارد. به 
عبارتی می توان 

گفت همین روال 
کنونی در سال 

آینده نیز پیش 
گرفته خواهد شد

رکـــــــــود

رکود مستمر در بازار مسکن ایران نه تنها نشانه ای 
از نیاز به بررس��ی و بازنگری در سیاست های دولتی 
است، بلکه بیانگر فرصت هایی است که تاکنون مغفول 
مانده اند. اگرچه به نظر می رسد بازار مسکن نیازمند 
اصلاحاتی عمیق و فوری اس��ت، این اصلاحات باید 
به طور هماهنگ با بخش های دیگر اقتصاد باش��ند 
تا بتوانند به ش��کل موثری به بهبود ش��رایط کمک 
کنند. تدوین استراتژی هایی که هم به تسهیل خرید 
واحدهای مسکونی برای شهروندان و هم به افزایش 
کیفیت سازه های مسکونی می پردازند، می تواند در 

کاهش بار مشکلات کنونی موثر واقع شود.
با توجه به چالش های کنونی اقتصاد ایران و تورم 
روزافزون، بازار مسکن نیز از این امر مستثنی نبوده 
اس��ت. نتایج و تاثیراتی که تداوم رکود بر بخش های 
خرید و اجاره مسکن داشته، قابل چشم پوشی نیستند. 
سیاست های دولتی که به گرانی مسکن دامن زده اند، 
مورد انتقاد بس��یاری از کارشناس��ان و متخصصان 
صنعت ساختمان قرار گرفته و آرزوی تامین مسکن 
مناسب را برای قشر بزرگی از جامعه دست نیافتنی تر 

کرده است.
در سال های گذش��ته، بازار مسکن ایران با رکود 
تورمی روبه رو بوده است. از جمله دلایل این وضعیت 
می توان به کاهش قدرت خرید مردم، عدم توازن میان 
عرضه و تقاضا، نبود طرح های کارآمد دولتی و ناتوانی 
مس��وولان در کنترل بازار اشاره کرد. رکود اقتصادی 

و فقدان س��رمایه گذاری در این بخش به نابود شدن 
انگیزه ساخت وساز در میان سازندگان و تولیدکنندگان 
مسکن منجر شده است؛ اتفاقی که خود را به شکل 
کمبود عرضه در بازار نشان داده است؛ موضوعی که 
به نوبه خود منجر به افزایش قیمت ها و کاهش توان 
خرید مصرف کنندگان و متقاضیان واقعی مس��کن 

شده است.
تداوم رکود در بازار مسکن به معنای کاهش میزان 
معاملات خرید و افزایش قیمت اجاره بها است. فشار 
مضاعفی بر اقش��ار کم درآمد ایجاد ش��ده که هزینه 
خرید یا اجاره مسکن را برای آنها مشکل کرده است. 
این وضعیت نه تنها بر توانایی این دسته از افراد برای 
سکونت در خانه های مناسب اثر گذاشته، بلکه بروز 
اضطراب روانی و ناپایداری اجتماعی را نیز به دنبال 

داشته است.
وجود نداشتن تحلیل های کارشناسانه و درست 
در دولت ه��ا و همچنین بی بهره بودن مس��وولان از 
برنامه ریزی ه��ای دقیق و تدوین ش��ده، از مهم ترین 
دلایل بروز مشکلات کنونی در بازار مسکن به شمار 
می روند. کمبود و ناکارآمدی برنامه های حمایتی برای 
اقشار ضعیف و دهک های پایین جامعه و همچنین 
عدم توجه  به توسعه اصولی و مناسب زیرساخت های 
شهری و حمل و نقل عمومی، از جمله موضوعاتی است 
که قیمت مسکن را تحت تاثیر قرار داده است. علاوه 
بر این، ناتوانی دولت در اجرای مالیات های بازدارنده 

بر خانه های خالی، افزایش سوداگری و سفته بازی در 
این بازار را به همراه داشته است.

کارشناسان صنعت ساختمان برای بهبود وضعیت 
موجود و خروج بازار مس��کن از رکود، پیش��نهاداتی 
از قبیل اتخاذ سیاس��ت های مال��ی و اعتباری برای 
تحریک تقاضای س��الم و پایدار، اعمال مالیات های 
بازدارنده به منظور کنترل سفته بازی و محدود کردن 
فعالیت های سوداگرانه در بازار، توسعه بخش مسکن 
حمایتی و ارائه زمین های دولتی برای ساخت وساز و 
افزایش عرضه مسکن در بازار و تقویت بخش نظارت 
بر قوانین و مقررات ساختمانی به منظور جلوگیری 
از ساخت وس��ازهای غیرمج��از و افزای��ش کیفیت 

ساختمان ها را ارائه می دهند.
راهکارهای تقویت توان خرید متقاضیان مسکن 
و اجاره نشینان نیز می تواند از طریق اقدامات مختلف 
سیاستی و تکنیک های بازار به اجرا درآید. به عنوان 
مثال ارائه تس��هیلات و وام ه��ای با بهره پایین برای 
خریداران اولیه مسکن می تواند مانع از خروج سریع و 
زیاد منابع مالی خانوارها شود و مسیر خرید مسکن را 

برای آنها هموارتر کند.
دولت می تواند با ارائه کمک هزینه های اجاره بها به 
افراد با درآمد پایین، به کاهش فشار هزینه های مسکن 
بر این قش��ر کمک کند. از سویی ترویج اوراق قرضه 
مسکن و صندوق های سرمایه گذاری مسکن می تواند به 
تقویت سرمایه گذاری های درازمدت در بخش مسکن 

و کاهش فشار بر متقاضیان کمک کند. در این رابطه 
نباید از سیاست های مالیاتی تحریک کننده غافل شد. 
اعمال مالیات بر خانه های خالی می تواند موجب شود تا 
مالکان به جای نگه داشتن خانه های خالی، آنها را وارد 
بازار اجاره کنند که این امر می تواند به افزایش عرضه 

مسکن و کاهش نرخ اجاره بها منجر شود.
حمایت از ساخت مسکن اجتماعی نیز از موضوعاتی 
اس��ت که از اهمیت ویژه ای برخوردار است. دولت ها 
می توانند با سرمایه گذاری در ساخت مسکن اجتماعی 
و ارائه مسکن به قیمت مناسب به خانواده های نیازمند 

یاری رسانند.
تنظیم مقرراتی که حقوق مس��تاجران را تقویت 
کند و از افزایش های ناگهانی اجاره بها جلوگیری کند، 
می توان��د به ثبات بازار اجاره کمک کند. البته نباید 
فراموش کرد این گونه مق��ررات باید جامع، کامل و 
اجرایی باشند. نهایتا بهبود و توسعه زیرساخت های 
شهری همچون حمل و نقل عمومی نیز می تواند مناطق 
جدید شهری را قابل دسترس تر کند و در نتیجه تمرکز 

تقاضا را از مناطق مشخصی کاهش دهد.
این راهکارها تنها بخشی از مجموعه گسترده ای 
از اقدامات ممکن برای حمایت از متقاضیان مسکن 
و کمک به افزایش توان خرید آنها هستند. موفقیت 
اجرای این سیاست ها به عوامل گوناگونی بستگی دارد؛ 
عواملی مانند ثبات اقتصادی کش��ور، سیاستگذاری 
اصول��ی و کارآمد و میزان حمایت جامعه و دولت از 

این سیاست ها.
مرض مزمن اقتصادی؛ بلای جان متقاضیان  � 

مسکن

حسن محتشم عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان 
اس��تان تهران در خصوص دورنمای مسکن در سال 
جدید به »جهان صنعت« گفت: تلاش دولت در سال 

1402 مبنی بر کنترل و پیشگیری از تورم بود. دولت 
سیزدهم حتی به زعم خود در تلاش برای کاهش تورم 

نیز بود؛ موضوعی که به هر صورت محقق نشد.
محتشم ادامه داد: دولت با قفل کردن نقدینگی 
در بانک ه��ا و کند کردن گردش نقدینگی به نوعی 
توانس��ت وضعیت تورمی را کنترل کند. به عبارتی 
دولت با منقبض کردن فنر تورم، س��بب کند شدن 
گردش اقتصاد شد. از سویی از سرازیر شدن نقدینگی 
در جامع��ه نیز جلوگیری کرد. او افزود: از همین رو، 
در س��ال 1402 در بخش مسکن در مقاطعی شاهد 
کاهش نس��بی قیمت ها بودی��م. در مقاطعی نیز با 
افزایش قیمت ها روبه رو بودیم؛ گرانی هایی که آنچنان 
سرس��ام آور نبودند، اما به هر ح��ال نمی توان از آنها 

چشم پوشی کرد.
عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران 
گفت: روالی که دولت سیزدهم در پیش گرفته است، 
روند تکراری سال های متمادی پیشین است. یعنی این 
شرایط از دوره ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد 
تاکنون طی شده است. در این بازه زمانی هر از گاهی 
موضوع قفل شدن نقدینگی ها را داشتیم. سپس شاهد 
آزاد شدن فنر توسط دولت ها بودیم؛ اتفاقی که منجر به 
افزایش و جهش قیمت ها، کاهش ارزش پول ملی و در 

نتیجه متورم شدن بخش مسکن کشور شده است.
محتشم گفت: دولت سیزدهم نیز در حال تکرار 
اشتباهات دولت های پیشین است. ظاهرا با توجه به 
وضعیت موجود، اگر هر دولت دیگری نیز بر سر کار بود، 
چاره ای جز اداره کردن امور با همین ترتیب نداشت. 
دولت ها خودشان را در چرخه بسیار معیوب و ناقص 
اداره اقتصاد مملکت، محب��وس کرده اند. او افزود: با 
بررسی بودجه و برنامه هفتم توسعه درمی یابیم که 
اقتصاد کش��ور در سال آینده، نگرش مثبتی نسبت 
به تولید ندارد. به عبارتی می توان گفت همین روال 
کنونی در س��ال آینده نیز پیش گرفته خواهد شد؛ 
روالی که س��بب می شود بانک ها موظف به پرداخت 
بهره به پول هایی باشند که در حساب ها قفل شده و 
در اقتصاد کشور سرازیر نشده اند. باید توجه داشت که 
نرخ بهره به محدوده 30 درصد رسیده است؛ موضوعی 

که برای اقتصاد کشور بسیار وحشتناک تلقی می شود. 
سهامدار عمده بیشتر بانک ها نیز دولت است. دولت 
درآمدی برای پرداخت س��ودهای س��ی درصدی به 

پول های محبوس در بانک ها ندارد.
عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران 
ادامه داد: در چنین ش��رایطی دولت ناچار به چاپ و 
تزریق پول به بازار خواهد شد. اینجاست که به دلیل 
ناتوانی دولت در پرداخت سودها، با آزادسازی سپرده ها 
روبه رو خواهیم شد. نکته حائزاهمیت در این خصوص 
این است که آزاد شدن سپرده ها مساوی است با سرازیر 
شدن نقدینگی در جامعه؛ نقدینگی هایی که به هر 
صورت سمت و سوی خود را پیدا خواهند کرد. این 
مبالغ راهی جز ورود به بازارهای ارز، طلا، بورس و در 
نهایت بخش مسکن و خودرو ندارند. باید توجه داشت 

همه این بازارها تورم را تجربه خواهند کرد.
محتشم گفت: اگر دولت نتواند این نقدینگی ها را 
به سوی تولید هدایت کند، محکوم به تکرار اشتباهات 
گذشته بوده و ما نیز شاهد افزایش قیمت ها خواهیم 
بود. سرازیر شدن نقدینگی ها به بازار ارز به نوعی موجب 
منتفع شدن دولت نیز می شود. پولی که وارد بازار ارز 
ش��ود، آن را متورم می کند و س��بب افزایش نرخ ارز 
می شود. به محض گران شدن نرخ ارز، تمامی کالاها 
تحت تاثیر کاهش ارزش پول ملی ناشی از بالا رفتن 
قیمت ارز، گران می شوند. در چنین شرایطی دولت 
می بین��د که جامعه در حال رویارویی با فقر عمومی 
اس��ت، بنابراین تلاش می کند تا جلوی این موضوع 
را بگیرد، چراکه عرضه کننده ارز خود دولت است. او 
اضافه کرد: در چنین شرایطی نقدینگی ها به دنبال 
ورود به بازار دیگری خواهند بود. بازار طلا نیز متاثر 
از شرایط ارز همین اتفاق را تجربه خواهد کرد. پس 
از این اتفاق تنها بازارهایی که باقی می مانند، بورس 

و مسکن هستند.
عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران 
گفت: بازار بورس با وجود تجربه تلخی که در دوران 
ریاست جمهوری حسن روحانی داشت و نهایتا منجر 
به خروج سرمایه ها از این بازار شد، فعلا برای بسیاری 
از سرمایه گذاران بازار قابل اعتمادی به شمار نمی رود. 

بازار مسکن ایران، تحت تاثیر مجموعه ای از چالش های اقتصادی و مدیریتی، به نقطه بحرانی خود رسیده است. بهبود این وضعیت و فراهم کردن شرایط 
بهتر برای خانه دار شدن مردم، نیازمند اصلاح جدی سیاست ها و اقدامات دولتی است؛ اصلاحاتی که باید از دیدگاه کارشناسی دقیق و نگاه بلندمدت به 

مسائل برخوردار باشند. امید است تا با اصلاح و اجرای درست سیاست ها، بتوانیم شاهد بازاری متعادل و پایدار در سال جدید باشیم.
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احسان نیازمند

تداوم رکود در بازار 
مسکن به معنای کاهش 
میزان معاملات خرید و 
افزایش قیمت اجاره بها 
است. فشار مضاعفی بر 
اقشار کم درآمد ایجاد 
شده که هزینه خرید 
یا اجاره مسکن را برای 
آنها مشکل ساز کرده 
است. این وضعیت 
نه تنها بر توانایی این 
دسته از افراد برای 
سکونت در خانه های 
مناسب اثر گذاشته، 
بلکه بروز اضطراب 
روانی و ناپایداری 
اجتماعی را نیز به دنبال 
داشته است

دولت سیزدهم 
در حال تکرار 

اشتباهات 
دولت های پیشین 

است. دولت ها 
خودشان را در 

چرخه بسیار معیوب 
و ناقص اداره 

اقتصاد مملکت، 
محبوس کرده اند. 
با بررسی بودجه و 

برنامه هفتم توسعه 
درمی یابیم که 

اقتصاد کشور در 
سال آینده، نگرش 

مثبتی نسبت به 
تولید ندارد. به 
عبارتی می توان 

گفت همین روال 
کنونی در سال 

آینده نیز پیش 
گرفته خواهد شد

رکـــــــــود

رکود مستمر در بازار مسکن ایران نه تنها نشانه ای 
از نیاز به بررس��ی و بازنگری در سیاست های دولتی 
است، بلکه بیانگر فرصت هایی است که تاکنون مغفول 
مانده اند. اگرچه به نظر می رسد بازار مسکن نیازمند 
اصلاحاتی عمیق و فوری اس��ت، این اصلاحات باید 
به طور هماهنگ با بخش های دیگر اقتصاد باش��ند 
تا بتوانند به ش��کل موثری به بهبود ش��رایط کمک 
کنند. تدوین استراتژی هایی که هم به تسهیل خرید 
واحدهای مسکونی برای شهروندان و هم به افزایش 
کیفیت سازه های مسکونی می پردازند، می تواند در 

کاهش بار مشکلات کنونی موثر واقع شود.
با توجه به چالش های کنونی اقتصاد ایران و تورم 
روزافزون، بازار مسکن نیز از این امر مستثنی نبوده 
اس��ت. نتایج و تاثیراتی که تداوم رکود بر بخش های 
خرید و اجاره مسکن داشته، قابل چشم پوشی نیستند. 
سیاست های دولتی که به گرانی مسکن دامن زده اند، 
مورد انتقاد بس��یاری از کارشناس��ان و متخصصان 
صنعت ساختمان قرار گرفته و آرزوی تامین مسکن 
مناسب را برای قشر بزرگی از جامعه دست نیافتنی تر 

کرده است.
در سال های گذش��ته، بازار مسکن ایران با رکود 
تورمی روبه رو بوده است. از جمله دلایل این وضعیت 
می توان به کاهش قدرت خرید مردم، عدم توازن میان 
عرضه و تقاضا، نبود طرح های کارآمد دولتی و ناتوانی 
مس��وولان در کنترل بازار اشاره کرد. رکود اقتصادی 

و فقدان س��رمایه گذاری در این بخش به نابود شدن 
انگیزه ساخت وساز در میان سازندگان و تولیدکنندگان 
مسکن منجر شده است؛ اتفاقی که خود را به شکل 
کمبود عرضه در بازار نشان داده است؛ موضوعی که 
به نوبه خود منجر به افزایش قیمت ها و کاهش توان 
خرید مصرف کنندگان و متقاضیان واقعی مس��کن 

شده است.
تداوم رکود در بازار مسکن به معنای کاهش میزان 
معاملات خرید و افزایش قیمت اجاره بها است. فشار 
مضاعفی بر اقش��ار کم درآمد ایجاد ش��ده که هزینه 
خرید یا اجاره مسکن را برای آنها مشکل کرده است. 
این وضعیت نه تنها بر توانایی این دسته از افراد برای 
سکونت در خانه های مناسب اثر گذاشته، بلکه بروز 
اضطراب روانی و ناپایداری اجتماعی را نیز به دنبال 

داشته است.
وجود نداشتن تحلیل های کارشناسانه و درست 
در دولت ه��ا و همچنین بی بهره بودن مس��وولان از 
برنامه ریزی ه��ای دقیق و تدوین ش��ده، از مهم ترین 
دلایل بروز مشکلات کنونی در بازار مسکن به شمار 
می روند. کمبود و ناکارآمدی برنامه های حمایتی برای 
اقشار ضعیف و دهک های پایین جامعه و همچنین 
عدم توجه  به توسعه اصولی و مناسب زیرساخت های 
شهری و حمل و نقل عمومی، از جمله موضوعاتی است 
که قیمت مسکن را تحت تاثیر قرار داده است. علاوه 
بر این، ناتوانی دولت در اجرای مالیات های بازدارنده 

بر خانه های خالی، افزایش سوداگری و سفته بازی در 
این بازار را به همراه داشته است.

کارشناسان صنعت ساختمان برای بهبود وضعیت 
موجود و خروج بازار مس��کن از رکود، پیش��نهاداتی 
از قبیل اتخاذ سیاس��ت های مال��ی و اعتباری برای 
تحریک تقاضای س��الم و پایدار، اعمال مالیات های 
بازدارنده به منظور کنترل سفته بازی و محدود کردن 
فعالیت های سوداگرانه در بازار، توسعه بخش مسکن 
حمایتی و ارائه زمین های دولتی برای ساخت وساز و 
افزایش عرضه مسکن در بازار و تقویت بخش نظارت 
بر قوانین و مقررات ساختمانی به منظور جلوگیری 
از ساخت وس��ازهای غیرمج��از و افزای��ش کیفیت 

ساختمان ها را ارائه می دهند.
راهکارهای تقویت توان خرید متقاضیان مسکن 
و اجاره نشینان نیز می تواند از طریق اقدامات مختلف 
سیاستی و تکنیک های بازار به اجرا درآید. به عنوان 
مثال ارائه تس��هیلات و وام ه��ای با بهره پایین برای 
خریداران اولیه مسکن می تواند مانع از خروج سریع و 
زیاد منابع مالی خانوارها شود و مسیر خرید مسکن را 

برای آنها هموارتر کند.
دولت می تواند با ارائه کمک هزینه های اجاره بها به 
افراد با درآمد پایین، به کاهش فشار هزینه های مسکن 
بر این قش��ر کمک کند. از سویی ترویج اوراق قرضه 
مسکن و صندوق های سرمایه گذاری مسکن می تواند به 
تقویت سرمایه گذاری های درازمدت در بخش مسکن 

و کاهش فشار بر متقاضیان کمک کند. در این رابطه 
نباید از سیاست های مالیاتی تحریک کننده غافل شد. 
اعمال مالیات بر خانه های خالی می تواند موجب شود تا 
مالکان به جای نگه داشتن خانه های خالی، آنها را وارد 
بازار اجاره کنند که این امر می تواند به افزایش عرضه 

مسکن و کاهش نرخ اجاره بها منجر شود.
حمایت از ساخت مسکن اجتماعی نیز از موضوعاتی 
اس��ت که از اهمیت ویژه ای برخوردار است. دولت ها 
می توانند با سرمایه گذاری در ساخت مسکن اجتماعی 
و ارائه مسکن به قیمت مناسب به خانواده های نیازمند 

یاری رسانند.
تنظیم مقرراتی که حقوق مس��تاجران را تقویت 
کند و از افزایش های ناگهانی اجاره بها جلوگیری کند، 
می توان��د به ثبات بازار اجاره کمک کند. البته نباید 
فراموش کرد این گونه مق��ررات باید جامع، کامل و 
اجرایی باشند. نهایتا بهبود و توسعه زیرساخت های 
شهری همچون حمل و نقل عمومی نیز می تواند مناطق 
جدید شهری را قابل دسترس تر کند و در نتیجه تمرکز 

تقاضا را از مناطق مشخصی کاهش دهد.
این راهکارها تنها بخشی از مجموعه گسترده ای 
از اقدامات ممکن برای حمایت از متقاضیان مسکن 
و کمک به افزایش توان خرید آنها هستند. موفقیت 
اجرای این سیاست ها به عوامل گوناگونی بستگی دارد؛ 
عواملی مانند ثبات اقتصادی کش��ور، سیاستگذاری 
اصول��ی و کارآمد و میزان حمایت جامعه و دولت از 

این سیاست ها.
مرض مزمن اقتصادی؛ بلای جان متقاضیان  � 

مسکن

حسن محتشم عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان 
اس��تان تهران در خصوص دورنمای مسکن در سال 
جدید به »جهان صنعت« گفت: تلاش دولت در سال 

1402 مبنی بر کنترل و پیشگیری از تورم بود. دولت 
سیزدهم حتی به زعم خود در تلاش برای کاهش تورم 

نیز بود؛ موضوعی که به هر صورت محقق نشد.
محتشم ادامه داد: دولت با قفل کردن نقدینگی 
در بانک ه��ا و کند کردن گردش نقدینگی به نوعی 
توانس��ت وضعیت تورمی را کنترل کند. به عبارتی 
دولت با منقبض کردن فنر تورم، س��بب کند شدن 
گردش اقتصاد شد. از سویی از سرازیر شدن نقدینگی 
در جامع��ه نیز جلوگیری کرد. او افزود: از همین رو، 
در س��ال 1402 در بخش مسکن در مقاطعی شاهد 
کاهش نس��بی قیمت ها بودی��م. در مقاطعی نیز با 
افزایش قیمت ها روبه رو بودیم؛ گرانی هایی که آنچنان 
سرس��ام آور نبودند، اما به هر ح��ال نمی توان از آنها 

چشم پوشی کرد.
عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران 
گفت: روالی که دولت سیزدهم در پیش گرفته است، 
روند تکراری سال های متمادی پیشین است. یعنی این 
شرایط از دوره ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد 
تاکنون طی شده است. در این بازه زمانی هر از گاهی 
موضوع قفل شدن نقدینگی ها را داشتیم. سپس شاهد 
آزاد شدن فنر توسط دولت ها بودیم؛ اتفاقی که منجر به 
افزایش و جهش قیمت ها، کاهش ارزش پول ملی و در 

نتیجه متورم شدن بخش مسکن کشور شده است.
محتشم گفت: دولت سیزدهم نیز در حال تکرار 
اشتباهات دولت های پیشین است. ظاهرا با توجه به 
وضعیت موجود، اگر هر دولت دیگری نیز بر سر کار بود، 
چاره ای جز اداره کردن امور با همین ترتیب نداشت. 
دولت ها خودشان را در چرخه بسیار معیوب و ناقص 
اداره اقتصاد مملکت، محب��وس کرده اند. او افزود: با 
بررسی بودجه و برنامه هفتم توسعه درمی یابیم که 
اقتصاد کش��ور در سال آینده، نگرش مثبتی نسبت 
به تولید ندارد. به عبارتی می توان گفت همین روال 
کنونی در س��ال آینده نیز پیش گرفته خواهد شد؛ 
روالی که س��بب می شود بانک ها موظف به پرداخت 
بهره به پول هایی باشند که در حساب ها قفل شده و 
در اقتصاد کشور سرازیر نشده اند. باید توجه داشت که 
نرخ بهره به محدوده 30 درصد رسیده است؛ موضوعی 

که برای اقتصاد کشور بسیار وحشتناک تلقی می شود. 
سهامدار عمده بیشتر بانک ها نیز دولت است. دولت 
درآمدی برای پرداخت س��ودهای س��ی درصدی به 

پول های محبوس در بانک ها ندارد.
عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران 
ادامه داد: در چنین ش��رایطی دولت ناچار به چاپ و 
تزریق پول به بازار خواهد شد. اینجاست که به دلیل 
ناتوانی دولت در پرداخت سودها، با آزادسازی سپرده ها 
روبه رو خواهیم شد. نکته حائزاهمیت در این خصوص 
این است که آزاد شدن سپرده ها مساوی است با سرازیر 
شدن نقدینگی در جامعه؛ نقدینگی هایی که به هر 
صورت سمت و سوی خود را پیدا خواهند کرد. این 
مبالغ راهی جز ورود به بازارهای ارز، طلا، بورس و در 
نهایت بخش مسکن و خودرو ندارند. باید توجه داشت 

همه این بازارها تورم را تجربه خواهند کرد.
محتشم گفت: اگر دولت نتواند این نقدینگی ها را 
به سوی تولید هدایت کند، محکوم به تکرار اشتباهات 
گذشته بوده و ما نیز شاهد افزایش قیمت ها خواهیم 
بود. سرازیر شدن نقدینگی ها به بازار ارز به نوعی موجب 
منتفع شدن دولت نیز می شود. پولی که وارد بازار ارز 
ش��ود، آن را متورم می کند و س��بب افزایش نرخ ارز 
می شود. به محض گران شدن نرخ ارز، تمامی کالاها 
تحت تاثیر کاهش ارزش پول ملی ناشی از بالا رفتن 
قیمت ارز، گران می شوند. در چنین شرایطی دولت 
می بین��د که جامعه در حال رویارویی با فقر عمومی 
اس��ت، بنابراین تلاش می کند تا جلوی این موضوع 
را بگیرد، چراکه عرضه کننده ارز خود دولت است. او 
اضافه کرد: در چنین شرایطی نقدینگی ها به دنبال 
ورود به بازار دیگری خواهند بود. بازار طلا نیز متاثر 
از شرایط ارز همین اتفاق را تجربه خواهد کرد. پس 
از این اتفاق تنها بازارهایی که باقی می مانند، بورس 

و مسکن هستند.
عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران 
گفت: بازار بورس با وجود تجربه تلخی که در دوران 
ریاست جمهوری حسن روحانی داشت و نهایتا منجر 
به خروج سرمایه ها از این بازار شد، فعلا برای بسیاری 
از سرمایه گذاران بازار قابل اعتمادی به شمار نمی رود. 

بازار مسکن ایران، تحت تاثیر مجموعه ای از چالش های اقتصادی و مدیریتی، به نقطه بحرانی خود رسیده است. بهبود این وضعیت و فراهم کردن شرایط 
بهتر برای خانه دار شدن مردم، نیازمند اصلاح جدی سیاست ها و اقدامات دولتی است؛ اصلاحاتی که باید از دیدگاه کارشناسی دقیق و نگاه بلندمدت به 

مسائل برخوردار باشند. امید است تا با اصلاح و اجرای درست سیاست ها، بتوانیم شاهد بازاری متعادل و پایدار در سال جدید باشیم.
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هنگامی که قیمت دلار 
نوسانات زیادی را متحمل 
شود، شاهد تاثیراتش 
روی بازار مسکن نیز 
خواهیم بود. علاوه بر 
این، چندین سال است 
که رکود بر مسکن کشور 
حاکم است. رکودی هم 
که در سال 1402 در 
این بازار حکمفرما بود، در 
برخی مناطق کم برخوردار 
با کاهش نسبی قیمت ها، 
در برخی زمین ها و مناطق 
گران تر شهرها با افزایش 
قیمت همراه بود

ضمنا باید توجه داشت که بورس تا حدودی نیز تابع 
تنش های سیاسی کشور است. به محض بروز التهاب 
یا دور شدن شرایط سیاسی از حالت منطقی، سهام 

دچار اختلال می شود.
محتشم عنوان کرد: در چنین شرایطی تنها بازاری 
که در آن امنیت سرمایه تامین می شود، مسکن است. 
سرازیر شدن حجم نقدینگی افسارگسیخته به بازار 
مسکن منجر به ایجاد تقاضا خواهد شد؛ تقاضاهایی 
که از نوع سرمایه ای و کاذب هستند و به هیچ عنوان 
نمی ت��وان آنها را جزو تقاضاه��ای موثر و به منظور 
خانه دار شدن متقاضیان برشمرد. مبالغی که در چنین 
شرایطی وارد بخش مسکن شده اند، امنیت، بازدهی و 
حفظ ارزش پول را برای صاحبانشان به همراه دارند. 
اینجاست که قیمت مسکن متاثر از شرایط کاهش 
ارزش پول ملی و تقاضای بیش از اندازه ای که طرف 

عرضه پاسخگویش نیست، افزایش می یابد.
او گفت: به نظر می رس��د در سال آینده دوباره با 
افزایش قیمت ناگواری روبه رو خواهیم شد و شرایط 
برای افرادی که خانه ندارند، بس��یار دشوارتر خواهد 
شد. تا زمانی که تیم اقتصادی دولت نتواند موفق به 
تثبیت نرخ ارز ش��ود، این ماجرا ادامه خواهد داشت، 
چراکه تا زمانی که نرخ ارز ثابت نشود، رانت نیز وجود 
خواهد داشت. مادامی که رانت از بین نرود، شاهد وجود 
چنین مشکلاتی در اقتصاد مملکت خواهیم بود. با در 
نظر گرفتن شرایط به نظر نمی رسد مسوولان بتوانند 
نسخه ای بپیچند که مرض مزمن اقتصادی را که عموم 

جامعه را درگیر کرده است، درمان کند.
تاثیر انتخابات آمریکا بر اقتصاد مس�کن  � 

ایران

علیرضا محمدی کارشناس حوزه مسکن در رابطه 
با وضعیت احتمالی بازار مس��کن در سال 1403 به 
»جهان صنعت« گفت: انتخابات ریاس��ت جمهوری 
آمریکا در آبان ماه سال 1403 برگزار خواهد شد. اگر 
جمهوریخواهان پیروز این انتخابات شوند، قطعا رفتاری 
متفاوت از دموکرات ها با ایران خواهند داشت. همین 
خبر و جو روانی پیروزی احتمالی جمهوریخواهان در 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا، نوسانات زیادی را بر 

نرخ دلار تحمیل خواهد کرد.

محمدی گفت: بدون شک هنگامی که قیمت دلار 
نوسانات زیادی را متحمل شود، شاهد تاثیراتش روی 
بازار مس��کن نیز خواهیم بود. علاوه بر این، چندین 
سال است که رکود بر بازار مسکن کشور حاکم است. 
رکودی هم که در سال 1402 در این بازار حکمفرما 
بود، در برخی مناطق کم برخوردار با کاهش نس��بی 
قیمت ها، در برخی زمین ها و مناطق گران تر شهرها 
با افزایش قیمت همراه بود. در کل و به طور متوسط 
بازار مسکن کشور در سال 1402 با رکود همراه بود. 
اگر نگاهی به آمار و ارقام داشته باشیم، می بینیم که 
این رکود منجر به کاهش نس��بی قیمت مسکن در 

سطح کشور شد.
کارشناس حوزه مسکن عنوان کرد: در سال آینده 
اگر پیروزی احتمالی جمهوریخواهان و افزایش نرخ 
دلار را یک عامل در نظر بگیریم، باید توجه داشت که 
عوامل دیگری نیز وجود دارند. در حال حاضر چندین 
سال است که سایه رکود بر بازار مسکن کشور افکنده 
شده است؛ رکودی که در سال 1402 سبب کاهش 
نسبی قیمت ها شد. قیمت نهاده های ساختمانی رو 
به افزایش است. برخی نهاده ها که رابطه مستقیمی 
با دلار دارند، متناس��ب با نوس��انات نرخ دلار، دچار 
تغییر قیمت می ش��وند. اواسط بهمن ماه که قیمت 
دلار ب��ا افزایش روبه رو ش��د، قیمت میلگرد، مس و 
دیگر نهاد های س��اختمانی نیز افزایش یافتند. سایر 
نهاده های ساختمانی نیز تحت الشعاع مسائل دیگر 

دچار افزایش قیمت شدند.
محم��دی اضافه کرد: اگر ما این چند مورد را در 
کنار یکدیگر قرار دهیم، به نظر می رسد در سال آینده 
شاهد افزایش قیمت واحدهای مسکونی باشیم و شاید 
حتی مقداری از این رکود کاس��ته شود؛ مواردی که 
اصلی ترین آنها نتیجه انتخابات ریاست جمهوری ایالات 
متحده آمریکا و متاسفانه تاثیر مستقیم آن روی نرخ 
دلار و اقتصاد کش��ور ماست. این احتمال وجود دارد 
که در حوالی آبان ماه س��ال آینده شاهد آغاز افزایش 
قیمت ها باشیم؛ افزایشی که در شب عید سال آینده 
نمود کلی تری پیدا خواهد کرد. احتمال می رود در آن 

زمان شاهد خروج بازار مسکن از رکود باشیم.
کارشناس حوزه مسکن در خصوص آینده طرح 
مس��کنی دولت نیز گفت: طرح نهضت ملی مسکن 
نمایشی بیش نیست؛ طرحی که پس از گذشت نیمی 
از عمر دولت سیزدهم هنوز پیشرفتی را تجربه نکرده 
است. مسوولان در رابطه با این طرح فقط به تامین و 
تخصیص زمین و انداختن مسوولیت ساخت خانه بر 
دوش خود متقاضیان مسکن بسنده کرده اند؛ آن هم 

در نقاطی که مشکل زمین وجود ندارد.
محمدی در ادامه گفت: شکی نیست که اگر قرار 
باشد پیشرفتی برای طرح نهضت ملی مسکن حاصل 
ش��ود، س��رمایه گذاری دولت در آن ضروری اس��ت. 
مشکلات بازار مسکن با گفتاردرمانی و سایر اقدامات 
مشابه حل ش��دنی نیستند. دولت هم زمانی قادر به 
س��رمایه گذاری در این طرح اس��ت که تحریم های 
بین المللی اقتصادی برداشته شوند و شرایطی فراهم 
شود تا دولت بتواند نفت را با قیمت جهانی بفروشد و 
به سود حاصل از فروش نفت دسترسی داشته باشد؛ 
امری که متاسفانه دولت در آن ناتوان است. وقتی که 
دولت بودجه و پول لازم را در اختیار نداش��ته باشد، 
نباید منتظر دیدن پیش��رفتی در طرح نهضت ملی 

مسکن باشیم.
او اضافه کرد: در این خصوص باید تنها در انتظار 
برخی آمارسازی های محدود و قیچی زدن به روبان 
چند پروژه کوچک باشیم. دولت نیز به همین میزان 
بسنده می کند. البته باید توجه داشت توان دولت بیش 

از این نیست و بضاعتی بالاتر از این ندارد.
کارشناس حوزه مس��کن گفت: آن اعداد و ارقام 
وعده داده ش��ده مبنی بر ساخت سالانه یک میلیون 
واحد مس��کونی ک��ه مدنظر رییس جمه��وری بود، 
رویایی بیش نبود؛ اعداد و ارقامی که از نگرش اشتباه 
رییس جمهوری به عدد یک میلیون تولید مس��کن 

حکایت می کند.
محمدی افزود: فرض بر اینکه اتفاقی در رابطه با 
طرح نهضت ملی مسکن بیفتد و شاهد پیشرفت هایی 
در این زمینه باشیم، باز هم نمی توان انتظار بهبود و 
سامان یافتن بازار مسکن و کاهش قیمت واحدهای 
مسکونی را داشت، چراکه مسکن در ایران به عنوان 
یک کالای س��رمایه ای محسوب می شود و عرضه و 
تقاضایی که خارج و در اطراف شهرها اتفاق می افتد، 
تاثیر چندانی بر کل بازار ندارند. از آنجایی که با دید 
سرمایه ای به مسکن نگاه می شود، باید از زاویه بازارهای 

موازی به آن نگریست. 
به نظر نمی رسد نرخ نهاده های ساختمانی و عرضه و 
تقاضا تاثیر چندانی بر قیمت واحدهای مسکونی سطح 
کشور بگذارد، چراکه دید سرمایه ای نسبت به این کالا 
در کشور وجود دارد. همواره تجربه نشان داده هنگامی 
که بازار مسکن از رکود خارج شود، سرمایه هایی که در 
بازارهای دیگری مانند بازار طلا و ارز پخش شده اند، 
دوباره به س��مت مسکن بازخواهند گشت؛ امری که 
در ارتباط با گرانی بیش از پیش واحدهای مسکونی 

مزید بر علت است.

آغاز دهه سوم قرن 21 میلادی برای جهان مملو از اتفاقات و وقایع پرچالش و بحران زا بود؛ اتفاقات و تحولاتی که دامنه آن 
با آنچنان سرعتی رقم می خورد که به گفته بسیاری از کارشناسان نه تنها در طول دهه های قبل کم سابقه بوده، بلکه دورنمای 

آینده را نیز برای عبور از این بحران ها با  هاله ای از ابهام مواجه کرده است.
دقیقا در آغاز سال 2019 بود که بحران همه گیری کرونا دامن جهان را گرفت؛ بحرانی که علاوه بر پیامدهای بهداشتی و اجتماعی، 
منجر به چالش های عظیمی در اقتصاد بین المللی شد. بعد از آن در حالی که بسیاری از اقتصادهای بزرگ دنیا هنوز درگیر ضربات 
ناشی از همه گیری کرونا بودند، شروع جنگ اوکراین جای تنفس برای نظام جهانی برای ترمیم تبعات کرونا نگذاشت؛ جنگی که 
نه تنها به تنش های ژئوپلیتیکی در قاره اروپا و میان قدرت های بزرگ دامن زد، بلکه باعث شد تا با بسته شدن مسیر انرژی و گاز 
روسیه به اروپا، ضربه دیگری به اقتصادهای بزرگ این منطقه به خصوص آلمان وارد شود، به طوری که اکنون آلمانی ها به عنوان 

موتور اقتصادی اروپا همچنان درگیر کاهش رشد اقتصادی و رکود هستند.
در این میان و در حالی که با وجود کمک های غرب به اوکراین و تحریم همه جانبه روسیه چشم انداز خاصی برای برون رفت 
از جنگ اوکراین در دومین سالگرد آن وجود ندارد، در مهر ماه 1402 آتش جنگی بی سابقه در خاورمیانه و غزه شعله ور شد؛ 
جنگی که پس از گذشت 5 ماه و علی رغم ویرانی و کشتار وسیعی که میان فلسطینیان ایجاد کرده، روز به روز به دامنه آن افزوده 
می شود، به طوری که به گفته ناظران خاورمیانه تبدیل به بشکه باروتی شده که هر لحظه امکان گسترش درگیری ها و شروع 

یک رویارویی ویرانگر در آن وجود دارد.
این مساله در حالی اهمیت می یابد که بدانیم با اتفاقاتی که در دریای سرخ رخ داده و حمله حوثی های یمن به کشتی های 
ورودی و خروجی به سمت اسرائیل، نه تنها 25 درصد از حمل و نقل و تجارت جهانی تحت الشعاع قرار گرفته، بلکه ایالات متحده 
و بریتانیا در اقدامی هماهنگ، بارها این کشور جنگ زده را هدف حملات هوایی و موشکی قرار داده اند. در چنین شرایطی و در 
حالی که منطقه خاورمیانه در شرایط بحرانی قرار دارد، پیوند این موضوع با جنگ اوکراین، رکود اقتصاد جهانی و قدرت گرفتن 

راست افراطی در سراسر جهان وضعیتی را ایجاد کرده تا نظام بین المللی در منگنه ای از بحران های مختلف قرار بگیرد.
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محمدرضا ستاری

جهان در منگنه بحران
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جنگ اوکراین یک 
پیچیدگی و نقطه 
عزیمت در بستر 

شکل دادن به نظم 
نوین جهانی بود 

که از خاورمیانه یا 
نو هارتلند و فلات 

ایران با مرکزیت 
ایران می خواهد 

گلوگاه اصلی انرژی 
را کنترل کند. این 

در حالی است که 
نفت دیگر برای 

آمریکایی ها کالای 
استراتژیک نیست

آمریکا نمی گذارد 
روسیه به چین و 
اتحادیه اروپا نزدیک 
شود. البته روس ها 
برای نزدیکی و پیوند 
با اروپا تلاش کردند 
و از گذرگاه آلمان و 
مساعدت خانم مرکل 
این کار را انجام دادند

»جهان صنعت« در گفت و گو با مهدی مطهرنیا مهم ترین مسائل جهان و خاورمیانه را بررسی می کند

از جنگ نامتعادل تا جنگ معلق
آمریکایی ها فلات ایران را با مرکزیت ایران می خواهند

با اروپا تلاش کردند و از گذرگاه آلمان و مساعدت 
خانم مرکل این کار را انجام دادند، اما دوستانی که 
در علم سیاست متخصص هستند، می دانند من در 
سال 1397 و در جریان مصاحبه ها و گفت و گوهایی 
ک��ه انجام دادم، گفتم روس��یه نباید با اروپا متحد 
ش��ود و در همان زمان نیز اش��اره کردم جنگ در 
اوکراین گریزناپذیر اس��ت. حتی در سال 1400 و 
چن��د روز  قبل از حمله روس��یه به اوکراین یعنی 
در تاریخ 10 بهمن همان سال طی مصاحبه ای که 
با شفقنا داشتم، اعلام کردم جنگ اوکراین حتمی 
است و نباید روسیه با اروپای واحد و چین مرتبط 
شود، زیرا این مساله خط قرمزی است برای کلونی 

قدرت در جهان.
آقای دکتر منظور شما از این کلونی قدرت  � 

چیست؟ آیا آمریکاست؟
کلونی قدرت بی موطن است . آمریکا امروز پایگاه 
آن اس��ت، دیروز اسپانیا و پرتغال و بریتانیا و حتی 
امپراطوری روم و  ایران بوده اس��ت. با این توضیح 
طبیعی اس��ت که کلونی قدرت کنونی که آمریکا 
باش��د، اجازه پیوند روسیه دارای سلاح هسته ای را 
ب��ا اروپا و چین ندهد. هر چند که چین و برخی از 
کشورهای اروپایی نیز دارای سلاح هسته ای هستند، 
اما روسیه نیروی نظامی متعارف عظیمی داشت که 
باید شاخ این عظمت شکسته می شد. بنابراین دام 
چاله ای به نام کی یف و اوکراین در برابر روسیه قرار 
داده شد تا عقاب سر سپید آمریکایی بتواند خرس 

روسی را شکار کند.
نکته مهم این اس��ت ک��ه یک هفته بعد از آغاز 
جنگ اوکراین در سناریویی به نام عقاب آمریکایی 
بال های خود را می گش��اید، نوشتم که مدل جنگ 
اوکرای��ن بع��د از مدتی در خاورمیان��ه با مرکزیت 
اس��رائیل و هدف گذاری ایران آغاز خواهد شد. در 
همین راس��تا بود که در هم��ان روز هفت اکتبر و 
آغاز جنگ غزه در س��اعت های اولیه در مصاحبه با 
خبرآنلاین توضیح دادم این جنگ نیز ضدواقعه ای 
مانند یازده س��پتامبر اس��ت که از آن بهره برداری 
می شود تا زمینه های دستیابی به اهداف آمریکا در 

نو هارتلند و فلات ایران فراهم شود.
در خصوص  هارتلن�د و نظریه آن توضیح  � 

می دهید؟
 من نظریه  هارتلند- ریملند بزرگ را در اوایل دهه 

1380 مطرح کردم.  هارتلند نو که ش��امل شمال 
آفریقا و خاورمیانه عربی است؛ نو هارتلند که شامل 
فلات ایران است و  هارتلند علیا که به ناحیه تبت در 
چین منتهی می شود. یعنی کمربند طلایی قدرت از 
ش��مال آفریقا شروع می شود و به تبت می رسد که 
ایالات متحده آمریکا قفل این کمربند را می خواهد. 
ح��ال قفل کمربند ه��لال  هارتلند- ریملند بزرگ 
کجاس��ت؟ میان خلیج فارس، خلیج عدن و تنگه 
باب المندب. از همین منظر هم می توان امروز وقایع 
دریای سرخ و باب المندب و حمله آمریکا و انگلیس 

به یمن را بررسی و تحلیل کرد.
در سال 1397 نوشتم و در مصاحبه های گوناگون 
نی��ز گفتم که ما بای��د از این پس ریملند بزرگ را 
ش��رکای اصلی اس��تراتژیک آمریکا بدانیم. در این 
ش��رایط دیگر اسرائیل ش��ریک استراتژیک آمریکا 
نیست، بلکه ش��ریک کلیدی این کشور محسوب 
می شود، یعنی اسرائیل یک قدرت نیابتی نزد آمریکا 
در قرن 21 اس��ت، نه یک قدرت اس��تیلاگر که بر 
حوزه قدرت واشنگتن نفوذ داشته باشد، لذا شرکای 
استراتژیک آمریکا در قرن 21 عبارتند از کانادا، ژاپن، 
کره، ایران و استرالیا و شرکای قدیمی نظیر آلمان، 
انگلیس و فرانسه هم حالت شرکای کلیدی آمریکا 
را پیدا خواهند کرد. در این میان البته اروپا رقیب 
آمریکا نیز محسوب می شود و به همین دلیل است 
که وقتی توافق برجام در دولت اول حسن روحانی 
امضا شد با سیل شرکت ها و نهادهای اقتصادی اروپا 
که روانه ایران شدند، آمریکا زنگ خطر را احساس 
ک��رد و دونالد ترامپ نیز موضوع خروج از برجام را 
مط��رح کرد. امری که نقطه آغ��از جنگ هیبت و 
حیثیت میان آمریکا و ایران بود و اکنون با تئوری 
جنگ نامتعادل همگون شده و حالا نیز من از تئوری 

جنگ معلق با ایران صحبت می کنم.
می ت��وان گفت جنگ اوکراین یک پیچیدگی و 
نقطه عزیمت در بس��تر ش��کل دادن به نظم نوین 
جهانی بود ک��ه از خاورمیانه یا نو هارتلند و فلات 
ایران ب��ا مرکزیت ایران می خواه��د گلوگاه اصلی 
انرژی را کنترل کند. این در حالی اس��ت که نفت 
دیگر برای آمریکایی ها کالای استراتژیک نیست و 
از منظر ژئوپلیتیک این گذرگاه های عبور انرژی در 
جهان هستند که برای آمریکا در استراتژیک آینده 
اهمیت دارند. در نتیجه آنچه اکنون در خاورمیانه 

جریان دارد در آینده با بهانه ای در آس��یای جنوب 
شرقی به ایستگاه پایانی خود را از منظر آمریکایی ها 

خواهد رسید.
شما اشاره کردید که این قدر ت ها نباید با  � 
همدیگر پیوند داشته باشند. حال از این منظر 
می توانیم برگزیت )خروج بریتانیا از اتحادیه 
اروپ�ا( را در راس�تای منافع آمریکا تفس�یر 
کنیم؟ یا اینکه ما امروز ش�اهد نزدیکی زیاد 
میان روسیه و چین  به خصوص بعد از جنگ 
اوکراین هستیم. شما این دو موضوع را چگونه 

تحلیل می کنید؟ 
انگلیس علاوه بر اینکه جامعه کشورهای متحد 
اروپا را دارد، پیش��ینه قابل توجهی نیز در این قاره 
دارد. انگلیس��ی ها میراث اصلی ق��درت خود را به 
آمری��کا انتقال داده اند، به طوری که ش��اهد بودیم 
وینستون چرچیل زمانی گفته بود ما باید به برادر 
بزرگ خود یعنی آمریکا پیوند بخوریم. این بزرگی 
هم نه به واس��طه قدمت و پیشینه، بلکه بر مبنای 
قدرت ایالات متحده مطرح ش��ده است. در همین 
راس��تا، انگلیس��ی ها در عین حال که نزدیک ترین 
متحد آمریکا هستند، به همان میزان خطرناک ترین 
رقیب ایالات متحده محسوب می شوند. از آنجا که 
دو کش��ور اتح��اد، رقابت و هم��کاری را به صورت 
توامان دارند، برگزیت به طور مش��خص در راستای 
تضعیف اتحادیه اروپا رقم خورد. امروز به اعتقاد من 
آمریکایی ها علاقه دارند فرماندهی جنوب ناتو را به 
صورت تدریجی به فرانس��ه منتقل کنند، اما اجازه 
ندهند 27 کشور عضو اتحادیه اروپا با یکدیگر اتحاد 
عملیاتی داش��ته باشند و قدرتشان افزون شود. هر 
چه ائتلاف و همگرایی کشورهای عضو اتحادیه اروپا 
بیش��تر از وجه رقابتشان باشد، برای ایالات متحده 
خطرناک می ش��ود. در نتیجه وقتی سمت و سوی 
سیاست ها را دنبال کنید، از منظر اجرایی به همین 

نکته می رسید.
چین و روس��یه به واسطه خصلت های تاریخی 
خود دارای بس��ترهای مناسب همگرایی نیستند، 
بلکه همگرایی آنها براس��اس رقابت و رودررویی با 
واشنگتن است. چینی ها بعد از تجدیدنظر شدیدی 
که در اندیش��ه های مائوئیستی خود داشتند، راه را 
برای نسل جدیدی از رهبران حزب کمونیست باز 
کردند که این کش��ور را ب��ه تدریج تبدیل به یک 

آقای دکتر مطهرنیا بحث اصلی ما امروز در  � 
مورد عدم قطعیت ها در جهان است. همان طور 
ک�ه می دانید ما اکن�ون در عرصه بین المللی 
شاهد بحران ها و چالش های مختلفی از جمله 
جنگ اوکراین، جنگ غزه، مس�ائل امنیتی، 
بحران انرژی و چالش های گسترده در اقتصاد 
جهانی هستیم. در این رابطه سوال اول ما در 
مورد جنگ اوکراین اس�ت. ما دومین س�ال 
جنگ را نیز در پنجم اس�فندماه پش�ت سر 
گذاش�تیم؛ جنگی که تحولات آن پرش�تاب 
رقم خ�ورده و هیچ دورنمای خاصی نیز برای 
برون رفت از آن وجود ندارد. ارزیابی و تحلیل 
ش�ما از ای�ن جنگ چیس�ت؟ آی�ا در نهایت 
غربی ها پش�ت زلنس�کی را خال�ی می کنند 
ی�ا اینکه پوتین مجبور به پذیرش شکس�ت 

خواهد شد؟
از دهه نود تاکنون در ارتباط با این معنا سخن 
گفت��ه ام که نظم نوین جهانی بای��د در بازه زمانی 
2020 تا 2030 تکلیفش مش��خص شود. از سال 
1990 میلادی که فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی 
سوسیالیس��تی رخ داد و10  سال بعد از آن پوتین 
س��ر کار آمد، آمریکایی ها ب��ا بوش پدر، نظم نوین 
جهان��ی را در پنج گزاره مش��خص و اعلام کردند 
که ما خواهان جهانی مملو از آزادی، رفاه، سرش��ار 
از صلح، به دور از ترور و با رهبری آمریکا هستیم. 

این مولفه ها برای نظم نوین جهانی در حالی مطرح 
ش��ده و در دهه 1990 میلادی زمینه سازی برای 
آن آغاز شد که تئوریسین هایی نظیر تنت، رایس و 
غیره، دکترین امنیت ملی آمریکا را طراحی کردند. 
به موازات این قضیه ما با ضدواقعه یازده س��پتامبر 
مواجه ش��دیم؛ امری که باعث شد آمریکایی ها بر 
یال های اسب س��فید قدرت خود از اروپای شرقی 

بگذرند و وارد آسیا شوند.
نظم نوین جهانی به دنبال سناریوهای معناداری 
است؛ سناریوهایی که اندیشکده های گوناگون این 
کشور از قبیل رند و جان  هاپکینز روی آن کارهای 
ج��دی انجام داده اند. یک س��ناریو مرتبط با بوش 
پس��ر بود که تاکید داش��ت یا با ما هستید یا بر ما. 
س��ناریوی بعدی مربوط به دنیای چند تک قطبی 
باراک اوباما بود. بعد از آن س��ناریوی سوم از سوی 
ترامپ مطرح ش��د؛ س��ناریویی مبتن��ی بر دنیای 
دو قطب��ی منعطف که در آن جهان س��رمایه داری 
دموکراتی��ک به رهبری و پرچم��داری آمریکا باید 
جلوی جهان سرمایه داری اقتدا رگرا و تمامیت خواه 
چین می ایستاد. سناریوی چهارم به فضای مجازی و 
بر ساخته شدن قدرتمندانی جدید در دایره تغییرات 
محتوایی قدرت که امثال ایلان ماسک ها را برجسته 

می کند مربوط می شود.
برحسب این معنا اروپای متحد و چین دو رقیب 
اصلی ایالات متحده آمریکا در نظم بخشی به آینده 

جهان بودند که در این راس��تا و در س��ال 1995 
اندیش��کده رند چهار س��ناریو را نوش��ت: از جمله 
س��ناریوی دنیای پر درد س��ر گالیور، کینگ خان، 
زایباتسو و نبردهای سایبری که پنتاگون از آنها دو 
سناریوی تلفیقی ایجاد کرد و ایالات متحده آمریکا 
نیز هم اکنون براس��اس آن عمل می کند. بعدها دو 
سناتور سابق ایالت های نیوهمپشایر و کلرادو مثل 
گری  هارت به دس��تور دونالد رامس��فلد وزیر دفاع 
وقت آمریکا در سال های 1997 تا 2000 استراتژی 
امنی��ت ملی و نظامی ایالات متح��ده را برای قرن 
بیست ویکم نوشتند که نکته جالب این است که در 
این استراتژی اروپای متحد و چین از جمله رقبای 

آمریکا محسوب می شوند.
در اینجا توجه به یک نکته بس��یار حائز اهمیت 
است. طبق برآوردهایی که موسسه کارنگی و معاونت 
بررسی های سی آی ای انجام داده اند در سال 2008 
روس��یه 2 درصد قدرت جهانی را با هشت پیشران 
در اختی��ار دارد. این قدرت برای چین 14 درصد و 
برای اروپای واحد نیز در این سال 14 درصد برآورد 
شد. مساله این بود که اگر چین و روسیه با قدرت 
نظام��ی خود به یکدیگر پیوند می خوردند، این امر 
برای ایالات متحده قطعا مخاطره آمیز می ش��د. در 
همین راستا بود که من در سال 1390 تصریح کردم 
هیچگاه آمریکا نمی گذارد روسیه به چین و اتحادیه 
اروپا نزدیک شود. البته روس ها برای نزدیکی و پیوند 

مهدی مطهرنیا استاد دانشگاه و رییس اندیشکده سیمرغ باریخ است. وی که در محافل دانشگاهی و رسانه ای به عنوان آینده پژوه و تئوریسین سیاسی 
شناخته می شود در مصاحبه پیش رو ضمن بررسی وضعیت نظام بین الملل که اکنون درگیر جنگ هایی نظیر جنگ اوکراین و جنگ غزه است، تاکید دارد 
اوکراین دام چاله ای برای پوتین بوده که در نهایت عقاب سر سفید آمریکایی بتواند خرس روسی را شکار کند. از سوی دیگر او واقعه هفتم اکتبر و شروع 
جنگ غزه را نیز مانند حادثه یازده سپتامبر به عنوان یک ضد واقعه تلقی می کند؛ ضد واقعه ای که محصول تئوری جنگ نامتعادل است و در راستای آن 
ایالات متحده قصد دارد با گسترش دامنه نفوذ خود از آسیای شرقی تا خلیج عدن و باب المندب زمینه های لازم برای سیاست خود در فلات ایران را فراهم 
کند، چرا که دکتر مطهرنیا معتقد است آمریکایی ها فلات ایران را با مرکزیت ایران می خواهند و از سال 2018 نیز انگلیسی ها را با خود همراه کرده اند؛ 
به طوری که آمریکایی ها در سال 2015 دکترین محدودسازی همکاری های ایران با جهان و محاصره منطقه ای تهران را کلید زدند که یکی از پیامدهای آن 

منجر به توافق ابراهیم و ایجاد ائتلاف عبری- عربی و غربی شد.
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جنگ اوکراین یک 
پیچیدگی و نقطه 
عزیمت در بستر 

شکل دادن به نظم 
نوین جهانی بود 

که از خاورمیانه یا 
نو هارتلند و فلات 

ایران با مرکزیت 
ایران می خواهد 

گلوگاه اصلی انرژی 
را کنترل کند. این 

در حالی است که 
نفت دیگر برای 

آمریکایی ها کالای 
استراتژیک نیست

آمریکا نمی گذارد 
روسیه به چین و 
اتحادیه اروپا نزدیک 
شود. البته روس ها 
برای نزدیکی و پیوند 
با اروپا تلاش کردند 
و از گذرگاه آلمان و 
مساعدت خانم مرکل 
این کار را انجام دادند

»جهان صنعت« در گفت و گو با مهدی مطهرنیا مهم ترین مسائل جهان و خاورمیانه را بررسی می کند

از جنگ نامتعادل تا جنگ معلق
آمریکایی ها فلات ایران را با مرکزیت ایران می خواهند

با اروپا تلاش کردند و از گذرگاه آلمان و مساعدت 
خانم مرکل این کار را انجام دادند، اما دوستانی که 
در علم سیاست متخصص هستند، می دانند من در 
سال 1397 و در جریان مصاحبه ها و گفت و گوهایی 
ک��ه انجام دادم، گفتم روس��یه نباید با اروپا متحد 
ش��ود و در همان زمان نیز اش��اره کردم جنگ در 
اوکراین گریزناپذیر اس��ت. حتی در سال 1400 و 
چن��د روز  قبل از حمله روس��یه به اوکراین یعنی 
در تاریخ 10 بهمن همان سال طی مصاحبه ای که 
با شفقنا داشتم، اعلام کردم جنگ اوکراین حتمی 
است و نباید روسیه با اروپای واحد و چین مرتبط 
شود، زیرا این مساله خط قرمزی است برای کلونی 

قدرت در جهان.
آقای دکتر منظور شما از این کلونی قدرت  � 

چیست؟ آیا آمریکاست؟
کلونی قدرت بی موطن است . آمریکا امروز پایگاه 
آن اس��ت، دیروز اسپانیا و پرتغال و بریتانیا و حتی 
امپراطوری روم و  ایران بوده اس��ت. با این توضیح 
طبیعی اس��ت که کلونی قدرت کنونی که آمریکا 
باش��د، اجازه پیوند روسیه دارای سلاح هسته ای را 
ب��ا اروپا و چین ندهد. هر چند که چین و برخی از 
کشورهای اروپایی نیز دارای سلاح هسته ای هستند، 
اما روسیه نیروی نظامی متعارف عظیمی داشت که 
باید شاخ این عظمت شکسته می شد. بنابراین دام 
چاله ای به نام کی یف و اوکراین در برابر روسیه قرار 
داده شد تا عقاب سر سپید آمریکایی بتواند خرس 

روسی را شکار کند.
نکته مهم این اس��ت ک��ه یک هفته بعد از آغاز 
جنگ اوکراین در سناریویی به نام عقاب آمریکایی 
بال های خود را می گش��اید، نوشتم که مدل جنگ 
اوکرای��ن بع��د از مدتی در خاورمیان��ه با مرکزیت 
اس��رائیل و هدف گذاری ایران آغاز خواهد شد. در 
همین راس��تا بود که در هم��ان روز هفت اکتبر و 
آغاز جنگ غزه در س��اعت های اولیه در مصاحبه با 
خبرآنلاین توضیح دادم این جنگ نیز ضدواقعه ای 
مانند یازده س��پتامبر اس��ت که از آن بهره برداری 
می شود تا زمینه های دستیابی به اهداف آمریکا در 

نو هارتلند و فلات ایران فراهم شود.
در خصوص  هارتلن�د و نظریه آن توضیح  � 

می دهید؟
 من نظریه  هارتلند- ریملند بزرگ را در اوایل دهه 

1380 مطرح کردم.  هارتلند نو که ش��امل شمال 
آفریقا و خاورمیانه عربی است؛ نو هارتلند که شامل 
فلات ایران است و  هارتلند علیا که به ناحیه تبت در 
چین منتهی می شود. یعنی کمربند طلایی قدرت از 
ش��مال آفریقا شروع می شود و به تبت می رسد که 
ایالات متحده آمریکا قفل این کمربند را می خواهد. 
ح��ال قفل کمربند ه��لال  هارتلند- ریملند بزرگ 
کجاس��ت؟ میان خلیج فارس، خلیج عدن و تنگه 
باب المندب. از همین منظر هم می توان امروز وقایع 
دریای سرخ و باب المندب و حمله آمریکا و انگلیس 

به یمن را بررسی و تحلیل کرد.
در سال 1397 نوشتم و در مصاحبه های گوناگون 
نی��ز گفتم که ما بای��د از این پس ریملند بزرگ را 
ش��رکای اصلی اس��تراتژیک آمریکا بدانیم. در این 
ش��رایط دیگر اسرائیل ش��ریک استراتژیک آمریکا 
نیست، بلکه ش��ریک کلیدی این کشور محسوب 
می شود، یعنی اسرائیل یک قدرت نیابتی نزد آمریکا 
در قرن 21 اس��ت، نه یک قدرت اس��تیلاگر که بر 
حوزه قدرت واشنگتن نفوذ داشته باشد، لذا شرکای 
استراتژیک آمریکا در قرن 21 عبارتند از کانادا، ژاپن، 
کره، ایران و استرالیا و شرکای قدیمی نظیر آلمان، 
انگلیس و فرانسه هم حالت شرکای کلیدی آمریکا 
را پیدا خواهند کرد. در این میان البته اروپا رقیب 
آمریکا نیز محسوب می شود و به همین دلیل است 
که وقتی توافق برجام در دولت اول حسن روحانی 
امضا شد با سیل شرکت ها و نهادهای اقتصادی اروپا 
که روانه ایران شدند، آمریکا زنگ خطر را احساس 
ک��رد و دونالد ترامپ نیز موضوع خروج از برجام را 
مط��رح کرد. امری که نقطه آغ��از جنگ هیبت و 
حیثیت میان آمریکا و ایران بود و اکنون با تئوری 
جنگ نامتعادل همگون شده و حالا نیز من از تئوری 

جنگ معلق با ایران صحبت می کنم.
می ت��وان گفت جنگ اوکراین یک پیچیدگی و 
نقطه عزیمت در بس��تر ش��کل دادن به نظم نوین 
جهانی بود ک��ه از خاورمیانه یا نو هارتلند و فلات 
ایران ب��ا مرکزیت ایران می خواه��د گلوگاه اصلی 
انرژی را کنترل کند. این در حالی اس��ت که نفت 
دیگر برای آمریکایی ها کالای استراتژیک نیست و 
از منظر ژئوپلیتیک این گذرگاه های عبور انرژی در 
جهان هستند که برای آمریکا در استراتژیک آینده 
اهمیت دارند. در نتیجه آنچه اکنون در خاورمیانه 

جریان دارد در آینده با بهانه ای در آس��یای جنوب 
شرقی به ایستگاه پایانی خود را از منظر آمریکایی ها 

خواهد رسید.
شما اشاره کردید که این قدر ت ها نباید با  � 
همدیگر پیوند داشته باشند. حال از این منظر 
می توانیم برگزیت )خروج بریتانیا از اتحادیه 
اروپ�ا( را در راس�تای منافع آمریکا تفس�یر 
کنیم؟ یا اینکه ما امروز ش�اهد نزدیکی زیاد 
میان روسیه و چین  به خصوص بعد از جنگ 
اوکراین هستیم. شما این دو موضوع را چگونه 

تحلیل می کنید؟ 
انگلیس علاوه بر اینکه جامعه کشورهای متحد 
اروپا را دارد، پیش��ینه قابل توجهی نیز در این قاره 
دارد. انگلیس��ی ها میراث اصلی ق��درت خود را به 
آمری��کا انتقال داده اند، به طوری که ش��اهد بودیم 
وینستون چرچیل زمانی گفته بود ما باید به برادر 
بزرگ خود یعنی آمریکا پیوند بخوریم. این بزرگی 
هم نه به واس��طه قدمت و پیشینه، بلکه بر مبنای 
قدرت ایالات متحده مطرح ش��ده است. در همین 
راس��تا، انگلیس��ی ها در عین حال که نزدیک ترین 
متحد آمریکا هستند، به همان میزان خطرناک ترین 
رقیب ایالات متحده محسوب می شوند. از آنجا که 
دو کش��ور اتح��اد، رقابت و هم��کاری را به صورت 
توامان دارند، برگزیت به طور مش��خص در راستای 
تضعیف اتحادیه اروپا رقم خورد. امروز به اعتقاد من 
آمریکایی ها علاقه دارند فرماندهی جنوب ناتو را به 
صورت تدریجی به فرانس��ه منتقل کنند، اما اجازه 
ندهند 27 کشور عضو اتحادیه اروپا با یکدیگر اتحاد 
عملیاتی داش��ته باشند و قدرتشان افزون شود. هر 
چه ائتلاف و همگرایی کشورهای عضو اتحادیه اروپا 
بیش��تر از وجه رقابتشان باشد، برای ایالات متحده 
خطرناک می ش��ود. در نتیجه وقتی سمت و سوی 
سیاست ها را دنبال کنید، از منظر اجرایی به همین 

نکته می رسید.
چین و روس��یه به واسطه خصلت های تاریخی 
خود دارای بس��ترهای مناسب همگرایی نیستند، 
بلکه همگرایی آنها براس��اس رقابت و رودررویی با 
واشنگتن است. چینی ها بعد از تجدیدنظر شدیدی 
که در اندیش��ه های مائوئیستی خود داشتند، راه را 
برای نسل جدیدی از رهبران حزب کمونیست باز 
کردند که این کش��ور را ب��ه تدریج تبدیل به یک 

آقای دکتر مطهرنیا بحث اصلی ما امروز در  � 
مورد عدم قطعیت ها در جهان است. همان طور 
ک�ه می دانید ما اکن�ون در عرصه بین المللی 
شاهد بحران ها و چالش های مختلفی از جمله 
جنگ اوکراین، جنگ غزه، مس�ائل امنیتی، 
بحران انرژی و چالش های گسترده در اقتصاد 
جهانی هستیم. در این رابطه سوال اول ما در 
مورد جنگ اوکراین اس�ت. ما دومین س�ال 
جنگ را نیز در پنجم اس�فندماه پش�ت سر 
گذاش�تیم؛ جنگی که تحولات آن پرش�تاب 
رقم خ�ورده و هیچ دورنمای خاصی نیز برای 
برون رفت از آن وجود ندارد. ارزیابی و تحلیل 
ش�ما از ای�ن جنگ چیس�ت؟ آی�ا در نهایت 
غربی ها پش�ت زلنس�کی را خال�ی می کنند 
ی�ا اینکه پوتین مجبور به پذیرش شکس�ت 

خواهد شد؟
از دهه نود تاکنون در ارتباط با این معنا سخن 
گفت��ه ام که نظم نوین جهانی بای��د در بازه زمانی 
2020 تا 2030 تکلیفش مش��خص شود. از سال 
1990 میلادی که فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی 
سوسیالیس��تی رخ داد و10  سال بعد از آن پوتین 
س��ر کار آمد، آمریکایی ها ب��ا بوش پدر، نظم نوین 
جهان��ی را در پنج گزاره مش��خص و اعلام کردند 
که ما خواهان جهانی مملو از آزادی، رفاه، سرش��ار 
از صلح، به دور از ترور و با رهبری آمریکا هستیم. 

این مولفه ها برای نظم نوین جهانی در حالی مطرح 
ش��ده و در دهه 1990 میلادی زمینه سازی برای 
آن آغاز شد که تئوریسین هایی نظیر تنت، رایس و 
غیره، دکترین امنیت ملی آمریکا را طراحی کردند. 
به موازات این قضیه ما با ضدواقعه یازده س��پتامبر 
مواجه ش��دیم؛ امری که باعث شد آمریکایی ها بر 
یال های اسب س��فید قدرت خود از اروپای شرقی 

بگذرند و وارد آسیا شوند.
نظم نوین جهانی به دنبال سناریوهای معناداری 
است؛ سناریوهایی که اندیشکده های گوناگون این 
کشور از قبیل رند و جان  هاپکینز روی آن کارهای 
ج��دی انجام داده اند. یک س��ناریو مرتبط با بوش 
پس��ر بود که تاکید داش��ت یا با ما هستید یا بر ما. 
س��ناریوی بعدی مربوط به دنیای چند تک قطبی 
باراک اوباما بود. بعد از آن س��ناریوی سوم از سوی 
ترامپ مطرح ش��د؛ س��ناریویی مبتن��ی بر دنیای 
دو قطب��ی منعطف که در آن جهان س��رمایه داری 
دموکراتی��ک به رهبری و پرچم��داری آمریکا باید 
جلوی جهان سرمایه داری اقتدا رگرا و تمامیت خواه 
چین می ایستاد. سناریوی چهارم به فضای مجازی و 
بر ساخته شدن قدرتمندانی جدید در دایره تغییرات 
محتوایی قدرت که امثال ایلان ماسک ها را برجسته 

می کند مربوط می شود.
برحسب این معنا اروپای متحد و چین دو رقیب 
اصلی ایالات متحده آمریکا در نظم بخشی به آینده 

جهان بودند که در این راس��تا و در س��ال 1995 
اندیش��کده رند چهار س��ناریو را نوش��ت: از جمله 
س��ناریوی دنیای پر درد س��ر گالیور، کینگ خان، 
زایباتسو و نبردهای سایبری که پنتاگون از آنها دو 
سناریوی تلفیقی ایجاد کرد و ایالات متحده آمریکا 
نیز هم اکنون براس��اس آن عمل می کند. بعدها دو 
سناتور سابق ایالت های نیوهمپشایر و کلرادو مثل 
گری  هارت به دس��تور دونالد رامس��فلد وزیر دفاع 
وقت آمریکا در سال های 1997 تا 2000 استراتژی 
امنی��ت ملی و نظامی ایالات متح��ده را برای قرن 
بیست ویکم نوشتند که نکته جالب این است که در 
این استراتژی اروپای متحد و چین از جمله رقبای 

آمریکا محسوب می شوند.
در اینجا توجه به یک نکته بس��یار حائز اهمیت 
است. طبق برآوردهایی که موسسه کارنگی و معاونت 
بررسی های سی آی ای انجام داده اند در سال 2008 
روس��یه 2 درصد قدرت جهانی را با هشت پیشران 
در اختی��ار دارد. این قدرت برای چین 14 درصد و 
برای اروپای واحد نیز در این سال 14 درصد برآورد 
شد. مساله این بود که اگر چین و روسیه با قدرت 
نظام��ی خود به یکدیگر پیوند می خوردند، این امر 
برای ایالات متحده قطعا مخاطره آمیز می ش��د. در 
همین راستا بود که من در سال 1390 تصریح کردم 
هیچگاه آمریکا نمی گذارد روسیه به چین و اتحادیه 
اروپا نزدیک شود. البته روس ها برای نزدیکی و پیوند 

مهدی مطهرنیا استاد دانشگاه و رییس اندیشکده سیمرغ باریخ است. وی که در محافل دانشگاهی و رسانه ای به عنوان آینده پژوه و تئوریسین سیاسی 
شناخته می شود در مصاحبه پیش رو ضمن بررسی وضعیت نظام بین الملل که اکنون درگیر جنگ هایی نظیر جنگ اوکراین و جنگ غزه است، تاکید دارد 
اوکراین دام چاله ای برای پوتین بوده که در نهایت عقاب سر سفید آمریکایی بتواند خرس روسی را شکار کند. از سوی دیگر او واقعه هفتم اکتبر و شروع 
جنگ غزه را نیز مانند حادثه یازده سپتامبر به عنوان یک ضد واقعه تلقی می کند؛ ضد واقعه ای که محصول تئوری جنگ نامتعادل است و در راستای آن 
ایالات متحده قصد دارد با گسترش دامنه نفوذ خود از آسیای شرقی تا خلیج عدن و باب المندب زمینه های لازم برای سیاست خود در فلات ایران را فراهم 
کند، چرا که دکتر مطهرنیا معتقد است آمریکایی ها فلات ایران را با مرکزیت ایران می خواهند و از سال 2018 نیز انگلیسی ها را با خود همراه کرده اند؛ 
به طوری که آمریکایی ها در سال 2015 دکترین محدودسازی همکاری های ایران با جهان و محاصره منطقه ای تهران را کلید زدند که یکی از پیامدهای آن 

منجر به توافق ابراهیم و ایجاد ائتلاف عبری- عربی و غربی شد.
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دولت اقتدارگرای س��رمایه داری کنند. در نتیجه از 
منظر بس��یاری از مولفه های استراتژیک یعنی نیاز 
به کانال انرژی و بازارهای جهانی، روس��یه  شریک 
استراتژیک مناسبی برای چین محسوب نمی شود.  
علاوه بر این ش��اهد هس��تیم که ابهت روسیه در 
جنگ اوکراین فرو ریخته و این جنگ برای پوتین 
تبدیل به دام چاله ای ش��د که نتیجه جنگ هر چه 
باشد، روس��یه دیگر یک قدرت بین المللی نیست، 
بلکه تبدیل به قدرتی منطقه ای می شود. نکته مهم 
این است که در این رابطه قدرت های بزرگ مانند 
چین، آمریکا و اتحادی��ه اروپا دیگر در جنگ های 
منطقه ای اجازه نمی دهند یک بازیگر، پیروز کامل 
میدان شود، بلکه به گونه ای عمل می کنند که هر 
دو طرف جنگ به نوعی بتوانند خود را پیروز قلمداد 
کنند. در نتیجه معتقدم پایان جنگ اوکراین مانند 
پایان تمام جنگ های منطقه ای مثل جنگ ایران و 
عراق است که هر یک از طرفین خود را پیروز نبرد 
می دانند. پس چینی ها، روسیه را به عنوان شریک 
استراتژیک خود نگاه نمی کنند، درست مانند مسکو 
که ایران را به عنوان شریک استراتژیک خود تلقی 
نمی کن��د، زیرا از منظر بافتار موقعیت دو کش��ور، 
ایران و روسیه هیچگاه نمی توانند شریک استراتژیک 
یکدیگر باشند. این موضوع یک شعار است که شعور 
زیر بن آن متزلزل است و گویندگانش هم به نیکی 
می دانند که دو کش��ور به ویژه در محوریت اقتصاد 
هر دو دارای منابع بزرگ انرژی هس��تند و به طور 
طبیعی رقیب یکدیگر محسوب می شوند؛ همان گونه 
که ایران، امارات و عربستان نیز نمی توانند شریک 

استراتژیک باشند.
آقای دکتر البته ما شاهد پیمان هایی نظیر  � 
شانگهای و بریکس هستیم که به دنبال تقویت 
اتحادهای منطقه ای و جهانی در قبال غرب و 

به خصوص آمریکاست.
دق��ت کنید که ما باید بن مایه ها را درک کنیم 
و مگاترندها را ببینیم. کار شانگهای اکنون چیست 
و چ��ه تعریف عملیاتی در صحنه میدانی از پیمان 
ش��انگهای وجود دارد؟ حتی در مورد بریکس نیز 
همین سوال مطرح است. آمریکایی ها یک خط قرمز 
برای پیوند این کشورها با یکدیگر قائل هستند. در 

اینج��ا منظور از آمریکا نه دولت بایدن، پنتاگون یا 
سی آی ای، بلکه س��رمایه داری جهانی است که در 
همه پایتخت های مهم از جمله واش��نگتن، پکن، 
مسکو و اروپای متحد وجود دارد و وطن هیچ کدام 
از اینها نه پکن، نه مسکو و نه اروپای متحد است، 
بلکه وطن شان سرمایه ای است که باید در کره زمین 

آفرینش سود داشته باشد.
 من سال هاست می گویم سرمایه داری موجودیتی 
بی موطن و »بارباپاپا  گونه« اس��ت که تغییر شکل 
می دهد و از جایی س��ریعا به ج��ای دیگر می رود. 
بنابراین بن مایه سرمایه داری جهانی فارغ از نظریات 
توه��م توطئه که ب��ه آن باور ن��دارم، برنامه ریزی، 
آینده اندیشی، آینده بینی، آینده نگری و آینده نگاری 
اس��ت. در این راستا من پارادایم های سه گانه ای را 
پ��رورش داده ام که آینده پ��روری، آینده گماری و 

آینده نمایی است.
در دنیای امروز، نظریه پردازی و تدوین استراتژی 
به همین شکل است. به عنوان مثال امروز زلنسکی 
رییس جمه��وری اوکراین، روح برژینس��کی را در 
خود دارد. برژینس��کی و کیس��ینجر به عنوان دو 
لهستانی  الاصل در خدمت سرمایه داری جهانی بودند 
و ایالات متحده آمریکا آنها را شناس��ایی و حمایت 
کرد. در واقع آمریکا یک نظام نخبه پرور است؛ افرادی 
که به جای نخبه کش��ی تبدیل به استراتژین های 
ب��زرگ می ش��وند. حالا نی��ز هدف این اس��ت که 
هزینه های چین در  هارتلند نو و نو هارتلند بالا برود. 
در همین راستا بزرگانی مانند آقای ظریف پیش از 
این بارها مطرح کردند که چین قدرت اقتصادی برتر 
جهان می شود و خواستار احیای نگاه به شرق بودند، 
در حال��ی که من در مصاحبه های مختلف چندین 
بار متذکر شدم بزرگنمایی قدرت چین توسط خود 
آمریکایی ها انجام می شود، زیرا هر چقدر در رابطه 
با چین بزرگنمایی ش��ود، حضور آمریکا در آسیای 

شرقی با سهولت بیشتری انجام خواهد شد.
ش�ما در خ�لال صحبت های خود اش�اره  � 
کردی�د که هفت�م اکتبر ی�ک ضدواقعه بود. 
لطفا ضدواقعه را برای خوانندگان ما تش�ریح 
بفرمایی�د. از س�وی دیگ�ر از هم�ان ابتدای 
جنگ غزه بس�یاری از کارشناسان و مقامات 

خاورمیانه را به بش�که باروتی تشبیه کردند 
که نگران�ی از بروز این جنگ به س�ایر نقاط 
منطقه را بسیار تقویت می کرد؛ امری که اکنون 
می بینیم در یمن و با حمله آمریکا و انگلیس به 
حوثی ها پیوند خورده و امکان تشدید درگیری 
مستقیم و غیرمستقیم میان ایران و آمریکا را 
نیز برجسته کرده است؛ تحلیل شما از شرایط 

کنونی منطقه چیست؟ 
در کن��ار دکتری��ن جن��گ نامتق��ارن در قالب 
ضدواقعه و مس��ائلی که در هفتم اکتبر و س��پس 
حمل��ه  ای که ب��ه پایگاه آمریکای��ی در مرز اردن و 
س��وریه و عراق ش��د، بحث جنگ معلق را مطرح 
کردم. این سه واژه یعنی ضدواقعه، جنگ نامتقارن 
و جنگ معلق، همان تئوری جنگ نامتعارف است. 
ایران و حتی کل محور مقاومت به باور من تهدید 
نا متقارن آمریکا نیستند، بلکه آمریکایی ها به دنبال 

یک دیگری یا OTHER استراتژیک هستند.
طراحان و اس��تراتژین های بزرگ آمریکا مانند  
هانتینگتون، کیسینجر، جوزف نای و کاپلان همگی 
در این ح��وزه حضور و اثری فعال دارند. به عنوان 
مثال  هانتینگتون در مقاله ای تحت عنوان فرسایش 
منافع ملی آمریکا که در دهه 1990منتشر شد از 
ق��ول یکی از ش��خصیت های کارتونی تن تن گفت 
که بدون اتحاد جماهیر ش��وروی، آمریکا بودن چه 
معنایی دارد؟ در همین راستا هم بود که چند سال 
قب��ل از این مقاله نیز تئوری برخ��ورد تمدن ها را 
مطرح کرده بود؛ امری که ناشی از همین فرمول بود 
و خیلی ها اعلام کردند او بحث اسلام را پیش کشیده 

و می خواهد با دشمن سازی، بزرگنمایی کند.
نکته مهمی که وجود دارد این است که این افراد 
استراتژین هایی هستند که روی سرشان راه می روند. 
این نکته را من بارها مطرح کرده ام، اما متاس��فانه 
گوش شنوایی برای آن وجود نداشت. از 1993 به 
این طرف، این معنا رخ داده؛ حتی در سال 1995 
بود که ش��اهد بودیم تنت از تروریسم صحبت کرد 
و آنقدر روی این نکته پافشاری داشت تا در نهایت 
به یازده سپتامبر رسیدیم و با بزرگنمایی روی این 
واقعه، تبعاتش بیش از دو دهه است که برای جهان 
ادامه دارد. لذا وقتی شما معنا و مفهوم ضدواقعه را 

من سال هاست 
می گویم سرمایه داری 
موجودیتی بی موطن و 
»بارباپاپا  گونه« است که 
تغییر شکل می دهد و 
از جایی سریعا به جای 
دیگر می رود. بنابراین 
بن مایه سرمایه داری 
جهانی فارغ از نظریات 
توهم توطئه که به آن 
باور ندارم
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سوال کردید، باید خاطرنشان کنم اولین ضدواقعه به 
تعبیر من یازده سپتامبر بود. من نمی گویم که آمریکا 
ب��ه بن لادن و القاعده پول، امکانات و تجهیزات داد 
و با وی برای جنگ هماهنگ بود، بلکه معتقدم راه 
را برای این واقعه باز گذاشت. پس ضدواقعه یعنی 
آگاهی و دانایی نس��بت به رخداد یک واقعه و ابعاد 
آن و عدم ممانعت از وقوع آن برای رسیدن به اهداف 
عالی تر. من مدیریت زمان هم تدریس می کنم. در 
مدیریت زمان ما اهداف عالی و توانمندس��از داریم 
و در عین حال اهداف��ی داریم که غیرضروری، اما 
موثر هستند. ضدواقعه، یک هدف توانمندساز است. 
ش��ما می دانید که دزد به منزل شما می زند، اما در 
ش��رایطی که دارایی های خود را 10 برابر قیمتش 
بیمه کرده اید، راه را برای او باز می گذارید. این کار 
بسیار طبیعی انجام می ش��ود و با اقدامی که شما 
انجام داده اید، چندین برابر قیمت اموالتان از اداره 

بیمه خسارت می گیرید.
به تعبیر ش�ما جری�ان هفتم اکتبر هم به  � 

همین ترتیب بود؟
جریان هف��ت اکتبر هم همین گون��ه بود؛ من 
نمی توانم قبول کنم موس��ادی که در پایتخت های 
کشورهای مختلف از جمله آمریکا، جاسوسان موثر 
دارد، خبر نداشته باشد که حماس قصد داشته چه 
اقدامی انجام دهد. در واقع معتقدم دولت حاکم بر 
تل آویو از ماجرا خبر داشته و در ساعت های اولیه هم 
بسیار روی حملات حماس بزرگ نمایی و فیلم های 
مختلفی هم در راستای آن پخش شد. حتی امروز 
می بینیم ارتش اسرائیل سربازان کشته شده خود را 
با انتشار اسم و عکسشان طی یک زمینه رسانه ای 
معرفی می کند که این کار به اعتقاد من به معنای 
آماده کردن افکار عمومی است. در همان روز هفتم 
اکتبر هم در مصاحبه ای گفتم این مساله ضدواقعه 
اس��ت. ضدواقعه محصول تئوری جنگ نامتعادل 
است، نه جنگ نامتقارن. در مکتب تفسیری امنیت، 
م��ا دارای ابرقدرت، قدرت های بزرگ و قدرت های 
متوسط هس��تیم. یک ابرقدرت نمی تواند به عراق 
حمله کند، چراکه افکار عمومی جهان چنین امری 
را نمی پذیرد. لذا باید برای این کار بزرگنمایی شود 
و بگویند که صدام به دنبال سلاح های کشتار جمعی 

بوده و همین را دستمایه ای برای حمله به عراق قرار 
دهند. حتی آنها در مورد پرونده هسته ای ایران نیز 

همین اقدام را انجام دادند.
 اکن��ون در رابطه ب��ا ضدواقعه هفتم اکتبر چه 
چیزی پیش آمده اس��ت؟ دامن��ه جنگ از غزه به 
جنوب لبنان، یمن، عراق و تا مرزهای ایران گسترش 
پیدا کرده است. من همان روز گفتم لبه تیز قاعده به 
طرف ایران است، زیرا امروز تئوری جنگ نامتعادل 
براس��اس ضدواقعه ای که رخ داده در جنگ معلق 
ایس��تاده که حالت نه جنگ و نه صلح دارد. ش��ما 
حتم��ا به خاطر دارید در س��ال 1390 گفته بودم 
در مقاب��ل جبهه مقاومت، آمریکا جبهه موافقت را 
درس��ت می کند. بعد هم دیدیم که در این راس��تا 
روندها چگونه پیش رفت و ائتلاف عربی- عبری در 
دولت دونالد ترامپ تشکیل شد. حتی در این زمینه 
با راهنمایی من یک رساله توسط یکی از دانشجویان 
ارائه شده که سناریوهایش مطابق با همین مساله 
تدوین شده است. بنابراین آنچه امروز در حال رخ 
دادن اس��ت، س��ناریوی ضد واقعه ای است که نبرد 
هیبت و حیثیت را به نبرد مش��روعیت کش��انده و 
باعث شده تا امروز ایران برخلاف انتظار جهان اعلام 
کند که نیروهای مقاومت در اقدامات خود مستقل 
عمل می کنند. در واقع امروز آمریکا حضور خود را 
از دامن��ه کره جنوبی تا تنگ��ه هرمز، خلیج عدن و 
باب المندب گسترش داده و اروپای متحد را به بازی 
کش��یده است. این در حالی است که اقتصاد چین 
هم پس از همه گیری کرونا مانند قبل از آن نیست. 
این همان پیش بینی است که من قبلا کرده بودم و 
حالا نیز می گویم، این جنگ معلق پلی میان جنگ 
هیبت، حیثیت و مشروعیت است که طرف آن به 

سمت رویارویی مستقیم نظامی است.
آق�ای دکت�ر! ج�ان کلام؛ آمریکایی ها از  � 
این جنگ معلق که ش�ما فرمودید دقیقا چه 

می خواهند؟
آمریکایی ه��ا ف��لات ایران را ب��ا مرکزیت ایران 
می خواهند و از س��ال 2018 نیز انگلیس��ی ها را با 
خود همراه کرده اند. آنها در س��ال 2015 دکترین 
محدودسازی همکاری های ایران با جهان و محاصره 
منطقه ای ته��ران را کلید زدند که منجر به توافق 

ابراهیم و ایجاد ائتلاف عبری-عربی و غربی ش��د. 
امروز هم شاهد هستیم که اسرائیل از هفتم اکتبر 
تا آخر بهمن ماه، جان بیش از 29 هزار فلس��طینی 
را گرفته و عربستان در این شرایط دیگر نمی گوید 
دولت مس��تقل فلسطینی تشکیل ش��ود، بلکه در 
شرایطی که در گفت و گوی صلح با اسرائیل به سر 
می برد، می گوید تل آویو متعهد به تش��کیل دولت 
مستقل فلسطینی ش��ود. حتی شاهد هستیم که 
امارات متحده عربی نیز س��فیر خ��ود را از تل آویو 
فرا نخوانده اس��ت، لذا باید متذکر ش��وم، سیاست 
پیچیده تر از ش��عارهایی اس��ت که به ظاهر مطرح 
و در کتاب ها درس داده می ش��ود. در این زمینه ها 
باید آینده اندیش��ی کرد، چراکه با ش��عار کاری از 

پیش نمی رود.
من در س��ال 1391 فریاد زدم و با صدای بلند 
اع��لام کردم در رابطه با ای��ران دو نگاه وجود دارد. 
یکی عربستان و اسرائیل که معتقدند ایران اژدهایی 
است که باید سر آن قطع شود و نگاه دیگر مربوط 
به جامعه امنیتی آمریکاس��ت ک��ه می گوید ایران 
اختاپوس اس��ت و باید بازوهایش قطع شود. حالا 
می بینی��م که ای��ن نگاه دوم در حال پیاده س��ازی 
است؛ یعنی هر روز نیروهای نزدیک به ایران را در 
منطقه می زنند، زیرا معتقدند محور مقاومت سیستم 
ندارد، بلکه دارای عاملیت است و اگر افرادی مانند 
س��ردار سلیمانی یا شهید فخری زاده  و فرماند هان 
میدان��ی مقاومت هدف ق��رار بگیرند، این محور از 

هم می پاشد.
این مسائل را من شبانه روز در راستای پیشران ها 
دنبال می کنم و حالا هم زنگ خطر را برای کشورم 
هش��دار می دهم، زیرا ایران، آینده ایران و ایرانیان 
برای من از هر چیزی بیشتر اهمیت دارند. من در 
این مرز و بوم درس خوانده ام و زیست کرده ام و پایم 
را از کش��ورم بیرون نگذاشته ام تا بخوانم و بنویسم 
و به نوبه خود به کشورم خدمت کنم. سخن پایانی 
من هم این است که هر کس که بر ایران حکومت 
می کند، باید علاوه بر حکمرانی درست، اندیشه های 
درستی نیز داشته باشد. آینده ایران و ایران آینده در 
گرو  افزایش دانایی ها در رشته هایی است که جهان 

امروز و آینده جهان امروز آن را طلب می کند.

آمریکایی ها فلات 
ایران را با مرکزیت 

ایران می خواهند 
و از سال 2018 

نیز انگلیسی ها 
را با خود همراه 

کرده اند. آنها در 
سال 2015 دکترین 

محدودسازی 
همکاری های ایران 
با جهان و محاصره 
منطقه ای تهران را 

کلید زدند که منجر 
به توافق ابراهیم و 
ایجاد ائتلاف عبری-

عربی و غربی شد
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رکود و تله بدهی گسترش می یابد

ساز ناکوک اقتصاد جهانی 
»جه�ان صنعت«-  در پرون��ده پیش رو ضمن 
بررس��ی مهم تری��ن چالش های سیاس��ی و امنیتی 
در جه��ان و منطقه خاورمیانه به م��واردی ازجمله 
ت��داوم بحران اقتص��ادی و همچنین ب��روز و ظهور 
 راست افراطی قاره اروپا نگاه کرده ایم که در ادامه آن را

 خواهید خواند.
زمانی نه چن��دان دور اقتصاد تنها به عنوان یک 
پدیده ملی شناخته مي شد که ماهیت و عوارض آن 
فقط در درون مرزهای ملي قابل سنجش، اندازه گیری 
و سیاستگذاری بود. مرزهای ملی تعیین کننده حدود 
اقتصاد بودند و پدیده های اقتصادی از سرمایه و پول 
گرفت��ه تا صنعت و بازار فقط در درون مرزهای ملی 
تعیین تکلیف می ش��دند، به تبع آن اقتصاد سیاسی 
و رابطه میان بازار و ساختار قدرت نیز تنها در درون 
مرزهای ملی معنی پیدا می کرد. بر این اساس زمانی که 
اقتصادهای ملی در فراسوی مرزهای خویش به کنش 
و واکنش می پرداختند و رهاوردی را از درون مرزها به 
دیگر اقتصادهای ملی ارائه و در ازای آن کالا و خدماتی 
از دیگر اقتصادها دریافت می کردند، اقتصاد بین الملل 
شکل مي گرفت و دولت - ملت ها کنش متقابلی را در 
حوزه اقتصادی سازمان می دانند که الگوی رفتاری آنها 

سازنده قواعد اقتصاد بین الملل بود. 
از نخستین دهه های قرن بیست و یکم میلادی به 
تدریج سخن از پدیده ای متفاوت با نام اقتصاد جهانی 
ب��ه میان آمد؛ اقتصادی که نه فقط از کنش متقابل 
اقتصادهای ملی، بلکه از پدیده های اقتصادی که ماهیت 
و هویت جهانی دارند، تشکیل می شود. در همین رابطه 
حسین سلیمی نکته ای در مقاله ای با عنوان »گذار از 
اقتصاد بین الملل به اقتصاد جهانی« مطرح کرده که 
قابل توجه است؛ جایی که اشاره می کند: اقتصاد جهانی 
یک محیط اقتصادی به وسعت جهان است. هرچند 
که اقتصادهای ملی پا بر جا مانده اند و نقش اساسی 
خود را در عرصه جهانی ایفا می کنند، اما اقتصاد جهانی 
به میدانی تازه برای کنش اقتصادی بدل شده است. 
این میدانی است که در آن عوامل اساسی اقتصادی از 
سرمایه و صنعت گرفته تا بازار و تجارت درعرصه جهانی 
پدیدار شده از مرزهای جغرافیایی آزاد شده و بنیادی 
متفاوت با اقتصاد بین الملل یافته است. در همین راستا 
سوالی که ذهن پژوهشگران را به خود درگیر می کند 
این است که با توجه به این میدان جدید بازی اقتصادی 
و چالش هایی همچون همه گیری کرونا، جنگ اوکراین، 
جنگ غزه، رکود و تورم جهانی که برخی مولفه های 
این عرصه را زیر سوال بردند، آینده اقتصاد جهانی به 
کدام س��مت خواهد رفت ؟  سوالی که می توان گفت 
دلمشغولی مردم هم به حساب می آید، زیرا تبعات آن 

ساز اقتصاد خرد را هم می تواند ناکوک کند.
کرون�ا و جنگ اوکراین ب�ا اقتصاد جهانی  � 

چه کردند ؟
وقتی همه گیری ویروس کرونا در اواخر سال 1398 
شمسی )اوایل 2020 میلادی( شایع شد، عرصه های 
مختلف��ی از زندگی اجتماعی و فردی انس��ان ها را 
تحت الشعاع قرار داد، به طوری که می توان جهان را 

به قبل و بعد از پاندمی کووید 19 تقسیم کرد. 
طبیعتا یکی از حوزه هایی که شدیدا تحت تاثیر 
ای��ن چالش قرار گرفت، حوزه اقتصاد بوده و کماکان 

نیز هست. شاید بتوان گفت همه گیری کرونا برخی 
عرصه های اقتصاد خرد مانند پا گرفتن کسب و کارهای 
آنلاین و خانگی را تقویت کرد، اما تاثیرات آن بر حوزه 
اقتصاد کلان و اقتصاد جهانی به حدی بود که حتی 
اقتصادهای قدرتمند را دچار چالش کرد. در اوایل انتشار 
کرونا در چین، این موضوع منجر به اولین اقدام های 
محدودکننده اقتصادی ش��ده و برآورد می شد رشد 
اقتصادی چین از رقم 6 درصد به 4/5 درصد کاهش 
یابد که به معنی کاهش تقاضای کل در جهان است. 
کاهش تقاضا و کاهش رشد اقتصاد جهان منجر به 
کاهش تقاضا برای نهاده های تولید، ازجمله نفت خام 
و فلزات شده است. در طرف عرضه نیز اقتصاد با فشار 
کاهشی روبه رو است. با مختل شدن تجارت بین الملل 
و حتی حمل و نقل داخلی، زنجیره ارزش طیف وسیعی 
از محصولات دچار اختلال شده و ظرفیت تولید واحدها 
به دلیل عدم دسترس��ی به نهاده ها کاهش می یابد، 
همچنی��ن بر پایه گزارش صندوق بین المللی پول با 
مقایسه رشد تولید ناخالص داخلی )GDP(، می توان 
به این نکته رسید که تورم فزاینده باعث کند شدن رشد 

اقتصادی بیشتر کشورهای جهان شده  است.
 علاوه بر این به گزارش صندوق بین المللی پول، 
رش��د اقتصاد جهانی در سال 2021 )1400( به 6/1 
درصد رسید و در سال بعد به 3/6 درصد کاهش یافت. 
ت��ورم و زنجیره تامین کالا نیز از دیگر مصادیقی بود 
که کرونا آن را به چالش کش��ید. به گزارش سازمان 
همکاری و توس��عه اقتص��ادی )OCED( تورم در 
اواخر سال 2022 میلادی در منطقه یورو رشد 9/97 
درصدی داش��ته و در سال 2024 با روندی کاهشی، 
به حدود 3/2 درصد رسیده است. در حالی که جهان 
در حال حل دغدغه های ناش��ی از همه گیری کرونا 
بود، با اتفاق دیگری یعنی جنگ روس��یه و اوکراین 

روبه رو شد.
 ش��اید اصلی ترین دغدغه های ناش��ی از جنگ 
اوکراین را بتوان تامین انرژی و محصولات کشاورزی 

قلمداد کرد.
 از آنجایی که روسیه اصلی ترین تامین کننده گاز 
اروپا بود، این جنگ باعث شد که به واسطه حمایت 
کشورهای اروپایی از اوکراین، مسکو جریان گاز را به 
سوی اروپا ببندد. این مساله پای تورم بی سابقه را در 

بازار انرژی اروپا باز کرد.
 حرکت اروپا به سمت ایالات متحده برای تامین 
انرژی باعث چند برابر شدن هزینه آن برای ساکنان قاره 
سبز شد. از آنجایی که اوکراین از تامین کنندگان اصلی 

گندم در صنعت غذایی جهان بود به واسطه جنگ و 
از بین رفتن زمین های کشت خود، دچار کاهش در 

تولید این محصول مهم شد.
آینده به کجا می رسد ؟ � 

همه این اتفاقات در حالی رخ می دهد که رهبران 
سیاسی، سرمایه داران و فعالان اقتصادی جهان از آینده 
اقتصاد جهانی نگران هستند. یورونیوز در گزارشی طبق 
آخرین گزارش بانک جهانی به چشم انداز اقتصاد جهانی 
اشاره کرد که اقتصاد جهانی قرار است تا پایان سال 
2024 به یک رکورد شوم دست یابد، مبنی بر ثبت 
پایین ترین نرخ رشد تولید ناخالص داخلی در نیم دهه 
طی 30 سال گذشته. این گزارش نشان می دهد که 
عملکرد اقتصاد جهانی در نیمه اول دهه 2020 حتی 
بدتر از دوره بروز پیامدهای بحران مالی و رکود از اوایل 

دهه 1990 بوده است.
 ب��ا وجود پیش بینی کاهش رش��د جهانی برای 
سومین س��ال متوالی )از 2/6 درصد در سال 2023 
به 2/4 درصد در س��ال 2024(، این نهاد مستقر در 
واشنگتن اطمینان دارد که اقتصاد جهانی در وضعیت 
بهتری نس��بت به س��ال گذش��ته قرار دارد، چراکه 
چش��م انداز رکود جهانی کاهش یافته، ولی افزایش 
تنش های ژئوپلیتیکی به ویژه در نتیجه جنگ اسرائیل 
با حماس و تهاجم نظامی روسیه به اوکراین، می تواند 
میزان رشد اقتصاد جهانی را بیش از پیش بینی های 

فعلی کاهش دهد. 
بانک جهانی پیش بینی کرده که نرخ رشد اقتصادی 
منطقه یورو در س��ال جاری به 0/7 درصد برس��د و 
نسبت به نرخ رشد 0/4 درصدی 2023 شاهد بهبود 
نسبی باشد. این موسسه مالی بین المللی انتظار دارد 
که رشد اقتصادی ایالات متحده هم از 2/5 درصد در 
سال 2023 به 1/6 درصد در سال جاری کاهش یابد. 
پیش بینی می شود اقتصاد چین، دومین اقتصاد بزرگ 
جهان، در س��ال جاری شاهد نرخ رشد 4/5 درصدی 
باش��د که کاهش قابل توجهی نس��بت به نرخ 5/2 

درصدی ثبت شده در 2023 خواهد داشت.
 ایندرمیت گیل اقتصاددان ارشد بانک جهانی در 
توضیح چشم انداز اقتصاد جهانی گفت:  بدون اصلاح 
مسیر حرکت اقتصاد جهانی، دهه 2020 به یک دهه 
س��وخته و هدررفته بدل خواهد شد، چراکه با ادامه 
رشد کوتاه مدت ضعیف، بسیاری از کشورهای در حال 
توسعه به ویژه فقیرترین کشورها در یک تله بدهی های 
فلج کننده و محدودیت دسترس��ی مردم شان به غذا 

گرفتار خواهند شد.

سوالی که ذهن 
پژوهشگران را به 
خود درگیر می کند این 
است که با توجه به 
این میدان جدید بازی 
اقتصادی و چالش هایی 
همچون همه گیری 
کرونا، جنگ اوکراین، 
جنگ غزه، رکود و 
تورم جهانی که برخی 
مولفه های این عرصه را 
زیر سوال بردند، آینده 
اقتصاد جهانی به کدام 
سمت خواهد رفت
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عرفان ناظریه

آیا هیتلرها در حال بازگشت هستند؟ 

آتش زیر خاکستر راست  افراطی در اروپا
چند س��الی است که جریانات راس��ت افراطی در 
اروپا جان تازه ای گرفته اند و با روی کار آمدن برخی از 
احزاب این نحله فکری، هراس به جان جمعی از ساکنان 
قاره سبز افتاده است. اوج جولان دادن این احزاب در 
دهه های 30 و 40 میلادی بود که با تلاش مشترک 
دو جبهه رقیب، یعنی جریانات لیبرالی و سوسیالیستی 
و برخی عوامل دیگر به حاش��یه رانده شدند. حال در 
هزاره جدید برخی وقای��ع دوباره این طیف فکری را 
مهمان ساختمان دولت های اروپایی کرده است. روی 
کار آمدن جورجا ملونی در قامت نخست وزیری ایتالیا 
و پیروزی اخیر خیرت ویلدرس و حزب او در انتخابات 
پارلمانی هلند و تلاش وی برای تشکیل دولت ازجمله 
این موارد هستند. معمولا این احزاب را با سیاست های 
ضدمهاجرت و طرفدار خروج از اتحادیه اروپا می شناسند، 
ام��ا هرکدام آنه��ا مانند رس��توران های مختلف که 
غذای مخصوص سرآش��پز خود را دارند، دارای برخی 
اندیش��ه های منحصر به فرد هستند. در همین رابطه 
اکنون سیاستمداران اروپایی تلاش می کنند با اتخاذ 
تدابیری از قدرت گرفتن این دسته از احزاب جلوگیری 

به عمل آورند.
چه شد که اینگونه شد؟ � 

شاید به تعبیری بتوان ازدیاد مهاجرت های غیر قانونی 
ب��ه اروپا پس از بحران های خاورمیانه را در حدفاصل 
س��ال های 2010 تاکن��ون و وقوع برخ��ی اقدامات 
تروریستی در همین بازه که اکثرا توسط گروه تروریستی 
داعش انجام شد را جرقه ای بر انبار باروت عوامل دیگر 
دانست که سرانجام صدای این احزاب را درآورد و باعث 
شد سروکله آنها در سیاست ورزی امروز اروپا دوباره پیدا 
شود. این جریانات بر این باورند که مهاجران منابع کشور 
را مصرف می کنند و باعث می شوند انرژی کشور برای 
غیر بومیان صرف شود. آنها بر این باورند که ورود مهاجران 
مسلمان باعث وارد شدن اندیشه های بنیادگرایانه و به 
تبع آن کاهش ضریب امنیت ملی کشورهایشان می شود. 
به همین جهت اس��ت که سیاست های ضداسلام و 
ضدمسلمانان ازجمله مشخصه های برخی از این احزاب 
مانند حزب برای آزادی هلند به رهبری ویلدرس است. 
طبیعتا مانند هر پدیده اجتماعی دیگر که تک بعدی 
نیست، این موضوع نیز دلایل مختلف دارد. ازجمله دیگر 
علل این قضیه می توان به مفهوم گم شدن هویت، جهانی 

شدن و رفتار ایالات متحده با اروپا اشاره کرد. 
فراموش نکنیم هویت نقش بسیار تعیین کننده ای 
در احس��اس امنیت )مفه��وم ذهنی امنیت( دارد و 
بدیهی اس��ت هر موردی که ارزش های ما را تهدید 
کند و به خطر بیندازد باعث احساس ناامنی برای ما 
می شود. در همین راستا پس از شکل گیری اتحادیه 
اروپا و پیوستن کش��ورهای اروپایی به مرور به آن، 
نوعی هویت اروپایی که برآیند هویت های گوناگون 
کشورهای اروپایی بود شکل گرفت که می توان یکی 
از دلایل آن را جلوگیری از برخورد دوباره ملیت های 
اروپایی پس از دو تجربه جنگ جهانی و جنگ های 
گذشته تحلیل کرد. این موضوع باعث شد اتحادیه 
اروپا دست به ایجاد پول واحد )یورو( بزند و کشورهای 
اروپایی سعی کردند سیاست هایی را اتخاذ کنند که 
با دیگر کشورهای اتحادیه همپوشانی داشته باشند. 
طبیعتا عده ای این دس��ت اقدامات و سیاست ها را 

نپس��ندیده اند و به نوعی آنه��ا را ضدمنافع ملی و 
مسبب گم شدن هویت ملی تعبیر کرده اند و وعده 
جبران آنها را در صورت رس��یدن به قدرت داده اند؛ 
وعده ای مبتنی بر بازگشت به هویت و گذشته طلایی 
به مردم می دادندکه جنبش های خواهان بازگشت به 
عقب دهه 30 میلادی اروپا که فاشیس��م و نازیسم 

ازجمله جریانات معروف آن هستند.
 اگر بخواهیم به صورت اجمالی به این مس��اله 
نگاه کنیم و منظور از خواهان بازگش��ت به گذشته 
را تش��ریح کنی��م، می توانیم این ط��ور بگوییم که 
جنبش های خواهان بازگش��ت ب��ه عقب برخلاف 
اندیشه های لیبرالی و حتی کمونیستی که سعادت را 
در حرکت رو به جلو در خط سیر تاریخ می دانند، این 
دسته تفکرات سعادت را در بازگشت به دوران ماقبل 
سرمایه داری جست وجو می کنند. حتی مارکس در 
نظریه تاریخ خود که از کمون اولیه ش��روع می کند 
و به واسطه نبود مالکیت در دوره مذکور آن مرحله 
را دوران زندگی بدون درگیری و با س��عادت مردم 
کنار یکدیگر می داند، اما در تجویز خود برای اصلاح 
وضع بشر نسخه بازگشت به گذشته نداده و سعادت 
را در حرکت به سمت کمون ثانویه می بیند، یعنی 
برخلاف فاشیسم و حرکت های مشابه آن که خواهان 
بازگش��ت از سرمایه داری هستند، مارکس خواهان 

عبور از سرمایه داری است.
سیاستمداران اروپایی چه می کنند؟ � 

سیاست مداران اروپایی نیز با اتخاذ تدابیری سعی 
دارند مانع گسترش محبوبیت و افزایش دامنه پایگاه 
اجتماعی این احزاب شوند. ازجمله این تصمیمات، اتخاذ 
سیاست های سختگیرانه در امر مهاجرت و تلاش برای 
حل مشکلات اقتصادی کشورهایشان است. اصلاح قانون 
مهاجرت فرانسه پس از چند دهه از نمونه های آن است. 
در مارس سال گذشته بود که یورونیوز طی گزارشی 
اعلام کرد، دولت بریتانیا قرار است جزئیات طرح خود 
برای تصویب قانون جدیدی را اعلام  کند که به موجب 
آن مهاجرانی که از مسیرهای غیررسمی وارد این کشور 
می شوند از درخواست پناهندگی محروم می شوند. به 
گزارش همین خبرگزاری در اواخر س��ال گذشته نیز 
مانفرد وبر رهبر حزب مردم اروپا هشدار داده است که اگر 
دولت ها نتوانند ورود مهاجرت  های غیرقانونی را مدیریت 
کنند، انتخابات بعدی پارلمان اروپا با خطر روی کار آمدن 

جریان راست افراطی روبه رو خواهد بود.

آیا رفقای هیتلر برمی گردند؟ � 
 به ص��ورت کل��ی اندیش��ه های راس��ت افراطی 
)far-right( به آن دس��ته از اندیش��ه هایی اطلاق 
می شود که دارای مواضع اقتدارگرایانه، سنت گرایانه 
رادیکال، مقاوم در برابر اصلاحات و تغییرات جدید و 
حتی ارتجاعی هستند. همان طور که گفته شد معمولا 
این اندیش��ه ها و جنبش های شکل گرفته پیرامون 
آن خواهان براندازی نظام های جدید و بازگش��ت به 
گذشته هستند، اما نباید فراموش کرد راست افراطی 
نیز مانند دیگر جریانات فکری که دستخوش تغییرات 
معرفت شناسانه می ش��وند، از این مساله مستثنی 
نبوده اند. به گفته اویان لیدیگ از متخصصان حوزه 
 راس��ت گرایی در اروپ��ا، باید جریان راس��ت افراطی

 )far-right( را به دو قسمت راست تندرو و راست رادیکال 
 تقسیم کرد. فی الواقع جریان راست  تندرو موسوم به

 extreme right خواه��ان بران��دازی سیس��تم 
حاک��م و روی کار آم��دن نظام اقتدارگرا هس��تند؛ 
مانند حرکت هایی چون کله پوستی ها یا کله طاس ها 
)skinheads( و اشخاصی چون آندرس برویک، در 
 ،radical right حالی که راست رادیکال موسوم به
سیستم و نظام حاکم را پذیرفته و در چارچوب آن 
دست به بازی قدرت می زنند. برای مثال افرادی چون 
ملونی نخست وزیر ایتالیا، خیرت ویلدرس هلندی یا 
حزب اتحاد ملی فرانسه جزو جریانات راست رادیکال 
هس��تند و ضمن پذیرش نظام موجود، وارد فضای 
انتخاباتی و رقابتی به منظور کسب قدرت می شوند. 
نکته ای در اینجا قابل تامل است مبنی بر اینکه این 
دست جریانات )راست رادیکال( معمولا دارای تفکرات 
پوپولیس��تی )عوام گرایی( نیز بوده ان��د و از مواردی 
هستند که گاها از سوی احزاب چپ و راست میانه 

نیز به آن متهم می شوند.
 ب��ا توجه به داده های موجود به نظر نمی رس��د 
جریانات راس��ت افراطی که امروزه در اروپا در حال 
قدرت گرفتن هس��تند دارای تفکرات بنیان برانداز 
و خواهان برپایی نظام اقتداری باش��ند، بلکه عموما 
اندیش��ه های نزدیک به راس��ت رادیکال دارند و به 
دنبال حل معضلات کش��ورهای خودشان در درجه 
اول هستند، کمااینکه استقبال از برپایی نظام اقتدارگرا 
از جانب مردم اروپا هم به صورت گسترده مشاهده 
نمی شود و دغدغه اصلی آنها حل مشکلات معیشتی 

مانند اوضاع اقتصادی کشورهایشان است.
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واقعیت آن است که 
راهنمای چینی زبان به 
اندازه کافی در کشور 
وجود ندارد. البته عده ای 
را آموزش داده اند، اما 
آموزشی که دیده اند 
کافی نیست

نادر نینوایی

»جهان صنعت« در گفت وگو با رییس جامعه تورگردانان ایران سیاست های گردشگری دولت سیزدهم را بررسی کرد

رونق گردشگری با توریست های چینی

درس�ت یا اش�تباه، به نظر می رسد دولت  � 
سیزدهم و وزارت گردشگری به این جمع بندی 
رس�یده اند که زمین بازی توریس�م را از شرق 
به غرب تغییر دهن�د. فکر می کنید الزامات و 
زیر ساخت های اولیه برای پذیرش گردشگر از 
دو کش�ور روس�یه و چین تا چه حد در ایران 

وجود دارد؟ 
واقعیت این اس��ت که به لحاظ زیرس��اخت های 
گردشگری متاسفانه ضعف هایی داریم و این مساله 
واقعیتی است که نمی توان آن را انکار کرد. چنانچه 
قصد این باشد که گردشگران چینی را به آن میزانی 
که در تمام دنیا جذب می کنند جذب کنیم، نیاز به 
هتل های بیش��تری داریم و باید وسایل حمل و نقل 

عمومی استاندارد به اندازه کافی فراهم کنیم.
 در ح��ال حاض��ر در ای��ران با کمب��ود هواپیما 
مواجه هس��تیم و فرودگاه های ای��ران فاقد امکانات 
لازم هس��تند. از سوی دیگر در کشور سرویس های 
بهداشتی بین راهی کافی نداشته ایم و از این لحاظ نیز 

کمبودهای جدی داریم. 

در نظر داش��ته باش��ید که تعداد رستوران ها در 
کش��ور نیز به اندازه کافی نیست. این در حالی است 
که هر ملیتی به ایران سفر کند ذائقه خاص خودش 
را دارد و نمی توان به گردشگر خارجی فقط چلوکباب، 
جوجه کب��اب، کباب بلغاری، کب��اب قفقازی، کباب 
کوبی��ده، کباب چنجه، کباب س��لطانی و به صورت 

مرتب انواع کباب ها را بدهیم. 
ب��ه هر روی باید غذاهای دیگر و مطابق س��لیقه 
گردش��گران خارجی را به آنها ارائه دهیم. متاسفانه 
در ش��رایط کنونی بس��یاری از رستوران ها نیز صرفا 
منفعت طلبانه برخورد و در این زمینه س��هل انگاری 

می کنند.
 � یکی از چالش های ج�دی برای پذیرش 
گردشگر از کشورهای چین و روسیه تربیت 
راهنماهای گردش�گری مس�لط به زبان های 
رایج در این دو کش�ور اس�ت. در س�ال های 
گذشته بیشتر راهنماهای گردشگری در ایران 
انگلیس�ی زبان یا نهایتا مسلط به زبان هایی 
نظیر عربی، آلمانی، فرانس�وی و اس�پانیایی 

بوده اند. ب�ه این ترتیب می ت�وان گفت بدنه 
تخصص�ی راهنمای�ان گردش�گری در ایران 
چندان آش�نایی با زبان، نیازها و ویژگی های 
فرهنگ�ی و ارتباط�ی گردش�گران چینی و 
روسی ندارند. فکر می کنید این مساله تا چه 
حد می تواند در مس�یری که دولت سیزدهم 
برای آینده گردشگری در ایران ترسیم کرده، 

چالش برانگیز و مساله ساز باشد؟
واقعیت آن است که راهنمای چینی زبان به اندازه 
کافی در کش��ور وجود ندارد. البته عده ای را آموزش 

داده اند، اما آموزشی که دیده اند کافی نیست. 
در زمینه راهنمایان گردش��گری مسلط به زبان 
روس��ی نیز باید بگوییم که واقعا کمبود داریم. تعداد 
راهنمایان گردش��گری فعال و مسلط به زبان روسی 
به تعداد انگش��تان دست ها هم نمی رسد و تمام این 
مس��ائل باعث ش��ده که نتواند در آن حد و اندازه ای 
که کش��ورهای دیگر گردش��گران خارجی از جمله 
چینی و روس��ی را جذب می کنند، بازدهی داشته و 

موفق عمل کند.

بیش از دو سال از عمر دولت سیزدهم می گذرد و به نظر می رسد در این مدت، دولت به این جمع بندی رسیده است که به هر صورت با کشورهای غربی 
چالش داشته و تنش های میان ایران و این کشورها حداقل در کوتاه مدت قابل حل نیست. در مسیر متمایل شدن گردشگری ایران به شرق البته مسائل 
و چالش های جدی نیز وجود دارد که از سلیقه متفاوت گردشگران چینی و هزینه کرد پایین آنها گرفته تا الزام تامین راهنمایان گردشگری مسلط به زبان 

چینی و روسی را شامل می شود.
برای بررسی بیشتر چالش ها و الزامات تغییر مسیر صنعت توریسم ایران از غرب به شرق به سراغ مصطفی شفیعی شکیب-رییس جامعه تورگردانان 
ایران- رفتیم.  وی ضمن تاکید بر کمیت و کیفیت پایین زیرساخت های گردشگری ایران، برخی از چالش های پیش روی دولت سیزدهم در مسیر جذب 

گردشگر از چین و روسیه و درآمدزایی از این مسیر را مطرح کرد.  مشروح این گفت وگو در پی می آید.
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به نظر می رسد 
چینی ها یا 

واسطه هایی از 
طرف آنها یکسری 

خانه هایی را در 
مقاصد گردشگری 

ایران گرفته و این 
خانه ها را تجهیز 

کرده اند. این خانه ها 
تحت عنوان خانه 
مسافر در اختیار 
گردشگران چینی 
قرار گرفته اند یا 

فضای محدودی از 
 خانه به آنها 

اختصاص می یابد

 � برخی از فعالان و راهنماهای گردش�گری 
مدع�ی هس�تند ک�ه گردش�گران چینی در 
زمان حض�ور در ایران با خود، راهنمای چینی 
از کشورش�ان می آورن�د و در خری�د کردن و 
منفعت رس�اندن به جامعه میزبان نیز چندان 
 دس�ت و دلباز نیستند، این موضوع را چگونه

 ارزیابی می کنید؟
اینکه گفته می ش��ود گردش��گران چینی که به 
ای��ران می آیند با خودش��ان راهنم��ا می آورند یا به 
صورت محدود از راهنماهای ایرانی استفاده می کنند، 

صحت دارد.
 به نظر می رسد چینی ها یا واسطه هایی از طرف 
آنها یکسری خانه هایی را در مقاصد گردشگری ایران 
گرفته و این خانه ه��ا را تجهیز کرده اند. این خانه ها 
تحت عنوان خانه مسافر در اختیار گردشگران چینی 
ق��رار گرفته ان��د یا فضای مح��دودی از خانه به آنها 

اختصاص می یابد. 
در برخ��ی از ای��ن خانه ها، ی��ک تخت خواب به 
گردشگر چینی داده می شود و در ازای جای خواب و 
خوراک چیزی حدود روزانه 15 دلار از او می گیرند. 
طبیعی اس��ت این فردی که با ش��بی 15 دلار برای 
س��فر به ایران آمده به هیچ وجه به سراغ آژانس های 
گردشگری نمی رود. این در حالی است که اگر گردشگر 
خارجی بخواهد بابت گرفتن هتل، استفاده از راهنمای 
گردشگری و در یک کلام بسته ای کامل از خدمات از 
طریق آژانس ها و تورهای داخلی اقدام کند، باید روزانه 
50 تا 60 دلار هزینه کند، اما چنین هزینه کردی مد 

نظر گردشگران چینی نیست.
توریست چینی با روزی 15 دلار به سراغ هموطن 
چین��ی خود  می رودکه آپارتمانی را در ایران تجهیز 
کرده اس��ت. این سبک خانه ها معمولا آشپز چینی 
ه��م دارن��د و گردش��گر از همان ف��رودگاه که وارد 
می شود توس��ط همین چرخه نیروهای چینی وارد 

این مسافر خانه های ویژه می شود.
به نظرم این وضعیت حاصل نابس��امانی سیستم 
نظارت دولت است. شما در هیچ کجای دنیا نمی توانید، 
ببینید که یک عده تحت عنوان تور به کشوری رفته، 
اما با خود راهنما و آشپز بیاورند. لااقل من بعید می دانم 
در جای دیگری از جهان به این صورت که در ایران 

عمل می شود، عمل کنند.
 � در ایام اخیر مسوولان وزارت گردشگری در 
اظهارنظرهای خود مدعی شده اند که گردشگری 
ایران از بحران خارج شده و در مسیر بازگشت به 
شرایط پیش از شیوع کرونا قرار دارد. به عنوان 
نمونه علی اصغر شالبافیان- معاون گردشگری 
کش�ور- در س�خنان خود مطرح کرده که در 
10 ماهه نخس�ت سال 1402 بیش از 5 میلیون 
گردشگر خارجی به ایران وارد شده اند. برخی 
از صاحب نظران اما تشکیک هایی را به این آمار 
وارد کرده ان�د و می گویند که این آمار در واقع 
اتباع افغانس�تانی و عراقی که مرتب به ایران 
سفر می کنند و در عمل آورده ای برای صنعت 
گردشگری کشور ندارند را نیز شامل می شود. 

نظر شما در این خصوص چیست؟
از نظ��ر وزارت گردش��گری تع��داد کس��انی که 
وارد کش��ور می ش��وند و آماری که ب��رای 10 ماهه 
نخست س��ال بیش از 5 میلیون نفر اعلام کرده اند، 
 صحیح اس��ت. این آمار را از اداره گذرنامه، گمرک و

 از مرزها می گیرند. 
این تعدادی که اعلام می ش��ود کس��انی هستند 
که وارد ایران شده اند و مهر ورود و خروج جمهوری 

اس��لامی روی پاسپورت آنها می خورد. بنابراین آمار 
اعلامی درس��ت اس��ت، ام��ا باید ب��رای آنها تعریف 
صحیحی داشته باشیم. باید مشخص شود چه تعداد 
از آنها توریست و پیله ور بوده اند و کدام گروه با اهداف 
زیارتی وارد ایران شده اند. باید مشخص شود کسانی 
که با اهداف زیارتی آمده اند، کدام یک از امکانات هتل 
اس��تفاده کرده اند و کدام یک با آژانس های مسافرتی 
آمده ان��د و از امکان��ات ت��ور و تورگردانی اس��تفاده 

کرده اند.
قصد من این اس��ت که بگوی��م آماری که وزارت 
گردشگری اعلام می کند )روی کاغذ( کاملا درست 
اس��ت، ام��ا آماری ک��ه از نظر ما به عن��وان جامعه 
تورگردانان ایران صحیح بوده و با آن برخورد داریم از 
طریق آژانس های مسافرتی احصا شده، برای آن تور 
گرفته، رزرو هتل وجود داشته، راهنما روی تورشان 
بوده، از سرویس حمل و نقل داخلی استفاده شده و از 

شهرستان های کشور بازدید داشته اند.
براس��اس تعریفی که سازمان جهانی گردشگری 
داشته هر فردی که وارد کشوری شود و 48 ساعت 
در آن کشور اقامت داشته باشد می توان کلمه توریست 
را به او اطلاق کرد. اگر با این تعریف آمار گردشگری را 
مد نظر قرار دهیم این افرادی که وارد کشور شدند 48 
س��اعت را در ایران حضور داشته اند، اما خود سازمان 
جهانی گردشگری تاکید دارد که این افراد باید از هتل 

استفاده کنند و اقامت در هتل نیز داشته باشند.
 در بسیاری از تورهای زیارتی که وارد ایران می شود 
می بینیم که زائران به هتل نمی روند و صرفا در یک 
حسینیه شب را می گذرانند یا در مساجد می خوابند. 
از سوی دیگر کسانی که پیله ور هستند نیز در خانه 

شریک یا دوست خود اقامت می کنند.
معتقدم در این آماری که در خصوص گردشگری 
ورودی مطرح می ش��ود چیزی حدود یک میلیون و 
800 هزار تا یک میلیون و 900 هزار نفر آنها شامل 
کسانی هستند که از عراق به ایران می آیند، همچنین 
پیله ورانی هس��تند که صبح از مرز خرمش��هر وارد 
ایران شده اند، خرید خود را انجام داده اند و سپس به 
ع��راق بازمی گردند. به این ترتیب مهر ورود و خروج 
روی پاس��پورت این افراد می خ��ورد و در آمار وزارت 
گردش��گری هم دیده ش��ده اند. در مورد ورود اتباع 
جمهوری آذربایجان، افغانستان، پاکستان، ازبکستان و 

ارمنستان به کشور نیز همین مساله وجود دارد.
می خواهم بگویم کس��انی که به عنوان پیله وری 
وارد کش��ور می ش��وند اگرچه وارد ایران شده اند، اما 
صرفا یک یا چند شب را در خانه شریک شان مانده اند 
و بابت اقامت ش��ان هزینه ای پرداخت نمی کنند. در 
نتیجه آژانس های مسافرتی و گردشگری از این محل 
چیزی عایدشان نمی شود و این افراد فایده چندانی 

برای توریسم کشور ندارند.
 � در یکی دو س�ال اخیر شاهد آن بوده ایم 
که کش�ورهای منطقه به این س�مت می روند 
که زیر ساخت های گردشگری ایجاد کنند و با 
تبلیغات گسترده، جذب گردشگران بین المللی 
را در دستور کاری خود داشته باشند. عربستان، 
لیونل مس�ی را برای معرفی گردشگری کشور 
خود آورده و ابر پروژه »نئوم« را کلید زده است. 
در ای�ران اما ش�اهد آن هس�تیم که تبلیغات 
گردشگری به صادق بوقی و اینفلوئنسرهایی 
از این دست سپرده می شود. فکر می کنید در 
بلند مدت و مثلا برای یک یا دو دهه آتی نتیجه 
رویکرد فعلی ایران و کشورهای منطقه در حوزه 
گردش�گری چه خواهد بود و آیا ممکن اس�ت 

گردشگران غربی که قصد سفر به مشرق زمین را 
دارند به سمت کشورهایی نظیر عربستان، قطر و 
امارات متحده عربی سرازیر شوند و دست ایران 

در این رقابت منطقه ای خالی بماند؟
واقعیت آن است که ایران یک چیز و عربستان و 
کشورهای همسایه ما چیز دیگری دارند. توریست های 
واقعی که گردش��گران فرهنگی هس��تند و به طور 
مرتب سفر می کنند، هیچ گاه ایران را رها نمی کنند 
تا به جای آن به کشورهایی نظیر امارات، عربستان یا 
حتی ترکیه بروند. اگر در ترکیه برخی از مناطق در 
اس��تانبول و انطاکیه را که جزو امپراطوری عثمانی 
بوده اند و نیز بقایای تاریخی که از یونانی ها و امپراطوری 
هخامنشیان بوده را کنار بگذارید، متوجه می شوید 
که در سایر نقاط این کشور صرفا جاذبه های طبیعی 
وجود داشته و به جز دریای سیاه، دریای مدیترانه و 
جاذبه های طبیعی جاذبه های فرهنگی آنچنانی ندارند. 
این در حالی است که ایران حکم یک موزه باز را دارد 
و هر گوش��ه آن که بروید، می توانید آثار تاریخی را 
 مشاهده کنید و نشانه های فرهنگ و تمدن ایرانی را 

به نظاره بنشینید.
 در گویش مردمان مناطق مختلف ایران در نوع 
پوشش آنها و در انواع غذاهایی که در هر منطقه کشور 
درست می کنند، می توانید ریشه های فرهنگی و تنوع 
اقوام ایرانی را مشاهده کنید. ویژگی های فرهنگی، نوع 
پوشش و گویش مردمان ایلام، کردستان و کرمانشاه با 
یکدیگر متفاوت بوده و فرهنگ های متکثری دارند. 

حتی در قوم واحدی مثل کردها نیز ش��اهد آن 
هستیم که کرد کردستان، کرمانشاه و آذربایجان با 
یکدیگر تفاوت های فاحش فرهنگی و زبانی دارند. این 
میزان تکثر و تنوع فرهنگی را به هیچ وجه در عربستان، 
امارات، عمان و حتی ترکیه مشاهده نمی کنیم. بنابراین 
قصد دارم بگویم ممکن است تعدادی از توریست هایی 
که جوان و به دنبال دنیای جدید و مجازی هستند 
عربس��تان و پروژه نئوم آن را ترجی��ح دهند، اما به 
هیچ وجه کسی که خواستار فرهنگ است و قصد دارد 
تاریخ و تمدن را ببیند و حتی دوستدار طبیعت است 

به هیچ وجه قید سفر به ایران را نخواهد زد.
 به جرات می گویم که ایران بی نظیر ترین کویرهای 
دنیا را در دل خود جای داده اس��ت. در کجای دنیا 
می توانی��د در دل کوی��ر به نظاره برکه آب ش��یرین 
بنشینید. در کجا می توانید به فاصله 100 متر دو چاه 
آب داشته باشید که از یکی آب خنک، شیرین و گوارا 

بیرون آید و از چاه دیگر آب گرم.
 بنابراین گردش��گرانی که به دنب��ال جاذبه های 
خ��اص طبیعی و فرهنگی هس��تند ب��ه هیچ وجه 
به س��مت کش��ورهای همس��ایه ای��ران نمی روند. 
عربستان براساس برنامه ریزی اش قصد دارد تا سال 
2030 به رقم صد میلیون گردش��گر ورودی دست 
یابد و س��رمایه گذاری های هنگفت��ی نیز به همین 
 منظور انج��ام داده و جاذبه های مصنوعی هم برای 

کشورش می سازد.
با ای��ن همه به نظرم اگر س��رمایه گذاری لازم 
برای توسعه زیرساخت های گردشگری ایران شود 
کشورمان به لحاظ جاذبه ها طیفی وسیع و گسترده 
را در اختیار داشته و چیزهایی در ایران وجود دارد 
که در کمتر جایی از جهان مشاهده می شود. تنوع 
آب و هوایی و امکان تجربه اس��کی در دیزین و با 
چند س��اعت پرواز تجربه ش��نا در خلیج فارس از 
جمله نشانه های تنوع بالای آب و هوایی در ایران 
اس��ت که در کمتر ج��ای جهان چنین وضعیت و 

شرایطی وجود دارد.
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گزارشی از تداوم کندی، اختلال و محدودیت اینترنت در ایران

فضای تاریک مجازی
با گذر زمان و پیشرفت های فناوری ارتباطات، اهمیت 
دسترس��ی به اینترنت پرس��رعت و قابل اعتماد بیش از 
پیش افزایش یافته است. اینترنت دیگر تنها یک امکان 
ارتباطی ساده نیست، بلکه عنصر حیاتی در زمینه های 
آموزش��ی، تجاری، سلامت و حتی امنیت ملی به شمار 
می رود. با وجود این، وضعیت اینترنت در ایران به کرات 
مورد انتقاد قرار گرفته اس��ت و به نظر می رسد دولت در 
ارتقای کیفیت خدمات اینترنتی ناکام مانده است. موضوع 
کیفیت و س��رعت اینترنت در ایران یکی از دغدغه های 
اصلی کاربران و فعالان حوزه فناوری اس��ت. گزارش ها و 
شواهد متعدد نشان می دهند که دسترسی به اینترنت 
پایدار و با کیفیت در بس��یاری از نقاط کش��ور، به ویژه 
مناطق دورافتاده، با مشکلات جدی روبه رو است. ضعف 
زیرساخت ها، تکنولوژی های قدیمی و نبود سرمایه  گذاری 
کافی در حوزه به روزرسانی شبکه های اینترنتی از جمله 

دلایل این وضعیت به شمار می روند.
از دیگر جنبه های مورد نقد وضعیت اینترنت در ایران، 
بحث محدودیت ها و فیلترینگ است. استفاده از اینترنت 
در ایران با قوانین و مقررات س��ختگیرانه ای روبه روست 
که شامل فیلترینگ وب سایت ها و سرویس های آنلاین 
مختلف می شود. این مساله دسترسی کاربران به اطلاعات 
و دانش جهانی را محدود کرده و بر توسعه فضای کسب وکار 
و اس��تارت آپ ها تاثیر منفی گذاش��ته اس��ت. با تشدید 
محدودیت های اینترنتی و فیلترینگ گسترده در ایران، 
کاربران برای دسترس��ی به اینترنت بدون مرز و استفاده 
از منابع آنلاین محدودشده، رو به استفاده از فیلترشکن ها 
آورده اند؛ اقدامی که از یک سو نشان دهنده تمایل آنان به 
دسترسی آزاد به اطلاعات است و از سوی دیگر، آنها را با 
خطرات و آسیب های امنیتی جدی روبه رو می کند. این 
وضعیت انتقاداتی را نس��بت به نبود بستر اینترنتی امن 
و قابل اعتماد در کش��ور برانگیخته و نشان می دهد که 
محدودکنندگان دسترس��ی در نهایت مسوول به خطر 
افتادن امنیت داده ها و حریم خصوصی کاربران هستند. 
این شرایط بیانگر ضرورت تجدیدنظر و بازنگری فوری در 
سیاستگذاری ها و ایجاد امکاناتی برای دستیابی امن و بدون 

محدودیت به اینترنت جهانی است.
امنیت سایبری و حریم خصوصی موضوعاتی هستند 
که با فناوری اینترنت درهم تنیده اند. در ایران، کاربران به 
دلیل نارسایی های موجود در زمینه  امنیت، همواره نگران 
افشای اطلاعات ش��خصی و محافظت نشدن داده های 
خود در فضای مجازی هستند. علاوه بر این، استفاده از 
VPN و دیگر ابزارهای دور زدن فیلترینگ خود می تواند 
آس��یب پذیری های امنیتی جدیدی ایجاد کند. ضعف 
اینترنت و محدودیت دسترس��ی به آن تاثیراتی فراتر از 
مسائل فنی دارد و می تواند به روابط اجتماعی، آزادی بیان 

و دسترسی به اطلاعات ضروری آسیب وارد کند.
 با محدود شدن دسترسی به اینترنت، امکان آگاهی 
از اخب��ار و موضوعات روز کاهش می یابد و این امر باعث 
ایجاد موانع در مسیر تبادل آزاد اطلاعات و افکار می شود. 
با توجه به تمامی این مس��ائل، دولت ایران موظف است 
نقش فعال تری در بهبود وضعیت اینترنت ایفا کند. این 
بهبود شامل ارتقای زیرساخت های اینترنتی، برداشتن 
محدودیت های غیرضروری، توجه به امنیت س��ایبری و 
حریم خصوصی و فراهم آوردن فضایی باز برای تبادل آزاد 
اطلاعات و نوآوری اس��ت. بدون شک تحقق این اهداف 
نیازمند همکاری ای توانمند میان بخش های مختلف دولت 
و جامعه مدنی است تا باعث شکوفایی بیشتر فرهنگی و 

رشد اقتصادی در ایران شود.
نقش دولت و ناکامی ها � 

اقداماتی که در خصوص فضای مجازی شده و هربار 
توس��ط مسوولان تشریح می شود همگی قابل استناد و 
راستی آزمایی هستند. کمک به توسعه پیام رسان ها، ایجاد 
سکوهای بومی و معافیت مالیاتی برای فعالیت کسب وکارها، 
ایجاد پوشش 2 میلیونی فیبر نوری در کشور، استقرار شبکه 
ملی اطلاعات، اتصال 90 درصد روستاهای بالای 20 خانوار 

کشور به اینترنت و مسائلی ازاین دست باید تحول بزرگی 
در تجربه کاربری مردم در فضای مجازی ایجاد کند، اما 
این طور نیست و هنوز هم کسی نمی داند چرا با این میزان 
تلاش و اقداماتی که برای توسعه فضای مجازی شده، تجربه 
کاربران در فضای مجازی مطلوب نیست و عده کثیری از 

سرعت اینترنت گلایه می کنند.
چندی پیش عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، در پاسخ به این سوال که چرا همچنان شاهد 
کندی سرعت اینترنت هستیم و این وضعیت چه مدت 
قرار است ادامه داشته باشد، گفت: »بهبود شبکه اینترنت 
به صورت مستمر در حال پیگیری است. اپراتور های بخش 
خصوصی و بخش هایی که در اختیار ماست مدام در حال 
تلاش برای افزایش کیفیت و ظرفیت ش��بکه هستند؛ 
بنابراین، در لایه هسته شبکه بیش از 50 درصد به ظرفیت 
کشور افزوده شده و به زودی مراسم رونمایی از آن برگزار 
خواهد شد. همچنین تا پایان سال این رقم به 70 درصد 
خواهد رسید.« زارع پور همچنین تایید کرد که » اپراتور ها 
متعهد شدند، در یک برنامه زمان بندی نسبت به افزایش 
سرعت اینترنت اقدام کنند. بر این اساس قرار شده است 
تا پایان خرداد سال بعد 30 درصد و تا پایان سال بعد 50 
درصد به سرعت شبکه اضافه شود. پروژه فیبر نوری در 
کسب و کار های مختلف نیز در شهر های مختلف در حال 
پیگیری اس��ت.« وزیر ارتباطات با بیان اینکه در تلاش 
هستند تا سرعت و کیفیت اینترنت به میزان قابل قبولی 
افزایش یابد، به نوعی نادیده گرفتن مش��کلات عمده ای 
نظیر اختلالات مکرر، پایداری نامناسب شبکه و کیفیت 
پایین در برخی مناطق را دربرداشته است. این گفته ها در 
حالی مطرح می شوند که کاربران و فعالان بازار در مواجهه 
عینی با واقعیت، تجاربی متفاوت از ادعای وزارتخانه دارند 
و ای��ن تناقض ها به بعُد دیگری از چالش های موجود در 
این حوزه افزوده است. وزارت ارتباطات همچنان بر لزوم 
برنامه  ریزی های مدون و کاربردی برای ارتقای س��رعت 
اینترنت تاکید دارد و این امیدواری را مطرح می کند که 
در آینده نزدیک شاهد پیشرفت های چشمگیری در این 
زمینه خواهیم بود. وزیر ارتباطات ادعا می کند که سرعت 
اینترنت در مقایسه با سال های گذشته، بهبود یافته است، 
اما این ادعاها تاکنون نتوانسته عینیت یابد و بسیاری از 
کاربران با اشاره به داده های موجود و تجربه های شخصی 
خود، آن را رد می کنند و خواستار شفاف سازی بیشتر و 

اقدامات عملی هستند.
نقد بر این گفته ها تنها به کیفیت و سرعت محدود 
نمی شود، بلکه عدم تطابق ادعاهای وزارت با واقعیت های 
ملم��وس کاربران، تردیدهای جدی را در مورد صداقت و 
جدیت دولت در رسیدگی به این مساله  کلیدی برانگیخته 
است. منتقدان با تاکید بر اینکه نیازمند تغییرات بنیادین 
در سیاستگذاری ها و عملکرد اجرایی هستیم، معتقدند که 
شکاف بین گفتار و عملکرد باید پر شود تا اینترنتی بی وقفه 
و پایدار را تجربه کنیم. از سوی دیگر، برخی  فعالان حوزه   
فناوری بر این باورند که وجود برخی محدودیت های قانونی 
و فنی ممکن است عملیاتی کردن وعده های وزیر را با تاخیر 
مواجه کند، بنابراین می طلبد که تمامی طرف های درگیر، از 
جمله دولت، مجلس، نهادهای نظارتی و بخش خصوصی در 
یک چارچوب همکاری و هم افزایی به حل وفصل موضوع 
بپردازند. یکی از مسائل حیاتی که باید به آن پرداخته شود، 
بحث شفافیت در اقدامات و میزان دستیابی واقعی مردم به 

خدمات اینترنتی است.
از طرفی وضعیت اینترنت در ایران به گونه ای است که 
حتی نمایندگان مجلس را هم به اعتراض واداشته است. 
چندی پیش احمد علی رضا بیگی، نماینده مجلس، درباره 

قطع شدن مکرر سامانه ها و ضعف های اینترنتی گفت: 
»من هم در برخوردهای متعدد هنگام کارهای اداری در 
ثبت اسناد و خرید کردن و... با قطع بودن سامانه مواجه 
بوده ام. ش��هروندان نیز همواره با این چالش ها مواجه اند. 
موضوع اینترنت و ضعف های زیرساختی مردم را کلافه 
کرده است. از طرفی قیمت اینترنت را افزایش می دهند 
که موجب عوامل نارضایتی شده است؛ از طرفی سرویس 
خدمتی هم در مقابل این افزایش قیمت نداده اند.  مردم خود 
را با کشورهای همسایه مقایسه و احساس می کنند که به 
حقشان نرسیده اند.« این نماینده مجلس درباره راه حل عبور 
از بحران ضعف های سیستمی و اینترنتی گفت: »اینترنت 
و قطعی سیستم ها جایگزین ندارد. شما وقتی آب خانه 
تان قطع ش��ود از یک جا آب تهیه می کنید یا برق را با 
موتور برق تهیه می کنید و اگر گاز قطع شود آتش روشن 
می کنید، اما اینترنت وقتی قطع شود هیچ کاری نمی شود 
کرد. اینترنت جزو انحصار وزارت ارتباطات است و مردم 
کاری نمی توانند در مقابل ضعف های سیستمی انجام دهند. 
امکان رقابت هم در این حوزه وجود ندارد و مردم را بیشتر 
از قبل کلافه کرده است. تنها راه تغییر نگرش کلی درباره 
انحصار و اقتصاد است. باید اقتصاد از انحصار دولت خارج 
شود؛ هرکجا دولت بازیگر اصلی اقتصاد است، این نقص ها 

و مشکلات به وجود می آید.«
بنابراین دولت در ایران به عنوان متولی اصلی توسعه و 
نظارت بر خدمات اینترنتی، نقش بسیار مهمی در پیشبرد 
و بهبود وضعیت فعلی دارد. با این حال، گزارش های مردمی 
و تحلیل های کارشناسان نشان می دهد که دولت در انجام 

این مسوولیت ها به خوبی عمل نکرده است. 
کافی نبودن بودجه، نبود برنامه ریزی های درازمدت، 
ع��دم حمایت از بخش خصوصی و فقدان ش��فافیت در 
تصمیم گیری ها از جمله نقطه ضعف های اصلی هستند. 
همچنین عدم دسترسی قابل اعتماد و محدودیت های 
موجود بر اینترنت تاثیرات منفی بر توس��عه  فرهنگی و 
اقتصادی ایران گذاشته است.  امروزه پیشرفت هر جامعه ای 
تا حد زیادی به دسترسی اطلاعات و تکنولوژی وابسته است. 
جوانان و متخصصان ایرانی با موانعی در دسترسی به منابع 
علمی روبه رو هستند که می تواند مانعی در مسیر رشد و 

توسعه حرفه ای آنها باشد. 
آینده نگران کننده اینترنت در ایران � 

وضعیت فعلی اینترنت در ایران بس��یار نگران کننده 
است و آثار مخرب آن بر تمامی جنبه های زندگی مدرن و 
فعالیت های اقتصادی کشور مشهود است. رفع این مشکلات 
و ارتقای کیفیت اینترنت نیازمند اقدامات فوری و بنیادین 
از سوی دولت و همکاری با صاحب نظران و سرمایه گذاران 
بخش خصوصی است. آینده  پیش روی اینترنت در ایران 
به نظر می رس��د به مس��یر پرپیچ و خمی وابسته است؛ 
مسیری که در نبود اصلاحات زیربنایی و فرهنگی، بیشتر 
به کورسوی امید تبدیل شده تا فرصتی برای رشد و توسعه.  
اگرچه از یک سو توسعه فناورانه و دیجیتالیزاسیون روندی 
جهانی است، ولی در ایران با موانعی از قبیل فیلترینگ 
گسترده، نبود زیرساخت های مناسب و اختلالات شبکه، 
سیاستگذاری های غیرش��فاف و همچنین نظارت های 
دولتی سنگین مواجه اس��ت که می توانند در نهایت به 

تکنولوژیست ها و کاربران عادی ضربه بزنند.
 به نظر می رسد در آینده امکان پیشرفت و استفاده  از 
پتانسیل کامل اینترنت، بدون همکاری و تعهدی جدی 
از س��وی بخش های مختلف حاکمیتی و جامعه مدنی، 
به شدت محدود می شود و این موضوع تنها می تواند به 
قیمت از دست رفتن فرصت هایی برای نوآوری و پیشرفت 

اقتصادی تمام شود.

علی حسینی

نقد بر این گفته ها تنها 
به کیفیت و سرعت 
محدود نمی شود، بلکه 
عدم تطابق ادعاهای 
وزارت با واقعیت های 
ملموس کاربران، 
تردیدهای جدی را 
در مورد صداقت 
و جدیت دولت در 
رسیدگی به این مساله  
کلیدی برانگیخته 
است. منتقدان با 
تاکید بر اینکه نیازمند 
تغییرات بنیادین 
در سیاستگذاری ها 
و عملکرد اجرایی 
هستیم، معتقدند که 
شکاف بین گفتار و 
عملکرد باید پر شود 
تا اینترنتی بی وقفه و 
پایدار را تجربه کنیم


